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Slappe hap? 

Vanuit de gelederen van onze gestaalde ka
ders klinkt regelmatig gemor op over de 
actiebereidheid van de Nederlandse bevolking 
en zelfs die van de SP-jeugd van tegenwoor
dig. Zelf ben ik lid sinds 1974. Alleen al om 
die reden wil ik de mening van deze krasse 
knarren, die de partij onder moeilijke omstan
digheden (strenge winters!) groot gemaakt 
hebben, serieus nemen. Toch is enige relative
ring wel op zijn plaats. Laat ik als voorbeeld 
de recente ALOI-actie nemen. 

Vijfentwintig jaar geleden had een bestuurslid 
van de SP afdeling Eindhoven, Frans van 
Rooij, drie dochters die alledrie bij de Profi
markt werkten. In die tijd een van de eerste 
prijsvechters in Nederland. De arbeidsomstan
digheden waren niet best en de dames niet 
op hun mondje gevallen, dus eisten zij verbe
tering. Toen dat uitdraaide op een conflict 
sprong de lokale SP-afdeling voor hen in de 
bres en ging pamfletten uitdelen aan de 
poort. Dat leidde tot vele sympathieke reac
ties van klanten, een artikeltje in de lokale 
pers en natuurlijk een scherpe analyse in ons 
huisblad de Tribune. Maar helaas niet tot het 
beoogde resultaat. 

In 2003 neemt diezelfde SP afdeling Eindho
ven het op voor het personeel van de ALO I. 
Ook dit bedrijf combineert lage prijzen met 
middeleeuwse arbeidsvoorwaarden. Na enige 
tijd besluit de afdeling om het initiatief op te 
schalen. Een oproep in De Lijn zorgt voor 
maar liefst 38 reacties van afdelingen, die 
allemaal tegelijk op een woensdagochtend 14 
januari bij een of meer ALOl's dezelfde flyer 
uitdelen. Resultaat: 25.000 klanten bereikt, 
zeer veellandelijke en regionale publiciteit, 
flinke druk op de ALOI-directie om over de 
brug te komen. 

De strijd is nog niet gewonnen, daar zal met 
name het personeel zelf nog hard voor moe
ten knokken, maar Van Agt zou vijfentwintig 
jaar geleden gezegd hebben: tel uw zegenin
gen! 

Paulus Jansen 
algemeen secretaris van de SP 

Cursussen 

Cursus Afdelingscommunicatie 
14 februari, Amersfoort 

Partijraad 
28 februari, Amersfoort 

Masterclass afdelingswebsites 

6 maart, Rotterdam 

Scholingsweekend voor Staten

leden 
6 en 7 maart, Apeldoorn 

Masterclass afdelingswebsites 
20 maart, Rotterdam 

Cursus Omgaan met de media 
3 april, Amersfoort 

landelijke demonstratie tegen 

de bezetting van Irak 
20 maart, Amsterdam 
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Kamerleden en andere SP'ers schrij
ven regelmatig interessante opinie
artikelen in dag- en vakbladen. 
Spanning geeft in elke uitgave een 
overzicht van de recente opinies. 

De artikelen zelf kun je vinden op 
Internet: 
(http://www.sp. n 1/tegenst/theori el 
opinies). Je kunt ze ook telefonisch 
bestellen bij de receptie van het 
landelijk secretariaat (01 0) 243 55 55. 
Noem dan wel het codenummer van 
het artikel dat je wilt hebben. 

Nieuwe migratie treft sociaal zwakken 
Jan de Wit in de Volkskrant van I 2 januari 
Het plan om de Nederlandse samenleving naar Ameri
kaans voorbeeld in te richten voor beperkte immigratie 
schept een nieuwe onderlaag van tweederangs burgers 
en zorgt voor oneerlijke concurrentie op de arbeidsmarkt 
waarvan vooral de 'autochtone' werknemer, 
werkloze en gedeeltelijk arbeidsongeschikte Nfi1iiJI 
de dupe is. 

Historisch besef verdient herwaardering 
Jan Marijn issen 
Een pleidooi voor meer aandacht voor geschiedenis in het 
onderwijs en de oprichting van een nationaal 
historisch museum. 

Mechanische kokkelvisserij moet 'uitgekocht' worden 
Kris la van Velzen in de Provinciale Zeeuwse Courant 
Een warme sanering van de mechanische kokkelvisserij is 
onontkoombaar nu blijkt dat de maatregelen om die 
visserij in te perken massale vogelsterfte en 
aantasting van het bodemleven niet konden ilfi11Q 
voorkomen. 
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Opnieu\N massale actie voor 
behoud voi\Naardig ziekenhuis 

De Zeister SP-website laat in een 
duidelijk grafiekje de stand zien 
van het aantal opgehaalde hand
tekeningen tegen de kaalslag in 
de zorg van de regio. Op 1 januari 
768, op 9 januari 4752 en op 
18 januari 8865. De strijd voor het 
ziekenhuis lééft. 

ln 2000 - de periode waarin 
minister Borst volop streed 
tegen kleine ziekenhuizen- ver
loor het Zeister Lorentz-zieken
huis een aantal specialisaties aan 
Utrechtse ziekenhuizen. 'Dat is 
het begin van het einde,' waar
schuwde de SP, die een actie 
startte. Begin 2003 kwamen er 
geluiden over schulden van het 
ziekenhuis, waarop de SP op
nieuw aan de bel trok. Voor een 
actie vonden de medewerkers 
van het ziekenhuis het echter nog 
te vroeg. Toen in november ech
ter intern bekend werd dat de 
EHBO 's nachts zou sluiten, en 
de polikliniek in Doorn hele
maal, stapten de medewerkers 

meteen naar de SP toe. Het 
gevolg: een massale actie die 
gedragen wordt door personeels
cornité Red de zorg, vakbond 
AbvaKabo en de SP. Bij kraam
pjes op de markt, bij apotheken, 
bibliotheken en zelfs in de pu
bliekshal van het gemeentehuis 
worden handtekeningen verza
meld. Eind januari vindt er een 
grote slotmanifestatie plaats en 
op 4 februari trekt een grote 
groep mensen uit Zeist en Doorn 
naar de Raad van Bestuur van 
het ziekenhuis. Verder heeft 
Agnes Kant Kamervragen ge
steld over de inkrimping en roert 
de Zeister raadsfractie zich ook 
stevig over de kwestie. 

Welke lessen zijn eruit te trek
ken? Raadslid en actievoerder 
Pieter Wout Duquesnoy: 'In de 
eerste plaats dat een ziekenhuis
voorziening in de buurt voor 
veel mensen erg belangrijk is. 
Dat wisten we natuurlijk al van 
eerdere acties, en dat wordt 
bevestigd. Verder dat goede 
contacten met de mensen die er 
direct bij betrokken zijn - de 
ziekenhuismedewerkers - heel 
belangrijk zijn. We hadden ook 

begin vorig jaar in acte kunnen 
komen. Dat deden we niet omdat 
we dan alleen zouden staan. Nu 
doen we het samen en is de 
impact veel groter. En verder dat 
samenwerking van meerdere 
afdelingen heel belangrijk is. 
Onze mensen in de Heuvelrug 
zijn in de wijde omgeving van 
Doorn ook hard aan de slag.' 

Info: Pi eter Wout Duquesnoy 
(030) 695 97 16. 

Haagse Minlijn kent een 
voorloper in Den Bosch 

Vanaf 20 januari is de Minlijn actief: een telefoon- en 
e-mail meldlijn van de SP-Kamerfractie om inzicht 

Afdeling Tilburg verzamelt 
klachten over politie 

te krijgen in het inkomensverlies door de maatregelen 
van kabinet Balkenende. De meldingen stromen binnen 
en leveren veel munitie voor de komende debatten met 
ministers. Een voorloper van de Minlijn werd vorig jaar 
al georganiseerd: de afdeling Den Bosch riep mensen 
op tussen 15 en 20 december hun ervaringen met de 
afbraak van Balkenende te melden. 'Storm liep het 
niet,' meldt afdelingsbestuurslid Patty Hamerslag. 
'Enkele tientallen reacties kregen we binnen- maar 
daarbij zaten wel heel schrijnende en gedetailleerde 
verhalen. Mogelijk waren we te vroeg met ons initia
tief: pas nu wordt immers duidelijk wat de maatregelen 
echt gaan betekenen. Vergelijkbare plaatselijke klach
tenweken zouden nu waarschijnlijk veel meer reacties 
opleveren.' De Tilburgse SP heeft op haar 

lokale website www.tilburg. 
sp.nl een 'online klachtenboek 
politie' geopend. Bezoekers 
wordt gevraagd er hun verhaal 
te doen over hun ervaringen met 
de politie. De verhalen worden 
gebruikt in het Veiligheidsdebat 
dat binnenkort in de gemeente
raad aan de orde is. Fractievoor
zitter Johan van den Hout: 'Tij
dens het stadsdebat veiligheid 

dat de gemeente organiseerde, 
vielen schrijnende verhalen te 
beluisteren. De politie doet die 
af als incidenten, maar wij krij
gen sterk de indruk dat er meer 
aan de hand is. En dat willen 
we goed onderzoeken, als 
voorbereiding op onze bijdra
ge aan het raadsdebat.' 

Info: Johan van den Hout 
(01 0) 243 55 35 
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Een ander Bosch initiatief liep wel goed: op 18 decem
ber, de dag van de Keer het Tij-manifestaties, trokken 
SP' ers met een videocamera de binnenstad in om 
kerstboodschappen van voorbijgangers voor Balken
ende op te nemen. Hamerslag: 'Zodra duidelijk werd 
dat we niet van de televisie waren, maar de band op 
zouden sturen naar de premier waren er genoeg 
mensen die graag hun mening wilden geven en daarbij 
bepaald geen blad voor de mond namen.' 

Info: Patty Hamerslag (073) 614 65 33. 
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Provincietour Marijnissen 
flitsend van start in Overijssel 

Volle zalen, debatten waar de vonken 
vanaf vliegen en leerzame werkbezoe
ken markeren de eerste dagen van de 
Provincietour van Jan Marijnissen. In 12 
maanden wil de SP-fractievoorzitter elke 
provincie aandoen voor een intensief 
werkbezoek van een kleine week. 

De start van de tour vond op 
20 januari plaats in Overijssel. 
In februari is Zuid-Holland aan 
de beurt, en daarna volgen de 
overige provincies. Is er na 
enkele dagen al iets te conclude
ren dat van belang is voor de 
provincies die nog aan de beurt 
komen? Hans van Leeuwen, 
coördinator van de tour: 'De 
hele tour zal gaandeweg vorm 
moeten krijgen, er zal constant 
aan gesleuteld worden. Tot nu 

toe loopt het uitstekend: volle 
zalen en debatten waar we echt 
de diepte ingaan rond thema's 
als volkshuisvesting en onder
wijs. We hebben inmiddels al 
wel bedacht dat we moeten uit
kijken dat Jan niet twaalf maan
den lang alleen maar verpleeg
huizen en VMBO-scholen 
bezoekt. Een doel van de tour is 
immers ook dat hij er zelf wijzer 
van wordt. En ik kan je verzeke
ren dat hij al heel wat scholen en 

verpleeghuizen bezocht heeft. 
Voor de komende provincies zal 
het programma daarom vooral 
landelijk geregeld worden. Voor 
Zuid-Holland denk ik dan bij
voorbeeld aan een werkbezoek 
aan het Groene Hart, samen met 
een planoloog. En een ander be
sluit dat we inmiddels genomen 
hebben, is dat de tour in juli en 
augustus stilligt.' 

Weblog gestart 
De start van de Provincietour vormt ook 
de start van een weblog van Jan Marijnissen: 
een dagboek op internet waarin de schrijver kort 
ingaat op de actualiteit en veelvuldig verwijst 
naar sites waar meer informatie over het bewuste 
onderwerp te vinden is. De weblog van Marijnissen 
is te vinden op www.janmarijnissen.nllweblog/ 
Tip: zet hem in je favorieten, en kijk elke dag even! 

Irak-demonstratie 
Soms gaan de ontwikkelingen erg snel. Hadden we net in het deel 
van Spanning dat het eerste gedrukt wordt, opgeroepen voor deel
name aan een demonstratie onder de leus 'Stop de Bezetting van 
Irak- Nederlandse troepen nu terug! ' , en dan wordt de leus veran
derd. 
De coördinatiegroep van Platform tegen de Nieuwe Oorlog heeft 
besloten dat de hoofdleus nu wordt: 'Stop de bezetting van Irak', 
met daaraan toegevoegd 'Zelfbeschikking voor Irakezen' , 'Stop 
Nederlandse deelname aan bezetting' en 'Tegen geweld, voor 
mensenrechten' . 
De eis 'Nederlandse troepen nu terug uit Irak' is geschrapt omdat 
~dit punt voor de Iraakse democratische oppositie geen prioriteit 
heeft en in het kader van de bredere internationale discussie 
over de toekomst van Irak geen centraal thema is. De boodschap 
van 20 maart zal zijn: maak een eind aan de westerse bezetting 
van Irak. Dit betekent de eis aan de Nederlandse regering dat zij 
haar Irak-politiek volledig herziet en zich los maakt van de Ame
rikaans-Britse bezettingspolitiek. 

Info: Hans van Heijningen (070) 318 38 16 

Valentijnsdag wordt 
Red de Solidariteitsdag 
in Rheden 
'Op Valentijnsdag maak je de 
ultieme solidariteit kenbaar aan 
je naaste,' legt voorzitter Rikus 
Brader van de afdeling Rheden 
de achtergrond uit van het ini
tiatief om op Valentijnsdag met 
speciale Red de Solidariteiti
kaarten te gaan werken. 'Het 
wordt een dubbele kaart. Voor
op het bekende logo van de 
campagne, binnenin een toe
lichting waarin de campagne 
gekoppeld aan Valentijnsdag, 
plus korte verhaaltjes van 
Rhedenaren die de bezuinigin
gen aan den lijve voelen en 

achterop aan antwoordkaart 
die mensen naar de afdeling 
kunnen sturen om meer infor
matie aan te vragen over de 
campagne.' 
Valentijnsdag valt dit jaar op 
een zaterdag, en biedt dus een 
uitgekiende mogelijkheid om 
veel mensen met een markt
kraampje te wijzen op het 
belang van solidariteit. En 
natuurlijk niet alleen in Rhe
den, maar in heel Nederland. 

Info: Rikus Brader 
(0313) 84 03 19 
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'Sociale markteconomie geen 
rechtvaardiging voor EU-grondwet' 
In de vorige Spanning liet Anges 

Lewe haar licht schijnen op de 
Europese ontwerp-grondwet. 

De conclusie van Europarlemen
tariër Erik Meijer dat in de 

grondwet het 'neoliberalisme 
verankerd wordt', bestreed ze. 
Het begrip sociale marktecono

mie dat de grondwet bezigt, 
heeft volgens Lewe een lading 

die niet simpel afgedaan kan 
worden met neoliberalisme. 

Haar conclusie: 'We moeten niet 
zo bevreesd zijn voor een formu

lering, maar een politieke strijd 
voeren voor de invulling van 

het kader.' Hieronder een reactie 
van Erik Meijer. 

Door het geruzie van Spanje en 
Polen over hun stemmental in 
de- in het geheim vergaderende 
- ministerraad is de ontworpen 
EU-grondwet even in de ijskast 
gezet. Vaak is zo'n vertraging, 
'temporiseren' in regenten-jar
gon, een heel handig middel om 
omstreden zaken uiteindelijk 
alsnog doorgevoerd te krijgen. 
Een gevolg is wel, dat het refe
rendum over die grondwet nu 
niet meer gelijk met de verkie
zingen voor het Europees Parle
ment op 10 juni komt, maar 
waarschijnlijk één of twee jaar 
later. Als daaraan minder men
sen deelnemen dan aan de EP
verkiezingen, kunnen regerin
gen ongewenste uitkomsten ge
makkelijk ongeldig verklaren. 
Daarom is het goed dat we óók 

nadenken over wat we straks 
zouden moeten doen als die 
grondwet toch ongewijzigd van 
kracht is geworden. Agnes 
Lewe houdt zich daarmee in 
Spanning van december 2003 
alvast bezig. Zij heeft groot ge
lijk als zij bedoelt dat óók de SP 
zich dan soms zal beroepen op 
die grondwetstekst Dat zal ze
ker gebeuren als we ontdekken 
dat in die grondwet iets wordt 
voorgeschreven dat minder 
slecht is dan de praktijk van dat 
moment. 

Grondwet moet verdere 
verschuiving naar 
Amerikaans model 

mogelijk maken 

Maar dat is iets heel anders dan 
het bij voorbaat inslikken van 
onze oproep om het huidige 
grondwetsontwerp af te wijzen 
en daarmee ruimte te scheppen 
voor iets beters. Op sociaal-eco
nomisch terrein is een doel van 
die grondwet om een verdere 
verschuiving van het Europese 
model naar het Amerikaanse 
model gemakkelijker te maken. 
De ruimte voor een mede uit 
de belastingen gefinancierde 
publieke sector, die voorziet in 
onderwijs, zorg, energie en 
openbaar vervoer, wordt er klei
ner door. Sociale zekerheid en 
algemeen ouderdomspensioen 
kunnen erdoor worden aange
tast. De formulering over 'so
ciale markteconomie', die altijd 
wordt voorgestaan door de 
rechtse Duitse CDU, biedt niet 
de garanties die Agnes Lewe 
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veronderstelt. Het betekent 
slechts dat de CDU vindt dat 
arbeid en kapitaal geen tegen
gestelde maar gezamenlijke be
langen hebben. Overigens stond 
in het eerste CDU-programrna 
van n·a de Tweede Wereldoorlog 
wel da~ de belangrijkste produc
tie~ddelen aan de gemeen
schap zouden moeten toebeho
ren. Maar toen de wegge
bombardeerde industrie zich in 
handen van privé-ondernemers 
herstelde, ontpopte diezelfde 
partij zich al snel als hun 
voornaamste belangenbeharti
ger. Nog verder ging de Portu
gese grondwet van na de Anjer
revolutie in 1974. Daarin werd 
het socialistische karakter van 
de economie vastgelegd. Daar
na hebben rechtse regeringen 
zich van die bepaling volstrekt 
niets meer aangetrokken. 
Ook de EU-grondwet zit vol 
sympathiek klinkende franje. 
PvdA en GroenLinks beroepen 
zich op die franje om de gehele 
tekst fanatiek te verdedigen. De 
SP gaat het om de harde kern, 
en die blijft rot. 

Erik Meijer, Rotterdam. 
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Geslaagde conferentie 
zwengelt Europadebat 

Een ander Europa is mogelijk?! 

Was het motto van de SP-Europa

conferentie die op 17 januari in 

Amersfoort werd gehouden. Op het 

eind van de bijeenkomst antwoordden 

de politici en activisten volmondig 'ja' 

op de vraag of het andere Europa dat 

wij willen er op langere termijn echt 

kan komen. OnderzoekerErik Wesse

lius had er echter geen antwoord op. 

Verslag van een druk bezochte en 

hoog gewaardeerde dag. 

In zijn openingswoord zette Jan 
Marijnissen het doel van de 
conferentie uiteen: 'Dat doel is 
tweeledig: enerzijds willen we 
stevige discussie, heldere me
ningsvorming en extra active
ring binnen de SP op gang 
brengen. Zowel de verkiezin
gen van juni als de voort
varendheid waarmee de grote 
landen het Europa van de toe
,!comst willen vormgeven dwin
gen ons serieus werk te maken 
van onze Europa-standpunten. 
En anderzijds willen we leren 
van de Europa-deskundigen die 
we uitgenodigd hebben. De tijd 
dat we dachten alles zelf te we
ten ligt al lang achter ons.' In 

de workshops die volgden, 
waren het dan ook vooral die 
deskundigen die het woord 
kregen. Acht uitgebreide inlei
dingen werden uitgestort over 
de SP'.ers, die er daaruit vier 
moesten kiezen. 

In het ochtenddeel behandel
den Erik Wesselius (Corporate 
Europe Observatory - een on
derzoeks- en campagnegroep) 
en Peter Harstaff (World Deve
lopment Movement-een Brit
se campagnegroep op het ge
bied van ontwikkelingssamen
werking) het beleid van de 
Europese Unie in GATS en 
WTO; en gingen Erik Meijer 

(Europarlementariër) en Francis 
Lafosse (Belgisch vakbonds
activist) in op het thema 'pu
blieke diensten onder druk'. 
's Middag bespraken Niek Stam 
(FNV en Europese Transport
werkers Federatie) en Lásló An
dor (Universiteit Economische 
Wetenschappen Budapest) het 
onderwerp arbeidsverhoudin
gen en een sociaal Europa', en 
lieten Steve McGiffen (adviseur 
biotechnologie voor de fractie 
van Verenigd Links in het Euro
parlement en Jan Knoop (Ak
kerbouwbond) hun licht schij
nen op het thema 'landbouw, 
milieu en genetisch gemanipu
leerd voedsel' . 
Er komt een uitgebreid verslag 
van de conferentie dat ook be
schikbaar zal zijn voor geïnte
resseerden die er op 17 januari 
niet bij waren. Vooruitlopend 
daarop vind je hier alvast een 
impressie van enkele vermel
denswaardige bijdragen. 

'Name them and 
shame them' 

Erik Wesselius hekelde in zijn 
inleiding het democratisch va
cuüm waarin de discussies over 
de Europese handelspolitiek 
plaatsvinden. 'De Europese 
economische politiek komt voor 
een groot deel tot stand binnen 
het Comité 133. Dat is een 
forum van handelsexperts en 
leden van de Europese Commis
sie dat elke twee weken bij 
elkaar komt en in volstrekte 
beslotenheid. De notulen van 
de vergaderingen zijn geheim -
zelfs voor de leden van het 
Europarlement. 
Ook over de inzet van de Euro-
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pese Commissie bij de onder
handelingen in de WTO wordt 
het Europarlement alleen ach
teraf geïnformeerd. Dat schept 
een situatie die ideaal is voor de 
grote bedrijven, die er een leger 
van lobbyisten op na houden.' 

Een belangrijke lobbygroep is 
volgens Wesselius de Trans 
Atlantic Business Dialogue 
(TABD), een samenwerkings
verband van grote Amerikaanse 
en Europese bedrijven die ijve
ren voor de tot stand koming 
van één geïntegreerde transat
lantische markt. 'De TABD had 
de wind sterk in de zeilen tot het 
aantreden van Bush als Ameri
kaanse president. Toen is het tij
delijk wat minder gegaan, maar 
momenteel wordt de groep 
nieuw leven ingeblazen, onder 
voorzitterschap van de topmen
sen van Unliver en Coca Cola.' 

Wesselius stelde de vraag aan de 
orde wat er moet gebeuren om 
de ongezonde politieke macht 
van de internationale concerns 
in te perken, en kwam zelf met 
een antwoord in de vorm van 
een vijftal suggesties: 
• Stel de politieke macht van de 

grote bedrijven aan de kaak. 
Name them and shame them: 
nagel individuele bedrijven 
aan de publieke schandpaal. 
Dat is cruciaal, en bij uitstek 
een taak voor partijen als de 
SP. 

• Pleit voor strenge gedrags
regels voor lobbyisten, parle
mentariërs en ambtenaren. 
Het moet bijvoorbeeld onmo
gelijk gemaakt worden dat 
ambtenaren een bedrijf ter 
wille zijn en vervolgens als 



SP aan 

beloning daar een goede baan 
aangeboden krijgen . 

• Eis dat bedrijven transparant 
zijn over hun politieke beïn
vloeding. In het jaarverslag 
zou bijvoorbeeld ook een 
overzicht gegeven moeten 
worden · van de ontplooide 
lobbyactiviteiten. 

• Bepleit dat de parlementaire 
controle op de Europese Unie 
verbeterd wordt: zowel de 
controle door nationale parle
menten als die door het Euro
parlement. 

• Eis volledige transparantie 
over de besluitvorming op 
Europees niveau. ' 

Op de opmerking dat ook vak
bonden en actiegroepen lob
byen in Brussel, antwoordde 
Wesselius dat zij over een paar 
honderd lobbyisten beschikken 
en dat er duizenden bedrijfs
lobbyisten ingeschreven staan. 
Waarop Europarlementmede
werker Steve McGiffen aanvul
de dat het probleem niet alleen 
bestaat uit de 'officiële' lobbyis
ten, maar ook uit de veel grotere 

groep pleitbezorgers die tijde
lijk als gast van een parlementa
riër in Brussel aanwezig zijn om 
de belangen van hun bedrijf te 
dienen. 

Desillusie in Oost-Europa 
groeit door uitblijven 

beloofde welvaart 

Lásló Andor illustreerde het be
lang dat Oost-Europa hecht aan 
de EU met de uitkomsten van 
een onderzoekje onder zijn stu
denten. Niet Amsterdam, maar 
Maastricht is in Hongarije de 
bekendste Nederlandse stad -
vanwege het EU-verdrag dat 
daar gesloten is. Na de val van 
de muur ontstond in de voor
malige Oostbloklanden een ge
weldige euforie over contacten 
met West-Europa. Het associa
tieverdrag dat de voorloper was 
van toetreding tot de EU zou 
welvaart en banen brengen. 
Daarvan is volgens Andor 
weinig terecht gekomen. 'In de 
jaren tussen 1990 en 1995 is 
eenderde van de banen vernie
tigd doordat de verouderde 

industrie niet opgewassen was 
tegen de concurrentie uit het 
westen. Voor de banen die ble
ven, gingen de lonen met zo' n 
twintig procent omlaag. Na 
1995 was het ergste voorbij en 
kwam er een periode van econo
mische groei , door de aantrek
kende conjunctuur, en doordat 
westerse bedrijven afkwamen 
op de lage lonen. Inmiddels 
stagneert de groei en nemen de 
begrotingstekorten snel toe. ' 
In het referendum over de toe
treding tot EU heeft Andor vóór 
gestemd. Hij gaf daar drie rede
nen voor: 'West-Europa domi
neert het Oosten al. Dan kun je 
er maar beter bij zijn; het Euro
pese kapitalisme is te verkiezen 
boven het kapitalisme van de 
Wereldbank en Internationaal 
Monetair Fonds; en de opbloei 
van eind jaren negentig heeft al
les te maken gehad met de ver
wachting bij de EU te komen. 
Als dat niet doorgaat, wordt de 
crisis wel heel erg diep.' Bij de 
referenda over de EU viel voor
al de lage opkomst op. In Hon
garije heeft slechts zo'n veertig 
procent gestemd. Veel mensen 
zijn thuis gebleven uit frustratie 
over de fraaie beloftes van wel
vaart die niet zijn uitgekomen. 

Ander bepleit een behoedzame 
opstelling als het gaat om mone
taire hervorming in Oost-Euro
pa om beter te kunnen integre
ren in de EU. 'De vernietiging 
van banen heeft de overheids
uitgaven aan pensioenen en uit
kering sterk doen stijgen. Als 
we aan de EMU-criteria moeten 
voldoen, betekent dat enorme 
bezuinigingen. En als we toe
treden tot de Eurozone en het 
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valutavoordeel missen, is de 
kans groot dat de westerse be
drijven weer wegtrekken, naar 
landen met nog lagere lonen.' 

Vertellen wat er precies 
gebeurt in Europa 

Niek Stam verhaalde van de suc
cesvolle acties van de Europese 
havenwerkers tegen de 
liberalisering van hun werk en 
rekende voor hoe absurd het ver
wijt is dat de producten te duur 
worden als er niet bezuinigd 
wordt op de hoge overlaadkosten 
in de havens. 'In 1975 kostte het 
2400 dollar om een container Ni
keschoenen van Azië naar Rot
terdam te vervoeren. Ondanks de 
inflatie was dat in 2000 nog maar 
zeshonderd dollar. Het lossen 
van die container- met tiendui
zend paar schoenen - kost onge
veer 250 euro. Dat komt neer op 
2,5 eurocent voor een paar 
schoenen dat in de winkel hon
derd euro kost. .. ' 

In zijn slotwoord wees Harry van 
Bommel op het belang van nog 
veel meer bijeenkomsten over 
Europa. '2004 Is her jaar van 
Europa. Met de uitbreiding, de 
verkiezingen en misschien ook 
nog wel de grondwet waarover 
wellicht eind dit jaar alsnog een 
referendum kan worden gehou
den. Wij komen op voor een Eu
ropa voor mensen in plaats van 
voor bedrijven en grote landen. 
En dat doen we het beste door 
mensen uit te leggen wat er pre
cies in Europa gebeurt. Dat moe
ten we dus gaan doen. Op leden
vergaderingen, openbare bijeen
komsten, op straat, op verjaar
dagsfeestjes -overal. ' • 
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Landelijke campagnes 

Enthousiaste reacties op enquête 
verpleeg- en verzorgingshuizen 

Plaatselijk onderzoek doen naar wat 
de afbraak van de georganiseerde 

solidariteit in de praktijk inhoudt. Dat 
is een belangrijk ingrediënt van de 

campagne Red de solidariteit!. En een 
uitstekende manier om daarmee bezig 
te gaan, is het enquêteren van mede

werkers en bewoners van verpleeg
en verzorgingshuizen. 

Landelijk is inmiddels een 
enquête ontwikkeld en een 
'briefing' gemaakt voor afdeJjn
gen die aan de slag willen. De 
resultaten van de enquête zullen 
gebruikt worden om in de Twee
de Kamer en lokaal aandacht te 
vragen voor de ouderenzorg en 
om munitie te krijgen voor ver
volgacties, zowel landelijk als 
plaatselijk. Tot zover de theorie. 
Hoe werkt het in de praktijk? 

'Uitstekend,' meldt Wijnand 
Tolk, die de enquête-actie coör
dineerde in het Utrechtse ver
pleeghuis Huis aan de Vecht. 
'De eerste contacten zijn gelegd 
door Cees Groot van het Oude
renplatform en daarna hebben 
we alleen maar enthousiaste 
medewerking ontvangen. Het 
personeel beeft bijvoorbeeld 
zelf de oproepen om mee te 
doen verspreid onder de bewo-

, ners. Ook gaan ze nu zelf de 
bewoners enquêteren die niet 
aanwezig konden zijn en willen 
ze samen met de SP een bijeen
komst organiseren met het ove
rige personeel van de overkoe
pelende stichting. ' 
Ook in Purmerend, waar de 

enquêteurs verpleeghuis Tien 
Gemeenten bezochten, waren 
de reacties enthousiast. Coördi
nator Lya de Graaf: 'De verzor
gers hielpen spontaan mee met 
het invullen van de enquêtes 
van de bewoners, en ze hebben 
een stapel formulieren gehou
den die ze zelf gaan invullen.' 
Een waarschuwing van Purme
rend en van Utrecht voor andere 
afdelingen is dat het invullen 
van een enquêteformulier met 
een bewoner veel tijd kost. 
'Je moet echt veel mensen heb
ben die meedoen.' In beide 
plaatsen krijgt de enquête ook 
een vervolg. Utrecht gaat zich 
onder andere na klachten van de 
bewoners bezighouden met de 
servicekosten van de aanleun
woningen van Woonzorg 
Nederland, en Purmerend wil 
ook in twee andere buizen aan 
de slag met de enquête. 

'Heb begrip voor de 
positie van de 

instellingsleiding' 

In beide plaatsen had het SP
Ouderenplatform de eerste con
tacten gelegd. Waarom? Cees 

Groot van het platform: 'Je 
moet begrip hebben voor de op
stelling van de directeuren van 
de huizen die in eerste instantie 
vaak afwijzend is. Er wordt al 
heel veel onderzoek gedaan -
waar ze vaak nooit meer iets van 
horen - , dus waarom nou ook 
nog eentje van de SP erbij ? En 
wat levert dat voor onrust op 
onder medewerkers en bewo
ners? Als je die reactie begrijpt, 
kun je erop ingaan en uitleggen 
wat onze bedoelingen zijn. We 
helpen daar op verzoek van af
delingen graag bij. ' In Utrecht 
en Purmerend hielpen mede
werkers van bet Ouderenplat
form ook mee enquêteren, en in 
Utrecht zorgde zanger/gitarist 
Kees Korbijn bovendien voor 
het 'opwarmen' van de bewo
ners. 
Volgens Groot doen afdelingen 
er verstandig aan vooral grote 
instellingen te benaderen voor 
de enquête en zo mogelijk ge-
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combineerde verpleeg- en ver
zorgingshuizen. 'Daar kun je 
meer enquêtes afnemen, en daar 
is de problematiek vaak ook 
groter.' 

Afdelingen die aan de slag wil
len met de enquête, kunnen 
flyers en enquêteformulieren 
bestellen op www.spnet.nl. De 
planning is dat de enquête tot 
half maart loopt, zodat eind 
maart de gegevens beschikbaar 
zijn. 
Voor informatie over de oude
renzorg kunnen afdelingen 
terecht bij Renske Helmer van 
de Kamerfractie: (070) 318 38 
14, rhelmer@sp.nl. Bij haar is 
ook een uitgebreide briefing aan 
te vragen die afdelingen beslist 
moeten lezen voordat ze aan de 
slag gaan. Voor tips en hulp bij 
het leggen van contacten met in
stellingen is Cees Groot in te 
schakelen: (0412) 62 55 96, 
cees.groot@tomaatnet.nl • 



Absurde tariefsverhogingen 
NS vragen om actie 

Op 1 januari 2003 zijn de trein
tarieven gemiddeld met 4,9 pro
cent gestegen. Op 1 januari 2004 
bedroeg de verhoging 4,0 pro
cent. Op 1 maart wil NS een 
lokettoeslag invoeren van 50 eu
rocent per treinkaartje. En in de 
loop van ditjaar hoopt het bedrijf 
de tarieven met nog eens 2,2 pro
cent te verhogen, als de prestaties 
verbeteren en onder andere mini
maal 84,4 procent van de treinen 
op tijd rijdt. 
Kamerlid Arda Gerkens is fel 
tegenstander van de aangekon
digde extra verhogingen. 'Er is 
geen enkele rechtvaardiging van 
de verhoging van de prijzen, ook 
niet als de punctualiteit verbeterd 
is. Het is alsof de NS beloond 
moet worden voor bet leveren 
van een service die ze gewoon 
behoort te bieden. Ook het 
NS-argument dat de duurdere 

loketkaartjes ingevoerd worden 
om personeel in te kunnen zet
ten voor meer serviceverlening, 
is volkomen onzin. Kaartver
koop fs service verlenen.' 

Natuurlijk laten we het als SP 
niet bij een veroordeling in de 
Tweede Kamer van de NS
plannen. In de loop van februari 
worden treinreizigers in een 
aantal plaatsen geënquêteerd. 
En op 1 maart, de dag waarop 
de hogere lokettarieven ingaan, 
staan we in heel Nederland bij 
de stations met een duidelijke 
folder waarin we tariefsverho
gingen bekritiseren en uiteraard 
ons alternatief naar voren bren
gen: pak de trein terug. Reser
veer de dag alvast: we willen 
ook buiten de spitsuren staan, 
omdat dan veelal de mensen rei
zen die een loketkaartje kopen . 

Landelijke campagnes 

Een vervolg op de Aldi-actie? 
'De Aidi-werknemers zijn nu eerst 
aan zet,' antwoordt Henk van de Wal 
op de vraag naar een vervolg op de 
folderactie bij de winkelketen die de SP 
op 14 januari hield. 'Maar ik sluit niet uit 
dat we ons nog eens tot het winkelend 
publiek wenden, bijvoorbeeld met een 
handtekeningenactie. 

In nauw overleg met een aantal 
werknemers besloten de mensen 
van Solidair, de bedrijvengroep 
van de SP, in een folder de 
aandacht te vestigen op de auto
ritaire structuur bij grootwinkel
bedrijf Al di. Meer dan veertig af
delingen deden eraan mee, en 
zorgden daarmee voor een grote 
hoeveelheid publiciteit over het 
'middeleeuwse' personeelbeleid 

van Aldi. Actiecoördinator 
Henk van der Wal heeft inmid
dels de balans opgemaakt met 
de afdelingen en met de actieve 
Aldi-werknemers. 'Alom en
thousiasme. De afdelingen heb
ben veel erg goede reacties ge
kregen en binnen het bedrijf is 
de actie ook heel goed gevallen. 
Een reactie van de bedrijfslei
ding is echter volledig uitgeble-

ven - ook naar de kritische 
werknemers die anders haast 
dagelijks een schriftelijke waar
schuwing kregen, en die nu met 
naam en toenaam in de krant 
stonden.' 
Is er niets fout gegaan? 'Toch 
wel: in de distributie van de 
folders zijn helaas dingen fout 
gegaan en we hadden moeten 
zorgen voor een betere briefing 
vooraf. Nu moesten afdelings
voorzitters medewerkers wer
ven met te weinig informatie. 
Dat doen we in de toekomst 
beter.' 

Hoe nu verder? 'In de eerste 
plaats zijn dus de werknemers 
aan zet. Die moeten de klachten 
goed gaan inventariseren en 
zich beter - landelijk - organi-
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seren. Voor SP-afdelingen in de 
buurt van een Aidi-distributie
centrum geldt dat ze er goed aan 
te doen om te kijken of ze daar 
contacten hebben of kunnen 
leggen. Die centra staan in Best, 
Culemborg, Drachten, Om~en, 
Roosendaal en Zaanstad. Ik 
hoor het erg graag als daar con
tacten zijn en ik druk de afdelin
gen op het hart vooral niet om 
de vakbonden heen te gaan. 
Voor de rest van het land is het 
even afwachten. Maar waar no
dig starten we een vervolgactie, 
waarbij de klanten niet alleen 
een folder overhandigen, maar 
ook vragen hun steun te betui
gen aan het personeel. 
Meer info: Henk van der Wal , 
(040) 24 80 432, 
h.v.d.wal@tomaatnet.nl 
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UMTS- en GSM-antennes 
blijven aandacht vragen 

In het verleden heeft Spanning enkele 
keren aandacht besteed aan de plaatsing 

van GSM-masten op woongebouwen. 
Daarbij ging het onder andere om de 
risico's daarvan en over de mogelijk

heden voor gemeenten om beperkende 
regels te stellen. Binnendruppelende 
vragen van afdelingen zijn reden om 

op enkele punten de informatie te 
actualiseren. 

In augustus 2002 is bepaald dat 
er voor het plaatsen van anten
ne-i nstallaties van maximaal 
vijf meter geen bouwvergun
ning nodig is. Gelijktijdig zijn 
er afspraken vastgelegd in een 
convenant dat afgesloten is tus
sen de regering, de Vereniging 
van Nederlandse Gemeenten 
en de telefoonbedrijven. Daar
in is onder andere vastgelegd 
dat plaatsing van antennes op 
of aan woongebouwen alleen 
kan als dat 'onvermijdelijk' is 
om voldoende dekking, capaci
teit of kwaliteit van het net
werk te krijgen, of als er daar
door minder antennes in totaal 
geplaatst hoeven te worden. 
Belangrijk is verder, dat het 
convenant bepaalt dat er geen 
nieuwe antenne-installaties op 
Qf aan woongebouwen mogen 
komen zonder instemming van 
de bewoners van het betreffen
de woongebouw. Het conve
nant legt minutieus uit hoe die 
instemming verkregen moet 
worden. Alle bewoners moeten 
aangeschreven worden met een 

formulier waarop ze ja of nee 
kunnen aankruisen op de vraag 
of ze met de plaatsing instem
men. Als meer dan de helft van 
de aangeschreven bewoners 
met nee antwoordt, mag de 
installatie niet geplaatst wor
den. Het convenant (en veel 
meer informatie) is te vinden op 
www.antennebureau.nl 

Het convenant gaat alleen over 
antennes waarvoor geen bouw
vergunning nodig is. In een 
aantal gevallen is zo'n vergun
ning wél nodig, bijvoorbeeld 
als de mast hoger is dan vijf me
ter. De vreemde situatie kan 
zich voordoen, dat de rechten 
van de bewoners dan slechter 
geregeld zijn. De instemmings
procedure van het convenant 
maakt dan immers plaats voor 
de bouwvergunningprocedure 
van de gemeente. En die houdt 
in: publicatie van de aanvraag 
en wachten of er bezwaren ko
men. Afdelingen doen er goed 
aan te kijken hoe hun gemeente 
ermee omgaat, en waar nodig 

te eisen dat er wél instemmin 
gevraagd wordt aan alle bewo
ners. 

Onderzoek signaleert 
gezondheidsgevolgen 

U MTS-masten 

De zendmasten die nu overal in 
Nederland te vinden zijn, zijn 
voor GSM-masten. Die zullen 
echter snel verdrongen worden 
door een nieuw systeem: 
UMTS. De eerste masten daar
voor zullen in de loop van dit 
jaar gebruikt gaan worden; in 
2007 moet er een dekkend 
UMTS-net in heel Nederland 
zijn. De vraag is bij UMTS 
echter nog sterker gerechtvaar
digd dan bij GSM wat de ge
volgen van de straling zijn . 
In september 2003 presenteer
de TNO de resultaten van een 
onderzoek in opdracht van de 
regering naar gezondheicts
gevolgen van blootstelling aan 
de straling van zendmasten 
voor mobiele telefonie. Daar 
kwam als conclusie uit, dat er 
een ' statistisch significante re
latie' gevonden is tussen de 
aanwezigheid van elektromag
netische velden die lijken op 
die van een UMTS basisstation 
en het ervaren welzijn van de 
proefpersonen. Klachten die 
gemeld werden, zijn onder an
dere duizeligheid, tintelingen 
en slechter concentratievermo
gen. Deze klachten werden niet 
gemeld bij elektromagnetische 
velden van GSM antennes. 
In antwoord op Kamervragen 
(onder andere van Krista van 
Velzen) liet de regering weten 
dat er vervolgonderzoek komt, 
maar dat er geen reden is om 
niet door te gaan met het plaat
sen en het in gebruik nemen 
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van UMTS-masten. De rege
ring gaat ervan uit, dat er buiten 
een afstand van drie meter 
recht vóór de antenne, en een 
halve meter onder, boven en 
achter de antenne geen gezond
heidsrisico is. Dat deed ze ech
ter ook al voordat het UMTS
onderzoek gehouden werd. 
Het Meldpuntennetwerk ge
zondheid en milieu (NMGM), 
dat zich al jarenlang bezig
houdt met elektromagnetische 
straling, bepleit het in acht 
nemen van het voorzorgsprin
cipe: niet plaatsen van UMTS
antennes totdat met zekerheid 
kan worden vastgesteld dat er 
geen schadelijke effecten zijn 
voor de gezondheid. 

Te verwachten valt, dat afdelin
gen de komende tijd regelmatig 
te maken krijgen met bewoners 
die het niet zien zitten een 
UMTS-antenne op hun dak te 
krijgen. De voorgeschreven in
stemrningsverplichting maakt 
het dan mogelijk een actie op 
touw te zetten. Pas daarbij wel 
op datje de informatie zorgvul
dig brengt. Met indianenverha
len help je niemand. 
Het meldpuntennetwerk vind 
je op www.mngm.nl. In Den 
Haag heeft P-teammedewerker 
Donald Pols de GSM- en 
UMTS-masten in zijn porte
feuille: dpols@sp.nl • 



Uit het partijbestuur van 2 januari 2004 

• • 

Campagne Europese verkiezingen 
Volgens de al ontwikkelde plannen zou de Europese campagne 
opgezet worden rond het referendum over de grondwet. Er 
moeten nu nieuwe plannen komen. Die worden op de volgende 
vergadering besproken. 

Ledenontwikkeling 
In 2003 hebben we 10.442 nieuwe leden ingeschreven. 3688 
Leden zijn vertrokken, waarmee het ledental per 1-1-2004 uit
komt op 43.389. In 2002 en 2003 samen is 47 procent van ons 
ledenbestand vernieuwd. Voor 2004 is het te streven de VVD 
voorbij te streven in ledental . In de administratie zijn op 1-1-2004 
670 afdelingsbestuursleden geregistreerd en 1860 kaderleden (dat 
wil zeggen SPanning-ontvangers die geen bestuurslid zijn.) 

Scholing 
Bevestigd wordt dat het een verplichting van de afdelingen is om 
lokaal maandelijkse scholingen politieke basisvorming te organi
seren. Als er problemen zijn met het vinden van geschikte scho
lingsbegeleiders kan gebeld worden met Hans van Leeuwen of 
Rosita van Gijlswijk voor het vinden van een oplossing. Er is geen 
geldige reden om geen scholingen te organiseren. De partij gaat 
een 'speakers academy' oprichten: een pool van mensen die ge
vraagd kunnen worden voor discussiebijeenkomsten in de afde
lingen. Gedacht wordt aan medewerkers van de Kamerfractie en 
anderen in de partij die op een bepaald terrein deskundig zijn. 

12-Provinciën-tour 
De Marijnissen-tour start in januari in Overijssel. Het programma 
is rond: overdag werkbezoeken, 's avonds een openbaar debat 
over een bepaald thema. De tour zal op internet te volgen zijn. Na 
Overijssel volgen Zuid-Holland en Limburg. Andere provincies 
doen er goed aan vast na te gaan denken over het op programma. 

Campagne Red de Solidariteit! 
Het aantal afdelingen dat initiatieven onderneemt, neemt toe, 

maar nog niet alle afdelingen zijn concreet aan de slag. Half ja
nuari komt er een landelijke meldlijn, die echter niet in de plaats 
van lokale initiatieven kan komen. Aangeraden wordt het accent 
lokaal op onderzoek te leggen: op allerlei terreinen is in kaart te 
brengen wat de gevolgen zijn. Daarover kan een rapport ge
maakt worden waar omheen activiteiten georganiseerd kunnen 
worden. De verpleeg- en verzorgingshuizenenquête wordt her
schreven en nadrukkelijk binnen de campagne Red de solidari
teit! gebracht. 

Samenwerking met 
andere Europese partijen 
Binnen links Europa wordt momenteel gediscussieerd over de tot
standkoming van een gezamenlijke Europese partij links van de 
sociaal-democratie en de groenen. De SP neemt deel aan de discus
sies en huldigt daarin het standpunt dat samenwerking prima is, 
maar dat de verschillen momenteel zo groot zijn, dat één partij 
onhaalbaar is. Nu een gezamenlijke partij oprichten betekent dat een 
deel van de partijen zeker niet meedoet. We blijven met iedereen in 
gesprek, werken samen waar dat mogelijk en wenselijk is, en wach
ten verder de uitslag van de Europese verkiezingen af. 

Kort & rondvraag 
De SP gaat een rectificatie eisen 
van de Telegraaf naar aanleiding 
van de uitspraak van de Raad voor 
de Journalistiek over het veroor
deelde artikel dat de krant schreef 
over connecties tussen P-team
medewerker Hans van Heijningen 
en de Fortuyn-taartgooiers. · 
• Paulus Jansen gaat na hoe de 

stand van zaken nu is met Shell 
(meebetalen aan sanering Stort 
van Troost) en Ikea (kinder
arbeid). 

• Voor het regiobestuurderschap 
van een deel van Gelderland 
hebben zich twee kandidaten 
gemeld, voor Noord-Brabant
Noord-Oost één. De verdere 
procedure wordt komende week 
besproken met de afdelingsvoor
zitters. 

• De voorzitters van de vier grote 
steden komen binnen een maand 

Afdelingsverslagen 

bij elkaar om de mogelijk
heden van de SP in die steden 
te bespreken. 

• Een systeem om te scholen via 
internet is het eerste project 
om aan te pakken zodra de 
'sectie digitaal ' binnenkort op 
volle sterkte is. 

• Aan SPnet zal meer aandacht 
besteed worden in de Tribune 
en in Spanning. Niet op 
www.sp.nl, omdat daarmee 
vooral niet-leden bereikt 
worden. 

• Serdar Dosky gaat onderzoe
ken hoe de SP aantrekkelijker 
kan worden voor allochtonen. 
Daarvoor wil hij graag spre
ken met allochtone SP-leden 
die zich bezighouden met 
integratie. Naam en telefoon
nummers doorgeven aan 
Serdar. 

Van de 114 verslagen die ingeleverd hadden moeten worden, zijn er 
70 binnengekomen. Uit de regio's Haaglanden en Zuid-Holland
Noord is geen enkel verslag ontvangen. Geconcludeerd wordt, dat 
verslagen ingestuurd móeten worden. Gediscussieerd wordt over 
mogelijke sancties voor afdelingen. Daartoe wordt (nog) niet beslo
ten. Regiobestuurders krijgen nog eens nadrukkelijk de opdracht 
ervoor te zorgen dat elke afdeling een verslag indient. 
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20 maart 13.00 uur - Dam Amsterdam 

Landelijke demonstratie: 

'Stop de Bezetting van Irak 
Nederlandse troepen nu terug!' 
Organisatie: Platform tegen de 'Nieuwe Oorlog' en Iraaks platform in Nederland 

Zaterdag 20 maart 2004 is uitgeroepen 

tot wereldwijde dag van protest tegen de 
bezetting van Irak. In Nederland vindt daar
om op die dag een landelijke demonstratie 

plaats in Amsterdam onder het motto 'Stop 
de Bezetting van Irak- Nederlandse troepen 

nu terug!' De organisatie is in handen van 

het Platform tegen de Nieuwe Oorlog, 
waarin de SP prominent vertegenwoordigd 

is. Het Iraaks platform in Nederland is en buitenland. Door de slaafse Het Iraaks Platform in Neder-

In een toelichting op het waar
om van de demonstratie wijzen 
de organisatoren erop dat de VS 
en hun bondgenoten niet om 
humanitaire redenen in Irak 
verblijven. 'Zowel aan de oor
log tegen Irak als aan de huidi
ge bezetting liggen politieke, 
militaire en economische mo
tieven ten grondslag. De Vere
nigde Staten en hun bondgeno
ten plunderen het bezette land. 
De bezettende coalitie verdeelt 
de contracten voor herstelwerk
zaamheden onderling en finan
ciert ze uit de in beslag geno
men Iraakse olie-inkomsten. 
Het verzet tegen de bezetting 
neemt dan ook toe, ook 
onder bevolkingsgroepen die 
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mede-organisator. 

de Amerikanen en Britten eer
der nog als bevrijders verwel
komden. Om verdere chaos en 
een escalatie van geweld te 
voorkomen, moeten de Ameri
kanen de datum noemen waar
op zij net land zullen verlaten., 

De Nederlandse troepen zijn 
volgens het platform vooral ter 
beschikking gesteld om mee te 
kunnen delen in de economi
sche voordelen van de bezet
ting van Irak. 'Daarmee geeft 
Nederland politiek en juridisch 
een volstrekt verkeerd signaal. 
Bovendien valt moeilijk te ver
dedigen dat er wel geld is voor 
troepen in Irak, maar niet voor 
armoedebestrijding in binnen-

navolging van de Amerikaanse 
regering loopt Nederland ook 
nog eens de kans onbedoeld be
trokken te worden bij mogelij
ke nieuwe oorlogen tegen Sy
rië, Iran, Noord-Korea, Cuba of 
andere landen. Militaire acties 
maken echter geen einde aan 
het terrorisme. De ontwikkelin
gen in Afghanistan en Irak 
maken dat duidelijk. De Ame
rikaanse preventieve oorlogen 
versterken het vijandsbeeld dat 
islamitische en westerse bevol
kingsgroepen van elkaar 
hebben. En in tal van westerse 
landen worden burgerrechten 
ingeperkt. Oorlog, vernedering 
en onderdrukking versterken 
de voedingsbodem van het ter
rorisme. Deze moeten we juist 
wegnemen.' 
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land helpt mee de demonstratie 
te organiseren. Voorzitter Faisal 
Nasser: 'De Amerikanen heb
ben beloofd om democratie te 
brengen in Irak, maar in plaats 
daarvan bestormen ze met veel 
geweld het kantoor van de 
grootste vakbond van Irak en 
arresteren de hele vakbonds
top.' Nasser is van mening dat 
de volledige bestuurlijke ver
antwoordelijkheid in Irak on
middellijk aan de interim Rege
ringsraad overgedragen moet 
worden en dat de Westerse troe
pen, waaronder de Nederland
se, beter zo snel mogelijk uit 
Irak kunnen vertrekken. 

Kortom: kom op 20 maart 
allemaal naar Amsterdam. 



Integratierapport bewijst noodzaak 
actiever overheidsbeleid 

'De conclusies van het integratierapport 
bieden voldoende aanknopingspunten 

om lessen te trekken uit het verleden en 
beter beleid op de rails te zetten,' rea
geerde Jan Marijnissen metee.n na het 
uitkomen ervan op het rapport van de 
Kamercommissie Blok, die het falende 

integratiebeleid van de afgelopen jaren 
onderzocht. De commissie was ingesteld 

op voorstel van Marijnissen. 'Het is nu 
aan de Tweede Kamer om door te zetten. 
Voor zowel allochtonen, autochtonen als 

de overheid geldt: de tijd van vrijblij
vendheid is nu echt voorbij.' Hieronder 

het SP-persbericht over het rapport. 

De noodzaak van het leren van 
Nederlands en van de geschre
ven en ongeschreven regels van 
de samenleving, de wenselijk
heid van gemengde wijken en 
gemengde scholen zijn voor de 
SP de kern van het rapport van 
de commissie onderzoek inte
gratiebeleid. Vooral de vrijblij
vendheid wat betreft de inbur
gering en de achteloosheid 
waarmee de groeiende segrega
tie lange tijd werd geaccepteerd, 
waren de grote manco's van het 
integratiebeleid van de afgelo
pen 30 jaar. 

De inburgering werd verwaar
loosd en de tegenstelling wij-zij 

gevoed door het ten onrechte 
gehanteerde motto: integratie 
met behoud van eigen cultuur. 
Gesegregeerde wijken en scho
len tonen na 30 jaar vrijblij
vendheid de noodzaak van een 
niet-vrijblijvende aanpak. Het 
Rijk wilde niets doen om con
centratiewijken te voorkomen. 
Gemeentelijke spreidingsvoor
stellen waren onbespreekbaar, 
signalen van buurtbewoners 
over samenlevingsproblemen 
werden genegeerd. De commis
sie constateert dat de politiek te 
weinig oog heeft gehad voor de 
alledaagse problemen op wijk
niveau, waarmee de autochtone 
bevolking te maken kreeg bij 

komst van grote groepen mi
granten die geen Nederlands 
spraken en andere gewoonten 
hadden. Vooral arme wijken 
kregen hiermee te maken. 

Marijnissen: 'Deze conclusie 
kun je ook zien als eerherstel 
voor de mensen in die wijken 
van wie te lang te veel gevraagd 
is, en die als ze aan de bel trok
ken, te vaak zijn afgeschilderd 
als zeurpiet en intolerant, of 
zelfs als racist De commissie 
concludeert terecht dat overlast 
in wijken moet worden aange
pakt en dat samen wonen te pre
fereren valt boven apart. Sloop 
in concentratiewijken moet el
ders gecompenseerd worden. 
Dat gebeurt nu niet, wat zorgt 
voor het opjagen van mensen 
door de sloopwijken.' 

De aanbeveling van de commis
sie dat segregatie in het onder
wijs moet worden bestreden en 
gemeenten met scholen hier
over niet-vrijblijvende afspra
ken moeten maken, moet snel 
uitgevoerd worden. De SP 
steunt ook van harte de aanbe
veling om in het onderwijs meer 
aandacht te besteden aan het 
overdragen van kernwaarden, 
samenlevingsopbouw en ge
schiedenis. 

Het valt de overheid zwaar aan 
te rekenen dat zij pas sinds 1995 
inburgeringcursussen aanbiedt 
Tot die tijd werd het leren van 
de Nederlandse taal en gewoon
ten verwaarloosd. Gastarbei
ders en hun gezinnen werden 
door de overheid aan hun lot 
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overgelaten en moesten het heb
ben van burenhulp en betrokken 
vrijwilligers. Maar ook nu nog 
laat de inburgering emstig te 
wensen over. De commissie 
concludeert terecht dat de nood
zaak van het leren van Neder
lands lang onderschat is en het 
rendement van de inburgering
cursussen nog te laag is. Marij
nissen: 'Deze erkenning moet er 
toe leiden dat er nu echt iets ge
daan wordt aan taal. Juist voor 
de overheid is vrijblijvendheid 
geen optie meer. Er moeten 
laagdrempelige taalscholen in 
de wijken komen en een fat
soenlijk aanbod op TV. Wacht
lijsten moeten weg en de kwali
teit moet omhoog. Dat strookt 
niet met de fikse bezuiniging 
van Balkenende II op de inbur
gering. Hopelijk ziet de Kamer 
dat in, nu haar eigen commissie 
die conclusie onvermijdelijk 
maakt.' 

De voorstellen van de SP 
voor beter beleid zijn: 
1. tegengaan witte en zwarte 

scholen, tegengaan witte en 
zwarte wijken 

2. meer aandacht voor het leren 
van de taal, eigen maken van 
de hier geldende waarden en 
de normen: voor nieuw- én 
oudkomers, te beginnen in 
het land van herkomst 

3. terugdraaien van veel nieuw
lichterij in het onderwijs; het 
onderwijs moet kleinschali
ger, vooral het VMBO; niet 
van school zonder diploma 

4. aanpak van woningnood, 
overlast, verloedering en cri
minaliteit 
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SP-volksvertegenwoordigers zitten 
niet op hun zetel vanwege de 

centen, dat weet iedere kiezer in 
Nederland. En: veel kiezers vinden 
dat ook een plus voor de SP. Maar 
hoe die regeling precies in elkaar? 

En hoe redelijk en houdbaar is zo'n 
afspraak? Algemeen secretaris 

Paulus Jansen geeft hieronder een 
toelichting op een dertigjarige 

afspraak, die staat voor concrete 
solidariteit in de politieke 

praktijk van de SP. 

Doelen afdrachtregeling 
De afdrachtregeling van de SP 
is een concreet voorbeeld van 
solidariteit in de praktijk. Van 
de ruim 43.000 leden zijn er 
vele duizenden voortdurend 
aan de slag voor de SP. In af
delingsbesturen, actiecomités, 
hulpdiensten. Ze doen dat be
langeloos, zonder vergoeding, 
omdat ze samen staan voor de 
doelen die de SP nastreeft. 
Daarmee zijn ze, zoals vaak 
gezegd, het belangrijkste kapi
taal van de partij. Naast die 
duizenden vrijwilligers zijn er 
ook een beperkt aantal profes
sionals, mensen die in loon
dienst van de partij werken: op 
het hoofdkantoor in Rotter-

dam, in het Europees Parle
ment, in de Tweede Kamer. 
Daarnaast is er nog een derde 
groep: de volksvertegenwoor
digers. De meesten van hen 
zijn actief op lokaal en provin
ciaal niveau. In gemeentera
den en provinciale staten ge
ven zij inhoud aan onze poli
tieke opvattingen. Het meeste 
werk gebeurt in vrije tijd. Dat 
doen ze, net als andere activis
ten, zonder vergoeding. 

De vergoeding die ze van de 
gemeente of de provincie ont
vangen, maken ze over naar 
de partijkas. Daarmee kunnen 
activiteiten in de hele partij 
bekostigd worden. Daardoor 

is de effectieve slagkracht van 
de SP erg groot. Als we iets 
wfllen, kunnen we het ook. Als 
gemeenteraadsleden in werk
tijd aan de slag moeten, hebben 
ze recht op compensatie van 
het inkomen dat ze mislopen. 
Daarover maken ze afspraken 
met de landelijke penning
meester van de partij. Als ze te 
maken hebben met kosten, dan 
kunnen ze die vergoed krijgen 
van de plaatselijke penning
meester. Daarmee is rekening 
gehouden in de jaarlijks vast te 
stellen bijdrage die de afdeling 
van de landelijke partij krijgt. 
Provinciale volksvertegen
woordigers declareren zowel 
hun loonderving als hun kosten 
bij de landelijke penningmees
ter. 

Naast raads- en Statenleden 
hebben we leden van het natio
nale parlement en het Europees 
parlement. De leden van de 
Eerste Kamer krijgen net als 
Statenleden hun loonderving 
en onkosten vergoed. Leden 
van de Tweede Kamer en het 
Europees parlement zijn fullti
me volksvertegenwoordigers. 
Zij kunnen aanspraak maken 
op een door het partijbestuur 
vastgestelde maandvergoe
ding, plus een vergoeding van 
onkosten. In de loop der jaren 
is dat bedrag naar boven aan
gepast. Op dit moment is de 
maandvergoeding voor fullti
me volksvertegenwoordigers 
van de SP 2165 euro netto. 
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Naast concrete solidariteit tus
sen politieke vrijwilligers en 
professionals en het vergroten 
van de slagkracht van de hele 
partij, zorgt de afdrachtrege
ling ervoor dat belangstelling 
van gelukszoekers en opportu
nisten voor een plaats op een 
SP-kieslijst getemperd wordt. 
Rijk worden bij de SP via een 
zetel in gemeenteraad of parle
ment zit er niet in met deze re
geling. Dat weet iedereen en 
dat is wel zo handig. 

Afdrachtregelingen bestaan 
overigens niet alleen bij de SP. 
Ook andere partijen (Groen
Links, CDA, PvdA, D66) ken
nen een afdrachtregeling, zij 
het dat de hoogte van de af, 
dracht lager en soms veel lager 
ligt dan bij de SP. Maar sinds 
de invoering van het algemeen 
kiesrecht in het begin van de 
vorige eeuw hebben de meeste 
partijen het redelijk gevonden 
dat hun volksvertegenwoordi
gers een deel van hun vergoe
ding voor het werk van de hele 
partij inzetten. 

lnstemmingsverklaring 
Als je zo'n regeling hebt, moet 
hij natuurlijk breed bekend 
zijn: bij kiezers, zodat ze we
ten dat SP' ers niet voor de 
centen in de politiek gaan. En 
bij aspirant-politici zelf. Daar
om staat de afdrachtregeling in 
de statuten en het huishoude
lijk reglement van de SP. En 
iedereen die op een kandida-
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e politieke praktijk 
tenlijst wil komen, krijgt voor
af uitleg over de afspraken die 
binnen de partij gelden. Om 
het uitgangspunt gelijke mon
niken, gelijke kappen te reali
seren, tekenen alle verkiesbare 
kandidaten voordat de lijst 
wordt vastgesteld door het 
daarvoor aangewezen demo
cratische orgaan (ledenverga
dering, partijraad, congres) de 
zogenoemde 'instemmings
verklaring'. Daarin worden 
drie afspraken vastgelegd: de 
persoon in kwestie zal, indien 
gekozen, zich houden aan de 
afdrachtregeling, de SP zal de 
daar tegenover staande ver
plichtingen (vergoeding van 
kosten, loonderving) nakomen 
en de gekozen volksvertegen
woordiger zal zijn zetel tus
sentijds opgeven als het poli
tieke draagv lak vanuit de par
tij wegvalt (vast te stellen door 
de daarvoor bevoegde demo
cratische organen van de par
tij). 

De afdrachtregeling in de SP 
bestaat al dertig jaar, vanaf het 
moment dat de eerste SP'ers 
voor hun partij in de gemeen
teraad kwamen. De regeling 
voor Kamerleden werkt vanaf 
de eerste dag dat er ook Twee
de-Kamerleden van socialis
tische snit aantraden, in 1994. 
Als zodanig is de regeling bin
nen de SP onomstreden . Bij de 
recente statutenwijziging in 
december jl. is de betreffende 
passage zonder commentaar 

gepasseerd, nadat eerder op het 
congres een overgrote meer
derheid van de afgevaardigden 
zich achter handhaving van de 
regeling had gesteld. 

Niet in strijd met eed of 
belofte 

Staat de afdrachtregeling op 
gespannen voet met de eed of 
belofte die volksvertegen
woordigers afleggen bij hun 
installatie, waarin ze beloven 
geen gunsten en giften te heb
ben gedaan of toegezegd om 
gekozen te worden? Kamer
voorzitter Frans Weisglas stel
de zich die vraag openlijk in 
NRC Handelsblad van 15 ja
nuari jl. Hij deed dat naar aan
leiding van de mededeling van 
SP-Tweede-Kamerlid Ali Laz
rak dat die zich niet langer aan 
de afdrachtafspraak wilde hou
den. 

Een dag later was Weisglas 
overigens al klaar met naden
ken. In een mededeling aan de 
Tweede Kamer concludeerde 
de Kamervoorzitter dat er geen 
grond is voor ingrijpen: 'De 
Voorzitter heeft vastgesteld dat 
afdrachtregelingen als hier be
doeld al vele tientallen jaren 
gegolden hebben en gelden 
binnen diverse politieke par
tijen, zowel voor leden van de 
beide Kamers als voor andere 
volksvertegenwoordigers en 
politieke bestuurders. Dit is al
gemeen bekend en de desbe
treffende partijen hebben hier 

ook in het algemeen niet ge
heimzinnig over gedaan. 
Niettemin is dit, voor zover 
bekend, nooit voor de Com
missie voor de Geloofsbrie
ven aanleiding geweest om 
voor te stellen de betrokken 
leden niet toe te laten tot de 
Kamer. Evenmin heeft de Ka
mer zelf ooit bij de beslissing 
over een voorstel van de 
Commissie voor de Geloofs
brieven deze vraag aan de 
orde gesteld. Ten slotte is dit 
nooit aanleiding geweest voor 
het Openbaar Ministerie om 
de desbetreffende Kamerle
den, andere volksvertegen
woordigers of béstuurders te 
vervolgen vanwege . verden
king van meineed.' 

Handhaven of 
aanpassen? 

Zoals gezegd: de afdrachtre
geling als zodanig kan reke
nen op warme steun binnen de 
hele SP. Vrijwel iedereen ziet 
de grote voordelen ervan. Dat 
laat onverlet dat voortdurend 
bekeken moet worden of het 
algemene uitgangspunt dat 
volksvertegenwoordigers van 
de SP door aanvaarding van 
een zetel er niet op vooruit, 
maar ook zeker niet op achter
uit horen te gaan, ook steeds 
praktisch goed wordt inge
vuld. Lokaal moeten afde
lingsbesturen dat beoordelen, 
landelijk zijn de penning
meester van de partij en het 
partijbestuur als zodanig de-
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genen die daarop moeten Iet
ten. Indien volksvertegen
woordigers goede redenen 
denken te hebben om, binnen 
de algemeen geldende afspra
ken, aanpassingen voor te 
stellen, dan is dat hun goede 
recht. Voor iedereen geldt ech
ter: afspraak is afspraak - net 
zolang tot de democratische 
organen van de partij besluiten 
een afspraak aan te passen. 

Natuurlijk zijn er in het verle
den wel concrete problemen 
geweest rondom de afdracht
regeling. Meestal konden die 
echter in goed overleg worden 
opgelost. Soms zag iemand er 
reden in om te besluiten zijn 
zetel op te geven. En- geluk
kig slechts enkele keren -
stapten voor de SP gekozen 
volksvertegenwoordigers uit 
de SP-fractie en begonnen 
voor zichzelf, met meene
ming van de zetel en de daar
aan gekoppelde vergoeding. 
Dat mag, omdat volgens de 
wet volksvertegenwoordigers 
uiteindelijk op persoonlijke ti
tel aantreden. Netjes is het 
niet, omdat het in strijd is met 
de gemaakte afspraken in de 
SP en de gedane beloften aan 
de kiezers. 

Per saldo is echter, ook na der
tig jaar, de afdrachtregeling 
een fraai voorbeeld van con
crete solidariteit in de politie
ke praktijk van de SP. Dat is 
iets om samen trots op te zijn. 
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Vuistregels voor goede f eto's 
Een sterk beeld zegt meer dan duizend woorden. 
Een foto met een pakkend bijschrift kan een 
nieuwsbericht versterken of zelfs vervangen. Je kunt 
foto's gebruiken in je afdelingsjaarkrant en ander 
drukwerk, en ook op je afdelingswebsite. Je kunt 
ze ook aanbieden aan de plaatselijke (huis-aan-huis) 

krant of kabelkrant, om 'free publicity' te genereren. 
En vergeet ook de Tribune en Spanning niet! 

Foto's van je afdelingsactiviteiten zijn belangrijk. Maar hoe kom je 
aan goede foto's? Aan welke eisen moeten ze voldoen voor de 
verschillende media? Op SPnet is daarover sinds kort een 
uitgebreide instructie te vinden. Hieronder vind je bij wij ze van 
samenvatting een aantal vuistregels. 

• Investeer wat tijd en moeite in het vinden van een goede fotograaf in 
je afdeling. 

• Ook al heb je een afdelingsfotograaf: voor mooie portretfoto's ga je 
naar de plaatselijke vakfotograaf. 

• Schroom niet zo nodig de fotoredactie van een krant te bellen voor 
het gebruik van een foto. 

• Een digitale camera is in aanschaf duurder. maar de verwerking van 
het resultaat is goedkoper. Bij een 'ouderwetse' camera ligt dat precies 
andersom. 

• Om foto's in drukwerk te kunnen gebruiken heb je 'grote' digitale foto's 
nodig- ongeveer vier maal zo groot als de afdruk op je beeldscherm. 
Een JPG-foto met een bestandsgrootte kleiner dan 300 kB, zal bijna 
altijd onvoldoende kwaliteit bevatten voor drukwerk. Houd daar reke
ning mee bij het instellen van je digitale camera. Later uitvergroten 
kan niet. 

• Zet ménsen op je foto, niet alleen gebouwen, bomen en lege wegen. 

• Fotografeer bij mooi weer. 

• Kruip bovenop je onderwerp. 

• Probeer eenheid in je reportage te krijgen: knip je bijvoorbeeld je 
bestuursleden om ze voor te stellen op de website? Zet ze dan allemaal 
in eenzelfde omgeving. 

• Noteer op een sticker met niet-vlekkende pen ten mt,ste datum, 
evenement, plaats en de maker van de foto en plak de sticker vervol
gens achterop de foto-afdruk. 

• Stuur niet ongevraagd kolossale fotobestanden rond per e-mail. 

Voorbeelden van 'goed' (boven) en 'slecht' (onder) aanleveren 
van foto's 

• Vermeld de maker van je foto op het drukwerk of de website 

• Geef de fotograaf een bewijsexemplaar van je drukwerk. 
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www.spnet.nl, voor agenda's en bestellingen, 
snelle verslagen van partijbestuur en 
partijraad, nieuws over cursussen, steeds 
meer praktische informatie en nog veel meer. 
Een onmisbare bron voor actieve SP-leden! 
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Vrijdag de dertiende 

Ik heb altijd gehouden van politieke debat
ten op middelbare scholen. Natuurlijk, je 
krijgt altijd wel een paar vragen die recht
streeks uit het repertoire van de leraar 
maatschappijleer komen ('Wat vindt u van 
het homohuwelijk?'). Maar de meeste jon
geren zijn recht voor zijn raap, prikken de 
vage verhalen waar veel politici mee komen 
direct door. Ze willen antwoorden op vragen 
die gaan over menselijke waardigheid, ge
lijkwaardigheid en solidariteit. Daar moet je 
als SP' er wel raad mee weten. 

Als je van tevoren een beetje nadenkt over 
de thema's die waarschijnlijk aan de orde 
komen en ook nog zorgt voor een aardige 
aankleding met een goedgevuld standje, 
dan heeft de concurrentie meestal het nakij
ken. Dat bleek onlangs weer op vrijdag de 
dertiende weer in Utrecht waar we mee
deden aan een debat, georganiseerd door 
vierde klassers van het Utrechtse De Bruijne 
lyceum. De lokale ROOD-medewerkers na
men geen halve maatregelen en regelden 
twee sprekers (Eerste-Kamerlid Ronald van 
Raak en Ton Witteman, voorzitter van de 
Utrechtse statenfractie). Daarnaast was er 
een flinke ROOD-stand, waar de leerlingen 
onder meer konden meedoen met hun Va
lentijnsactie. Overkill? Nou nee! 

Toen de rook na de discussie optrok, bleek 
de SP bij de schaduw Tweede-Kamerverkie
zingen goed te zijn voor 58 zetels, op res
pectabele afstand gevolgd door CDA, VVD 
en PvdA. SP. PvdA en Groenlinks waren 
samen goed voor 88 zetels, reden voor 
Ronald van Raak om aan te kondigen dat er 
op het De Bruijne een linkse coalitie ge
vormd gaat worden. Kijk voor een completer 
verslag eens op www.rood.utrecht.sp.nl/ en 
doe er je voordeel mee. 

Wie de jeugd heeft, heeft de toekomst. 
Een stokoud gezegde, handel er naar! 

Paulus Jansen. 
algemeen secretaris van de SP 

Kamerleden en andereSP'ersschrijven regelmatig 
interessante opinie artikelen in dag- en vakbladen. 

Spanning geeft in elke uitgave een overzicht van de 

recente opinies. 

De artikelen zelf kun je vinden op Internet 

(http://www.sp.nl/tegenstltheorie/opinies). Je kunt ze 

ook telefonisch bestellen bij de receptie van het 

landelijk secretariaat (010) 243 55 55. Noem dan wel 

het codenummer van het artikel dat je wilt hebben. 

Masterclass afdelingswebsites 
Za 6 maart Rotterdam 
Za 20 maart Rotterdam 

Deadline indienen 
afdelingsverslagen 
Vr 19 maart op verslagen@sp.nl 

Irakdemonstratie 
Za 20 maart Amsterdam 

Cursus Omgaan met de media 
Za 3 april Amersfoort 

Regioconferenties 
Za 24 april Groningen 
Za 24 april Roermond 
Za 1 mei Eindhoven 
Za 1 mei Goes 
Za 8 mei Utrecht 
Za 8 mei Amsterdam 
Zo 9 mei Hengelo 

cursus Lokaal Actief 
Za 15 mei Utrecht 
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Nederland moet niet leveren aan 
Indonesische Marine 
Krista van Velzen in Het Financieele Dagblad van 
14 januari 
De Koninklijke Schelde tekende onlangs een 
contract met de Indonesische marine voor de 
levering van twee korvetten. Gezien de rol van de 
Indonesische marine in mensenrechtenschendingen 
op Atjeh zou de regering daarvoor geen .... 1!111!1 
exportvergunning moeten afgeven. llltiJil 
Kijkwijzer zal een aardig debat opleveren 
Fenna Vergeer in het Friesch Dagblad van 28 januari 
Vlak voordat de kijkwijzer in de Tweede Kamer 
werd geëvalueerd voorspelde Fenna 
Vergeer er een 'aardig debat' over. •1·11'1 
Moslims moeten af van schuilkerkenmentaliteit 
Ronald van Raak in het Utrechts Nieuwsblad, 12 februari 
Niet imams, maar moslims zélf moeten 
in de openbaarheid treden. 

Veerman verzuimt zijn taak 
Krista van Velzen in Het Financieele Dagblad van 
17 februari 
Minister Veerman verwijt de consumenten 
hypocriet te zijn als ze niet méér willen betalen 
voor dierlijke producten. Krista van Velzen dient 
Veerman van repliek: de minister grossiert zelf in 
hypocrisie, doordat hij zijn verantwoordelijkheden 
als bewindvoerder eenzijdig afschuift 
op anderen. 

Verplicht straatvegen in ruil voor je uitkering: 
uitbuiting! 
Rosita van Gijlswijk in het Dagblad van het Noorden van 
19 februari (te vinden op www.groningen.sp.nl) 
Vroeger waren er de 'werkverruimende maatrege
len', later de banenpool- en melkertbanen. Nu is er 
werken met behoud van uitkering. Waarom willen 
we mensen geen loon meer betalen voor het werk 

dat ze verrichten, terwijl de samenle- •••• 
vi ng veel rijker is geworden? sllti!l:l 



Verbetervoorstellen huisartsenpost 
De klachtenweek over de cen
trale huisartsenpost die de 
afdeling Schijndel organiseer
de, heeft een aantal concrete 
verbeteringsvoorstellen opge
leverd die ongetwijfeld ook 
gebruikt kunnen worden in de 
vele andere plaatsen waar de 
discussie over huisartsenposten 
gevoerd wordt. 
• Nadat de beller zijn naam en 

ziekenfondsnummer heeft 

doorgeven, moeten de pa
tiëntgegevens in een oogop
slag te zien op het scherm van 
de computer. Dit voorkomt 
lange wachttijden en het risi
co van verkeerd doorgegeven 
of verkeerd geïnterpreteerde 
gegevens. 

• De software van de verschil
lende systemen waar patiënt
gegevens staan, moet met el
kaar kunnen communiceren: 

de patiëntgegevens van huis
arts, apotheek en eventueel 
ook ziekenhuis moeten ge
combineerd op het scherm 
komen. Dan is de dienst
doend arts niet afhankelijk 
van de patiënt voor zaken als 
het medicijnengebruik. Dat 
komt de betrouwbaarheid van 
de informatie ten goede. 

• De samenwerking tussen de 
huisartsenpost enerzijds en 

ziekenhuizen en EHBO-pos
ten anderzijds moet verbeterd 
worden. 

• De klachtenregistratie bij de 
huisartsenpost zelf en bij de 
huisartsen moet verbeterd 
worden. 

• Elke beller moet serieus ge
nomen worden. 

Meer info: Tonnie Wouters, 
(073) 543 04 60. 

Uitbreiding takenpakket 
schillenboer beter dan diftar 
De invoering van diftar, het betalen per 
hoeveelheid aangeboden huisvuil, kon zich ook 
in Geldrop niet verheugen in sympathie van de 
SP-afdeling. Actie volgde, waarbij onder andere 
SP-kerstmannen het afval ophaalden bij een 
ouderenflat waarvan de bewoners wel heel ver 
moeten lopen naar een nieuwe afvalstortkoker. 

hoeven gaan , het milieu wordt 
gespaard door betere afval
scheiding, de gemeente hoeft 

niet te investeren in een dure 
'retourshop' , en de schillen
boer blijft behouden. De argu
menten zijn overtuigend: ruim 
duizend mensen hebben inmid
dels de petitie getekend die het 
plan ondersteunt. Binnenkort 
volgt de aanbieding aan wet
houder en gemeenteraad. 

Meer info: Harry van de Kerkhof, 
(040) 285 50 14. 

De afdeling laat het niet bij 
'nee ' zeggen, maar voert nu 
ook actie voor een betere op
lossing van het afvalstoffen
probleem. Samen met de plaat
selijke schillenboer heeft ze de 
campagne 'Retourette aan 
Huis' gestart. Terwijl de ge
meente van de schillenboer af 
wil , stellen de actievoerders 
juist voor zijn takenpakket uit 
te breiden met de inzameling 
van bijvoorbeeld tetraverpak
kingen, blik, batterijen en plas
tic flacons. De afdeling ziet er 
alleen maar voordelen in: de 
mensen kunnen afval scheiden 
zonder naar de milieustraat te 

Initiatiefvoorstel: recycle rollators 
SP en PvdA hebben in de Til
burgse gemeenteraad samen 
een initiatiefvoorstel ingediend, 
dat het hergebruik van rollators, 
scootmobiels en alle andere 
hulpmiddelen bepleit. De par
tijen geven in hun voorstel aan, 
dat veel hulpmiddelen na ver
loop van tijd op zolders en in 
kelders belanden, terwijl de ge
bruikers mensen er steeds meer 

aan moeten bijbetalen. Ze 
willen dat de gemeente een 
werkplaats gaat inrichten voor 
het inzamelen en opknappen 
van hulpmiddelen die niet lan
ger gebruikt worden. Ook de 
zorgverzekeraars zouden moe
ten meewerken, door de hulp
middelen voortaan in bruikleen 
te geven. Als onverhoopt beslo
ten zou worden de rollator uit het 
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ziekenfondspakket te halen, kan 
de werkplaats de problemen be
perken door goede tweedehands 
rollatars aan te bieden. En nóg 
een voordeel is de werkgelegen
heid in Tilburg die het voorstel 
creëert. De eerste reacties uit de 
verzekeringswereld zijn positief. 

Meer info: Johan van den Hout, 
(01 0) 243 55 35. 
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Houd het platteland leefbaar 
voor mensen zonder auto 

door dorpen links te laten lig
gen, buurtbussen door vrijwil
ligers te laten rijden en de winst 
- ruim 25 miljoen euro in 2002 
- naar moederbedrijf Connex 
weg te sluizen.' 
In een ronde per bus langs de 

dorpen vestigt de SP de aandacht 
op de problemen die er al zijn en 
de beroerde vooruitzichten voor 
de toekomst. De inwoners wor
den opgeroepen protest aan te te
kenen bij de provincie, en aan de 
politici te laten weten wat de af-

braak van het openbaar vervoer 
voor hen betekent. Ook worden ze 
opgeroepen concrete verbeter
voorstellen te melden bij de SP. 

Meer info: Nico Schouten, 
(01 0) 243 55 59. 

Met een actiebus de dorpen 
langs. Dat doen de SP-afdelin
gen in Noord-Oost-Brabant sa
men met de Statenfractie om te 
protesteren tegen de afbraak van 
het openbaar vervoer op het 
platteland. Vervoerder BBA 
heeft in december lijnen opge
heven, haltes geschrapt en het 
aantal bussen per dag vermin
derd. Tot 1 aprillegt de provin
cie nog geld bij om vier belang
rijke buslijnen in stand te hou
den. Daarna houdt dat ook op. 
De SP vindt dat de dorpen be
woonbaar moeten blijven voor 
mensen zonder auto. Statenlid 
Nico Schouten: 'De provincie 
zegt veel belang te hechten aan 
de leefbaarheid van het platte
land. Dan moet ze ook zorgen 
voor goede busverbindingen. 
Wat nu gebeurt, is precies 
waarvoor wij waarschuwden 
bij de privatisering van de 
BBA. Het bedrijf bezuinigt 

Vroege actie ontmoet 
veel waardering 
Actievoeren en uitslapen bijten 
elkaar soms. Bijvoorbeeld als 
de gemeente de vroegste ritten 
van de bussen, trams en metro's 
wil schappen om te bezuinigen 
op het vervoerbedrijf. Om je 
doelgroep te bereiken, moet je 
er dan vroeg bij zijn. En dus 
stonden SP' ers in Rotterdam 
enkele dagen vanaf kwart voor 
zes de passagiers op te wachten 
met een folder die opriep te 

blijven protesteren tegen het 
bezuinigingsplan. De actie was 
onderdeel van een omvangrijke 
campagne die startte met een 
enquête en een zwartboek, die 
in de raad doorgetrokken werd 
met een interpellatiedebat en 
waarvan ook een openbaar de
bat met de directie van vervoer
bedrijfRET deel uitmaakt. Alle 
protesten - niet alleen van de 
SP - hebben inmiddels een 

In de aanbieding: gemeentelijk 
voorstel voor buitenspeelruimte 
In navolging van Tilburg heeft ingediend om die speelruimte als deze dwingend voor te 
ook de SP-fractie in Schiedam in het landelijke beleid gega- schrijven. Het zijn immers de 
een initiatiefvoorstel ingediend randeerd te krijgen. Waarom gemeenten die de bestem-
voor een gemeentelijk speel- dan ook nog een plaatselijk mingsplannen opstellen waarin 
mimtebeleid. Doel is daarin initiatiefvoorstel? Schiedams het ruimtegebruik geregeld 
vastgelegd te krijgen dat per fractievoorzitter Yorick Haan: wordt. De bal zou dus heel 
wijk een vast percentage van de 'Omdat de kans groot is dat het goed aan de gemeenten toege-
oppervlakte gereserveerd wordt wetsvoorstel wel heel sympa- speeld kunnen worden, en dat 
voor buitenspeelruimte. Eerder thiek gevonden wordt, maar het kun je het beste maar vóór zijn 
al heeft Agnes Kant in de Ka- niet haalt. Den Haag is erg met een eigen initiatiefvoor-
mereen initiatief wetsvoorstel huiverig om gemeenten zaken stel.' 
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beetje succes gehad: het 
schrappen van de ritten tussen 
23.00 en 6.15 uur is een aantal 
maanden uitgesteld. De actie 
gaat natuurlijk door, om van 
dat uitstel een definitief afstel 
te maken. En de vroege passa
giers konden de folders bijzon
der waarderen. 

Meer info: 
Kevin Levie (06) 48 19 76 68 

Het initiatiefvoorstel is volgens 
Haan met kleine aanpassingen 
uitstekend te gebruiken in 
andere gemeenten. Het is te 
vinden op www.schiedam.nl, 
en voor tips bij die aanpassing 
aan de situatie in de eigen 
gemeente kun je terecht bij 

Yorick Haan: yhaan@sp.nl, 
(070) 318 38 22. 



• • 
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Nieuwe migratie treft sociaal zwakken 
Jelle van der Meer van het wetenschappelijk 

bureau van Groenlinks beweerde in De 
Volkskrant: 'Migratie kunnen we en willen 
we ook niet helemaal tegenhouden.' Onze 
samenleving moet zich volgens hem gaan 

inrichten op beperkte immigratie, naar Ame
rikaans voorbeeld, maar zonder Amerikaanse 

toestanden. Migranten moeten hier kunnen 
komen werken maar krijgen niet dezelfde 
rechten als 'de gevestigde Nederlanders'. 

Dat leidt volgens Jan de Wit tot een nieuwe 
onderlaag van tweederangs burgers en 

oneerlijke concurrentie op de arbeidsmarkt 
waarvan vooral de 'autochtone' werk

nemers, werklozen en gedeeltelijk arbeids
ongeschikten de dupe zijn. 

Van der Meer maakt niet duide
lijk hoeveel arbeidsmigranten 
hij binnen wil halen, hoe dat 
precies in zijn werk gaat en wie 
bepaalt hoeveel migranten voor 
welke beroepen worden toege
laten. Maar ze mogen in ieder 
geval geen aanspraak maken op 
de voorzieningen die in de loop 
van jaren zijn opgebouwd. De 
migranten moeten maar zien 
hoe ze rondkomen als ze geen 
werk hebben. Wie wil weten 
waartoe dit leidt, hoeft enkel 
naar de dagelijkse realiteit in het 
Westland of Noord-Limburg 
te kijken. Illegalen die onder 
erbarmelijke omstandigheden 
werken in de tuinderijen, de as
pergeteelt, de industrie en vaak 
onder mensonwaardige omstan
digheden wonen, bijvoorbeeld 
in per dagdeel verhuurde bed
den in een kippenhok. 
Bovendien zal een ander effect 
hierdoor zeker versterkt wor
den . Poolse werknemers werken 

nu al onder het CAO-Joon in de 
bouw. Hierdoor worden de 'ge
wone' lonen in de bouwsector 
gedrukt, want als de Nederlan
ders niet voor een laag loon 
gaan werken , dan halen de 
bouwbedrijven die geen bood
schap hebben aan maatschappe
lijk verantwoord ondernemen, 
gewoon 'een busje Polen'. Nu 
zal Van der Meer zeggen dat hij 
dat ook niet wil. Maar het zal 
onvermijdelijk het gevolg van 
zijn plan 'Iaat maar komen en 
zie maar hoe je overleeft'. 

En wat leert de geschiedenis 
ons? Wat is er met de gastarbei
ders gebeurd? Als je zaken niet 
of maar half regelt, krijg je 
vroeg of Iaat de problemen dub
bel en dwars terug. Niet voor 
niets onderzoekt de Tweede 
Kamer momenteel waarom de 
integratie van allochtonen 
tenminste gedeeltelijk is mis
Jukt en hoe dat dan komt. Een 

onomstreden conclusie zal zijn 
dat dit mede komt door de on
zorgvuldigheid waarmee grote 
aantallen mensen werden bin
nengelaten. De plannen van Van 
der Meer zullen leiden tot her
haling van oude fouten waarvan 
we nu de consequenties moeten 
dragen. 

Wat doen we vervolgens met de 
mensen die een uitkering heb
ben en wachten op werk? Moe
ten we niet juist alles op alles 
zetten om mensen met een 
WAO-uitkering terug te bren
gen in het arbeidsproces, en om 
mensen met een WW- of Bij
standsuitkering passend werk te 
geven? Hun kansen worden 
door het voorstel van Van der 
Meer verder beperkt. Zullen de 
werkgevers nog enige prikkel 
voelen om deze groepen aan het 
werk te helpen? Immers, de 
goedkope arbeidskrachten staan 
te wachten, en het 'aantrekkelij
ke' is dat je van hen nooit last 
hebt: ze hebben namelijk geen 
rechten . Dus ook geen lastige 
vakbonden aan de poort. Van 
der Meer lijkt dit alles niet zo 
erg te vinden. Die immigranten 
vinden het ook niet erg, zegt hij , 
en de landen waar ze vandaan 
komen worden er beter van. In 
VPRO's Tegenlicht van zondag 
4 januari 2004 viel duidelijk wat 
anders te zien. Wie dat zag, 
vraagt zich niet af of die mensen 
het erg vinden, dat ze als illega
len rechteloos moeten zien te Je
ven in het rijke westen. 

Als we de landen van herkomst 
echt willen helpen, dan moeten 
we in die landen investeren, hun 
schuldenlast beperken, hun pro
ducten toegang verlenen tot de 
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Europese markt. Bij de opbouw 
van hun economie hebben die 
landen juist de mensen nodig die 
het eerst hierheen zouden ko
men. Nederland moet zich hoe
den voor het op gang brengen 
van een brain drain die fataal is 
voor deze landen. Want één ding 
is duidelijk: de arbeidsmigran
ten zullen niet snel terugkeren 
naar hun eigen land, zelfs 
niet als je ze tijdelijk toelaat. 
De voorgestelde vorm van 
arbeidsmigratie brengt de 
migranten en ons land in grote 
problemen. We hebben duidelijk 
geregeld wat een werkgever 
moet doen als hij een werkne
mer uit het buitenland wil aan
nemen, laten we daaraan vast
houden. Dat is in het belang van 
de migrant, die niet mag worden 
gedegradeerd tot tweederangs 
burger. Maar het is evenzeer in 
het belang van de 'autochtone' 
werknemers, werklozen en ge
deeltelijk arbeidsongeschikten, 
die niet hoeven toe te zien dat de 
vloer van het Joongebouw on
dergraven wordt door oneerlijke 
concurrentie op de arbeids
markt. 

Jan de Wit, Heerlen 

Zie ook blz 6 en 7 
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'Laag opgeleide werk 
de prijs voor complet( 
arbeidsmarkt' 

Op 1 mei verwelkomt de Europese Unie tien 

nieuwe lidstaten. Moeten de inwoners van 

die landen dan meteen het recht krijgen om 

onbeperkt in Nederland naar werk te gaan 

zoeken? Of is het verstandig gedurende enkele 

jaren een overgangsregeling in te voeren? 

Dat was vraag in een Kamerdebat op 3 februari, 

dat vervolgens resulteerde in een motie vóór 

een beperkende overgangsregeling die steun 

kreeg van VVD, CDA, LPF en SP. 

woners van EU-landen heb
ben nu het recht om maximaal 
es maanden in Nederland op 

zoek te gaan naar een baan. 
Slaagt die zoektocht, dan heeft 
de immigrant recht op een ver
blijfsvergunning voor de duur 
van het dienstverband, of voor 
vijf jaar als het dienstverband 
langer duurt dan een jaar. De 
verblijfsvergunning betekent 
automatisch dat men dezelfde 
rechten op sociale zekerheid 
heeft als andere inwoners van 
Nederland. 
Voor niet-EU-landen geldt een 
verplichte arbeidstoets. De 
werkgever moet eerst zoeken 
naar een werknemer uit Neder
land of een ander EU-land die 
het werk wil doen. Lukt dat niet, 
dan kan hij aan het CWI vragen 
een tewerkstellingsvergunning 
af te geven voor iemand van 

buiten de EU. Het CWI bekijkt 
dan of er echt geen alternatieven 
zijn voordat het de vergunning 
afgeeft. 

Sterke arbeidsmigratie uit 
Oost-Europa leidt tot meer 

werkloosheid en lagere 
lonen aan de onderkant 

van de arbeidsmarkt 

Het kabinet wilde meteen per 
1 mei voor de nieuwe EU-lan
den stoppen met de toetsing of 
de vacature ook door een inwo
ner van de 'oude' EU vervuld 
kan worden, maar beloofde wel 
in te zullen grijpen als er vóór 
1 mei 2006 meer dan 22.000 
werkzoekenden uit de nieuwe 
EU-landen naar Nederland zou
den komen. 
Namens de SP-fractie gaf Harry 
van Bommel in het debat aan 

zich zorgen te maken over 
de effecten van de arbeids
migratie voor de samenleving. 
'De verwachte gevolgen van 
een liberaal toelatingsbeleid van 
arbeidsmigranten zijn een nog 
schevere inkomensverhouding 
tussen laag- en hoogopgeleide 
Nederlanders - dat erkent ook 
het CPB, dat in opdracht van de 
regering de mogelijke effecten 
heeft onderzocht - en een toe
nemende druk om sociale voor
zieningen af te bouwen. Omdat 
het aantal moeilijk vervulbare 
vacatures laag is - het CPB 
spreekt over 5.000- zal arbeids
migratie leiden tot een hogere 
werkloosheid onder vooral lager 
geschoolden. In de praktijk zal 
dat betekenen dat deze mensen 
de prijs betalen in de vorm van 
werkloosheid of lagere lonen. In 
plaats van arbeidsmigranten toe 
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te laten dient de regering prio
riteit te geven aan het reacti
veren van mensen die nu nog 
buiten het arbeidsproces staan.' 
Van Bommel hekelde de morele 
argumentatie van vooral de 
werkgevers, die vóór complete 
liberalisering zijn. 'Sommige 
partijen betuigen samen met 
VNO-NCW hun liefde aan de 
arbeidsmigratie alsof dit de 
ultieme vorm van internationale 
solidariteit zou zijn. Wanneer 
werkgeversorganisaties idealis
tische standpunten innemen in 
de discussie over arbeidsmigra
tie, geldt wat mij betreft het 
gezegde: boer pas op uw kip
pen. De win-win-situatie waar 
zij het over hebben, betekent 
dat werkgevers op lagere 
arbeidskosten uitkomen, omdat 
de Polen genoegen nemen met 
een loon waar geen Nederlan-



zen betalen 
l beralisering 

der van rond kan komen. 
Daarbij worden nu al de CAO
bepalingen ontdoken voor 
Polen die in Nederland wer
ken, door hen met juridische 
schijnconstructies ten onrech
te de status van ondernemer te 
geven.' 

Heijningen die samen met Har
ry van Bommel het debat heeft 
voorbereid. Van Heijningen: 
'Wij maken onze eigen analyse 
en die gaan we echt niet veran
deren als blijkt dat de VVD er 
net zo over denkt. Maar natuur
lijk is er wel iets meer over te 
vertellen. We hebben bewust 
niet voorop gelopen in de dis
cussie, omdat we niet mee 
willen gaan in de visie dat alle 
dreiging van buiten komen. 
Maar aan de andere kant slui
ten we onze ogen ook niet voor 
de werkelijkheid. De mogelijk
heid dat de arbeidsmigratie 

tingen erg onzeker zijn, en andere 
aantallen worden ook genoemd: 
Wim Groot, hoogleraar gezond
heidsecanomie aan de Univer
siteit van Maastricht, houdt op 
grond van de beroerde levens
omstandigheden in de nieuwe lid
staten rekening met de komst van 
50.000 à 60.000 personen per jaar.' 

Vanuit onze achterban is er zowel 
bijval als kritiek op het standpunt 
gekomen. Critici verwijten de SP 
dat socialisten voor 'open gren
zen' horen te strijden en dat arme 
mensen uit Polen en Tsjechië de 
kans moeten krijgen om hier een 
beter bestaan op te bouwen. Van 
Heijningen brengt daar tegen in dat 
socialisten zich moeten verzetten 
tegen het EU-beleid dat de lidsta
ten ertoe aanzet om investeerders 
binnen te halen door de lonen te 
drukken en gunstige belasting
faciliteiten te bieden. 'Er vindt 
momenteel een wedloop naar 
bene- den plaats waar zowel de 
Nederlandse als de Poolse en Tsje
chische bevolking de dupe van is. 
Wanneer het CPB aangeeft dat 
vrije arbeidsmigratie naast verlies 
aan werkgelegenheid leidt tot 
loondaling en druk op de sociale 
voorzieningen, verzet ik me daar-

De SP'er pleitte voor een 
geleidelijke ontwikkeling. 'De 
nieuwe lidstaten moeten de 
kans krijgen om hun economi
sche achterstand op de huidige 
leden van de Europese Unie 
enigszins in te lopen zodat 
werknemers uit deze landen 
niet langer in de verleiding 
komen om binnen Nederland 
werk te zoeken. Daarom moet 
wat mij betreft de huidige 
arbeidsmarkttoets nog enkele 
jaren van kracht blijven.' 

vanuit Oost-Europa hoger uit- tegen.' • 

Van Bommels zorgen werden 
gedeeld door CDA, VVD en 
LPF. Dat leidde aan het eind 
van het debat tot een motie 
van VVD en CDA waarin het 
kabinet opgeroepen werd de 
arbeidsmarkttoets te hand
haven in de sectoren waarin 
dat gezien de werkloosheid 
gewenst is. Door steun van 
LPF en SP werd de motie aan
genomen. 

Stellingname oogst 
zowel bijval als kritiek 

'Wat nu, de SP in het rechtse 
kamp?' vroegen we aan frac
tiemedewerker Hans van 

valt dan verwacht - het CPB 
heeft het over 8.500 personen 
extra per jaar - en de consta-
tering dat die nieuwe arbeiders 
in belangrijke mate laag 
opgeleide Nederlandse werk-
lozen verdringen op de 
arbeidsmarkt, nemen wij 
serieus. 
Belangrijk in onze afweging 
is ook de omstandigheid 
geweest, dat landen als Oos
tenrijk en Duitsland al hebben 
aangegeven dat ze gebruik 
maken van mogelijkheden om 
het toelatingsbeleid voor 
arbeidsmigranten gedurende 
een aantal jaren te beperken. 
Daardoor zou de toestroom 
naar Nederland van arbeids
migranten uit Oost-Europa 
nog wel eens fors hoger kun
nen uitvallen. Het CPB geeft 
terecht zelf al aan dat de schat-
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De EU wordt op 1 mei uit
gebreid met Slovenië, Hongarije, 
Tsjechië, Estland, Letland, 
Slowakije, Litouwen, Polen, 
Cyprus en Malta. Met de twee 
laatstgenoemde is afgesproken 
dat er geen beperking opgelegd 
mag worden aan de arbeids
migratie. Voor de werkzoeken
den uit de andere nieuwe 
EU-landen mag dat wel, in 
verschillende stappen, tot uiter
lijk 2011. Inmiddels hebben het 
Verenigd Koninkrijk, Zweden en 
Ierland laten weten dat ze vanaf 
1 mei géén beperkingen meer 
zullen hanteren. Denemarken, 
Duitsland, Oostenrijk, Frankrijk, 
België, Finland en Spanje doen 
dat zeker wél, en Griekenland 
en Portugal waarschijnlijk ook. 
Wat Italië en Luxemburg beslis
sen, is nog niet duidelijk. 



Hoe zorg je dat nieuwe actieve leden 
hun draai vinden in de partij? 

eauten en 

Hans van leeuwen 

bij het begin: ken je 
Het is een open deur, 
aarom niet minder waar. 

Het is veel makkelijker om 
vanuit Rotterdam de ledenpas
jes en het welkomstcadeautje te 
sturen, maar het is niet voor 
niets dat de SP er aan hecht dat 
nieuwe leden bezocht worden. 
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de toekomst 
De SP heeft een niet aflatende behoef
te aan nieuw talent, nieuw elan en 
nieuwe creativiteit. We hebben immers 
veel te doen, voor veel mensen. En nog 
steeds is het een veel gehoorde klacht 
dat te veel taken op de schouders van 
te weinig mensen terechtkomen. De 
hamvraag is dan ook: hoe vinden we 
de nieuwe mensen om méér te kunnen 
doen en het werk beter te verdelen? 
Een antwoord van landelijk afdelin
gencoördinator Hans van Leeuwen. 

Dé uitgelezen kans om nader 
kennis te maken. Wederzijds: de 
SP met het nieuwe lid en, 
andersom, het nieuwe lid met de 
SP. Een eerste indruk kun je 
maar één keer maken. Zorg dus 
dat die goed is en schakel daar 
de beste mensen uit de afdeling 
voor in. Iemand met goede con-

tactuele eigenschappen, repre
sentatief en natuurlijk goed op 
de hoogte van de ins en outs van 
de SP. Kijk goed in je afdeling 
wie over deze capaciteiten 
beschikt. En doe ter lering en 
vermaak vooraf eens een rollen
spel. Dan kom je er ook snel 
achter dat je niet iemand op pad 
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moet sturen waarvan de hele 
stad weet dat die 24 uur per dag 
7 dagen in de week met de SP 
bezig is . Dat werkt eerder af
schrikkend dan uitnodigend. 

Verreweg de meeste nieuwe 
leden kiezen voor de SP omdat 
ze gruwen van de neoliberale 



koers die Nederland, Europa en 
de rest van de wereld vaart én 
omdat zij zich herkennen in de 
standpunten van de SP. Een dui
delijke politieke keus derhalve. 
Kies dat dan ook als invalshoek. 
Een kennismakingsgesprek be
ginnen met: 'Hallo, goed dat u 
hd geworden bent want we kun
nen wel iemand gebruiken voor 
... ' is dan ook niet zo'n sterke 
binnenkomer. Voer, kortom, een 
normaal gesprek, stel jezelf en 
de SP voor, vertel wat er op 
lokaal gebied gebeurt en infor
meer naar de belangstelling en 
de interesses van het lid. Leg 
gelijk even uit dat de SP een 
actieve partij is, geen actiepar
tij. Maak zonodig een afspraak 
voor een vervolggesprek. De 
volgende stap: creëer zoveel 
mogelijk kansen om je leden 
beter te leren kennen. En neem 
daar de tijd voor. Om weder
zijdse teleurstellingen te voor
komen. 

Zorg dat je veel 
verschillende 

mogelijkheden om mee te 
doen in de aanbieding 

hebt 

Zoals gezegd blijkt uit de laatste 
enquête dat veel leden best wel 
iets voor de SP willen doen. Gro
te vraag: wat is dat 'iets'? Om er
voor te zorgen dat leden niet 
alleen thuis hóren maar zich ook 
thuis vóelen bij de SP is het zaak 
een ruime keuze te bieden. Wat 
hebben we zoal in de aanbie
ding? Om te beginnen een heel 
scala aan bijeenkomsten waar
voor je zeker de leden persoon
lijk uitnodigt waarvan je denkt 
dat ze in de toekomst van waar
de voor de partij kunnen zijn. 
Kennismakingbijeen komsten, 
ledenavonden, algemene leden
vergaderingen, bezoeken aan 
Tweede Kamer of het landelijk 
bureau, Festival Tomaat, enz. 
Elke SP-bijeenkomst moet er 
eentje zijn waar je spijt van hebt 
als je niet geweest bent. Inspire-

rend, motiverend en leerzaam. 
En ook nog leuk. 
Dat geldt ook voor lokale scho- · 
lingen, de politieke basisvor
ming. De bewezen kweekvij
ver voor nieuw talent. Als het 
goed is, weet je lokale scho
lingscoördinator precies hoe 
die aangepakt moeten worden. 
Vaak heeft hij of zij de handen 
vol om het klasje in het gareel 
te houden en op een interactie
ve manier alle deelnemers bij 
de scholing te betrekken. Zorg 
dus dat er altijd iemand bij is 
die oren en ogen openhoudt op 
zoek naar nieuw talent. 

In de actiepraktijk 
wordt duidelijk wat 
iemand kan en wil 

Het past bij de SP om samen op 
te trekken en zoveel mogelijk 
mensen actief in te schakelen. 
Er is een hoop denk- en doe
werk, en vele handen maken 
licht werk. Dat geldt zeker op 
het actiefront Toen de SP het 
nog alleen van lokale bekend
heid moest hebben, was dat dé 
manier om de leden beter te 
leren kennen. En dat geldt nog 
steeds. Daar valt snel op wie 
voorop loopt, de boel enthou
siasmeert, over organisato
rische talenten beschikt of 
goed het woord kan voeren. 
Daar valt ook op wie over ana
lytisch vermogen beschikt en 
vooruit kan denken. Daarvoor 
moet je wel je leden bij alle 
facetten van het actievoeren 
betrekken. 

Het politieke werk van de SP 
is teamwerk. Op een bepaald 
moment verdient het echter 
aanbeveling om één op één te 
werken. Bijvoorbeeld als je een 
lid vraagt om wat meer voor de 
SP te willen doen. Dat doe je 
pas als dat lid in positieve zin is 
opgevallen tijdens de scholing 
of een actie en je al een redelij
ke indruk hebt van zijn of haar 
capaciteiten en mogelijkheden. 
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Een persoonlijk gesprek werkt 
dan veel beter en wordt vaak zeer 
op prijs gesteld. Stippel een spe
ciaal traject uit en maak duidelijk 
dat de SP graag wil investeren in 
opleiding en begeleiding. Ga dus 
zorgvuldig om met nieuwe talent 
en gooi niemand in het diepe. 
Maatwerk derhalve, zodat ieder 
de kans krijgt te doen wat het 
beste bij hem of haar past. En de 
kans krijgt zich te ontwikkelen, 
want het moet wel blijven 
boeien. Dat geldt voor alle taken 
in de SP, maar zeker voor de 
kaderfuncties zoals bestuurslid 
of volksvertegenwoordiger. Met 
het oog op dat laatste: over twee 
jaar zitten we midden in de ver
kiezingscampagne voor de 
gemeen teraads verkiezin gen. 
Hoog tijd om nu te beginnen met 
hetscoutenen opleiden van nieu
we kandidaten (voor zover je 
daarmee niet al begonnen was). 
Spoor snel potentiële kandidaten 
op en laat ze warm draaien bij de 
fractie. Als een afdeling voor het 
eerst aan verkiezingen mee gaat 
doen, is het leerzaam om eens 
een kijkje te nemen in het ge
meentehuis. Leg in ieder geval 
de SP-regels van het spel uit en 
wijs ze op de verplichte scholing 
voor raadsleden. 

Zorg dat de juiste man 
of vrouw op de 
juiste plek komt 

Het past een socialist om uit te 
gaan van het goede in de mens. 
Er is echter wel een verschil tus
sen het goede in de mens en goe
de mensen voor de vele taken die 
in de SP gedaan moeten worden. 
Natuurlijk is het hartstikke leuk 
als leden zich met de beste be
doelingen voor allerlei klussen 
melden. En die kans moeten we 
ze ook gunnen. Maar we moeten 
er wel voor zorgen dat de juiste 
mensen op de juiste plekken 
terechtkomen. Die plekken heb
ben we en die mensen zitten 
tussen de ruim 40.000 leden. 
Zeker weten. • 
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Wat kunnen de gemeenten 
doen met het geld voor 
extra bijzondere bijstand? 
Categoriale bijzondere bijstand 
(waaraan geen individuele aan
vraag ten grondslag ligt, maar 
die gegeven wordt omdat 
iemand tot een bepaalde catego
rie behoort) mag van de Wet 
werk en bijstand alleen gegeven 
worden aan mensen van 65 jaar 
en ouder. Belangrijk is, dat hier
in een verruiming op komst is. 
Er is een wetsvoorstel ingediend 
om ook chronisch zieken en 
gehandicapten vanaf 1 januari 
2004 recht te geven op catego
riale bijzondere bijstand. Dit 
betekent, dat de gemeente aan 
iedereen met een laag inkomen 
die aangemerkt kan worden als 
chronisch ziek of gehandicapt 
een extra uitkering mag geven. 
Uiteraard is het aan de gemeen
te zelf om te beslissen óf ze dat 
doet, en hoeveel ze geeft, maar 
Rutte wijst de richting door een 
standaardbedrag van 150 tot 
250 euro per jaar te noemen als 
vergoeding voor 'niet-zichtba
re' kosten van chronisch zieken 
of gehandicapten. 
Naast de hoogte van de extra 
uitkering moet de gemeente ook 
vaststellen wie ze als chronisch 
ziek of gehandicapt aanmerkt. 
Daarvoor is geen doktersattest 
nodig: zaken als '80 - 100 
procent afgekeurd', 'in het bezit 
van hulpmiddelen voor vervoer 
of wonen' en 'langdurige hulp 
van de thuiszorg' zijn in de ogen 
van het ministerie goede indica
ties. En tot slot moet de ge
meente vastleggen hoe ze het 
inkomen meetelt van mensen 
die meer dan het minimum heb
ben. Hierbij stelt Rutte nadruk
kelijk dat gemeenten voor chro-
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nisch zieken en gehandicapten 
soepelere regels mogen hante
ren bij het berekenen van hun 
draagkracht, dan voor andere 
groepen. Wat de gemeenten 
beslist niet mogen doen, is de 
regeling alleen openstellen voor 
mensen die een bijstandsuitke
ring ontvangen: er mag geen on
derscheid gemaakt worden naar 
inkomstenbron. 

Pleidooi voor invoeren 
aanvullende 

ziektekostenverzekeringen 

De handreiking breekt verder 
een lans voor het opzetten van 
collectieve aanvullende ziekte
kostenverzekeringen voor men
sen met een minimuminkomen. 
De gemeente maakt dan afspra
ken met een zorgverzekeraar 
over het pakket van die aanvul
lende verzekering en hevelt 
daarmee een deel van de zaken 
waarvoor anders bijzondere 
bijstand gegeven zou worden 
over naar de verzekeraar. Rutte 
toont zich daar een groot voor
stander van. 

De staatssecretaris gaat ook in 
op de (on)mogelijkheden om 
gaten in het ziekenfonds te dich
ten via de individuele bijzonde
re bijstand. Dat kan wél als het 
ziekenfondsgat berust op finan
ciële overwegingen, en dat kan 
'in beginsel' niet als de voorzie
ning als niet noodzakelijk wordt 
gezien. De afschaffing van de 
zelfzorgmedicijnen, de verho
ging van de thuiszorgbijdragen 
en de beperking van de fysio
therapievergoeding zijn finan-

Tachtig miljoen extra voor de bijzondere 
bijstand, waarvan dertig miljoen expliciet 
bestemd voor chronisch zieken en gehandi
capten. Dat is de opbrengst van de 
begrotingsdebatten in de Tweede Kamer
overigens pas nadat bekend werd dat het 
kabinet de gevolgen van de bezuinigingen 
eerder veel te rooskleurig had voorgesteld. 
Tachtig miljoen extra dus voor de gemeen
ten, onlangs gevolgd door een 'handreiking' 
van staatssecretaris Rutte die uitlegt hoe 
het geld besteed kan worden. 

ciële zaken en kunnen dus via 
de bijzondere bijstand gecom
penseerd worden. De pil, de rea
geerbuisbevruchting en de extra 
psychotherapiebehandelingen 
zijn 'niet-noozakelijk' en ko
men dus niet voor bijzondere 
bijstand in aanmerking. De be
perking van het zittend ziekte
vervoer is deels financieel en 
deels niet-noodzakelijk. 

Nog geen plannen? 
Zit de gemeente achter 

de broek! 

SP-fracties doen er goed aan te 
informeren wat hun gemeente 
doet met het extra geld. Zijn 
daarvoor nog geen plannen, dan 
moeten die er heel snel komen. 
Vervolgens zullen SP' ers al 
gauw voorstellen om de moge
lijkheden voor bijzondere bij
stand te verruimen. Dat kan bij
voorbeeld zo: 
• een collectieve aanvullende 

verzekering invoeren waar
voor de gemeente de premie 

betaalt. Heeft jouw gemeente 
die nog niet, steek je licht dan 
eens op bij buurafdelingen en 
bekijk wat mogelijk is. 

• duidelijke regels vaststellen 
voor categoriale bijstand aan 
ouderen en chronisch zieken 
en gehandicapten. Daarbij is 
het van belang erop te letten 
dat de doelgroep niet te klein 
wordt, dat er soepele regels 
komen voor het inkomen bo
ven het minimum, dat het geld 
zo automatisch mogelijk ge
geven wordt en dat er duidelij
ke voorlichting over komt. 

• de mogelijkheden voor indivi
duele bijzondere bijstand 
uitbreiden, met eenvoudige 
aanvraagprocedures en hel
dere voorlichting op ruime 
schaal . 

De 'Handreiking voor de verlening 
van bijzondere bijstand aan 
chronisch zieken, gehandicapten 
en ouderen' is te vinden op 
http://gemeenteloket.szw.nl 
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• • Uit het partijbestuur van 2 en 6 februari 2004 

In de extra vergadering van 2 februari en de reguliere 

vergadering van 6 februari heeft het partijbestuur zich 

vooral beziggehouden met de kwestie Lazrak. 

Op 2 februari besloot het bestuur unaniem om het vertrouwen in 
Kamerlid Al i Lazrak op te zeggen en hem te vragen zijn zetel ter 
beschikking te stellen. Aanleiding daarvoor waren het uitgebreide 
feitenoverzicht van bemiddelaarTiny Kox, die nauwgezet de gang 
van zaken sinds het aantreden van Al i als Kamerlid in kaart had 
gebracht, en het verslag van Paulus Jansen over de weigering van 
Ali om het afgesproken gesprek met een delegatie van het bestuur 
te voeren. 
Vragen over de lessen die getrokken kunnen worden uit de affaire 
Lazrak en vragen over de rol van de fractievoorzitter werden om 
deze reden doorgeschoven naar de vergadering van 6 februari. 

Op 6 februari zijn er in eerste instantie veel vragen en uiteenlopende 
commentaren, en is er, na de uitleg van het DB, vooral instemming 
met de wijze waarop het dagelijks bestuur en de fractie de kwestie 
afgehandeld hebben. Geconcludeerd wordt dat er veel geduld is 
geweest met Al i Lazrak, dat er veel aandacht is besteed aan zijn 
coaching en dat er veel contacten met hem zijn geweest over de 
afdracht van zijn Kamerledenvergoeding. Het fractieteam is per 
saldo opgelucht dat er een streep onder het conflict gezet is, maar 
buitengewoon teleurgesteld over de negatieve publiciteit en het 
verlies van een Kamerzetel. 
Een belangrijke les die uit de kwestie getrokken moet worden, is dat 
de selectie van onze volksvertegenwoordigers nog beter moet. 
Mensen moeten bijvoorbeeld vooraf al blootgesteld worden aan wat 
ze als Kamerlid voor hun kiezen krijgen. Met het scouten van kandi
daten voor de komende verkiezingen - ook voor de gemeenteraden
moet dan ook nu al begonnen worden. 

In het verleden is afgesproken dat het dagelijks bestuur mandaat 
heeft om onder andere personele zaken af te handelen. Naar aanlei
ding van de verhoging van het Kamerledensalaris op basis van een 
besluit van het dagelijks bestuur wordt geconstateerd dat het partij
bestuur hiervan in kennis gesteld had moeten worden. Het partij
oestuur gaat opnieuw vaststellen over welke zaken het dagelijks 
bestuur gemandateerd is en hoe de informatievoorziening hierom
trent wordt geregeld. 

Statutair is het aan de Partijraad om Al i Lazrak te vragen zijn zetel 
ter beschikking van de SP te stellen. Er wordt besloten de eerstvol
gende Partijraad hietoe een voorstel voor te leggen. Een opzegging 
van het lidmaatschap door de vereniging is pas na dat besluit aan 
de orde. 

Asielvraagstuk 
Afgesproken wordt dat de SP landelijk en lokaaJ 
de protesten tegen het regeringsbeleid van harte 
ondersteunt, maar dat wij geen voortrekkersrol 
gaan spelen in het oproepen tot burgerlijke on
gehoorzaamheid. Op korte termijn organiseert de 
Tweede-Kamerfractie een scholing voor lokale SP
activisten, waarin het kabinetsbeleid en de opstel
ling van de SP nader worden toegelicht. 

Provincietour Overijssel 
De eerste etappe van de 12-provinciëntour van Jan 
Marijnissen verliep uitstekend. De programme
ring zal nog enigszins worden aangepast om de 
diversiteit te vergroten. 
Vanaf Limburg (maart) zal overal een avond gere
serveerd worden voor een gesprek met het SP-ka
der in de provincie. 

Europese verkiezingen 
De voordracht voor de lijst is inmiddels rond. 
Amendementen erop kunnen ingediend worden tot 
23 februari. De mediatrainingen voor de hoogst-ge
plaatsten op de conceptlijst zijn al begonnen. Een 
Europees 'handboek tomaat' komt er aan (informa
tie over wat wij bereikt hebben in Europa, wat 
andere partijen vinden, enz.) 

De campagne start met een postercampagne die 
aansluit bij de campagne 'Europa best wel belang
rijk'. Bijvoorbeeld: Europa, best wel dieronvrien
delijk, best wel duur, best wel ondemocratisch. 

Kort 
• De nieuwe regiobestuurders 

Rikus Brader (Gelderland-
2) en Henk van Gerven 
(Brabant Noordoost) 
worden welkom geheten 
als lid van het partijbestuur. 
In alle regiobestuurders
vacatures is nu voorzien. 

• Geconstateerd wordt dat de 
themagroepen op SPNET 
beter kunnen. De volgende 
vergadering spreekt het 

bestuur daar verder over. 
• Over het Huis der Historie 

komt eind februari een 
gesprek met geïnteresseerde 
mensen die mee willen den
ken hoe het te realiseren is. 

• Wie een weblog wil begin
nen moet eerst goed naden
ken of dat zinvol is, en 
vervolgens Herman Beekers 
inschakelen, zodat het 
meteen goed gaat. 
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Hoe verder in Irak na 
de Amerikaanse bezetting? 

'Stop de bezetting van Irak' is de leuze waaronder 
de landelijke demonstratie van 20 maart plaats
vindt. Dat de Amerikanen er vorig jaar verkeerd 

aan gedaan hebben Irak binnen te vallen, zal voor 
de gemiddeldeSP'erglashelder zijn. Maar hoe nu 

verder? Is er in Irak wel een alternatief voor de 

bezettingmacht aanwezig? Enkele vragen aan Hans 
van Heijningen, die namens de SP zitting heeft in 
het Platform tegen de Nieuwe Oorlog. 

Stop de bezetting. Maar wat 
dan? Wie kan er zorgen voor 
stabiliteit in Irak? 
'De macht moet overgedragen 
worden aan de Iraakse rege
ringsraad waarin alle politieke 
en religieuze stromingen van 
Irak vertegenwoordigd zijn. 
Besluiten van die regeringsraad, 
die door de Amerikanen 
gevormd is, zijn al een aantal 
keren door het Amerikaanse 
bezettingsapparaat van Bremer 
van tafel geveegd. Het is de 
hoogste tijd dat de rollen om
gedraaid worden en dat de Ira
kezen baas worden in hun eigen 
land.' 

de strijd voor zelfbeschikking 
van de Irakezen. Ook ontstaan 
daarmee voorwaarden om tot 
beëindiging van het geweld te 
komen. Juist de Amerikaanse 
aanwezigheid werkt nu als olie 
op het vuur. Enerzijds door de 
grote aantrekkingskracht die 
het land uitoefent op zoge
naamde moslimterroristen die 
Amerikaanse doelen willen 
treffen, en anderzijds door de 
radicalisering die optreedt 
onder veel Iraki's die niets 
moeten hebben van de bezet
ting door een vreemde 
mogendheid.' 

De SP was en is tegen de aan
wezigheid van Nederlandse 
troepen ·in Irak. Ligt dat anders 
als die troepen onderdeel zijn 
van een VN-macht? 

Dat neemt niet weg dat de SP als 
voorstander van het scenario 'de 
VS eruit, de VN erin' serieus zal 
kijken naar elk verzoek van de 
Iraakse regeringsraad en de VN 
dat dit perspectief dichterbij 
brengt.' 

Ligt er gezien de tegenstellin
gen tussen koerden, soennieten 
en sjiiten een burgeroorlog op 
de loer als de Amerikanen 
weggaan? 
'De Amerikanen hebben de 
politieke en maatschappelijke 
structuur van de Sadam
dictatuur vernietigd zonder dat 
er direct een alternatief voor 
handen was. Net als Afghanis
tan is Irak momenteel een vat 

van etnische, politieke en reli
gieuze tegenstellingen. Chaos 
en wetteloosheid gedijen in 
zo'n omgeving beter dan demo
cratie en mensenrechten. Twee 
problemen springen er daarbij 
uit. Van de ene kant gaat het 
om de vraag hoe voorkomen 
kan worden dat de sjiiten - die 
zestig procent van de bevolking 
van Irak uitmaken- de rechten 
van de minderheden van soen
nieten en koerden beknotten. 
Van de andere kant is het de 
vraag hoe een halt toegeroepen 
kan worden aan de strategie van 
moslimterroristische bewegin
gen die er op grond van politie
ke overwegingen op uit zijn het 
Midden-Oosten in brand te 
zetten zonder zich iets gelegen 
te laten liggen aan de belangen 
van de bevolking van Irak. 
Vanuit de noodzaak om een 
oplossing voor die problemen 
te vinden, is het zaak dat er een 
eind komt aan de Amerikaanse 
bezetting, dat Iraakse rege
ringsraad erkend wordt en dat 
er gezocht wordt naar een 
vreedzame uitweg. Juist nu 
moeten we onze Irakese vrien
den een hart onder de riem 
steken door op 20 maart de 
straat op te gaan en te eisen dat 
er een eind komt aan de Ameri
kaanse bezetting van hun 
land.' • Maar zonder de aanwezigheid 

van Amerikaanse militairen 
wordt het toch één anarchie ... 
'Het is aan de Iraakse regerings
raad om te bepalen hoe de orde 
en veiligheid gewaarborgd wor
den. Mochten de Irakezen erin 
slagen om de Amerikaanse 
bezettingstroepen te verdrijven, 
dan zal de regeringsraad waar
schijnlijk een beroep op de Vere
nigde Naties doen om tijdelijk 
de orde en rust te handhaven. Dit 
is een scenario dat recht doet aan 

'De SP is tegen de aanwezig
heid van Nederlandse troepen in 
Irak omdat ons land daarmee 
medeverantwoordelijkheid 
neemt voor de bezetting van dat 
land. Daarnaast heeft de SP in 
het algemeen veel twijfels bij 
zowel de achterliggende doelen 
als bij de effectiviteit van vre
desoperaties in den vreemde. 

STOP DE BEZETTING 
VANIRAK 
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Kamerdebat over publieke moraal 
op initiatief van Marijnissen 
Op verzoek van Jan Marijnissen gaat 
de Tweede Kamer na het krokusreces 
in debat met premier Balkenende over 
bestuurlijke integriteit en de publieke 
moraal. Aanleiding daarvoor zijn de 
vele schandalen en fraudezaken die de 
laatste tijd aan het licht zijn gekomen. 

Eerder al had de SP-fractie aan
gedrongen op een onafhankelijk 
fraude-instituut dat rechtstreeks 

(buiten de ministeries om) rap
porteert aan de Tweede Kamer. 
Jan de Wit: 'De bestrijding van 
witwasserij wordt nauwelijks 
door politie en justitie opgepakt, 
en het parlement heeft geen en
kel zicht op de omvang en aan
pak van financieel-economische 
misdaad. Het lijkt er op dat wij 
in Nederland vooral op sloebers 
als bolletjesslikkers jagen, maar 
de witteboordencriminelen la
ten lopen.' 
In reactie op het nieuwe bouw-

fraudeschandaal pleit De Wit 
voor een nieuw parlementair 
onderzoek. 'Helaas moest de 
enquêtecommissie zich beper
ken tot de grond- weg- en wa
terbouw. Maar nu blijkt dat bij 
de bouw van woningen, scho
len en ziekenhuizen eveneens 
op grote schaal is gefraudeerd, 
moet door de Kamer snel een 
nieuw onderzoek worden inge
steld. De maatschappelijke 
schade kan immers in de miljar
den lopen.' 

'De HBO-fraude, het UWV
schandaal, de fail lissements
fraude, bouwfraudes, prijsaf
spraken bij huizenveilingen, 
boekhoudschandalen: het lijkt 
wel Nederland Fraudeland te 
worden, ' aldus Marijnissen. 'De 
Tweede Kamer moet niet alleen 
op incidenten reageren, maar 
ook in actie komen als er struc
tureel iets mis blijkt te zijn. 
Daarom zou bet goed zijn om 
een debat te houden met de mi
nister-president. Begrippen als 
publieke moraal en bestuurlijke 
integriteit zijn bij de top van het 
bedrijfsleven en de publieke 
sector steeds minder in zwang. 
Zakken vullen lijkt de norm en 
met publiek geld wordt ge
strooid alsof het om pepernoten 
gaat. Ik vraag de regering om 
de Kamer een brief te sturen 
met de opvattingen van het 
kabinet, en voorstellen om de 
problemen te bestrijden. Aan 
de hand daarvan kunnen we 
dan in debat.' Het voorstel van 
dr. SP werd ondersteund door 
GroenLinks , LPF, CDA en 
PvdA. Waarschijnlijk vindt 
het debat plaats op dinsdag 
9 maart. 

Kabeltarieven aan banden 
Het kabinet treft voorbereidin
gen om de prijs die kabelbedrij
ven vragen voor het zogeheten 
basispakket aan banden te leg
gen. Dat heeft minister Brink
horst van Economische Zaken 
geschreven in antwoord op vra
gen van SP-Kamerlid Arda Ger
kens. De aanleiding voor de 
vragen was de uitspraak van de 
Amsterdamse rechtbank in een 
zaak tussen de gemeente Wage
ningen en kabelbedrijf UPC. 
Wageningen had bij de verkoop 
van kabelnet afspraken gemaakt 
over de hoogte van de tarieven 
en de samenstelling van het ba
sispakket. UPC wilde een hoge
re prijs gaan vragen dan volgens 
de afspraken mocht, en kreeg 
daarvoor toestemming van de 
rechtbank. UPC is eigenaar van 
de kabel in 151 gemeenten en 
wil overal een zelfde tarief 
invoeren. Daardoor dreigen fik-

se prijsverhogingen in 
veel gemeenten. 
De SP volgde het pro
ces tussen Wageningen 
en UPC nauwlettend. 
Gerkens: 'Kabelkij-
kers moeten niet de 
melkkoe worden voor 
de aandeelhouders van 
UPC. Het bedrijf heeft 
te kennen gegeven niet 
te schromen om rigou
reuze tariefsverhogingen door 
te voeren, puur uit winstbejag. 
Maar het gaat hier inmiddels 
bijna om een basisvoorziening, 
en echte concurrentie op de ka
bel is er niet. Daarom ben ik blij 
dat ook Brinkhorst niet bereid 
is de markt álle ruimte te ge
ven, maar ook het belang van 
de consument in het oog 
houdt.' 
De prijsmaatregel zal er niet op 
korte termijn zijn: kartelwaak-

Spanning • 26 februari 2004 

hondNMabeoordeelt momen
teel de tariefstijgingen en de 
toezichthouder van de kabel
sector, de OPTA, is bezig met 
een marktanalyse. Het kan nog 
wel een jaar duren voordat er 
conclusies kunnen worden ge
trokken. Maar de aandacht van 
de minister kan wel uitstekend 
als stimulans dienen voor ac
ties in alle plaatsen waar UPC 
de kabeltarieven fors omhoog 
wil jagen. 
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'Juist als we aan 
de toekomstwillen 

denken, moeten 
we naar het 

verleden kijken' 
Jan Marijnissen deed eind vorig jaar veel 
stof opwaaien met zijn pleidooi voor een 
Huis der Historie. Tijdens zijn tour door 
Zuid-Holland lichtte hij zijn voorstel toe en 
ging hij in debat met tegenstanders. 
Dat alles tegen de toepasselijke achter
grond van museumstad Leiden. 
Een verslag van Ronald Kennedy. 

et is oeroerd gesteld met het 
historisch besef van de Neder
lander, blijkt uit een recent 
onderzo k van het NIOD. De 
helft van_ de ondervraagden weet 
bijvoorbeeld niet wanneer de 
Gouden Eeuw plaatsvond. Ook 
de geschiedenistest van het His
torisch Nieuwsblad leverde 
onlangs een bedroevend resul
taat op met tenenkrommende 
antwoorden als 'Willem van 
Oranje kwam in opstand tegen 
de Romeinen'. En zelfs politici 
laten het afweten. Zij scoorden 
enkele jaren geleden gemiddeld 
een 4,2 bij een geschiedenis
proefwerk. 
Daarom ijvert Marijnissen, die 
overigens een 7 haalde, voor 
meer historisch besef. Onlangs 
riep hij in het tv-programma 

Binnenhof op tot een 'Huis der 
Historie' . Want alhoewel Neder
land veel musea telt, blijft het 
aanbod fragmentarisch. Er zijn 
musea voor scheepvaart, vis
serij, volkenkunde en moderne 
kunst. Maar, betoogt Marijnis
sen: 'Hét verhaal van de ge
schiedenis van de lage landen 
bij de zee' wordt nergens ver
teld. Voor een herwaardering 
van het historisch besef zou het 
goed zijn als dat wél gebeurt.' 
Voorbeelden die hem daarbij 
voor ogen staan zijn het Mu
seum of American Ristory in 
Washington en het Raus der 
Geschichte in Bonn en Leipzig. 
'Wat in Duitsland kan met zo'n 
ingewikkelde, dubbele geschie
denis, moet hier zeker ook kun
nen.' Jaarlijks trekt het Raus 

der Geschichte zo'n vijf mil
joen bezoekers. 

'Laten we eerst 
een fatsoenlijke tv-serie 

maken' 

De museumdirecteuren staan 
niet te springen bij de plannen 
van Marijnissen. Oud-Rijks
museumdirecteur Henk van Os 
vindt het maar geroep. 'De his
torische afdeling van het Rijks
museum besteedt alle aandacht 
aan onze wordingsgeschiede
nis.' Volgens hoogleraar Emmer 
is een nationaal museum zelfs 
onmogelijk, omdat er geen een
duidige geschiedenis van 
Nederland bestaat. 'Ons ver
leden bevat nou eenmaal geen 
duidelijker boodschap dan dat 
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we de boel een beetje bij elkaar 
hebben gehouden.' Volgens 
Emmer raakt de bezoeker van 
een Huis der Historie de weg 
kwijt in het doolhof van de 
tegenstrijdige informatie. 'La
ten we eerst maar eens proberen 
om een fatsoenlijke tv-serie te 
maken. Zo'n duur museum kan 
altijd nog.' 

Marijnissen laat de kritieken 
uitgebreid de revue passeren 
tijdens zijn gastcollege aan de 
Leidse universiteit, en pareert 
ze moeiteloos. Hij hekelt de 
'nihilistische' houding van 
Emmer: 'Hij zegt feitelijk dat 
geschiedenis te ingewikkeld is 
voor de gewone man, daar ver
zet ik me tegen. Als historici 
niet in staat zijn om de geschie
denis in simpel Nederlands uit 
te leggen, dan stel ik vragen bij 
de capaciteit van de weten
schappers en niet bij die van 
zestien miljoen Nederlanders.' 
Marijnissen verzekert dat hij 
vooral positieve reacties heeft 
gekregen op zijn voorstel. 
Bijvoorbeeld van NRC-colum
nist Leo Prick die schreef dat 
de museumbonzen uit eigen 
belang handelen en dat de in-



stellingen zich bedreigd voelen 
door nieuwe initiatieven om 
'cultureel analfabetisme' te 
bestrijden. Het hoofdredactio
nele commentaar in De Volks
krant sprak van 'broodnijd' van 
museumdirecteuren. En histo
ricus Van Rossum noemde zelfs 
al een locatie voor het museum: 
het Paleis op de Dam. 'Dat moe
ten we afpakken van de Oran
jes.' 

Geen gevaar voor 
opleving nationalisme 

Marijnissen benadrukt in zijn 
college, voor pakweg honderd 
historici in spé en andere 
belangstellenden, dat de SP veel 
belang hecht aan historisch 
besef. 'We zijn dan wel makers 
van de toekomst, maar tevens 
maaksels van onze geschiede
nis.' Hij geeft een voorbeeld van 
het inzicht dat een blik op het 
verleden kan verschaffen. 'Op 
straffe dat jullie me verdenken 
van een dubbele agenda. Kijk 
naar de sociale zekerheid. Daar 
is decennia aan gebouwd. Maar 
nu wordt het als vanzelfspre
kend gezien. Als de actualiteit je 
enige referentiepunt is, neem je 
zaken als sociale zekerheid voor 
lief. We hebben de neiging om 
te zeggen: dat is nou eenmaal 
zo. Iemand met historisch besef 
leeft minder naar de waan van 
de dag en kan dingen ook op 
langere termijn zien.' 
Volgens de fractievoorzitter is 
het verhaal de essentie van 
geschiedenis. Toch wil hij in het 
Huis der Historie niks verbloe
men. Er moet ruimte komen 
voor zowel de glorierijke jaren 
van het VOC als voor de zwarte 
kant van de slavenhandel. 
Vanuit het publiek komen 
bezorgde geluiden over een 
eventueel 'ultra-nationalistisch' 
karakter van zo'n nationaal 
museum. Marijllissen ontkracht 
ctit: 'Dat is twintig jaar als 
argument gebruikt om onze wor
dingsgeschiedenis te ver- waar
lozen, maar ik ben helemaal niet 
bang voor nationalisme, een 
woord waar ik trouwens van gru-

Het debat in Leiden over het Huis der Historie 

wel. We zijn er namelijk zelf bij.' 
In Duitsland werd het Haus der 
Geschichte gesticht door Heirnut 
Kohl, maar een onafhankelijk 
curatorium bewaakt de inhoud 
zodat propaganda uitgesloten is. 
'Bovendien kun je bijvoorbeeld 
een onderwerp als migratie uit
lichten, dat is namelijk van alle 
tijden,' zegt Marijnissen. 'Dan 
kun je mensen met xenofobe 
trekjes uitleggen dat het allemaal 
wel goed komt. De geschiedenis 
leert ons bijvoorbeeld dat de 
Hugenoten er ook heel lang over 
deden om Nederlands te leren.' 
Eenduidigheid bestaat niet in de 
geschiedenis, weet ook Marij
nissen. 'Maar we moeten niet 
meteen geschiedenis links laten 
liggen, omdat hij te ingewikkeld 
zou zijn.' Het college wordt af
gesloten met een luid applaus, 
waarna in de wandelgangen 
driftig wordt nagepraat. 

Met het Efteling-effect 
de geschiedenis naar de 

mensen brengen 

Later op de avond herhaalt 
Marijnissen zijn pleidooi in een 
debat in De Waag. Hij gaat daar
bij de discussie aan met onder
zoeker Patriek van der Duin, 
tegenstander van het Huis der 
Historie, en 'aarzelaar' Wim van 
der Weiden van de stichting 
Actueel Verleden. Van der Wei-

den bespeurt een 'verloren 
generatie van historisch besef'. 
Slechts 38 procent van de 
Nederlanders bezoekt ooit een 
museum. Hij wil dat verhogen 
door 'naar de mensen toe te 
gaan' en heeft daarbij het fic
tieve koppel Henk en Bianca 
voor ogen: 36 jaar, twee kinde
ren en mavo-opleiding. 'Zelf 
zullen ze niet snel naar een 
museum gaan,' legt hij uit. 
'Maar ze kijken wel voetbal. 
Als we ze laten zien hoe dat 
ging in bijvoorbeeld de jaren 
'50, met Abe Lenstra en suppor
ters met hoeden, dan verleiden 
we ze onbewust tot een besef 
dat er meer is dan het heden.' 
Ook noemt hij het 'Efteling
effect': in 2003 was het Wereld
natuurfonds een van de weinige 
goede doelen met een groeiend 
ledental, mede door de attractie 
Pandadroom op het pretpark. 
Van der Weiden wil de geschie
denis naar de mensen toe bren
gen. Een idee waar Marijnissen 
zich goed in kan vinden. 
Van der Duin is sceptisch. In de 
Volkskrant schreef hij al: 'Het is 
niet raadzaam om bij Marijnis
sen in de auto te stappen. Hij 
kijkt niet naar de bochtige weg 
voor hem, maar slechts door 
zijn achteruitkijkspiegels die 
een helder beeld geven van de 
kaarsrechte weg achter hem.' 
Van der Duin stelt dat 'geschie-
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denis een slechte raadgever is' 
en signaleert een overdaad aan 
geschiedkundigheid: van terug
blikkende tv-programma's tot 
de nostalgische politiek van 
Balkenende en Donner. 'Er 
wordt te veel naar het verleden 
gekeken. Aangezien vernieu
wing de enige constante is, lijkt 
me kijk op toekomst verdraaid 
handig. Vooruitzien is regeren.' 
Van der Meiden merkt op dat 
Van der Duin duidelijk geen his
toricus is: 'Alle goede futuro
logen, inclusief George Orwell, 
wisten veel van de geschiedenis.' 
Marijnissen tegen Van der Duin: 
'U suggereert iets wat er juist 
niet is: politici kijken nog steeds 
te veel naar de korte termijn. 
Neem de problemen rondom de 
migratiestromen. Dat hadden we 
aan kunnen zien komen als we 
meer historisch inzicht hadden 
gehad. Maar doordat we er een 
taboe op legden, konden we niet 
meer rationeel nadenken. Juist 
als we aan de toekomst willen 
denken moet er ruimte zijn voor 
iets als een Huis der Historie.' 
De discussie in Leiden eindigde 
om tien uur, maar het debat over 
het Huis der Historie gaat door. 
Op korte termijn overlegt Marij
nissen met een aantal prominen
te voorstanders over de verdere 
invulling van het idee, en over 
de weg die moet leiden tot reali
sering. • 
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Campagnevoeren 
voor de SP, best wel 
heel belangrijk 
'Europa, best wel belangrijk' luidt de slagzin die 
Buitenlandse Zaken heeft bedacht om 'Brussel' 
onder de aandacht van de Nederlandse bevolking 
te brengen. Dat kan veel beter, vond het SP
campagneteam. Hoe onze alternatieve poster 
campagne er precies zal uitzien, is nog niet 
duidelijk. Hieronder vind je wel enkele studies 
die er een indruk van geven. 

daarvoor contact opnemen met 
Jasper van Dijk, jvdijk@sp.nl. 
De SP-afdeling Geldrop is druk 
doende om een SP DAF-brand
weerwagen in perfecte conditie 
te krijgen voor de Eurocampag
ne. Afdelingen die de brand
weerwagen willen inzetten die
nen hierover tijdig afspraken te 
maken. Een reserveringsformu
lier kan je vinden op www. 
geldrop.sp.nl!brandweer. stm. 

belangrijk. Om de stem van de 
SP sterker te laten klinken in het 
Europees Parlement (de ene 
zetel van nu moeten er drie wor
den!), om duidelijk te maken dat 
de SP blijft groeien en omdat een 
duidelijke overwinning in Brus
sel ons gezag in de raads- en 
Kamerzalen in Nederland ver
sterkt. Daarom: hoog tijd om 
weer eens te laten zien wij 

campagne kunnen voeren! • 
Met stickers, flyers en posters die 
de campagne van Buitenlandse 
Zaken parodiëren, trap pen we 
onze verkiezingscampagne af. 
Aan materiaal komt verder 
beschikbaar: verkiezingspasters 
in Al , A2 en A3-formaat, een 
A5-flyer in een enorme oplage, 
een laatste-dagkaart, een verkor
te uitgave van het verkiezings
programma en een stemwijzer 
met de standpunten van de SP 
naast die van andere partijen. Het 
gedrukte verkiezingsprogramma 
is beschikbaar vanaf 1 april 
aanstaande. Ook komt er een 
Euro-weggevertje.Op internet 
bouwen we www. europa.sp.nl, 
die qua bezoekers al flink in de 
lift zit, verder uit. Op www.sp.nl 
komt een duidelijke verwijzing 
daar naartoe. Op 1 mei gaat een 
euro-weblog van start voor 
dagelijkse verslagen en nieuw
tjes die geen apart persbericht 
rechtvaardigen. Ook komt er 
weer de mogelijkheid om via 
de SP-site e-mail en sms te ver-

~ sturen naar vrienden/kennissen 
met de oproep SP te stemmen. 
Op de laatste dagen voor de ver
kiezingen zal zendtijd op radio 
en tv ingekocht worden. Over 
een lijsttrekkertournee met ver
kiezingsavonden door het land 
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wordt nog nagedacht. Wellicht 
worden er genoeg grote debatten 
georganiseerd waar ook andere 
lijsttrekkers zijn. Afdelingen die 
een SP-spreker willen hebben 
voor een avond of debat, moeten 

Campagnevoeren voor een klin
kende SP-overwinning op 10 
juni is niet 'best wel', maar héél 

DITEUROPA 
BEST 

dieronvriendelijk _ .. 
De eerste 
schetsen voor 
de nieuwe 
campagne 

De locaties en de dag van de regioconferenties zijn bekend. 
Noteer ze vast in je agenda! 

&.dlt:~udg " .. dpm: Groningen, Friesland, Drente (Groningen, Martiniplaza) 

Zaterdag 24 april: Limburg (Roermond, de Velderie) 

Zaterdag 1 mei: Noord Brabant (Eindhoven, Aristo) 

Zaterdag 1 mei: Zuid Holland, Zeeland (Goes, Hotel Terminus) 

Zaterdag 8 mei: Utrecht, Flevoland (Utrecht, Domstad Hogeschool) 

Zaterdag 8 mei: Noord Holland (Amsterdam, Montessorie College Oost) 

Zondag 9 mei: Overijssel, Gelderland (Hengelo, Het Wapen van Hengelo) 
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Informatie- en opinieblad voor actieve SP-leden 
Verschijnt12keer per jaar, zesde jaargang nummer 3, 25 maart ~CU CN . t::CF., ~, _ 

NEDERLANDSE POLITIEKE 
-~--------- PARTIJEN 

Aan de slag met 
huuracties en 

huurspreekuren! 
Een kijkje in het democratisch gat van Europa 

Opnies over een •strategische alliantie op 
hoofdlijnen' met Groenlinks en PvdA 

Partijraad stelt programma en kandidatenlijst 
Europese verkiezingen vast 

Hoe grijpen we onze nieuwe kansen? 



Paulus Jansen 

• ,.,., 
~,. 
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Waakhond 

Op het moment dat ik dit stukje schrijf, schijnt 
een stralend voorjaarszonnetje naar binnen. 
Lekker weer om er eindelijk weer eens op uit 
te trekken zonder regenpak of paraplu. 

Binnenkort krijgen we de kans om er ook 
politiek op uit te trekken, bij de Europese 
verkiezingen van 1 0 juni aanstaande. Het 
programma en onze lijst zijn inmiddels vast
gesteld door de partijraad. De aanvragen voor 
debatten stromen al binnen en onze kandida
ten popelen om zich te kunnen manifesteren. 
Dat gaat natuurlijk het beste met de steun van 
onze afdelingen. Die krijgen volop de beschik
king over verkiezingsmateriaal: themaposters, 
-flyers en -stickers, een verkorte versie van ons 
verkiezingsprogramma en natuurlijk de nodige 
weggevertjes. De SP afdeling Geldrop heeft net 
op tijd naar DAF-brandweerwagen weer in 
puike conditie. En er wordt hard gewerkt aan 
een swingend verkiezingslied. 

Juist bij de Europese verkiezingen, met tradi
tioneel een zeer lage opkomst, valt er veel 
extra te verdienen met een goede campagne. 
Dat is traditioneel een sterk punt van de SP. 
Afdelingsbesturen moeten nu al starten met de 
voorbereiding. Mobiliseer je folderaars en 
standwerkers, zodat iedereen tijdig weet wat 
we gaan ondernemen. Zoek uit bij welke gele
genheden wij ons standpunt over Europa 
onder de aandacht kunnen brengen. Hoe we 
de mensen kunnen bereiken die anders waar
schijnlijk geen gebruik zouden maken van hun 
stemrecht. Daarbij hebben wij het grote voor
deel dat een meerderheid van de Nederlandse 
bevolking net zo Eurosceptisch is als wijzelf. 
De SP als waakhond in Brussel: dat is voor heel 
veel kiezers een geloofwaardige belofte. 

Ik hoop op goed weer tot 10 juni, zodat 
we het nuttige met het aangename kunnen 
combineren! 

Paulus Jansen, 
Algemeen secretaris van de SP 

Kamerleden en andere SP'ersschrijven regelmatig 
interessante opinie- artikelen in dag- en vakbladen. 
Spanning geeft in elke uitgave een overzicht van de 
recente opinies. 
De artikelen zelf kun je vinden op Internet: 
(http://www.sp.nl/tegenst/theorie/opinies). Je kunt ze 
ook telefonisch bestellen bij de receptie van het 
landelijk secretariaat (010) 243 55 55. Noem dan wel 
het codenummer van het artikel dat je wilt hebben. 

Demonstratie tegen het asielbeleid 
Za. 10 april Amsterdam 

Scholing 'lokaal actief' 
Za. 17 april Utrecht 

Scholing huuracties 
Za. 17 april Zwolle 
Za. 24 april Rotterdam 
Za. 8 mei Oss 

Discussiemiddag sloop en 
woningnood 
Vr. 23 april Rotterdam (zie blz 16) 

Regioconferenties 
Za. 24 april Groningen 
Za. 24 april Roermond 
Za. 1 mei Eindhoven 
Za. 1 mei Goes 
Za. 8 mei Utrecht 
Za. 8 mei Amsterdam 
Zo. 9 mei Hengelo 

Spanning 
Spanning verschijnt 12 keer per jaar en is bestemd 

voor actieve SP-leden. De afdelingen van de SP 
beslissen wie het blad toegestuurd krijgen. 

Aan· en afmelden van abonnees: schriftelijk bij de 
SP-administratie, Vijverhofstraat 6S, 

3032 SC Rotterdam. 
Fax (01 0) 243 SS 66, e-mail: mberendse@sp.nl 

Spanning wordt uitgegeven onder verantwoorde
lijkheid van het Partijbestuur van de SP. 

Eindredactie: PeterVerschuren. Redactie-adres: 
Vijverhofstraat 65, 3032 SC Rotterdam 

telefoon (010) 243 5S 31 
fax (010) 243 SS 6S, e-mail: spanning@sp.nl 

Spanninge25 maart 2004 

Waar blijft de academische trots? 
Ronald van Raak in Delta, blad van de TU Delft, 

van 19 februari 

Commerciële opdrachtgevers moeten academische 
gedragscodes ondertekenen. Bovendien moeten ze 
niet voor een dubbeltje op de eerste 
rang willen zitten. 

Europa kan ook solidair zijn zonder extra geld 
Erik Meijer in NRC Handelsblad van 23 februari 
Goed nieuws: Europa kan voldoende geld steken in 
de ontwikkeling van de nieuwe lidstaten 
zónder de huidige EU-begroting te 
verhogen. 

Zelfregulering zwakke punt van de Kijkwijzer 
Fenna Vergeer in het Reformatorisch Dagblad van 

24 februari 

Een pleidooi om het Nicam (dat over de Kijkwijzer 
gaat) uit te breiden tot een representatief instituut 
waarin ook de ouderorganisaties, wetenschappers en 
andere professionele betrokkenen 
zitti ng nemen Mi!UJII 

liberalisme met sociaal gezicht is te weinig 
Tiny Kox en Ronald van Raak in NRC Handelsblad van 5 maart 

Socialisme is geen blauwdruk voor de toekomst, 
maar het liberalisme is dat evenmin. Wat nodig is, is 
georganiseerde solidariteit. Over het 
ideologisch vacuüm in de politiek. Mii!ijQ 
Essent gebruikt burger als melkkoe 
René Roovers in het Brabants Dagblad van 6 maart 

Volgens minister Brinkhorst is de energiesector 
klaar voor het openen van de markt voor kleinge
bruikers per l juli. Roovers wijst op de praktijk bij 
Essent, en pleit voor uitstel van de liberalisering en 
uiteindelijk voor een energiesector onder 
democratische overheidscontrole. 

Kiezer wil niet anders maar méér kiezen 
Ronald van Raak in De Volkskrant van 15 maart 

Uit de Nederlandse situatie van voor 1917 blijkt 
dat invoering van een districtenstelsel eerder 
het tegendeel oplevert van een verleven
diging van het politieke debat. l!!ll!'I!UfF' 



verder privatiseren, 
of terug in 

overheidshanden? 
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Fractievoorzitter Nico Heij
mans licht toe: 'Het landelijke 
besluit om de energielevering 
aan de vrije markt over te laten, 
kunnen we in Brabant niet 
tegenhouden. Maar het is dui
delijk dat de privatisering hier
mee niet ophoudt. De provincie 
is met dertig procent van de 
aandelen de grootste aandeel
houder van Essent. Ongetwij
feld komt de discussie over de 
verkoop van de aandelen. Wij 
willen van de mensen weten 
wat ze daarvan vinden en wel
ke garanties zij van de overheid 
willen. Ook vragen we aan te 
geven welke problemen zij de 
afgelopen jaren zelf hebben 
ervaren met Es sent.' 
De folder heeft ook als doel het 
verzet tegen de privatisering 
in het algemeen te versterken. 
'Herinnert u zich de PNEM 
nog?' vraagt de Statenfractie 
aun de lezers. 'Ons eigen 
provinciale energiebedrijf: de 
Provinciale Noord-Brabantse 
Elektrici te i ts Maatschappij. 
En vond u daar zoveel verkeerd 
aan? De PNEM was tientallen 
jaren lang een uiterst betrouw
bare leverancier van energie, 
die de laagste prijzen hanteerde 
van Nederland en zelfs van 

Statenfractie vraagt mening 
over nutsvoorzieningen 
De vele problemen met onbegrijpelijke afrekeningen, 
onbereikbare kantoren en een onvermurwbaar incasso
beleid van energieleverancier Essent zijn door de 
Brabantse Statenfractie gekoppeld aan de voort
schrijdende privatisering. Het resultaat is een folder 
die op grote schaal verspreid wordt in de Brabantse 
Essentgemeenten en waarin de lezer gevraagd wordt 
zijn visie te geven op de gas- en lichtlevering in de 
toekomst. 

bijna heel Europa. En had u 
toen problemen met torenhoge 
en onbegrijpelijke eindafreke
ningen? Was de service aan de 
klant toen zo slecht?' Tegen
over de PNEM wordt het 

huidige Essent gesteld, dat 
'vooral bekend is van zijn 
enorme sponsoring- en recla
meactiviteiten, en beslist nfet 
vanwege zijn goede service en 
betrouwbaarheid. ' 

Op een Essent-klachtenlijn 
die de SP-afdeling Oss begin 
maart organiseerde, regende 
het klachten, vooral over de 
hoogte van de afrekening. Men
sen moeten 600 tot 1400 (!)euro 
bijbetalen, krijgen geen 
rekening terwijl het geld toch 
automatisch wordt afgeschre
ven, of dubbele rekeningen 
bij verhuizing. Klachten daar
over worden volgens de bellers 
door Essent niet serieus 
bekeken. 

Protest tegen stoppen 
met huursubsidie-inning 
door woningstichting 
'Onsympathiek en dom', noemt de Groningse SP-afdeling het 
besluit van woningcorporatie Nijestee, de grootste plaatselijke 
verhuurder, om vanaf I juli niet langer de huursubsidie te innen 
en te verrekenen met de huur voor de huurders die dat op prijs 
stellen. Fractievoorzitter Rosita van Gijlswijk: 'Het gaat om een 
service die de meeste huurders bijzonder waarderen en die meehelpt 
huurschulden te voorkomen of te beperken. Stoppen met de service 
betekent dat de huurders meteen de dupe zijn van trage uitbetaling 
en fouten bij de huursubsidieberekening. En het levert problemen 
op als er tussentijds opnieuw subsidie aangevraagd moet worden, 
bijvoorbeeld na een verhuizing. De woningstichting zegt dat het 
allemaal wel mee zal vallen, maar uit het onlangs verschenen jaar
verslag van de Nationale Ombudsman blijkt juist dat het aantal 
klachten over trage afhandeling van huursubsidie-aanvragen vorig 
jaar met ruim 50 procent is toegenomen.' De SP heeft geprotesteerd 
bij Nijestee en aan het gemeentebestuur om ingrijpen gevraagd, 
vanwege de gemeentelijke verantwoordelijkheid voor de schuld
hulpverlening. De komende weken gaat de afdeling ook de 
Nijesteehuurders mobiliseren, met actiekaartjes onder de kop 
Nijestee, wees nou slim en klantvriendelijk. 

Meer info: Rosita van Gijlswijk: (01 0) 243 55 64. 
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SP-Boxtel richt stichting op 
voor belangenbehartiging 
WAO' ers 
In Boxtel heeft de SP stichting WAO/ 
WSW Advies opgericht, een platform 
voor arbeidsongeschikten dat onder 
andere spreekuren gaat houden. 

week houden. Niet alleen voor 
WAO'ers, maar voor iedereen 
die maken heeft met arbeids
ongeschiktheid. Daarnaast gaan 
we waar mogelijk problemen 
ook collectief aanpakken. Met 
informatie-avonden over wets
wijzigingen en ook met acties. 
We helpen mensen ook door 
te knokken voor een sociale 
WAO. ' 

De stichting heeft een eigen 
website: 
www.waowswadviesboxtel.nl 
Meer info: Eric van den Broek, 
(0411) 67 10 83 

SP-Boxmeer wil écht weten 
wat de mensen vinden van 
afdeling en wethouders 

'En nou u ... ', daagt de afdeling Boxmeer de 
inwoners van de Brabantse plattelandsgemeente 
uit. 'Neem geen blad voor de mond, maar vertel 
wat u vindt van de SP en de SP-wethouders in 
Boxmeer.' De oproep staat in een flyer, op de 
afdelingssite en in een advertentie in een huis-aan
huisblad. Reageren kan telefonisch tijdens specia
le spreekuren en door een bon in te vullen. Daarop 
kan de lezer onder andere zijn mening kwijt over 
hoe de SP-wethouders het doen, of de SP meer of 
minder actief is dan vroeger, en waaraan de partij 
meer aandacht zou moeten besteden. 
'We willen weten hoe de mensen nu echt over 
onze collegedeelname denken,' legt fractievoor
zitter Bert Moeskops uit, 'en we gaan de reacties 
gebruiken voor onze afdelingskrant die we 
binnenkort uitbrengen. Ook willen we een avond 
houden waarop we de reacties bespreken en onze 
wethouders kritisch aan de tand gevoeld worden. 
Er was erg veel puin te ruimen toen de SP in 2002 
in het college kwam. We denken dat we daar heel 
aardig in geslaagd zijn, maar willen graag weten 
of dat door de mensen ook zo gezien wordt.' 
Meer info: Bert Moeskops (0478) 63 24 66 

Stichtingvoorzitter en SP-raads
lid Eric van den Broek schetst 
de achtergrond van het initia
tief als volgt. 'Begin vorig jaar 
hielden we een drukbezochte 
WAO-avond, waar zo'n vijftien 
mensen zich opgaven om een 
platform te vormen. In eerste 
instantie dachten we daarbij 
vooral aan collectieve be
langenbehartiging, maar na 
overleg met allerlei mensen en 
groepen van uitkeringsgerech
tigden en arbeidsongeschikten 
concludeerden we dat er een 
grote behoefte is aan een plek 
waar WAO'ers en anderen te
rechtkunnen voor informatie en 
hulp. We hebben toen gekozen 
voor een onafhankelijke stich
ting om de zaak breder te kun
nen trekken en makkelijker ge
bruik te kunnen maken van de 
steun van andere organisaties. 
Maar we maken er beslist geen 
geheim van dat het een SP
initiatief is. De spreekuren 
worden ook gehouden in het 
SP-kantoor.' 

Enquête wekt Heerlense 
zwembaddiscussie weer tot leven 

In april presenteert de stichting 
zich met een huis-aan-huisfolder 
in heel Boxtel en met 
gerichte verspreiding van folders 

-..in het Arabisch, Turks en Paki
staans. Van den Broek: 'Boxtel 
heeft zo'n 1900 WAO' ers waar
onder veel allochtonen. We 
hebben een team van elf opgelei
de spreekuurmedewerkers en 
gaan twee keer spreekuren per 

4 

Tot 1996 had Heerlen in het 
centrum een populair Sport
fondsenbad. Dat moest ver
dwijnen, vooral omdat de grond 
erg aantrekkelijk was voor 
projectontwikkelaars. Het toen
malige gemeentebestuur beloof
de een nieuw zwembad in het 
centrum van de stad te bouwen, 
maar daar is tot op vandaag niets 
van waargemaakt. De SP is 
steeds blijven pleiten voor een 
nieuw zwembad- Heerlen kent 
slechts één ander bad, dat erg 
ver van een groot deel van 
de stad afligt -, en wist bij het 

toetreden tot het college van 
B en W in 2002 te bedingen dat 
er opnieuw naar gekeken wordt. 
Binnenkort gaat de gemeente
raad praten over een nieuw 
zwembad en in voorbereiding 
daarop houdt de SP nu een grote 
enquête. In en rond het centrum 
zijn huis-aan-huis enquête
formulieren verspreid waarop 
de mensen niet alleen gevraagd 
wordt of ze een nieuw zwem
bad willen, maar ook of ze 
denken er gebruik van te gaan 
maken. De reacties zijn ent
housiast. Afdelingsbestuurslid 
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Anne Neumann: 'We hebben er 
veel publiciteit mee gekregen 
en er zijn al zo'n vierhonderd 
enquêtes teruggestuurd. Heel 
veel mensen willen erg graag 
een zwembad in het centrum en 
geven aan daar zeker te gaan 
zwemmen. De kwestie zwem
bad is echt weer gaan leven in 
Heerlen, en dat is een mooi uit
gangspunt voor de debatten in 
de gemeenteraad.' 

Meer info: www.heerlen.sp.nl 
en Anne Neumann 
(045) 522 60 25 
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Op naar een alliantie op hoofdlijnen met 
GroenLinks en PvdA? 

Op www.sp.nl wordt momenteel fors gediscussieerd over de 
stelling: 'De SP moet richting de verkiezingen streven naar 
een strategische alliantie op hoofdlijnen met de PvdA en 
Groenlinks.' Hier vind je enkele bijdragen. Inspireren die je tot 
een eigen visie, doe dan mee aan de site-discussie en mail ook 
een kopietje naar spanning@sp.nl 

Blijf een partij die haar eigen 
gedachtengoed heeft. De gewo
ne burger vindt de politiek niet 
interessant omdat hij voor zijn 
gevoel toch gepakt worden 
door de mensen in Den Haag. 
fk ben blij dat er soms een 
partij is die tegenspreekt en dit 
ook blijft doen (het liefst) zon
der al die strategische meer
belangenpolitiek die er nu 
gevoerd wordt. 

Ronald 

[k ben bang dat de kloof tussen 
SP en PvdA veel te groot is. 
Als socialist kan je bij de SP 
nog redelijk terecht, de PvdA is 
in mijn ogen niet meer dan een 
vleugel van de VVD, weliswaar 
nu niet in de regering, maar 
daarom nog steeds een zeer 
belangrijk deel van het lands
bestuur. En hoe belabberd dat is 
hoef ik niet uit te leggen. 
GroenLinks is natuurlijk de 
aangewezen partner. We ston
den ook samen op de Dam een 
jaar geleden. 

Klaas 

Strategische allianties betekent 
niet automatisch verlies van 
SP-identiteit en SP-gedachte
goed. Ik vind het een uitsteken
de manier om krachten te 
bundelen om het tij te keren. 
Vormen van constructieve stra-

tegische allianties is niet 
hetzelfde als een paarsachtig 
poldermodel of 'sleeping with 
the devils' zoals in de huidige 
regeringscoalitie het geval is. 

Khosrow 

Alles wat ook maar enigszins 
links is MOET nu meer dan 
ooit samenwerken om het 
'kabinet van de Maden en 
Wormen ' een halt toe te 
roepen! 

Ce es 

Ik denk dat de SP er goed aan 
doet om haar speerpunten te 
labelen als Nice to have en 
Need to have . 'Need to have'
punten zijn onaantastbaar en 
geven het bestaansrecht aan de 
partij . 'Nice to have' is leuk 
om te hebben maar kunnen 
opgeofferd worden naargelang 
de situatie dit vereist. Op der
gelijke manier kan de SP 
samenwerken, zonder direct 
haar identiteit op te geven. 
Wel moet duidelijk gecommu
niceerd worden welk speer
punt onder welke noemer valt. 
Ik ben ervan overtuigd dat 
samenwerking steeds belang
rijker wordt tussen de sociale 
partijen om de huidige afbraak 
tegen te gaan. Het gevaar is te 
groot dat er een BE III komt. 
Dat wordt de genadeslag voor 

het sociale Nederland. Wel heb 
ik mijn bedenkingen bij de 
PvdA. Ik weet nog steeds niet 
waar haar hart ligt. 

Alexander 

Onder alle omstandigheden 
zou ik ronduit nee zeggen. 
Maar in deze periode waar 
Balkenende II de ene afbraak 
na de andere pleegt, moet je 
alles wat links is uit de kast 
halen . Juist verbrokkeling op 
links zorgt ervoor dat dit 
kabinet zijn gang kan gaan! 
De PvdA zal haar linkse hart 
dan wel op moeten poetsen. 
Op punten waar je eensgezind
heid in kan bereiken zal je dan 
moeten scoren als alliantie. 
Als links elkaar tegen blijft 
werken, wordt het nooit wat! 

Als het bij grote lijnen blijft, 
kan ik er vrede mee hebben. 
Maar om nu de PvdA ineens 
te zien als een betrouwbare 
alliantiegenoot gaat mij toch 

Jet 

te ver. Alles waar wij voor zijn 
blijven strijden, hebben zij 
verpatst aan de markt. 
En daar zou ze nu ineens 
anders over denken? Ik heb 
mijn twijfels. Ik hoop niet dat 
we een wolf in schaapskleren 
omarmen. 

Leen Verduijn 
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Het is een vicieuze cirkel waar 
je niet uitkomt, want de SP 
ontleent haar populariteitjuist 
aan haar eigenzinnige stand
punten en visie. Hierdoor is de 
SP groot geworden, maar zal ze 
niet de grootste worden. Wil de 
SP komen tot een coalitie met 
PvdA en GroenLinks dan zul
len juist deze scherpe kantjes 
eraf moeten, wat ten koste zal 
gaan van haar machtspositie in 
de coalitie en ook van het aan
tal actieve medewerkers want 
een deel zal minder het idee 
krijgen dat de SP 'ergens voor 
staat'. En als de scherpe kantjes 
er eenmaal af zijn, dan kan de 
kiezer toch net zo goed PvdA 
stemmen? Als politicus van 
PvdA zou ik het daarom wel 
weten: direct vóór een coalitie 
zijn en daar meteen (niet al te 
opvallend) naar gaan streven. 
Op onderscheidende punten de 
SP tot concessies dwingen, 
waardoor haar ideeëngoed 
verwatert ... En dan genadeloos 
afmaken in de verkiezingstijd, 
als de machtsvraag weer gaat 
spelen. Hebbes! 

Paul Geveke 

Ik vind niet dat we een strate
gische coalitie moeten aangaan 
met andere partijen. Er is al te 
veel eenheidsworst binnen de 
politiek. Geef mensen een 
duidelijke (partij) keuze om op 
te stemmen. Wel vind ik dat er 
na de verkiezingen (maar ook 
nu al) meer samengespannen 
mag worden om standpunten 
van gelijke strekking meer kans 
van slagen te geven. 

Ger 



Huuracties 2004 
in de steigers 
Eind april krijgen de huurders bericht over de huurverhoging, en 

vóór 1 juli merken ze hoeveel er gekort wordt op hun huursubsidie. 

Dat zal veel vragen en veel boosheid oproepen. We zien het als een 

vanzelfsprekende taak van de SP om daar wat mee te doen: vragen 

beantwoorden en boosheid omzetten in actie. Daarvoor is een actie

plan ontworpen en een voorstel om huurspreekuren te gaan hou

den. De toelichting erop geeft partijbestuurslid Vincent Mulder, één 

van de voortrekkers van de huuracties 2004. 

Je verwacht toch niet de huur
verhoging tegen te houden of 
de huursubsidie te redden? 
'Dat zal inderdaad niet eenvou
dig lukken. Maar de boosheid 
over de extra huur zal voor veel 
mensen een reden zijn om eens 
goed te kijken naar onder
houdskiachten of de service die 
de verhuurder geeft in ruil voor 
die hoge huur. En klachten
acties hebben wel degelijk kans 
van slagen.' 

6 

Wat moet ik me voorstellen 
bij de huurspreekuren? 
'Datje als afdeling in een aan
tal wijken met veel huurwonin
gen een zaaltje huurt in een 
buurtcentrum en dat je folders 
uitdeelt en affiches ophangt 
waarin je aankondigt welke 
dag je er spreekuur houdt. 
Zeg maar een aanvulling op 
het Hulpdienstspreekuur, maar 
dan in de wijk, en beperkt 
tot zaken als huurverhoging, 

huursubsidie, servicekosten, 
onderhoudsklachten en wijk
vernieuwing. De folders en affi
ches maken we landelijk, met 
een ruimte om zelf de aanvul
lende informatie in te kopiëren.' 

En de actie? 
'Ook daarvoor maken we een 
folder, waarin we uitleggen 
hoe de huurders nu en in de ko
mende jaren genadeloos aange
pakt worden. Achterop kunnen 
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mensen hun handtekening 
zetten onder enkele eisen, en 
aangeven welke klachten zij 
hebben over hun verhuurder. 
De bedoeling is natuurlijk om 
de folders uit te delen in de wij
ken waarvan je verwacht dat de 
problemen het grootst zijn. 
Met de uitkomsten kun je de 
verhuurder onder druk zetten , 
en ook gaan we landelijk bekij
ken wat we kunnen met alle in
formatie die de actie oplevert.' 

Er komen verspreid, 
over het land, drie dagen 
waarop de huurcampagne 
toegelicht wordt. 
Voor wie zijn die dagen, en 
wat kunnen de deelnemers 
verwachten? 
'De dagen zijn bestemd voor de 
mensen in de afdelingen die de 
acties en de huurspreekuren 
gaan coördineren. We hebben 
het over twee zaken: hoe kun je 
de komende maanden het ef
fectiefst actie voeren tégen de 
huurverhogingen , vóór huur
dersvriendelijk beleid bij cor
poraties en overheden, en vóór 
het aanpakken van achterstallig 
onderhoud? En twee: wat moet 
je weten om in wijken van je 
stad huurspreekuren te organi
seren, en hoe pak je dat aan?' 



Alles loopt vast: nieuwbouw, sloop en groot-onderhoud 
Massale sloop, nieuwbouw van 50 tot 60.000 euro per woning van bewoners, doordat de terrei- alsnog te kunnen slopen en ze 
dure koopwoningen en groot- en worden dus ook nauwelijks nen van wel gesloopte com- hebben helemaal geen trek in 
schalige verkoop van huurwo- gebouwd. De nieuwbouwpro- pi exen vaak jarenlang braak het vaak noodzakelijke groot 
ningen. Dat recept werd eind ductie is op een naoorlogs diep- liggen, en doordat het eenvou- onderhoud, nu ze daarvoor geen 
jaren negentig ontworpen voor tepunt aangeland en de wacht- dig niet lukt de bewoners aan subsidie meer krijgen. 
de volkshuisvesting in de 21 stc lijsten voor woningzoekenden een ander huis te helpen. Maar Alle reden voor ons om niet 
eeuw. Maar al na een paar jaar groeien razendsnel. Een licht- dit lichtpuntje heeft wel een alleen voor betaalbare huren te 
is het volledig spaak gelopen. puntje bij dit alles is, dat ook de grote schaduwkant: in de wij- pleiten, maar ook goed te onder-
De markt voor dure woningen is sloop van goedkope huizen op ken die (voorlopig?) gespaard zoeken welke (onderhouds)-
ingestort en sociale nieuwbouw- mooie locaties veel trager en blijven voor de slopershamer, problemen er spelen in de wij-
woningen hebben een onrenda- minder omvangrijk verloopt dan gebeurt nu helemaal niets. ken die dringend aan een op-
beletop-zeg maar een verlies gepland was. De rem daarop Corporaties wachten op het knapbeurt toe zijn, en daarmee 
voor de ontwikkelaar- van komt door succesvolle acties aantrekken van de markt om aan de slag te gaan. 

De oplossing van Dekker: huursubsidie voortaan 
betalen uit extra huurverhogingen 
De huidige systematiek voor de 
berekening van de huursubsidie 
loopt tot en met de verhoging 
van 1 juli 2004. Volgend jaar 
zullen heel andere regels gaan 
gelden - en het zal er niet beter 
op worden. Bij herhaling heeft 
minister Dekker van VROM 
aangegeven dat ze toe wil naar 
'meer marktconforme huren ' , 
door de verhuurders meer vrij
heid te geven de huren te ver
hogen. Daarbij geeft ze steevast 
aan , dat de verhuurders er dan 
wel voor moeten zorgen dat 
mensen met een laag inkomen 
toch die hogere huren kunnen 
betalen. Een voorschot op wat 
dat gaat betekenen, is onlangs 
gegeven met de afspraak dat de 
verhuurders dit jaar 30 miljoen 
euro gaan betalen aan de huur
ders die aangewezen zijn op 

huursubsidie. En daar is wel 
wat over te zeggen. Het is 
natuurlijk mooi , dat de huur
subsidie-ontvangers een beetje 
gecompenseerd worden voor de 
12 euro per maand waarmee de 
subsidie op 1 juli omlaag gaat. 
Maar waarom moet die solida
riteit volledig betaald worden 
door de huurders? In ruil voor 
hun bijdrage van 30 miljoen 
hebben de verhuurders de 
toezegging gekregen van mi
nister Dekker dat ze het geld 
gecompenseerd krijgen in de 
vorm van extra huurverhogin
gen in de komende jaren. 
De komende jaren zal dit sys
teem waarschijnlijk een grote 
vlucht nemen. Aedes, de koe
pelorganisatie van de woning
corporaties, heeft de minister 
aangeboden jaarlijks een kwart 

miljard mee te betalen aan de 
huursubsidie-uitgaven, in ruil 
voor marktconforme huren. 
Aedes wil met die 250 miljoen 
een miljard aan extra huurop
brengsten per jaar vangen. De 
minister heeft er wel oren naar: 
het betekent dat zij probleem
loos fors kan bezuinigen op 
haar huursubsidie-uitgaven, 
terwijl de regeling intact blijft. 
Het gevolg is echter wel, dat 

de huursubsidiebezuinigingen 
van het rijk en ook de extra 
huursubsidie-uitgaven als 
gevolg van het marktconforme 
huurbeleid afgewenteld wor
den op de huurders met een 
bescheiden middeninkomen. 
Die komen klem te zetten: een 
koopwoning is voor de mees
ten onhaalbaar en een andere 
betaalbare huurwoning is niet 
voorhanden. 

Cursusdata huuracties 2004 
De huuracties en spreekuren worden toegelicht op 17 april in de 
Buitensociëteit in Zwolle voor de afdelingen uit Friesland, 
Groningen, Drenthe, Overijssel en Gelderland; op 24 april in het 
partijkantoor in Rotterdam, geboekt voor de afdelingen uit Noord
Holland, Zuid-Holland, Zeeland en Utrecht; en op 8 mei in het 
partijkantoor Oss voor de afdelingen uit Gelderland, Limburg en 
Noord-Brabant. 

1 Januari geen loonsverhoging -
1 juli: 2,9 procent huurverhoging 
Hoeveel de huren op 1 juli 
2:l04 omhoog mogen, hangt 
af van de verhouding tussen de 
huidige huur en de maximale 
huur die gevraagd mag worden 
gezien het aantal punten dat 
de woning krijgt volgens het 
'woningwaarderingssysteem'. 
fs de huur nu al hoger dan 
74 procent van de maximale 
huurprijs, dan is de maximale 

huurverhoging op I juli 
3 procent. Ligt de huur tussen 
64 en 74 procent van het 
maximum, dan mag ten 
hoogste 4 procent extra 
gevraagd worden. Tussen 
54 en 64 procent geldt een 
maximale verhoging van 
4,5 procent en onder de 
54 procent mag de verhoging 
5 procent bedragen. Op 1 juli 

wordt de verouderingsaftrek bij 
de puntentelling volledig afge
schaft, nadat hij de afgelopen 
jaren al beperkt was. Dat 
betekent dat oudere woningen 
méér punten toegekend krijgen, 
en daardoor in veel gevallen 
ook een grotere huurverhoging. 
Voor woningcorporaties is 
verder bepaald dat hun totale 
huursom door de verhoging 

Spanninge25 maart 2004 

van 1 juli maximaal met 
3,4 procent mag stijgen. 
Tenslotte heeft minister Dekker 
op verzoek van de Tweede 
Kamer de verhuurders opgeroe
pen de gemiddelde huurstijging 
te matigen tot 2,9 procent. 
Eerder hadden de corporaties 
aangegeven dat zij een 
gemiddelde verhoging van 
3,04 procent verwachten. 
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• • 28 februari 2004 

Europaprogramma: veel overeenstemming én veel 
wijzigingsvoorstellen 
Ondanks de 353 wijzigingsvoor
stellen die de afdelingen samen 
hadden ingediend op het ont
werpprogramma voor de Euro
pese verkiezingen, bleek er op 
de Partijraad nauwelijks verschil 
van mening te zijn over de grote 
lijnen van onze kijk op Europa. 
Partijraadbreed werd de visie 
onderschreven dat nationale 
bevoegdheden zoveel mogelijk 
nationaal gehouden moeten wor
den, en de vorming van super
staat Europa dus verzet verdient. 
Maar ook werd algemeen erkend 
dat de Europese Unie een reali
teit is, en dat we binnen die EU 
alle voorstellen moeten steunen 
die tot verbetering leiden. 
Grote eenstemmigheid, maar 
toch ook veel amendementen. 
De programmacommissie erken
de dat het proces beter gestroom
lijnd had kunnen worden, 
waardoor veel amendementen 
die te maken hebben met ondui
delijkheden in te tekst voor
komen hadden kunnen worden. 
In de toekomst zal daar beter op 
gelet worden. Ook zal dan aan de 
afdelingen gevraagd worden 
meer zorgvuldigheid in acht te 
nemen bij het formuleren en 
indienen van wijzigingsvoorstel
len. Veel amendementen kregen 
van de programmacommissie 
het predikaat tekstvoorstel. Zij 
Zllllen meegenomen worden bij 
de eindredactie van het program
ma. Van de resterende wijzi
gingsvoorstellen adviseerde de 
programmacommissie bij bijna 
de helft ze over te nemen - in 
enkele gevallen gebeurde dat 
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door de discussie in de Partij
raad. Inhoudelijke discussie 
was er het meest rond de vraag 
of de arbeidsmigratie uit de 
nieuwe EU-landen wel of niet 
tijdelijk gereguleerd moet wor
den. Een grote meerderheid 
stemde in met het tekstvoorstel 
dat in overeenstemming is met 
de opstelling in de Tweede 

Kamer: tijdelijk wel reguleren -
zie de vorige Spanning. Afge
sproken is dat de programma
commissie alle tekstuele en aan
genomen wijzigingsvoorstellen 
verwerkt en dat vervolgens het 
partijbestuur bekijkt of dat zorg
vuldig is gedaan. De Partijraad 
nam vervolgens de nota van wij
zigingen en het geamendeerde 

programma met grote meerder
heid van stemmen aan. Over de 
titel van het programma is nog 
geen besluit gevallen. Wel is dui
delijk dat de oorspronkelijke ont
werptitel 'Europese samenwer
kingja, Nederland opheffen nee' 
het niet. haalt. De gedachten gaan 
nu uit naar 'Wie zwijgt stemt 
toe'. 

Met 29 kandidaten de verkiezingen in 
Uit de 73 kandidaten die zich aangemeld hadden voor plek op de SP-lijst voor 
de Europese verkiezingen, presenteerde de kandidatencommissie aan de Partijraad 
een lijst van 28 kandidaten. Van de 29 eerder genoemde mensen had één zich terug
getrokken, en het vinden van een aansprekende lijstduwer voor plaats dertig was niet 
gelukt. In aanvulling op de voorgestelde lijst hadden zich twee kandidaten gemeld voor 
plaats 29 en ook twee voor plaats 30. Voor plaats 23 was er naast de voorgestelde 
kandidaat ook een alternatieve kandidaat, en er lag een voorstel om de kandidaten 
zeven en elf van plaats te laten wisselen. 
De Partijraad stelde de lijst vast met gewogen stemmen, op basis van de grootte van 
de afdelingen. Dat leverde 838 uitgebrachte geldige stemmen op, en de volgende lijst 
(achter de naam staat het aantal stemmen dat op de kandidaat is uitgebracht). 

1 Erik Meijer 813 16 Kinge Siljee 668 
2 René Roevers 786 17 Theo Cornelissen 719 
3 Kartika Liotard 699 18 Ewout lrrgang 685 
4 Jasper van Dijk 786 19 Driek van Vugt 724 
5 Frank Futselaar 700 20 lngrid Gyömörei 704 
6 Rosita van Gijlswijk 724 21 Anneke de Bres 687 
7 Serdar Dosky 672 22 Jan van Schaik 729 
8 Clara Blaauw 712 23 Jacqueline Gabriël 497 

Niet gekozen zijn Ladewijk Hof 9 Bob Ruers 746 24 Peter van Zutphen 676 
(209 stemmen voor plaats 23), 10 Chandra Jankie 645 25 Nuh Demirbilek 659 
Eric Tulling (95 stemmen voor 11 Lucien Stöpler 553 26 Trix de Roos 738 

plaats 29), Piet Collaris 12 Akansel Kaymaz 725 27 Ad Schiedon 665 
(198 stemmen voor plaats 30 13 Paul Lempens 723 28 Henk van den Boomgaard 674 

en Henri Soeterik (357 stemmen 14 Hilde van der Molen 696 29 Elke de Vries-Becker 471 
voor plaats 30). 15 Niels de Heij 672 
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Erik Meijer: EU discussieert komende tijd over 
de grondwet, concurrentie en kosten 

Erik Meijer ging in zijn lijst
trekkerspeech m op zaken 
als het 'Brusselse avontuur' 
waaraan we in 1999 begonnen, 
de ervaringen in de afgelopen 
jaren, waaronder de samenwer
king binnen een overkoepelen
de internationaal samengestel
de fractie, en de toekomst. 
Naast goede vooruitzichten om 
de mensen te mobiliseren voor 
een ánder Europa, voorspelde 
Meijer ook drie hoofdpunten 
waarover het de komende tijd 
in Europa zal gaan. Dat deel 
van zijn toespraak volgt hier. 
'Ten eerste het zogenaamde 
Lissabon-proces, waarbij Euro
pa een concurrentiestrijd moet 
uitvechten met Amerika en 
Japan. Die concurrentiestrijd 
wordt betaald met lagere lonen, 
minder publieke dienstver-

lening en verdere uitverkoop 
van de resterende overheids
bedrijven. Sociaal-democraten 
en christen-democraten willen 
ons nog steeds laten geloven dat 
we dit neo-liberale Europa 
nodig hebben om een sociaal 
Europa te kunnen bereiken. Dat 
is puur bedrog. Ieder kan inmid
dels zien dat de verslechteringen 
goed lukken maar dat er van 
de gepropageerde verbeteringen 
niets terechtkomt. 
Als tweede komt er een enorme 
ruzie aan over de vraag of Euro
pa méér geld nodig heeft of dat 
we er minder aan willen beste
den. De SP vindt dat er geld zat is 
voor de broodnodige solidariteit 
met de armste gebieden, straks 
ook in het oosten, als we eerst 
een eind maken aan het nu al 
mislukte prestigeproject Galileo, 

• Op voorstel van hun respectievelijke basisafdelingen zijn de 
afdelingen-in-oprichting Capelle aan de IJssel, Doetinchem, 
Kerkrade, Schagen en Zeeuws-Vlaanderen erkend als 
volwaardige afdeling. De ledenwerkgroepen Opsterland en 
Dronten kregen de status van afdeling-in-oprichting. 

• Met het oog op de komende herindelingsverkiezingen in 
Gelderland en een stukje van Overijssel zijn -onder voor
behoud van goedkering van de herindeling door de Eerste 
Kamer, en met instemming van alle betrokken afdelingsvoor
zitters- de grenzen van een aantal afdelingen gewijzigd. De 
afdelingsgrenzen stroken nu met de nieuwe gemeentegrenzen. 

• Op de Partijraad is SP aangenaam in première gegaan, de 
nieuwe presentatiefilm van de SP. Alle afdelingsvoorzitters 
hebben een exemplaar gekregen, om te kunnen vertonen op 
ledenvergaderingen en bij andere gelegenheden. 

• De Partijraad besloot een hartelijke beterschapswens plus een 
bloemetje te sturen naar Kamerlid Piet de Ruiter die al gerui
me tijd ziek is en langzaam weer opkrabbelt. 

aan het nodeloos rondpompen 
van geld tussen de rijkste lidsta
ten, aan subsidies om goede 
spoorverbindingen te vervangen 
door autosnelwegen en steeds 
grotere luchthavens, aan de op
bouw van een Europees inter
ventieleger, aan het weglekken 
van landbouwsubsidies naar 
grote ondernemingen, aan de 
fraudes en aan de nodeloos hoge 
kosten van de dikbetaalde leden 
van het Europees Parlement. 
Temidden van de kemphanen 
die meer of minder EU-geld 
eisen, kiest de SP een derde 
weg: voordat de EU meer geld 
vraagt moet eerst maar eens 
worden bewezen dat het huidi
ge budget tot de laatste cent 
nuttig wordt besteed. 
Als derde wordt het project voor 
een EU-grondwet zeker verder 

doorgezet. In de publieke opinie 
lijkt dat begrip grondwet het best 
goed te doen. Maar de mensen 
weten niet dat er in staat dat de 
vrije onvervalste concurrentie 
boven alles gaat, dat Europa 
steeds meer moet bewapenen en 
dat de macht nog méér in handen 
komt van de regeringen van de 
grootste lidstaten. Toch zijn die 
drie punten de harde kern van die 
grondwetstekst De rest is veelal 
sympathieke maar overbodige 
franje, die je ook al kunt vindt in 
het Europees Verdrag voor de 
Rechten van de Mens. Dat 
verdrag is al jaren geleden gere
geld door de Raad van Europa, 
dus voor de inwoners van veel 
meer Europese staten dan de EU 
- nu en straks - omvat.' 

• De Partijraad heeft een beroepscommissie ingesteld om te 
adviseren in situaties waarin een lid bij de Partijraad in beroep 
gaat tegen een partijbesluit De commissie bestaat uit Bob 
Ruers, Willemieke Arts, Rob Poldner en Marian Beldsnijder. 
Ruers zit de commissie voor; ingediende beroepen zijn er nog 
niet. 

• Na een korte toelichting besloot de Partijraad unaniem het 
vertrouwen in Ali Lazrak op te zeggen en hem te vragen zijn 
SP-zetel aan de partij ter beschikking te stellen. De Partijraad 
besloot verder dat zaken als de beëindiging van het lidmaat
schap nu niet aan de orde zijn. Lazrak heeft dertig dagen de tijd 
om tegen het besluit in beroep te gaan. Op een volgende partij
raadsvergadering wordt bekeken wat dan de stand van zaken is. 
Vanuit de Partijraad klonk waardering voor de wijze waarop 
bestuur en fractie de kwestie afgehandeld hebben, en het 
geduld dat ze daarbij gehad hebben. 
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Afdeling Nijmegen werkt systematisch aan 
uitvoering congresbesluiten 

Nieuwe kansen grijpen heet het 
discussiestuk dat op 24 mei 2003 op het 

12de SP-congres is aangenomen. Het 
analyseert de actuele politieke situatie 

en de stand van de SP, en het bevat 
dertig concrete opdrachten die de 

congresafgevaardigden aan zichzelf en 
de rest van de partij gegeven hebben. 

,.2003 
congres 

Nieuwe kansen grijpen 

'Besluiten zijn er niet om aan
genomen, maar om uitgevoerd 
te worden,' concludeerde de af
deling Nijmegen meteen na het 
congres. 'En dat gaat niet van
zelf.' Dus stelde de afdeling een 
werkgroep Nieuwe kansen grij-

pen in, die de uitvoering moet 
bewaken van de congresbeslui
ten die de afdelingen raken. Af
delingsbestuurlid Jola van Dijk 
is er enthousiast over. 'De werk
groep komt eens per maand bij 
elkaar en bestaat uit zo'n tien 

mensen, waaronder drie be
stuursleden . De anderen zijn 
actieve SP' ers die mee geweest 
zijn naar het congres en die er
aan willen bijdragen dat de be
sluiten uitgevoerd worden. Als 
eerste heeft de werkgroep de 
besluiten die te maken hebben 
met het afdelingswerk geïnven
tariseerd en geclusterd. Daar 
zijn vijf thema's uitgekomen 
die we nu systematisch bespre
ken. Daarbij bekijken we wat de 
actuele situatie in de afdeling is, 

Congresbesluiten 
Om de rode draad te kunnen volgen in de hectiek van het dagelijkse werk, is het zinvol om regelmatig 

te herlezen wat we afgesproken hebben in mei 2003. Hieronder een aantal punten die rechtstreeks 

over het werk van de afdelingen gaan. Het hele congresstuk Nieuwe kansen grijpen vind je op spnet, 

onder 'congres'. 

• In de komende periode moeten we manieren 
vinden om steeds meer leden optimaal te laten 
doorstromen naar alle geledingen van de partij. 
Naast de jaarlijkse ledenwervingscampagnes 
gaan we ook jaarlijks campagne voeren onder 
onze leden, om mensen te werven voor al de ver
schillende taken en activiteiten die we op lande
lijk en vooral op lokaal niveau (willen) hebben 

• In plaatsen waar we nog geen zelfstandige afde
ling kunnen oprichten gaan we lokale leden
werkgroepen oprichten, mits we er 25 leden of 
meer hebben. 

• .Meer aandacht moet er komen voor de politieke 
prestatie van de partijafdeling. 

• Onze ledenvergaderingen moeten voor meer le
den dan nu interessant worden, zodat zij hun 
spreek- en sternrecht meer dan tot op heden gaan 
gebruiken. 

• Nieuwe leden moeten snel na aanmelding 
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benaderd worden, zodat ze meteen de kans krij
gen na te denken over hun mogelijke bijdrage 
aan de partij. 

• Om verdere verbreding te bevorderen, moeten 
we meer lokale of regionale politiek-culturele of 
andere evenementen voor leden en belangstel
lenden organiseren, bijvoorbeeld in samenwer
king met muzikanten, kunstenaars en schrijvers. 
Afdelingen worden aangemoedigd om meer po
litieke debatten te organiseren. 

• We moeten naar buiten gericht zijn, vooral ook 
lokaal. Rechtstreeks contact met de mensen die 
zich met bepaalde problemen geconfronteerd 
zien en aan wie wij een helpende hand kunnen 
bieden, is een wezensvoorwaarde voor onze par-
tij. 

• Alle afdelingen organiseren voor hun leden 
maandelijks een cursusavond politieke basis
vorming. 
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hoe die moet worden volgens de 
congresbesluiten, en hoe we dat 
realiseren. De werkgroep komt 
daarvoor met concrete voorstel
Jen aan het afdelingsbestuur dat 
vervolgens de besluiten neemt. 
Dat werkt uitstekend.' 

Kun je enkele werkgroepvoor
stellen noemen? 
'We werken nu met goed-door
dachte lijstjes bij de benadering 
van nieuwe leden, om die zo 
goed mogelijk bij de partij te be
trekken. Ook het idee voor de 
actie die we op Prinsjesdag 
voerden, is geboren op een bij
eenkomst van de werkgroep, 
evenals het inmeddels uitge
voerde voorstel om te gaan wer
ken met wijkcontactpersonen.' 

Wat is het voordeel van een 
aparte werkgroep? Waarom 
bespreek je het congresstuk 
niet elke keer op de bestuurs
vergadering? 
'De werkgroep kan er dieper op 
ingaan. We hebben de tijd om de 
ontwikkelingen in de afdeling 
grondig te evalueren en om te 
brainstormen over ideeën. In de 
bestuursvergadering is altijd de 
druk van zaken die nog behan
deld moeten worden. Bovendien 
betrekken we nu meer mensen 
bij de afdeling. We werken ook 
met een roulerend voorzitter
schap, zodat iedereen zich er 
grondig in moet verdiepen. 
De werkgroep staat redelijk on
afhankelijk van het (dagelijks) 
bestuur en kan daarom prima 
opbouwende kritiek leveren.' 



• • Uit het partijbestuur 
van 5 maart 2004 

es uur 
De vergadering is gehouden in het Kamergebouw in Den Haag. 
Een belangrijk onderwerp op de agenda is 'overleg met de 
Tweede-Kamerfractie'. 

Overleg met de Tweede-Kamerfractie 
Een rondje onderwerpen inventariseren maakt duidelijk dat er veel 
zaken zijn die de aanwezige bestuurs- en Kamerleden aan de orde 
willen stellen: variërend van de werkwijze van de fractie en de kandi
daatstelling bij nieuwe verkiezingen tot de interactie tussen afdelin
gen en fractie en de vraag hoe we gezamenlijk de enorme kansen 
aangrijpen die er liggen voor de partij. 
Naar aanleiding van voorstellen van Fenna Vergeer gaat de discussie 
over een betere procedure voor de kandidaatstelling. De conclusies 
zijn dat er een protocol wordt opgesteld voor toekomstige kandida
tencommissies, en dat bij de voorbereiding daarvan een evaluatiege
sprek met de kandidatencommissie van 2002/2003 zal plaatsvinden. 
Ook zaken als de brede samenstelling van de selectiecommissie, 
de openheid over c.q. privacy van kandidaten en de kennismaking 
tussen afdelingen en kandidaten worden in de discussie over de 
protocollen meegenomen. 

Aan scouting wordt al het nodige gedaan, zoals bijvoorbeeld blijkt uit 
de 'groep van dertig' die is geformeerd. Het ontwikkelen van een 
lange termijnplan voor scouting en opleiding, zoals gevraagd wordt, 
is een goed idee, vooral als het breder getrokken wordt dan de Ka
merfractie. (Ook voorraads- en staten leden en andere kaderfuncties.) 
De vraag wordt gesteld of we bij de samenstelling van de lijst wellicht 
concessies gedaan hebben aan de kwaliteit' om de lijst er aantrekke
lijk uit te laten zien' . Dat is volgens Tiny Kox- die deel uitmaakte van 
de commissies- niet het geval geweest. Tiny wijst er verder op dat de 
problemen met Al i Lazrak beslist niet betekenen dat we in zijn alge
meenheid slecht selecteren. 
Over de gang van zaken binnen de fractie wordt afgesproken dat de 
fractie die zelf bespreekt. desgewenst in aanwezigheid van een 
delegatie van het bestuur. Aan de hand van het verslag daarvan 
wordt bekeken of hierover een vervolggesprek met het hele bestuur 
gewenst is. Zo'n vervolggesprek is zeker gewenst voor een aantal 
zaken die door tijdgebrek nu niet aan bod kwamen: de relatie frac
tie- afdelingen, de politieke situatie en onze mogelijkheden, en de 
voortgang van de Red de solidariteit!-campagne. 

Mandatering DB 
De mandateringsregeling die aangeeft welke bevoegdheden het 
dagelijks bestuur heeft om zaken af te handelen wordt aangeno
men. Die bevoegdheden liggen op het vlak van de personeelszaken, 
het aangaan van verplichtingen en de bijdrageregeling voor de 
afdelingen. De aanpassing van de normbedragen voor fulltime 
volksvertegenwoordigers (Tweede-Kamerleden, Europarlementa
riërs) wordt niet gemandateerd aan het DB. Bij de regeling van de 
secundaire arbeidsvoorwaarden voor de personeelsleden zal in de 

Mededelingen 
Vooraf zijn de volgende mededelingen schriftelijk aan de 
PB-leden gedaan: 
• De SP is samen met Hans van Heijningen een juridische procedure 

gestart tegen de Telegraaf om rectificatie af te dwingen van het 
artikel 'SP' er betaalde taartactie Pim' . 

• Een principiële zaak tegen Eternit over de aansprakelijkheid van 
het bedrijf voor de gevolgen van asbestblootstelling is verloren. 
De SP had zich garant gesteld voor de juridische kosten. 

• Comité asbestslachtoffers organiseert op 13 en 14 mei een inter
nationale conferentie 'De vervuiler betaalt' . De SP sponsort de 
conferentie en zal bij die gelegenheid een rapport over Eternit 
publiceren. 

• Het onlangs verschenen rapport 'Enquête politiek & internet' geeft 
de SP-site een 8, tegen een 6,8 voor de andere partijen. 

formulering duidelijk de rol van de personeelsvertegenwoordiging (PVT) 
omschreven worden. Over de beloningsstructuur voor SP-wethouders wordt 
nagedacht. Het DB zal daarover met een voorstel komen. 

Arbeidsvoorwaarden SP 2004 
Het voorstel van het DB over de arbeidsvoorwaarden voor SP-perso
neelsleden wordt aangenomen met de opmerking dat enkele details 
in overleg met de PVT uitgewerkt worden, bijvoorbeeld de aanpas
sing van de verhuiskostenvergoeding en de eindejaarsuitkering. De 
nieuwe arbeidsvoorwaarden hebben als belangrijkste gevolg dat het 
loongebouw van de SP iets minder plat wordt. De extra kosten 
worden geschat op een kleine 40.000 euro per jaar. 

Kort & rondvraag 
• Henk van der Wal doet verslag 

van het kort geding van een 
ontslagen werknemer tegen Aldi, 
dat eerder die dag speelde. Er 
was veel publiek, waaronder 
heel wat SP' ers. De werknemer is 
door de rechter volledig in het 
gelijk gesteld. 

• Er komt op korte termijn een 
folder waarmee afdelingen actie 
kunnen voeren om energieleve
rancier Essent te dwingen een 
aantal eisen in te willigen. Enigs-

zins aangepast kan de folder ook 
gebruikt worden voor andere 
energiebedrijven. 

• Afgesproken wordt, dat we veel 
werk maken van de demonstra
tie van 20 maart tegen de bezet
ting van Irak. De regiobestuur
ders nemen hierover contact op 
met de afdelingsvoorzitters. 

Afdelingen die busvervoer rege
len, kunnen een bijdrage van 
5 euro krijgen per meerijder. 
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Fraudedebat waardevolle 
aanzet tot actieplan 
Op 10 maart debatteerde de Kamer op voorstel van 
de SP met het kabinet over fraude en teloorgang 
van de publieke moraal in Nederland. In het debat 
legde Marijnissen uit dat deze zaken een bijproduct 
zijn van de mens- en maatschappijvisie die de laatste 
twintig jaar dominant is geweest. 

Marijnissen: 'In die periode was 
er steeds minder oog voor wat 
ons bindt, voor wat van ons alle
maal is, en was er steeds méér 
ruimte en begrip voor het indi
viduele belang. Voor velen is de 
terugtredende overheid het sig
naal geweest vanaf nu is het 
ieder voor zich. Tegelijk met de 
introductie van termen als 
BV Nederland en no-nonsens
politiek verscheen de calcu
lerende burger op het toneel. En 
nadat eerst in het bedrijfsleven 
Angelsaksische principes als 
het snel vergroten van de inko
mensverschillen waren geïntro
duceerd, werd deze aanpak ook 
overgenomen in de (semi-)
publieke sector. Met name de 
verzelfstandigde en geprivati
seerde domeinen waar publiek 
geld door middel van een pri
vate aanpak moet worden 
besteed, bleken erg gevoelig 
voor deze wending.' 
Marijnissen kwam met een aan
tal concrete voorstellen, en riep 
het kabinet op met een actieplan 
te komen. 'Het debat van van
daag kan nooit dé oplossing zijn 
van de problemen die we 
bespreken. Het kan slechts een 
begin zijn van een langdurige, 
intensieve aandacht voor de 
aanpak van fraude en het geven 
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van een centralere plek aan de 
publieke moraal, in de politiek, 
in het bedrijfsleven, in de 
samenleving, overal.' 

De uitkomst van het debat werd 
door de SP-fractievoorzitter als 
'goed' omschreven. 'Kamer en 
kabinet gaven aan unaniem van 
mening te zijn dat fraude en de 
aantasting van de publieke 
moraal serieus bestreden moe
ten worden. Het kabinet zal een 
deel van de voorstellen van de 
Tweede Kamer om fraude beter 
te bestrijden overnemen of wel
willend bestuderen.' Toezeggin
gen die het kabinet deed, zijn 
onder andere: 
• Er komt een voorstel voor 

de verantwoording door pu
blieke instellingen over de 
besteding van publieke mid
delen. Het kabinet zal zich 
beraden op de vraag of er 
voor dergelijke instellingen 
een wettelijk geregelde alge
mene openbaarmakingsplicht 
moet komen. 

• Het kabinet zal de SER 
advies vragen over een klok
keluidersregeling in de priva
te sector. In de publieke sec
tor wacht het kabinet het 
wetsvoorstel van GroenLinks 
af. 

• Er komt een gedragscode 
voor politici en bestuurders. 

• Beleggers en consumenten 
moeten een betere toegang 
krijgen tot toezichthouders. 

• Er komt een meldingsplicht 
voor onder andere accoun
tants bij de AFM als er spra
ke is van fraude. 

• Informatiestromen zullen 
beter op elkaar worden afge-

stemd. Het kabinet zal met 
voorstellen komen op dit 
punt. 

De SP-fractie heeft zelf een 
fraudeteam opgericht dat zich 
intensief zal bezighouden met 
het toezicht op de uitvoering 
van al deze plannen en het 
ontwikkelen van nieuwe ideeën 
voor fraudebestrijding. 

Nieuw WAO
voorstel verdient 
massaal verzet 
In de media kreeg de verzachting ten opzichte 
van de eerdere kabinetsplannen de meeste aan
dacht. Voor Jan de Wit zijn de verslechteringen 
echter het belangrijkst in de nieuwe WAO
plannen van het kabinet. Hij roept vakbonden, 
WAO' ers en SP-afdelingen op massaal in verzet 
te komen, en is graag bereid op een openbare 
avond zijn kritiek toe te lichten. 
De Wit: 'Er wordt een onredelijk hoge drempel 
opgeworpen, die de WAO ontoegankelijk maakt 
voor hen die niet volledig en minstens vijf jaar 
arbeidsongeschikt zijn. Maar ook mensen jonger 
dan 55 jaar die nu in de WAO zitten, worden 
gepakt met een herkeuring onder slechtere voor
waarden, iets wat ook volgens het SER-advies 
volstrekt overbodig is. Balkenende en De Geus 
geven de WAO de nekslag, terwijl het aantal 
nieuwe WAO' ers al spectaculair afneemt.' 
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'Het systeem wordt opzettelijk zo conservatief mogelijk gemaakt' 

Brusselse wetgeving leidt aan 
groot democratisch tekort 

'De uitbreiding van bevoegdheden van de EU is ten koste gegaan 

van de zeggenschap van nationale parlementen en regeringen van 

de lidstaten,' concludeert Wie zwijgt, stemt toe, het SP-programma 

voor de Europese verkiezingen. 'Voor een belangrijk deel zijn die 

overgedragen bevoegdheden terechtgekomen bij niet of nauwelijks 

controleerbare instanties als de Europese Commissie de Europese 

Centrale Bank en de Europese Raad, waarbij bevoegdheden van het 

Europarlement zeer beperkt zijn. ' Ter toelichting gaat Steve McGiffen 

van de eurofractie in dit verhaal in op de manier waarop Europa 

wetten maakt, en op het democratisch tekort dat daarbij speelt. 

Er zijn twee soort wetten die 
door de Europese Unie worden 
vastgesteld: richtlijnen en ver
ordeningen. Bij de r ichtlijnen 
hebben de lidstaten nog wat te 
vertellen: ze moeten overgeno
men worden door verandering 
van wetten of aanpassing van 
de praktijk. 

Verordeningen worden auto
matisch van kracht zodra dat ze 
goedgekeurd zijn door de Eu
ropese Raad en het Europarle
ment, of in sommige gevallen 
alleen door de Raad (hierin zijn 
vertegenwoordigd de rege
ringsleiders van de lidstaten). 

Het initiatief voor alle nieuwe 
wetten ligt bij de Europese 
Commissie, de ongekozen 
groep mensen- twee per groot, 
en één per klein land -die fun
geert als een soort 'kabinet van 
Europa'. Het Parlement en de 
Raad hebben geen recht van ini
tiatief. Het enige dat het EP of 
de Raad kunnen doen, is het 
richten van een 'verzoek' aan 
de Commissie om een voorstel 
te doen. In de praktijk wordt 
een dergelijke verzoek gewoon
lijk gerespecteerd, maar de 
Commissie is daartoe niet ver
plicht. 
De Commissie dient een voor-
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stel in, gewoonlijk na een 
beraadslaging waar industrie, 
NGO's, vakbonden en andere 
betrokken organisaties, maar 
ook deskundigen en zelfs ge
wone burgers, hun mening heb
ben kunnen geven. Het voorstel 
gaat naar de Raad en meestal 
ook naar het EP. Er zijn echter 
beleidsgebieden waarop het EP 
geen bevoegdheid heeft. Alles 
van de 'tweede pijler' (defen
sie, buitenlandse politiek) 
en de 'derde pijler' (justitie, 
binnenlandse zaken) staat 
helemaal buiten het systeem: 
hierover heeft de Raad van 
Ministers bijna de alléénzeg-
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genschap. Bij enkele andere za
ken - bijvoorbeeld belastingen 
- heeft het EP een erg beperkte 
macht. 

Wetten komen te 
voorschijn uit een wirwar 

aan ingewikkelde 
procedures 

Voor de behandeling van de 
voorstellen is een scala aan ver
schillende procedures, en elke 
procedure kent een andere rol 
voor het EP. De belangrijkste 
procedure, gezien vanuit het EP 
is de medebeslissingsproce
dure. Deze geeft de meeste 
macht aan het EP, dus daar kan 
een lid van het EP de grootste 
invloed uitoefenen. 
In de praktijk gaat dat als volgt: 
de Commissie stuurt (initiatief
recht) een voorstel naar het EP 
en de Raad. Als de lidstaten er
mee akkoord kunnen gaan, 
komt de Raad een 'gemeen
schappelijk standpunt' over
een, aangeduid met de Engelse 
hoofdletters CP. Tegelijkertijd 
wijst het EP een Parlementaire 
Commissie aan die een Rap
porteur benoemt die verant
woordelijk is om een ontwerp
verslag te schrijven. 
Als Rapporteur leid je het werk 
van de Parlementaire Commis
sie. Alle andere fracties benoe
men een 'schaduwrapporteur' 
die amendementen indient op 
het verslag van de Rapporteur. 
Tijdens de procedure zal de 
Rapporteur dus overleggen met 
de Europese Commissie om te 
vragen welke amendementen 
aanvaardbaar zullen zijn; hij 
overlegt met de schaduwrappor
teurs van andere fracties over 
steun voor zijn voorstellen; hij 
overlegt met afgevaardigden 
van de Raad om te zien welke 
amendementen aanvaardbaar 
zijn voor de Raad; en natuurlijk 

met zijn eigen fractie om er 
zeker van te zijn dat die zijn 
eventuele compromissen zal 
steunen. 

Het verslag van de parlementai
re commissie wordt gewoonlijk 
drie keer aan de orde gesteld. 
De eerste keer legt de Rappor
teur in de commissie het voor
stel uit en dienen de andere 
commissieleden amendemen
ten in; de tweede keer worden 
de voorgestelde amendementen 
bediscussieerd, waarbij de Rap
porteur en ook de Europese 
Commissie een reactie geven, 
en de derde keer is de stem
ming. Na de stemming heeft de 
parlementaire commissie een 
standpunt, dat door gaat naar de 
plenaire vergadering, waarin 
het Parlement stemt. Opnieuw 
kan elke fractie, of een bepaald 
minimum aantalleden van ver
schillende fracties, amende
menten indienen. 

Een absolute 
meerderheid van alle 

Europarlementariërs is 
nodig - ook als de 

stemmingen op een 
onmogelijk tijdstip 

plaatsvinden 

Na de plenaire vergadering 
heeft het Parlement een stand
punt. Einde discussie? Nee, niet 
als dat standpunt afwijkt van het 
'gemeenschappelijk standpunt' 
van de Commissie en de Raad. 
Dan volgt namelijk een tweede 
lezing waarin het Parlement dat 
gemeenschappelijk standpunt 
amendeert. Daarvoor zijn dan 
wel de stemmen nodig van meer 
dan de helft van alle Parle
mentsleden - ook als de stem
ming op een onmogelijke tijd 
plaatsvindt en veel parlementa
riërs ontbreken. 
Als na die tweede lezing de 
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standpunten van Parlement en 
Raad onverzoenlijk zijn , gaan 
we naar Conciliatie. Vijftien 
EP-leden, evenredig gekozen 
naar fractiegrootte gaan dan aan 
de slag om een compromis te 
zoeken. Als ze slagen, gaat hun 
overeenstemming naar het hele 
Parlement voor een derde 
lezing. Hier moet het de steun 
krijgen van een simpele meer
derheid. Als geen overeenstem
ming door Conciliatie bereikt 
kan worden, of als het akkoord 
verworpen wordt door het 
Parlement- dat gebeurde recen
telijk in het geval van de haven
richtlijn- dan moet de hele zaak 
terug naar de Europese Com
missie die een nieuw voorstel 
kan doen. 

Adviezen en 
amendementen hoeven 

niet overgenomen te 
worden 

Haast onvoorstelbaar, maar bij 
andere procedures heeft het EP 
soms nog minder macht. Bij de 
raadplegingsprocedure moet 
het Parlement advies uitbrengen 
voordat de Raad een wetge
vingsvoorstel van de Commis
sie kan goedkeuren. Noch de 
Commissie noch de Raad zijn 
verplicht het advies en de even
tuele wijzigingsvoorstellen van 
het Parlement over te nemen. 
Nadat het EP zijn advies heeft 
uitgebracht, kan de Raad bet 
voorstel ongewijzigd of in gea
mendeerde vorm aannemen. 
Het EP kan echter ook weigeren 
advies uit te brengen. 
Bij de samenwerkingsproce
dure is een advies vereist en 
zijn voorts twee lezingen door 
het Parlement noodzakelijk, die 
de Parlementsleden in de gele
genheid stellen zowel het voor
stel van de Commissie als het 
voorlopige standpunt van de 



Raad te herzien en te amende
ren. De Commissie geeft aan 
met welke wijzigingsvoorstellen 
zij instemt, voordat zij haar voor
stel aan de Raad stuurt. In de 
tweede lezing is de Raad ver
plicht de wijzigingsvoorstellen 
van het EP die met een absolute 
meerderheid zijn goedgekeurd, 
in aanmerking te nemen, voor zo
ver zij door de Commissie wor
den gesteund. 
Bij de instemmingsprocedure 
telt de mening van bet EP wel 
zwaar. Hierbij kan het Parlement 
met absolute meerderheid van 
alle leden voorstellen afwijzen. 
Dit zware middel is beperkt tot de 
organisatie en de doelstellingen 
van de structuur- en cohesiefond
sen en voor belangrijke interna
tionale overeenkomsten tussen 
de Unie en landen van buiten de 
EU. Bijvoorbeeld over de toetre
ding van nieuwe lidstaten en 
associatieovereenkomsten met 
landen. 

Waarom moeten we drie 
keer de strijd winnen om 

iets te bereiken? 

Het systeem wordt opzettelijk zo 
conservatief mogelijk gemaakt. 
Ik kan je een duidelijk voorstel 
geven: de verordening over de 
kwaliteit en veiligheid van voed
sel en voeding voor dieren, ge
produceerd uit genetische gemo
dificeerde organismen (GGO's). 
Het voorstel hiervoor van de 
Europese Commissie was niet 
adequaat. Een nieuwe richtlijn 
was nodig, want een groep 
lidstaten vond de beveiliging in 
het oude systeem niet sterk 
genoeg en had een moratorium 
op GGO's aangekondigd. Leden 
van onze fractie en die van de 
Groenen, in samenwerking met 
een ruime meerderheid van so
ciaal democraten en een minder
heid van Liberalen, waren erin 

Buitenland 
geslaagd in eerste lezing een 
groot aantal amendementen 
binnen te halen die het voorstel 
verbeterden. Tegelijkertijd had 
de Raad, als compromis tussen 
voor- en tegenstanders van de 
ontwikkeling van biotechnolo
gie in de landbouw, een wat 
zwakker standpunt aangeno
men maar dat was toch sterker 
dan het CommissievoorsteL 
Evenwel in het Parlement 
moest voor deze amendemen
ten bij de tweede lezing de 
steun van 313 leden gevonden 
worden. 
Ondanks tegengas van de EVP 
(fractie van CDA, de grootste in 
het EP) heeft de coalitie van 
'GGO-twijfelaars' toch de 
meerderheid van deze amende
menten gewonnen. 
Bij de Raad ging het minder 
goed. Daarvoor moesten het EP 
en de Raad in Conciliatie gaan 
om een overeenstemming te 
vinden. Uiteindelijk hebben wij 
veel gewonnen, maar waarom 
moeten wij alles drie keer win
nen? Eerst bij de eerste lezing, 
dan bij de tweede, en uiteinde
lijk bij Conciliatie. 

Europese wetten komen 
in de lidstaten als de 

stenen tafels van Mozes 

Naast de bizarre wetgevings
procedure kleven er nog andere 
ondemocratische aspecten aan 
de Europese Unie. Ik noem er 
een aantal: 
• Het systeem is zo ingewik

keld dat het bijna onmogelijk 
te begrijpen is, zelfs voor 
mensen die er binnen werken. 
Het is absoluut onzichtbaar 
voor de gewone burger. 

• Er is een reeks obstakels op
gebouwd tussen wetgeving en 
democratie, om de macht van 
een technocratische elite te 
beschermen. Bijna elk aspect 
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van deze ingewikkelde proce
dures is een poging om veran
deringen van de voorstellen 
van de Commissie moeilijker 
te maken. 

• Het systeem kan niet werken 
zonder QMV (gekwalificeerde 
meerderheidstemming). Maar 
dit systeem is per definitie 
ondemocratisch, want het bete
kent dat een wet kan opgelegd 
worden, in Nederland bijvoor
beeld, tegen de uitgedrukkelij
ke wens van het Nederlandse 
volk, de Nederlandse kiezers, 
hun parlement, en hun rege
ring. 

• Nederlanders vinden dat wet
ten door hun eigen Parlement 
goedgekeurd moeten worden. 
De Nederlandse regering kan 
geen wetten opstellen en daar
bij de parlementaire procedure 
omzeilen. Maar bij wetten van 
de EU gebeurt datjuist wél. De 
Tweede Kamer kan er dan nog 
wel over debatteren, maar heeft 
er weinig over te vertellen. 
Sommige richtlijnen laten een 
beetje ruimte voor interpretatie, 
andere zijn helemaal zonder 
speelruimte. Ze komen uit 
Brussel als de stenen tafels van 
de Berg van Sinaï. 

• De afstand tot het gewone 
leven, en de letterlijke afstand 
van Brussel tot een groot deel 
van de Unie, maakt het 
gemakkelijker voor industrie
lobbyisten en moeilijker voor 
gewone burgerorganisaties, 
NGOs enz om het beleid te 
beïnvloeden. 

• De monetaire unie betekent dat 
macro-economische beleid he
lemaal buiten de controle van 
de kiezers is. 

• De lagere opkomst bij Europe
se verkiezingen betekent dat 
het EP niet echt representatief 
is. De paradox is dat dit feno
meen meestal het resultaat is 
van het gebrek aan democratie! 
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Vrijdag 23 april van 13.00 tot 17.00 uur 

in het Nederlands Architectuurinstituut (NAi) in Rotterdam, tegen 
de achtergrond van de tentoonstelling De Grote Verbouwing over de 
herstructurering van na-oorlogse wijken 

Een initiatief van oud-Kamerlid Remi Poppe, in samenwerking met 
het NAi 

Voor SP' ers die betrokken zijn bij (acties tegen) sloopplannen en vooral 
ook voor mensen van buurtcomités die zich actief met herstructurering 
bezighouden. 

Met onder andere: 

• Ashok Bhalotra - stedenbouwkundige 

• André Thomsen - hoogleraar Woningverbetering en Woningbeheer 

• Jacqueline Teilinga - onderzoeker NAi 

Spann i ng • 25 maart 2004 



• 

Jnjo1'matie- en opinieblad voor actieve SP-leden 
Verschijnt 12keer per jaar, zesde jaargang nummer 4, 22 april2004 

Stevige 
in de steigers 

'Geen plaats voor 

in toekomstdiscussie Irak' 

Discussie: hoe pijnlijk 
is het • • · 

PETERTJE 
HIJ MAG WEER J.P. op werkbezoek bij Mister Bush '""' (R} 

Actie? Ja! 

Dubieuze 
opbrengst 



Paulus Jansen 
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\,.: Fiets 'm erin 

Onder het motto 'Fiets 'm Europa in' gaan op 
zaterdag 17 april twee SP-teams met in totaal 
20 wielrenners de strijd aan met de Limburgse 
heuvels, als deelnemer aan de toertocht van de 
Amstel Gold Race. De dag erna verspreiden zij 
tijdens de profkoers met hulp van de lokale 
SP-afdelingen een flyer onder de toeschouwers, 
waarin een aantal SP-voorstellen met betrekking 

tot fietsen en sport worden toegelicht. Ook kun· 
nen mensen meedoen aan een wedstrijd als ze 
langs komen bij de SP-stand op de Cauberg. 

Een prima initiatief van SP-Eurokandidaat 
René Roovers, dat laat zien hoe je de SP op een 
onconventionele manier onder de aandacht kan 
brengen bij mensen, die normaal misschien niet 
zoveel met politiek hebben. In Valkenburg komen 
tijdens de koers al gauw 50.000 mensen kijken, 
wieierliefhebbers waarvan je zeker weet dat ze 
méér dan gemiddelde interesse hebben in voor
stellen over fietsen en sport. De politiek komt om 
de hoek kijken doordat de nummer twee van de 
SP-lijst zelf meefietst en in de stand is onze 
Valkenburgse lijstduwer Elke de Vries aanwezig. 

Behalve dat zo'n aanpak vernieuwend is voor de 
mensen die wij willen bereiken is hij ook verfris
send voor onze eigen leden. De combinatie van 
sport en politiek is immers een variant op het 
aloude spreekwoord 'het nuttige met het aan· 
gename combineren'. Dat biedt de mogelijkheid 
om een nieuwe groep SP-leden te betrekken bij 
een activiteit, en voor de oude garde is het een 
nieuwe bron van inspiratie. 

Half april deden bijna vijftig SP 'ers mee aan 
de marathon van Rotterdam. In juli gaat een 
SP-ploeg meelopen in de vierdaagse van Nijme
gen. We zijn al jarenlang als organisator en 
sponsor betrokken bij de Maasland Run Classic. 
In Leiden organiseert de SP 's zomers met regel
maat een straatvoetbaltoernooi. Laat je eens 
inspireren door dergelijke voorbeelden en denk 
eens na om in je eigen omgeving iets te doen met 
sport. Dat is leuk, kweekt goodwill en gaat altijd 
ook gepaard met een scheutje politiek. Want het 
bloed kruipt waar het niet gaan kan. • 

Paulus Jansen 
algemeen secretaris van de SP 

Regioconferenties 

Za. 24 april Groningen 

Za. 24 april Roermond 

Za. 1 mei Eindhoven 

Za. 1 mei Goes 

Za. 8 mei Utrecht 

Za. 8 mei Amsterdam 

Zo. 9 mei Hengelo 

Scholing huuracties 

Za. 24 april Rotterdam 

Za. 8 mei Oss 

Internationaal asbestcongres 

13 en 14 mei Amsterdam 

Europese verkiezingen 

Do. 10 juni 
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Kamerleden en andere SP'ers schrij
ven regelmatig interessante opinie
artikelen in dag- en vakbladen. 
Spanning geeft in elke uitgave een 
overzicht van de recente opinies. 

De artikelen zelf kun je vinden op 
Internet: 
(http://www.sp. n 1/tegenst/theorie/ 
opinies). Je kunt ze ook telefonisch 
bestellen bij de receptie van het 
landelijk secretariaat (01 0) 243 55 55. 
Noem dan wel het codenummer van 
het artikel dat je wilt hebben. 

No-claim? No way! 

Agnes Kant in het Algemeen Dagblad 
van 2 april 
Minister Hoogervorst van Volksgezondheid 

wil dat verzekerden bewuster nadenken over 

het gebmik van allerlei voorzieningen en heeft 

daarvoor het voorstel gedaan een No claim

systeem in te voeren in de zorg. Volgens 

Agnes Kant schaadt het voorstel de solidariteit 

tussen arm en rijk en tussen ziek en gezond. 

Daarnaast levert het extra bureaucratie op en 

leidt bet mogelijk tot een afzien of uitstel 

van noodzakelijke zorg- en daardoor tot 

extra kosten in de vorm van duurdere 

behandelingen. Haar conclusie: 

NO CLAIM, NO WAY! 



Manifestatie wekt Nieuwegeinse 
poppodiumdiscussie weer tot leven 

Al jarenlang is het in Nieuwe
gein een vast patroon: er komen 
plannen voor een poppodium en 
bij het eerste beetje tegenwind 
verdwijnen ze weer. Daarnaast 
is er van de twee jongerencentra 

nog maar eentje over, die bin
nenkort ook zijn deuren sluit. 
Voor de plaatselijke SP was het 
duidelijk: hiermee moeten wij 
aan de slag. 'We zijn begonnen 
de mensen te bellen die zich in 

het verleden ingezet hebben voor 
een poppodium,' legt afdelings
voorzitter Nikki de la Rie uit. 
'Die waren inmiddels wat moe
deloos, maar zegden graag hun 
medewerking toe. Door wat te 
bellen kregen we steeds meer 
contacten, en zo konden we eind 
maart een stevige manifestatie 
neerzetten.' 
Op City Plaza traden Riot Squad 
B, DFD en Raceoman op, werd 
gebreakdanced en voerden de 
voorzitters van Geinbeat en de 
Jongerenraad het woord, evenals 
SP-Kamerlid Arda Gerkens. 
Zo' n 400 omstanders zetten hun 
handtekening onder de eis dat er 
snel een poppodium moet komen 
in Nieuwegein. 
De afdeling Nieuwegein heeft 
weinig ROOD-leden en een on
langs geheel vernieuwd bestuur. 
Hoe kwam je erbij dit meteen zo 
groot aan te pakken? De la Rie: 

'Nieuwegein heeft jongeren en 
dit probleem sleept al jaren. En 
wilden als vernieuwde afdeling 
laten zien dat we meetellen.' 
Wat heeft het opgeleverd? 'In de 
eerste plaats dat de kwestie pop
podium weer helemaal terug is 
in de politieke discussie in 
Nieuwegein en verder dat de af
deling er een stuk zelfbewuster 
door geworden is. Ook oudere 
leden zijn er heel blij mee: ein
delijk gebeurt er eens wat, krij
gen we te horen. ' 
Info: Nikki de la Rie, 
(030) 605 69 73 

SP-Doesburg opent 
meldpunt thuiszorgklachten 
Een drukbezochte avond met 
Agnes Kant leidde in Doesburg 
tot de instelling van een meld
punt voor thuiszorgklachten als 
onderdeel van de campagne Red 
de solidariteit. Afdelingsvoor
zitter Hermien Pietersz: 'Net als 
in de rest van land zeggen ook 
hier mensen de thuiszorg op 
omdat die te duur wordt en daar
naast zijn er ook klachten over 
de kwaliteit. De grote thuiszorg
stichting maakt nogal eens ge
bruik van particuliere bedrijfjes 
en dat levert niet altijd de meest 
geschikte medewerkers op.' De 
mstelling van het meldpunt le
verde veel media-aandacht en 
de afdeling is verder van plan 
bewoners van aanleunwoningen 
gericht te gaan enquêteren. 

Naast de huidige problemen in 
de thuiszorg speelt ook de dis
cussie over de overheveling er
van van de AWBZ naar de ge
meenten. Pietersz: 'Wat er pre
cies gaat gebeuren, weet nog 
niemand. Maar de signalen 
zijn uiterst verontrustend. SP
wethouder Willem Bouman 
heeft er al een brief over ge
schreven aan staatssecretaris 
Ross, en met het inzicht dat wij 
nu krijgen in de thuiszorg en de 
problemen die daar spelen ho
pen we effectief tegenspel te 
kunnen bieden aan eventuele 
onaanvaardbare voorstellen.' 
De brief van Willem Bouman 
is te vinden op 
www.doesburg.sp.nl. 

Foute boel bij 
sociale dienst De Bilt 

Meer info: (0313) 471276 

Twee mensen waarbij de ge
meente De Biltjarenlang de 
bijstand fout berekende, heb
ben bij de Biltse SP de alarm
bellen doen afgaan . Fractie
voorzitter Dirk van Kekem: 
'De sociale dienst heeft de 
kinderkorting die de mensen 
van de Belastingdienst ont
vangen, gekort op de uitke
ring. Dat mag niet.' In schrif
telijke vragen heeft Van Ke
kem opheldering geëist. 'Daar
op werd ik eerst afgepoeierd, 
maar nu is een serieus ant
woord toegezegd.' Speelt deze 
fout bij alle mensen? 'Dat wil 
ik nou juist weten van het 

Spanning • 22 april 2004 

college van B en W. Het is 
zo'n puinhoop bij de sociale 
dienst dat je je ook nog kunt 
voorstellen dat ze allerlei ver
schillende berekeningen hante
ren.' Wat doen jullie nu ver
der? 'We wachten het antwoord 
af, en we eisen dat iedereen 
alsnog het geld krijgt dat de 
afgelopenjaren ten onrechte is 
gekort. Verder gaan we zeker de 
klanten van de sociale dienst op 
de hoogte brengen van de kwes
tie, met een folder op de dag dat 
ze hun maandbriefje moeten 
inleveren.' 
Meer info: Dirk van Kekem, 
(030) 221 07 59. 
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Nieuw: folderpapier De SP en ... 
Vandaag praat de gemeenteraad over de plannen met een 
wijk. Wat is er dan beter, dan morgen in die wijk een folder 
uit te delen met de uitkomst van het debat en de inzet van 
de SP? Niets toch? 

Vanuit dat idee is er landelijk 
folderpapier ontwikkeld, dat 
hiervoor uitstekend te gebrui
ken is, en waarbij gekozen is 
voor een kleurrijke opzet om 
extra op te vallen. Niet alleen 
een tomaat, maar ook een licht
blauwe achtergrond. Het idee 
komt voort uit de praktijk van 
de afdeling Groningen, die al 
langer intensief werkt met 
folders onder de kop De SP 
en ... Afdelingsvoorzitter Peter 
Verschuren: 'Als je het papier 
op voorraad hebt en een vaste 
opzet van de folder, is de drem
pel om iets van je laten horen 
heel klein. Je hoeft helemaal 
geen actie te voeren om je 
mening te geven. En de mensen 

Het folderpapier kan besteld 
worden via de bestellijst op 
spnet. Daar komen ook aanwij
zingen voor de Iay-out. Een tip 
heeft Verschuren alvast: 'Hoe· 
ingewikkeld de kwestie ook is, 
vat hem samen in hooguit 370 
woorden. Dan kun je een fol
der maken die leesbaar is. En 
weersta de neiging om ook de 

Oe 

achterkant te gebruiken. Het 
concept is dat je mensen kort 
en duidelijk bijpraat.' 
Meer info: Peter Verschuren, 
0630488131. 

Vasthoudend verzet tegen Blauwe Stad 
Al jarenlang wordt er in Oost-Groningen gepraat over, en 
gewerkt aan De Blauwe Stad, een meer omringd door kapi
tale villa's bedoeld om de regio op te stuwen in de vaart der 
volkeren. Steeds duidelijker wordt nu hoe de huidige bewo
ners daar de dupe van zijn. 

De rijken moeten hun villa 
natuurlijk per boot kunnen 
bereiken, en dat levert proble
men op bij de kruising van een 
nieuw aan te leggen kanaal met 
bestaande wegen. Zeker als de 
belofte van een brug ingetrok
ken wordt, en bewoners vervol
gens te horen krijgen dat hun 
weg afgesloten wordt en ze 
maar kilometers moeten omrij
den om thuis te komen. En 
helemaal als daardoor een ande
re weg zo druk wordt, dat hij 
verbreed moet worden, wat ten 

koste gaat van honderden schit
terende oude eikenbomen. De 
SP-afdeling Reiderland verzet 
zich consequent tegen de plan
nen en krijgt daarbij de volle 
steun van de Statenfractie. Als 
nieuwste zet organiseerde de 
afdeling onlangs busvervoer 
naar een vergadering van de 
Statencommissie waar de SP
fractie de kwestie opnieuw op 
de agenda had laten zetten. 
Gewapend met spandoeken en 
protestborden toog een groep 
Finsterwolders en Oostwolders 
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naar het provinciehuis om daar 
de Statenleden toe te spreken. 
Maar opnieuw bleven die doof 
voor de argumenten . Bart de 
Boer, fractievoorzitter in Rei
derland: 'De plannen liggen 
vast, we kunnen er niets meer 
aan veranderen, is wat we te 
horen krijgen. Terwijl de plan
nen op andere punten aan de 
lopende band aangepast worden 
- omdat de marktsituatie veran
dert, of om nóg meer te doen 
om rijke bewoners te lokken.' In 
de busreis terug was dan ook 
weinig goeds te horen over de 
Staten. Maar de vasthoudend
heid van de SP werd wél zeer 
gewaardeerd. 
Meer info: Bart de Boer, 
{0597) 333 196. 
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Gaswinning in de Waddenzee'? 
Wat doen we met het waddengas? Oppompen om met een deel 

van de opbrengst de natuur te herstellen? Of laten zitten omdat het 

unieke gebied gevrijwaard moet blijven van commerciële en 

mogelijk risicovolle exploitatie? Een recent rapport heeft scheuren 

teweeggebracht in het niet-borenfront en leidt ook binnen de SP 

tot heftige discussie. In Spanning twee tegengestelde meningen. 

De Wadden: Houden wat we hadden 
Met het rapport van de Commis
sie Meijer (De Adviesgroep 
Waddenzeebeleid) lijkt de Ne
derlandse politiek voor een groot 
deel op haar wenken bediend. 
Het advies aan het kabinet om 
onder strikte voorwaarden gas
winning toe te staan, is een se
rieuze oplossing om het bestaan 
van dit unieke natuurgebied te 
garanderen. De commissie ver
wacht ongeveer 9,5 miljard aan 
aardgasbaten over een periode 
van dertig jaar. Op korte termijn 
kan daarvan achthonderd mil
joen euro geïnvesteerd worden 
in het natuurgebied. Hoewel veel 
te laat, zijn ze terecht blij op de 
Waddeneilanden en met hen alle 
mensen die het Wad een warm 

hart toedragen. Mijn recente 
rondgang op de diverse eilanden 
leerde mij al snel dat het met het 
onderhoud slecht gesteld is; dui
nen worden op veel plekken 
kunstmatig beschermd en op hun 
plaats gehouden door proviso
risch geplaatste dennentakken, 
terwijl alleen het structureel 
plaatsen van helmgras een duur
zame oplossing is. Ook de we
reldberoemde Boschplaat heeft 
onderhoud door menselijk ingrij
pen nodig om niet te verworden 
tot een treurige woestenij. Het
zelfde geldt uiteraard voor het 
onderhoud op alle andere eilan
den. Ook de milieubewegingen 
moeten grotendeels blij zijn met 
het advies van de Commissie 

De Wadden aan het gas'? 
Alles van waarde is weerloos, 
schreef Lucebert en hij krijgt 
weer gelijk in het gevaJ van de 
Wadden, één van onze laatste on
gerepte natuurgebieden. Hele
maal weerloos zijn de Wadden 
overigens niet, want ze hebben 
bondgenoten zoals de Wadden
vereniging, Wilde Kokkels en de 
SP. Onze waddentour onder het 
motto 'De Wadden, houden wat 
we hadden' was een groot suc
ces: heel veel eilanders en na
tuurliefhebbers toonden grote 
waardering voor onze inzet voor 
hun natuurgebied. 
En op hun vraag of wij niet zou
den zwichten voor de NAM-lob
by konden we ze geruststellen: 

wij stonden en staan voor be
houd van de Waddenzee en zijn 
tegen commerciële exploitatie 
van dit schitterende natuurge
bied dat thuishoort op de wereld
erfgoedlij st! Lees maar in ons 
verkiezingsprogramma: 'Pogin
gen van de Nederlandse Aard
oliemaatschappij of andere be
drijven om naar gas te boren in 
de Biesbosch moeten door de 
overheid verhinderd worden. 
Dat geldt evenzeer voor de Wad
den. Naast boringen bedreigen 
andere economische activiteiten, 
zoals mechanische kokkelvisse
rij, dit internationaal unieke na
tuurgebied. Verdere exploitatie 
van de Wadden moet onmogelijk 

Meijer. Natuurlijk moet het 
advies over de kokkelvisserij in 
de prullenbak. Wetenschappelijk 
onderzoek heeft aangetoond dat 
deze bedrijfstak vernietigend is 
voor het ecosysteem; het leidt tot 
vogelsterfte en aantoonbare be
schadiging van het bodernleven. 
Maar de diverse milieugroepen, 
die zelf gevraagd hebben om een 
uitgebreid wetenschappelijk on
derzoek, zouden wel verheugd 
moeten zijn om de uitkomst van 
het onderzoek dat onomstotelijk 
bewijst dat gaswinning geen 
schade toebrengt, omdat de na
tuur bodemdaling door winning 
compenseert door meer zand van 
elders aan te voeren . Het is dan 
ook bijzonder discutabel dat een 

worden, door het gebied een 
nieuwe, allesomvattende en ge
garandeerde status te geven van 
'nationaJe wildernis van interna
tionale betekenis'. 

Da's helder zou je denken. Maar 
opeens duiken er lobbyisten uit 
de omgeving van de NAM op en 
zou het geheel opnieuw ter dis
cussie moeten worden gesteld. 
In 2002 startte IMSA, het bedrijf 
van voormalig milieu-activist 
Wouter van Dieren de campagne 
'win-win op het wad'. Hij 
stond aan de wieg van de 
commissie Meijer, z'n website 
www.imsa.nl puilt uit van de 
gasboringspromotie en ook bin-
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actiegroep als De WiJde Kokkels 
enerzijds zwelgt in het weten-

. schappelijk advies over de kok
kelvisserij en anderzijds een 
even wetenschappelijk onder
zoek naar gaswinning als onzin 
betitelt. Even discutabel zijn de 
politici die nu plotseling allerlei 
andere potten met geld zoeken 
en vinden aJs alternatief voor het 
aardgasgeld. Dat zijn dezelfde 
politici die tien jaar lang het Wad 
links hebben laten liggen. Laat 
de SP verstandig zijn en de 
groenste partij van Nederland. 
Het geld uit de aardgaswinning 
is dé oplossing voor de stelling 
'Houden wat we hadden'. 

Wim Herstel 
Rotterdam 

nen de SP lijkt z'n lokroep hier 
en daar aan te slaan. Ik verzet me 
daar met hand en tand tegen en 
roep aJle natuur- en milieube
wuste SP' ers op hetzelfde te 
doen. Wij laten ons niet uitma
ken voor zwartekousen-milieu
beschermers! Zolang we geen 
koude voeten hebben, zolang we 
het gas voor een appel en een ei 
exporteren, zolang is er geen en
kele reden voor een ommezwaai. 
Wat onder het Wad zit, verzuurt 
niet. Boren en kokkelvisserij 
levert een min-min situatie op. 
De SP hoort daartegen te blijven 
strijden! 

Harry Voss 
Apeldoorn 
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Dualisme in gemeentepolitiek verliest steeds meer aanhangers 

'Niet doormodderen, 
' . . . ' maar nu IngriJpen 

In het onlangs verschenen twee
de jaarbericht van de begelei
dingscommissie vernieuwings
impuls dualisme en lokale 
democratie worden de uitslagen 
van een enquête onder wethou
ders onder de loep genomen. De 
dames en heren bestuurders zien 
zichzelf als de grote verliezer 
van de dualisering. Ze missen 
nu de steun van de raad en zelfs 
die van de eigen fractie. Steun 
die ze nodig hebben om aan de 
vierde macht, het ambtelijk 
apparaat, tegenspel te kunnen 
bieden. Ook concluderen de 
wethouders dat belangrijke 
voorstellen nu minder vaak be
sproken worden met de eigen 
fractie. In het verleden werden 
fractievergaderingen gebruikt 
om detailvragen over voorstellen 
te beantwoorden, die nu in een 
vergadering van raad of commis
sie aan de orde komen. De onder
vraagde bestuurders beklagen 
zich daarover en concluderen dat 
de inhoudelijke kwaliteit van het 
debat minder is. 

levert het sneller 
wegsturen van een 

wethouder een beter 
bestuur op? 

Een gevolg van de nieuwe ver
houdingen in het lokale bestuur 
is dat struikelblokken niet lan
ger in achterkamertjes worden 
weggepoetst. Coalitiefracties 
uiten het ongenoegen over het 
functioneren van wethouders 
èerder en vaker in een openbare 
vergadering. Volgens bestuurs
kundige Marcel Boogers, die 
onderzoek deed naar de ervarin
gen met de dualisering, willen 
coalitiefracties zich meer profi
leren: 'Vroeger ging de wethou-
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Twee jaar na de invoering is de glans 
aardig af van het dualisme in het lokaal 
bestuur. Raadsleden hekelen de infor
matieachterstand, wethouders hun 
uitgeholde ambt en de burgers merken 
niets van een verandering ten goede. Zelfs 
professor Elzinga, de geestelijk vader van 
de nieuwe structuur, beklaagde zich in een 
opiniestuk over de vervuiling van de duali
sering. 

derlijke knoet erover. Tegen
woordig vertonen raadsfracties 
wel eens puberaal gedrag. Ze 
willen koste wat kost laten zien 
dat niet het college, maar de 
raad de baas is.' Ook wordt daar
aan vaker dan voorheen de ultie
me consequentie verbonden: een 
wethouder wordt weggestuurd 
of blaast zelf de aftocht. Het ont
slag van wethouders betekent 
niet dat de politieke verhoudin
gen in de raad veranderen. De
zelfde coalitie regeert vaak ver
der, alleen worden wethouders 
nu vaker vervangen door een 
partijgenoot. Of daarmee de 
kwaliteit van het bestuur verbe
terd wordt, is maar zeer de vraag. 

Wethouders vinden hun ambt 
minder aantrekkelijk, maar ook 
raadsleden vinden het functio
neren als volksvertegenwoor
diger minder leuk onder het 
dualisme. Dat blijkt onder ande
re uit een onderzoek van de 
Kamerfractie en uit de reacties 
op de stelling van Jan Marijnis
sen op www.sp.nl. Nog steeds 
zijn er geen echte debatten op 
hoofdlijnen en worden er veel 
details besproken. Vergaderin
gen duren langer dan ooit 
tevoren . Daarmee schiet de dua-

lisering één van haar doelen 
voorbij . Beoogd werd om de 
betrokkenheid bij de lokale 
politiek te vergroten. Dalende 
opkomstcijfers bij raadsverkie
zingen .en · een verminderd 
animo om in de plaatselijke 
politiek actief te worden, waren 
de redenen om het dualisme in 
te voeren. Raadsvergaderingen 
waar urenlang over details 
geneuzeld wordt en waar coali
tiefracties puberaal gedrag 
vertonen zijn niet bepaald een 
stimulans om meer betrokken
heid te tonen. 

Geef het dualisme de tijd 
zich te bewijzen, zeggen 

de voorstanders 

In reactie op alle kritiek klinkt 
uit de hoek van de voorstanders 
steevast de roep om het dualis
me de tijd te geven zich te ont
wikkelen; om alle spelers in het 
veld in staat te stellen aan de 
nieuwe praktijk te wennen. 
Sommigen spreken daarbij van 
een gewenningsperiade van een 
jaar of tien, voordat de gewens
te cultuuromslag is bereikt. Hoe 
reëel is dat? Hebben we in 2012 
een soepel draaiend duaal 
systeem? Jan de Wit denkt van 
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niet: 'WaarschijnlUk zal de dua
listische praktijk dan heel sterk 
lijken op wat we hadden vlak 
vóór de invoering van het nieu
we stelsel, en wat we toen 
monistisch noemden. Het pure 
monisme bestond toen al lang 
niet meer. Er werd gewerkt vol
gens de wet, maar die werd wel 
zo toegepast dat er een prak
tische en werkbare situatie was 
ontstaan. Zo zal het nu ook 
gaan, en dat betekent dat het 
hele dualismecircus compleet 
overbodig is. Er had uitstekend 
volstaan kunnen worden met 
een aantal aanpassingen in de 
Gemeentewet, zodat die meer 
aansluit bij de dagelijkse prak
tijk. Het gaat erom de cultuur te 
veranderen. Dat realiseer je niet 
door de invoering van het dua
lisme. Daarvoor is het nodig dat 
de deelnemers aan de lokale 
politiek zich realiseren dat de 
cultuur moet veranderen en daar 
ook aan werken.' 

Die conclusie lijkt verspild aan 
de Haagse vernieuwingsfetisjis
ten. Zij komen nu immers met 
een nieuwe structuurverande
ring: de direct gekozen burge
meester. Is er iets mis met de 
positie van het college van bur
gemeester en wethouders? Dan 
doen we daar wat aan. Niet door 
het monisme te herstellen, maar 
door de burgemeester te laten 
kiezen en hem zijn eigen wet
houders te laten meebrengen. 
Het gevolg is rampzalig, stelt 
De Wit: 'Je krijgt dan twee kapi
teins op één schip. Twee bestu
ren die rechtstreeks gekozen 
zUn en zich daar ook allebei op 
kunnen beroepen. Dat is vragen 
om grote problemen en een 
constante machtsstrijd. En de 
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kiezer zal in zo'n conflict uitein
delijk de schuld krijgen: had hij 
maar voor twee besturen met 
hetzelfde programma moeten 
kiezen.' 
Volgens De Wit is het beter om 

de fouten die zijn gemaakt met 
de nieuwe Gemeentewet snel te 
herstellen. 'Niet doormodderen 
en maar hopen dat het over een 
jaar of tien wel goed komt, 
maar nu ingrijpen. Bijvoor-

beeld door de wethouders én de 
burgemeester uit de raad te laten 
kiezen. Ze moeten dan wel 
raadslid blijven. Eén daadkrach
tig gemeentebestuur, die de wen
sen van het volk centraal stelt. 

Op deze manier wordt het burge
meestersambt een eenvoudiger 
te bereiken positie, die de 
gemeenteraadsverkiezingen vast 
een stuk interessanter maakt.' 

Lokale SP-politici oordelen negatief over dualisme 
Veertig raadsleden {waarvan er veertien in functie gekomen zijn 
na de verkiezingen van maart 2002) en vijf wethouders hebben 
de SP-dualisme-enquête ingevuld die onlangs op initiatief van de 
Kamerfractie is gehouden. Zij gaven de volgende antwoorden. 

Welke van de onderstaande gevolgen van de invoering van het dualisme 
zijn merkbaar in jouw gemeente? (Meerdere antwoorden mogelijk) 

Raadsdebatten zijn levendiger geworden 24,4% 

Coalitiepartijen nemen vaker afstand van collegevoorstellen 37.7% 

De functie van de raad heeft minder betekenis gekregen 37,7% 

De raad bemoeit zich vooral met de hoofdlijnen van het beleid 24,4% 

De raad bemoeit zich steeds meer met allerlei details 33,3% 

De raad/raadsleden vervallen steeds meer tot cliëntelisme 31,1% 

Het college drukt sterker zijn stempel op de gemeentepolitiek 42,2% 

De raad drukt sterker zijn stempel op de gemeentepolitiek 15,6% 

Burgers bemoeien zich meer met de gemeentepolitiek 8,8% 

Hoe denkje-alles bij elkaar genomen- over de invoering van het dualisme? 

Voorkeur: dualisme of monisme 

Een belangrijk doel van de dualisering was het vergroten van de 
betrokkenheid van burgers bij de politiek, door de lokale politiek 
aansprekender te maken. In hoeverre denk je dat dat doel bereikt wordt? 

Het is nog te vroeg voor een 
op deze vraag 

We zijn op de goede weg: 
de burgers worden betrokken bij 

tot stand komen van het beleid 

Spanninge22 april 2004 

We zijn verkeerd bezig: 
het is vooral cliëntelisme 
wat ik zie. 
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Actue e an e 
In actie voor lijnennet en service 

Behoud het spoor! 

Alle spoorlijnen zijn in handen 
van de overheid, en zullen dat 
voorlopig ook blijven. Anders 
ligt dat met het vervoer over de 
rails. Het gebruik van de spoor
lijnen tussen de grote steden (het 
hoofdrailnet) wordt door de 
staatssecretaris binnenkort ge
gund aan NS. Waarschijnlijk per 
I juli krijgt het bedrijf een 
concessieovereenkomst die gel
dig is tot 2015. 
Van alle spoorlijnen in Neder
land maken er 33 geen deel uit 
van het hoofdrailnet Twaalf 
daarvan hebben al een nieuwe 
vervoerder gevonden: Noord
Ned verzorgt een aantal trein
diensten in Noord-Nederland 
en Syntus doet dit in Oost
Nederland. Sommige reizigers 
zien dit als een verbetering, 
veel anderen klagen echter over 
het verdwijnen van conduc
teurs, loketten en andere voor
zieningen. 
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Op korte termijn vallen er belangrijke beslissingen 
over de toekomst van ons spoornet. Stations en zelfs 
hele spoorlijnen dreigen te verdwijnen, terwijl er op 
andere plekken volop gelegenheid komt om het 
treinverkeer uit te breiden. De gedachte dat de spoor
wegen van belang zijn in alle regio's wordt ingeruild 
voor het idee dat spoorwegen de massa's moeten 
kunnen vervoeren. Meer spoor tussen de grote steden, 
en minder treinverkeer naar de middelgrote of kleine 
steden. Voor de SP betekent dit, dat de aandacht voor 
het treinverkeer heel hard nodig is. 

Provincies moeten 
aanbesteden - maar 

hebben financieel niets te 
bieden 

Op dit moment zijn er nog 
21 lijnen die aanbesteed moeten 
worden. Alles wijst er op dat 
vier daarvan door NS gereden 
gaan worden, vanwege een gro
te overlap met het kernnet Dan 
blijven er nog 17 lijnen over 
- die allemaal een uiterst on
zekere toekomst tegemoet gaan. 
Vooral ernstig bedreigd zijn de 
Hofpleinlijn, de Zoetermeerlijn, 
en de lijnen Dordrecht-Gelder
malsen en Arnhem-Tiel. NS 
heeft al laten weten deze niet 
langer te willen exploiteren 
onder de huidige voorwaarden. 
Alle lijnen moeten binnen een 
half jaar na het sluiten van de 
hoofdconcessie (met de NS) aan
besteed worden - waarschijnlijk 
dus nog dit jaar. Minister Peijs 

van Verkeer heeft inmiddels aan 
de provincies gevraagd die aan
besteding te regelen, maar is 
echter 'vergeten' om een zak 
geld te leveren bij de - stuk 
voor stuk onrendabele- lijnen. 
Voor de provincies is het aan
besteden daardoor niet echt 
aantrekkelijk. 
De provincie Noord-Holland 
heeft van de minister het ver
zoek gekregen om vier lijnen 
aan te besteden. Dit wil ze graag 
doen, maar zonder extra geld 
verwacht ze geen vervoer
bedrijf te kunnen vinden dat de 
lijnen wil exploiteren. De enige 
andere oplossing is drastisch te 
snijden in de dienstverlening -
met als gevolg dat in de kop van 
Noord-Holland loketten, con
ducteurs en goede treinstellen 
verdwijnen. In Zuid-Holland, 
Gelderland, Limburg en 
Overijssel spelen soortgelijke 
problemen. 
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Actieplan in de maak 

Om voorbereid te zijn op de 
strijd die zal losbranden rond 
het behoud van de spoorlijnen 
hebben verschillende SP-Sta
tenleden onlangs overlegd en 
samen met de Tweede-Kamer
fractie een begin gemaakt met 
het opstellen van een actieplan. 
In eerste instantie zal de exacte 
stand van zaken bij de aan
bestedende provincies onder
zocht worden. Daarna komen 
zaken aan de orde als het 
bewerken van de gemeenten 
langs de lijnen, het in kaart 
brengen van de reizigers
stromen en de mening van de 
reizigers, en het opstarten 
van publieksacties. Ook is 
afgesproken dat we inspelen op 
actuele ontwikkelingen. Bij drei
gende sluiting van een station of 
loket komen we onmiddellijk in 
actie. • 



,,, .. ~ 

e cam a nes 

Een nieuw plan om de solidari
teit aan te tasten is het voorstel 
voor een ' no claim'-systeem in 
het ziekenfonds. Deze om
gekeerde variant van het eerder 
aangekondigde eigen risico 
moet ingevoerd worden op 
I januari 2005. Gaat het plan 
door, dan moet iedereen 5,25 
euro per maand extra premie 
betalen, om vervolgens geld 
terug te krijgen als de zorgkos
ten in een jaar onder de 250 euro 
blijven. 
Dat de SP weinig ziet in het 
plan, zal duidelijk zijn. Immers: 
1 Het tast de inkomenssolida-

riteit aan . Mensen met een 
laag inkomen moeten even
veel extra premie betalen als 
mensen met een hoger in
komen. 

2 Het tast de solidariteit tussen 
gezond en ziek aan . De 
premie die gezonde mensen 
terugkrijgen, wordt mede 
betaald door zieken, ouderen 
en gehandicapten. 

3 Het werpt een financiële 
drempel op. Mensen zullen 
om geld te besparen afzien 
van een bezoek aan de 

No claim? No way! 
huisarts of van andere nood
zakelijke zorg. 

4 De kans is groot, dat de 
kosten juist zullen stijgen. 
Uitstel maakt in veel geval
Jen zwaardere en duurdere 
behandelingen nodig. 
Bovendien leidt de maat
regel tot meer bureaucratie. 

Uit bijvoorbeeld de felle 
bewoordingen waarin ouderen
organisaties zich over het plan 
uitlaten en de vele reacties op de 
SP-site, valt op te maken dat het 
verzet heftig en breed is. En dat 
is een goede reden om alles uit 
de kast te halen in de actie 
No Claim, no way! die we 
inmiddels gestart zijn. Zodat 

deze maatregel het voorbeeld 
volgt van het specialisten
geeltje, de medicijnenknaak en 
de eigen bijdrage, en dat deze 
maatregel een snelle dood sterft. 
Actiecoördinator Renske Hel
mer: 'Alle afdelingen hebben 
een aantal actiekaartjes gekre
gen, en kunnen volop bijbestel
len. Ik denk dat er uitstekend 
mee te werken is. Maak een 
groot bord met bijvoorbeeld de 
tekst: Mensen zijn geen auto's, 
teken hier tegen de No Claim in 
het ziekenfonds en je trekt veel 
mensen naar je kraam voor de 
Europese verkiezingen. Benader 
vooral ook allerlei ouderen- en 
patiëntenorganisaties en vraag of 
de huisartsen een stapeltje kaart-

jes in de wachtkamer willen 
neerleggen. Of bedenk een crea
tieve manier om de actie mee te 
starten, zodat je er ook aandacht 
in de media voor krijgt.' 

Tot wanneer loopt de actie? 
Helmer: 'We willen de kaarten 
aanbieden vlak voor het Kamer
debat over de No Claim. Onze 
inschatting is, dat dat kort na de 
zomer plaatsvindt. Maar het zou 
ook eerder kunnen zijn.' 

Snel aan de slag dus? 
'Nou en of. En laat het vooral 
weten als je creatieve manieren 
vindt om de vele kaarten in te 
zamelen of de zaak goed onder 
de aandacht te brengen. ' • 

Spreekuren en actie 
nuttig startpunt 
voor huurcampagnes 
Met cursusdagen en materiaal om huurspreekuren aan te kondigen, protesten te 
verzamelen tegen het 'huurders pesten' en onderhoudskiachten te inventariseren trekt 
de SP in de aanloop naar 1 juli ten strijde op het front van de volkshuisvesting. 
Eén van de afdelingen die er stevig mee aan de slag gaan, is Rotterdam. Afdelings
voorzitter lneke Palm: 'We gaan in minstens acht wijken in de stad spreekuren 
organiseren en we hebben daarnaast ook 35.000 actiefolders besteld. We willen van 
de volkshuisvesting de komende tijd een belangrijk punt maken en denken de actie 
en de spreekuren uitstekend te kunnen gebruiken om te weten te komen waar precies 
de problemen zitten. Niet alleen rond huren en huursubsidie, maar ook als het gaat 
om sloop of het vinden van een geschikte woning. Je merkt dat we toch vaak actie 
voeren vóór de mensen. Juist rond de eigen woning en woonomgeving lukt het vaak 
het beste om samen mét de mensen in actie te komen. Maar je moet dan wel weten in 
welke wijken welke zaken spelen. Onze verwachting is, kortom, dat de komende 
actie een bruikbare aanzet is voor verdere campagnes.' • 

Spanning • 22 april 2004 9 



Organiseren 
doe je zó 

Tips voor een geslaagde bijeenkomst 
Met de groei van onze partij neemt 

ook het aantal bijeenkomsten dat we 
organiseren toe. Actievergaderingen, 

ledenvergaderingen, avonden met 
SP-Kamerleden, enzovoorts. Bij al die 

bijeenkomsten wil je dat de bezoekers na 
afloop tevreden zijn, er iets van opgesto

ken hebben of zich meer betrokken 
voelen bij de SP. Hoe bereik je dat? 

Paul Peters presenteert een aantal tips 
vanuit zijn jarenlange praktijk. 

Datum: prik niet zomaar een 
datum, maar houd rekening met 
dingen die de opkomst negatief 
kunnen beïnvloeden zoals een 
belangrijke voetbalwedstrijd op 
TV, een concurrerend evenement 
in je plaats, vakantieperiode, be
schikbaarheid beste locatie, enz. 

Locatie: Bij een actievergade
ring over een wijk, moet je 
natuurlijk in de wijk zelf gaan 
zitten, maar voor een openbare 
avond voor je hele stad of dorp is 
een centrale plaats van belang. 
Een vijfsterren locatie past niet 
echt bij ons en zal voor veel 
bezoekers een te hoge drempel 
hebben. Een groezelig zestiger 
jaren achterafzaaltje is ook fout: 
bezoekers zullen snel de indruk 
krijgen dat wij ook zo zijn. Tus
sen die twee uitersten is er 
meestal nog wel genoeg keus. 
Kleine theaterzalen zijn vaak 
ideaal, maar dat is per plaats 
verschillend. Let wel op bereik
baarheid, toegankelijkheid voor 

rolstoelgebruikers en natuurlijk 
de capaciteit. Als je 100 mensen 
verwacht, kies dan niet voor een 
zaal waar 250 mensen in kun
nen. De eerste reactie van bezoe
kers zal dan zijn: 'het was niet 
erg druk' terwijl er wel honderd 
mensen waren. Maak duidelijke 
afspraken over de huurprijs en 
bijkomende kosten. 

Techniek: boven de dertig à 
veertig mensen heb je goede ge
luidsinstallatie nodig. Bedenk 
tevoren hoeveel microfoons je 
nodig hebt en of de locatie daar
over beschikt. Maak daar ruim 
vooraf goede afspraken over, 
zowel over beschikbaarheid, 
eventueel inhuur, kosten en 
bediening. Bij sommige bijeen
komsten is video/dataprojectie 
nodig. Ook hiervoor geldt: ruim 
van tevoren goed regelen . 

Aankleding: veel SP-ers heb
ben in hun enthousiasme de nei
ging om liefst zoveel mogelijk 

vol te plakken en op te hangen. 
Beter is het om te kiezen voor 
een paar mooie accenten. In 
Rotterdam zijn verschillende 
dingen te leen (katheder, rolde
cors, enz). Een netjes verzorgde 
stand of tafel met informatiema
teriaal hoort er natuurlijk wel 
bij . 

Catering: maak daarover met 
de .locatie duidelijke afspraken. 
Het is wel zo aardig om mensen 
bij binnenkomst een kopje kof
fie of thee aan te bieden. In een 
eventuele pauze en na afloop 
kunnen mensen gewoon zelf 
betalen. Dat geldt natuurlijk niet 
voor je gasten die in het pro
gramma optreden. 

Programma: programma's zijn 
natuurlijk overal verschillend, 
maar er zijn wel een paar vuist
regels waar je je voordeel mee 
kunt doen. Begin op tijd, laat 
iemand de avond openen en af
sluiten en eventueel de verschil
lende onderdelen introduceren. 
Als je de bezoekers inbreng wilt 
geven, denk dan tevoren goed 
na hoe. Zomaar wat roepen uit 
de zaal is meestal niet de beste 
manier. Schriftelijke vragen la
ten stellen in de pauze, kan soms 
wel. Stop op tijd, er is niks zo 
vervelend als een avond die te 
lang duurt, waar het publiek 
wegloopt en die als een nacht
kaars uitgaat. Als je om 20.00 
uur begint, stop dan uiterlijk om 
22.00 uur, zodat je nog wat kunt 
napraten met de bezoekers. Zorg 
wel, dat dat ook gebeurt. 
Het zijn dé momenten om met 

10 Spanning • 22 april 2004 

mensen in contact te komen. Als 
je iemand nodig hebt om een de
batje te leiden en/of een inter
view moet doen ga daar dan op 
tijd naar op zoek. De ervaring 
leert dat joumalisten die erva
ring hebben met radio en/ of TV 
dit vaak beter kunnen dan 
schrijvende journalisten. Zorg 
voor een aardig cadeautje voor 
je gasten in het programma. 

Artiesten: soms kun je een 
avond wat aantrekkelijker ma
ken met muziek, cabaret of een 
column. Het is geen must, maar 
het kan. Let wel dat wat beken
dere artiesten meestal veel geld 
kosten en dat de bezoekers er 
over het algemeen niet voor ko
men. Die komen voor een avond 
over de politiek. Kijk vooral 
plaatselijk of je goede mensen 
kunt vinden, als je er al voor 
kiest. 

Promotie: alleen een pers
berichtje volstaat meestal niet. 
Nodig je leden uit, liefst per
soonlijk, en ook organisaties en 
clubs uit je plaats die iets heb
ben met het onderwerp van je 
avond. 

Vaak is het verstandig om één 
persoon verantwoordelijk te 
maken voor alle organisatori
sche zaken rond een bijeen
komst. En tot slot: op het partij
bureau in Rotterdam is veel er
varing met het organiseren van 
allerlei soorten bijeenkomsten. 
Met vragen kunnen afdelingen 
altijd contact opnemen met Paul 
Peters of Hans van Leeuwen. • 



Uit het partijbestuur van 2 april 2004 

• • 

Bespreking regio's 
In de discussie over de regio's Brabant-West en Brabant
Zuidoost wordt besloten dat de regiobestuurders op korte 
termijn bij elkaar komen om hun ervaringen te bespreken 
en te bekijken hoe het nut van de regio-overleggen geopti
maliseerd kan worden. Ideeën als het maken van een 
sterkte-zwakte-analyse van de afdelingen in de regio en 
het ontwerpen van een vaste opzet voor het verslag van de 
regiobestuurder komen daarin ook aan bod. 

Regioconferenties 
De aanmeldingen voor de regioconferenties komen lang
zaam op gang, en voor een aantal regio's ontbreekt nog het 
discussiethema dat aan de orde gesteld wordt naast de 
verslagen van Statenfractie en regiobestuurder, de Europese 
verkiezingen en het scouten en opleiden van nieuw kader. 
Per regioconferentie wordt nog een voorbereidingsbijeen
komst gehouden met de mensen die er een specifieke taak 
hebben. De conferenties dienen daarnaast ook in de afdelin
gen voorbereid te worden. 

Europese verkiezingen 
De doelen voor de Europese verkiezingen zijn: van één naar 
drie zetels in het Europees Parlement groeien, forse leden
winst boeken en ons imago versterken door duidelijk 
te maken dat we vóór Europese samenwerking zijn, maar 
tegen deze variant ervan. De vooruitzichten zijn uitstekend: 
in de verkiezingen zal de machtsvraag (waardoor mensen 
toch maar op de PvdA gaan stemmen) niet spelen. De groep 
kiezers die het op het thema Europa met ons eens is, is groot. 
En de andere partijen hebben het probleem dat hun euro
enthousiasme geen weerklank vindt in de samenleving. 
Zij zullen moeilijker kiezers kunnen aanspreken in een 
campagne en mede daardoor waarschijnlijk weinig campag
ne voeren. Als wij dat wél doen, op grote schaal en creatief, 
hebben we de kans als enige echt in beeld te komen, en een 
opvallende winst te boeken. 
Wees creatief en maak iets groots van de campagne, is het 
devies. 

Irakreis 
Een SP-delegatie gaat op verzoek van bevriende Iraakse or
ganisaties de situatie in Irak bekijken. Daarbij zal gesproken 
worden met de Koerdische deelregering en enkele seculiere 
politieke partijen. Ook wordt er een bezoek gebracht aan de 
Nederlandse militairen in Irak. De delegatie bestaat uit Tiny 
Kox, Hans van Heijningen, Faisal Nasser en Serdar Dosky. 

Acties 
• Het materiaal voor de huuractie en het huurspreekuur 

moet snel besteld worden. Aanmelden voor het debat 

'Slopen of renoveren' moet ook snel plaatsvinden. 

• De SP zal prominent aanwezig zijn op de demonstratie 

voor een generaal pardon van 10 april. Er wordt een flyer 

uitgedeeld en er is een SP-kraam. Ook ROOD zal zich 

nadrukkelijk laten zien. In de afdelingen is te merken dat 
het animo voor de demonstratie groeit. 

• Op korte termijn komen er actiekaarten voor de campagne 
No claim, no way! tegen de invoering van een no claim in 

het ziekenfonds. De verwachting in het partijbestuur is dat 

het verzet hiertegen kan uitgroeien tot iets groots. Het 

perspectief dit te winnen is aanzienlijk en voor mensen 

maakt dit heel concreet duidelijk hoe de solidariteit 

omver gegooid wordt. Afdelingen kunnen er ongetwijfeld 

veel mee doen, en worden aangeraden de actie in ieder 

geval prominent in beeld te brengen op kramen in de 
Europacampagne. 

F factiemedewerkers 
Provinciale Staten 

De werkgroep die zich gebogen heeft over het werkgever
schap van de statenfractiemedewerkers doet verslag. Ze 
heeft voorbeeldstatuten gemaakt voor de stichtingen die de 
fractiemedewerkers in dienst nemen, en komt nog met een 
draaiboekje waarin zaken staan als een concept-wervings
advertentie, de werkwijze van de sollicitatiecommissie en 
een voorbeeld-functieomschrijving. 

Ook komt er nog een checklist aan de hand waarvan de 
stichtingen kunnen meten hoe de medewerker ingeschaald 
zou worden in het SP-loongebouw, met daarbij de aanbeve
ling dat de beloningsstructuur die de partij hanteert, daad
werkelijk gehanteerd wordt. 

Raadsverkiezingen 
Er vinden gemeentelijke herindelingen m Gelderland en 
Overijssel plaats dit jaar. Vooruitlopend daarop zijn met de 
betreffende afdelingen bijeenkomsten gepland over de voor
bereiding van de lijsten en de campagnes. Serieuze raads
kandidaten volgen al voor de zomer een reeks cursussen. In 
september ditjaar starten dergelijke cursussen ook voor dan 
al bekende kandidaten in voorbereiding op de verkiezingen 
van voorjaar 2006. 
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Red de rechtshulp 
meer kiezen voor die tak van de 
rechtshulp. Ik heb de minister 
opgeroepen om daar iets aan te 
doen voordat het te laat is.' 
De SP, de sociaal advocatuur en 
andere juristen voeren al langer 
campagne in het Comité Recht 

voor Iedereen, dat pleit voor 
behoud van het huidige stelsel en 
voor verhoging van de uurver
goeding voor sociaal advocaten. 
Demonstraties en kamerdebat
ten hebben echter nog niet het 
gewenste effect gehad. De raads-

fractie in Oss heeft inmiddels 
het college gevraagd zich in te 
zetten voor het behoud van het 
lokale Bureau voor Rechtshulp. 
Het college stuurde daarop een 
brief aan minister en Tweede 
Kamer. • 

De SP vraagt minister Donner 
maatregelen te treffen naar aan
leiding van de noodkreet van de 
Orde van Advocaten en de Raad 
voor de Rechtsbijstand, die stel
len dat rechtshulp voor minder 
draagkrachtigen vrijwel on
bereikbaar dreigt te worden. De 
sociale rechtshulp is door dit 
kabinet uitgekleed, met als 
gevolg dat grote groepen men
sen verstoken blijven van 
betaalbare juridische ondersteu
ning. De eigen bijdrage en de 
griffierechten zijn verhoogd en 
een fatsoenlijk uurtarief voor 
sociaal advocaten is uitgeble
ven. Hierdoor wordt de sociaal 
advocatuur zo onaantrekkelijk 
dat veel advocaten stoppen en 
nieuwe aanwas opdroogt. Jan 
De Wit: 'De samenleving wordt 
steeds ingewikkelder waardoor 
het beroep op rechtshulp stijgt. 
Maar aan de andere kant daalt 
het aanbod aan betaalbare 
rechtshulp omdat steeds meer 
jonge advocaten en juristen niet 

Herhaald pleidooi voor gaslekteams 

Integratie 

Jan de Wit vraagt hernieuwde 
aandacht voor zijn voorstel om 
gaslekteams de oude wijken in 
te sturen. Na de gasexplosie in 
2002 in Den Haag werd duide
lijk dat gemeenten al jarenlang 
hun verantwoordelijkheid voor 
het toezicht op gasinstallaties 
laten liggen. Nieuw onderzoek 
van het Radio 1 Journaal toont 
aan dat in 2004 nog steeds niet 
gecontroleerd wordt. 'Gaslek
teams moeten oude en lek
gevoelige installaties met voor
rang controleren,' stelt De Wit. 
'Vooral in oude stadswijken 
dreigt de verwaarloosde contro
le gevaarlijke situaties op te 

De Tweede Kamer debatteerde begin april over de 
bevindingen van de commissie Blok, die het 
integratiebeleid van de afgelopen decennia onder 
de loep legde. Naar aanleiding van een motie van 
Jan Marijnissen besloot de Kamer te laten onder
zoeken waarom de integratie onvoldoende is 
geslaagd en welke rol het regeringsbeleid hierin 
had. Bij de bespreking van het rapport trok SP
woordvoerder Agnes Kant lessen uit het verleden 
en keek ze vooruit met een serie voorstellen om 
het integratieproces vlot te trekken. In een vol
g~nd nummer van Spanning wordt uitgebreid 
stilgestaan bij de SP-voorstellen en de toepasbaar
heid op lokaal niveau. 

De lessen en voorstellen zijn terug te vinden in 
het dossier integratie op www.sp.nl (www.sp.nll 
dossiers/integratie/) • 

leveren. De ontploffing in Den 
Haag toonde aan waar dit toe 
kan leiden.' Op termijn kan de 
controle door de gaslekteams 
het best worden uitgevoerd 
door de netbedrijven, op voor
waarde dat deze in overheids
handen blijven. Deze bedrijven 
hebben de expertise in huis. 
Volgens de Woningwet zijn ge
meenten verantwoordelijk voor 
de veiligheid van gasinstal
laties. Tot de jaren '90 werd het 
toezicht hierop uitgeoefend 
door de gemeentelijke energie
bedrijven. In verband met de 
verzelfstandiging van deze 
bedrijven ligt de verantwoorde-

lijkheid hiervoor tegenwoor
dig meestal bij de afdeling 
Bouw- en Woningtoezicht. 
Deze afdeling heeft echter niet 
de kennis in huis om goed toe
zicht te kunnen houden. Het 
gevolg is dat er helemaal geen 
toezicht wordt gehouden. 
SP-afdelingen kunnen de 
gemeente hierop aanspreken. 
De raadsfractie in Amsterdam 
heeft dat inmiddels gedaan met 
een notitie voor de raad, waarin 
voorgesteld wordt in overleg 
met de energiebranche een 
proef met gaslekteams op te 
zetten. De notitie is te vinden 
op www.amsterdam.sp.nl. • 

Bijklussen Commissarissen 
aan de kaak gesteld 

Naast het door het Rijk betaalde 
salaris dat gelijk is aan dat van 
een minister, blijken enkele 
Commissarissen der Koningin 
jaarlijks duizenden euro's bij te 
verdienen, bijvoorbeeld in 
adviescommissies van de rege
ring. Jan de Wit stelde Kamer
vragen waarin hij wees op het 
ns1co van belangenverstren
geling. In een publicatie van 
Elsevier staat bijvoorbeeld ver
meld dat partijgenoten elkaar 
aan dit soort functies helpen. Je 
kunt je afvragen of de adviezen 
dan ook politiek gekleurd zijn. 

Daarnaast is het vreemd dat 
een goedverdienende CdK in 
de baas zijn tijd zit bij te klus
sen. De Statenfractie in Zuid
Holland stelde vragen over de 
bijbaantjes van commissaris 
Franssen: ze wil weten welke 
nevenfuncties de Commissaris 
uitoefent, welke inkomsten 
hiermee verdiend worden en 
of die worden verrekend. Met 
een verzoek om openbaarheid 
poogt de fractie mogelijke be
langenverstrengeling of andere 
ongewenste bezigheden aan 
het licht te brengen. • 
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SP-delegatie op zoek naar 
antwoorden voor Irak 

in het geval van Irak zwart-wit 
polarisatielijnen niet bestaan. 
Waar het gaat om de interpreta
tie van het geweld en de aan
stichters daarvan valt het op dat 
de Amerikaanse bezetters, de 
voorlopige Iraakse regerings
raad en de progressieve en secu
liere partijen het op hoofdlijnen 
eens lijken te zijn, hoezeer ze 
politiek ook van opvatting ver
schillen. Daarbij moeten zowel 
de opstandelingen in Fallujah 
als de beweging van Al Sadr het 
ontgelden. Over de vraag hóe de 
opstandelingen aangepakt moe
ten worden, lopen de meningen 
echter uiteen. Het zou de Ameri
kanen aan gevoel voor verhou
dingen ontbreken waardoor zij er 
elke keer weer in zouden slagen 
om Irakezen van zich te ver
vreemden. Daarbij komen 
ze met voorbeelden van grof 
gedrag, intimidatie en escalerend 
optreden. Tot nog toe zijn we 
niemand tegen gekomen die zich 
uitspreekt voor het onmiddellijke 
vertrek van alle buitenlandse 
troepen. Sterker nog, in dat geval 
zou het volgens velen waar
schijnlijk pas echt een puinhoop 
worden in midden en Zuid-Irak. 
Maar zomaar doorgaan op de 
huidige weg, dat loopt ook dood, 
zoals we dagelijks zien . • 

Terwijl voor de media Irak synoniem is met geweld, 

bezocht een SP-delegatie het land om te praten over 

de toekomst - en te constateren dat het in het grootste 

deel veel rustiger is dan de tv-beelden doen vermoeden. 

Een uiterst informatief reisverslag is te vinden op 

www.sp.nl en ook de komende Tribune zal ruim aandacht 

besteden aan het bezoek. In Spanning een voorproefje. 

'In de pakweg dertig gesprekken 
die we de afgelopen dagen met 
mannen en vrouwen van 
regering, NGO's, vakbonden en 
vrouwenorganisaties gehad heb
ben, benadrukken we dat we van 
hen willen horen hoe de proble
men in hun land opgelost zouden 
kunnen worden. Van vrijwel 
iedereen die we tot nog toe spra
ken horen we dat er geen sprake 
is van een brede volksopstand 
tegen de Amerikaanse bezetter. 
De leider van de communistische 
partij, Hamied Madjied, formu
leert het zo: 'Wanneer jullie soli
dair zijn met onze strijd voor een 
onafhankelijk en democratisch 
lrak, doen jullie er goed aan om 
de praatjes van radicaal-linksen 
in West-Europa over het breed 
gedragen anti-imperialistisch 
gewapende volksverzet in Irak te 
weerspreken. Gewapende acties 
tegen de Amerikanen worden 
niet gesteund door het volk, maar 
de huidige instabiliteit kan door 
de Amerikanen eventueel wel 
aangegrepen worden om de 
machtsoverdracht aan de Iraakse 
interimregering te vertragen. Wij 
zijn daarentegen van mening dat 
de Amerikanen de regering
smacht aan ons moeten overdra
gen omdat ze bewezen hebben 

niet in staat te zijn om de orde en 
veiligheid in ons land te hand
haven.' De Koerdische minister 
van Binnenlandse Zaken van de 
regio Erbil, die net als de grote 
Koerdische partijen de Ameri
kaanse oorlog tegen het bewind 
van Saddam Hoessein steunde, 
deelt deze visie. 'Hoewel de 
Amerikanen ons de vrijheid en 
veel goeds hebben gebracht, 
hebben ze juist op het vlak van 
veiligheid grote fouten gemaakt. 
Het opengooien van de grenzen 
met Syrië, Turkije en Iran, die 
er stuk voor stuk bij gebaat 
zijn om ons onafhankelijkheids
en democratiseringsproces te 
ondermijnen, heeft ons land tot 
een vrijhaven voor internatio
naal gespuis gemaakt. Daarnaast 
hebben Bremer en de zijnen 
geblunderd door burgers het 
recht te geven om wapens te 
bezitten. In plaats van hun eigen 
dogma's te exporteren (in Ame
rika mag iedereen een wapen 
hebben) hadden zij zich beter af 
kunnen vragen welke burgers er 
in Irak aan gewend waren om 
wapens te dragen. Hebben ze 
zich dan nooit afgevraagd wie in 
het Irak van Saddam Hoessein 
het recht had om wapens te dra
gen? Stupid, stupid .. .' 

'Een derde maatregel was het 
verbod op het instellen van con
troleposten in het binnenland. 
In combinatie met het open 
gooien van de buitengrenzen 
was dat voor terroristen een 
soort uitnodiging voor vrij 
reizen. Na deze situatie drie 
maanden tandenknarsend aan te 
hebben gezien, hebben we in ons 
deel van het land opnieuw 'road
blocks' ingesteld. Voor het 
veiligheidsprobleem zie ik maar 
één oplossing: de Amerikanen 
dienen ons zo snel mogelijk 
verantwoordelijk te maken voor 
onze eigen veiligheid.' 

Als ons de afgelopen dagen iets 
duidelijk is geworden, is het dat 

Feliciteer Vanunu 
In het Paasweekeinde heeft de SP de website 
Vanunu.nl geopend. Mordechai Van u nu is de Israë
lische atoomtechnicus die in 1985 onthulde dat 
Israël een uitgebreid kernwapenarsenaal heeft. 
De laatste 18 jaar heeft hij voor deze moedige daad 
in de gevangenis gezeten. Op 21 april is Vanunu 
vrijgelaten en via de website kun je hem feliciteren 
met zijn vrijlating, en tevens de Israëlische regering 
oproepen Vanunu zijn volledige vrijheid te gunnen, 
en hem niet onder huisarrest te plaatsen. • 
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Veel redenen en uitstekende mogelijkheden 
voor een grootse Europa-campagne 

'Stuur een 
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naar Brussel' 
De tiende juni nadert snel, de dag waarop de Nederlandse 
bevolking de 27 mensen kiest die haar de komende vijf jaar gaan 
vertegenwoordigen in het Europees Parlement. De verkiezingen 
zijn een graadmeter voor de politieke verhoudingen in Nederland, 
een mogelijkheid om onze stem in Brusselluider te laten klinken 
en een extra kans om het vertrouwen van de Nederlandse bevol
king te winnen: door duidelijk te maken dat ook wij vóór samen
werking zijn, maar tégen de manier waarop die nu gestalte krijgt 
in de EU. Een extra motivatie om heel stevig campagne te voeren, 
is de inschatting dat er van andere partijen op dit front weinig 
te verwachten valt. En dat we dus veel mogelijkheden krijgen om 
ons - ook in de media -te onderscheiden. Hoog tijd voor de vraag: 
hoe pakken we dat aan? 

De centrale boodschap in de 
campagne - die consequent uit
gedragen wordt op de posters, in 
het campagnelied en in de radio
en tv-spots - luidt: Stuur een 
waakhond naar Brussel. Nie
mand verwacht van de SP dat wij 
Europa wel even solidair gaan 
maken. De claim 'wij slaan fana
tiek aan als de belangen van 
gewone mensen in het geding 

zijn en het bestuur nóg verder 
van de bevolking komt af te 
staan' , is wél geloofwaardig 
en realistisch. En hij biedt 
veel creatieve gebruiksmoge
lijkheden. Een voorbeeld daar
van is de folder die op 17 en 18 
april is uitgedeeld bij de 
Amstel Goldrace: voorop een 
hond op een racefiets met leus 
'Fiets 'm Europa in' en bin-
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nenin de kop 'Niet blaffen náár, 
maar vóór de fietsers' . 

Het grootste deel van het campag
nebudget zal opgaan aan reclame 
op radio en tv, waarbij we de 
frequentie van onze boodschap
pen opbouwen naarmate de ver
kiezingsdag dichterbij komt. Er 
komt géén tour met lijsttrekker 
Erik Meijer door het land: er wor-



den veel debatten georganiseerd 
door universiteiten, debatcentra 
en dergelijke. Qua bezoek en 
media-aandacht zijn die veel 
interessanter dan eigen avonden. 
In de provinciëntour van Jan Ma
rij nissen zal het thema Europa 
gaandeweg uiteraard belangrij
ker worden. 

De 'teaser-posters', die bedoeld 
zijn als voorloper op, de echte 
campagne, zijn inmiddels in de 
afdelingen. Daarmee valt het 
beste te werken door er iets 
opvallend mee te doen, als start
schot. Niet hier en daar een 
poster plakken, maar een hele 
muur behangen. (En sein dan de 
krant in!) Verder zijn de posters, 
flyers en stickers waarop uit
gelegd wordt dat Europa best wel 
prijzig, ondemocratisch, inhalig, 
etcetera is, prima te gebruiken als 
standmateriaal op markten en bij 
debatten . 

Van kandidaten-profielen 
tot bewegende E-cards op 

onze Europa-site 

Het belang van internet in verkie
zingscampagnes neemt nog 
steeds toe, en dus zal 
www.europa.sp.nl optimaal in
gezet worden - met uiteraard een 
heel duidelijke link vanaf 
www.sp.nl. Op onze Europasite 
komen onder andere profielen 
van de kandidaten, het campag
nelied en het campagnefilmpje, 
bewegende e-cards om naar 
anderen te sturen, een stemwij
zer, en de mogelijkheid om een 
sms-bericht op te geven dat op de 
verkiezingsdag wordt verstuurd. 
Op papier zijn er al de 'voor
loop' -folders en -affiches en het 
verkorte verkiezi ngsprogramrna. 
Om te verspreiden komt nog een 
stemwijzer, een landelijke folder 
en een laatste-dagkaart. Alle 
leden krijgen daarnaast vlak vóór 
de verkiezingen nog een oproep 
rechtstreeks uit Rotterdam toe
gestuurd. En ook zijn er - op 
beperkte schaal - nog schuur-

sponzen te krijgen bij de lande
lijke partij: een inmiddels on
misbaar campagne-attribuut. 
Tenslotte komen er medio mei 
50.000 sleutelhangers met 
SP-winkelwagenmunt beschik
baar voor de afdelingen. Die 
kun je gebruiken voor een 
gerichte opkomstbevorderende 
straatactie in een winkelcen
trum bij de wijk met de laagste 
opkomst bij verkiezingen. Als 
je hier de lokale media tijdig 
over informeert en zorgt voor 
een goed verzorgde presentatie 
(bijvoorbeeld met een achter
grondwand van Dit Europa: 
best prijzig-affiches), dan kun 
je er een heleboel gratis publi
citeit mee maken. Bedenk dat 
de meeste media zich wan
hopig afvragen hoe ze de Euro
pese verkiezingen op een 
aansprekende manier kunnen 
behandelen! 

Elke afdeling moet iets 
aansprekends kunnen 

bedenken om de 
campagne onder de 
aandacht te brengen 

De mogelijkheden om als SP 
met lokale activiteiten op te 
vallen in de campagne zullen 
sowieso ruimschoots aan
wezig zijn. Veel andere par
tijen zullen beseffen dat hun 
euro-enthousiasme weinig aan
spreekt bij de kiezers , en het 
daarom houden bij een beperk
te campagne waarin het minder 
over Europa gaat, en meer over 
een landelijk kopstuk. Zet daar 
de wens van de media naast om 
toch iets van plaatselijke cam
pagne-activiteiten in beeld te 
brengen, en onze kansen zijn 
duidelijk. Met enige creati
viteit moeten alle afdelingen 
wel iets kunnen vinden waar
mee ze wat kunnen . Een wed
strijd waakhond tekenen met · 
stoepkrijt, grote borden over 
rare projecten met Europese 
subsidie van tomaten voorzien, 
het Europaplein omdopen in 
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Guldenplein, de verkiezing van 
de felste waakhond van Juinen, 
of een spelletje knikkeren op de 
markt met een Nederlander, een 
Duitser en Belg, om te bewijzen 
dat samenwerken ook kan zon
der EU-keurslijf... ga een 
avond brainstormen, werk de 
ideeën uit, en mail ze ook naar 
hvleeuwen@sp.nl, zodat andere 
afdelingen er ook van kunnen 
profiteren. 
Ook het informeren van mensen 
over Europa en het oproepen 
vooral wel te gaan stemmen, 
zijn wapens die goed ingezet 
kunnen worden: huis-aan-huis 
aanbellen en de stemwijzer 
afgeven - en aan de media laten 
weten dat wij een informatie
campagne opzetten om de 
opkomst te bevorderen. 

Samenvattend: bedenk een 
plan, maak een planning, wijs 
verantwoordelijken aan en voer 
het uit! Het materiaal om er 
iets moois van te maken, 
hebben we. 

Twintigduizend opvallende folders voor 
de tourfietsers en de toeschouwers van de 
Amstel Goldrace 

;:;;- l 

Fiets 'm Europa in! 
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riedruk b~t;t?.e:gQeude!:~,!!~ag 
Ouderendagen vindt op 5 juni de vierde natuurlijk de grote enquête naar 

. . . . de situatie in de verpleeg- en 
Ultvoermg plaats, m ~e Jaarbeurs m Utrecht. verzorgingshuizen die onlangs 

Evenals voorgaande Jaren staan een spet- is afgenomen door een aantal 

terend programma en een goede verzorging afdelingen samen met het 

borg voor een fijne, leerzame en Ouderenplatform. Deelname 

stimulerende dag. aan de dag staat open voor alle 
SP-leden van 55 jaar en ouder. 

Op het programma staat onder ment. Verder zijn er muzikale 
andere een toespraak van 
Jan Marijnissen en een discus
sie over de ouderenpolitiek in 
Europa met René Roovers, 
de nummer twee op de SP
lijst voor het Europees Parle-

intermezzo's, wordt de inwen
dige mens beslist niet vergeten 
en komen verschillende aspec
ten van de zorg aan bod: 
de problemen met huisartsen
posten, nut en bedreigingen 

Aanmelden kan met een brief 
of briefkaart naar: 
SP-Ouderenplatform, 
Leliestraat 26, 6101 LT Echt 
of met een mailtje aan 
jkuijpers@sp.nl. 

Wetenschappelijk bureau 
ontleedt volkshuisvesting in 
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De Nieuwe Woningnood heet het nieuw

ste rapport van het Wetenschappelijk 

Bureau van de SP. Nauwgezet ontrafelt 

auteur Nice Schouten het ontstaan van 

de huidige huisvestingsproblemen. 

Rijk, provincies, gemeenten, corporaties 

en commerciële ontwikkelaars: ieders 

bijdrage aan de enorme druk op de 

woningmarkt komt aan bod. Met als 

belangrijke conclusie dat liberalisering 

en versterking van de marktwerking ook 

op dit terrein grote problemen veroor

zaakt hebben. Het boekje bevat een schat 

aan achtergrondfeiten en is eigenlijk 

verplichte kost voor iedere SP' er die zich 

bezighoudt met volkshuisvestingsvraag

stukken. De Nieuwe Woningnood kan 

gedownload worden via www.sp.nl en 

is door afdelingen voor vijf euro te bestel

len via www.spnet. 

'De Nieuwe 
Woningnood' ----
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De nieuwe 
woningnood 
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Eruit gefietst 

Achteraf gezien heb ik de kop 'Fiets 'm erin' 
boven mijn vorige column in Spanning iets te 
letterlijk genomen: de zondag erna maakte ik op 
mijn sportfiets een enorme smak, nadat ik in een 
bocht een afscheidingsband tussen de rijbaan en 
de fietsstrook geraakt had. Resultaat: uit de 
roulatie. Petje af voor de mensen die dat in 
verkiezingstijd zonder gemor hebben opgevangen 
en ook nog tijd vonden voor het sturen van 
sympathieke beterschapswensen. 

We hebben nog twee weken tot de volgende 
Enige Echte Opiniepeiling, de verkiezingen van 
10 juni. Die weken kunnen het verschil uitmaken 
tussen een aardige of een fantastische uitslag. 
Juist bij een lage opkomst hakt het er flink in 
of wij onze achterban wél weten te mobiliseren. 
Zorg ervoor dat er geen folder, affiche, sticker 

blijft liggen, dan zal onze waakhond het de 
laatste dagen kunnen afmaken! 

Na de zomer begint de eerste serie scholingen 
voor potentiële kandidaten voor de gemeente
raadsverkiezingen van 2006. Degenen die daar 
nog niet mee bezig zijn zouden snel een plan 
moeten maken voor het scouten van talent, 
met als vuistregel: minstens twee keer zoveel 
geschikte, beschikbare en getrainde kandidaten 
als het aantal verwachte zetels. 
Als onderdeel van de voorbereiding voor de 
raadsverkiezingen kan enig zelfonderzoek ook 
geen kwaad. De afdeling Boxmeer heeft dat 
onlangs heel grondig aangepakt door een huis
aan-huis-krant te verspreiden waarin verantwoor
ding werd afgelegd over de afgelopen periode en 
de bevolking werd opgeroepen om zijn mening 
te geven over de fractie, de collegeleden en de 
afdeling. Veel mensen deden dat ook: grotendeels 
lovend, maar deels ook kritisch. 
De reacties op de enquête zijn inmiddels door 
middel van een nieuwe afdelingskrant bekend 
gemaakt, samen met de voorstellen van de Box
meerse SP voor de aangedragen onderwerpen. 
Houd je zelf eens de spiegel voor. dat wordt 
gewaardeerd. Zoals een van de reacties luidde: 
'Deze enquête is moedig.' • 

Paulus Jansen 
algemeen secretaris van de SP 

Europese Verkiezingen 

Do 10 juni 

Partijraad 

Za 19 juni, Amersfoort 

Cursussen 

Lokale Financiën en Politiek 

Rendement I 

Do 17 juni, Zwolle 

Lokale Financiën en Politiek 

Rendement 11 

Do 24 juni, Zwolle 

Zomerschool 2004 

22 juli t/m 25 juli 

29 juli t/m 1 augustus 

19 t/m 22 augustus 

26 t/m 29 augustus 
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Kamerleden en andereSP'ersschrijven 
regelmatig interessante opinie- artikelen 
in dag- en vakbladen. 
Spanning geeft in elke uitgave een 
overzicht van de recente opinies. 

De artikelen zelf kun je vinden op 
Internet: (http://www.sp.nl/tegenstltheorie/ 
opinies). Je kunt ze ook telefonisch 
bestellen bij de receptie van het 
landelijk secretariaat (01 0) 243 55 55. 
Noem dan wel het codenummer van 
het artikel dat je wilt hebben. 

Wet op de maatschappelijke onthouding? 
De signalen over de nieuwe Wet maatschappelijk 
ondersteuning (Wmo) stemmen niet vrolijk. 
Wordt het de Wet maatschappelijke onthouding? 
Henk van Gerven in Binnenlands Bestuur 
van 16 april 

Voetbalvandalisme vraagt niet om harder, maar beter beleid 
Sander Faas en Agnes Kant in Het Parool 
van 24 april 

Kernbom Israël mag geen taboe meer zijn 
Harry van Bommel en Kris/a van Velzen enAnja 

Meutenbelt in de Haagsche Courant 11."•1•1!1111~,.1 
van 24 apnl - • 

Centraal klachtenloket biedt burger meer mogelijkheden 
Om de consumentenbescherming te verbeteren, presen
teert Arda Gerkens een concreet voorstel voor een centraal 
loket waar burgers met hun klachten terecht 
kunnen. door Arda Gerkens 

ING steekt geld in landmijnen 
Krista van Velzen in het Financiee/e Dagblad 
van 2 7 april IM'I'I\III!P!I 

Welzijnswerk nooit privatiseren 
Gemeente en stadsdelen moeten leren van het Alcides
drama: de schandalen en het faillissement van het 
voormalige Amsterdamse gemeentebedrijf dat 
geprivatiseerd werd. 
Meta Meijer en Lucien Stöpler in Het Parool 
van 3 mei 

Kamer slaapt bij toelating Bt-11 maïs 
De Europese ministerraad zette eind april de deur open 
voor nieuwe transgene levensmiddelen. Krista van Velzen 
pleit voor een vaste Kamercommissie voor biotechnolo
gie. 
Krista van Velzen in het Agrarisch Dagblad 
van 12 mei 

Nieuwe omroepen bij CDA en PvdA taboe 
Door niet in te stemmen met een verlaging van het 
minimum aantalleden van 300.000 naar 150.000 kiezen 
CDA en PvdA voor de bestaande omroepen en tegen 
nieuwkomers. 
Ronald van Raak in De Volkskrant van 18 mei l!l!l\BI!" 
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Overijssel geeft tegengas Overijssel moeten hun aan
delen Essent niet verkopen, 
maar juist hun invloed aanwen
den om goedkope en zekere 
stroom- en gaslevering te 
garanderen zonder chaos in de 
dienstverlening.' 

aan privatisering energielevering 
De komende liberalisering van 
de energiemarkt op 1 juli is door 
de SP in Overijssel aangrepen 
voor een grote campagne. Mas
saal wordt de Overijsselse 
bevolking in een folder Stop de 
uitverkoop van de energie! op de 
hoogte gesteld van de nadelen 
die kleven aan de verrnarkting 
van deze nutsvoorziening. Cam
pagneleider Vincent Mulder 
somt er enkele op: 'De energie
bedrijven zijn reeds begonnen 
om met gigantische reclame
campagnes de klanten te besto
ken. De kosten daarvan zullen 
zeker in de energieprijs worden 
doorberekend. Ervaringen met 
privatisering in het buitenland 
laten zien dat service als grote 
kostenpost wordt gezien, waar
op bezuinigd zal worden. In de 
Verenigde Staten hebben de 
bedrijven jarenlang onderhoud 
verwaarloosd, met als gevolg 
veel en langdurige stroom
storingen. Maar bovenal zijn de 
kleinverbruikers in een veel 
zwakkere positie dan groot
verbruikende bedrijven, die wel 

een onderhandelingspositie 
hebben om een lage prijs voor 
stroom en gas te bedingen.' De 
folder bevat ook een oproep 
aan de lezers om hun klachten 
met de energiebedrijven te 

melden, en de aansporing om 
de volgende petitie te onder
tekenen: 'JA, ook ik vind de 
privatisering van de energie
voorziening een slechte zaak. 
De provincie en gemeenten van 

Meer info: 
Vincent Mulder (074) 242 19 97 

Zomerschool 2004 in aantocht 
Maar liefst vier uitvoeringen 
van de Zomerschool 2004 zijn 
in aantocht. Van donderdagmid
dag tot zondagmiddag kun je 
daar terecht voor pittige col
leges van gastdocenten die echt 
wat te melden hebben, voor ver
rassende en leerzame excursies 
en natuurlijk ook voor de nodi
ge ontspanning. Gezien het 
succes van de zomerschool 
2003 is er nauwelijks gesleuteld 
aan de opzet. Wel zijn er natuur
lijk nieuwe gastsprekers en 
nieuwe onderwerpen. 
De zomerschool 2004 wordt 
gehouden: 
• Donderdag 22 t/m 

zondag 25 juli 
• Donderdag 29 juli t/m 

zondag 1 augustus 

• Donderdag 19 t/m 
zondag 22 augustus 

• Donderdag 26 t/m 
zondag 29 augustus 

De kosten komen grotendeels 
voor rekening van de landelijke 
partij, maar van de deelnemers 
wordt wel een bijdrage 
gevraagd. Het aantal plaatsen is 
beperkt tot zestig. Daarbij geldt: 
wie het eerst komt, het eerst 
maalt. 

Opgeven kan met een mailtje 
aan studiecentrum@sp.nl. 
Met vragen kun je terecht bij 
Rosita van Gijlswijk, 
rvgijlswijk@sp.nl of 
(010) 243 ss 64. 

Brede actie redt buslijnen met een grote groep kinderen van 
Zandvoort naar Haarlem gefietst. 
De kinderen boden de protesten 
aan en maakten de statenJeden 
duidelijk dat zij in de toekomst 
altijd naar school moeten fietsen 
-ook in het donker in de winter. 
De actie had succes: de hele visie 
is van tafel. Statenlid Mienk 
Graatsma vertelde dat hij nog 
nooit zo'n ommezwaai meege
maakt had. Alleen GroenLinks 
bleef vasthouden aan de provin
ciale visie.' 

Het was een gezamenlijke actie 
met andere partijen en ook met 
de FNV en ROVER. Hoe ver
liep de samenwerking? 'Heel 
goed. We hebben echt steun 
gehad aan de plaatselijke par
tijen en de PvdA. En in de media 
is uitstekend naar voren geko
men dat wij de initiatiefnemer 
waren. 

Massaal verzet, vooral vanuit Zandvoort gevraagd geza-
Zandvoort, rekende in Noord
Holland af met een provinciale 
OV-visie die onder andere de 
opheffing van een aantal bus
lijnen inhield. Initiatiefnemer 
Ingrid de Leeuw van de Zand
voortse SP: 'We werden gealar
meerd door een klein stukje in 
de krant, en hebben toen met
een de SP-afdelingen in de re
gio en de andere partijen in 

menlijk in actie te komen. Dat 
is uitstekend gelukt. Alleen al 
in Zandvoort hebben we ruim 
vierduizend protesthandteke
ningen verzameld, onder an
dere door een dag op de markt 
te staan bij een zelf gemaakte 
bushalte met het bord Binnen
kort opgeheven. 
Toen de zaak besproken werd 
in de Statencommissie zijn we 
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Meer info: 
Ingrid de Leeuw 
(023) S71 92 24 
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Rood sein voor de ammonia 
Met een actiekrant zijn de afdelingen langs de 
spoorlijn van Geleen naar Velsen-Noord de mensen 
aan het informeren over de gevaren die het ammo
niakvervoer met zich meebrengt. Ook inventari
seren ze in hoeverre gemeenten een rampenplan 
hebben klaarliggen en wat de burgemeesters 
vinden van de transporten. 

Op 17 juni 2003 ontspoorde 
een ammoniaktrein in Half
weg, waarbij een wagon 
honderden meters werd mee
gesleurd. Als hij daarbij een 
obstakel geraakt had, had dat 
volgens rampdeskundigen 
honderden levens kunnen kos
ten. Het ongeluk heeft de ogen 
geopend van bestuurders en 
veiligheidsexperts, maar maat
regelen zijn nog uitgebleven. 
Met de actie dringt de SP erop 

aan, dat er wel wat gebeurt: de 
productie en verwerking van 
ammoniak dienen op één Joea
tie geconcentreerd te worden, 
waardoor de noodzaak van de 
transporten vervalt en de bewo
ners langs het spoor niet langer 
onnodig blootgesteld worden 
aan de risico's. De situatie lijkt 
sterk op die van het chloor
vervoer per spoor, waarover na 
actievoeren besloten is dat het 
verregaand wordt verminderd. 

Hengelose kinderen kiezen 
alvast de speeltoestellen 
die de gemeente maar niet 
wil plaatsen 
Hoe zet je een trage gemeente 
tot actie aan, die wel belóóft 
dat er nieuwe kinderspeel
toestellen komen in de binnen
stad, maar daar niets aan doet? 
De afdeling Hengelo deed het 
met de volgende actie. Op twee 
zaterdagen werden bij een 
kraam in het stadshart grote 
borden neergezet met foto's 
van een aantal verschillende 
moderne speeltoestellen. 
Passerende kinderen werd 
vervolgens gevraagd door het 
plakken van stickers hun voor
keur aan te geven. De actie 
sloeg aan: honderden kinderen 
lieten weten waarop ze het 
liefst spelen: het toestel dat de 

meeste mogelijkheden biedt, 
waaronder glijden en klimmen. 
In de gemeenteraad had de 
SP-fractie al bij herhaling 
aandacht gevraagd voor de 
terugplaatsing van speeltoestel
len jn de binnenstad, die bij de 
renovatie van het centrum 
verdwenen waren. 'In juni en 
in november 2003 heeft de 
wethouder toegezegd dat de 
toestellen er komen,' meldt 
raadslid Mariska Ten Heuw. 
'Dat hij moet nu eindelijk eens 
gaan waarmaken. Die bood
schap zullen we aan hem 
overbrengen als we de vol
geplakte stickerborden komen 
aanbieden.' • 

Het startschot van de campag
ne Rood sein voor de ammoni
aktrein werd op 17 mei in 
Haarlem gegeven door Kamer
lid Krista van Velzen. In aan
wezigheid van burgemeester 

....... : ' •. t-t l 

Van Hoogdalem-Arkema 
plaatste zij samen met aantal 
medestanders een stootblok 
dat de ammoniaktrein op 
symbolische wijze moet tegen
houden. • 

Een groot plan vraagt 
om langdurige en sterke 
SP-bemoeienis 
De gemeente Arnhem maakt plannen voor een 
enorm stadsvernieuwingsproject genaamd Rijn
boog. De plaatselijke SP-afdeling heeft het plan tot 
speerpunt voor de komende jaren benoemd -
omdat ze het niet ziet zitten. 

Fractievoorzitter Gerrie Elfrink 
'Het plan is megalomaan en 
mediterraan. Het zou zeker niet 
misstaan in bijvoorbeeld 
Miami, Sidney of aan de Cote 
d' Azur. Voor Arnhem is Rijn
boog, dat naar schatting een 
miljard euro gaat kosten, echter 
veel te groot en dus misplaatst.' 

'En op de besluitvorming is 
héél veel aan te merken: in 
2002 bijvoorbeeld hebben wij 
een motie ingediend voor een 
referendum over het plan. Er is 
toen besloten een commissie 
van raadsleden onderzoek te 
laten doen naar eventuele alter
natieve plannen. Die bleken er 
te zijn, maar werden door de 
toenmalige wethouder meteen 
van tafel geveegd. Vervolgens 
is ook het referendum nooit 

meer ter sprake gekomen. Wij 
vinden dat het alsnog gehou
den moet worden. Momenteel 
verspreiden we daarom een 
actiekrant in de hele stad waar
in we onze visie geven op de 
plannen en campagne voeren 
voor betere inspraak, waar
onder een referendum. Ook 
werken we hard aan een Rijn
boogwebsite, waarop iedereen 
zijn visie kan geven op de 
plannen. Rijnboog zal de 
komende jaren een heel 
belangrijk onderwerp zijn in 
de Arnhemse politiek. Voor 
ons is het duidelijk dat wij in 
alle discussies over het plan 
een vooraanstaande plaats 
moeten opeisen. Daarmee 
maken we nu een stevig begin 
door de huis-aan-huiskrant te 
verspreiden.' • 
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De discussie tussen Harry 
Vossen Wim Herstel in 
de vorige Spanning 
heeft de tongen los

gemaakt. Enkele reacties 

Gasboren in de Waddenzee? 
Het nieuwe kolonialisme 
Als geleerden met wetenschap
pelijk gefundeerde meningen 
over elkaar heen buitelen, raak 
ik de draad kwijt. Na jarenlang 
goed georganiseerd verzet is er 
eindelijk een flinke bres gesla
gen in de verdediging van onze 
nationale natuur. 
Het doet mij veel pijn om te zien 
dat Nederland haar meest kost
bare natuurgeschenk verkwan
selt: de kraamkamer van Europa, 
een uiterst kwetsbaar gebied dat 
maximale bescherming verdient. 

De Nederlandse regering ziet in 
de Wadden geen fragiel en uniek 
natuurgebied. In de visie van 
ons kabinet is natuur en milieu 
ondergeschikt aan het belang 
van de economie. 
'It's the economy, stupid!' Een 
beroemde uitspraak die ook nu 
voor onze Wadden opgaat. De 
Wadden gaan ten onder aan 
onvervalste hebzucht. Een wel
kome injectie van 9,5 miljard 
euro in de stagnerende Neder
landse economie. Ik geloof niet 

Commissie Meijer trekt 
politieke conclusies 
Het standpunt van Wim Herstel 
in de laatste SPanning heeft me 
met stomheid geslagen. Hij stelt 
onder meer dat we 'verheugd 
zouden moeten zijn om de uit
komst van het onderzoek dat 
onomstotelijk bewijst dat gas
winning geen schade toebrengt'. 
Dit is nogal een krasse bewering! 
Er is namelijk niets 'onomstote
lijk' bewezen, sterker nog, het 
rappott van de commissie Meijer 
is geen wetenschappelijk rapport, 
maar een politiek rapport. Sinds 
vorige onderzoeken zijn geen 
nieuwe zienswijzen aan het licht 
gekomen, sterker nog, er is sinds 
1999 nauwelijks meer onderzoek 
verricht. De commissie beoor
deelt eerdere rapportages- waar
onder een studie uitgevoerd door 
de NAM!- en trekt daar simpel
weg andere conclusies uit om de 
weg voor gaswinning vrij te 
maken. Het is een politieke val
kuil, milieu is 'uit' en winning zal 
nu minder discussie opleveren 
dan vier, vijf jaar geleden. Daar 
moeten wij als SP niet intrappen. 

Om te constateren dat het slecht 
gesteld is met het waddengebied, 
hoef je het rapport Meijer niet te 
lezen. Vanwege een (politiek) 
schuldgevoel probeert de com
missie met de 'oplossing' van 
gaswinning te verdoezelen wat 
allang had moeten gebeuren: 
het Waddengebied beschermen 
tegen schadelijke activiteiten. De 
werkelijke gevolgen van gaswin
ning kennen allerlei onzeker
heden en het gezegde zegt niet 
voor niets: bij twijfel niet doen. 
Schade aan de natuur wordt pas 
dán gemeten wanneer er eerst 
een activiteit heeft plaatsgevon
den. Dat blijkt met de mechani
sche kokkelvisserij zo, dat risico 
lopen we met gaswinning. En 
wanneer het te laat blijkt, waar
mee moeten we dán repareren? 
In ons landelijke verkiezings
programma staat: 'Pogingen 
van de Nederlandse Aardolie
maatschappij of andere bedrij
ven om naar gas te boren in de 
Biesbosch moeten door de 
overheid verhinderd worden. 

dat de gemiddelde Nederlander de 21ste eeuw! Met dat verschil, 
er in positieve zin iets van gaat 
merken in zijn portefeuille. 
Met het geld dat de Wadden (als 
tegenprestatie) ontvangen, kan 
men (eindelijk) achterstallig 
natuuronderhoud verrichten. Dit 
is het nieuwe kolonialisme van 

dat we nu onze eigen natuur
bronnen leegroven en een paar 
van gemeenschapsgeld betaalde 
'kraaltjes en spiegeltjes' achter
laten. 

Han Meij, Amersfoort 

Is de SP zo naïef'? 
Boren in de Waddenzee? In het 
huidige standpunt van de partij 
zie ik de draai al komen. Ik snap 
dit werkelijk niet. We laten ons 
omkopen met een stukje van de 
gigantische winsten die straks 
uit de opbrengsten van het gas 
uit de Waddenzee gemaakt wor
den. De bekende truc. Een klein 
visje uitgooien om een grote te 
vangen. Waarom trappen we 
daar in? 
Een serieus wetenschappelijk 
onderzoek? Wie is er nog on
afhankelijk bij de samenstelling 
van het rapport 'Ruimte voor de 
Wadden'? Een mooi trio: Wim 
Meijer (ex-voorzitter Raad van 
Bestuur Rabobank, commis
sariaten, PvdA), Lodders (ex
voorzitter CDA), Hermans (ex
minister, VVD). 
Objectief oordeel? Vergeet het 
maar! Kijk eens bij de leden van 

Dat geldt evenzeer voor de 
Wadden. Naast boringen be
dreigen andere economische 
activiteiten, zoals mechanische 
kokkelvisserij, dit internatio
naal unieke natuurgebied. 
Verdere exploitatie van de 
Wadden moet onmogelijk wor
den, door het gebied een 
nieuwe, allesomvattende en 
gegarandeerde status te geven 
van 'nationale wildernis van 
internationale betekenis'. 

de projectgroepen: Alterra en 
IMSA van Wouter van Dieren. 
IMSA was al jaren vóór gasbo
ringen. Kijk ook eens naar de 
opdrachtgevers waarvan Alterra 
en IMSA leven: zoals nota bene 
de NAM. Objectief oordeel? 
Vergeet het maar! Zelfs van een 
universiteit kun je niet zeker 
zijn, nu ze ook steeds meer 
afhankelijk worden van op
drachten uit het bedrijfsleven. 
Wie wil serieus beweren dat dit 
onderzoek met objectieve maat
staven is geschied? Is Wim Her
stel zo naïef? Zijn we als SP zo 
naïef? En van de marketingterm 
win-winsituatie word ik echt 
misselijk. 
Wat is er over van de actievoer
der Krista van Velzen? Ik hoop 
alles. Hou je rug recht! 

Wim van Gammeren, Amersfoort 

We verwijten andere partijen 
dikwijls dat ze hun verkie
zingsprogramma met handen 
en voeten treden, maar doen 
met de discussie over het wad
dengas niets anders. Wat mij 
betreft gaat niet alleen het 
advies van de comm1sste 
Meijer over de kokkelvisserij 
in de prullenbak, maar ook dat 
over de gaswinning. 

Hanny Palmen·Lehmann, Ferwert 
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Wat te doen met de 
na-oorlogse woonwijken: 

of 

renoveren? 
Zo'n 150 huuractivisten, SP'ers en andere 
betrokkenen bij de volkshuisvesting discussieer

den op 23 april in het Nederlands Architectuur

instituut (NAi) met een aantal spraakmakende 

gasten over de vraag 'Slopen of renoveren?' 

Een verslag. 

De massale herstructurering -
veelal sloop - van vroeg-naoor
logse woonwijken in Nederland 
inspireerde het NAi in Rotter
dam tot een tentoonstelling on
der de titel De grote verbou
wing. Rond de expositie waren 
al enkele debatten georganiseerd 
- maar nog geen waarvoor de 
bewoners van de herstructure
ringswijken uitgenodigd waren. 
'Dat moet nodig veranderen,' 
vond oud-Kamerlid- en nog al
tijd actievoerder - Remi Poppe. 
Hij regelde sprekers, verwierf 
de medewerking van het NA i en 
nodigde binnen en buiten de SP 
belangstellenden uit. Met als re-
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sultaat dat professor André 
Thomsen, hoogleraar woning
verbetering en woningbeheer 
op een warme vrijdag de aftrap 
kon geven van een leerzame 
middag. · 

'Corporaties grijpen 
blindelings naar 

sloop-nieuwbouw 
als oplossing' 

Thomsen wees erop, dat Neder
land zo' n 6,5 miljoen huizen 
telt, en dat er dit jaar hooguit 
60.000 nieuwbouwwoningen 
worden opgeleverd. 'Dat is 
minder dan één procent van de 

totale voorraad. En dat bete
kent dat de woonwijk van de 
toekomst al bestaat. Bij een 
bouwproductie van minder dan 
één procent van de bestaande 
voorraad ziet Nederland er 
over dertig jaar niet veel anders 
uit dan nu.' 
De geringe productie en de 
voortgaande gezinsverdunning 
(minder mensen per woning) 
zorgen voor een langdurige 
schaarste. Wat dus nodig is, 
concludeert de hoogleraar, is 
cyclusverlenging: verlenging 
van de periode waarin een 
woning meegaat. 'Dát zou de 
hoofdzaak moeten zijn van de 
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nota Ruimte. Anders loopt het 
muur- en muurvast.' 
Thomsen presenteerde vervol
gens de voorlopige uitkomsten 
van een onderzoek dat hij 
gehouden heeft naar de sloop
plannen en sloopmotieven van 
de woningcorporaties in de 
periode 1993 tot 2013. Daarin 
heeft hij 56 corporaties geïnter
viewd die samen 521.573 
woningen beheren, ruim twintig 
procent van de voorraad aan 
sociale huurwoning~n. De uit
komsten zijn volgens de hoog
leraar 'representatief voor het 
beleid, en indicatief voor de 
trend.' 
In de afgelopen tien jaar heb
ben de onderzochte corporaties 
35 .000 huizen gesloopt. Voor 
de komende tien jaar plannen 
ze 125.000 huizen te slopen. In 
de Randstad is het verschil nog 
groter: daar zijn in tien jaar 
11.000 huizen gesloopt en staan 
78.000 huizen op de slooplijst 
voor de komende tien jaar. 
Thomsen vergeleek ook de 



sloopkans voor een corporatie
woning met die van een com
merciële verhuurder. Daaruit 
blijkt dat de kans om gesloopt te 
worden voor een corporatie
woning twaalf keer zo groot is. 
Als sloopmotief verwezen de 
corporaties in de meeste geval
len naar de slechte bouw- en 
woontechnische kwaliteit. 'Bij 
doorvragen bleek het echter 
vaak te gaan om de kwaliteit 
van de bewoners.' 
Thomsen concludeert, dat veel 
betrokkenen er een geheime 
agenda op na houden, als het 
gaat om de vraag wel of niet slo
pen: 
• gemeente: 'renoveren kost, 

slopen levert op' 
• woningcorporatie: oudere 

voorraad is 'cash cow', 
locatie biedt nieuwe 
mogelijkheden 

• architect: nieuwbouw is 
makkelijker en mooier 

• bouwbedrijf: nieuwbouw 
levert minder risico op 

• bewoners: sloop lost sociale 
problemen op. 

Volgens Thomsen maakt een 
aantal zaken het noodzakelijk 
dat er een openbare maatschap
pelijke discussie komt over 
de vraag sloop of renovatie?: 
'de geplande sterke toename van 
sloopactiviteiten, de herhuisves
tingsproblemen, het 'afschrijven' 
van buurten, de magere moti
vering van veel sloopplannen 
en de geringe rol die de bewo
ners hebben bij sloopplannen.' 
Renoveren biedt volgens de 
hoogleraar heel wat voordelen 
op boven sloop en nieuwbouw. 
Het zorgt voor meer aanbod
differentiatie en daardoor extra 
keuzevrijheid en meer mogelijk 
heden voor een wooncarrière. 
Daarnaast pakt het beter uit 
voor de versterking van de so
(;iale cohesie en het draagvlak 
onder de herstructurering. Het 
levert minder problemen op met 
herhuisvesting, spaart cultuur
historisch waardevolle com-

plexen en wijken, is duurzamer 
en levert minder afval op en een 
gunstigere gunstige prijs/presta
tieverhouding. 
'Het kan zijn dat corporaties 
vinden dat de grond ergens te 
duur is voor goedkope wonin
gen. Dat is een valide discussie. 
Maar voer die dan in het open
baar, niet in een achterkamertje. 
Nu wordt de volkshuisvesting 
steeds bepaald door het proces 
van de 'hit and run-market'. Het 
zijn steeds korte-termijnbelan
gen die de dienst uitmaken. 
Corporaties grijpen blindelings 
naar sloop-nieuwbouw als op
lossing. Ik pleit ervoor dat ze de 
hele gereedschapskist gebrui
ken.' En de uitsmijter: 'Wie de 
woonklant niet eert, is het behe
ren niet weerd'. 

'Het tij keert al -
veel sloopplannen zullen 
niet uitgevoerd worden' 

Na de stevige argumenten en 
heldere conclusies van Thom
sen, zorgde stedenbouwkundige 
Ashok Balotra in een haast poë
tische bijdrage vooral voor twij
fel: 'Van belangen naar verlan
gen - naast aanleidingen ook 
verleidingen.' 'Kijk naar de 
Bijlmer voor de herstructure
ring: willen we dat behouden? 
Willen de mensen daar blijven 
wonen? De zaak is heel com
plex. Het is niet zo, dat stoppen 
met slopen alle problemen 
oplost.' De stedenbouwkundige 
pleitte voor 'civic pride', bur
gerlijke trots: mensen moeten 
trots zijn op hun wijk. Nog 
enkele fraaie uitdrukkingen: 
'wijken voor de rijken? Nee. 
Omarm de armen.' En: 'Ik ge
loof in de maakbaarheid, niet in 
de marktbaarheid.' 

Aan directeur Jan Schuyt van 
woningstichting De Alliantie 
vervolgens de ondankbare taak 
om voor de verhuurdersinbreng 
te zorgen. Hij verklaarde de for
se sloopplannen met een verwij-

zing naar de jaren tachtig. 'Toen 
is eenzijdig in gezet op behoud 
en herstel van woningen, en is 
men daarin te ver doorgescho
ten.' Volgens Schuyt zijn veel 
wijken te eenzijdig samen
gesteld ('negentig procent 
sociale huur') en is het van 
groot belang die wijken aan
trekkelijk te maken voor mid
dengroepen. Het samenvoegen 
van woningen kan daarbij niet 
als middel ingezet worden, om
dat het onbetaalbaar is. 
Schuyt signaleerde verder dat 
de trend in corporatieland aan 
het veranderen is: 'Op grote 
schaal wordt momenteel terug
gekomen op eerdere sloop
besluiten, vanwege de grote 
vraag naar sociale huurwonin
gen.' 

NAi-onderzoeker Jacqueline 
Teilinga schreef het boek De 
grote verbouwing bij de gelijk
namige tentoonstelling. Daar
voor documenteerde ze dertien 
wijken en verzamelde ze veel 
feiten en cijfers over sloop. 
Haar conclusie: 'De sloop volgt 
de grenzen van het corporatie
bezit. Er zit geen stedenbouw
kundige visie achter.' Ze wees 
op ook de kwaliteiten van de 
wijken die nu gesloopt worden. 
'Daaraan ligt een idee ten 
grondslag over sociale saam
horigheid, hoe je die kunt 
stimuleren. Vroeger werd na
gedacht over een wijk. Nu is de 
marktvraag leidend.' Haar plei
dooi: bouw in de oude wijken 
aan de nieuwe toekomst. 

Koffiedrinken 
zonder ruzie? 

Huurdersparticipatie 
geslaagd!' 

Mieke Schulte van de Woon
bond ging in op de betrokken
heid van de huurders. 'Vorig 
najaar hebben we een onder
zoek gedaan naar de bewoners
participatie bij sloopplannen. 
Daaruit bleek dat de huurders 
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'ontevreden tot zeer ontevreden' 
zijn over hun inbreng, terwijl ge
meenten en corporaties juist 
'zeer tevreden' zijn over de mate 
waarin huurders geparticipeerd 
hebben. Voorlichting geven en 
koffie drinken zonder ruzie te 
maken? Iedereen tevreden, lijkt 
hun visie te zijn. Wij denken daar 
anders over. Bewoners moeten 
de mogelijkheden krijgen te on
derhandelen. En in de wet zou 
het initiatiefrecht voor bewo
nersgroepen vastgelegd moeten 
worden: staat 75 procent van de 
bewoners achter een idee? Dan 
moet het uitgevoerd worden.' 
Uit het Woonbondonderzoek 
bleek ook dat de bewoners in de 
helft van de gevallen totaal niet 
betrokken is bij het maken van 
de plannen. 'En waar ze wel be
trokken waren bij de planvor
rning, hadden ze meestal te wei
nig invloed. Terwijl ook blijkt, 
dat de plannen leuker worden als 
de bewoners van het begin af 
meepraten. Dan keren er meer 
mensen terug in de wijk en 
komen er meer voorzieningen.' 
Teilinga viel haar bij: 'Ik heb 
twee jaar krantenknipsels ver
zameld over slopen en nieuw
bouw uit Aedesmagazine en 
Cobouw. Daartoe is nooit over
gegaan op initiatief van de 
bewoners, en het is nooit 
gebeurd in nauwe samenwerking 
met de bewoners.' 

Dat jaren vijftig-portiekflats uit
stekend bij de tijd te brengen 
zijn, bewees architecte Wendy 
Voorwinde aan de hand van een 
voorbeeld uit de wijk Kalsdonk 
in Roosendaal. Drie flats met 
negentig portiekwoningen zijn 
daar voorzien van losstaande 
galerijen met brede bruggen naar 
de huizen. Ook zijn er gemeen
schappelijke ruimtes toegevoegd 
en zijn de voormalige portieken 
bij de huizen getrokken. 'Het 
project is financieel gunstiger 
dan sloop en nieuwbouw en uit 
de evaluatie blijkt dat de bewo
ners enthousiast zijn.' • 

7 



Politici maken geen geïntegreerde maatschappij - maar moeten wel de voorwaarden scheppen 

• • 
ISie 0 

Hoe bevorderen we de integratie? De voorstellen 
van de Tweede-Kamerfractie op hoofdlijnen. 

'Het Nederlandse integratie
beleid is tot nu toe onvoldoende 
geslaagd. Laten we kijken hoe 
dat komt en hoe we het kunnen 
verbeteren.' Dat was de kern van 
de aangenomen motie Marijnis
sen die in 2002 leidde tot de 
instelling van een parlementair 
onderzoek naar het integratiebe
leid. De commissie Blok voerde 
het onderzoek uit en concludeer
de in haar rapport dat vooral de 
vrijblijvendheid bij de inburge
ring en de achteloosheid waar
mee de groeiende segregatie lan
ge tijd werd geaccepteerd, de 
grote manco's geweest zijn van 
het integratiebeleid van de afge
lopen dertig jaar. 

De SP-fractie sprak waardering 
uit voor het werk van de commis
sie, onderschreef de conclusies 
en ging aan de slag met voorstel
len voor de toekomst - waarbij 
dankbaar gebruikt werd gemaakt 
va~ de nota 'Hoe gaat het?' uit 
november 2003. Daarin staan de 
meningen van zo'n vijfhonderd 
Turkse en Marokkaanse Neder
landers over het integratiebeleid 
en het deels daarmee samenhan
gende segregatieproces. 
Kern van de SP-visie is het 
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bevorderen van integratie en het 
tegengaan van segregatie. Daar
bij is het uitgangspunt dat politici 
geen geïntegreerde maatschappij 
kunnen maken: mensen moeten 
dat zelf doen. Om hen dat moge
lijk te maken, moet de politiek 
wel voor de noodzakelijke voor
waarden zorgen. 

Aparte actieplan in de 
maak voor gemengd 
wonen en onderwijs 

Belangrijke terreinen waarop nu 
sprake is van een ontwikkeling 
naar segregatie die doorbroken 
moet worden, zijn het onderwijs 
en de huisvesting. Juist omdat er 
eindelijk politieke erkenning is 
voor het . belang van gemende 
scholen en gemengde wijken is 
een apart SP-actieplan in de 
maak. Het zal uitgebreide con
crete voorstellen bevatten om 
te komen tot een meer even
redige bevolkingsopbouw via 
het volkshuisvestingbeleid en 
woningtoewijzing; en concrete 
voorstellen voor bindende 
afspraken tussen gemeenten, 
scholen en ouders over gemengd 
onderwijs. Ook de gewichten
regeling, de ouderbijdragen, de 

acceptatieplicht en onze visie 
op Grondwetartikel 23 komen 
daarbij aan bod. 

Op onderwijsgebied moet daarnaast nog 
meer gebeuren. 
• Scholen moeten meer mogelijkheden krijgen om leer

lingen te begeleiden en schooluitval te voorkomen, 
met behulp van (allochtone) leerlingbegeleiders en 
schoolmaatschappelijk werk. 

• Het 'megascholen-beleid' moet omgebogen worden in 
de richting van schaalverkleining: kleinere scholen en 
kleinere groepen, waarin minder sprake is van anoni
miteit van leerlingen. 

• Het VMBO moet hervormd worden, onder andere om 
het grote aantal uitvallers- waaronder veel allochtone 
leerlingen- tegen te gaan. (Voorstellen hiervoor zijn 
verwoord in de SP-nota 'HetVMBO verdient beter') 

• Er moet een leer-werk-recht komen voor niet-leerplich
tige uitvallers en werkloze jongeren tot 23 jaar: 
een recht op en plicht tot werk met een scholings
component. 

• In het onderwijs moet expliciete aandacht komen voor 
wat ons in Nederland bindt. Geschiedenis en maat
schappijleer dienen aandacht te schenken aan het 
ontstaan en bestaan van bepaalde waarden en daaruit 
voortvloeiende normen. Levens- en wereldbeschou
wing hoort thuis in het lespakket van het basis-, 
middelbaar- en beroepsonderwijs. 

• De inspectie moet ook gaan controleren of scholen 
de integratie niet belemmeren. Zo moet ongelijke 
behandeling van jongens en meisjes binnen een 
school, bijvoorbeeld door gebruik van verschillende 
klassen of ingangen, worden aangepakt. 
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lnburgering mag niet 
vrijblijvend zijn 

Over het vormgeven van de 
noodzakelijke inburgering 
wordt gesteld dat het leren van 
Nederlands en het zich oriën
teren op de Nederlandse samen
leving een zaak en taak is van 
mensen zelf, en dat de overheid 
moet zorgen voor voldoende 
kwalitatief goede onderwijs
faciliteiten. Van allochtonen 
mag gevraagd worden om kan
sen te grijpen en ook volledig te 
benutten. Taalcursussen moeten 
verplicht gesteld kunnen wor
den, wat voor werkloze alloch

tonen nu al zo is. Daarnaast 
moet prioriteit gegeven worden 
aan opvoeders: het krijgen van 
kinderen en het opschool plaat
sen van kinderen zijn uitsteken

den momenten om allochtone 
Nederlanders een aanvullende 
taal- en inburgeringcursus aan 
te bieden, in het belang van goe
de begeleiding van hun kind. 
Deze cursussen dienen bekos
tigd te worden door de overheid. 
Uitval of niet afmaken van cur
sussen is niet acceptabel. Wie de 
cursus begint, is ook financieel 

verantwoordelijk. Vrijblijvend
heid kan bestreden worden door 
een voorschot te vragen dat na 

succesvolle afronding wordt 
terugbetaald 

Geen leeftijds- of 
inkomenseisen aan 
nieuwkomers, wel 
inburgeringseisen 

De fouten die zijn gemaakt bij 
de opvang van 'oudkomers' 
moeten we voorkomen bij 
nieuwkomers. Als de overheid 
regels vaststelt die het mogelijk 

maken om in Nederland te 
komen wonen, moet de over
heid ook zorgen voor optimale 
inburgering. 

Voorstellen: 
• koppelen van het verlenen 

van een permanente verblijfs
vergunning aan succesvolle 
afronding van een inburgering
cursus; 

• de financiële verantwoordelijk
heid voor de inburgering bij 
de immigrant leggen. (Met een 

sociaalleenstelsel om te 
voorkomen dat cursussen 
voor bepaalde migranten niet 
betaalbaar zijn.) 

Huwelijksmigratie is vooral een 

gevolg van falende integratie, 

Om de inburgering van 'oudkomers' 
te bevorderen moet de overheid: 
• meer investeren in laagdrempelige taalscholen 

in de wijken; 
• zorgen voor een breder, beter en gevarieerder 

cursusaanbod; 
• wachtlijsten voor taal- en maatschappelijke 

oriëntatiecursussen opheffen 

• bezuinigingen op inburgering schrappen 
• taalscholen helpen om samen te werken 

met consultatiebureaus, maatschappelijk werk, 
jeugdzorg en GGD; 

• geen marktwerking toestaan in het aanbod 
van inburgeringscursussen; 

• scholen faciliteren die een oudercursus 
aanbieden; 

• cursisten financieel verantwoordelijkheid stellen 
voor het afmaken van de cursus. 

en vervolgens ook weer een 
nieuwe belemmerende factor. 

Het Sociaal en Cultureel Plan
bureau concludeert dat het 
opleidingsniveau van huwe
lijksmigranten uit Marokko 
en Turkije erg laag is en 
daarom een belemmerende 
factor vormt voor hun integra
tie. Zij hebben bijvoorbeeld 
heel veel moeite met het Neder
lands. Om de kans van slagen 
in Nederland te vergroten, moet 
de eis gesteld worden dat in het 
land van herkomst gestart 
wordt met de inburgering. 

Voorstellen: 
• een eenvoudige basistoets 

taal (vijfhonderd woorden 
lezen en schrijven) en oriën
tatie dient als eis voor een 
voorlopige verblijfsvergun
ning; 

• de verantwoordelijkheid 
(ook financieel) voor het 
te behalen niveau voor de 
inburgering wordt gelegd bij 
de huwelijksmigrant en de 
partner; 

• er komen geen extra leeftijds
eisen om een verblijfsvergun

ning te krijgen of extra 
inkomenseisen aan de ontvan
gende partner. Dat zijn 
drempeleisen, geen eisen die 
de inburgering bevorderen. 
Voorbereiding vragen op het 
gebied van taal en oriëntatie 
is een veel zinvollere voor
waarde voor toelating. 

Emanciperen doe je zelf 

Mensen moeten vrij zijn zich te 
kleden zoals ze willen. Met die 
kleding, zoals een hoofddoek, 
drukken ze vaak wel uit, bij wel
ke groep ze horen. De politiek 
gaat daar echter niet over. 
Vanzelfsprekend speelt het een 
rol in de emancipatiediscussie. 
Maar emanciperen moetje voor
al zelf doen. Dwang en verboden 
werken daarin contraproductief. 
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Een uitzondering moet worden 
gemaakt voor functies in het pu
blieke domein waar een uniform 
gedragen wordt om een neutrale 
uitstraling te hebben. Een ande
re uitzondering moet wordt 
worden gemaakt bij belemme
ring in functioneren; het dragen 
van een burka's; in het onder
wijs moet bijvoorbeeld om die 

reden niet worden toegestaan. 
Scholen kunnen eigen kleding

codes hanteren. Op het moment 
dat zij een belemmering opwer
pen voor allochtone leerlingen, 

bijvoorbeeld met het gevolg dat 
de school wit blijft, moeten 
schoolbesturen en gemeente om 
de tafel gaan zitten en daar 
afspraken over maken. 

Bewaken rechtstaat 
ook zaak van moslims 

De vrijheid van godsdienst is 

gekaderd door de rechtstaat. Van 
Nederlandse moslims en hun 
organisaties mag gevraagd wor
den bij te dragen aan het bewaken 
van de grenzen die de rechtstaat 
stelt. Het verdient aanbeveling dat 
er vanuit de Nederlandse moslim
wereld op korte termijn voor 

wordt gezorgd dat er eigen, 
Nederlandse imamopleidingen 
komen. Hier ligt geen taak voor 
de Nederlandse overheid. Imams 
uit de Landen van herkomst krij

gen niet louter op basis van hun 
functie een werkvergunning. 
De financiering vanuit het land 
van herkomst van organisaties 
dient zoveel mogelijk beperkt en 
uiteindelijk beëindigd te worden. 
De Nederlandse bevolking -
autochtoon en allochtoon - is 
rijk genoeg om haar eigen maat
schappelijk middenveld te 
bekostigen. Bekostiging van 

onderwijs vanuit andere landen 
moet niet worden toegestaan. 
Nadrukkelijk moeten financie
rende instellingen onderzocht 
worden op extremistische of 
terroristische banden. Waar 
nodig moet uiteraard strafrech

terlijk worden opgetreden. • 
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Naast positieve 
waardering ook veel 
verbetersuggesties 
voor SPnet 
Hoe bevalt SPnet? En hoe kunnen 
we het medium verbeteren? 
Over die vragen heeft Fetse Visser 
als onderdeel van zijn afstudeer
opdracht voor de opleiding 
Communicatie onlangs een 
enquête gehouden onder de 
lezers van Spanning en De Lijn. 
Een beeld van de uitkomsten. 

Opvallend was de uitkomst op 
de vraag of men van het bestaan 
van SPnet op de hoogte is. 
'Nee,' antwoordde 13 procent 
van de deelnemers aan de 
enquête. Wel, SPnet (www. 
spnet.nl) is de website voor 
leden van de SP, waarop je kunt 
komen door je lidnummer en je 
postcode in te toetsen, en waar
op je een schat aan informatie 
vindt die niet op de gewone SP
site staat. Informatie die vooral 
voo! actieve SP-leden erg nuttig 
is. 

informatie geven, ervaren het 
inloggen als een drempel, of 
vinden zichzelf digibeet. Opval
lend is, dat onder onze volks
vertegenwoordigers veel meer 
niet-gebruikers zitten dan onder 
de afdelingsbestuursleden. 

Toegespitst op de verschillende onderdelen 
is de beoordeling ook in hoofdzaak positief: 

Van de mensen die wel weten 
dat de ledensite bestaat, gaf 25 
procent aan er nooit gebruik van 
te maken. Ze hebben er geen tijd 
voor, vinden dat de andere com
municatiemiddelen voldoende 
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Beoordeling goed uitstekend geen oordeel, 
nooit gebruikt 

Informatie over de partij 68 13 4 

Van de mensen die SPnet wél 
gebruiken, komt de helft gemid
deld één keer per week een kijk
je nemen. Ruim negen procent 
zelfs elke dag. 
Ruim driekwart van de gebrui
kers vind dat SPnet aan de eer
ste verwachtingen voldoet. 
Minder dan een kwart had er 
méér van verwacht. Ook over de 
gebruiksaspecten is bet oordeel 
positief, vooral over de vorm
geving. 

Contactgegevens 

medewerkers 
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Op de vraag wat mis je op SPnet, kwamen veel antwoorden, 
een selectie: 
• Informatie uit de afdelingen alleen voor leden. 
• Partijstructuur organogram 
• Onderwerpen en bijdragen van het wetenschappelijk bureau 
• Informatie over hoe je een persbericht maakt 
• Partijstandpunten over actuele kwesties. 
• Actuele informatie uit de Lijn (bijvoorbeeld over regioconferen

ties) 
• Mededelingen regiovoorzitters 
• Plaatsing van de (meest actuele) Lijn en met terugwerkende kracht 

'oude' Spanningen digitaal ontsluiten 
• Verwijzingen naar andere sites (politiek) 
• Aparte afdeling voor de webmasters, met uitleg over de mogelijk

heden van de sites 
• Zeer uitgebreide SP-agenda/kalender 
• Dossiers over zaken die op alle afdelingen afkomen, zoals Wwb, 

woonruimtewet, afschaffen OZB. Het is nu te veel gericht op de 
landelijke politiek. 

Ook voor het verbeteren van de interactiviteit kwamen de 
nodige suggesties: 
• Een intern, alleen voor SP leden toegankelijk forum. 
• Elkaar enthousiast maken 
• Levendige discussiepagina 
• Landelijke en plaatselijke succesverhalen/ideeën 
• Ervaringen van andere afdelingen 
• Bepaalde dossiers (Essent, huur, etc), waardoor lokale afdelingen 

van elkaar kunnen leren. 
• Naslagmateriaal 
• FAQ's over verschillende onderwerpen 
• Databank voor raadsleden 
• Oproepjes, opmerkingen e.d. (prikbord) 

Tips om het contactdeel te verbeteren 
• Mailinglist medewerkers Rotterdam 
• Een duidelijk overzicht van de vele fracties in het land en hun 

contactgegevens. Nu is dat veel te afhankelijk van de kwaliteit van 
de respectievelijke afdelingssites. 

• Contactsite met SP' ers uit andere afdelingen 
• Overzicht SP-personeel met foto en taak en bereikbaarheid 

Suggesties voor verbetering van het onderdeel scholing 
• On-line cursusmateriaal. 
• Digitale versie van folders en cursusboekjes 
• Scholing voor aanstaande gemeenteraadsleden 
• Cursus via meerkeuzevragen, soort ' testjes'. 

Fetse Visser legt momenteel de laatste hand aan 
zijn adviesrapport, dat vervolgens uitgebreid 
besproken zal worden met het SP-webteam en 
toet dagelijks bestuur van de partij. Dat alle ant
woorden en suggesties zullen leiden tot een 
duidelijke uitbreiding en verbetering van SPnet, 
is zeker. Wat er exact gaat veranderen, daarvan 
houden we je via Spanning op de hoogte. 

~t~ft ij best l:J"Lrr 
Regiobestuurders 

Cor Vergeer (Zuid-Holland), Hennie Hemmes (Gronin
gen) en Riek Renkers (Drenthe) worden welkom geheten 
als nieuwe regiobestuurders. Ze zijn gekozen op de on
langs gehouden regioconferenties. 

Prepensioenactie 
Op de inderhaast belegde bijeenkomst over het prepen
sioen in Utrecht waren 120 mensen. De inschatting van 
de uitkomst van de onderhandelingen is een compromis 
dat door veel bondsleden als teleurstellend ervaren zal 
worden. Belangrijk is dat de acties doorgaan, en dat de 
folder uitgedeeld blijft worden. Voor het vervolg van de 
arbeidsvoorwaardenstrijd wordt gedacht aan een 'De 
maat is vol'-actiecomité, met mensen uit alle bonden. 
Gewerkt wordt aan het vinden van 25 initiatiefnemers. 

No claim? No way! 
De campagne No claim? No way! moet een centrale rol 
gaan spelen in de Europese campagne. Pas na de zomer 
komt het kabinet met definitieve voorstellen. Dat biedt 
alle gelegenheid om op lokaal niveau bondgenoot
schappen te sluiten met patiënten- en ouderenorgani
saties en stevig actie te gaan voeren. Regiobestuurders 
moeten beter het belang van de campagne duidelijk 
gaan maken. Ook wordt bekeken wat daar landelijk aan 
kan gebeuren. 

Europese verkiezingen 
Bij de Europese verkiezingen hebben we lijst 7. De start 
van de campagne is de bouw van een alternatief voor
lichtingsbureau. Oss zet een grote campagne op om het 
EK-opkomstbevordering te winnen; in Utrecht gaan we 
met honderd jongeren het grootste 'politiek meezing
concert' organiseren. De poster 'Dit Europa, best inhalig' 
mag niet meer geplakt worden, om problemen met één 
van de afgebeelden te voorkomen. 

Irakreis 
Het verslag van het bezoek aan Irak is bijna klaar. Onze 
aanwezigheid is zeer op prijs gesteld: veel Irakezen zijn 
bang over te blijven met de Amerikanen en vergeten te 
worden door de rest van de wereld. Het verzoek van 
vooral de seculiere partijen aan de internationale 
gemeenschap is betrokken te blijven. 
De delegatie heeft veel verzoeken om informatie gekre
gen en zal die doorspelen aan de betreffende instanties. 
Ideeën voor een steunprogramma zullen snel op papier 
gezet worden. Ze zullen ons de kans bieden aanvallen
der te kunnen opereren rond Irak, bijvoorbeeld met een 
oproep en een plan om de seculiere partijen te steunen 
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Onzinnig voorstel Zalm •werk voor uitkering• 
'Iedereen kan stofzuigen, dus 
waarom uitkeringsgerechtig
den niet aan het werk zetten als 
hulp in de huishouding?' Dat 
zegt minister Zalm, maar SP
Tweede-Kamerlid Jan de Wit 
stelt dat het niet zo eenvoudig 
is. 'Hulp in de huishouding bij 
hulpbehoevenden is natuurlijk 
iets anders dan gewoon even 
wat stofzuigen. Dit soort werk 
doet de thuiszorg. Het is vol
waardig werk en daar hoort een 
volwaardig loon bij. Mensen 
met behoud van uitkering dit 
soort werk laten doen, klinkt 
misschien mooi, maar kan 
niet.' 

In Helmond moeten mensen 
met een uitkering klerenhangers 
gaan inpakken. In Groningen 
moeten ze de stad extra schoon
maken, en volgens Zalm kun
nen ze ook in de huishouding bij 
hulpbehoevenden gaan werken. 
De Wit: 'De plannen van allerlei 
gemeenten wekken de indruk 
dat ze denken we hebben nog 
ergens een stelletje uitkerings
trekkers, laat hen maar wat 
klusjes opknappen. Natuurlijk 
vindt ook de SP dat geprobeerd 

moet worden mensen aan het 
werk te helpen, daar is niks mis 
mee. Maar meestal is het 
gewoon volwaardig werk en 
daarvoor hebben we in dit land 
afgesproken dat het minimum
loon betaald moet worden. Uit
gerekend is dat men bij werken 
met behoud van uitkering ruim 
twintig procent onder het mini
mumloon komt te zitten.' 
'Het wrange aan het verhaal van 
Zalm is ook nog eens dat in de 
thuiszorg op dit moment men-

sen ontslagen worden. Dat zijn 
de gekwalificeerde mensen en 
die zouden nu vervangen 
mogen worden door mensen 
met een uitkering. Of ze moeten 
als werkloze nu hetzelfde werk 
gaan doen, maar dan voor een 
bijstandsuitkering. Dat kan niet, 
dat is pure verdringing.' 
Ook de Ondernemersorganisa
tie Schoonmaak- en Bedrijfs
diensten (OBS) hekelt de 
uitlatingen van Zalm. De werk
geversclub ziet in de woorden 

van de minister een onder
waardering van het vak, en 
wijst op het kabinetsplan om 
de fiscale korting af te schaf
fen die laaggeschoolden aan 
het werk moet helpen. Volgens 
de OSB dreigen daardoor dui
zenden schoonrnakers in de 
bijstand te komen. 'Als klap 
op de vuurpijl zouden zij dan 
opnieuw in de schoonmaak 
terechtkomen, maar nu ver
plicht en tegen een lager 
loon.' • 

Schaalverkleining moet afstand 
patiënt-huisarts verkleinen 
Huisartsen moeten gestimuleerd 
worden kleinschaliger te wer
ken, zodat de afstand tot de 
patiënt wordt verkleind. Dat is 
de opvatting die de SP al langer 
huldigt en die volgens Kamerlid 
Agnes Kant nu wordt onder
schreven door een rapport van 
de Inspectie voor de Gezond
heidszorg. Kant eist dat er snel 
maatregelen genomen worden 
om de bereikbaarheid en kwali
teit van de huisartsenposten te 

verbeteren: 'De afstand arts
patiënt is letterlijk en figuurlijk 
te groot geworden. De te grote 
schaal van huisartsenposten 
leidt tot een verschraling van de 
zorg. De m1mster moet 
bereikbaarheids- en kwaliteits
eisen gaan stellen. En in plaats 
van bezuinigingen, moet de 
minister huisartsen belonen via 
een kleinschaligheidstoeslag als 
zij weer kleinschaliger gaan 
werken.' • 

Meer toezicht op kabelbedrijven 
aangekondigd 
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Staatssecretaris Van der Laan 
beloofde de SP in de Eerste 
Kamer meer toezicht te zullen 
houden op kabelbedrijven die 
afspraken met gemeenten over 
kabeltarieven niet nakomen. 
Problemen zijn er op clit moment 
in onder meer Amsterdam (UPC) 
en Alphen aan den Rijn (Case
ma). SP-woordvoerder Ronald 

van Raak: 'Grote kabelbedrijven 
hebben als monopolist op de 
kabel een dominante positie 
tegenover gemeenten. Die willen 
ze nog wel eens misbruiken, bij
voorbeeld door tegen de afspraak 
in tarieven te verhogen.' 
De rijksoverheid kan veel meer 
als gelijkwaardige partner op
treden, zo meent Van Raak, en 
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de staatssecretaris is het gedeel
telijk met hem eens. 'Ze wil nog 
geen landelijk bindende prijs
afspraken maken, maar heeft 
zich wel bereid verklaard om, 
als de problemen met UPC en 
Casema blijven voortbestaan, 
met deze kabelaars om de tafel 
te gaan zitten en nadere afspra
ken te maken.' • 



Van Velzen na bezoek Irak: 
verblijf niet verlengen 
SP-Kamerlid Krista van Velzen is na een bezoek van twee 

dagen aan Irak gesterkt in haar opvatting dat Nederland 

onder de huidige omstandigheden niet langer in Irak 

moet blijven. 'Het draagvlak in Irak brokkelt af. vooral 

dankzij het optreden van de Amerikanen. Een serieuze 

rol voor de VN is wat de VS betreft geen optie. zo werd 

mij duidelijk gemaakt door de rechterhand van Paul 

Bremer. Jim Soriano. Dan zie ik maar een mogelijkheid 

voor Nederland: weg daar.' 

Van Velzen bezocht met een zes
koppige delegatie Nederlandse 
Kamerleden het zuiden van Irak. 
Onder andere ging de groep naar 
Kamp Al Jasser Al Jadid in 
al-Muthanna, waar ook de 
gesneuvelde sergeant Steensma 
was gestationeerd. Ter plekke 
werd uitgebreid gesproken met 
militairen van alle rangen. Van 
Velzen: 'Ik was zeer verbaasd 
over de openheid waarmee zij 
spraken over het verdriet, de 
angst en de machteloosheid. 
Ook werd erg openhartig 
gesproken over het nut en de 
nutteloosheid van de missie. We 
zijn net sitting ducks, schiet
schijven, werd gezegd. Dat er 
niet veel meer Nederlanders 
gesneuveld zijn door de mortier
aanvallen, is eigenlijk een won
der, ( 'we zijn door 't oog van de 
naald gekropen') zo werd mij 
duidelijk gemaakt.' 

De Nederlandse regering bena
drukt steeds weer het draagvlak 

die de Nederlandse aanwezig
heid heeft onder de lokale 
bevolking. 'Er wordt ook zeer 
goed werk verricht door de 
Nederlandse troepen, daarover 
geen misverstand,' zegt Van 
Velzen. 'Maar bij al die positie
ve geluiden moeten forse kant
tekeningen worden gemaakt. 
De buitenlandse troepen, waar
onder de Nederlandse, krijgen 
steeds meer te maken met ver
zet vanuit de bevolking. Vooral 
de systematische misdragingen 
van de Amerikanen en de onwil 
van de Amerikanen om de Ira
kezen de zeggenschap over 
eigen land terug te geven zor
gen voor een gewelddadige 
reactie richting alle buitenland
se aanwezigen. Ook in het 
zuiden is daar steeds vaker spra
ke van.' 

De SP pleit al sinds het begin 
van de oorlog voor een centrale 
rol voor de VN in Irak. Dit idee 
besprak Van Velzen ook met Jim 

Krista van Velzen 

Soriano, de rechterhand van 
Paul Bremer, de hoogste Ameri
kaanse bestuurder in Irak. Hij 
was zeer duidelijk en hoonde 
mijn vraag over de wenselijk
heid van het overhevelen van 
het bevel van de VS naar de VN 
weg. 'Toen er een aanslag was 
op het VN-kantoor holden ze 
weg. Is dat een duidelijk ant
woord?' blafte hij. Of het niet 
wenselijk was te zorgen dat er 
zo snel mogelijk een volwaar
dige Irakese regering zou 
komen die zeggenschap krijgt 
over zowel de buitenlandse 
troepen en de olie? Daarover 
hoefde hij niet lang na te 
denken. 'De Iraakse interim-
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regering is niet verkozen, dus 
kan geen zeggenschap hebben 
over de buitenlandse troepen.' 
Dat de bezetting van Irak door 
de VS zonder serieus VN-man
daat plaatsvond, verzwijgt hij 
subtiel. Het wordt mij steeds 
duidelijker. De VS is niet bereid 
de Irakezen nu de macht over 
hun eigen land terug te geven. 
De Nederlanders lopen hierdoor 
met de dag meer risico en wor
den steeds meer een verlengstuk 
van de Amerikaanse bezettings
politiek. Ik werd tijdens mijn 
bezoek steeds meer gesterkt in 
mijn mening dat van een ver
lengd Nederlands verblijf geen 
sprake kan zijn.' • 
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'Alleen de SP kan het ermee oneens zijn' 

De nieuwe veren 
van de PvdA 
Wouter Bos wil graag een tweepartijenstelsel, met de PvdA als linkse middenpartij, 
waarin Groenlinks en eventueel de SP moeten opgaan. Ook kunnen wat hem 
betreft delen van de VVD en D66 aanschuiven. Ronald van Raak van het Weten
schappelijk Bureau bekeek het nieuwe beginselprogramma van Bos en constateert 
dat er nog weinig reden is voor zo'n gedwongen huwelijk. Ook keek hij bij andere 
partijen over de schutting en stelde vast dat er sprake is van een ideologische 
revival. 

Op 1 mei presenteerden PvdA-lei
ders Wouter Bos en Ruud Koole 
het nieuwe beginselprogramma 
van de PvdA. Tijdens de presen
tatie van het concept-beginselpro
gramma, dat in december door de 
leden moet worden goedgekeurd, 
stelde Koole dat het wat hem 
betreft fout is geweest dat Wim 
Kok de ideologische veren van de 
PvdA had afgeschud. Met dit 
beginselprogramma wil de partij 
nieuwe veren opsteken. Al tijdens 
de presentatie uitten PvdA-leden 
in de wandelgangen kritiek. Waar
om wordt er zoveel gesproken 
over eigen verantwoordelijkheid 
en zo weinig over de rol van de 
overheid? Waar is de maatschap
pijanalyse? Onderscheidt de 
PvdA zich met deze beginselen 
wel voldoende van andere par
tijen? In een interview met NRC 
Handelsblad kregen Bos en 

Sociale liberalen · I 

Koole de vraag voorgelegd 
welke partij het niet eens kon 
zijn met de inhoud van dit pro
gramma. Met grote overtuiging 
luidde beider antwoord: 'De 

SP!' Bart Tromp haalt dit inter
view aan in zijn column in Het 
Parool van 6 mei en stelt: 'Het 
is een eigenaardige manier om 
het paarse karakter van dit ont
werp-programma te onderstre
pen: de SP als de partij waar
van de PvdA zich het duide
lijkst onderscheidt.' Tromp 
mag een deskundige worden 
genoemd: in 2002 promoveer
de hij op een studie over de 
beginselprogramma's van de 
PvdA. Bovendien is hij één 
van de mensen die uitgebreid 
heeft gesproken met Bos en 
Koole, zo verklapte hij in 
maart in een interview in De 
Tribune. 

'Meer markt kan niet zonder meer overheid,' riep WO-fractievoorzitter Jozias van Aartsen 
op 10 maart in de Tweede Kamer. tijdens een debat over fraude in de semi-publieke 
sector dat op initiatief van de SP werd gevoerd. Deze herbezinning zou het begin van een 
historische breuk kunnen zijn met de liberale opvatting van de terugtredende overheid, 

Achter elke alinea kan de 
lezer vragen: 'hoe dan'? 

Het is goed dat de PvdA opnieuw 
nadenkt over de eigen uitgangs
punten. Beginselen maken het 
voor kiezers duidelijk waar een 
partij voor staat en waar zij politici 
op mogen afrekenen. Beleidsnoti
ties en verkiezingsprogramma's 
zijn vaak op het moment van druk
ken al achterhaald. Een beginsel
programma moet duidelijk 
maken hoe een politicus zal om
gaan met toekomstige proble
men. Ook voor andere partijen 
is een beginselprogramma van 
groot belang. Als de SP in de toe
komst een coalitie kan vormen 
met de PvdA, wat mogen wij dan 
van hen verwachten? En als de SP 
- zoals Bos wil - zou opgaan in 
de PvdA, heeft Nederland dan 
nog een socialistische partij? 

~ die de afgelopen decennia de politiek van de partij domineerde. Directeur Patriek van 
Schie van de Teldersstichting, het wetenschappelijk bureau van de WD, bekommerde zich 
in NRC Handelsbladvan 25 februari over het sociale gezicht van de liberalen: als mensen 
zich niet houden aan fatsoensnormen, dan 'dient het sociale aspect van de vrijheid 
liberalen er toe aan te zetten de staat in de schakelen'. Of de overheid nu liberale of 
socialistische waarden moet voorstaan is een mooi punt van politieke strijd. 

Op deze vragen geeft het nieuwe 
beginselprogramma van de PvdA 
geen antwoord. Bos heeft een 
defensief stuk geschreven: hij 
heeft er bewust voor gekozen om 
geen maatschappijanalyse op te 
nemen, zoals de SP in 1999 wel 
heeft gedaan bij de opstelling van 
de kernvisie Heel de mens. 
Menselijke waardigheid, gelijk
waardigheid en solidariteit, de 
waarden die voor de SP de meet
lat vormen waarmee wij politieke 
ontwikkelingen beoordelen, zijn 
gebaseerd op een analyse van het 
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Een fatsoenlijk 
bestaan 
'Wij willen mensen in een onzekere wereld, vol 
kansen op succes en kansen op falen, de zekerheid 
bieden dat tegenslag niet betekent dat je aan de 
kant komt te staan. Een fatsoenlijk bestaan is het 
minste waar mensen van op aan moeten kunnen. 
Het gaat ons daarbij niet alleen om voldoende 
inkomen maar ook om onderwijs, zorg en huisves
ting, de bescherming tegen criminaliteit en terreur 
en de mogelijkheid om als volwaardig burger mee 
te doen aan publ ieke besluitvorming.' 
Citaat uit het nieuwe PvdA beginselprogramma dat 
het vorige (uit 1977) moet vervangen. 

neoliberale denken dat de afge
lopen decennia de politiek heeft 
gedomineerd. Op basis van 
deze kernwaarden en maat
schappijanalyse biedt Heel de 
mens een socialistisch alterna
tief voor dit liberale 'Brutopia', 
met een oproep tot samenwer
king met iedereen die deze 
kernwaarden onderschrijft. 
Het zes pagina's tellende begin
selprogramma van de PvdA 
roept vooral veel vragen op. Het 
belangrijkste uitgangspunt is 
dat ieder mens recht heeft op 
een 'fatsoenlijk bestaan'. Geen 
enkele politieke partij in Neder
land zal hier tegen zijn. Maar 

hoe kunnen we volgens Bos 
komen tot een fatsoenlijke 
samenleving? Politiek doet er 
toe, mensen verdienen kansen, 
macht vraagt tegenmacht, poli
tiek begint bij de mensen, zo 
constateert Bos. Maar achter 
elke alinea kan de lezer de aan
tekening maken: 'hoe dan'? 
Betekent 'inbedding en inper
king van marktmechanisme' een 
afscheid van het liberale markt
denken dat de PvdA tijdens 
paars domineerde? Of moeten 
we in de opmerking dat 'bedrij
vigheid een motor [is] van 
emancipatie, welvaart en voor
uitgang' lezen dat de partij kiest 

Groenliberaal'? I 
'Wij zijn de laatste links-liberale partij,' stelde 
Femke Halsema onlangs in GroenLinks Magazine. 
Ook binnen Groenlinks is een debat gaande over 
de ideologische koers. De partij lijkt op zoek te zijn 
naar een eigen kamer in het liberale huis. Wellicht 
ter onderscheiding van de SP wil Groenlinks een 
partij zijn waar niet de gemeenschap, maar het 
individu centraal staat. In Trouw van 15 mei merkte 
partijvoorzitter Herman Meijer op dat Groenlinks 
tegelijk liberaal is én links. Liberaal voor zover ze de 
individuele vrijheid op zelfbeschikking centraal stelt, 
links omdat ze hierbij ook een beroep doet op 
maatschappelijke organisaties. Te veel overheids
bemoeienis leidt tot betutteling van mensen, zo 
meent Halsema. Toch weet de partij welke maat
schappelijke organisaties goed zijn voor deze 
zelfbeschikking; wél steun aan belangenverenigin
gen voor welzijnswerk, maar niet aan kerken. 

voor een sociale vorm van 
marktdenken? Wil Bos, samen 
met de SP, strijden voor een so
ciaal Nederland, waarin zaken 
als waardigheid, gelijkwaardig
heid en eerlijk delen centraal 
staan, of zal een kabinet met de 
PvdA opnieuw paars kleuren? 

De nieuwe PvdA zal, als het aan 
Bos ligt, voortaan als sociaal
liberale partij door het leven 
gaan. Dat is strategisch van 
groot belang; het houdt veel 
mogelijkheden open naar 
rechts. De ruimte naar links 
wordt echter drastisch beperkt. 
De opmerking van Bos en 
Koole dat de PvdA zich met dit 
programma vooral onder
scheidt van de SP doet niet veel 
goeds vermoeden. De toekomst 
zal leren hoe de vernieuwde 
PvdA de spagaat tussen sociaal 
en liberaal denkt te overleven. 
Als dat niet lukt, zullen deze 
woorden van Bos wellicht pro
fetisch blijken: 'Ik ben de laat
ste die in de partij de boel bij 
elkaar kan houden; lukt dat niet 
dan splitst de PvdA in een SP
en een VVD-deel'. Dat zou óók 
leiden tot een grote linkse partij 
- maar wel héél anders als de 
huidige PvdA-leiding het zich 
nu voorstelt. 
Het conceptbeginselprogram
ma van de PvdA is te vinden 
op: www.pvda.nl. 

Sociale 
christenen 
Christen Democratische 
Verkenningen, het tijdschrift 
van het Wetenschappelijk 
Instituut van het CDA, 
besteedt in het laatste num
mer veel aandacht aan de 
vraag: 'Wat is sociaal?' Hoofd
redacteur Th ijs Jansen noemt 
het sociale gezicht zelfs de 
'achilleshiel' van het CDA. In 
dit themanummer wordt door 
verschillende auteurs een 
onderscheid gemaakt tussen 
het protestantse beginsel van 
de 'soevereiniteit in eigen 
kring ' en het katholieke sub
sidiariteitsbeginsel. Het beleid 
van Balkenende kenmerkt zich 
vooral door de 'protestantse' 
idee van een terugtredende 
overheid, die een beroep doet 
op de eigen verantwoordelijk
heid van maatschappelijke 
organisaties, zoals scholen, 
ziekenhuizen en kerken. Een 
'katholieke' opvatting van 
subsidiariteit legt meer verant
woordelijkheid bij de overheid, 
die maatschappelijke organi
saties voldoende geld en 
middelen moet geven om 
deze verantwoordelijkheid te 
kunnen dragen. 

De kern van het socialisme 
'De menselijke waardigheid, de gelijkwaardigheid en de solidariteit 
vormen samen met onze rationele analyse van de wereld de kern van 
het social isme. Zij vormen samen de meetlat waarmee wij ontwikke
lingen en alternatieven beoordelen. Wat positief uitvalt langs deze 
meetlat zullen we bevorderen, wat negatief uitvalt zullen we proberen 
te voorkomen of te bestrijden. Daarmee is ons algemene uitgangspunt 
hanteerbaar in de politieke praktijk en bestaat er controleerbare sa
menhang tussen onze algemene visie en onze specifieke opvattingen 
en voorstellen .' Citaat uit het SP kernprogramma 'Heel de mens' 
(1999), de opvolger van het in 1991 vastgestelde 'Handvest 2000'. 
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STUUR EEN WAAKHOND 
NAAR BRUSSEL: STEM SPI 

Europese verkiezingen: 
tijd voor daverend campagneslot 

Het campagneteam is ervan 
overtuigd dat de luchtige toon 
die uit het verkiezingsfilmpje 
met de hond spreekt, de beste 
is. Sluit dus daar zoveel moge
lijk bij aan. Geen zware tirades 
op wat er allemaal fout is met 
'Brussel' , maar aanhaken bij 
het gevoel dat er in het Euro
pees Parlement nodig eens ste
vig gezegd moet worden waar 
het op staat. Onze belofte aan 
de kiezer is dat we gaan blaffen 
en bijten als de EU weer verder 
gaat met de uitverkoop van 
publieke taken en met het weg
halen van bevoegdheden van de 
nationale parlementen. De 
campagne moet die belofte op 
een aansprekende, leuke ma-

, nier voor het voetlicht brengen. 
Een belangrijk hulpmiddel 
daarbij zijn de media. Die wil
len ongetwijfeld graag aan
dacht besteden aan lokale 
verkiezingscampagnes, maar 
hebben daarvoor heel weinig 

16 

mogelijkheden en zijn dus blij 
als wij wél voor iets zorgen. 
Kortom: haal snel wat creatieve 
mensen bij elkaar en bedenk iets 
om onze visie op Europa op een 
aansprekende manier over het 
voetlicht te brengen. Ter inspira
tie alvast het volgende: 

• Ga de laatste dagkaarten deur
aan-deur afgeven, en stuur 
vooraf een persbericht dat je 
een campagne opkomstbevor
dering houdt. 

• Maak van het kraampje op 
de markt een happening, en 
nodig ook de media uit. Orga
niseer bijvoorbeeld net als de 
afdeling Stadskanaal/Vlagt
wedde op zaterdag 5 juni een 
'daar lusten de honden geen 
brood van' -manifestatie, waar
bij alle honden op brokken 
getrakteerd worden en hond 
plus baas op de foto gezet wor
den 

10 Juni nadert snel. Maar er is nog 
tijd genoeg om een daverend 
campagneslot te geven. Bedenk, 
dat veel mensen pas de komende 
dagen gaan beseffen dat er verkiezin
gen aan komen. Aan ons om hen zo 
ver te krijgen dat ze hun scepsis over 
de ontwikkelingen in Europa omzet

ten in een stem op de SP, in plaats van 
het mijden van de stembus. 

• Oss organiseert een heel 
grote campagne 'Oss wint het 
EK-opkomstbevordering' , die 
onder andere inhoudt dat 
iedereen die met zijn hond gaat 
stemmen een kluifkrijgt en dat 
iedere stemmer meedoet aan 
een loterij waarbij leuke prij
zen te verdienen zijn. De af
deling Schiedam aapt dat na. 
En waarom ook niet? 

• Groningen startte de cam
pagne met een toneelstukje 
waarbij Berlusconi in zijn 
limousine kwam aanrijden, 
een toespraak begon en vervol
gens uitgejouwd en weg
gejaagd werd. Jouw eigen 
toneelstukje kan heel goeä nog 
op 7 of 8 juni opgevoerd wor
den, en zal ongetwijfeld ook 
volop publiciteit opleveren. 

Affiche, filmpje en radiospotje zijn erg 
goed. 
Onze kritische houding tegenover Europa 
wordt door heel veel mensen gedeeld. 
De andere partijen laten de campagne in 
grote mate over aan de landelijke en 
Europese kopstukken. Concurrentie van 
plaatselijke activiteiten van andere 
partijen hebben we nauwelijks. 
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Informatie- en opinieblad voor actieve SP-leden 
Verschijnt 12 keer per jaar, zesde jaargang numm er 6, 24 juni 2004 

OOC.tJMENTA TIE:CENTP.lJ M 

Alarm, de Wmo komt eraan 

het liberale recept tegen de woningnood 

DE KWETSBAARSTEN EERST! 
Oe kogel komt van 1i1D11B 

werken voor je uitkering is vorm van solidariteit 



Paulus Jansen 
~ 

·.···~.~·.;. .. ·- · . 
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' . Tevreden? 

Als je naar de cijfers kijkt moet je tevreden zijn 
over onze uitslag bij de Europese verkiezingen: 
een groei van vijf naar zeven procent van de 
uitgebrachte stemmen. Door de hogere opkomst 
is het aantal stemmen zelfs 86 procent hoger dan 
bij de vorige Europese verkiezingen. Ook ten 
opzichte van de Tweede-Kamerverkiezingen van 

vorig jaar zijn we weer gegroeid. Kijk je naar 
de lokale uitslagen, dan hebben we in de meeste 

gemeenten waar een afdeling actief is boven
gemiddelde resultaten geboekt. 

Toch past er ook wel een kritische noot. 
We hebben voor mijn gevoel in de campagne niet 
het onderste uit de kan gehaald. Zo haperde de 
logistiek deze keer veel te vaak. Ook zouden we 
de creativiteit nog wat meer de ruimte kunnen 

geven. De uitslag van Europa Transparant en de 
Partij voor Dieren laat zien dat je met beperkte 
middelen een mooi resultaat kan neerzetten, 

mits je de juiste snaar bij de kiezer weet te raken . 

We hebben op de partijraad een aantal conclusies 
op landelijk niveau getrokken. Het is verstandig 
om dat ook op lokaal niveau te doen. Maak een 
map met alle uitslagen, ook de cijfers per wijk. 
Maak een overzicht van alle medewerkers en het 
soort activiteit waarbij ze betrokken waren. 
Verzamel de krantenartikelen over de campagne, 

zowel over onze eigen activiteiten als die van de 
concurrentie. 
Bespreek in het afdelingsbestuur de organisatie: 
was er een campagneleider? Liep de verspreiding 
van campagnemateriaal op rolletjes? Waren we 
de laatste twee weken voor de verkiezingen 

aanwezig op straat, in de winkelcentra? 
Hoe liepen de debatten waar we aanwezig 

waren? Is er gericht campagne gevoerd rond een 
regionale kandidaat? Is de lokale internetsite 
goed benut in het kader van de campagne? 

In welke wijken hebben we het goed gedaan en 
waarom? 

, Het verslag van deze nabespreking kan je straks 
gebruiken als startpunt voor een volgende 
verkiezingsstrijd . Die komt altijd sneller dan nu 

gedacht! • 

Paulus Jansen 
algemeen secretaris van de SP 

2 - ----

Zomerschool 2004 

Do 22 t/m zo 25 juli 
Biesbosch 

Do 29 juli t/m zo 1 augustus 
Soest 

Do 19 t/m zo 22 augustus 
Biesbosch 

Do 26 t/m zo 29 augustus 
Arnhem 
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Kam erleden en andere SP' ers schrijven 
regelmatig interessante opinie- artikelen 
in dag- en vakbladen . 
Spanning geeft in elke uitgave een 
overzicht van de recente opinies. 

De artikelen zelf kun je vinden op 
Internet: (http ://www.sp.nl/tegenst!theorie/ 
opinies) . Je kunt ze ook telefonisch 
bestellen bij de receptie van het 
landelijk secretariaat (01 O) 243 55 55 . 
Noem dan wel het codenummer van 
het artikel dat je wilt hebben . 

Links heeft weinig te winnen bij versterking EU 
Erik Meijer,8 juni 2004 

Nauwe samenwerking van vakbonden, milieubeweging, 

kriti sche consumentenorganisaties en internationale 

solidariteitsbewegingen tegen het huidige EU-beleid is voor 
links een effectiever wapen dan versterking 

van de EU zelf 

Bolkesteins Richtlijn Diensten moet van tafel 

llli!tiJI 

Erik Meijer in het Financieele Dagblad van 5 j uni 

De Dienstenrichtlijn van Europees commissari s Bolkestein 
moet er voor zorgen dat diensten in heel Europa worden 
geliberaliseerd, geprivatiseerd of gedereguleerd. Dat 

betekent ontwrichti ng van de arbeidsmarkt, aantasting van 
sociale verworvenheden, verhoging van de milieudruk en 

toenemende machteloosheid van overheden en 
werknemers. 

EU is ondemocratisch monster geworden 
Steve McGiffen, vertegenwoordiger van de SP in het 

secretariaat van Verenigd Links, in De Volkskrant van 4 juni 

De Europese Unie heeft steeds minder te maken met de 

idealen die na de oorlog mensen inspireerden om een 
familie van democratische en vreedzame naties op te 

richten, de Europese Economische Gemeenschap. 

Het kJeinkind van de EEG heet Europese Unie is een 
ondemocratische, militaristi sche en bureaucratische club 

geworden, waarin burgers steeds minder te 

zeggen hebben. 

Van Aartsen pleit voor gesjoemel met stemmen 
Rona/d van Raak en Jan de Wit in Trouw van 1 juni 

VVD'erVan Aartsen denkt dat een kiesstelsel met 

150 districten voor een betere band zorgt tussen kiezers 

en gekozenen. Integendeel: het leidt tot 
koehandeL ''iP!i"!JH' 

Nieuwe omroepen bij CDA en PvdA taboe 
Ronald van Raak in de Volkskrant van 18 mei 

BNN heeft met 240.000 leden bijna twee keer 

zoveelleden als CDA én PvdA, de partijen die 
in de Eerste Kamer dreigen met het e inde van 

de omroep. 
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Plannen voor prestigetheater afgeblazen 
De afdeling Emmen besloot 
haar huis-aan-huis-jaarkrant 
van begin dit jaar volledig te 
wijden aan de gemeentelijke 
plannen voor een nieuw thea
ter. Met veel feitenmateriaal 
werd duidelijk gemaakt dat de 
kosten niet opwegen tegen het 
belang van een nieuwe schouw
burg, en dat ook de cultuurlief
hebbers er weinig aan hebben 
doordat de toegangskaartjes 
onbetaalbaar worden. Op
knappen van het bestaande 
theater is verreweg de beste 
keuze, luidde de conclusie, 
waaraan een handtekeningen
actie gekoppeld werd voor een 
referendum over het nieuw
bouwplan. Inmiddels is de 
afdeling enkele duizenden 

handtekeningen verder en heeft 
de gemeenteraad een streep 
gezet door het eerder genomen 
'principebesluit' om wel een 
nieuw theater te bouwen. 'Be
ter ten halve gekeerd dan ten 
hele gedwaald,' motiveerde 
bijvoorbeeld de PvdA haar om
zwaai om toch maar af te zien 
van de nieuwbouw. SP
afdelingsbestuurslid Wim Moi
nat is ervan overtuigd dat de 
draai van de gemeenteraad 
alles te maken heeft met de in-

zet van de SP. 'Met de krant, 
infostandjes in het centrum en 
veel persberichten hebben we 
luid en duidelijk tegengas ge
geven aan de plannen. De an
dere partijen hebben net als wij 
geconstateerd dat ons geluid 
veel weerklank vond, en ver
volgens eieren voor hun geld 
gekozen.' 

Huis-aan-huiskrant en 
enquête na tumult in 
Dongense raad 
Dongen stond op zijn kop nadat een raadslid van de lokale partij 
VDP in een extra raadsvergadering over de centrumplannen zijn 
middelvinger opstak naar een PvdA-collega. Toen vervolgens ook 
nog eens de SP, die samen met de PvdA de extra vergadering had 
aangevraagd, de schuld kreeg omdat ze 'grof taalgebruik' gebezigd 
zou hebben, was de maat vol. In een huis-aan-huis-krant werd de 
Dongenaren precies verteld wat zich in de raad had afgespeeld, en 
werd vervolgens helder uitgelegd wat de SP vindt van de centrum
pldJ1nen. De krant bevatte verder een enquête, waarin de mening 
van de lezers gevraagd over die plannen. En hij werkte: raadslid 
Nannie deNijs Bik: 'De eerste 150 enquêtes hebben we al terug, en 
er zullen er ongetwijfeld nog heel wat volgen. Zo'n driekwart van 
de mensen deelt onze visie op de nodeloze sloopplannen voor twee 
monumentale gebouwen, en zeventig procent onderschrijft onze 
wens voor een autovrij centrum. Daarnaast worden er heel veel 
positieve opmerkingen op het enquêteformulier toegevoegd: mijn 
conclusie is dat we in de krant precies de juist toon aanslaan.' 

Info: Nannie de Nijs Bik (0162) 31 85 53. 

Info: 
Wim Moinat (0591) 31 80 55 

Geen Groen voor Poen! 
De gemeente Utrecht wil vijftig 
miljoen euro verdienen met de 
ontwikkeling van bouwprojec
ten op gemeentelijke grond. Het 
geld is nodig om gaten in de be
groting te dichten. Welke onbe
bouwde grond bezit de gemeen
te? Juist: groenstroken en par
ken. Dus daar moet gebouwd 
worden. Dat in het collegepro
gramma staat: 'Utrecht moet een 
groenere uitstraling krijgen. 
Openbaar groen, waaronder par
ken en landgoederen, wordt 
waar mogelijk uitgebreid en 
kwalitatief verbeterd,' deert het 
college van B en W niet. Opera
tie verdienend vermogen moet 
van start gaan om het groen 'uit 
te buiten', zoals het Utrechts 
Nieuwsblad concludeerde. 

De Utrechtse SP wachtte niet af 
tot er uitgewerkte voorstellen 
aan de gemeenteraad gepresen
teerd werden , maar kwam 
meteen in actie. In de wijken 
waar groen bedreigd werd, werd 
buis-aan-huis een folder uit
gedeeld, wat in het noord-oosten 

van de stad al snel leidde tot de 
oprichting van het comité Geen 
groen voor poen, waarin naast 
de SP nog zo'n twintig organi
saties samenwerken. 
Als actiemiddel werd gekozen 
voor een protestdemonstratie, 
en omdat de mensen uit de zui
delijke wijken wellicht niet naar 
de andere kant van de stad zou
den komen, werden dat twee de
monstraties. In noord-oost liepen 
ongeveer zevenhonderd mensen 
mee, in zuid ongeveer driehon
derd. De protesten hadden suc
ces. Afdelingsbestuurslid Tim 
Schipper: 'VVD en LPF hebben 
nu laten weten dat de plannen in 
de wijken waar de felste protes
ten waren, van tafel moeten. 
Voor de andere wijken houden ze 
de bebouwing van de groen
gebieden nog wel open. Het zal 
duidelijk zijn wat hierop onze 
reactie is: hard aan de slag gaan 
om ook in die wijken het verzet 
te mobiliseren.' 

Info: 
Tim Schipper (06) 512 26 462. 
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Breed verzet kan Almelose 
bibliotheekfilialen niet redden 

jongeren, iedereen deed mee. 
Het actie-affiche was overal te 
zien en in korte tijd hadden we 
10.000 handtekeningen ver
zameld.' Zelfs de net-geopende 
vestiging van McDonalds haal
de handtekeningen op. Blauw: 
'Die vestiging heeft als thema 
boeken, en ook een hoekje waar 
je boeken kunt lezen. Die halen 
ze trouwens bij de bibliotheek; 

na de bezuinigen moet je daar 
dus zijn om een bibliotheekboek 
te lezen. Maar goed, ze hebben 
enthousiast meegeholpen.' 

Jen. Almelo, een stad met 
70.000 inwoners, moet het 
voortaan dus doen zonder bibli
otheekfilialen in de wijken. 
Blauw is teleurgesteld, maar 
kijkt toch ook met voldoeding 
terug op het brede verzet dat op 
initiatief van de SP is gevormd. 
'We komen de partijen nog wel 
tegen die nu tegen de biblio
theek en de wijken gekozen 
hebben.' 

De actie boekte niet het gewens
te resultaat. Bij de behandeling 
van de Voorjaarsnota besloot de 
raad de bezuiniging met 
100.000 euro te verminderen. 
Dat redt wel de schoolbiblio
theekdienst, maar niet de filia-

Meer info: 
Clara Blauw, (0546) 45 72 49. 

Het plan van het college van B 
en W om 330.000 euro per jaar 
te gaan bezuinigen op de biblio
theek, leidde op initiatief van de 
SP tot de oprichting van het 
Almelose comité 'Bezuinigen 
Bieb is verlies Boeken'. Door
gaan van de bezuiniging, een 
kwart van het totale budget, 
betekent dat alleen de hoofdves
tiging open blijft, en dat beide 
filialen, waarvan eentje onlangs 
grondig is gerenoveerd, dicht 
gaan. 

Na jarenlang waarschuwen 
SP-Weert: bom barst bij De Risse 

De actie sloeg enorm aan. Afde
lingsvoorzitter Clara Blauw: 
'Scholen, winkels, ouderen, 

Al jarenlang hamert de SP in 
Weert op het aanpakken van de 
wantoestanden in sociale werk
plaats De Risse. Regelmatig 
leverde dat tegenaanvallen op 
de SP op, maar dat weerhield de 
afdeling er niet van steeds op
nieuw de problemen aan te kaar
ten. En naar nu blijkt, volkomen 
terecht. De bom barstte toen 
Dagblad De Limburger een 
geval van seksueel misbruik van 
een WSW'er door een leiding
gevende onthulde. SP-fractie
voorzitter Paul Lempens: 'Dit 
verhaal is een extreem voor-

Actie voor nieuw buitenbad 

4 

Voorstellen van de SP om het verwaarloosde en 
inmiddels gesloten buitenbad bij het zwembad te 
vervangen door een nieuw buitenbad, zijn door 
sportverenigingen en jongeren in De Bilt enthou
siast opgepikt. De plannen zijn uitgewerkt en aan 
het gemeentebestuur aangeboden, en een spon
tane actie bracht 120 mensen op de been. Fractie
voorzitter Dirk van Kekem: 'Bij de demonstratie 
waren wij natuurlijk aanwezig, maar verder 
stimuleren we vooral dat het een actie van sport
verenigingen en de mensen zelf is.' 
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beeld van hoe het mis kan gaan 
als leidinggevenden en bestuur
ders elkaar de hand boven het 
hoofd houden. Al jarenlang 
krijgt men de problemen binnen 
De Risse niet opgelost en lopen 
bestuurders van hun verant
woordelijkheid weg.' Lempens 
concludeerde dat het hoog tijd 
om die problemen structureel 
aan te pakken en dat wethouder 
Balemans daarbij een sta-in-de
weg is. De andere partijen in de 
raad verhinderden echter dat de 
kwestie De Risse op de raads
agenda kwam, waardoor Lem
pens zijn motie van wantrouwen 
niet kon indienen. Balemans had 
echter de boodschap begrepen en 
trad zelfaf-daarbij fel uithalend 
naar de SP en de media. Lem
pens: 'Het gaat er nu om van 
De Risse weer een sociale werk
plaats te maken. Balemans is 
terecht opgestapt, en zijn kritiek: 
ach die bevestigt onze indruk 
van deze man. Het lag aan ieder
een, maar nfet aan hem zelf.' 

Info: 
Paul lempens, (0495) 54 49 77. 
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Werken voor je uitkering 
'Mensen met een bijstandsuitkering moeten maar gaan schoon
maken,' vindt minister Zalm. In de vorige Spanning stond een 
korte reactie van Jan de Wit. Nu komen we er uitgebreider op 
terug: met de visie van lau Kanen en delen van enkele bijdragen 
aan de discussie op de SP-site over de stelling van Jan de Wit: 
'Gemeenten sturen bijstandsgerechtigden met behoud van 
uitkering aan het werk. Daar is niets op tegen mits het maar 
kortdurend werk is (om werkervaring op te doen), bedoeld is als 
opstapje naar een echte baan, en geen verdringing oplevert met 
bestaande banen.' 

Jan dat lijkt nergens op! 
'Kortdurend ' betekent dat de 
bij standsgerechtigde steeds op 
kan draven om de gaten die 
vallen te dichten, en dat dan 
nog voor niks ook. Werkerva
ring kan ook op andere manie
ren worden opgedaan. 

Henk van Beers 

Zolang het allemaal vrijwil lig is, vind 
ik het prima. Een goed idee zelfs. 
Maar ik ben beslist tegen een ver
plichting. Om te beginnen dient voor 
werk het minimumloon betaald te 
worden en niet het veel lagere bij
standsniveau. En bovendien komt 
verplicht werk in feite gewoon neer 
op slavernij. En dat moeten we niet 
willen. De kern van de zaak is denk ik 
deze: is werkloosheid in de eerste 
plaats een probleem in de zin van 
een kostenpost voor de staat? Of is 
het in de eerste plaats een probleem 
van de werklozen zelf? Dat is het ver
schil tussen rechts en links. En de 
werklozen zelf zijn met een verplich
ting niet gebaat. 
Hans Ne/isse 

De rechten van uitkerings
gerechtigden zijn bij werken 
met behoud van uitkering erg 
schimmig. Er is geen arbeids
contract. Als je ziek wordt kun 

je je niet zomaar ziek melden . 
Sterker: je kan gekort worden 
op je uitkering als je je ziek 
meldt (dat gebeurt!). Je kan 
niet in de ziektewet komen. 
Er zijn geen goede arborechten 
omdat er geen arbeidsrelatie is. 
Kortom, een uitkeringsgerech
tigde die met behoud van uit
kering gaat werken mist alle, 
meest basale, rechten waarvan 
wij in Nederland vinden dat 
die bij werken horen. 

Michel 

Natuurlijk willen mensen werken 
voor hun geld maar accepteer dan 
ook dat je moet werken voor je 
uitkering als die vraag er is. Zie 
het als vrijwilligerswerk. Maar 
nee, iedereen heeft het gelijk over 
arbeidsvoorwaarden en weet ik 
veel wat nog meer. Nog even en 
ze beginnen over pensioenop
bouw en winstdeling!! Altijd 
maar die eisen over geld ... Als je 
de maatschappij helpt door op 
deze manier een bijdrage te doen 
en te werken voor je uitkering 
vind ik gewoon niet dat je al te 
veel eisen mag stellen. De maat
schappij helpt die mensen immers 
ook door het verstrekken van een 
uitkering en subsidies, toch?? 

Richard Dokter 

Werken voor een uitkering 
is vorm van solidariteit 
Is het voorstel van minister 
Zalm om mensen in ruil voor 
hun bijstandsuitkering aan het 
schoonmaken te zetten zo on
zinnig als Jan de Wit in Span
ning van 27 mei suggereert? 
Ik meen van niet. 
We moeten het echter wel 
hebben over twee zaken. Ten 
eerste het principe van werken 
als tegenprestatie voor een 
uitkering, ten tweede de bij
behorende arbeidsvoorwaarden. 
Werken voor een uitkering is 
niet onzinnig, maar redelijk en 
billijk. Zoals een sociale uit
kering een uiting van solidariteit 
is van de kant van de samen
leving, zo is het leveren van 
arbeid als tegenprestatie een 
uiting van solidariteit van de 
kant van de uitkeringsontvan
ger. De meeste mensen vinden 
het ook normaal dat men iets 
doen moet om een beloning te 
ontvangen. Bijstand is een 
terechte gift, maar iedere gezon
de en zichzelf respecterende 
uitkeringsgerechtigde williever 
betaald werk dan een gift. 
Wat mij wel tamelijk onzinnig 
voorkomt is het onderscheid 
tussen volwaardig en onvol-
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waardig werk. Ik kan eigenlijk 
geen onvolwaardig werk beden
ken; als de samenleving er 
behoefte aan heeft is het belang
rijk en volwaardig genoeg om 
het te doen. Waarschijnlijk 
bedoelt De Wit met volwaardig 
werk dan ook iets anders: een 
volwaardige beloning. Maar dan 
komen we op het tweede punt: 
de arbeidsvoorwaarden. 
Ik ben het met hem eens dat 
voor volwaardig werk ook een 
volwaardig loon betaald moet 
worden: tenminste het mini
mumloon. 
Op dit punt laat ik Zalm in de 
steek. In Spanning lees ik: 
'Uitgerekend is dat men bij 
werken met behoud van uit
kering ruim twintig procent 
onder het minimumloon komt 
te zitten.' Als je dat doet, schep 
je natuurlijk een tweedeling 
aan de onderkant van de loon
schaal. Dat het minimumloon 
onderuit gehaald wordt, moet 
beslist voorkomen worden. 
Dat is ook heel goed mogelijk: 
door iemand die werkt voor een 
bijstandsuitkering het mini
mumuurloon te betalen en hem 
geen werkweken van 40 uur te 
laten maken, maar van 30 à 32 
uur. 
Als daaraan is voldaan, zie ik 
geen bezwaar tegen een 
arbeidsverplichting voor 
uitkeringsgerechtigden. Toch 
wil ik één groep uitzonderen: 
bijstandsmoeders met jonge 
kinderen. Zij kunnen pas een 
zeker aantal uren gaan werken 
zodra al hun kinderen leer
plichtig zijn of de leerplicht 
voorbij is . 

Lau Kanen, Veldhoven 
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Erik Meijer: 

•verkiezingen gaan niet over 
Europa. maar over concrete 
Europese strijdpunten• 
Enkele dagen later zijn ook de 
resultaten in de andere landen 
bekend, en vragen we Meijer om 
zijn kijk op de totale uitslag. 
'Voor de SP geldt, dat we een 
heel mooie trend vasthouden 
door voor de tiende keer op rij 
verkiezingen te wi nnen, en met 
7 procent de hoogste score ooit 
te halen bij landelijke verkiezin
gen. Dat is uitstekend. Maar aan 
de andere kant moeten we ook 
concluderen dat het ons niet ge
lukt is de mensen die uit onvrede 
over Europa thuisblijven mas
saal naar ons te trekken. J(jezers 
gebruiken de stembus niet om te 
protesteren tegen 'Europa', maar 
- getuige de resul taten voor Van 
Buitenen en de Partij voor de 
Dieren- blijkbaar wel om zaken 
uit te spreken die hen dwarszit
ten. Daar moeten we van leren: 
door het de volgende keer nog 
minder te hebben over 'wat vind 
je van Europa?', en meer over 
concrete zaken die in Europa ge
beuren en waartegen wij strijd 
leveren: privatisering, fraude, 
ondemocratische beslu itvor
ming, enz. Dat hebben we dit 
jaar al veel meer gedaan dan in 
1999, en dat zal in 2009 nog ster
ker nodig zijn.' 

Bij een blik over grenzen consta
teert Meijer dat er sprake is van 
stabilisatie voor de socialisten in 
Europa. 'De fractie van Verenigd 
Links, waartoe de SP behoort, 
had in het oude parlement aan
vankelijk 42 en na tussentijds 
overlopen 49 leden. Na de uit
breiding met de nieuwe landen 
en de nieuwe indeling van de af
vaardigingen komt de fractie nu 
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'We zullen nu nog beter als waakhond in Brussel kunnen 
blaffen en bijten,' reageert een opgetogen Erik Meijer als 
op 10 juni bekend wordt dat de SP haar zeteltal in het 
Europees Parlement verdubbelt. Onmiddellijk laat hij 
ook de campagnemedewerkers in de triomf delen: 'Dit is 
vooral ook een beloning voor onze duizenden vrijwilligers 
die hun tijd en moeite hebben gestoken in de campagne. 
Zonder hen hadden we nooit zo goed gescoord.' 

ergens tussen 39 en 47 uit. Het 
exacte aantal is nog niet bekend 
omdat van een aantal partijen 
nog niet duidelijk is bij welke 
Europese fractie ze zich aan
sluiten. Dan blijft er nog een 
verlies, maar dat is grotendeels 
te wijten aan het nieuwe Franse 
districtenkiesstelseL In Frank
rijk verliezen de partijen van 
Verenigd Links 12 van de 15 
zetels.' 

Ook de Europese fracties van 
Groenen en de Sociaal-demo
craten zijn vrij stabiel gebleven. 
Het grootste verschil is volgens 
Meijer te vinden bij de rechtse 
partijen: 'Grofweg kun je zeg
gen dat rechts veel van de uit
breidingszetels heeft veroverd 
en bovendien nog verder naar 
rechts is opschoven. Ik ben 
bang dat de uitslag van de 
Europese verkiezingen betekent 
dat het neoliberale en militaire 
programma gewoon doorgaat. 
Bezuinigen, privatiseren en be
wapenen zal onverminderd het 
parool blijven. Voor ons blijft 
dus volop reden tot verzet. De 
extra zetel kunnen we daarbij 
héél goed gebruiken. ' • 

Erik Meijer en 
Kartika Liotard naar 
Europarlement 
In totaal haalden we bij de Europese verkiezingen 
332.326, stemmen, goed voor 7,0 procent en twee zetels. 
In 1999 waren de cijfers respectievelijk 178.666 stemmen, 
5,1 procent en één zetel. Nummer drie, Kart i ka Liotard is 
naast Erik Meijer met voorkeursstemmen gekozen tot 
europarlementariër. Liotard kreeg 32.187 stemmen, 
tegenover 15.510 voor de nummer twee: René Roovers. 
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We hebben de halve finale ge
haald.' meldt afdelingsvoor
zitter Paul Peters over de uit
komst van de campagne Oss 
wint EK. Met veel creativiteit 
en energie nam de plaatselijke 
afdeling het initiatief voor een 
grote campagne om de op
komst bij de Europese verkie
zingen op te krikken. Euro
pees kampioen opkomst-stij
ger is Oss echter niet gewor
den, en ook de landelijke titel 
ging aan de Brabantse indus
triestad voorbij. Toch is Peters 

tevreden. 'We zaten in Oss 
altijd onder het landelijk 
opkomstgemiddelde, en nu er
boven. In 1999 ging maar 
28,3 procent van de Ossenaren 
stemmen, nu 39,6. En de cam
pagne werd gewaardeerd. 
Op I 0 juni hebben we drie uur 
lang bij aiie stembureaus ge-
staan, om mensen die met hun 
hond kwamen een kluif te ge-
ven en een lot. In de gesprek-
ken bleek dat de campagne erg 

Voor wie alles wil weten 
over de EU. 
Een week voor de verkiezingen kwam 'De Europese Unie- een 
kritisch handboek' uit, de Nederlandse vertaling van een uiterst 
informatief boek van Steve McGiffen, medewerker van de fractie 
van Verenigd Links in het Europarlement. In ruim tweehonderd 
pagina's behandelt McGiffen uitvoerig de verschillende facetten 
van de Europese Unie. Een ideaal boek voor wie nu eens écht wil 
weten hoe het zit in Europa. 
'De Europese Unie - een kritisch handboek' is te bestellen door 
7,50 euro over te maken op giro 369611 tnv SP-bestellingen 
Rotterdam. Je krijgt het boek dan thuisgestuurd. 

-, 
bekend was, en we zijn hon-
derden kluiven kwijtgeraakt.' / _ _____.J' 

()jroningen 

SP-toppers I 
Maar liefst 30 gemeenten wisten op 10 juni de 
tien-procentdrempel te halen. De top 30 op een rij: 

0 Oss 22,8 
Dongen 21,3 

• Doesburg 16,4 

• Heerlen 15,9 

0 Reiderland 15,1 

• Grave 13,9 

Tilburg 13,0 

• Nijmegen 12,8 
0 Uden 12,8 

Enkhuizen 

Hoor 

Wormerland • 
• Lith 12,7 

Schijndel 12,2 
0Hengelo 

0 Bernheze 12,0 

• Zutphen 11,6 

0 Groningen 11,0 

• Eindhoven 10,9 

0 Den Bosch 10,9 

0 Boxtel 1 0,6 
Hengelo 1 0,6 

• Enkhuizen 10,5 

0 ~andgraaf 10,5 

• Helmond 
• Amsterdam 
• Arnhem 
• Hoorn 

Boxmeer 
• Weert 
0 Warnsveld 
0 Landerd 

Schiedam 10,0 

• Wormerland 10,0 

Zutphe,....." ., 
~varnsveld 

Schiedam 
Arnhem. . Doesburg 

0 
Lith 
a_ rave 

Bernheze-=uüss 

D B h~ g landerd 
en osc 1....J'--' Uden 
Dongen Q Schijndel 
() Boxtel 

Tilburg 
.elmond 

Eindhoven. 
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Wet maatschappelijke ondersteuning in aantocht 

Wmo: nieuwe taken en nieuwe 
problemen voor de gemeenten 
Een nieuwe afkorting gaat zich 
de komende tijd een belangrijke 
plaats verwerven in het gemeen
teraadsledenjargon: Wmo, Wet 
maatschappelijke ondersteuning. 
In Spanning alvast een eerste 
kennismaking met drie letters die 
heel wat overhoop gaan halen. 

Het plan van de regering is om de 
Wmo in te laten gaan op 1 januari 
2006. De nieuwe wet moet de 
Wet voorzieningen gehandicap
ten (Wvg) en de Welzijnswet ver
vangen, en ook delen van de Al
gemene Wet Bijzondere Ziekte
kosten (AWBZ) overnemen, bij
voorbeeld de huishoudelijke ver
zorging van de Thuiszorg. De 
Wmo gaat uitgevoerd worden 
door de gemeenten, die daarmee 
grote nieuwe bevoegdheden en 
verantwoordelijkheden krijgen. 

Bij de vraag naar het waarom van 
een Wmo stuiten we al heel snel 
op de financiën. Een belangrijk 
doel van de nieuwe wet is het 
indammen van de groei van de 
kosten die gemoeid zijn met 
de AWBZ. In 2004 staan de ' 
bijzondere ziektekosten' voor 
18,7 miljard euro op de begroting 
en betalen we er 13,3 procent pre
mie voor. Het kabinet verwacht 
dat die premiedruk bij ongewij
zigd beleid stijgt tot minimaal 20 
procent in 2020 - en vindt dat te 
veel. 
De oplossing wordt enerzijds 
gevonden door de 'open einde
regeling' dicht te schroeien door 
een bedrag over te maken aan de 

gemeenten en daar ook het risico 
neer te leggen van extra uitgaven 
door een onverwachte toename 
van het aantal aanvragen. En an
derzijds door af te rekenen met 
het récht op voorzieningen zoals 
dat nu geldt in de AWBZ. 'Men
sen die dat kunnen, dienen meer 
dan nu het geval is zelf oplossin
gen te bedenken in de eigen so
ciale omgeving voor problemen 
die zich voordoen,' schrijven mi
nister Hoogervorst en staatsse
cretaris Ross aan de Kamer. 'Het 
kabinet stelt daarom een aantal 
historisch gegroeide vanzelf
sprekendheden in zorg en onder
steuning ter discussie. Dit doet 
een groter beroep op de 
eigen draagkracht en laat een 
aantal verzekerde rechten zoals 
huishoudelijke hulp verdwij
nen.' Wat dat precies gaat bete
kenen, zal in de praktijk blijken. 
Duidelijk is wel, dat de gemeen
ten heel veel vrijheid krijgen om 
'nee' te verkopen. 

In ruil voor hun zware verant
woordelijkheid krijgen de 
gemeenten extra geld in het 
gemeentefonds en heel veel 
bevoegdheden om dat geld zo te 
besteden als ze willen. De invoe-

ring van de Wmo lijkt daardoor 
veel op de invoering van de Wvg 
in 1994. Toen kregen de gemeen
ten de zeggenschap over de ge
handicaptenvoorzieningen en een 
hogere uitkering in het gemeente
fonds. Een verschil met de Wvg is 
er echter ook: toen er na de decen
tralisatie van de gehandicapten
voorzieningen enorme verschil
len ontstonden tussen de gemeen
ten onderling, perkte het Rijk de 
beleidsvrijheid in. Er kwamen 
nieuwe landelijke regels en een 
Wvg-protocol. Dat zal nu niet 
gebeuren. Ross en Hoogervorst 
schrijven: 'De Wmo legt in meer 
algemene termen vast op welke 
terreinen de gemeente een voor
zieningenbeleid · moet voeren. 
Wélke voorzieningen de gemeen
te op dat terrein dan realiseert is, 
anders dan in de Wvg, een zaak 
van gemeentelijke besluitvor
ming.' Over het Wvg-protocol dat 
onder zware druk van de gehandi
captenorganisaties tot stand is ge
komen, wordt nu gezegd: 'Wij 
zijn dan ook van plan om het 
wetsvoorstel dat het protocol een 
wettelijke basis moet geven in te 
trekken. Deze wetswijziging past 
niet langer in het toekomstper
spectief van de Wvg wanneer 
deze opgaat in de Wmo.' 
De beleidsvrijheid zal dus blij
vend erg groot zijn. En dat maakt 
de gemeenten in de komende ja
ren tot een arena waarin gehandi
capten en ouderen strijden met 
jongeren, buurthuizen en sport
verenigingen om een zo groot 
mogelijk deel van een karig ge
vulde pot met geld. De rol van de 
gemeenteraden in dat gevecht 
moet vooral tot uiting komen bij 
het verplicht vastleggen van 'een 
samenhangend beleid, de uitvoe
ring ervan, de te verwachten con-
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crete acties, te bereiken resulta
ten en de financiering ervan'. 
Minimaal eens per vier jaar 
moet de gemeente deze zaken 
tegen het licht houden en vast
stellen. 

Geld is een belangrijke reden 
achter de Wmo, maar ideologie 
speelt ook een rol. De eigen ver
antwoordelijkheid wordt erg be
nadrukt in de toelichting van het 
kabinet en ook de privatisering 
komt om de hoek kijken. 'Het 
kabinet is er groot voorstander 
van dat vooral particuliere orga
nisaties de voorzieningen op het 
gebied van de maatschappelijke 
ondersteuning leveren', schrij
ven de bewindslieden. 'Pas 
wanneer er geen geschikte parti
culiere organisaties zijn die de 
gevraagde voorzieningen kun
nen leveren, kan de gemeente 
zelf als leverancier van diensten 
optreden.' 
Over de eigen verantwoordelijk
heid komen Ross en Hooger
vorst met fraaie bespiegelingen 
als: 'De keuzevrijheid van men
sen is in het verleden omarmd, 
maar er is te weinig gedaan om 
tegelijkertijd de eigen verant
woordelijkheid te stimuleren.' 
'Duidelijk afgebakende verant
woordelijkheden en samenhan
gende voorzieningen: zelf wat 
zelf kan, lokaal wat lokaal kan 
en verzekerd wat verzekerd 
moet.' 
'De overheid compenseert niet 
automatisch iedere organisatori
sche, financiële of lichamelijke 
beperking bij burgers om maat
schappelijk actief te kunnen zijn 
met voorzieningen. Dat zou 
onnodig afhankelijkheid, leun
gedrag uitlokken en dat is 
precies het tegenovergestelde 



van wat de Wmo beoogt, name
lijk: niet leunen maar steunen.' 
Ondanks het felle verzet van or
ganisaties als de Chronisch Zie
ken en Gehandicaptenraad zal 
de Wmo er wel komen. Met de 
Vereniging van Nederlandse 
Gemeenten (VNG), de partij 
die nog echt dwars zou kunnen 
liggen, is alleen strijd te ver
wachten over de hoeveelheid 
geld die gelijktijdig met de in
voering van de W mo wordt 
overgeheveld. De regering zegt 
daar nu over: 'Hoe en in welke 
mate bedragen naar het Ge
meentefonds gaan, is onderwerp 
van overleg met de VNG. Daar
bij wordt uiteraard een koppe
ling gelegd met wat het kabinet 
op dit gebied van gemeenten 
verwacht.' En dat is - zoals we 
al eerder zagen - bijvoorbeeld 
het weigeren van voorzieningen 
als er via mantelzorg een oplos-

P-teammedewerker Ineke Palm: 
'Het belangrijkste kritiekpunt 
op de Wmo is dat het zwaar 
bevochten recht op zorg ver
dwijnt. Daarvoor in de plaats 
komt de afhankelijkheid van 
gemeentelijk beleid: de be
leidsvrijheid van de gemeenten 
wordt zo groot dat recht op 
zorg niet meer af te dwingen is. 
Bovendien zal het uit de AWBZ 
verdwijnen van de huishoude
lijke zorg en de ondersteunende 
en activerende begeleiding 
ongetwijfeld leiden tot extra 
opnames in verpleeg- en ver
zorgingshuizen. En omdat de 
uitgaven beteugeld moeten 
worden, zullen de middelen 
voor de gemeenten achterblij
ven bij de toenemende vraag. 
De zorg en ondersteuning om 
het thuis te redden worden ver
minderd, en de gevolgen laten 
zich raden: verwaarlozing en 
vereenzaming, terugvallen op 

liefdadigheid, afname gelijke 
kansen en participatie, mantel
zorg meer onder druk, rechts
onzekerheid en rechtsongelijk
heid. Op een bijeenkomst waar 

ik was, vlogen de alternatieve 
benamingen voor de WMO 
over tafel: Wet maatschappelijk 
ontwrichting, onthouding, on
dergang.' 

ing kan komen. 

Van AWBZ naar Wmo 
Vanuit de AWBZ gaan de volgende zaken over naar de 

Wmo (gedeeltelijk overigens pas in 2007): 

• huishoudelijke verzorging Thuiszorg 
• AWBZ-vervoer 
• AWBZ-ondersteunende en activerende begeleiding 

(onder andere dagbesteding ouderen en chronisch 
psychiatische patienten) 

• subsidieregeling diensten bij wonen met zorg 
• subsidieregeling MaEE-organisaties 
• subsidieregeling Integrale vroeghulp 
• subsidieregeling aanpassing in bestaande ADL-clusters 
• subsidieregeling doventolken 
• zorgvernieuwingsprojecten ggz (ZVP-regeling) 
• initiatieven openbare geestelijke gezondheidszorg 
• begeleiding instellingen voor maatschappelijke opvang 
• coördinatie vrijwillige thuiszorg en mantelzorg. 

De Wmo kent straks de volgende prestatievelden: 
Onderwerp: Zoals: 

- --·--

Algemene voorzieningen op het terrein van maatschap-
pelijke participatie en ondersteuning 

Voorzieningen op het terrein van informatie en advies 
voor maatschappelijke ondersteuning 

Voorzieningen voor het ondersteunen van 
mantelzorgers en vrijwilligers 

Versterken van de sociale samenhang in en leefbaarheid 
van wijken en buurten 

Accommodaties voor maatschappelijke activiteiten 

Preventieve voorzieningen voor kinderen, jeugdigen of 
ouders met problemen met opgroeien of opvoeden 

Sociale activering; hulp bij geldproblemen; 
algemene voorzieningen jeugd; idem voor ouderen 

--------·-f-

Voorlichtingsloketten; adviesfuncties 

--·-

Ondersteunen mantelzorg; steun aan vrijwilligerswerk 

---

Activiteiten om burgers meer bij de wijk te betrekken 

Sportaccommodaties; club- en buurthuizen; 
zwembaden; centra dagactiviteiten 

Voorzieningen op het terrein van signalering, toeleiden 
naar en wegwijs maken in het hulpaanbod, pedagogische 

hulp en coördinatie van zorg 

Nu: 

Welzijnswet 

Welzijnswet 

AWBZ 
(premiesubsidie 

regeling), Welzijnswet 

Welzijnswet 

Welzijnswet 

Welzijnswet 

--

--------+--- ------ ---------~r----·----- ----

Voorzieningen voor gehandicapten, chronische 
psychiatrische patiënten en mensen met psychische of 
psychosociale problemen, en ouderen, voor het vergro
ten en I of ondersteunen van de zelfredzaamheid, maat-

schappelijke participatie en zelfstandig functioneren 

Voorzieningen voor maatschappelijke opvang, 
vrouwenopvang en melding huiselijk geweld 

Rolstoelen en scootmobielen; huishoudelijke 
verzorging; woningaanpassingen; begeleiding bij 
zelfstandig wonen; informatie, advies, hulp voor 
mensen die zichzelf slecht kunnen redden; dag
besteding ouderen; maaltijdvoorziening; sociale 

alarmering; vervoersvoorzieningen 

Kortdurende of tijdelijk dag- en nachtopvang bij 
crisis; idem voor slachtoffers van huiselijk geweld; 

begeleiden bij zelfstandig wonen; melding van en advies 
bij huiselijk geweld 
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Wvg, onderdelen 
AWBZ, Welzijnswet 

Welzijnswet 
(doeluitkering) 
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•festival cherry
tomaat. voor de 
kleintjes' 

Als de Eerste Kamer de herindelings
plannen voor een aantal Gelderse 
Overijsselse gemeenten goedkeurt, gaan 
de inwoners van Doetinchem eind dit 
jaar naar de stembus. Voor het eerst bij 
gemeenteraadsverkiezingen kunnen ze 
dan stemmen op de SP. Tijd voor een 
kennismaking met de afdeling. 

Links op de foto Hans Boerwinkel 

snakken naar wat vernieuwing 
in de plaatselijke politiek, en wij 
kunnen daarvoor gaan zorgen. 
Op basis van onze positie en de 
uitslagen van landelijke verkie
zingen moeten twee zetels, en 
misschien wel drie haalbaar 
zijn.' 

Boerwinkel: 'De nieuwe raad 
zal zes jaar zitten, dan moet je er 
zeker rekening mee houden dat 
je wellicht tussentijds iemand 
moet vervangen. Een dubbel 
aantal geschooide mensen van 
het aantal te ver.wachten zetels 
is dan niets te veel. Daarnaast 
volgt ook de nieuwe voorzitter, 
die naar verwachting eind 
augustus gekozen wordt, de cur
sus. Niet om in de raad te gaan, 
maar om ook als voorzitter een 
goed beeld te hebben van wat 
het raadswerk inhoudt. Dat leek 
ons heel verstandig.' 

Hoe ben je als nieuwe afdeling 
aan al die kandidaten geko
men? 
'Uiteraard hebben we goed 
gekeken naar de mensen die we 
al kenden van het werk, en daar
van de meest geschikte bena
derd. Verder hebben we in het 
inlegvel bij de Tribune mensen 

opgeroepen om zich te melden 
om mee helpen en mee te 
denken met de toekomstige 
raadsfractie. Daarop kwamen 
bruikbare reacties: niet alleen 
van mensen die op de lijst wil
len, maar ook mensen die zeg
gen als je op mijn terrein 
ondersteuning nodig hebt, dan 
be/maar.' 

Over de campagne wordt nog 
hard nagedacht. 'Eerst gaan we 
op 30 augustus de lijst en het 
programma vaststellen. Een 
idee dat we zeker gaan uitwer
ken, is het organiseren van een 
cherry-tomaatfestival kort voor 
de verkiezingen, met allerlei 
zaken voor de jeugd.' 

De ontwikkelingen in Doetin
chem gaan snel. In september 
2003 is de status van afdeling
in-oprichting verkregen, m 
maart van dit jaar is Doetin
chem een volwaardige afdeling 
geworden en nu al is men klaar 
voor raadsverkiezingen. Wat 
zijn het voor mensen, dat het zo 
snel gaat? 'We waren al een tijd 
bezig voor we afdeling in op
richting werden. De basis was 
dus al stevig. En wat voor men
sen? Van heel diverse pluima
ge: een arts, een leraar, ikzelf 
heb een commerciële functie. 
Wat ons bindt, is dat we geen 
radicale mensen zijn, maar wel 
mensen die er met hart en ziel 
voor gaan, en die ook hun 
verstand gebruiken. Echte 
SP' ers dus. Het loopt aardig, al 
kijk ik wel eens jaloers naar 
afdelingen met bestuursleden 
die overdag hun handen vrij 
hebben. Bij ons zijn het alle
maal mensen die het SP-werk 
naast een volle baan doen. En 
dat geeft wel eens spanning in 
de tijdbesteding.' • 

Door de gemeentelijke herin
deling groeit Doetinchem, het 
centrum van de Achterhoek, van 
een kleine 50.000 naar zo'n 
57.000 inwoners, waarvan er 
momenteel 136 lid zijn van de 
SP. De politiek wordt gedomi
neerd door de grote landelijke 
partijen: CDA, PvdA en VVD 
vormen het college van B en W 
en in de raad is geen plaatselijke 
partij te vinden. Een goede 
uitgangspositie voor de SP? 
'Zeker,' stelt afdelingsvoorzitter 
Hans BoerwinkeL 'Veel mensen 

Als voorbereiding op de verkie
zingen is inmiddels een cursus 
gestart voor de aspirant-raads
leden. Doetinchem baarde daar
bij opzien door een delegatie 
van acht mensen in te schrijven. 

Een van de activiteiten van de afdeling Doetinchem is het 

ondersteunen van de huurders in de wijk Oosseld, waar betaal
bare huurwoningen moeten wijken voor dure nieuwbouw. 

Onder andere houdt de afdeling een wekelijks huurspreekuur 

om een goed beeld te krijgen van wat er leeft in de wijk, en om 

allerlei vragen van de huurders te beantwoorden. 
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Jaarrekening 
De Rekening 2003 wordt besproken, de eerste waarin 
gewerkt wordt met kostendragers in plaats van kosten
soorten. De conclusie is dat we er financieel omvermin
derd gezond voorstaan. Besloten wordt dat de rekening 
zonder aanpassingen voorgelegd kan worden aan de Par
tijraad. 

'Red de Solidariteit!' waarvoor massaal 'ouderwets' 
mensen gemobiliseerd moeten worden, bijvoorbeeld door 
deur aan deur handtekeningen op te halen. 

Bedrijvenwerk 
Besloten wordt dat we volop het FNV-referendum gaan 
steunen. De afdelingen in plaatsen waar hierover bijeen
komsten gehouden worden, delen flyers uit bij die bijeen
komsten. Regioconferenties 

Over het algemeen wordt geconstateerd dat de regiocon
ferenties steeds beter gaan lopen. De bijdragen van de 
Kamerleden zijn erg gewaardeerd; de verslagen van de 
Statenfracties lopen nog niet overal goed. 

Campagneprioriteiten 
Naar aanleiding van de verschillende campagnes die we 
voeren, wordt geconcludeerd dat we onze aandacht 
voortaan minder moeten versnipperen over veellandelijke 
acties . We moeten ons meer focussen op een paar grote 
campagnes, en ook duidelijk aangeven wat de rangorde is 
in het belang van de verschillende acties. Concreet: nu is 
de No-claimactie veruit het belangrijkst. 

No claim? No way!-actie 
Geconcludeerd wordt dat de No--claimactie van groot 
strategisch belang is voor de partij. Het gaat om een cru
ciaal thema, om de belangrijkste actie in de campagne 

Zomerschool 2004 - meld je snel aan! 
De inmiddels traditionele Zomer
school voor actieve SP' ers wordt 
dit jaar maar liefst vier keer 
georganiseerd: 
• van 22 t/m 25 juli 

in de Biesbosch 
• van 29 juli t/m 1 augustus 

in Soest 
• van 19 t/m 22 augustus 

in de Biesbosch 
• van 26 t/m 29 augustus 

in Arnhem. 

De zomerschool is telkens van 
donderdagmiddag tot zondag
middag. Het thema op alle 
bijeenkomsten is: 'Socialisme in 
de 21 ste eeuw'. Aspecten die 
daarbij aan bod komen zijn 
de filosofische uitgangspunten 
van de SP, liberalisme versus 
socialisme, de mogelijkheden en 
moeilijkheden van linkse samen
werking op lokaal, nationaal en 
internationaal niveau, en het 
deelthema 'actie helpt - echt?!'. 
De elementen van de school zijn 
wegens succes geprolongeerd: 

afwisselend discussies, boeiende 
gastcolleges van verrassende 
docenten en een ontspannend 
politiek café. 
Deelname staat open voor alle 
actieve en betrokken SP' ers. 
Voor meer informatie en voor 
aanmelding kun je terecht 

bij Rosita van Gijlswijk: 
(01 0) 243 55 64 of 
studiecentrum@sp.nl 

De Zomerschool 2004 wordt 
georganiseerd in diverse Stay 
Okay-hostels. De kosten, ook van 
de maaltijden, komen groten-

deels voor rekening van de 
landelijke partij, maar van de 
deelnemers wordt wel een 
bijdrage in de kosten gevraagd. 
Het aantal plaatsen is beperkt 
tot vijftig. Daarbij geldt: wie het 
eerst komt, het eerst maalt. 
Wees er dus snel bij . • 

Volle kracht vooruit met de actie 
NO CLAIM? NO WAY! 
Een breekijzer in de campagne Red de Solidariteit!. Dat moet de actie NO CLAIM, 
NO WAY! worden. Op een concreet punt gaan we aan de slag om heel veel mensen te 
mobiliseren voor het overeind houden van de solidariteit in de zorg. Van de actiekaar
ten is een nieuwe druk gemaakt en ook is er inmiddels een actiekrant die veel meer 
informatie geeft. In de praktijk blijkt dat onze eis heel breed gesteund wordt, zodra 
mensen beseffen waar het om gaat. Om voor die uitleg te kunnen zorgen, is de krant 
gemaakt en voegen we - ook op de actiekaart - consequent toe dat het gaat om 
'no claim in de zorg', of 'no claim in het ziekenfonds'. 
Na de vakantie komt het kabinetsplan in de Tweede Kamer aan de orde. Het streven is 
dan honderddui zenden protesten verzameld te hebben van mensen die met ons van 
mening zijn dat de solidariteit in de zorg behouden moet blijven. 
Kortom: maak als afdeling een plan en ga aan de slag . Actietips zijn al toegestuurd aan 
de afdelingsvoorzitters. 
Voor meer informatie kun je contact opnemen met Renkse Helmer: rhelmer@sp.nl of 
(070) 318 3814 . • 
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Kritiek op Donner over TBS terecht, 
maar LPF-motie deugde niet 
In de Tweede Kamer werd Justitieminister 

Donner scherp onder vuur genomen nadat 

een TBS'er die niet teruggekeerd was van 
zijn proefverlof een meisje ontvoerde. LPF en 

PvdA eisten het vertrek van de minister. De 
SP had forse kritiek op Donner, maar steunde 

de motie van afkeuring niet. 

Onder andere de invoering van 
een risicoanalyse, waarbij een 
beoordeling wordt gemaakt 
van de risico 's van iemand die 
voor verlof in aanmerking 
komt, en het opzetten van een 
centraal coördinatiepunt bij 
het OM voor een betere af
stemming van de verantwoor
delijkheden van de politie, de 
TBS-inrichtingen en justitie. 
De minister kan terecht verwe-

ten worden dat hij weliswaar 
aan verbeteringen heeft ge
werkt, maar zich onvoldoende 
heeft ingespannen om het 
nieuwe verlofbeleid tot stand 
te brengen. Het drama met Wei 
Wei Hu had dan wellicht voor
komen kunnen worden. Die 
kritiek heeft de SP verwoord 
in de Kamer. De Wit: 'De 
minister is verantwoordelijk 
en had actiever moeten optre
den. Dat hij een jaar lang op 

z'n handen heeft gezeten, zoals 
de PvdA beweert, kun je echter 
niet zomaar zeggen. Hoewel 
we harde kritiek hebben op de 
minister, zijn we niet van me
ning dat er voldoende grond is 
om op dit moment het vertrou
wen in hem op te zeggen.' 
Uit de toelichting die Eercl
mans van de LPF op zijn mo-

tie gaf, blijkt dat hij niet 
alleen het tot nu toe gevoerd 
beleid van de minister af
keurt, maar élk beleid dat 
niet volledig overeenkomt 
met het LPF-standpunt over 
zedendelinquenten in TBS
inrichtingen. De LPF wil 
nooit meer zogeheten onbe
geleid verlof aan TBS'ers 
toestaan , en zedendelinquen
ten verplichten chemische 
castratie te ondergaan. De SP 
is het op deze twee punten 
niet eens met de LPF. 

Door de toelichting van 
Eerdmans en het ontbreken 
van voldoende grond om het 
vertrouwen op te zeggen, 
heeft de SP-fractie de motie 
van wantrouwen niet ge
steund. • 

In het debat stelde Jan de Wit 
de vraag hoe het mogelijk is 
dat iemand die tijdens zijn 
terbeschikkingstelling al twee 
keer niet op tijd van zijn 
proefverlof is teruggekeerd, 
toch zomaar opnieuw verlof 
krijgt. De Wit concludeerde 
dat er door de TBS-inrichting 
ernstige fouten zijn gemaakt. 
Ook aan de samenwerking 
tussen de TBS-inrichting en de 
politie schortte het nodige. Er 
werd nu veel te laat een ver
band gelegd tussen de ontvoe
ring van het meisje en de ver
missing van de TBS'er. Daar
naast heeft ook de politie fou
ten gemaakt, door veel te lang 
te wachten met de opsporing 
van de tijdens zijn verlof 
' zoekgeraakte' man. 

'Na Nijs: tijd voor Grote 
Zomeropruiming Balkenende-11' 

In de Tweede Kamer is een 
jaar geleden- onder andere 
door de SP - al om beter 
beleid gevraagd rond de 
TBS-proefverloven. Minister 
Donner beloofde toen nieuwe 
regels voor het verlofbeleid. 
Op I maart 2004 liet hij de 
Kamer weten dat er aan die 
nieuwe regels wordt gewerkt 
en dat die in de loop van dit 
jaar klaar zijn. Verder somde 
hij een aantal maatregelen op 
die hij al genomen heeft. 

12 

Kant: 'Alles opgeteld begint de 
geloofwaardigheid van dit 
kabinet behoorlijk af te brokke
len. Wat zei De Geus toen hij 
de Kamer verkeerd had geïn
formeerd over het risque pro
fessionel in de WAO? Sorry! 
En wat zei hij toen hij door het 

'Het vertrek van staatssecretaris Nijs is 
verstandig en goed voor de Nederlandse 
politiek,' stelt Agnes Kant. 'Zij heeft zichzelf 
ongeloofwaardig gemaakt. En als ik dat criterium 
op andere bewindslieden toepas, kom ik tot 
de conclusie dat het tijd is voor een Grote 
Zomeropruiming in Balkenende-11.' 

stof moest inzake verspillingen 
door de UWV-top? Sorry! Wat 
zei Nijs nadat ze haar eigen 
minister had beschadigd? Sor
ry! En ze stapte alsnog op om
dat ze het niet meer zag zitten. 
Van der Hoeven kan de chaos 
op haar departement niet aan. 
De Geus heeft het vertrouwen 
van de sociale partners ver-

speeld. De Graaf maakt er al 
maanden een potje van met 
de bestuurlijke vernieuwing. 
Minister Hoogervorst heeft 
volop bonje met patiënten 
die hun belangen door hem 
bedreigd weten. Het is een 
kabinet vol brekebenen. 
Hoog tijd voor een Grote 
Zomeropruiming. ' • 
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iesste se 
Van Aartsen pleit voor 
gesjoemel met stemmen 

Door de plannen van minister De Graaf van 
Bestuurlijke Vernieuwing wordt er volop 
gediscussieerd over wijzigingen van het 

Nederlandse kiesstelsel. VVD'er Van Aartsen 
deed onlangs een duit in het zakje door te 

pleiten voor een kiesstelsel met 150 distric
ten. Dat zou voor een betere band zorgen 
tussen kiezers en gekozenen. Ronald van 
Raak en Jan de Wit zien dat heel anders: 

het leidt tot koehandel. 

ln een interview in Trouw van 
25 mei pleitte de VVD-voorman 
voor herinvoering van enkel
voudige kiesdistricten, een 
systeem waarin ieder Kamerlid 
wordt gekozen in een eigen 
district. Parlementariërs zouden 
door een eigen mandaat dichter 
bij de burger komen te staan. 
Doordat kleine partijen geen 
Letels meer kunnen halen wordt 
versplintering van de stemmen 
voorkomen en de kabinetsfor
matie eenvoudiger. Het distric
tenstel dat Van Aartsen voor
staat betekent echter een terug
keer naar een systeem waarvan 
ook de liberalen in 1917 met 
veel plezier afscheid hebben 
genomen. 

De argumenten van Van Aartsen 
klinken bekend, maar werden 
aan de vooravond van invoering 
van de evenredige vertegen
woordiging door liberalen juist 
gebruikt om afscheid te nemen 
van het districtenstelsel. Met de 
enkelvoudige districten herin
troduceert Van Aartsen boven-

dien het gesjoemel en bedrog 
dat vóór 1917 die verkiezingen 
kenmerkte. Ten slotte ligt het 
eerder voor de hand dat het 
politieke debat juist gebaat is bij 
meerdere partijen. 

De liberale minister-president 
Pieter Cort van der Linden 
toonde zich in 1916 een fervent 
voorstander van afschaffing van 
het districtenstelsel en invoering 
van de evenredige vertegen
woordiging. De politiek-ideolo
gische verdeeldheid van de 
kiezers moest naar zijn opvat
ting in het parlement zo nauw
keurig mogelijk tot uitd.ruk:k:ing 
worden gebracht. Alleen als 
mensen zich in een politicus 
herkenden zouden zij zich be
trokken voelen bij de poli tiek. 
Om in het districtenstelsel geko
zen te kunnen worden moest 
echter elke politicus in een 
district de meerderheid achter 
zich krijgen. Dit kon alleen als 
een Kamerlid zich gematigd 
opstelde en niet te veel mensen 
tegen het hoofd stootte. 

Bovendien leidde het districten
stelsel tot 'kiesgeografie' . Voor 
de regerende politieke richting 
was het zaak om de kiesdistric
ten zo gunstig mogelijk in te 
richten ; een rode stad omgeven 
met blauw platteland kon op die 
manier toch nog paars kleuren. 
Een ander probleem is koehandel 
met kiezers. Leiders van politie
ke bewegingen trachtten in dis
tricten afspraken te maken, zodat 
bijvoorbeeld in het ene district de 
socialistische kiezers de antire
volutionaire kandidaat kozen en 
in het andere district de antirevo
lutionairen de socialist, zodat in 
beide gevallen de liberalen met 
lege handen bleven. Van Aartsen 
lijkt dit gesjoemel aan te moedi
gen als hij opmerkt dat bijvoor
beeld de Christen Unie, om een 
zetel te kunnen bemachtigen, 
maar concessies moet afdingen 
bij het CDA, als haar stemmen 
nodig zijn om deze partij ergens 
aan een meerderheid te helpen. 

Ter rechtvaardiging van zijn 
plannen stelt Van Aartsen dat het 
land rijp is voor veranderingen, 
onder verwijzing naar 'Fortuyn
revolte' van 2002. Het was ech
ter bij evenredige vertegenwoor
diging dat deze stem van de 
kiezers kon klinken. Niet door de 
wijze waarop hij gekozen was 
kon Fortuyn mensen enthousias
meren, maar vooral door de 
wijze waarop hij het politieke 
debat aanging. Van Aartsen kan 
toch moeilijk volhouden dat in 
landen met een districtenstelsel, 
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zoals Groot-Brittannië, het 
debat voor mensen zoveel aan
trekkelijker is. In Engeland zijn 
nog minder mensen lid van een 
partij dan in Nederland. Wat we 
in Nederland wél zien is dat 
uitgesproken partijen veel leden 
trekken, zoals de SP, die ditjaar 
de VVD in ledental heeft inge
haald. 

Well icht zijn de voorstellen van 
Van Aartsen ingegeven door 
machtspolitieke overwegingen. 
Evenals PvdA-leider Wouter 
Bos is hij voorstander van een 
tweepartijenstelsel, zoals in de 
Verenigde Staten en Groot
Brittannië. Dit zijn tegelijk 
landen waar de opkomst bij 
verkiezingen veellager is, even
als de betrokkenheid van men
sen bij de politiek. Mensen die 
niets te kiezen hebben worden 
ook niet enthousiast voor de 
politiek. 

Het is opmerkelijk dat de libe
raal Van Aartsen keuzevrijheid 
van kiezers verwart met ver
splintering- pas die redenering 
eens toe op de markteconomie, 
en de schappen in de super
markt worden wel erg leeg - en 
dat het pragmatische argument 
dat een tweepartijenstelsel kabi
netsvorming eenvoudiger maakt 
prioriteit heeft boven het demo
cratische principe dat elke stem 
telt. Wie burgers meer bij de 
politiek wil betrekken moet 
politiek leveren die de burgers 

trekt. • 
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De liberale remedie voor het woningtekort 

Stijgt de woningnood? 
Dan moeten de huren 
omhoog! 

minister Dekker 

Volgens de minister is de 
woningmarkt vastgelopen door 
de te grote overheidsbemoeienis, 
vooral op het gebied van huur
bescherming en huurprijsbeleid. 
Hierdoor zijn marktpartijen -
zowel de woningcorporaties als 
commerciële investeerders 
onvoldoende bereid om te inves
teren in nieuwbouw. Dekker wil 
daarom het huurbeleid langs drie 
wegen 'moderniseren'. 

Voorstel1: 
~de huurpijs van veel 
woningen vrijgeven 

Allereerst door liberalisatie. Op 
dit moment behoort nog 95 pro
cent van de drie miljoen huur
woningen tot de gereguleerde 
voorraad: de huizen met een kale 
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maandhuur tot 598 euro. De 
huurders in deze woningen 
kunnen beroep doen op 
huurprijsbescherming. Boven 
die grens wordt de huurprijs in 
vrije onderhandeling tussen 
huurder en verhuurder bepaald. 
Wat dat inhoudt bij een schaar
se woningmarkt, laat zich 
raden. Dekker wil het gelibera
liseerde deel van de huurmarkt 
uitbreiden naar 15 tot 25 pro
cent, zo mogelijk al per 1 juli 
2005, maar uiterlijk per 1 juli 
2006. Zo'n 300.000 tot 600.000 
huurders in woningen met 
huren boven circa vijfhonderd 
euro zijn dan straks overgele
verd aan de ideeën van de ver
huurder over het begrip 'rede
lijke huur'. Dat zijn niet alleen 
huurders die nu vlak onder de 

Op 4 juni heeft minister Dekker (VVD) 
van VROM de Tweede Kamer laten 
weten hoe zij de toenemende schaars
te op de woningmarkt te lijf wil gaan. 
Dekker constateert dat de woning
productie in 2003 is ingezakt naar 
60.000 woningen, terwijl er gezien 
het woningtekort 80.000 nodig zijn. 
Als antwoord komt ze met de klassiek 
liberale remedie: laat de markt zijn 
werk doen! 

liberalisatiegrens van 598 euro 
zitten: Dekker wil namelijk de 
marktwaarde van de woning 
gaan gebruiken als maatstaf 
voor de liberalisatiegrens. Dat 
betekent dat een sociale huur
woning met een huur van vier
honderd euro in een populaire 
wijk straks in het geliberaliseer
de gebied terecht kan komen. 
Als marktwaarde wordt de taxa
tie op basis van de Wet Onroe
rende Zaakbelasting (WOZ
waarde) gebruikt. 

Voorstel2: 
huurverhoging koppelen 

aan WOZ-waarde 

De tweede weg van Dekker is 
het loslaten van de puntenwaar
dering als basis voor de huur-

prijsbepaling van woningen. 
Ook de huurprijs moet uiterlijk 
in 2010 gebaseerd zijn op de 
WOZ-waarde van de woning. 
Als eerste stap zou per 1 juli 
2006 al de puntentelling voor de 
onderdelen woonomgeving en 
woontype vervangen moeten 
worden door een waardering op 
basis van WOZ-waarde. 
Het belangrijkste gevolg van 
deze maatregel is een sterke 
stijging van de huur in de aan
trekkelijke wijken, waardoor 
daar binnen de kortste keren 
geen betaalbare huurwoningen 
meer over zijn. Huurders met 
lage inkomens kunnen vervol
gens alleen nog terecht in een 
beperkt aantal wijken. Wie had 
het erover dat dit kabinet de 
segregatie tegen wil gaan? 
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Niet alleen op wijkniveau, maar 
ook op regionaal niveau zullen 
er grotere verschillen ontstaan 
tussen de huren voor vergelijk
bare woningen, te vergelijken 
met verschillen die zich nu al 
voordoen op de markt voor 
koopwoningen. 

Voorstel3: 
grotere huurverhogingen 

Als laatste maatregel heeft het 
kabinet het vergroten van de 
ruimte voor de jaarlijkse huur
verhoging in gedachten. Op 
woningniveau zal de jaarlijkse 
huurverhoging tot 2009 in stap
pen mogen stijgen tot inflatie 
plus drie procent. Bij ' zeer lage 
huren' - en dat zijn voor dit 
kabinet waarschijnlijk de mees
te - komt er nog meer ruimte 
doordat het plafond in euro's 
wordt uitgedrukt: 15 tot 35 euro 
mag er bovenop komen . 
Woningcorporaties blijven ge
bonden aan een plafond voor de 
huursomstijging, de gemiddelde 
huurstijging over hun hele bezit. 
Maar dat plafond wordt wel een 
stuk hoger dan het huidige 

ciële verhuurders vindt het kabi
net helemaal geen plafond no
dig. 
Staat er nog iets tegenover dit 
scala aan maatregelen om de 
huren op te drijven? Natuurlijk: 
de leniging van de financiële 
noden van het kabinet. Sinds 
1994 is de begroting van VROM 
meer dan gehalveerd. De rijks
overheid geeft geen subsidies 
meer aan de woningcorporaties 
en nog maar een minimaal 
bedrag aan stadsvernieuwings
subsidies aan de gemeenten. De 
grootste post op de begroting is 
de huursubsidie, die snel op
loopt door de huurstijgingen in 
de afgelopen jaren. En dat zint 
minister Dekker niet. Daarom 
koppelt ze de voorstellen voor 
extra huurverhoging aan de 
bereidheid van de verhuurders -
met name de woningcorporaties 
- om extra geld te steken in 
nieuwbouw, stadsvernieuwing 
en de financiering van de huur
subsidie. Die laatste constructie 
zal ertoe leiden dat verhuurders 
er belang bij krijgen om huurders 
met lage inkomens in de goed
koopste, dus slechtste huizen 

Een jaar na het aantreden van 
Balkenende-H is duidelijk wat 
de huurders van dit kabinet 
mogen verwachten: een afbraak 
van hun rechtsbescherming die 
gelijk opgaat met het invoeren 
van markthuren. Niet alleen de 
minima zullen met dit beleid te 
maken krijgen, maar ook- voor 
sommige maatregelen zelfs 
vooral - de huishoudens met 
een inkomen tussen modaal en 
anderhalf keer modaal. Dat 
biedt mogelijkheden om de 
maatschappelijke weerstand 
tegen het kabinetsbeleid te 
verbreden. De complexen die 
straks het hardst in huur zullen 
stijgen zijn simpel op te sporen 
via de regionale woningkran
ten. Veel reacties op een vrij
komende woning betekent 
straks: huur extra omhoog! • 

De brief van minister Dekker 

en heel veel meer informatie 

is te vinden op de site van het 
ministerie van VROM: 

www.minvrom.nl 

maximum. Voor de commer- onder te brengen. 

Een veelgebruikt argument om de huren te verhogen is dat de voorraad betaal

bare huurwoningen nu veel groter is dan het aantal huishoudens dat zo'n huis 
nodig heeft. Probleem zou alleen zijn dat er veel te veel huurders met een hoog 

inkomen ('scheefwoners') die betaalbare woningen bezet houden, omdat ze 

door het gebrek aan dure, grote woningen niet snel genoeg doorstromen. 
Het Woningbehoefte onderzoek (WBO 2002) laat zien dat de realiteit er anders 

uit ziet. 86 procent van de huurders heeft een inkomen onder anderhalf keer 

modaal, slechts zeven procent een inkomen van boven twee keer modaal. 

Omdat het WBO betrekking had op alle huurwoningen is aannemelijk dat de 

huurders met een inkomen boven anderhalf keer modaal voornamelijk in de 

particuliere huursector, met name het geliberaliseerde deel, te vinden zijn. 

Een huurder met een inkomen van anderhalf keer modaal (45.000 euro) met 

een kale huur van 550 euro per maand geeft aan woonlasten ongeveer even 

veel van zijn inkomen uit als de gemiddelde bezitter van een eigen woning: 

17,5 procent. Dat lijkt dus heel redelijk. Het ministerie van VROM definieert 
echter iedereen met een besteedbaar inkomen van meer dan 19.000 euro en 

een huur onder 358 euro (peildatum 2002) als scheefwoner. Dan wonen opeens 

700.000 huishoudens scheef. Een aantal dat overigens al sinds 1990 op dit 

niveau ligt. 
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Gij Zult 
Kopen 
Naast bevordering van 
de vrije markt is het stimu

leren van bezit, in het 

bijzonder eigen woning
bezit, een kernactiviteit 

van het kabinet. De vraag 

is wat de Nederlandse 

bevolking hier objectief 

mee is opgeschoten. 
Sinds 1990 is het aandeel 

koop in de nieuwbouw
productie gegroeid van 

zestig procent naar ruim 

tachtig procent. Van de 

totale woningvoorraad 

bestaat inmiddels 54 pro

cent uit koopwoningen, 

een stijging van zeven 

procent in tien jaar tijd. 
De prijzen van koopwonin

gen zijn desondanks scherp 

gestegen, in gebieden met 
een overspannen woning

markt zelfs geëxplodeerd. 
Volgens de inkomenstoets 

van de Nationale Hypo

theek Garantie kan een 
huishouden met een 

modaal inkomen op dit 

moment een koopprijs van 

maximaal 129.000 

euro betalen. Voor ander

half keer modaalligt het 

maximum op 201.000 euro. 

In veel gemeenten is er 
nauwelijks nog aanbod in 

deze prijsklassen. 
Belangrijkste oorzaak voor 

de gestegen prijzen op de 

koopmarkt is het markt
mechanisme, waardoor in 

gebieden met de grootste 

schaarste de prijzen het 

hardst zullen stijgen. 

Daarnaast speelt een rol 

het teruglopend aandeel 
van de sociale huurvoor

raad, waardoor het prijs
drukkend effect op het 

goedkopere deel van de 

koopmarkt steeds geringer 

wordt. 
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Week van de Vooruitgang 
stimuleert duurzame mobiliteit 

In september organiseert een 
aantal organisaties de ·week van de 
Vooruitgang•. Ze roepen gemeenten 

en bewoners op een week lang groen 
licht te geven voor fietsen. lopen. 

openbaar vervoer en gedeeld 
autogebruik. Op de website 

www.weekvandevooruitgang.nl staan 
bij Nieuws tien eerste tips voor 

gemeenten die willen deelnemen. 
SP-fracties en -afdelingen kunnen ze 

daar wellicht toe aanzetten. 

Het groeiend autogebruik 
heeft grote gevolgen voor mi
lieu, veiligheid, leefbaarheid 
en de gezondheid van mensen. 
De deelnemende organisaties 
willen met de 'Week van de 
Vooruitgang' vooral laten zien 
dat het ook anders kan. 'Ge
meenten kunnen, door zich 
actief in te zetten voor de 
activiteiten in de Week, een 
kritischer gebruik van de auto 
stimuleren. Wanneer meer te 
voet, per fiets en met het open
baar vervoer wordt gereisd, 

wordt het in de wijken een 
stuk veiliger en aangenamer op 
straat,' zegt Rolf Schipper, pro
jectleider bij Milieudefensie. 
'De activiteiten zijn meer dan 
een eenmalig signaal aan bewo
ners. Door gemeenten en bewo
ners samen te laten werken ko
men projecten van de grond die 
ook de rest van het jaar duurza
me mobiliteit stimuleren.' Afge
lopen jaar deden bijna 200 ge
meenten met succes mee aan de 
Week. De organisatoren hopen 
dat aantal dit jaar te overtreffen. 

Meer informatie 
Veel informatie is te vinden op 
www.weekvandevooruitgang.nl en in het werkboek 
dat te bestellen is per mail 
weekvandevooruitgang@milieudefensie.nl of bij de 
Milieudefensie servicelijn: (020) 626 26 20. 

Voor meer informatie over de afzonderlijke dagen: 

• 3VO, Heleen Rijnkels, (035) 524 88 51 of 06 51 704 439 
• Milieudefensie, persvoorlichting, (020) 550 73 33 
• Fietsersbond, Arien de Jong, 06 20 504 419 
• NIGZ I COS Nederland, Pieter ledema, (0348) 43 98 85 
• Stichting Natuur en Milieu, Bas de Jong, (030) 233 13 28 
• Stichting Voor Gedeeld Autogebruik, Henry Mentink, 

(0228) 52 20 22 
• VM2, Jessy van Son, (073) 627 45 45 

Het programma van de Week 
van de Vooruitgang bevat de 

volgende onderdelen: 

Donderdag 16 september: 
Op Voeten en Fietsen Naar School (3VO) 
Honderden scholen en ouders organiseren een dag waarop 
kinderen zonder auto naar school worden gebracht. 

Vrijdag 17 september: 
Anders Rijden Dag (Milieudefensie) 

Op een testcircuit wordt op aansprekende wijze gedemon
streerd dat een zuinige rijstijl ook écht leidt tot een lager 
brandstofverbruik en dus minder milieuvervuiling. 

Zaterdag 18 september: 
Op de fiets naar de winkel (Fietsersbond) 

Het winkelend publiek wordt gedemonstreerd hoe de inko
pen op de fiets of bakfiets mee kunnen. Ook is er aandacht 
voor het belang van goede fietsenrekken en -stallingen. 

Zondag 19 september: 
Autovrije Dag (Milieudefensie) 

Straten en wijken worden afgesloten voor auto's, om men
sen voor één dag te laten ervaren hoe rustig, stil en veilig 
de buurt is zonder autoverkeer. 

Maandag 20 september: 
Fiets naar je Werk 
(st. Natuur en Milieu I NIGZ I COS Nederland) 

Bij enkele grote bedrijven zal op deze dag geen auto te zien 
zijn. ledereen komt op de fiets. De gelijknamige campagne 
van NIGZ roept alle werknemers op om het hele jaar door 
hetzelfde te doen. 

Dinsdag 21 september: 
Ruim Baan voor Bus, Tram en Trein 
(ROVER I Milieudefensie) 

Vervoersbedrijven promoten het lokale of landelijke Open
baar Vervoer. Speciale aandacht zal er zijn voor de verkeers
plannen die worden gepresenteerd op deze Prinsjesdag. 

Woensdag 22 september: 
Autodate Dag (st. voor Gedeeld Autogebruik) 

Aanbieders van deelauto's, zoals Greenwheels, Wheels4all 
en Call-a-car, openen op tal van lokaties nieuwe autodate
plaatsen. 
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Informatie- en opinieblad voor actieve SP- leden 
Verschijnt 12 keer per jaar, zesde jaargang nummer 7, 22 juli 2004 

OOST-WEST, THUIS (BEST)! 
UITZETCENTRA, waarin een klein land groot kan zijn. 
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Paulus Jansen 
~ ., 

Zuinig op 
onze leden 

1 januari 1994: 16.000 leden. 1 januari 2000: 
26.200 leden. 1 januari 2004: 43.400 leden. 
1 juli 2004: nog steeds 43.400 leden. Conclusie: 
de groei is er uit. 
Dat is bij nader inzien wat kort door de bocht. 

We hebben afgelopen half jaar 2.100 nieuwe 
leden ingeschreven. Dat zijn er minder dan in de 
topjaren achter ons, maar de concurrentie wordt 
bij dergelijke aantallen nog steeds stinkend 

jaloers. 

Het probleem zit hem vooral in de hoeveelheid 

afvallers: opzeggers, wanbetalers en verhuizers 
met onbekende bestemming. En tenslotte de 
mensen die zich aangemeld hebben als lid, maar 
vervolgens hun betaling niet regelen. De opzeg
gers vallen voor een groot deel af om financiële 

en politieke redenen. 
Maar zijn er nogal wat afvallers die ontevreden 
zijn over onze service. Daar kunnen we wel wat 
aan doen. 

Volgens mij zijn we door de jarenlange dubbele 
groeicijfers wat lui geworden: nieuwe leden die 
hun ledenpas en welkomsgeschenk niet of niet 
op tijd ontvangen. Tribunes die veel te laat 
bezorgd worden. Aankondigingen voor leden

vergaderingen die pas op het laatste moment 
verzonden worden. Mensen die mailen of een 

brief schrijven en niets terug horen. 
Dat soort slordigheden irriteert veel leden, zeker 
omdat wij ons juist laten voorstaan op onze 

sterke band met de achterban. 

Deze week zijn we gestart met een experiment 

om afgevallen leden telefonisch te benaderen. 
Dat heeft op 71 bereikte personen 32 hernieuwde 

leden en 26 opgespoorde adreswijzigingen opge
leverd, maar ook de nodige informatie over zaken 
die misgaan: landelijk en lokaal. Ook als afdeling 

kan je er véél aan doen om onze leden vast te 
houden: door een goed verspreiders netwerk, 

_floor mensen regelmatig te benaderen, door 
nieuwe leden snel te bezoeken om ze wegwijs te 
maken in je afdeling. Onze leden zijn ons belang
rijkste bezit. Laat ze dat ook merken! • 

Paulus Jansen 
algemeen secretaris van de SP 

Zomerschool 
22 t/m 25 juli, Biesbosch 
29 juli t/m 1 augustus, Soest 
19 t/m 22 augustus, Biesbosch 
26 t/m 29 augustus, Arnhem 

Partijraad 
Zaterdag 11 september 
Amersfoort 

Tomaat 2004 
Zondag 19 september 
Amsterdam 

Landelijke demonstratie 
tegen het kabinetsbeleid 
Zaterdag 2 oktober 

Rooie-Reusfestival 
Zondag 17 oktober 
Amsterdam 
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Kamerleden en andere SP' ers schrijven 
regelmatig interessante opinie- artikelen 
in dag- en vakbladen. 
Spanning geeft in elke uitgave een 
overzicht van de recente opinies. 

De artikelen zelf kun je vinden op 
Internet: (http ://www.sp.nl/tegenstltheorie/ 
opinies). Je kunt ze ook telefonisch 
bestellen bij de receptie van het 
landelijk secretariaat (01 0) 243 55 55. 
Noem dan wel het codenummer van 
het artikel dat je wilt hebben. 

Opdoeken Radio Symfonie Orkest grenst aan barbarij 
Jan Marijnissen in Dagblad BN/De Stem, 21 juni 
Er zijn geen inhoudelijke argumenten voor opheffing 
van het RSO; het enige dat telt is een bezuiniging van 
7,5 miljoen euro. Daarmee verdwijnt een gerenommeerd 
orkest, en belanden 84 topmuzikanten op 
straat. 

Minister Remkes breekt beloften Achterhoek 
Ronald van Raak in de Gelderlander, 25 juni 
Bij de gemeentelijke herinde]jng in de Achterhoek breekt 
het kabinet zijn belofte dat herindelingen alleen plaats
vinden met goedkeuring van de inwoners, en minister 
Remkes de toezeggingen die hij deed aan de 
Eerste Kamer. 'IID!9!15

"
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Behoed de zorg voor marktfundamentalisme 
Martin Buijsen, André den Exter en Agnes Kant in 
NRC Handelsblad van 24 juni 
Zeven stell ingen tegen het marktfundamentalisme in 
de zorg, als antwoord op het credo 'meer marktwerking', 
waarmee minister Hoogervorst werkt aan 
herziening van het zorgstelseL 11ID!9!15ffl1 

Achterstand EU is strijdig met de feiten 
Jan Marijnissen in De Volkskrant, 5 juli 
Zie pagina 11 van deze Spanning. 

Ziekenhuisdirecteur verdient te vaak topsalaris 
Martin Buijsen, André den Exter en Agnes Kant in 
Trouw, 6 ju/i 
Met de honoraria van ziekenhuisdirecteuren zijn de 
gewoonten van het bedrijfsleven overgewaaid naar de 
publieke sector. Daartegen past geen verzoek om 'pas op 
de plaats te maleen', zoals minister Hooger
vorst doet, maar harde actie. 

Terug naar vaste notaristarieven 
Jan de Wit in het Financieele Dagblad, 12 juli 
Ook de notarissen kregen onder Paars te maleen met 
]jberalisering, deregulering en marktwerking. Inmiddels 
wordt er gesproken over verloedering van het notariaat. 
De Wit bepleit de terugkeer naar vaste 

· h · h · h 'IID!!I'"M' tarieven en aansc erpmg van et toezie t. 



SP uit college Heerlen 
Het college in Heerlen moet het vanaf 12 juli 
zonder SP-wethouders doen. Riet de Wit en 
Peter van Zutphen traden af nadat coalitie
genoten PvdA en CDA een oplossing blokkeer
den voor de grote verslavingsproblematiek 
waar de Limburgse grensstad mee kampt. 

• 

zich terug. De CDA-wethouders 
stemden tegen in het college -
zonder alternatieven aan te 
dragen, en de PvdA ging het 
actiecomité van de buurt onder
steunen dat logischerwijs 
ontstond.' Een aangenomen 
motie waarin de zaak wordt 

afgeschoven naar een extern 
bureau dat alles nog eens moet 
onderzoeken was voor de 
SP-wethouders onaanvaard
baar. Van Zutphen: 'Ze durven 
gewoon niet te besluiten. Maar 
de mensen zitten niet te wach
ten op bestuurlijke lafheid, er 
is juist behoefte aan bestuur
ders die knopen durven door 
te hakken. Al dat uitstellen, 
onderzoeken en afschuiven 
leidt er alleen maar toe dat 
de boel in de stad weer 
verziekt raakt en dat de 
geboekte resultaten verloren 
gaan. Dat is heel slecht voor 
Heerlen.' 

In een folder die snel in Heer
len verspreid is, geeft De Wit 
uitleg: 'Bij de verdeling van de 
portefeuilles na de verkiezin
gen van 2002 staarden alle 
toekomstige wethouders naar 
het plafond toen het woord 
verslavingszorg viel. Niemand 
wilde er zijn vingers aan bran
den. Ik heb toen aangeboden 
dat voor mijn rekening te 
nemen. Maar ik heb er wél de 
voorwaarde aan verbonden dat 
er geen partijpolitieke spelletjes 
mee gespeeld zouden worden . 
Alle coalitiepartners hebben 
toen toegezegd dat ze mij zou-

den steunen bij de versla
vingszorg. Maar toen het erop 
aankwam en de definitieve 
opvanglocatie aangewezen 
moest worden, kregen ze 
slappe knieën. We hebben 
meer dan veertig mogelijke 
locaties zorgvuldig onder
zocht. Daar kwamen er drie 
uit, met een duidelijke voor
keur van zowel politie als 
hulpverlening voor de Valken
burgerweg. En toen begon de 
ellende: in plaats van hun 
woord te houden en deze 
locatie te steunen, trokken 
CDA, Stadspartij en PvdA 

Actie leidt in Hengelo 
tot vuurwerkopslag 
buiten de stad 

Emmen staat in 
zijn hemd 
In hun rondreis door de Palestijnse gebieden begin 
ditjaar kwamen Kamerleden Harry van Bommel 
en Anja Meulenbelt bij toeval in Qualqilya terecht. 
Die stad bleek een Nederlandse zusterstad te heb
ben, Emmen, maar daar behalve een jaarlijkse 
kerstkaart voor de burgemeester niets van te 
horen. En een beetje steun uit Nederland is gezien 
alle ellende van de Israëlische afscheidingsmuur 
wel héél hard welkom. 
De SP-afdeling belegde een druk bezochte avond 
met Van Bommel en Meulenbelt, waarop de 
gemeente behoorlijk in haar hemd kwam te staan. 
Aan een vervolg wordt nu gewerkt: samen met 
GroenLinks wordt een voorstel gemaakt om op 
een zinvolle manier invulling te geven aan de 
tedenband. 

In de nasleep van 'Enschede' is 
er een nieuwe vuurwerkwet 
gekomen, die aanmerkelijk 
strengere eisen stelt aan vuur
werkopslagplaatsen van winke
liers. 'Dat lijkt mooi,' conclu
deert afdelingsvoorzitter Vincent 
Mulder uit Hengelo, 'maar er zit 
een grote adder onder het gras: 
tot nu toe hadden winkeliers 
hooguit enkele honderden kilo's 
in voorraad. Onder de nieuwe 
wet moet de gemeente toestem
ming geven voor opslag tot 
10.000 kilo, als aan de voor
waarden wordt voldaan. Ook al 
staat de winkel midden in een 
woonwijk. En hoe dik de muren 
ook zijn: uit de ramp in Ensche
de blijkt wel dat er altijd wat 
fout kan gaan.' De afdeling ging 
in de wijk Tuindorp aan de slag 
en kreeg daar de handtekeningen 
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van negentig procent van de 
bewoners onder een petitie 
tegen de vergunningaanvraag 
van een vuurwerkhandel die 
10.000 kilo wil opslaan. 
De kwestie werd ook in de 
gemeenteraad aangekaart, en 
de gezamenlijke inzet boekte 
succes: de gemeente Hengelo en 
de plaatselijke vuurwerkbedrij
ven hebben nu afgesproken dat 
er een gezamenlijke vuurwerk
opslag komt, op een industrie
terrein buiten de stad. Mulder: 
'Een voorbeeld voor andere 
plaatsen - maar dan moeten ze 
wel snel zijn, anders staan de 
nieuwe opslagplaatsen van de 
winkels er al en zullen ze niet 
meer meewerken aan een 
centrale opslag.' 
Info: Vincent Mulder 
(074) 2421997. 
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No-claimactie 
komt op stoom 
De digitale handtekeningen stromen 
binnen, op kraampjes in stadscentra en 
bij ziekenhuizen tekenen mensen graag 
en met de media-aandacht gaat het ook 
prima. De campagne No claim in het 
ziekenfonds? No way! komt kortom op 
stoom. 

Nijmegen liet de eerste actie
kaart tekenen door Jan Troost, 
voorzitter van de Gehandicap
ten en Chronisch Ziekenraad, 
en koppelde er meteen een 
actieweek aan, waarin mede
werkers vrijwel elke dag op 
pad zijn om handtekeningen 
te v~rzamelen. Vlak voor het 
Kamerdebat volgt nog een 
nieuwe actieweek. In Gronin
gen is al enkele weken in het 
stadscentrum gestaan- met 
veel succes. 'We hoeven niks te 
zeggen, ' verklaart coördinator 
Jan van der Tuin: 'De mensen 

zien op een bord waar het om 
gaat en komen dan meteen 
naar je toe ·om een handteke
ning te zetten. ' In Zeeuws
Vlaanderen gingAgnes Kant 
na voorbereiding door de 
afdeling een dag op tournee 
langs een aantal zorginstel
lingen. De enthousiaste 
reacties die ze kreeg, zijn een 
prima opsteker om de actie 
de komende weken fors uit te 
breiden. In Oss is op initiatief 
van de afdeling een breed 
comité gevormd met zo'n 
dertig organisaties, waaronder 

de PvdA die landelijk de 
no claim niet heeft afgewezen. 
Creatieve manieren om de 
absurditeit van het voorstel 
duidelijk te maken, zijn er 
ook: Rheden werkt met 'kans
kaarten' voorzien van ludieke 
teksten , Hengelo met dobbel
stenen en Oss met alternatieve 
antirookstickers, voorzien van 
boodschappen als No Claim in 
het ziekenfonds kan dodelijk 
zijn. 

Landelijk coördinator Renske 
Helmerheeft nog meer tips 
voor afdelingen die met de 
campagne aan de slag gaan. 
'Schakel vooral de mensen in 
die via de website laten weten 
dat ze mee willen doen. 
Bijvoorbeeld voor het digitaal 
doorgeven van alle onder
tekenaars, zoals we afgespro
ken hebben. Maar natuurlijk 
ook om mee te helpen bij het 
verzamelen van handtekenin
gen. Ga vooral tijdens bezoek
uren bij ziekenhuizen staan, 
dat werkt uitstekend. E11 als je 
een goed programma hebt, met 
bijvoorbeeld werkbezoeken 
aan instellingen, dan komt 

Agnes Kant graag om de actie 
te promoten. Verder: als je het 
nog niet gedaan hebt, vraag dan 
snel aan artsen, apothekers en 
fysiotherapeuten of zij een 
stapeltje kaarten in de wacht
kamer willen leggen. Voor
beeldbrieven zijn naar de 
afdelingsvoorzitters gestuurd. 
Afdelingen met creatieve vond
sten om de campagne vooruit te 
helpen, moeten dat natuurlijk 
melden: in hun verslag of met 
een mailtje aan Paulus Jansen 
(pjansen@ sp.nl). 

Niet alleen de SP verzet zich 
tegen de no claim in het 
ziekenfonds: in navolging van 
verenigingen van patiënten, 
artsen, ouderen protesteert in
middels ook vakcentrale CNV 
er nadrukkelijk tegen. 'Geld 
mag nooit een prikkel zijn om 
geen gebruik te maken van zorg. 
De toegang tot zorg voor dege
nen die dat nodig hebben, moet 
gewaarborgd zijn. De no-claim
regeling werpt hoe dan ook 
onnodig hoge drempels op,' 
aldus Josine Westerbeek
Huitink, vice-voorzitter van de 
vakcentrale. 

Anna en Joseph slaan 
meteen terug 
Al jaren strijden de comités Anna moet blijven en Joseph moet 
blijven (opgericht op initiatief van de SP) met succes tegen de 
sluiting van de streekziekenhuizen in Oss (Anna) en Veghel 
(Joseph) . En al die tijd ijvert de overkoepelende directie van de 
samenwerkende ziekenhuizen vóór sluiting en nieuwbouw op één 
locatie tussen beide plaatsen in. 
Onlangs lanceerde het ziekenhuis een gelikte campagne om duide
lijk te maken dat sluiting van Anna en Joseph echt nodig is. Een 
nieuw ziekenhuis, daar wordt iedereen beter van, was de kop op 
posters en flyers. De actiecomités reageerden meteen, met flyers en 
posters die veellijken op die van het ziekenhuis, maar die als 
boodschap hebben 'Twéé ziekenhuizen, voor zorg die dicht bij de 
mensen staat.' 
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• • In de Spanning van mei ging 

Ronald van Raak in op het 

ontwerpbeginselprogramma 

van de PvdA. Nu een reactie van 

Ron Blom met een kort nawoord 

van Van Raak 

De PvdA, de SP en het socialistische beginsel 
Met interesse heb ik in de 
Spanning van mei het artikel 
'De nieuwe veren van de PvdA' 
van Ronald van Raak gelezen. 
Zijn beoordeling van het nieu
we sociaal-liberale concept
beginselprogramma van de 
sociaal-democraten van de 
PvdA kan ik in grote lijnen 
onderschrijven. Waar ik echter 
moeite mee heb: zijn algemene 
beoordeling van de PvdA als 
een linkse partij, en zijn lof
zang op bet SP-beginselpro
gramma 'Heel de Mens' als 
zich positief onderscheidend 
van het conceptbeginselpro
gramma van de PvdA. Deze 
kwestie sluit aan op het door 
Jan Marijnissen in de Volks
krant van 26 juni gelanceerde 
idee van een schaduwkabinet 
van PvdA, GroenLinks en SP. 

Het karakter van de PvdA 
Ronald van Raak constateert 
dat er 'nog' weinig reden is 
voor een opgaan van SP, 
GroenLinks en PvdA in een 
nieuwe middenpartij, zoals 
PvdA-leider Wouter Bos voor
·telt. Dat woordje 'nog' is 
tamelijk verontrustend. Het 
zich in een rap tempo naar 
rechts ontwikkelen van de 
internationale sociaal-democra
tie onder uiteenlopende begrip
pen als 'De Derde Weg', 'New 
Labour', 'sociaal-liberaal' is 
een logische consequentie van 
het historische failliet van de 
politieke stroming die ook wel 
bekend staat als reformisme. 
Onder de actuele sociaal
economische omstandigheden 
van een recessie en van bezui
nigingen is het duidelijk dat er 
binnen het huidige kapitalis
tische systeem weinig tot geen 

ruimte meer is voor hervormin
gen in de zin van verbeteringen. 
Als daarnaast elke referentie 
naar een alternatief maatschap
pelijk systeem, een socialis
tische orde verlaten wordt, dan 
is het logisch dat ook theo
retisch, in de zin van een 
beginselprogramma een volle
dige aanpassing plaatsvindt aan 
de bestaande kapitalistische 
orde. Toch houdt Van Raak de 
mogelijkheid open van een 
coalitievorming met de PvdA. 
Dit leidt tot verwarrend proza: 
enerzijds wordt de PvdA een 
spagaathouding toebedacht 
tussen sociaal en liberaal, an
derzijds roept Van Raak Bos op 
om te strijden voor een 'sociaal 
Nederland'. Dit sluit naadloos 
aan op het voorstel van Jan 
Marijnissen van een schaduw
kabinet bestaande uit PvdA, 
GroenLinks en SP. Echter 
zolang de PvdA in de opposi
tiebankjes zit zal ze de spagaat
houding met graagte volhouden. 
Nu ageren tegen het kabinets
beleid en even geen verant
woordelijkheid dragen voor de 
afbraak van de verzorgingsstaat 
zal een aanzuigwerking hebben 
op velen bij de volgende ver
kiezingen. Ook de SP zou bij 
onvoldoende afstand houden 
van de sociaal-democraten wel 
eens het slachtoffer kunnen 
worden van de zoektocht naar 
een zogenaamde nuttige linkse 
stem bij de komende Kamer
verkiezingen. Er is dan ook 
geen enkele reden om de 
PvdA-leiding als een samen
werkingspartoer van ons en 
van links te beschouwen. 
Bovendien zal de zij toch eerst 
naar het CDA, D66 en de VVD 
kijken. 

Wat zijn socialistische 
beginselen? 
De SP streeft naar een socialis
tisch alternatief voor het liberale 
'Brutopia'. Zij baseert zich 
daarbij op het beginselprogram
ma 'Heel de Mens'. Menselijke 
waardigheid, gelijkwaardigheid 
en solidariteit vormen de kern
begrippen. Dit zijn echter sub
jectieve begrippen, waar menig 
CDAofVVD politicus zich 
eveneens in kan vinden. Opval
lend is echter de afwezigheid in 
zowel 'Heel de Mens' als in het 
nieuwe PvdA beginselprogram
ma van een van de hoekstenen 
van het socialistische beginsel
programma: de socialisering 
van de belangrijkste productie-

middelen. Zowel in het oude SP 
programma Handvest 2000 als 
in het uit 1979 stammende 
PvdA-programma wordt dit nog 
bepleit. Het beginselprogramma 
is belangrijk, maar is niet het 
enige op grond waarvan je het 
karakter van een socialistische 
partij kunt aflezen. Andere 
kenmerken zijn bijvoorbeeld de 
actiepraktijk en de worteling in 
die lagen van de bevolking die 
het meest te winnen hebben bij 
een radicale verandering van de 
maatschappij. Hier ligt dan ook 
nog steeds het belangrijkste 
verschil tussen de SP en 
bijvoorbeeld de PvdA. 

Ron Blom, Utrecht 

Denken moet niet stilstaan 
Ron Blom heeft gelijk dat de huidige PvdA geen 
goede partner is voor een linkse politiek. Het 
concept-beginselprogramma van Bos is liberaal. 
Zijn inzet heeft echter geleid tot veel onvrede; 
in december moeten de leden van de PvdA zich 
uitspreken over zijn voortsteL Als die besluiten 
om een echt sociaal-democratisch beginselpro
gramma te maken, dan is een links alternatief 
mogelijk. Mocht het programma van Bos vrijwel 
ongeschonden door de ledenraadpleging komen, 
dan moet de SP zelf maar de grootste oppositie
partij worden. 
Na het lezen van het programma van Bos voelde 
ik trots met ons eigen beginselprogramma 'Heel 
de Mens'. Toch moet ook het socialisme van de 
SP natuurlijk onderwerp blijven van debat. 
De politiek lijkt weer meer ideologisch te wor
den; is het daarbij wenselijk dat de SP teruggrijpt 
op oude meesters als Marx? Wat kan hij nog voor 
ons betekenen bij de analyse van de globali
sering? Of bij het formuleren van een maatschap
pelijke moraal? Zeker bij de SP moet het denken 
niet stilstaan! 

Ronald van Raak, Amsterdam 
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De eerst stap was het nauwer 
aanhalen van de banden tussen 
de SP'ers i de sloopwijk en 
de actieve buurtbewoners. Om 
eens te praten, te peilen, te pol
sen. Ook werd zo contact gelegd 
met het - toen nog enige - be
wonerscomité in de wijk met 
het voorstel te gaan samenwer
ken tegen de sloop. Ook bouw
kundigen Wijnand Rijnders en 
Rieks Weerman, die al langer op 
diverse terreinen actiefzijn voor 
de afdeling werden geraad
pleegd over de sloopplannen en 
of we er als afdeling wat mee 
konden doen. De eerste afspra
ken voor een bouwkundige in
spectie werden gemaakt tijdens 
een speciale informatieavond in 
de wijk over sloop, waarbij ook 
SP' er Remi Poppe een verhaal 
had gehouden. Het bouwteam 
zou als eerste op bezoek gaan 
bij de mensen in het blokje 

In Rotterdam staat de honderd jaar oude wijk Nieuw (roos
wijk op de nominatie om gesloopt te worden. Volgens 
Woningbedrijf Rotterdam (WBR) omdat de staat van de hui
zen slecht is. Volgens de bewoners - en de SP - omdat de wijk 
een prachtige locatie is, waar WBR vele malen lucratiever 
dure huur- en koopwoningen neer kan zetten. Woningen die 
de huidige bewoners niet zullen kunnen betalen. De afdeling 
Rotterdam besloot de woningbouwvereniging met de eigen 
argumenten om de oren te slaan en onderwerpt momenteel 
tientallen huizen aan een bouwkundig onderzoek. 

'Klein Trapezium', al verenigd 
in het gelijknamige bewoners
comité. 

Wonen is meer 
dan dak en fundering 

Wijnand en Rieks gaan altijd 
samen op pad. Te voet. Uitvals
basis is het huis van Peter en At
tie, actieve SP' ers die midden in 

de wijk wonen. Zij coördineren 
ook de afspraken tussen bouw
team en bewoners. Dat is nodig, 
want na een speciale nieuws
brief die in de wijk is verspreid, 
gekopieerd achterop het affiche 
'Ik woon hier naar mijn zin, slo
pen is bezopen ' stroomden de 
verzoeken om een bouwinspec
tie binnen. Inmiddels is het aan
tal de zestig gepasseerd. 

Rieks en Wijnand beginnen 
anders dan een normaal bouw
kundig onderzoek. De één is 
wat technischer onderlegd, de 
ander legt de nadruk meer op 
het politieke verhaal. Ze willen 
namelijk ook een goed beeld 
van de wijk( samenstelling) krij
gen, van de algemene staat van 
onderhoud van de woningen en 
van de (on)tevredenheid over de 

MOTIEVEN VOOR SLOOP GEHEIME AGENDA VOOR SLOOP 

Gemeente 

Woningbouw
corporaties 

Bewoners 

Architecten 

6 

Sloop is goedkoper dan renoveren; 

De huizen zijn van slechte kwaliteit; we bouwen mooie 
nieuwe voor de bewoners; renoveren is te duur; 

Mijn huis is rot, gooi plat, al brengt het wel 
onzekerheden met zich mee; 

Ja! We gaan een visie ontwikkelen voor mooi wonen 
voor iedereen! 

We gooien de moeilijke wijk en huisvesten er mensen met meer 
draagkracht; 

Op die locatie valt meer geld te verdienen dan met de huidige sociale 
woningbouw; 

Misschien krijg ik een mooier huis in een betere buurt; 

Nieuwbouw is makkelijker, mooier en prestigieuzer, er vallen eerder 
prijzen mee te winnen; 

Spanning • 22 juli 2004 



Bouwkundig 
onderzoek als 
actiemiddel 

BOUWKUN 
VERZAMELT 

DETEAM ROTTE 
ARGUMENTEN TEGEN 

RDAM 
S L 0 0 P 

verhuurder. Gevraagd wordt 
ook hoe lang men er woont, 
waarom men daar is komen wo
nen, of men er prettig woont, 
veel familie of vrienden in de 
wijk heeft. En of men eigenlijk 
wel weg wil. .. 
Een aparte vraag die veel aan
dacht krijgt, is of men de plan
nen van de gemeente en het 
WBR goed heeft begrepen, in-
lusief de financiële consequen

ties als men zou willen terugke
ren. In de nieuwe bouwplannen 
van WBR komen veel minder 
sociale huurwoningen terug. 
Dus niet alle bewoners zullen 
kunnen terugkeren. En dan nog, 
. . . de huur zal gemiddeld tegen 
e honderd euro per maand ho

ger liggen. 

Schimmel, tocht, het 
hele huis wordt onder 

de loep genomen 

Dan volgt de eigenlijke bouw
pname. Wat is de staat van on

derhoud van het huis? Is er eer-
er gerenoveerd en zo ja, wat? 

Tocht het- door haastig eenvor
mig ingeplaatste ramen? Lekt 
het- door scheve dakpannen en 
, !echt geplaatste ontluchtings-

ijpjes? Is er schimmelvorming 
- door slecht geplaatste verlaag
de plafonds en het gebrek aan 
ventilatie? Is er achterstallig on
derhoud? Zijn de bewoners zelf 
handig? Hoe ziet de 'stoppen-

kast' eruit? En de verwarmings
ketel? Is er voldoende ventila
tie? Staat het huis als geheel so
wieso recht? 
En passant wordt een slecht ge
monteerd ventilatiepijpje op het 
dak recht gelegd zodat invallen
de regen minder kans heeft. 
Veertien jaar geleden besloten 
WBR en gemeente grote delen 
van de wijk hoogwaardig te 
renoveren. Opvallend is dat de 
woningen die het eerst aan de 
beurt kwamen, er pico bello uit
zien. Aan de huizen die later aan 
de beurt waren, is geldgebrek af 
te lezen. Ook geldt dat, boe kor
ter geleden gerenoveerd, hoe 
beter. De technieken en materia
len om een huis langer overeind 
te houden zijn in de loop der ja
ren ook duidelijk verbeterd. In 
Nieuw Crooswijk is dat verschil 
duidelijk te zien. 

Protest breidt zich als 
olievlek uit over de wijk 

Nadat de eerste bouwkundige 
rapportage onder veel media
aandacht was gepresenteerd en 
zich meer en meer mensen 
aangesproken voelden door de 
protesten, liep het echt storm. 
In korte tijd organiseerden 
zich nog zeven bewonersorga
nisaties en bundelde men de 
protesten onder de naam Fede
ratie Bewonerscomités Nieuw 
Crooswijk (FBNC). 

Intussen zat ook de woning
bouwcorporatie niet stil. De 
mensen die het meest hun nek 
uitstaken, kregen als eerste een 
mooie vervangende woning 
aangeboden ... die ze resoluut 
weigerden! 
Rieks en Wijnand eindigen hun 
bezoek dan ook weer politiek. 
Ze wijzen op de belangrijkste 
punten uit de nieuwsbrieven 
die wijkbreed worden ver
spreid. Ze vragen of men weet 
dat de plannen pas plannen 
zijn, hoewel ze haast als vol
dongen feit worden gepresen
teerd. En of men weet dat 
70 procent van de bewoners 
van een blok voor sloop moet 
tekenen, voordat de benodigde 
vergunning wordt afgegeven. 
Als men niet tekent moet het 
WBR via de rechter aantonen 
dat de woningen slooprijp zijn: 
lastig voor huizen die veertien 
jaar geleden bijna compleet 
vernieuwd zijn. De mannen 
benadrukken het belang van het 
gezamenlijk opkomen voor de 
belangen van alle bewoners 
van de hele wijk. De planning 

is dat het laatste stukje wijk pas 
in 2015 plat gaat, dus protest is 
in dit geval een kwestie van 
solidariteit en lange adem. En 
uiteraard wordt gepeild of de 
bewoners de ambitie hebben 
zelf een bewonerscomité op te 
richten en zich aan te sluiten bij 
de Federatie. Daar en bij de SP
afdeling kan men terecht voor 
aanvullende vragen over hoe 
zoiets aan te pakken. 
En alvorens afscheid te ne
men, overhandigt het bouw
team een raamaffiche tegen 
sloop. In minstens de helft van 
de wijk hangt het voor de ra
men . 
Nieuw Crooswijk is niet de eni
ge wijk in Rotterdam die op de 
nominatie staat voor sloop. 
Sloop, maar ook huisvesting en 
woningbouw in het algemeen 
zijn een belangrijk thema voor 
de afdeling. De zomermaanden 
zullen gebruikt worden voor het 
benaderen van bouwkundigen 
en overige (beroepsmatig) geïn
teresseerde leden om de acties 
op dit terrein te kunnen uitbrei
den. e 

De eisen van de FBNC 
• Sloop, waar nodig 
• Renovatie, waar mogelijk 
• Bouwen, vooral voor de huidige Crooswijkers 
• Nieuwe bewoners met hogere inkomens: van 

harte welkom, maar niet ten koste van de 
huidige bewoners 

Spanning • 22 juli 2004 7 



• 

·.;' .. 

Terugblik Europese verkiezingen 
Op de partijraad vond een 'eva
luatie op hoofdlijnen' plaats 
van de verkiezingen. Afdelin
gen is gevraagd om in hun ver
slag uitgebreider in te gaan op 
de campagne. Er komt een uit
voerige evaluatie waarin die za
ken meegenomen worden. 
Positief is de inzet geweest van 
de kandidaten, die aan veel 
debatten hebben deelgenomen 
en de drukbezochte internetsite. 
Minpunt is dat er nogal wat fout 

is gegaan bij de aanlevering van 
het campagnemateriaal. Andere 
punten die in de bespreking naar 
voren kwamen zijn onder ande
re het ontbreken van verband 
tussen de voorloopcampagne en 
de echte campagne, het ontbre
ken van een ledenbon in de fol
der, en de vraag of ons materiaal 
herkenbaar genoeg was. 

Een warm applaus was er voor 
de SP-Europarlementariërs Erik 
Meijer en Kartika Liotard, en 
voor René Roovers, de nummer 

• 'De Europese Unie, een kritisch handboek' van Europarlementmedewerker 
Steve McGiffen wordt aanbevolen als goed scholingmateriaaL Afdelingen 
kunnen het boek bestellen tegen gereduceerde prijzen: 5 euro per stuk, of 
een hele doos (22 stuks) voor 75 euro. 

• Voorzitter Ed Spanjerberg van de afdeling StadskanaaiNiagtwedde roept 
op tot deelname aan de demonstratie op 4 juli tegen het vertrekcentrum in 
Ter Apel (gemeente Vlagtwedde). 

• Het rapport over de verpleeghuisenquête is begin augustus gereed: het 
heeft veel tijd gekost om de gegevens van alle 1100 enquêtes te verwerken. 

• De partijraad stemt in met een tweetal wijzigingen van de afdelingsgren
zen: Kollumerland gaat van Leeuwarden naar Smallingerland en Esch en 
Haaren gaan van Tilburg naar Den Bosch. 

• Bodegraven voldoet ook na verlenging van de periode waarin ze afdeling 
in oprichting is niet aan het minimale aantal leden voor een afdeling en 
krijgt de status van werkgroep. 

• De status van afdeling in oprichting wordt voor Goirle en Veenendaal ver
lengd met maximaal zes maanden. 

• Zeven werkgroepen krijgen de status van afdeling in oprichting: Waalwijk, 
Gorssel/Lochem, Vught, Coevorden, Brielle, Rijswijk en Geertruidenberg. 

• Met een korte en krachtige presentatie stelt het nieuwe ROOD-bestuur zich 
voor. Voorzitter is Driek van Vugt, bestuursleden zijn: Renske Leijten, Anne 
Feite Bloem, Tessa Hougee en Pieter-Anne Wever. Aan de afdelingen doet 
fièt bestuur de oproep: 'ROOD wordt groot. Je bent een rund als je niet met 
ROOD stunt.' 

• De Partijraad besluit Jeroen Zonneveld als toehoorder toe te laten tot het 
Partijbestuur, met als bijzondere verantwoordelijkheid het bedrijvenwerk. 
Hij neemt deze verantwoordelijkheid over van partijbestuurder Tuur Elzin
ga. Zonneveld spreekt de ambitie uit om via Solidair de initiatieven binnen 
de vakbond tegen het kabinetsbeleid te versterken. Tuur Elzinga blijft deel 
uitmaken van het partijbestuur. 

twee van onze lijst die door de 
voorkeursstemmen op Liotard 
geen EP-lid wordt, maar wel 
deel blijft uitmaken van het 
Europese SP-team. 
De Partijraad blikte alvast voor
uit naar het referendum over de 
Europese grondwet, die er aan 
zit te komen nu de Europese 
regeringsleiders het eens zijn 

geworden over een aangepaste 
tekst. Dat referendum zal waar
schijnlijk eind 2004 of begin 
2005 plaatsvinden. Geconsta
teerd is dat we in de referen
dumcampagne veel uit te leg
gen over de inhoud van de 
grondwet, en we ons moeten 
voorbereiden op een permanen
te campagne. 

Evaluatie regioconferenties 
Uit de gang van zaken op de 
regioconferenties van voorjaar 
2004 zijn voor de komende 
conferenties de volgende con
clusies getrokken: 
• we kiezen voor de beste dag

voorzitter die beschikbaar is 

• de agenda moet minder 
vol zijn 

• het ochtenddeel blijft voor de 
verslagen; de middag voor 
een thema 

• een maand vóór de vergade
ring komt er een politiek 
verslag van de statenfractie en 
van de regiobestuurder. 
Op de conferentie is er één 
woordvoerder namens de 
statenfractie. 

Afgesproken is verder dat de 
afdelingen in hun komende 
verslag de stand van zaken 
melden bij het scouten van 
nieuw talent; het workshopt
hema op de afgelopen regio
conferenties. 

Oproep: 

Actie No claim 
moet speerpunt hele 
partij worden 
Agnes Kant riep de afdelingen op de actie No claim in het zie

kenfonds? No Way! in de komende maanden tot speerpunt te 
maken. De omstandigheden zijn er naar: de tegenstand tegen 
de afbraakplannen van het kabinet groeit; dit kan de druppel 
van de emmer zijn. Het gaat verder om een concreet doel, 
waarbij de claim bovendien symbool staat voor de verslechte
ring van de zorg en de afbraak van de solidariteit. 'Het is onze 
maatschappelijke taak hiertegen in het geweer te komen. Als 
we dat niet doen, zijn we geen knip voor de neus waard.' 
(Zie ook p<1g1n,1 4 met nwer nieuws over de act1e) 
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Jaarrekening 2003 goedgekeurd 
Over de financiële verslagleg
ging 2003 heeft de accountant 
geoordeeld dat de gelden recht
matig zijn besteed. Op de 
Partijraad was de financiële 
controlecommissie aan het 
woord over de doelmatige 
besteding van de middelen. 
De commissie heeft de beste-

dingen diepgaand onderzocht, 
vertelde voorzitter Ineke Palm. 
Ze concludeerde dat er goede 
vorderingen gemaakt zijn bij 
het opvolgen van de adviezen 
van eerdere controlecommis
sies . Kanttekeningen die ze 
maakte, zijn dat het rendement 
van campagnes beter in beeld 

Dualisme-discussie: worden 
nu de lobbyisten de baas? 
Met de constatering 'dualisme 
is een mooie rode jurk gedragen 
door een lelijke oude man. Er
gens knelt er iets', had Ronald 
van Raak, de inleider van de 
discussie over dualisme, met
een alle aandacht. 'Dualisme 
taat niet op zich,' stelde Van 

Raak. 'Het is een onderdeel van 
een groter project, samen met 
de gekozen burgemeester en de 
invoering van een districtenstel
sel. De gedachte erachter is: de 
politiek is in een crisis, staat ver 
van de burgers, laten we dat 
probleem oplossen met nieuwe 
regels. Maar: bij al die regelwij
Ligingen fs de burger niets ge
vraagd, en wórdt de burger niets 
gevraagd. Regels discussiëren 
niet, en regels kunnen de poli
tiek niet dichter naar de burgers 
brengen.' 
Van Raak poneerde drie 
tellingen: 

• het dualisme zal de politiek 
niet dichter bij de burgers 
brengen 

• de SP moet zich inzetten voor 
herinvoering van een bestuur
lijk monisme 

• socialisten kunnen in elk stel
sel burgers enthousiasmeren 
voor politiek. 

In de discussie die volgde, ver-

telden wethouders en raadsle
den over hun ervaringen met 
het dualisme. Daaruit bleek dat 
de praktijk overal anders is, 
maar volgens de SP' ers vrijwel 
nergens tot verbeteringen heeft 
geleid. 
De vraag kwam aan de orde wie 
er nog wat te vertellen heeft on
der het dualisme. 'Wethouders, 
raadsleden, bevolking, nie
mand lijkt nog wat te vertellen 
te hebben. ' Waarop aandacht 
werd gevraagd voor de positie 
van lobbyisten, voor wie het 
nieuwe systeem volgens enkele 
discussiedeelnemers wél grote 
voordelen biedt. 'Het dualisme 
heeft de politiek dichter bij de 
lobbyisten gebracht in plaats 
van dichter bij de politiek.' 
'Een goed punt om beter naar te 
kijken', concludeerde Van 
Raak: 'Werkt dualisme corrup
tie in de hand?' 
Ook het slotwoord was voor 
Van Raak: 'Nieuwe regels zijn 
gebabbel, geouwehoer. Het 
gaat om de cultuur. En het gaat 
om de vraag: gaan de nieuwe 
regels betekenen dat de lob
byisten de baas worden, of gaan 
wij ze gebruiken? Het allerbe
langrijkste is het optreden van 
onze wethouders en raadsleden. 
J uil ie gaan bepalen hoe het 
dualisme functioneert.' 

gebracht moet worden , dat de 
doelmatigheid van de beste
ding van het geld dat naar de 
afdelingen gaat moeilijk te 
controleren is, en dat er nog 
geen sluitend zicht is op de 
besteding van de fractiebud
getten en op de belastingterug
gave van de volksvertegen
woordigers . 

De commissie kwam met de 
volgende aanbevelingen: 
• In campagneplannen en 

begroting moet preciezer 
aangegeven worden wat we 
willen bereiken en wat het 
kost, en in partijbestuur en 
jaarverslag moet vervolgens 
verslag 
gedaan worden van de uit
komsten en opbrengsten. 

• De financiële verslaglegging 
van afdelingen naar landelijk 
moet verbeterd worden. Er 
moet onderzoek komen naar 
de wijze waarop afdelingen 
hun financiële verantwoorde
lijkheid nemen om ze waar 
nodig daarbij te ondersteu
nen. 

• Het partijbestuur moet op 
korte termijn met voorstel 
komen om de afdelingen zelf 
de verantwoordelijkheid te 
geven voor het beheer van de 
fractiebudgetten. 

• Er moet nader onderzoek 
komen naar fractiebudgetten, 
belastingteruggave en 
restitutie 

• De landelijke administratie 
moet versterkt worden, en 
indien nodig moet er meer 
geld uitgetrokken worden 
voor scholing en internet. 

In een reactie liet penningmees
ter Marga van Broekhoven 
weten in het bestuur te 
bepleiten dat de aanbevelingen 
overgenomen worden. 
De partijraad besloot 
vervolgens het bestuur te 
'dechargeren ' voor wat betreft 
de financiële gang van zaken in 
2003, en het rekeningoverschot 
van 285.500 euro als volgt te 
bestemmen: 100.000 euro 
toevoegen aan het verkiezings
fonds en 185.500 euro toevoe
gen aan de algemene reserve. 

Deelname 
herindelingsverkiezingen 
Een gemeentelijke herindeling 
maakt eind dit jaar gemeente
raadsverkiezingen noodzakelijk 
in een deel van Gelderland en 
een stukje Overijssel. De afde
lingen Deventer, Doetinchem, 
Zevenaar en Zutphen willen 
daaraan meedoen. Het besluit 
daarover is een zaak van de Par
tijraad, waarbij toetsing plaats
vindt aan de hand van een drie
tal criteria: 

• Is de afdeling goed genoeg op 
orde? (Is ze actief, is er een 
goed bestuur, zijn er activitei-

ten onder de mensen, wordt er 
geschoold?) 

• Blijft het bestuur op peil wan
neer er na de verkiezingen be
stuursleden tot de gemeente
raad toetreden? 

• Is er een kwalitatief goede 
lijst, met capabele mensen die 
de scholing voor aspirant
raadsleden volgen? 

De Partijraad besloot deelname 
van Doetinchem en Deventer 
goed te keuren en de beslissing 
over de deelname van Zevenaar 
en Zutphen te delegeren aan het 
partijbestuur. 
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fractie in 
ee 

Vanaf nu een nieuwe rubriek waarin we tot maart 2006 elke maand een raads
fractie portretteren, of een afdeling die nog niet in de raad vertegenwoordigd is. 

Arnhem Vertegenwoordigd in de gemeenteraad sinds: 1982 
Aantal zetels: 3 van de 39 
Wisselingen in raadsleden sinds maart 2002: 1 

Belangrijkste wapenfeit 
Fractievoorzitter Gerrie Elfrink 'We hebben ons heel goed op de 
kaart gezet in de debatten over de steun aan Vitesse en het Gelredo
me die live op de regionale tv zijn uitgezonden. Dat konden we 
doen, doordat we beseften dat het om heel belangrijke zaken ging en 
we er veel energie in gestoken hebben. Ik heb veel contacten gehad 
met Vitessesupporters, onder andere in een intensieve discussie op 
hun site. Daarin moest ik steeds uitleggen dat wij niet tegen de club 
zijn, maar wel tegen leningen van de gemeente. We zijn steeds de 
discussie aangegaan en dat heeft veel goodwill gekweekt en het 
maakte ons scherper voor de debatten in de raad.' 

Geslaagde verbinding van 
actie en fractie 
'In Malburgen, een herstructureringswijk, hebben we een aantal 
maanden een winkeltje in de wijk bemand, waar we spreekuur hiel
den en waar vandaan we de mensen op de hoogte hielden en activi
teiten coördineerden. Ook hebben we in die periode de raadscom
missie uitgenodigd voor een rondleiding door de wijk. Dat heeft ze
ker invloed gehad op de besluitvorming, en wij hebben ervaringen 
opgedaan die we ook in andere wijken kunnen gebruiken.' 

Minpunt 
'We laten heel veel liggen, omdat we met te weinig mensen zijn 
om alles goed te kunnen doen . Bijvoorbeeld in de discussies rond 
sociale zaken, een belangrijk terrein voor de SP, zijn we te weinig 
aanwezig.' 

~ 

Tips voor afdelingen die voor het 
eerst aan raadsverkiezingen 
deelnemen 
'Zoek naar mensen die het politieke spel ook léuk vinden, of waar
van je verwacht dat ze dat gaan doen. Er is heel veel om je kwaad 
over te maken, maar je moet van tijd tot tijd ook kunnen lachen. 

SP-raadsleden moeten gedreven zijn en lef hebben, maar ze moeten 
ook kunnen relativeren.' 

Tips voor aspirant raadsleden 
'Besef dat de agenda van de raad en de agenda van de stad sterk 
kunnen verschillen. Je bent geen geweldig raadslid als je alle stuk
ken leest: het is vooral jouw taak om zaken die in de stad spelen 
naar de raad toe te halen. Daarvoor moet je wel veel in die stad 
zijn, en contacten hebben.' 

Speerpunt in de campagne 
van 2002 - en het vervolg 
'Geen prestige maar prestatie, was onze leus. Het Arnhemse ge
meentebestuur had en heeft geen visie op de toekomst van de stad, 
en verhult dat met een vlucht in prestigeprojecten. Dat kost veel 
geld, en gaat ten koste van bijvoorbeeld het onderhoud van wijken 
en scholen. We hebben dat thema ook na de verkiezingen herhaal
delijk aan de kaak gesteld. Onlangs nog met een huis-aan-huis
krant over het Rijnboogproject het zoveelste prestigeproject.' 

Plannen in de aanloop 
naar maart 2006 
'We trekken de campagne tegen de prestigeprojecten door. Voor de 
mensen in de stad wordt het steeds duidelijker dat er voor allerlei 
belangrijke zaken geld ontbreekt terwijl het prestigevirus nog 
steeds woedt: nu wil Arnhem ook al de Floriade in 2012 gaan 
organiseren. We gaan de mensen duidelijk maken dat het anders 
moet, en dat wij dat altijd al gezegd hebben en steeds meer gelijk 
krijgen.' 

Winst in 2006'? 
'Ja. Landelijk doen we het goed en lokaal hebben we ons ook aar
dig geprofileerd. Als we dat de komende tijd nog wat verbeteren, 
moeten we vijf zetels kunnen halen.' 
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Solidariteit geboden met 
acties in de bedrijven 
Met het zomerweer valt het tot nu toe bar tegen. Maar gelukkig, met hun vakbondsbestuurder 

bellen en hun medewerking 
aanbieden. Organiseer dat. er komt volgensde vakbonden een hete herfst. Wat kan de SP 

eraan bijdragen om de boel op temperatuur te houden en ervoor te 
zorgen dat kabinet en werkgevers het afleggen tegen de hitte? • Beleg een avond voor alle 

vakbonds leden in je afdeling. 
Laat hen vertellen hoe de 
stemming op hun bedrijf en in 
hun bond is, en overleg wat je 
als SP kunt doen. 

Tijd voor een gesprek met Jeroen Zonneveld, op 19 juni door de 
Partijraad benoemd tot landelijk verantwoordelijke voor het 
bonds- en bedrijvenwerk. 

Agenten, ambulancepersoneel, 
brandweerlieden en het perso
neel van glasvezelproducent 
PPG zijn de afgelopen weken 
in actie gekomen voor een goe
de CAO en om het prepensioen 
le redden. 'En de komende tijd 
Lal hun voorbeeld in veel be-

rijven en instellingen gevolgd 
worden,' voorspelt Zonneveld. 
' Het kabinet is te ver gegaan 
net de afschaffing van vut en 

prepensioen, uitholling van de 
. olidariteit en aanvallen op alle 
belangrijke sociale verworven
heden, zoals WAO, WW, Arbo
wet, medezeggenschap, mini
mumloon en het CAO-systeem. 
Daarnaast zitten ook veel 

AO-onderhandelingen, zoals 
in de bouw en de grootmetaal 
helemaal vast. De werkgevers 
voelen de wind in de rug van 
het kabinetsbeleid en willen nu 
de aanval inzetten op het pre
pensioen en tegelijkertijd alle 
looneisen categorisch afwijzen. 
In de bouw willen de werk
gevers ook nog de reisurenre-

geling aanpakken waarvoor een 
paar jaar geleden wekenlang is 
gestaakt. De vakbonden begrij
pen dat ze met al die aanslagen 
onmogelijk kunnen instemmen. 
Zeker in de aanloop naar de gro
te landelijke demonstratie van 
2 oktober in Amsterdam zullen 
ze stevig aansturen op acties in 
de bedrijven. Wij zullen dan 
overal en steeds opnieuw duide
lijk moeten maken dat de stakers 
en andere actievoerders in de SP 
een betrouwbare bondgenoot 
hebben.' 

En hoe kunnen afdelingen dat 
doen? Heb je daar praktische 
suggesties voor? 
'Afdelingen moeten daar vooral 
zelf een plan voor maken. Maar 
ik heb wel aantal suggesties: 

• Houd scherp in de gaten waar 
en wanneer de mensen in actie 
komen, en wees dan solidair. 
Investeer daarom in contacten 
met je leden die in de bedrij
ven werken en met bonds-

Karin Vinke uit Dronten is de nieuwe regiobestuurder voor 
Flevoland. 

Ali Lazrak heeft niet gereageerd op het verzoek van de partij
raad zijn Kamerzetel ter beschikking te stellen. Het partijbe
stuur heeft nu geconcludeerd dat hij in strijd handelt met statu
taire vereisten voor het lidmaatschap, en unaniem besloten het 
SP-lidmaatschap van Lazrak op te zeggen. 

bestuurders. Is er een staking 
of andere actie, ga er dan heen 
met een solidariteitsverkla
ring en neem ook wat mee 
voor de actievoerders, al is het 
maar een koek voor iedereen. 
Zet vervolgens een verslag op 
je plaatselijke website en 
stuur een kopie naar de lande
lijke SP-website. Roep ook 
andere organisaties op zich 
solidair te verklaren en kijk of 
SP' ers op de plekken waar ze 
zitten daartoe het initiatief 
kunnen nemen. Gaat het om 
langere acties, dan kun je ook 
denken aan een plaatselijk 
steuncomité- zo breed moge
lijk - dat informatiefolders 
uitdeelt of een avond organj
seert. Maar doe dat in nauw 
overleg met de stakers. 

• Kijk hoe het in jouw regio zit 
met de actiecomités die de 
vakbond wil oprichten. Het is 
nog onduidelijk wat daarvan 
terechtkomt, en wellicht helpt 
het als (SP-)vakbondsleden 

• Organiseer in de aanloop naar 
de demonstraties van Prinsjes
dag en 2 oktober een debat 
met bonden, bekende vak
hondsactivisten en de politiek. 
Beter nog: organiseer zo'n de
bat samen met een vakbond. 

• Zorg dat de mensen in jouw 
afdeling die actief zijn in de 
vakbond of de ondernemings
raad op 12 september naar de 
nieuwe bijeenkomst van De 
Maat is Vol komen. Op hun 
website, www.maatisvol.nl, 
vi nd je alle in formatie . 

• Doe je best om heel veel 
mensen te mobiliseren voor 
de demonstratie van 2 okto
ber, en natuurlijk voor even
tuele plaatselijke manifesta
ties .' 

Ieroen Zonneveld wordt graag 
op de hoogte gehouden van de 
activiteiten op het bedrijven
werk-front: j zonneveld@sp.nl 

• Het dagelijks bestuur heeft een evaluatie gemaakt van de cam
pagne voor de Europese verkiezingen, die besproken is door 
het partijbestuur. De evaluatie bevat een groot aantal conclusies 
en aanbevelingen die in grote lijnen onderschreven worden 
door het bestuur. 

De gemaakte opmerkingen in de bestuursvergadering worden 
verwerkt in de definitieve evaluatie . 
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Nederlandse en Europese economie 
staan er uitstekend voor 
Minister Brinkhorst heeft het steeds 
over de Europese achterstand op de 
VS. Dit is een onjuist beeld waarmee 
het kabinet de geesten rijp wil maken 
voor harde ingrepen in de sociale 
zekerheid, betoogt Jan Ma rijnissen 
in dit opinieverhaaL 

In de afgelopen tien jaar lag de 
groei in de VS voortdurend 
hoger dan in de EU. De conclu
sie 'we doen het slechter dan 
de VS' is dan al snel getrokken. 
Echter, de VS hebben een gro
tere bevolkingsgroei dan de 
EU. Een goede vergelijking 
kan alleen worden gemaakt als 
gekeken wordt naar de groei 
van het inkomen per inwoner. 
Die groei ligt met 1,8 procent 
per jaar in de EU iets lager dan 
in de VS (2,1 procent). Maar 
zonder Duitsland verdwijnt het 
verschil. Zonder Duitsland doet 
Europa, dus ook Nederland, het 
net zo goed als de VS. De trage 
Duitse groei is mede veridaar
baar doordat dat land de afge
lopen tien jaar meer dan dui
zend miljard euro heeft moet 
uitgeven aan de hereniging. 

De arbeidsproductiviteit ligt in 
Nederland, anders dan de in
druk die Brinkhorst wil wek
ken, zo'n 10 procent hoger dan 
in de VS. Ook in Duitsland en 
Frankrijk ligt de arbeidspro
ductiviteit hoger dan in de VS. 
De hoogste arbeidsproductivi
teit ter wereld vinden we tegen
woordig in België en Noorwe-

gen. Dat zijn Europese landen. 
Na deze landen staat Neder
land, gemeten aan het BBP per 
gewerkt uur, op de derde plaats 
(Kwartaalbericht 2003 van De 
Nederlandsche Bank). Het 
gemiddelde over héél Europa 
ligt uiteraard lager dan dat 
van de VS, omdat daarin ook 
de minder ontwikkelde econo
mieën in Zuid- en Oost-Europa 
zijn verwerkt. 

Uit een nieuwe studie van 
econoom Kevin Daly blijkt dat 
door de verslechteringen in de 
sociale zekerheid de producti
viteitsgroei in Europa de afge
lopen tien jaar is getemperd. 
Door die verslechteringen zijn 
vooral meer laaggeschoolde 
mensen aan het werk gezet. Het 
resultaat is een lagere groei van 
de productiviteit per hoofd. Iets 
vergelijkbaars gebeurde in de 
jaren tachtig in de VS. 

Volgens Daly zijn er daarnaast 
nog meer redenen waarom de 
Europese economische en 
productiviteitsgroei lager lijkt 
dan ze in werkelijkheid is. In 
de VS worden bijvoorbeeld 
uitgaven aan computers mee-

geteld als investeringen. Op 
papier leidt dat tot een hogere 
groei. In Europa worden die 
uitgaven tot de consumptie 
gerekend en tellen daardoor 
niet mee voor de economische 
groei. 

Het gemiddelde inkomen in 
Europa ligt 30 procent lager 
dan in de VS. Maar dit verschil 
kan volledig worden verldaard 
uit het feit dat in Europa men
sen korter werken. Dat is voor
al te veridaren uit de vele deel
tijdwerkers. Dat zijn de mensen 
die al die mantelzorg voor hun 
rekening nemen, zich inzetten 
in verenigingen of een huishou
den proberen te runnen. Is dit 
'achterlopen'? Ik zou het eer
der als 'voorop lopen' willen 
betitelen. 

Er zijn economen die menen 
dat Europa eigenlijk welvaren
der is dan de VS. Europeanen 
zijn minder geld kwijt aan 
verwarming en airconditioning 
omdat ons ldimaat milder is. 
Daardoor valt ons BBP lager 
uit. Ook geven we in Europa 
minder uit aan gevangenissen 
en politie waardoor we op 
papier een lager BBP hebben. 
Tot slot heeft Europa over het 
algemeen betere publieke voor
zieningen, wat niet in de statis
tieken terugkomt. Genoeg 
redenen om te vinden dat Euro
pa in feite een voorsprong op 
de VS heeft. 

De hoge economische groei in 
de VS is bovendien erg kwets-
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baar. Door de enorme militai
re uitgaven en belastingverla
gingen heeft Bush de econo
mie enorm gestimuleerd. Ook 
heeft de Amerikaanse Centra
le Bank de rente veel meer 
verlaagd dan de Europese 
ECB. HetAmerikaanse begro
tingstekort is daardoor geste
gen van een overschot van 
1 procent BBP toen Clinton 
vertrok, naar een tekort van 
bijna 5 procent BBP in 2004. 
De groei in de VS wordt in 
feite gefinancierd door buiten
landse investeerders die Ame
rika zo'n twee miljard dollar 
per dag lenen. 

Nederland kreeg onlangs van 
de lntelligence Unit van The 
Economist een 8,62 voor de 
economie! Met dit cijfer staan 
we qua concurrentiekracht op 
één in Europa en op twee (na 
Canada) in de wereld. Gesom
ber is dus absoluut niet op zijn 
plaats. Het kabinet Balkenen
de stelt de economische situa
tie van Nederland systema
tisch slechter voor dan de 
werkelijkheid rechtvaardigt. 
Zo worden de geesten rijp 
gemaakt voor de draconische 
maatregelen die het kabinet in 
de sociale zekerheid wil door
voeren. Het is opmerkelijk te 
zien met wat voor gemak het 
kabinet ons allen een natio
naal minderwaardigheidscom
plex kan aanpraten. En als er 
nu fets is dat slecht is voor 
economisch herstel, dan is het 
wel gebrek aan hoop en ver

trouwen. • 



Aidsbestrijding gefrustreerd 
door dure medicijnen 
en kuisheidsideologie VS 
ln een rapport dat op de confe
rentie werd gepresenteerd, con
cludeerde de Wereldbank dat 
arme landen een toereikende 
bestrijding van hiv en aids nog 
steeds niet kunnen betalen, ook 
al zijn er steeds meer goedkope 
medicijnen beschikbaar. Vier 
jaar geleden kostte een combi
natie van aidsmedicijnen nog 
ongeveer 10.000 tot 15.000 dol
lar per patiënt per jaar. Diezelf
de therapie hoeft tegenwoordig 
niet meer dan driehonderd dol
lar te kosten, maar ook dat is 
nog te veel. Circa drie miljard 
mensen leven van minder dan 
twee doll ar per dag, ongeveer 
een miljard kan maar één dollar 
uitgeven. Het totale volks
gezondheidsbudget is in veel 
arme landen lager dan wat 
nodig is voor alleen de aids
bestrijding. Het gevolg is, dat 
vorig jaar slechts zeven procent 
van de bijna veertig miljoen 
mensen met een hiv-besmetting 
of aids kon beschikken over de 
j uiste geneesmiddelen. Het pro
bleem wordt bovendien ver
ergerd, doordat er virussen ont
staan die resistent zijn tegen de 
veelgebruikte geneesmiddelen. 
Om ze te bestrijden zijn nieuwe 
kuren nodig, die weer minstens 
even duur zijn als de behande
ling vier jaar geleden was. Ook 
juridische problemen staan een 
krachtige aanpak in arme Jan-

De vijftiende internationale aids

conferentie die half juli in Bangkok 

plaatsvond, werd gedomineerd door 

kritiek op de VS en zorgen over de 

onbetaalbaarheid van de medicijnen. 

den vaak in de weg. De goed
kope geneesmiddelen, die onder 
meer gemaakt worden in India 
en Brazilië, zijn niet overal te 
koop vanwege patenten van de 
grote farmaceu tische bedrijven. 
En mochten de arme landen erin 
slagen de behandeling van aids
patiënten op orde te krijgen, dan 
dreigt al snel een tekort aan me
dicijnen. Om alle hiv- en aids
patiënten ter wereld te behande
len zijn bijna honderd miljoen 
pillen per dag nodig. 

Verboden in de les 
over condooms te praten 

Naast de problemen met de 
medicijnen, belemmert ook de 
opstelling van de Verenigde Sta
ten een doeltreffende aids-aan
pak. Op de conferentie was veel 
kritiek op het Amerikaanse aids
beleid, dat vooral bepaald wordt 
door een religieuze ideologie 
waarin seksuele onthouding 
centraal staat, en het gebruik 
van condooms afgewezen 

wordt. De kritiek werd onder 
andere verwoord door Mabel 
Wisse Smit als vertegenwoor
diger van het Open Society 
lnstitute van valutaspeculant en 
miljardair George Soros. 'Geld
schieters moeten niet kieskeurig 
zijn bij het beschikbaar stellen 
van geld voor het bestrijden van 
hiv en aids. Niet de eigen ideo
logie telt, maar wat nodig is voor 
mensen met hiv en aids.' 
President Bush beloofde bij zijn 
verkiezingscampagne in 1999 
om het kuisheidsonderricht op 
scholen sterk te promoten, en dat 
brengt hij nu in de praktijk. Pra
ten over condooms in het lespro
gramma is in een aantal staten 
verboden. In plaats daarvan krij 
gen studenten op school te horen 
dat kuisheid de enige juiste ma
nier is om zwangerschappen of 
aids te voorkomen. Mensenrech
tenorganisatie Human Rights 
Watch (HRW) concludeert hier
over: 'De overheid spendeert 
honderden miljoenen dollars aan 
onthoudingprogramma's die de 
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jongeren blootstellen aan het 
besmettingrisico.' HRW wijst op 
onderzoek waaruit blijkt dat 
ondanks de dure programma's 
vorig jaar 43 procent van de 
vrouwelijke en 49 mannelijke 
scholieren minstens eenmaal 
seks hadden. Jongeren in de ca
tegorie 13-24 jaar vertegen
woordigen in de VS dertien 
procent van de nieuwe aids
gevallen. Meisjes tot twintigjaar 
blijken in die groep het vaakst 
getroffen. 
Andere kritiek op de VS kwam 
in Bangkok van VN-sectretaris
generaal Kofi Annan. De VS 
zijn traag in het nakomen van 
hun beloftes, doordat ze weige
ren de gelden voor aids-bestrij
ding volledig in het aids-fonds 
van de VN te stoppen. 'Het we
reldwijde fonds is klaar voor de 
start. Als individuele regeringen 
hun eigen initiatieven ont
plooien, beginnen ze met niets, 
duurt het langer, en zal het geld 
dat ze hebben lange tijd niet 
besteed worden.' • 
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Kwalijke kernpunten 
Europese grondwet 
alleen te stoppen door 
NEE bij referendum 

Begin 2005 krijgen de Nederlandse 
kiezers de EU-grondwet voorgeschoteld 
in een koppelverkoop: als u enkele 
kleine verbeteringen wilt, zoals wat 
meer zeggenschap van het Europees 
Parlement over landbouwsubsidies, dan 
zult u ook de slechte punten moeten 
slikken. PvdA en Groenlinks zijn bereid 
om te slikken, de SP niet. Wij gaan 
campagne voeren om de mensen te over
tuigen van de noodzaak om tegen te 
stemmen. Een analyse van Erik Meijer. 

Na een jaar treuzelen, maar wel 
meteen nadat de verkiezings
uitslag voor het Europees Parle
ment binnen was, werden de 
regeringen van de 25 EU-landen 
het eens over hun grondwets
voorsteL Misschien was die 
vertraging kwade opzet. Door de 
verkiezingen en het grondwelsre
ferendum uit elkaar te halen, 
werd immers verhinderd dat 
tegenstanders van de grondwet 
extra zetels binnenhalen. Het 
gevolg is, dat we binnenkort 
opnieuw de strijd moeten aan
gaan om uit te leggen wat er mis 
is. De regeringen hebben afge
sproken dat binnen twee jaar alle 
25 landen hun eindoordeel geven 
en Nederland wil de eerste zijn. 
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SP niet principieel tegen 
élke Europese grondwet 

Tot voor kort bepleitten slechts 
twee groepen het idee van een 
EU-grondwet. Enerzijds hob
byisten die steeds meer zaken 
in Europa centraal en uniform 
willen regelen, anderzijds men
sen die oprecht hopen zo de 
sociale grondrechten of de 
openbaarheid van bestuur te 
versterken. De SP heeft nooit 
meegedaan aan propaganda 
voor zo'n grondwet, zelfs niet 
als die kwam van mensen uit 
de kring van vakbeweging, 
milieubeweging of vredesbe
weging. Wij zagen het gevaar 
dat alle goede bedoelingen uit-

eindelijk misbruikt worden voor 
een weinig democratische 
superstaat, waarin steeds meer 
beslissingen ver van buis geno
men worden en de lobbies van 
grote internationale bedrijven 
veel sterker zijn dan de invloed 
die gewone mensen kunnen uit
oefenen als actievoerders en 
kiezers. Dit betekent echter niet 
dat we elke grondwet bij voor
baat afwijzen. Er is niets tegen 
een grondwet waarin staat dat 
de EU zich beperkt tot oplossing 
van grensoverschrijdende pro
blemen, aanpak van grootscha
lige milieuproblemen, tegengaan 
van belastingparadijzen, ver
betering van de controle op 
internationale bedrijven en de 

Spanning e 22 juli 2004 

bescherming van consumenten 
tegen frauderende verkopers, 
vreedzaam oplossen van etni
sche conflicten en optrekken 
van sociale zekerheid en publie
ke dienstverlening naar het best 
mogelijke niveau. Maar zo'n 
goede grondwet mogen we van 
afspraken tussen regeerders niet 
verwachten. Die kan alleen het 
resultaat zijn van strijd van 
onderop. 

De nu voorgestelde grondwet 
heeft niets te maken met allerlei 
mooie idealen maar voorziet in 
de behoeften van een EU-elite 
en van internationale bedrijven. 
Sinds 2001 roepen politici van 
regerende partijen dat de Euro
pese Unie onbestuurbaar wordt 
nu steeds meer landen lid wor
den. Een groot beraad van 
nationale en Europese regeer
ders en parlementariërs heeft 
daarna een grondwetsontwerp 
opgesteld, dat recent door de 
gezamenlijke regeringen enigs
zins is veranderd en daarna 
goedgekeurd. In Nederland wil
len om uiteenlopende redenen 
CDA, PvdA, GroenLinks en 
D66 die grondwet. Zij zullen 
waarschijnlijk gaan roepen dat 
iedereen die bezwaar maakt, 
ouderwets, egoïstisch of kort
zichtig is. En nu ook de lang 
aarzelende VVD heeft besloten 
dat zij de typisch neo-liberale 



«!tlllU!~- en 
bestuur. De Europese Commis
sie heeft een enquête laten hou
den waaruit zou blijken dat in 
Nederland 72 procent instemt. 
De SP verwacht dat veel mensen 
aar heel anders over gaan den

ken als ze eenmaal weten wat er 
tcht in die grondwetstekst staat. 

Deze grondwet is 
het recept voor een 

Amerikaans soort Europa 

Deze grondwet heeft alles te 
maken met de zaken waartegen 
wij strijd voeren. De harde kern 
bestaat uit het program van 
rechts voor autoritair bestuur, 
economische groei ten koste van 
alles en militair machtsvertoon. 
Kortom het recept voor een 

merikaans soort Europa. De 
franje en de verpakking die 
daaromheen zitten, zien er aar-

ig uit, maar daarvoor is de 
_,rondwet niet bedoeld. De aar
dige punten zijn overbodig, 
want ze zitten al in de nationale 
grondwetten. Of ze staan in het 
Europees Verdrag voor de Rech
ten van de Mens (EVRM) van 
de Raad van Europa, dat geldt 
voor 44 Europese landen in 
plaats van alleen de 25 van de 
EU. En de echte vernieuwing, 
artikel 46 dat door sommige 
(lptimisten wordt uitgelegd als 
het recht om Europese referenda 
af te dwingen, blijkt bij nader 
inzien niets méér te zeggen, dan 
dat een miljoen mensen samen 
iets mogen vragen aan de Euro-

Drie verkeerde 
hoofdpunten 

Lang dachten sommigen dat we 
de grondwet beter kunnen 
maken door er nog wat punten 
aan toe te voegen die socialer, 
milieuvriendelijker, diervrien
delijker, vredelievender of demo
cratischer klinken. Die kans 
krijgen we niet meer, nu alles 
is dichtgetimmerd. Bovendien 
zouden die toevoegingen de 
verkeerde kernpunten niet on
gedaan maken. En daar gaat het 
ons om: het schrappen van toon
aangevende delen uit de 
ontwerpgrondwet Daarbij gaat 
het om drie hoofdonderwerpen: 
1. Alle bepalingen die kunnen 
verplichten tot privatiseren en 
bezuinigen, ten koste van mens 
en milieu. De vrije onvervalste 
concurrentie als één van de 
hoofddoelstellingen van de EU 
is daarvan het duidelijkste voor
beeld. Wij willen niet dat het 
foute afbraakbeleid van Balken
ende en Zalm voortaan ook nog 
eens wordt voorgeschreven door 
Europese wetten. 
2. Alle bepalingen die kunnen 
leiden tot bewapening, oorlog en 
interventies. De huidige tekst 
zegt dat de lidstaten steeds beter 
moeten bewapenen, dat de EU 
nauw verbonden wordt met de 
NAVO, dat militaire interventies 
buiten het eigen grondgebied 
mogelijk zijn en dat ook lidsta
ten die daarvoor geen soldaten 
leveren de interventies politiek 
moeten ondersteunen. 

onsjes Yan..ministers 
secretarissen van de ...,...,.-~.,,...._ .'"· 

Daarbinnen wordt de 

wijzen ze een vaste president 
aan die samen met een EU
minister van buitenlandse 

zaken wereldpolitiek moet gaan 
bedrijven. 
Wie van deze drie gevaarlijke 
onderdelen van de grondwet af 
wil, rest ert slechts één moge
lijkheid: verwerping van de hele 
tekst door een tegenstem. Daar 
mee kunnen we de koppelver 

slecht e goed 
punten breken - om vervolgens 
de strijd voor echte verbeterin
gen aan te gaan. • 

Stichting 'NEE tegen 
deze Europese Grondwet' 
in de steigers 

Het referendum voor of tegen de Europese 
Grondwet zal in Nederland waarschijnlijk in 
februari of april 2005 plaatsvinden. Half juli 

heeft een werkgroep, onder andere bestaande 
uit mensen die werkzaam zijn bij Milieu

defensie, Corporate Europe Observatory, 

Campagne tegen Wapenhandel, Kerk en Vrede 
en de SP, besloten om een NEE-campagne te 

gaan voeren. Daartoe wordt de stichting 'NEE 
tegen deze Europese Grondwet' opgericht. 

De werkgroep bereidt momenteel een publicatie 
voor, waarin ingegaan wordt op de gevolgen die 
de Grondwet heeft voor het beleid van sociale 
afbraak, de militarisering van Europa en het gebrek 
aan democratie. Ook zal aandacht besteed worden 
aan het EU-beleid richting ontwikkelingslanden, 
de Grondwet en het milieu- en monetair beleid, en 
het Stabiliteitspact. Op basis van de publicatie
die waarschijnlijk in oktober verschijnt- wordt 
vervolgens informatiemateriaal gemaakt dat 
gericht is op een breed publiek. 
De leden van de werkgroep houden zich aanbevolen 
om hun bezwaren tegen de Europese Grondwet toe 
te lichten aan de media en in publieke debatten. 
Voor nadere informatie: 
werkgroeplid Hans van Heijningen, 
hvheijningen@sp.nl of (06) 22 10 18 30. 
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SP zelf thema Rooie-Reusprijs 2004 

Nom1neer een persoon of initiatief, 
en ken op 17 oktober de prijs toe 

Op 17 oktober wordt in De Rode Hoed in Amsterdam 

de Rooie-Reusprijs 2004 uitgereikt. Het thema van de 

prijs is dit jaar de SP zelf. Wie of welk initiatief heeft 

in zo bijzondere mate bijgedragen aan het succes van 

de SP, dat ie een heel bijzondere erkenning verdient? 

Tot 1 september heb je de 
gelegenheid de jury op de 
hoogte te brengen van de 

persoon of de actie die de 
ontwikkeling van jouw partij 
buitengewoon heeft gestimu
leerd. De drie warmste, ontroe
rendste, grappigste, origineelste 

of best onderbouwde aanbeve
lingen zullen door de jury 
worden geselecteerd. Tijdens 
het feest van de Rooie Reuzen 
beslist de zaal wie van hen de 

uiteindelijke prijswinnaar wordt. 
Reserveer 17 oktober alvast in 
je agenda, en denk er over na 
wie volgens jou een Rooie
Reusnominatie waard is. Doen! 

1
~ 
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Op een nieuwe locatie, met 

een buitengewoon veelzijdig 

programma en voor een 

bijzonder lage toegangsprijs 

is Tomaat 2004 een ideale 

gelegenheid om je medewer

kers te belonen, de onder

linge band te versterken en 

gewoon een heel leuke dag 

te hebben. Maak daar gebruik 

van. Regel gezamenlijk 

vervoer, overleg eens met de 

penningmeester en nodig de 

mensen uit die een blijk van 

waardering verdient hebben. 
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Spotgoedkoop 

daar ga je met de 
héle afdeling heen 

In de voorverkoop kosten de toegangskaarten tien euro voor volwas
senen en vijf euro voor jongeren tot zestien jaar. Bij de aanschaf van 
tien kaarten of meer, komt daar nog tien procent korting op. En boven
dien kunnen de afdelingen bij de landel ijke partij vijf euro declareren 
per passagier van een gehuurde bus naarTomaat 2004. 

Gew1~ldig programma 
Het complete programma is nog niet bekend. Maar het wordt 
geweldig. Kijk maar naar de onderdelen die al vast staan: 
• Relax 

• Ali B. 

• Racoon 

• Jan Akkerman + friends 

• Free System Project 

• Opera 

• Cabaret 

• Een aparte tent met heel veel Nederlandstalige muziek, 

gepresenteerd door Chiel Montagne 

• Jan-Douwe Kroeske in gesprek met artiesten en politici 

• Kinderactiviteiten. 

Allemaal 1aaar Tomaat 2004! 
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e nieuwe cursuskalender 
Waar, wanneer, waarom 
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De hete herfst is al 
begonnen in Duitsland 

... en wat er toen gebeurde 

Nota Ruimte? Nota Chaos! 
Bagage voor in raad en staten 

UITGEPOLDERD .... 
M~esteit IDII!mll is lui en opstandig. 

Werken aan wapens? 
De Fennek-discussie 

Amsterdam in beeld 
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Paulus Jansen 
-"-
·~ 
\ Plannen 

Hoe lang geleden is er in jouw afdelingsbestuur ge
sproken over de organisatie van een scholingspro
gramma in de afdeling? En worden scholingen ook 
nabesproken, om te bekijken wat er nog beter kan? 
Wordt er alleen maar over financiën gesproken als de 
bodem van de kas in zicht is, of doet de penningmees
ter ieder kwartaal verslag in het afdelingsbestuur aan 
de hand van een standaardverslag? Wie let er bij jullie 
eigenlijk op de scouting van nieuw talent en wie 
zorgt er voor dat opgespoord talent ook daadwerke
lijk wordt ingepast in de afdeling? 

Het zijn maar een paar voorbeelden van onderwer
pen waarover in het afdelingsbestuur planmatig ge
sproken moet worden. Als er over anderhalf jaar 
gemeenteraadsverkiezingen zijn moet je daar als af
delingsbestuur nu over gaan nadenken. Je hoeft hier 
nog niet iedere bestuursvergadering over te spreken, 
dat doe je de laatste twee maanden voor de verkie
zingen. Maar nu is het moment om een eerste plan
ning te maken, om een eerste groslijst met mogelijke 
kandidaten op te stellen, om een verantwoordelijke 
voor de scouting aan te wijzen. 

Nieuwe bestuursleden hebben vaak moeite om plan
matig te werken, omdat de zij het terugkerend karak
ter van een aantal activiteiten nog niet voldoende 
onderkennen. Er zijn zoveel zaken waarvoor het wiel 
nog uitgevonden moet worden dat het lastig is om 
vooruit te denken. Om je daarbij een handje te helpen 
staat nu de checklist voor bestuursvergaderingen op 
SPNet.nl. Doe er je voordeel mee en mocht je nog 
aanvullingen of verbeteringen weten: mail ze me. 

Succesvolle vergaderingen van je afdelingsbestuur 
beginnen trouwens met een goede taakverdeling, 
waardoor iedereen weet wat zijn verantwoordelijk
heid is. Ook helpt het wanneer de organisatiesecreta
ris vóór de bestuursvergadering alle afspraken van de 
vorige vergadering controleert. Of nog mooier: als de 
bestuursleden zelf bij hem rapporteren . Je hoeft het 
dan in de bestuursvergadering alleen nog maar te 
hebben over de zaken die anders zijn gelopen dan 
vooraf gedacht. Dat zijn er bij een goede organisatie 
steeds minder. Zodat je steeds méér tijd over houdt 
om de bestuursvergadering te besteden aan het be
denken van nieuwe initiatieven om de SP in jouw ge
meente politiek op de kaart te zetten. 

Paulus Jansen 
algemeen secretaris van de SP 

Partijraad 
Zaterdag 11 september 
Amersfoort 

Tomaat 2004 
Zondag 19 september 
Amsterdam 

landelijke demonstratie 
tegen het kabinetsbeleid 
Zaterdag 2 oktober 

Rooie-Reusfestival 
Zondag 17 oktober 
Amsterdam 
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Kamerleden en andere SP' ers schrijven 
regelmatig interessante opinie- artikelen 
in dag- en vakbladen . 
Spanning geeft in elke uitgave een 
overzicht van de recente opinies. 

De artikelen zelf kun je vinden op 
Internet: (http:/ /www.sp. n 1/tegenst/theorie/ 
opinies). Je kunt ze ook telefonisch 
bestellen bij de receptie van het 
landelijk secretariaat (01 0) 243 55 55. 
Noem dan wel het codenummer van 
het artikel dat je wilt hebben. 

Vergrijzing vormt alibi voor afbraak sociale voorzieningen 
Jan Marijnissen in NRC Handelsblad van 26 juli 
Het kabinet overdrij ft bewust de gevolgen van de 
vergrij zing om de geesten rijp te maken voor afbraak van 
sociale voorzieningen. Er is echter geen reden voor 
paniek. Als we op een verstandige man ier omgaan met de 
vergrij zing, vallen de gevolgen reuze mee. 
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ROOD Noord-Limburg verlegt grenzen 

'Onder de bevolking van Horst 
wist eigenlijk niemand, dat wij 
in de raad tegen het volkshuis
vestingsplan hadden gestemd,' 
vertelt SP-raadslid en afdelings
voorzitter Thijs Coppus, 'en dat 
terwijl het onderwerp wonen hier 
zowat het gesprek van de dag is. 
Zeker onder jongeren. Ik vond 
dus dat we een andere manier 
moesten vinden om ons stand
punt naar buiten te brengen. Het 
werd een bezettingsactie.' 
Het bleek publicitair gezien een 

gouden greep. Bijna dagelijks 
berichtten kranten en radio over 
de groep SP-jongeren die deze 
zomer in Horst een week lang 
een fabriekspand bezet hielden. 
Dagblad De Limburger hield 
zelfs een kleine enquête onder 
de lezers. Coppus: 'De mensen 
reageerden daarin allemaal heel 
erg positief op onze actie. Op 
die enquête kwam eigenlijk 
maar één negatieve reactie. Die 
was van de woningstichting.' 
Ook van de buurt waarin het ge-

kraakte pand staat kwamen veel 
positieve reacties. De actie was 
dus een prima podium.' 
De actie ging vergezelfd van het 
gedegen rapport 'In gelul kun je 
niet wonen', waarin de volks
huisvestingssituatie in Noord
en Midden Limburg nauwgezet 
uit de doeken wordt gedaan. 
'Dat was veel werk, ja. Het on
derzoeksgebied is ten eerste be
hoorlijk groot. Ten tweede bren
gen woningstichtingen de con
crete woningnood onder jonge
ren niet in kaart. Dat hebben we 
dus zelf moeten doen. Maar met 
hulp van alle afdelingen in het 
gebied is dat gelukt en dus kon
den we een gedegen stuk werk 
presenteren. Bijkomend voor
deel is, dat je zelf nooit met de 
mond vol tanden staat als bij
voorbeeld de pers je iets vraagt. 
Want je hebt immers de feiten 
en cijfers paraat. ' 

Tijdens de bezetting kwamen 
ROOD-jongeren uit Den Bosch 
en Alkmaar de actie versterken, 
bracht de Limburgse SP-Staten
fractie de krakers een bezoek en 
ook buurtbewoners namen re
gelmatig een kijkje. Daarnaast 
ziet Thijs Coppus nog een ander 
positief punt. 'De actie is erg 
goed geweest voor de teamgeest 
onder de ROOD-Jeden in 
Noord- en Midden-Limburg. Je 
leert elkaar beter kennen, bouwt 
contacten uit, komt op nieuwe 
ideeën. Heel belangrijk, want zo 
vaak zien de ROOD-leden in 
deze regio elkaar niet. Zo kan 
zo'n actie dus een bindende fac
tor worden.' 

Een bezettingsdagboek, het 
woningnoodrapport, kranten
artikelen en foto s van de actie 
zijn te vinden op: http:/1 
rood.noordlimburg.sp.nl/ 

SP Doetinchem ziet af van deelname 
herindelingsverkiezingen 
De SP in Doetinchem doet niet 
mee aan de gemeenteraadsver
kiezingen op 17 november. Een 
opmerkelijke stap, want in fe
bruari nog verwierven de Doet
inchemse SP'ers de status van 
volwaardige afdeling en werd 
hen veel lof toegezwaaid voor 
hun werkwijze dan toe. Maar 
de herindelingsverkiezingen 
komen nog wat te vroeg, aldus 
de jonge afdeling. 'We kregen 
geen volwaardige raadsfractie 
bijeen. Daarom hebben we be
sloten niet mee te doen. Spijtig, 
maar het is niet anders,' aldus 

voorzitter Hans Boerwinkel in 
dagblad De Gelderlander: 'Ik 
weet zeker dat we met twee ze
tels in de raad zouden komen. 
Dan moeten we ook twee raads
leden hebben die over voldoen
de ervaring beschikken. Als je 
het doet moet je het goed doen. 
Ik noem geen namen, maar er 
zitten mensen in de gemeente
raad, waar je weinig aan hebt. 
Voor die rol kiezen wij niet. ' 
Op haar website plaatste de SP 
een (hier verkort weergeveven) 
toelichting: 
( . . . ) We waren en zijn volop 

bezig met de verdere opbouw 
van de afdeling. We hebben 
ook vanaf het begin gezegd dat 
deze herindeling en de daarbij 
horende verkiezingen eigenlijk 
te vroeg voor de afdeling Doe
tinchem komen, maar dat we 
alles op alles zouden zetten om 
klaar te zijn voor deze verkie
zingen. We hebben vooraf vast
gesteld aan welke criteria we 
zelf zouden moeten voldoen 
om serieus mee te kunnen 
doen. We komen nu tot de con
clusie dat we nog onvoldoende 
tijd, energie en menskracht 
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hebben om én een goede afde
ling te runnen, én acties te voe
ren zoals bijvoorbeeld de No 
Claim actie, én een volwaardige 
raadsfractie op te bouwen . 
Daarom kiezen we er nu voor 
om ons de komende jaren te 
richten op het verder opbouwen 
van onze afdeling en het voeren 
van acties. Daarnaast zal de ge
meenteraad zeker onze aan
dacht krijgen en houden. ( .. . ) 
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'Geen windmolens in kleinschalig landschap' 
Windmolens zijn goed voor het 
opwekken van groene stroom en 
groene stroom is goed voor het 
milieu, maar of ze goed zijn voor 
de omgeving is nog maar zeer de 
vraag. Dat zegt de Schijndelse 
SP-wethouder Ger Wouters, die 
onlangs geconfronteerd werd 
met een opmerkelijk plan van 
buurgemeente St. Oedenrode. 
De 'buren' willen een windmo
lenpark oprichten op amper 25 
meter van de gemeentegrens. 
Daarbij gaat het om molens met 
een ashoogte van 100 meter 
waaraan een wiek komt die daar 
nog 46 meter bovenuit komt. 
Omwonenden in St. Oedenrode 
zijn in actie gekomen en de 
Schijndelse SP steunt hen. 'In 
een keinschalig landschap moet 
je zulke gigantische windmolens 
gewoon niet hebben,' vindt Ger 
Wouters. Maar er zijn nog meer 
argumenten: 

• Geluidsoverlast 
Windmolens produceren ge-

luid. Hoe groter de windmo
len, hoe meer. Volgens een 
rapport van de Rijksuniversi
teit van Groningen is geluids
overlast in de avond en nacht 
tot op een afstand van 2 kilo
meter onaanvaardbaar. 

• Horizonvervuiling 
In het kleinschalig landschap 
van De Meierij zijn hoge 
bouwwerken zeer opvallend 
en zullen ze overal het beeld 
domineren. Omdat de wieken 
van de windmolens draaien 
zijn de molens extra goed 
zichtbaar. 

• Slagschaduw 
Door de draaiende wieken 
gaat het licht dat er tussendoor 
komt sterk wisselen. Hoe 
dichter bij de windmolen of 
hoe lager de zon staat, des te 
hinderlijker is deze constante 
beweging. 

• Waardevermindering huizen 
De belastingrechter van het 
Hof in Leeuwarden heeft tot 
twee keer toe uitgesproken dat 

de waarde van onroerend goed 
daalt met 22,5% tot 30% als dit 
onroerend goed ligt in een 
straal van 2 kilometer van de 
windmolens. (In Schijndelligt 
een industrieterrein en een 
aantal woonwijken helemaal 
of gedeeltelijk binnen een 
straal van twee kilometer.) 

Wouters: 'Dat windmolenpark is 
er nog lang niet. Ten eerste zit je 
met de planschade die uiteinde-

2 oktober: naar Amsterdam 

4 

Op zaterdag 2 oktober zal 
Amsterdam het middelpunt zijn 
van het verzet tegen dit kabinet: 
de FNV houdt een grote 
manifestatie op het Museumplein 
en platform Keer Het Tij een 
demonstratie vanaf de Dam. Ga 
nu al in je afdelingsbestuur een 
plan maken voor het mobiliseren 
van mensen van mensen voor 
deze landelijke manifestatie en 

neem ook contact op met lokale 
vakbondsbestuurders om te 
kijken hoe je hen een handje kan 
helpen. 
Afdelingen die bussen laten 
rijden kunnen een landelijke 
bijdrage van vijf euro per 
deelnamer aanvragen, mits dit 
vooraf gemeld wordt bij Marga 
van Broekhoven: 
mvbroekhoven@sp.nl 
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lijk door de initiatiefnemers zal 
moeten worden opgebracht. Ten 
tweede zitten wij natuurlijk ook 
niet stil. We steunen de actie in 
St. Oedenrode en hebben ook be
zwaarschriften verspreid die 
aangepast zijn aan de Schijndel
se situatie. Voor de grap zei ik 
laatst: 'Dat windmolenpark lijkt 
wel een kerncentrale: die bou
wen ze ook altijd tegen de lands
grenzen aan.' 



• • 

Staatssecretaris Van der Knaap van Defensie heeft onlangs laten weten de opdracht voor het leveren 
van 612 'Fennek' -verkenningsvoertuigen te willen ontbinden. Is dat erg? Ja, zegt Theo Cornelissen. 
Nee, meent Guido van Leemput 

'De SP is geen pacifistische partij' 
Vanwege een noodkreet van het 
RDM-personeel ging ik onlangs 
kijken naar hun loods waar ze 
de Fennek - een licht verken
ningsvoertuig - maken. Neder
land heeft er ruim 400 van be
steld bij een Nederlands-Duits 
consortium. Defensie wil de 
RDM niet langer inschakelen 
bij de productie, terwijl die net 
op gang gekomen is. Vandaar de 
noodkreet: werkgelegenheid 
van 150 mensen staat op het 
spel. Met de PvdA heb ik daar 
vragen over gesteld. 
De SP is geen pacifistische par
tij. Als we een leger willen, dan 
willen we ook uniformen, sol
datenschoenen, geweren en 
jeeps. En wat mij betreft ook 
lichte verkenningsvoertuigen. 
En dat hoeft voor mij echt niet 
bij de RDM van bedrijvenchar
latan Joep van den Nieuwenhui
zen. Van mij mag het hele mili
tair-industriële complex ontei
gend worden, maar de gemeente 
Rotterdam dreigt nu miljoenen 
euro's te verliezen door stommi
teiten van hogerhand. En daar 
dreigt het personeel de dupe van 
te worden. 
Elke auto kan worden omge
bouwd tot een pantservoertuig, 
elk mes kan een wapen worden. 
Niet de wapens maar de wapen
bezitters zijn verantwoordelijk 
voor een oorlog. Ook al is het 
beter ploegscharen te maken 
dan zwaarden, er blijven wa
pens nodig om de veiligheid te 
garanderen en te voorkomen dat 
de wetten van de jungle gaan 
gelden. De overheid moet het 
geweldsmonopolie houden en 

dat ook afdwingen door alle an
deren te ontwapenen. Maar dat 
kun je alleen als jezelf wel over 
wapens beschikt. En ja: ook ik 
vind dat het leger genoeg wa
pens heeft. Wat mij betreft wor
den er nu helemaal geen Fen
neks gemaakt. Punt is alleen, 

dat de Fenneks - tegen onze zin 
- zijn besteld en betaald. De 
keuze is nu: worden de Fenneks 
voor een deel in Rotterdam en 
Geldrop gemaakt of volledig in 
Duitsland? Ik kies dan voor de 
eerste optie. De SP was tegen de 
aanleg van bijvoorbeeld de 

Betuwelijn, maar dat wil nog 
niet zeggen dat we dan ook te
gen de inschakeling van Neder
landse bouwbedrijven zijn bij 
de aanleg van die lijn. 

Theo Cornelissen, 
SP-fractievoorzitter Rotterdam 

'Zoektocht alternatieve 
werkgelegenheid noodzakelijk' 
De discussie die nu, naar aan
leiding van het mislukken van 
het Fennek-project, losbarst 
over de belangen van het perso
neel in de Nederlandse wapen
industrie is nogal laat. Tenmin
ste wat betreft de Fennek en de 
belangen van het personeel. 
Het project loopt al jaren slecht 
en er is een spel om de centen 
aan de gang tussen de Neder
landse staat en Joep van de 
Nieuwenhuyzen (VdN). Zowel 
binnen het kader van dit Fen
nek-project als wat algemener 
voor de hele wapenindustrie is 
een pleidooi en zoektocht voor 
alternatieve industriële werkge
legenheid zeer noodzakelijk. 
Een uitgewerkt programma op 
dat vlak hebben we niet. En is 
anderen die het wel hebben 
geprobeerd, zeer moeilijk ge
bleken. De gemeente Rotter
dam kan werkgelegenheid 
garanderen noch daarin inves
teren. Het rijk kan dat enigs
zins; als afnemer van wapen-

systemen. Dat wil zeggen, het 
gaat om zinloze producten in 
de economische betekenis van 
het woord, omdat er geen 
waarde mee wordt geschapen. 
Alleen politiek en oorlog wor
den ermee bedreven. Dat is 
kortom, vernietiging van wa
ren en waarde. 

Het argument, dat we wapen
systemen nodig hebben omdat 
we het leger niet willen af
schaffen, is juist. Maar RDM 
heeft een hele traditie van op 
de exportmarkt gerichte agres
sieve wapensystemen. Hele 
werelddelen worden als het 
ware door RDM gedestabili
seerd. In dat geval moet de SP 
bepleiten dat het kleine(re) 
leger dat wij voorstaan met 
behulp van een eigen genatio
naliseerde wapenindustrie 
wordt bewapend. De generaals 
gaan altijd naar de buren of de 
bondgenoten om hun wapen
systemen aan te passen, als wij 
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het niet doen. Dit argument kan 
ook onze oppositie tegen bij
voorbeeld de bouw van korvet
ten voor Indonesië die bij De 
Schelde in Vlissingen worden 
gebouwd ondermijnen. De 
Schelde is weer eens voor jaren 
gered en nog wel door een arm 
land, dat wil zeggen door mid
del van export naar een oorlog
voerend land tegen eigen be
volking van Papoea en van 
Atjeh. Dat daar bovendien wel 
betere dingen met het geld 
gedaan kunnen worden is nog 
vanzelfsprekender dan dat dat 
hier het geval is. Maar het 
argument van hele en halve 
voorstanders was: 'Als wij het 
niet doen, doen ze het in Zuid
Korea ' . 
Er zit voor ons dus niets anders 
op dan alternatieve werkgele
genheid voor het personeel 
bepleiten. 

Guido van Leemput 
Kamerfractiemedewerker SP 
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Nota Ruimte? 
ota a os! 

Het nieuwe ruimtelijk beleid op de korrel. .. en te lijf! 

6 

Eindelijk w as het zo ver: minister Dekker presenteerde in april de 
Nota Ruimte, de opvolger van de Vijfde Nota Ruimtelijke Ordening 
van voorganger Pronk. Dekker lijkt te denken dat het vanzelf wel 
goed zal komen met de ruimte Nederland in de komende jaren. 
Ze schuift verantwoordelijkheid van zich af en laat Nederland het 
lekker zelf uitzoeken. Deze Nota Ruimte is een Nota Chaos, 
stelt Krista van Velzen dan ook. In dit artikel behandelt P-team
medewerker Nicole van Gemert de Nota in vogelvlucht. 

Er is veel af te geven op de 
centralistische aanpak van 
Pronk, maar hij was met zijn 
rode en groene contouren ten
minste duidelijk. Met het prin
cipe 'Wie betaalt, bepaalt' zet 
Dekker nu de volgende stap in 
de uitverkoop van de samenle
ving: ruimte te koop! In plaats 
van de overheidstaak op zich 
te nemen om wat het meest 
kwetsbaar en schaars is te be
schermen: de groene ruimte, 
lijkt deze nota opgezet om 
precies het tegenovergestelde 
te bereiken. De minister wil 
sterke steden, een krachtige 
economie en een vitaal platte
land ontwikkelen op de 40.000 
km die Nederland groot is . Zo
veel activiteit op zo 'n kleine 
oppervlakte vereist een sterk 
centraal overzicht en niet het 
gebruiken van grond als ver
handelmiddeL Deze Nota is 
vaag, staat bol van criteria, vi
sies en spelregels, maar mist 
een helder perspectief. Ge
meenten kunnen nu hun gang 
gaan met de aanleg van wo
ningbouw en bedrijfsterreinen, 
zelfs tot in het groen. Project
ontwikkelaars en grondeige-

naren krijgen van de minister . 
meer invloed op de inrichting 
dan een departement dat be
leidsterreinen moet integre
ren, zoals het ministerie van 
VROM. 

Natuurgebieden 
wel begrensd, 

maar niet op slot 

De concurrentiepositie van 
Nederland moet verbeterd 
worden en daarbij beperken 
regels -en dan vooral milieu
regels- beperken onze econo
mie, zegt Dekker. Vandaar dat 
de subtitel van de Nota 'ruim
te voor ontwikkeling' is . Het 
Rijk houdt de Ruimtelijke 
Hoofdstructuur onder toezicht 
en daarom zijn er voor de 
Randstad miljarden euro's ge
reserveerd: met name om de 
Rotterdamse haven en Schip
hol verder uit te breiden. Ter 
vergelijking: voor de twintig 
aangewezen natuurgebieden 
is dertig miljoen euro gereser
veerd. Van die twintig zijn er 
overigens maar drie begrensd: 
het Groene Hart, de Hollandse 
Waterlinie en de Stelling van 
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Amsterdam. Voor alle andere 
geldt, dat er gebouwd mag wor
den zolang het maar om activi
.teiten gaat die passen binnen 
het landschap. En wat daarin 
past mogen gemeenten en pro
vincies zelf bepalen. De na
tuurgebieden die wél begrensd 
zijn, zitten daarmee overigens 
niet op slot: aan de randen mag 
gewoon gebouwd worden. 

RIVM: Geen gebrek aan 
bouwlocaties 

Dekker stelt dat er woningen 
bij moeten in Nederland. Een 
stelling die op zichzelf hout 
snijdt, maar het is niet vanzelf
sprekend dat deze woningnood 
wordt veroorzaakt door- wat de 
minister namelijk ook stelt- een 
gebrek aan bouwlocaties of een 
overdaad aan regels. De RIVM 
heeft recent berekend dat er tot 
en met 2030 ruim voldoende 
ruimte in de bestaande bouwlo
caties is voor nieuwbouw en an
dere functies. Wat ook niet van
zelfsprekend is, is de behoefte 
aan koopwoningen. In 2003 is 
de leegstand van koopwoningen 
toegenomen: afgelopen oktober 



stonden er 100.000 woningen 
te koop, het dubbele van 2002. 
De Nota Ruimte geeft ruim 
baan aan nieuwe industrieter
reinen, maar de noodzaak 
daarvoor is discutabel. Uit bo
demstatistieken van het Cen
traal Plan Bureau blijkt, dat er 
de afgelopen jaren meer grond 
is uitgegeven voor bedrijfs
vestiging dan voor woning
bouw. De minister vindt dat 
provincies en WGR-plus re
gio's zelf heel goed kunnen 
bepalen wat goede locaties 
voor nieuwe bedrijventerrei
nen zijn. Dat is vragen om een 
overschot aan - lege - bedrij
venterreinen. De praktijk is 
immers, dat lagere overheden 
er maar al te graag voor zorgen 
dat ze genoeg grond over heb
ben om uit te geven als bedrij
venterrein, vanuit de gedachte 
dat nieuwe bedLijventerreinen 
de regionale economie zullen 
stimuleren . 

Vragen te over, 
tips voor SP' ers 

Hoe kan het Rijk de centrale 
sturing loslaten? Kunnen ge-

meenten hun nieuwe positie 
waarmaken? Zijn ze in staat 
om op regionale schaal geza
menlijk goede afwegingen te 
maken? Allemaal vragen 
waarop de Nota Ruimte geen 
antwoordt geeft, en waarmee 
SP'ers in provincies en ge
meenten te maken krijgen. Als 
hulpmiddel daarbij alvast een 
aantal suggesties: 

• Minister Dekker vond het 
niet nodig een nieuwe in
spraakronde te starten om
dat ze vindt dat de Nota 
niet wezenlijk verschilt van 
de planologische kernbe
slissing van Pronk. Ze 
vindt dat er genoeg ruimte 
is voor inspraak op ge
meentelijk en provinciaal 
niveau. Hier ligt dan ook 
een taak voor onze actieve 
leden om de stem overal te 
laten horen en zoveel mo
gelijk inspraakrondes te 
houden. 

• Domweg bijbouwen aan de 
rand van de stad lost leef
baarheidproblemen niet op: 
de strijd voor behoud van 
betaalbare huurwoningen 

in plaats van nieuwbouw
koopwoningen aan de rand 
van de stad moet dus door
gaan. 

• De minister geeft meer ruim
te aan gemeentes en provin
cies; wij pleiten voor binden
de en verplichte structuurvi
sies van hoge naar lagere 
overheden. Deze structuurvi
sies zouden ook van toepas
sing kunnen zijn op de Ecolo
gische Hoofd Structuur en 
kunnen dus ook op regionaal 
niveau worden ontwikkeld. 

• Wij stellen voor bestaande 
bedrijventerreinen een flinke 
opknapbeurt te geven, bij
voorbeeld een kleurtje erop, 
en waarom bouwen we niet 
gewoon de hoogte in? Het 
moet afgelopen zijn met 
wegwerpbedrijventerreinen 
en rijen grijze blokkendozen! 

• Door herstructurering, sane
ring en verdichting kunnen 
we een boel ruimte winnen 
zodat locaties die wel door de 
minister aangewezen worden, 
zoals de Hoekse Waard die 
van grote betekenis is voor 
recreatie voor mensen uit de 
Randstad, gespaard worden. 
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Cursuskalender 
2004-2005 

Voor alle informatie over de cursussen waarin de afdelingsvoorzitter niet kan voorzien: 
bel met Rosita van Gijlswijk, (010) 243 55 64 of stuur een e-mail naar: studiecentrum@sp.nl 
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Spelregels 
Opgeven voor cursussen gaat via je afdelingsvoorzitter. Na je aanmel
ding krijg je een uitnodiging. We gaan uit van de stelregel 'aanmelden 
is komen'. Voor de cursussen en het cursusmateriaal ben je geen 
kosten verschuldigd. Ook in de lunch (en bij de weekenden in de 
maaltijden, drankjes en overnachting) wordt voorzien. 

Als partij hechten we grote waarde aan scholing. Eerder hebben we 
geconstateerd dat afwezigheid bij scholingen te vaak voorkomt en we 
willen dat de deelname verbeterd wordt. Door een grotere deelname 
neemt de kwaliteit toe en kunnen de kosten per deelnemer omlaag. 
Daarom is besloten dat de kosten die gemaakt worden door afwezig
heid van deelnemers voortaan bij afdelingen in rekening worden 
gebracht. Mocht je onverhoopt om dringende redenen verhinderd 
zijn, probeer dan een vervanger te vinden binnen je afdeling. 

Lokaal Actief 
Deze inwerkcursus is bedoeld voor nieuwe lokale bestuursleden 
en een must. Aan de orde komen thema's als de SP-ideologie, de 
partijorganisatie, planmatig werken en actie & fractie. Ook 
wordt er aandacht besteed aan hetgeen we van lokale bestuurs
leden en SP-afdelingen verwachten. 

Zaterdag 4 september 2004 

Zaterdag 11 december 2004 

Zaterdag 19 februari 2005 

Zaterdag 7 mei 2005 

Helpende Hand 
Deze eendaagse cursus voor medewerkers van lokale hulpdien
sten is erop gericht om onze medewerkers wegwijs te maken in 
de jungle van wet- en regelgeving en om onze stellingname hier
in te verhogen. Het aantal deelnemers is om praktische redenen 
gemaximeerd tot maximaal twee per afdeling. 

Zaterdag 18 september 2004 

Zaterdag 19 februari 2005 

Provinciale Politiek 
Sinds 2004 organiseren we voor onze sta tenleden bijeenkomsten 
waarin onder meer uitwisseling van ervaringen, afstemming van 
standpunten en bespreking van succesvolle methoden voor de 
koppeling fractie-actie/afdelingen aan de orde komen. De eerst
volgende bijeenkomst is op zaterdag 9 oktober. De data voor de 
bijeenkomsten in 2005 worden op die dag in overleg gepland. 

Zaterdag 9 oktober 2004 

Oktoberscholing 
Ditjaar staan er vier weekeinden op het programma, waarbij de 
politiek verantwoordelijken van de afdelingen in staat worden 
gesteld om weer eens bij te tanken. Elke afdeling vaardigt twee 
mensen af, waaronder in ieder geval de afdelingsvoorzitter. Er 
wordt geschoold in leiding geven binnen een afdeling, in het 
analyseren van de situatie in de afdeling, het bestuur en de ge
meente. Een deel van het weekend zal ook gewijd worden aan 
politiek-ideologische scholing. 

Zaterdag 9 en zondag 10 oktober 

Zaterdag 23 en zondag 24 oktober 

Zaterdag 30 en zondag 31 oktober 

Zaterdag 13 en zondag 14 november 

Lokale Politiek 
Over het hoe en waarom van de cursus Lokale Politiek voor kan
didaat-raadsleden vind je op pagina 10 in deze Spanning veel 
informatie. De cursus Lokale Politiek wordt in twee series geor
ganiseerd. Elke serie bestaat uit 5 bijeenkomsten op zaterdag. 

Serie 1: 
Zaterdag 25 september 2004 
zaterdag 16 oktober 2004 
zaterdag 6 november 2004 
zaterdag 4 december 2004 
zaterdag 15 januari 2005 

Serie1: 
Zaterdag 22 januari 2005 
zaterdag 26 februari 2005 
zaterdag 19 maart 2005 
zaterdag 23 april 2005 
zaterdag 21 mei 2005 
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Lokale Financiën en Politiek 
Rendement deel I 
Speciaal voor onze lokale penningmeesters organiseren we deze 
avondcursus. Deelname is voor elke beginnende penningmees
ter verplicht. In de cursus komen technische aspecten van boek
houden niet aan bod, maar wel de samenstelling van de afde
lingsfinanciën, het behalen van rendement met de beschikbare 
middelen, de manier waarop een actie zichzelf kan bedruipen en 
de rol van de penningmeester in het afdelingsbestuur. 

Woensdagavond 6 oktober 2004 

Lokale Financiën en Politiek 
Rendement deel 11 

Voor penningmeesters die in eerdere jaren de cursus Lokale 
Financiën en Politiek Rendement deel I hebben gevolgd, orga
niseren we een verdiepingscursus. Een deel van de inhoud 
wordt bepaald aan de hand van een voorafgaande inventarisa
tie bij de deelnemers. Deze avondcursus is verplicht voor pen
ningmeesters. 

Woensdagavond 13 oktober 2004 

Start de Hulpdienst 

Het hoe, wat en waarom van een SP-Hulpdienst komt in deze 
cursus aan de orde. Daarnaast worden er veel praktische tips ge
geven over het reilen en zeilen van een spreekuur. De cursus is 
bedoeld voor bestuursleden en voorzitters van afdelingen die 
willen starten met de service van een spreekuur. 

Dinsdagavond 30 november 2004 
Dinsdagavond 12 april 2005 

Masterclass Live! 

In maart 2004 was de cursus voor lokale webmasters gewijd aan 
een aantal mogelijkheden om je lokale SP-site te verbeteren, 
onder het motto: KISS (Keep It Sirnple, Stupid !). In de komende 
cursus borduren we hierop voort. We zullen toelichting geven op 
de nieuwe vormgeving van alle SP-sites, die geheel tabel-loos 
zal zijn en gebaseerd op layers en CSS. En we demonstreren een 
nieuw systeempje, waarmee je eenvoudig nieuwsberichten (met 
foto's) kunt plaatsen. Je site heeft dan meteen een RSS-feed en 
ook daarvan zullen we de werking en het nut duidelijk maken. 
De cursus is bestemd voor functionerende afdelingswebmasters. 
Assistenten of beoogde opvolgers zijn van harte welkom, mits 
ze meekomen met de afdelingswebmaster (dus niet alléén). Voor 
wie nog helemaal niet bezig is met het onderhoud van een lokale 
SP-site, zal de cursusdag weinig nut hebben. Het is niet van be
lang of je eerdere cursusdagen bezocht hebt of niet. Aanmelden 
via de internetpagina http://www.sp.nl/intern/masterclass/ 

Zaterdag 4 december 2004 
Zaterdag 11 december 2004 

Tomatenvakschool 
De Tomatenvakschool is bedoeld voor lokale scholingsbegelei
ders om hen in staat te stellen de scholingen op afdelingsniveau 
tot een succes te maken. Om van elkaar te leren worden ervarin
gen uitgewisseld, oefenen we met groepsdiscussies en evalueren 
we de scholingen. 

Zaterdag 11 december 2004 
Zaterdag 8 januari 2005 

Zaterdag 5 maart 2005 
Zaterdag 18 juni 2005 

Actievoeren en publiciteit 
In deze interactieve cursus leer je een actie opzetten, organiseren 
en afronden. Na een inleiding ga je aan de slag met een concreet 
praktijkvoorbeeld en leer je actieplannen maken. De cursus is 
bedoeld voor afdelingsvoorzitters, bestuursleden, raadsleden en 
actieve leden uit onze afdelingen. 

Zaterdag 8 januari 2005 Zaterdag 12 februari 2005 

In Debat 
Verbeter je debatkwaliteiten met de cursus 'In Debat'! Onder 
leiding van ervaren debaters leer je de kneepjes van debatteren. 
Voorzitters, bestuurs- en raadsleden worden uitdrukkelijk uitge
nodigd zich voor deze cursus aan te melden. 

Zaterdag 29 januari 2005 Zaterdag 12 februari 2005 

Afdelingscommunicatie 
Onbekend maakt onbemind. Communicatie is daarom voor elke 
SP-afdeling van groot belang. Daarbij hoef je niet alleen te den
ken aan het lokale inlegvel in de Tribune of een persbericht, maar 
ook plaatselijke folders en een jaarlijkse afdelingskrant. Voor 
veel tips en trucs is er voor afdelingsvoorzitters- en fractievoor
zitters de cursus afdelingscommunicatie. 

Zaterdag 5 februari 2005 

Omgaan met de media 

Regelmatig positief in het nieuws komen is voor elke politieke 
partij een must. De SP slaagt daar heel aardig in, maar het kan 
altijd beter! Voorzitters, bestuurs-en raadsleden leren in deze cur
sus hoe journalisten denken en ook hoe ze zelf goede pers- en 
nieuwsberichten kunnen schrijven. 
Zaterdag 4 juni 2005 

Zomerschool 
In 2005 organiseren we drie edities van de Zomerschool, die be
doeld is voor betrokken SP' ers. Telkens van donderdagmiddag tot 
zondagmiddag. Het programma wordt aan de hand van een thema 
gevuld met stevige gastcolleges, pittige discussies, excursies, en 
een politiek café. De kosten komen grotendeels voor rekening van 
de landelijke partij, maar van de deelnemers wordt wel een eigen 
bijdrage gevraagd. Het aantal plaatsen per editie is beperkt tot 50. 
Daarbij geldt: wie het eerst komt, die het eerst maalt. 

Donderdag 21 juli t/m zondag 24 juli 2005 
Donderdag 11 augustus t/m zondag 14 augustus 2005 
Donderdag 18 t/m zondag 21 augustus 2005 

Spanninge26 augustus 2004 9 



Lokale Politiek: een 
noodzakelijke cursus voor 
alle kandidaat-raadsleden 

'Wie in 2006 hoog op de kandidaten
lijst voor de raadsverkiezingen wil 

staan, zal moeten weten waarover hij 
of zij het heeft.' Met die gepeperde 

uitspraak rechtvaardigt SP-scholings
secretaris Rosita van Gijlswijk de cur

sus Lokale Politiek. Want: 'Niemand 
wordt als raadslid geboren.' 

Waarom vind je deze opleiding 
voor kandidaten zo 
belangrijk?Heb je zo weinig 
vertrouwen in kandiderende 
SP' ers? 
'Onzin. Ik heb juist heel veel 
vertrouwen in mijn partijgeno
ten. Maar hoe goed en talentvol 
iemand ook is; niemand wordt 
als raadslid geboren. En daar 
gaat het mij om. Veel mensen 
stappen het avontuur van de 
gemeenteraad in zonder daar
van de consequenties goed in te 
schatten. Ze haken dan halver
wege teleurgesteld af. De SP 
heeft daarvan in het verleden 
een paar voorbeelden gehad. 
Raadsleden die voor zichzelf 
begonnen, raadsleden die het 
werk niet aan bleken te kun
nen; het kwam allemaal voor. 
Om herhaling te voorkomen 
volgt elke kandidaat-raadslid 
een verplicht opleidingstraject. 
Tijdens de scholing geven we 
kandidaten de broodnodige 
bagage mee. En dat is echt 
nodig, ja. Want raadslid zijn 
voor de beste partij van Neder
land is niet niks. Kandidaten 
gaan de SP vertegenwoordigen 
in een forum van mensen die 
heel anders denken. Ze opere
ren in de schijnwerpers van de 

media en ze krijgen te maken 
met allerhande normen, regels 
en onderwerpen. En de afde
ling verwacht ook nog dat 
onze raadsleden het er goed 
van af brengen. Dat gaat niet 
zo maar; daar moeten onze 
kandidaten op voorbereid 
worden.' 

Wat komt er in de cursus dan 
allemaal aan de orde? 
'Het kandidaat-raadslid krijgt 
in vijf bijeenkomsten een 
uitstekend beeld van wat het 
SP-raadslidmaatschap in
houdt. Zo kunnen ze zich een 
beter beeld vormen van het 
raadswerk, zodat ze welover
wogen kunnen besluiten zich 
wel of niet kandidaat te stel
len. De cursus gaat over zaken 
als de ideologie van de SP, het 
verband tussen actie en frac
tie, de praktische kanten van 
het raadswerk; de werking van 
het reglement van orde, selec
tie van onderwerpen, speer
punten van de SP, omgaan met 
de media en debatteren . Tij
dens de laatste bijeenkomst 
simuleren we een raadsverga
dering waarin alle aspecten 
van het raadswerk aan bod 
komen.' 

Geïnteresseerden uit 
Winschoten, Heerlen of 
Vlissingen moeten zeker 
heel ver gaan reizen om zo'n 
cursus te volgen ... 
'Nee hoor. De bijeenkomsten 
vinden in 5 regio's en dus altijd 
vrij dicht bij huis plaats. We 
gaan in september van start met 
een eerste cyclus. De exacte 
data van de scholingsbijeen
komsten zijn opgenomen in de 
cursuskalender (vorige pagina's 
in deze Spanning- red.). Afde
lingen die nu al kandidaten op 
het oog hebben, doen er ver
standig aan om die mensen op 
te geven voor de eerste cyclus. 
In januari starten we een twee
de cyclus, zodat er voor alle 
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kandidaten volop mogelijkhe
den zijn om de verplichte 
cursus te volgen. In september 
2005 organiseren we dan nog 
een laatste cyclus, zeg maar 
een bezemcursus voor de laat
komers.' 

Deelname aan 'Lokale 
Politiek' is verplicht. Dat klinkt 
een beetje als een dwang ... 
'Ik zie het niet als een dwang. 
Het raadslidmaatschap brengt 
verplichtingen met zich mee en 
als iemand niet bereid is aan de 
cursus mee te doen, moet je je 
afvragen in hoeverre die per
soon bereid is in de raad het 
vuur uit de sloffen te lopen. ' 

Is het slim om als afdeling 
voor alle zekerheid maar 
meteen de hele kandidatenlijst 
op cursus te sturen? 
'De praktijk heeft ons inder
daad geleerd dat beter wat meer 
mensen de cursus kunnen vol
gen, dan wat minder. Een mooie 
vuistregel is het om twee keer 
het aantal mensen te scholen 
dan je als afdeling aan zetels 
verwacht. Denk je op twee 
zetels uit te komen, stuur dan 
vier mensen naar de cursus. Het 
hangt natuurhjk af van de voor
uitzichten bij de verkiezingen. 
Het belangrijkste is, dat je er 
zeker van bent dat je voldoende 
goede en geschoolde mensen 
paraat hebt. 
Wat er ook gebeurt.' 

Alleen aanmeldingen die via 
de afdelingsvoorzitter binnen 
komen worden geaccepteerd. 
Aanmelden met naam en 
lidnummer en via de afdelings
voorzitter kan per e-mail via 
studiecentrum@ sp. nl 



fractie in 
ee 

Amsterdam 
Vertegenwoordigd in de gemeenteraad sinds: 1994 

Aantal zetels: 4 van de 45 Verder is de SP met 

één zetel vertegenwoordigd in drie deelraden 

(Zeeburg, Osdorp en Zuid-Oost. Elk met één zetel) 

Wisselingen in raadsleden sinds maart 2002: 0 

Wat zijn jullie belangrijkse 
wapenfeiten? 
Fractievoorzitter Remine Alberts: 'Sowieso kun je merken dat er 
beter naar de SP geluisterd wordt, gewoon omdat we allangere tijd 
in de raad zitten en we zinnige opmerkingen maken en voorstellen 
doen. In concreto wisten we te voorkomen, dat Amsterdam alvast 
aan het werk ging voor de aanleg van een tweede zeesluis. Hiermee 
wilde de stad het Rijk over de drempel trekken, want die moet daar 
het meeste geld in steken en houdt voorlopig de hand op de knip.' 
Raadslid Meta Meijer: 'We hielden bovendien de zwaar omstreden 
dienstreis tegen van de commissie Verkeer naar Japan á 7500 euro 
per deelnemer.' 
Alberts: 'We stelden daarnaast veel veiligheidsvraagstukken aan de 
orde, zoals brandveiligheid, rampenplannen en de gemeentelijke 
onkunde op dit gebied. Tenslotte was de SP-fractie de initiator van 
het hergebruik van hulpmiddelen voor ouderen en gehandicapten. 
Dat is beter dan ze te laten verstoffen.' 

Kunnen jullie voorbeelden 
noemen van geslaagde verbinding 
tussen actie en fractie? 
Alberts: 'Door een handtekeningenactie van de SP in stadsdeel 
Oud-West en de fractie komt tramlijn 6 terug op de Overtoom. Het 
officiële besluit moet nog vallen, maar het is zo goed als erdoor. 
Verder organiseerden afdeling en fractie een succesvolle bijeen
komst over de Wet Werk en Bijstand en heeft de partij in stadsdeel 
ZuiderAmstel samen met de raadsfractie felle strijd gevoerd voor 
behoud van de Thomas van Aquinokerk. Ondanks het feit dat de 
kerk toch is gesloopt, is duidelijk geworden dat monumentenzorg 
niet aan de stadsdelen overgelaten moet worden. 

Wat is het dieptepunt voor de 
fractie in deze raadsperiode? 

Meijer: 'Het hele gesodemieter om de Noord-Zuidlijn, die de ko
mende jaren nog vele miljoenen extra zal gaan kosten. Vanaf het al
lereerste begin hebben we ons ertegen verzet. De veiligheid leek een 
bondgenoot van ons te worden, net als de Amsterdamse rechtbank, 
maar de Raad van State heeft roet in het eten gegooid. Dus mag de 

gemeente gewoon doorgaan met de aanleg van deze te dure en on
veilige metrolijn.' 

Welke tips hebben jullie voor 
afdelingen die voor het eerst aan 
raadsverkiezingen deelnemen? 
Alberts: 'Zorg voor een goed lopende afdeling, want alleen dan kun 
je je de aderlating veroorloven als (actieve) mensen naar de gemeen
teraad gaan. Staar je niet blind op het parlementaire werk, dan ko
men de goede acties vanzelf bovendrijven.' 

Welke tips hebben jullie voor 
aspirant raadsleden? 
Meijer: 'Kies een paar dingen uit waar je je op wilt toeleggen en gooi 
de rest weg. Zorg dat je niet ondersneeuwt in de post! En laat je niet 
inpakken door mee te doen met etentjes en dienstreizen. SP-raads
werk is als het ware 'tegen de wind in behangen' en dat kan wel eens 
moeilijk zijn.' 

Wat zijn de plannen van de fractie 
voor de periode tot maart 2006? 
Alberts: 'We willen, dat steeds meer Amsterdammers gaan beseffen 
dat de SP de luis in de pels is. Verder vinden we het belangrijk dat de 
mensen weten, dat ze bij de afdeling én de fractie terecht kunnen als 
ze in verzet willen komen.' 

Wat vinden jullie van het dualisme? 
Alberts: 'Wat wij voor de invoering al aankondigden, blijkt be
waarheid: wethouders zijn managers geworden en de informatie
achterstand van de raad is toegenomen. De politiek is helemaal niet 
dichter bij de mensen gekomen; iets wat niet aan het systeem ligt, 
maar aan de uitvoerders. Bovendien is er sprake van meer bureau
cratie; de macht van de ambtenaren is groter.' 

Meijer: 'Kortom: het dualisme is een klap voor de democratie. El
zinga mag wat ons betreft strafregels schrijven: Handen af van de 
democratie!' 
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Als de zweep knalt ... 
Wat er kan gebeuren als een land in opstand komt 

Honderd demonstranten ver
wachtte Andreas Ehrholdt op 26 
juli jongstleden. Op die dag had 
de langdurig werkloze uit Mag
deburg de eerste betoging ge
pland tegen de plannen van de 
regering. Uiteindelijk kwamen 
er zo' n 600 demonstranten op
dagen. Maar de geest was voor
goed uit de fles . Want Erholdt's 
noodkreet kreeg onverwacht 
snel navolging in andere Oost
Duitse steden als Leipzig, Des-
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De SP heeft de regering een hete herfst vol acties in het vooruitzicht 
gesteld. In Duitsland is die al begonnen. Wat begon als onschuldig 
ogende Montagsdemonstrationen in Oost-Duitse steden als 
Magdeburg, Dessau en Leipzig, is inmiddels uitgegroeid tot een 
massale volkswoede tegen het sociaal-economische beleid van de 
rood-groene regering van kanselier Schröder. De roep om zijn 
aftreden klinkt steeds luider onder de mensen. Maar waar staat de 
politiek, als de vlam écht in de pan slaat? Wie zijn de bondgenoten, 
w ie de vijanden? Een analyse van Tribune-redacteur Rob Janssen. 

sau en Berlijn en een week later 
waren er al tienduizenden beto
gers op de been. En het werd 
nog mooier voor Ehrholdt. Want 
ook in Ruhr-steden als Duisburg 
en Bochum begon men zich al 
snel te roeren. 

Directe aanleiding voor de Duit
se volkswoede is Hartz IV: de 
nieuwe werkloosheidswet. Vol
gens de wet, die de naam van 
geestelijk vader en Volkswagen
bobo Peter Hartz meekreeg, 
gaan met name langdurig werk
lozen een loodzware tijd tege-

moet. Na eenjaar werkloosheid 
zakt hun uitkering bijvoorbeeld 
naar het bijstandsniveau. Ook 
moeten werklozen binnenkort 
een nieuw, maar volstrekt onbe
grijpelijk pak uitkeringsformu
lieren (16 bladzijdes!) gaan in
vullen en moeten zaken als het 
inkomen van de partner, het ei
genvermogen (koopwoning), de 
auto en zelfs het spaargeld van 
de kinderen meegerekend wor
den. Hartz IV moet in januari 
ingaan en vormt onderdeel van 
Agenda 2010, het omstreden 
sociaal-economisch hervor-
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mingsplan dat het mes zet in de 
Duitse verzorgingsstaat. 

Op zich is het niet zo vreemd dat 
de sociaal-economische politiek 
van Rot-Grün (de coalitie van 
SPD en Bündnis 90/Die Grü
nen) in Oost-Duitsland de mees
te woede opwekt. Immers: in de 
nieuwe deelstaten schommelt 
de werkloosheid nog steeds 
rond de 20 procent en dus zal 
Hartz IV er in Sachsen, Bran
denburg, Mecklenburg-Vor
pommem, Sachsen-Anhalt en 
Thüringen het hardst inhakken. 



Maar dat is een wat al te simpele 
verklaring voor de strijdbaar
heid van de mensen in het Oos
ten. Want wat nu gaande is, is 
het gevolg van lang opgekropte 
teleurstelling, woede en frustra
tie. Het was voormalig kanselier 
Heirnut Kohl die de Oost-Duit
sers gouden bergen beloofde na 
de Duitse hereniging in 1990. 
Het liep anders. Er ging een or
kaan van saneringen, privatise
ringen en overnames door de 
nieuwe deelstaten en toen de 
rook was opgetrokken, hadden 
de West-Duitse bedrijven hun 
lag geslagen, maar was er voor 

de mensen zelf weinig te juichen 
in Oosten. De werkloosheid 
steeg binnen de kortste keren 
naar 20 procent, de economie 
bleef ver achter bij die in het 
Westen, jongeren trokken mas
saal weg etc. etc. De gouden ber
gen werden intussen door de 
multinationals in het Westen 
verdeeld. 

Het lijkt erop, dat de protesten in 
het Oosten nu ook de rest van het 
land hebben wakker geschud. 
Want nu is ook in het Westen de 
werkloosheid hoog. Daarboven
op komen de hete hangijzers van 
de 40-urige werkweek, de even
eens zwaar omstreden hervor
mingen in de zorg en een reeks 
andere plannen die globaal over
eenkomen met de koers van Bal
kenende II in Nederland. 

Interessant is nu de vraag: Hoe 
reageert de politiek in Duitsland, 
nu de vlam in de pan is gesla
gen? En zijn er nog andere be
langrijke krachten in het veld? 
Een rondje langs de relevante 
actoren. 

SPD 
Met kanselier Gerhard Schröder 
voorop zijn de sociaal-democra
ten de motor van de gewraakte 
hervormingen. 'Gerd' benoem
de Hartz N tot 'Chefsache' , 
waarmee hij zijn politieke lot 
aan de nieuwe werkloosheids
wet verbond. Daarbij wordt hij 
bijgestaan door twee uiterst 
ervaren politieke ijzervreters: 
fractievoorzitter Franz Müntefe
ring en minister van economi-

sche zaken Wolfgang Clement. 
Die twee heeft Schröder ook 
wel nodig, want het gaat niet 
goed met de SPD. Met bosjes 
tegelijk zeggen sociaal-demo
craten uit het hele land hun 
partij gedag, omdat ze zich niet 
meer kunnen vinden in het so
ciale gezicht van de SPD. Daar 
komt nog eens bij, dat een oude, 
maar nog steeds populaire, 
bekende van Schröder het strijd
toneel heeft betreden: Oskar 
Lafontaine. Het orakel uit Saar
land- ook wel het linkse gewe
ten van de SPD genoemd - nam 
een paar jaar geleden afscheid 
van de politiek na een vete met 
Schröder, maar overweegt nu 
een comeback. 'Es geht mit 
Schröder nicht mehr', aldus La
fontaine onlangs in Der Spiegel. 

Bündnis 90/Die 
Grünen 
De regeringspartners van 
Schröder drijven voornamelijk 
op de persoonlijke populariteit 
van minister van Buitenlandse 
Zaken Joschka Fischer, maar 
zijn inzake Hartz N en Agenda 

2010 nergens te bekennen. 
Groenen-partijchef Reinhard 
Bütikofer vindt de huidige pro
testen maar niks: 'Dat zijn ge
vaarlijke politieke manoeuvres 
van zwart en rood gelakte popu
listen en paniekzaaiers,' zei hij 
in de Tagesschau. 

CDU/CSU 
De christen-democraten stem
den in de Bundesrat (vergelijk
baar met de Nederlandse Eerste 
Kamer) in met Schröders her
vormingen, maar doen nu net 
alsof ze begaan zijn met het lot 
van de gedupeerden van Hartz 
N. Tot een keihard 'nein ' leidde 
dat evenwel ook weer niet. 
CDU/CSU houdt het voorals
nog bij weliswaar met 
veel stemvolume uitgesproken 
- randopmerkingen over de uit
voering van de hervormingen. 
De christen-democraten doen 
het goed in de landelijke peilin
gen, maar de tandem Angela 
Merkel/Edmund Stoiber wordt 
telkens afgeremd door interne 
aanvaringen met onder anderen 
de 'koning van Hessen' Roland 
Koch, die zichzelf om de haver-
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klap opwerpt als de volgende 
bondskanselier. 

FDP 
Met kanonnen als Hans-Dietrich 
Genscher, Klaus Kinkel en Otto 
Graf-Lambsdorf bepaalden de 
liberalen vele jaren de Duitse 
politiek. In ruil voor steun aan 
diverse regeringen kreeg de 
electoraal minuscule FDP tel
kens voor Duitsland cruciale 
posten als Buitenlandse Zaken 
en Economische Zaken toebe
deeld. Die centrale rol is uitge
speeld, nu Rot/Grün zélf onom
wonden (neo)liberaal beleid uit
voert. Niet vreemd dus, dat de 
kersverse bondspresident en 
FDP'er Horst Köhler vierkant 
achter Agenda 2010 staat 

POS 
De socialistische PDS is de eni
ge partij die zich vierkant tegen 
Schröders hervormingen uit
spreekt. 'Wij hebben nooit 
gezegd, dat alles moet blijven 
zoals het is . Wij willen juist veel 
veranderen in de maatschappij, 
maar dan wel gebaseerd op 
sociale rechtvaardigheid,' aldus 
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PDS-voorzitter Lothar Bisky in 
Neues Deutschland. De partij 
ondersteunt de demonstraties 
met leuzen als 'Hartz IV- Das 
ist Armut per Gesetz' en heeft 
een alternatief gepresenteerd 
voor Agenda 2010: Agenda So
zial. Een zware klap kreeg de 
PDS bij de verkiezingen in 2002, 
toen geen zetel in de Bondsdag 
gehaald werd. In de oostelijke 
deelstaten - met name Branden
burg en Thüringen - bleef de 
partij echter populair en tijdens 
de Europese verkiezingen won
nen de socialisten terrein terug. 
Nu de Hartz IV-woede alsmaar 
groter wordt, stijgt ook de popu
lariteit van dePDS.Acht procent 
van de stemmen zou de PDS ha
len als er nu verkiezingen zou
den zijn. 

Die 
Wahlalternative 
Oftewel: 'Die neue Linke'. Een 
nog op te richten partij ter linker
zijde die bevolkt zou moeten 
worden door boze burgers, te
leurgestelde SPD' ers, opgestap
te Groenen en ook ex-leden van 
dePDS.Het vlak voor de zomer 
gestarte initiatief haalde veel pu
bliciteit en al snel werd de naam 
van Oskar Lafontaine genoemd. 
Het is echter moeilijk in te schat
ten of en wanneer de nieuwe par-
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tij de neuzen dezelfde kant op 
krijgt. Vooralsnog speelt een 
oude kwaal uit de Duitse ge
schiedenis de nieuwe beweging 
parten: links kan geen gemeen
schappelijke vuist maken. 

De pers 
Jarenlang kregen media als 
weekblad Der Spiegel en bou
levardkrant Bild er maar geen 
genoeg van om de regering 
Schröder neer te halen. Opmer
kelijk genoeg is nu de PDS in
eens de gebeten hond. 'Profi
teurs van paniek' en 'winnaars 
van zomerse chaos en populis
tische polemiek' luiden de kwa
lificaties. Of: 'Hartz IV is de 
laatste redding voor de post
communisten' (Der Spiegel). 
Actualiteitenprogramma's op 
tv-zenders als ARD en ZDF 
gooien het daarentegen over 
een andere boeg en belichten de 
concrete gevolgen van de her
vormingen voor de burgers. 

De vakbonden 
De chef van de DGB 
(Deutscher Gewerkschafts
bund) Michael Somroer wist 
niet hoe snel hij een artikel in 

. de Berliner Zeitung van 13 au
gustus moest ontkrachten, toen 
die krant berichtte dat hij had 
opgeroepen om mee te doen 

aan de demonstraties. Dat had 
Somroer naar eigen zeggen 
nóóit zo bedoeld. Daarmee is 
aangegeven, dat de DGB niet 
erg veel opheeft met de demon
straties. De DaB-districtsbe
stuurders moeten . zelf maar 
weten of ze tot demonstraties 
oproepen, meende Sommer, die 
niettemin ervoor waarschuwde, 
dat 'sommige partijen' in het 
oosten de zorgen en de angst 
onder de mensen misbruiken 
voor partijpolitieke doeleinden. 

De kerk 
Een bijzondere rol in het geheel 
speelt de kerk. Verschillende 
kerkelijke organisaties roepen 
op tot protest. Zo ook dominee 
Christian Führer uit Leipzig die 
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bijna dagelijks op radio en tv te 
kennen geeft dat het hier om 
niets minder dan de 'binnen
landse vrede' gaat. De rol van de 
kerk hierin is des te interessan
ter, omdat het verzet tegen het 
DDR-regime dat in 1989 uitein
delijk leidde tot de val van de 
muur ook door de kerken ge
steund en versterkt werd. Niet 
voor niets haastte zich Wolfgang 
Clement te zeggen, dat iedere 
parallel met 1989 'een beledi
ging' is voor de toenmalige 
demonstraties op maandag. 
Daarmee gooide bij ten eerste 
olie op het vuur van de demon
straties. Ten tweede gaf hij 
impliciet toe, dat er meer aan 
de band is dan alleen maar wat 
hysterie en paniek. • 
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SP-rapport: Situatie in verpleeg- en verzorgingstehuizen 
mensonwaardig, zelfs mensonterend 

Onderzoek van SP-afdelingen onder ruim 1100 bewoners, familie
en personeelsleden van 23 verpleeg- en verzorgingshuizen schetst 

een schrijnend beeld van de omstandigheden in de instellingen. De 
werkdruk is te hoog, er is onvoldoende zorg, aandacht en privacy 

voor de bewoners, en nog steeds komen er gedwongen scheidingen 
voor. SP-Kamerlid Agnes Kant: 'Het is een schande hoe we omgaan 

met de mensen die dit land hebben opgebouwd. Ze hebben recht op 
menswaardige zorg, op aandacht en op privacy.' In het rapport doet 

de SP dertien aanbevelingen om de situatie te verbeteren. 

Ruim 90 procent van het perso
neel vindt dat de grens is be
reikt, dan wel overschreden. 
Het gebrek aan tijd leidt tot 
mensonwaardige en soms 
mensonterende situaties. Er 
wordt gemeld dat bewoners 
regelmatig of vaak te lang op 
bed liggen, er is vaak te weinig 
tijd voor toiletbezoek en bewo
ners krijgen om deze reden 
vaak een luier om. Soms komen 
mensen helemaal het bed niet 

uit of zitten de hele dag in de 
stoel voor zich uit te kijken. De 
geënquêteerden maken zich het 
meest zorgen over de gevolgen 
voor de kwaliteit van het be
staan van bewoners. Men 
spreekt over vereenzaming, 
vervuiling, onveiligheid, uit
zichtloosheid, afstomping, en 
door dit alles snellere achteruit
gang dan nodig is. 
Hoewel de Kamer al vele jaren 
aandringt op het ombouwen van 

alle meerpersoonskamers tot 
één- en tweepersoonskamers, 
wonen nog steeds duizenden 
ouderen op meerpersoonska
mers. Privacy is voor hen niet 
meer dan een bed, een nacht
kastje en een gordijn. Gedwon
gen scheidingen van echtparen 
die 40 tot 50 jaar lief en leed 
deelden, zouden in verzor
gingshuizen niet meer voorko
men. De praktijk toont echter 
aan dat de gedwongen schei-

dingen wel degelijk nog plaats
vinden. In verpleeghuizen is dit 
probleem nog groter. 

Op basis van de enquêtes wor
den dertien aanbevelingen 
gedaan, waaronder het vastleg
gen van het recht op goede zorg 
en wettelijke kwaliteitsbasis
normen, het verbeteren van de 
privacy en voorkomen van 
gedwongen scheidingen. Zowel 
bij personeel als bewoners 
komen drie hoofdpunten naar 
voren: meer personeel en geld, 
minder bureaucratie en betere 
bejegening. 

Het rapport is te downloaden 
via www.sp.nl/partij/theorie! 
standpunten! 
rapport_verpleeghuiszorg.pdf 
of te bestellen via 
receptie@sp.nl of bel: 
(010) 243 55 55. 

Nieuw: Communicatie AOW via de krant?! 
De SP heeft aan de Sociale Verzekeringsbank gevraagd 

waarom AOW'ers niet persoonlijk op de hoogte zijn 
gesteld van de verlaging van de AOW. SP-Kamerlid Jan 
de Wit heeft een brief aan de directie gestuurd met het 

verzoek om dat alsnog te doen. 
'Het is onfatsoenlijk van een uit
keringsinstantie om de verlaging 
alleen via de krant kenbaar ma
ken,' aldus De Wit. 'Het bericht 
was verstopt in een paginagroot 
overzicht met allerhande wijzi
gingen van minimumloon en so
ciale uitkeringen. Bovendien 
kunnen veel AOW'ers helemaal 
geen krant betalen.' 

Als gevolg van de verhoging 
van de AWBZ-premie krijgen 
AOW'ers sinds kort een lager 
bedrag op hun rekening. De 
verlaging is netto 2,86 euro per 
maand voor een alleenstaande 
65-plusser. 'Voor de tiendui
zenden ouderen die elke dub
beltje moeten omdraaien, heeft 
dat gevolgen,' stelt De Wit. 

Spanning • 26 augustus 2004 

'Voor veel ouderen is het bijna 
een week aan brood. Daar moet 
een uitkeringsinstantie reke
ning mee houden in haar com
municatiebeleid.' 

De SP is sinds de uitbetalings
datum van de AOW in juli- via 
afdelingen en rechtstreeks - be
stookt met telefoontjes en brie
ven. Ook wordt er geklaagd 
over onduidelijke antwoorden 
als de SVB telefonisch om op
heldering wordt gevraagd. 

15 



All B • RACOON • RELAX • JAN AKKERMAN • JAVIER GUZMAN • RADIO SYMFONIE ORKEST • TONEELGROEP 

TRAMMELANT • FREE SYSTEM PROJEKT • BOB FOSKO • JOS ZANDVLIET VAN DE DOGTROEP • JAN MARIJNISSEN 

• OPERAKOOR • FRANK ANTHONY & THE GROOVERS • QUIRINE MELSSEN • NIEUWE OOGST LEVENSLIEDJES O.L 

CHIEL MONTAGNE • 2METER GOES TOMAlO MET JAN DOUWE KROESKE • INTERVIEWS MET ARTIESTEN EN 

POLITICI • ALTERNATIEVE TROONREDE • KINDERPROGRAMMA • DOE-DINGEN 



• 

Informatie- en opinieblad voor actieve SP-leden 
Verschijnt12keer per jaar, zesde jaargang nummer 9, 23 september 2!!j()CUM N 

NEDERLANDSE POLiTIEKE 



2 

Paulus Jansen 
-41' 
... · 1-·--······.-

~--..: --
' 

De aanhouder 
wint 

Vijftien jaar geleden heeft de Utrechtse SP-afdeling 
actie gevoerd voor het verbeteren van de veiligheid 
van de sneltram Utrecht-Nieuwegein/IJsselstein. De 
lijn heeft veel gelijkvloerse kruisingen met drukke we
gen. Dus gebeuren er veel ongelukken: de afgelopen 
dertig jaar tijd gemiddeld twintig grotere ongelukken 
per jaar, waaronder in totaal twaalf doden. Naast het 
persoonlijk leed betekent een ongeluk ook keer op 
keer enorme vertraging voor de reizigers, waardoor 
het gebruik van de tram onder de maat blijft. 
Helaas werd er door de verantwoordelijke partijen, 
gemeenten, provincie, rijk, NS niets gedaan met de 
kritiek. De stroom van ongelukken hield aan. 

Vijf jaar later maakte de SP bij de gemeenteraadsver
kiezingen van 1994 een plan om de veiligheid op de 
lijn te verhogen door het aanleggen van fly-overs op 
de belangrijkste kruisingen. Veel positieve reacties en 
media-aandacht. De verantwoordelijke partijen be
loofden er eens naar te gaan kijken. De ongelukken 
hielden nog steeds niet op. 

In 1999 verongelukte een kind uit Nieuwegein. Twee 
leerlingen van de basisschool De Krullevaar haalden 
toen handtekeningen op. Wij steunden hen en verbe
terden ons plan uit 1994 met hulp van een vervoers
deskundige tot een integraal voorstel om de veilig
heid, de bedrijfszekerheid en de snelheid te verhogen. 
Opnieuw veel positieve reacties en media-aandacht. 
In de provincie werd een SP-motie over dit onderwerp 
verworpen, in de Utrechtse gemeenteraad aangeno
men. Daarop werd toegezegd om een experiment te 
gaan doen met extra alarmlichten in het wegdek op 
drukke kruispunten. Maar de ongelukken gingen door. 

In juni 2004 ontsnappen twee inwoners van Nieuwe
gein aan de dood als zij met hun auto bijna geschept 
worden door een kruisende tram. Getuigen bevesti
gen dat de auto groen licht had, de tram dus door 
rood reed. De SP wordt door deze bewoners getipt en 
maakt opnieuw stennis. 

En dan komt in september 2004 het Bestuur Regio 
Utrecht tot de conclusie dat veel veiligheidsvoor
schriften nog stammen uit de negentiende eeuw, des
tijds gemaakt zijn bij de aanleg van de eerste stoom
trams. Er moet een integrale aanpak komen om de 
veiligheid en de exploitatie te verbeteren. 
De ongelukken zullen nog wel een tijd doorgaan, 
maar langzaam komt de overwinning in zicht. Vijftien 
jaar volhouden is een lange tijd, maar het loont de 
moeite om niet op te geven als je eenmaal beet hebt. 

Kamerleden en andere SP' ers schrijven regelmatig interessante 
opinie- artikelen in dag- en vakbladen. Spanning geeft in elke 
uitgave een overzicht van de recente opinies. 
De artikelen zelf kun je vinden op Internet: (http://www.sp.nl/ 
tegenst!theorie/opinies). Je kunt ze ook telefonisch bestellen bij de 
receptie van het landelijk secretariaat (010) 243 55 55. Noem dan 
wel het codenummer van het artikel dat je wilt hebben. 

Landelijke demonstratie 
tegen Balkenende 11 
2 oktober, Amsterdam 

Europees Sociaal Forum 
14-17 oktober, Londen 

Discussiemanifestatie Pro Wad 
3 november, Drachten 

Scholing 
Lokale financiën en politiek 
rendement 11, 
6 oktober, Utrecht 

Provinciale politiek 
9 oktober, Utrecht 

Oktoberscholingen, Driebergen 
9 en 10 oktober 

23 en 24 oktober 
30 en 31 oktober 
13 en 14 november 

Lokale financiën en politiek 
rendement I 
12 oktober, Utrecht 
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Vrouwen bevrijden zonder vrouwen 
Anja Meulenbelt in De Volkskrant van IJ september 
De kijk van Anja Meulenbelt op de strijd 

•r'i''l van Ayaan Hirsi Ali. 

Internet wordt poel van ellende 
Arda Gerkens in Het Parool van 6 september 
Spyware vormt voor internetgebruikers zelfs een veel 
groter gevaar dan computervirussen. Toch lijken de 
internetters en de overheid zich er niet echt 
druk om te maken. 

'Omgekeerde solidariteit' mooie term voor foute maatregel 
Agnes Kant in het Utrechts Nieuwsblad van 28 augustus 
Zieke mensen moeten solidair zijn met gezonde 
mensen, vindt minister Hoogervorst. Maar het gaat 
natuurlijk gewoon om afbraak van de 
solidariteit. 

lessen voor een sociaalliberalisme 
Ronald van Raak in Liberaal Reveil van augustus 
Ronald van Raak plaats de ideologie-discussies binnen 
PvdA, GroenLinks en VVD in een historisch perspectief. 

PvdA-beginselen nog geen basis voor linkse samenwerking 
Ronald van Raak in Socialisme en Democratie van 
augustus 
Het nieuwe beginselprogramma van de PvdA is in 
deze vorm geen basis voor een betere linkse samen
werking. Om dat te bereiken moeten de leden in 
~e:::ber duidelijke ideologische keuzes •m•,•sll1f111JB11!1' 

Streekvervoer bergafwaarts 
Arda Gerkens in het Algemeen Dagblad, 26 augustus 
Sinds in 2000 de Wet Personenvervoer ingevoerd is, gaat 
~~~:.ergafwaarts met het stad- en streekver- MM!Iijnl 

Politiek moet topsalarissen in toom houden 
Ag nes Kant enEwout lrrgang in het Financieele 
Dagblad van 25 augustus 
De regering wel beeft degelijk mogelijkheden om iets te 
doen aan de bovenmatige inkomensontwikke- Mili!j!l 
ling aan de top van de senu-publieke sector. ·--., ... 

De Graaf bewijst de democratie slechte dienst 
Jan Marijnissen in Trouw van 25 augustus 
Minister De Graaf wil Nederland onderverdelen in 
twintig districten en per district twee tot vijf Kamerleden 
laten kiezen. Hij bedrijft koehandel met de 
democratie. •!Wf! 
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Beslis mee wie 
de Rooie Reus 2004 
wordt 
Riet de Wit uit Heerlen, Peter 
Quint uit Bleskensgraaf, Behnam 
Taebi uit Delft en {samen) 
Willem van den Broek en Henk 
van de Wal uit Eindhoven zijn de genomineerden 
voor de Rooie Reusprijs 2004. Op zondagmiddag 
17 oktober beslissen de aanwezigen in de Rode 
Hoed in Amsterdam wie van hen de prijs mee 
naar huis neemt. Jij kunt daarbij zijn. 

De uitreiking van Rooie Reus
prijs 2004 wordt een feest voor 
de SP zelf. De jury, bestaande 
uit journaliste Elma Verheij, 
programmamaker Prem Radha
kishun, advocaat Lachman 
Soedamah en Jan Marijnissen, 
heeft namelijk besloten om de 
winnaar binnen de geledingen 
van de SP te zoeken. Binnen de 
partij lopen volgens de jury ge
noeg Rooie Reuzen rond die 
vechten voor méér dan hun ei
gen belang. Hoogste tijd dat 

hun inspanningen de aandacht 
krijgen die ze verdienen. 
Op 17 oktober zullen promi
nente SP-ers de kandidaten 
toelichten, zodat de zaal kan 
beslissen wie de grootste rooie 
SP-reus is, waarna een knal
lend feest kan losbarsten. Het 
programma start om 15.00 uur; 
vanaf 14.30 uur is iedereen 
welkom. 
Gratis toegangskaarten zijn te 
bestellen via (010) 243 55 55 of 
via receptie@sp.nl. 

Tip uit Hoorn zet een 
onbemande kraam in op 2 oktober 

Wat doe je op een dag waarop 'heel Nederland' 

demonstreert? Dan zet je een kraampje in het 

stadscentrum waar niemand bij staat. Op een 
groot bord geef je aan dat de hele afdeling de

monstreert en dus niet aanwezig kan zijn. Verder 

leg je er een stapel steunbetuigingskaarten bij 

voor mensen die helaas niet aan de demonstratie 

kunnen meedoen en vergeet je ook de balpennen 

(aan een touwtje) niet. En ziedaar, een heel sym

pathieke en opvallende actie die bar weinig ener

gie kost. 
De afdeling Hoorn heeft deze actievorm voor het 

eerst gebruikt bij de Keer het Tij-demonstratie 
van vorig jaar, en gaat het op 2 oktober weer 

doen. Een idee dat navolging verdient? 

Meer info: Evert Meilink: (0229) 248 578 

• 

Tweede editie Horster 
festival Voor Elkaar 
Op 24 oktober organiseert de afdeling Horst aan 
de Maas voor de twee keer het festival Voor 
Elkaar, waar de bezoekers een bonte mix kunnen 
verwachten van muziek, dans, creativiteit, work
shops en politiek debat. 

Agnes Kant gaat in op het kabi
netsbeleid en de noodzaak van 
een hete herfst, de festival
bezoeker hangen een boom vol 
met 'gewone mensen-wensen'
waarna de boom aangeboden
wordt aan het gemeentebestuur 
als tegenwicht aan de groot
schalige plannen van dat be
stuur. Er zijn workshop- onder 
andere van capoeira, waarin 
muziek, acrobatiek, dans en ge
vecht samengaan. En muziek is 
er van Trademark en van een ge
legenheidsband die vooral uit 
SP-leden bestaat. 

Om de kosten van het festival te 
kunnen dekken, werkt de af
deling met betaalde advertenties 
in een programmaboekje, met 
sponsorbijdragen, een loterij en 
een bijdrage van de landelijke 
partij uit het fonds bijzondere 
projecten. 
De boodschap hieruit: ook in 
een vrij kleine plaats kan een 
SP-afdeling met enige creativi
teit een geweldig festival orga
niseren. 

Meer info: 
Ton Hagens, (077) 398 32 97 

Behoud monumentaal pand en 
gebruik het voor jongerenhuisvesting 

Het voormalige Andre
longebouw de Phoenix 
in Bodegraven moet be
houden blijven en ge
bruikt worden voor jon
gerenhuisvesting. Dat 
vindt de plaatselijke SP
werkgroep die er de hele 
bevolking voor aan het 
mobihseren is. Het pand 
is eigendom van een 
projectontwikkelaar, die 
echter de medewerking 

van de gemeente nodig heeft om er iets mee te 
kunnen doen. Volgens de SP moet de gemeente 
daarvan gebruik maken door de ontwikkelaar er
gens anders een bouwlocatie aan te bieden en de 
Phoenix de status van monument te geven en voor 
jongerenhuisvesting te bestemmen. Op grote 
schaal worden momenteel handtekeningen verza
meld om deze eis gerealiseerd te krijgen. 
Meer info: Chris Sandee, (0172) 616 714 
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Afdeling Rotterdam 
opent aanval 

op vvoningnood 
Momenteel wordt huis-aan-huis 
de krant Heel Rotterdam onder 
dak verspreid, op 26 oktober is 
er groot volkshuisvestingsde
bat, de afdebng heeft een meld
lijn ingesteld voor klachten over 
huurverhoging, onderhoud en 
wijkvernieuwing. Verder wordt 
in een tien-puntenplan aangege
ven hoe de woningnood aange
pakt moet worden en gaan afde
ling en fractie een voorstel pre
senteren om het gemeentebjk 
woningbedrijf her op te richten. 
Vanwaar deze massieve inzet op 
de volkshuisvesting? Liesbeth 
Hoogenboom: 'In Rotterdam 
heb je momenteel de combinatie 
van massale sloopplannen en een 
besluit dat er tot 2017 alleen 
maar dure en middeldure huizen 
gebouwd mogen worden. Waar 
de mensen terechtkunnen die 
voor de sloop moeten wijken, 
lijkt het gemeentebestuur totaal 
niet bezig te houden. Ons wel. 
Wij vinden dat dit echt niet kan. 
We trekken daarom fors aan de 
bel en presenteren alternatieven.' 
De afdeling heeft de afgelopen 
maanden al veel ervaring opge
daan met de ondersteuning van 
mensen in sloopwijken, onder 
andere in Nieuw-Crooswijk. 
Hoogenboom: 'Dan merk hoe 
bedreigend de plannen zijn voor 
de mensen en boezeer er over 
hun zorgen heen wordt gewalst 
door gemeente en woningstich
ting.' 

De volkshuisvesting staat de komende tijd op tal 
van manieren centraal in de activiteiten van de 
afdeling Rotterdam. 

In de afdebngskrant komt ook 
het thema integratie aan bod. 
Fractievoorzitter Theo Corne
lissen hekelt de eenzijdige aan-

4 

pak van de gemeente. 'Het is 
goed dat er gesproken wordt 
over spreiding en over gemeng
de wijken. Maar dan moet je 
ook goedkope woningen bou
wen in de dure wijken van de 
stad en de gemeenten rond Rot-

terdam en moet je daar ook de 
buren verlagen. Anders kan er 
geen sprake zijn van spreiding, 
maar wordt alleen de woning
nood versterkt.' 
Meer info: Kevin Levie 
(010) 243 55 60 

Let op wat er met het geld voor 
de koopkrachtreparatie gebeurt 
Eind vorig jaar poetste het CDA 
onder druk van bet maatschap
pebjk verzet zijn geschonden 
sociale gezicht op door aan het 
kabinet geld te vragen voor de 
koopkrachtreparatie voor chro
nisch zieken, ouderen en gehan
dicapten. De regering gaf daar
op 80 miljoen aan de gemeenten 
en legde uit hoe ze het geld kon
den gebruiken voor een catego
riale regeling waarbij de recht
hebbenden 150 tot 250 euro 
zouden krijgen zonder daarvoor 
apart een aanvraag in te hoeven 
dienen. Een mooi idee, maar de 
praktijk is heel wat minder fraai 
-blijkt uit een onderzoek van de 
afdeling Groningen. 
De gemeente Groningen ge
bruikte het geld - onder fel pro
test van de SP-fractie - om de 
bezuinigingen in de bijzondere 
bijstand mee op te vangen. 
Koopkrachtreparatie voor de 
gemeente zelf dus, in plaats van 
voor de mensen. De afdeling be-

sloot na te vragen hoe het in an
dere grote gemeenten zit, en 
werd daar niet vrolijk van. 
Van de 21 100.000-plus ge
meenten waarvan de gegevens 
boven tafel kwamen, hadden elf 
het geld gebruikt voor de bij
zondere bijstand, zonder die re
gebng uit te breiden. Slechts ze-· 
ven gemeenten zetten het geld 
wel in voor een categoriale re
geling. Drie weten nog niet wat 
ze met het geld gaan doen - dat 
wordt dus niets meer, dit jaar. 
De gegevens stemmen overeen 
met de conclusie die bet CDA 
trok na een rondvraag onder zijn 
raadsleden. Ook daaruit bleek 
dat heel veel gemeenten het 
geld niet bestemden voor de 
koopkrachtreparatie van zieken, 
ouderen en gehandicapten. Een 
taak voor SP-afdelingen en frac
ties kortom om waar nodig ste
vig aan de bel te trekken. 
Meer info: Peter Verschuren, 
(06) 30 48 81 31 
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Giftige plant moet 
bestreden worden 

De kersverse afdeling-in-oprich
ting Midden-Drenthe profileert 
zich meteen door een geheel 
nieuw thema aan te kaarten: de 
gevaren van het jacobskruiskruid. 
Deze plant is in het verleden op 
ruime schaal uitgezaaid door 
natuurorganisaties en berm
beheerders, en blijkt giftig te zijn. 
Op het veld laten grazende die
ren hem staan, maar gemengd in 
hooi of kuilgras wordt het kruid 
gewoon gegeten om vervolgens 
de lever in steeds heviger mate 
aan te tasten . 

·oe gevaren van de plant worden 
- in navolging van omringende 
landen -gaandeweg steeds meer 
erkend. De provincie Drenthe 
heeft er bijvoorbeeld begin dit 
jaar een voorlichtingsfolder over 
gemaakt. Van de afdeling Mid
den-Drenthe mag er nog wel 
méér aandacht aan besteed 
worden. De afdeling heeft de 
kwestie inmiddels bij de gemeen
te aangekaart en gaat binnenkort 
met de provincie en andere orga
nisaties om tafel om een plan van 
aanpak op te stellen. 
De afdeling hoort graag welke 
ervaringen elders in het land zijn 
opgedaan met de bestrijding van 
het jacabskruiskruid 
Bel (0593) 567 457 of mail naar 
midden-drenthe@sp.nl 
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Windmolens, ze kunnen niet overal, 

In de vorige uitgave van 
Spanning gaf Ger Wouters, 
wethouder in Schijndel, 
uitleg over een actie tegen 
de bouw van een windmo
lenpark net over de ge
meentegrens. Deze keer 
een reactie waarin de 
Utrechtse Statenleden Ton 
Witteman en Annelies Jon
kers-Cornelisse het vraag
stuk windmolens ja of nee 
algemener belichten . • maar roep ntet meteen nee 

De tijd dat de SP alleen maar 
'nee' riep is voorbij. Wij moeten 
als serieuze politieke partij ook 
aangeven wat we wél willen. 
Dat doen we dan ook in ons lan
delijke actieprogramma. Over 
windenergie zeggen we daarin: 
'Om de C0

2
-uitstoot, en de 

daarmee gepaard gaande uit
stoot van andere schadelijke 
stoffen, te verminderen moet het 
gebruik van duurzame energie
bronnen, zoals zon en wind, 
zoveel mogelijk gestimuleerd 
worden. Er moeten veel meer 
windparken komen. Bij plaat
sing moet rekening worden ge
houden met de ruimtelijke in
passing in het landschap. De 
windmolens moeten vooral ge
plaatst worden langs al bestaan
de infrastructuur en op indus-
trieterreinen.' 

In de provincie Utrecht, waar 
wij namens de SP in de Provin
ciale Staten zitten, leidt de dis
cussie over de windturbines ook 
tot hoogoplopende emoties. En 
de eerlijkheid gebiedt ons te 
zeggen dat dit onderwerp ook 
binnen de SP-fractie soms tot 
pittige discussies leidt. Volgens 
het BLOW (Bestuursovereen
komst landelijke ontwikkeling 
windenergie) moet er in onze 
provincie voor 50 MW aan 
windenergie gaan worden opge
wekt. De Utrechtse Statenfrac
tie heeft destijds voor het 
BLOW gestemd en stelt zich, nu 
een en ander daadwerkelijk uit
gevoerd moet gaan worden, op 
het standpunt dat wij geen dis
cussie gaan voeren over het nut 

Dat je windmolens niet overal kunt plaatsen zonder dat 
het tot onaanvaardbare aantasting van de leefomgeving 
van mensen leidt, is duidelijk. Ondergetekenden zijn niet 
bekend met de situatie in Schijndel, maar het artikel in de 
vorige Spanning over de plannen voor windmolens aldaar, 
geeft ons de indruk dat er wel erg gemakkelijk met tegen
argumenten wordt omgesprongen. 

van windenergie. Wij gaan er
van uit dat onze partij op cen
traal niveau voldoende deskun
digheid in huis heeft om onder
bouwd dit soort afwegingen te 
maken. Wij volgen ons lande
lijk actieprogramma. Dat wil 
natuurlijk niet zeggen dat elke 
voorgestelde locatie automa
tisch onze zegen heeft. Per lo
catie moet beoordeeld worden 
.of één of meer windturbines 
acceptabel zijn. 

Onze voorwaarde dat een wind
molenpark langs infrastructuur 
of industrieterrein gelegen moet 
zijn, staat daarbij bovenaan. Ge
luidsoverlast is een belangrijk 
punt en moet per locatie ook 
goed onderzocht worden. Onze 
Utrechtse fractievoorzitter heeft 
zich verdiept in het aangehaalde 
rapport van de Rijksuniversiteit 
Groningen. Het blijkt te zijn uit
gevoerd door een paar studenten 
van de RUG in opdracht van een 
tegenstander van windenergie 
en is reeds door alle deskundi
gen van tafel geveegd. De ge
hanteerde onderzoeksmethoden 
zijn zo omstreden dat wij beslo
ten hebben het onderzoek als 
niet relevant ter zijde te schui
ven. 
Horizonvervuiling is een zeer 

subjectief gegeven. Alles watje 
ergens neerzet, zal door som
mige mensen als lelijk worden 
ervaren. Wij ondersteunen de 
keuze die in Utrecht gemaakt is 
voor bundeling van turbines in 
tegenstelling tot, zoals in Flevo
land, verspreid over de gehele 
provincie, losse molens. Hori
zonvervuiling is volgens ons 
maar in enkele bijzondere situa
ties een sterk argument. (Uitein
delijk vindt ook niemand een 
kerncentrale mooi om tegenaan 
te kijken.) 
Dankzij het draaien van de zon, 
is slagschaduw altijd tijdelijk. 
Daarnaast geldt de Algemene 
Maatregel van Bestuur dat de 
turbines worden stopgezet op 
het moment dat een woning of 
bedrijf gemiddeld meer dan 
17 dagen per jaar en langer dan 
20 minuten last heeft van slag
schaduw. 
Dat een windmolenpark soms 
tot waardevermindering van de 
huizen kan leiden is bekend. 
Gelukkig hebben we in Neder
land dan ook de regeling dat 
mensen die in onredelijke mate 
getroffen worden door een der
gelijke maatregel via de rechter 
compensatie krijgen. 
De enige locatie in Utrecht die 
we in ons voorlopig standpunt 
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als onacceptabel hebben be
stempeld, is afgevallen vanwe
ge de impact die de turbines op 
deze specifieke locatie hier zul
len hebben voor de vogels. 

Niemand staat te springen om 
een windmolenpark aan de rand 
van zijn dorp. En het is altijd 
vervelend als mensen last heb
ben van iets wat we doen voor 
het 'algemeen belang'. Maar als 
we als partij windenergie een 
eerlijke kans willen geven, vol
staat het niet om te roepen 'niet 
in mijn achtertuin' maar moeten 
we de situatie ter plekke zorg
vuldig (laten) bestuderen en dan 
tot een afweging komen. De 
algemene discussie over het nut 
en de onzin van windenergie 
moet ons inziens niet op het 
niveau van gemeenten of pro
vinciale fracties worden ge
voerd. De mensen binnen de SP 
die hier verstand van hebben, 
horen te zorgen dat de SP steeds 
bekend is met de nieuwste infor
matie en als er aanleiding zou 
zijn om ons standpunt te her
overwegen, moeten we de dis
cussie op landelijk niveau voe
ren. 

Ton Witteman 
Annelies Jonkers-Comelisse 
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'Richting de verkiezingen 
moeten we streven naar een 
akkoord op hoofdlijnen met 

de PvdA en Groenlinks. Zodat 
we tegen de mensen kunnen 
zeggen kies maar welke van 
de drie je beste vindt, maar 
als we samen een meerder

heid vormen gaan we in ieder 
geval deze 25 punten 
uitvoeren,' aldus Jan 

Marijnissen in de Tribune van 
september. Op de partijraad 

van 11 september werd druk 
gediscussieerd over een 

stelling die dezelfde bood
schap bevatte. Spanning 

levert ook een bijdrage aan de 
discussie: met een analyse van 

Europarlementariër Erik 

Erik Meijer 

Meijer. 

In heel Euro
pa is links 
verdeeld in 
drie grote 
stromingen . 
Die becon
curreren en 
bekritiseren 

elkaar scherp, maar vaak zijn 
ze ook elkaars bondgenoten. 
Overal wordt gepraat over sa
menwerking als middel om een 
neoliberale, militaristische en 
milieuverwoestende regerings
politiek te doorbreken. Toch 
gaan de meeste discussies over 
linkse samenwerking nog 
steeds vooral over hoe slecht de 

Buitenparlementaire samenwerking: samen naar het Europees Sociaal Forum in Parijs 

anderen zijn . De hele linkerzij
de zou moeten zijn zoals wij
zelf, denken in Nederland zo
wel SP' ers als GroenLinksers 
en PvdA'ers. Verschillen bin- · 
nen links worden nog steeds 
gezien als een bedreiging, niet 
als een kans om mensen met 
uiteenlopende ideeën en belan
gen te interesseren, te i nspire
ren en te mobiliseren voor een 
minder slechte samenleving. 
Het wordt tijd om dat te veran
deren. Als SP bereiken we onze 
doelen niet als we ons laten on
dersneeuwen door slap-links, 
maar ook niet als we ons op
sluiten in ons eigen gelijk. Om 
vooruit te komen moeten we 
weten waarom die verschillen 
bestaan, waarom we die ook in 
de toekomst zullen blijven 
tegenkomen en hoe we er op 
een goede manier mee kunnen 
omgaan. 

Sociaal-democraten zijn 
oneindig flexibel 

De PvdA en de sociaal-demo
craten in andere landen kunnen 
zich als bestuurderspartij zon
der buitenparlementaire actie 
geen langdurig verblijf in de 
oppositie veroorloven. Rege
ren is voor hen een doel-op
zich geworden. Om dat te be-

reiken, volgen ze datgene wat 
opiniepeilingen opgeven als 
mening van de kiezers, sluiten 
ze compromissen met rechtse 
partijen en proberen ze in een 
goed blaadje te staan bij onder
nemers. Ze gaan mee met alle 
trends, zoals steeds opnieuw 
belastingverlaging en einde
loze voorrang voor meer werk
gelegenheid en economische 
groei. Als ze geld tekort komen 
of sterk onder druk staan van 
rechts, zijn ze zelfs bereid om 
steeds opnieuw stukjes van de 
door henzelf mee opgebouwde 
verzorgingsstaat te slopen. Ze 
hebben geen vaste lijn maar 
zijn altijd op zoek naar de kie
zersgunst. Toch kunnen ze niet 
eindeloos naar rechts blijven 
opschuiven. Als partijen aan 
hun linkerkant strijdbaar zijn 
en aanhang winnen, willen de 
sociaal-democraten graag in 
dat succes delen. Na een grote 
interne crisis, na een verkie
zingsnederlaag en in de oppo
sitie koersen ze een tijdlang 
naar links . Het liefst willen ze 
de linksere concurrentie inlij
ven of wegdrukken, maar waar 
dat lukt, buigen ze vervolgens 
gemakkelijk terug naar rechts 
om opnieuw klaar te staan voor 
pretentieloos medebeheer van 
het kapitalisme. Die oneindige 

6 Spanning • 23 september 2 0 04 



'In een • tn 
• samenwer 

moet de SP 
tng 

de motor zijn' 
flexibiliteit van de sociaal
democratie heeft in de loop der 
tijd al heel vaak linkse socialis
ten in verwarring gebracht, 
waardoor ze zich door die grote 
verkiezingsclub lieten binnen
lokken. Maar op andere mo
menten verkettert de sociaal
democratie haar linkervleugel 
en worden linkse activisten uit
gestoten. Die kunnen dan al
leen overleven door (weer) 
voor zichzelf te beginnen. 

Vaak bijval van buiten 
de eigen achterban voor 

socialisten 

De SP en linkse socialisten in 
andere landen vinden hun be
staansgrond in verontwaardi
ging over de aanpassing van 
de sociaal-democratie. In som
mige landen zijn zij gewoon 
de voortzetting van de oor
spronkelijke socialistische be
weging uit de 19de eeuw, die 
na interne partijconflicten haar 
regeergeile rechtervleugel heeft 
verloren. In andere landen, zo
als Nederland, moest socialis
tisch links zich een of meer 
keren helemaal opnieuw orga
niseren als kleinere concur
rent. Het zijn partijen die 
dwars tegen de trend van voor
rang voor de markt, ontzag 

voor grote ondernemingen, 
belastingverlaging, verwaar
lozing van de publieke dienst
verlening en een terugtrekken
de overheid durven in te gaan. 
Solidariteit en milieubehoud 
gaan voor hen boven financiën 
en economie. Ze komen con
sequent op voor de mensen die 
niet de economische macht 
hebben en door anderen in de 
steek worden gelaten. De radi
cale delen van vakbeweging, 
milieubeweging en internatio
nale solidariteitsbeweging zijn 
hun vaste bondgenoten. Met 
hun keuze tegen NAVO en 
monarchie en vóór een hoger 
belastingniveau vertegenwoor
digen ze een strijdbare en radi
cale minderheid binnen de lin
kerzijde. Maar tegelijk zijn ze 
de motor voor links als geheel 
en voeren ze acties die vaak 
bijval krijgen van mensen die 
zelf gewoonlijk stemmen op 
slap links of zelfs de christen
democratie. De enige regering 
waaraan ze willen meedoen is 
een linkse regering die mee
helpt de maatschappij te ver
beteren en de belangen van de 
zwaksten te beschermen. Zo
lang dat nog niet lukt, voeren 
we onvermoeibaar oppositie, 
in het besef dat een beter soort 
wereld mogelijk is en het de 

moeite waard is om daar per
manent voor te blijven knok
ken. 

Eeuwig zoekende Groe
nen 

GroenLinks en de Europese 
groenen vormen in veel opzich
ten een tussengroep. Ze willen 
wel meeliften met de macht 
van de sociaal-democraten 
maar delen ook veel kritiek van 
linkse socialisten. Zij vinden 
het belangrijk om zich te profi
leren op andere punten dan hun 
buren, vooral als ze op die pun
ten het etiket 'nieuw' kunnen 
plakken. Zij zijn meer een in
tellectuele discussieclub en een 
denktank van milieudeskundi
gen, trekken ook individualis
ten aan die zich links-liberaal 
voelen en maken soms verras
sende wendingen in hun stand
punt door om daarmee snel 
nieuw opkomende trends te 
kunnen volgen en een nieuw 
kiezerspubliek aan te trekken. 
In hun voortdurende zoektocht 
blijken ze zelfs bereid om 
coalities te sluiten met rechts, 
zoals we onder andere zien bij 
GroenLinks dat de provincie 
Noord-Holland en een aantal 
gemeenten bestuurt samen met 
CDA en VVD tegenover een 
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oppositie van PvdA en SP. Veel 
van de sociale strijd vinden ze 
te 'materialistisch' . De vrije 
markt en de Europese Unie be
schouwen ze als de onvermij
delijke uitkomst van de ge
schiedenis, waartegen je niet 
ten strijde moet willen trekken. 

Niet vies zijn van rege
ringssamenwerking 

Die driedeling van links voor
ziet in een behoefte. Elk van de 
stromingen heeft een aanhang 
die van het eigen gelijk over
tuigd is. PvdA en GroenLinks 
hebben elk wel een minderheid 
die roder en groener is dan de 
partijlijn en daarom in de toe
komst de SP nog verder kan ver
sterken, maar ook daarmee wor
den wij niet de allesoverheer
sende eenheidspartij van links. 
Belangrijker is dat wij de motor 
zijn en blijven binnen een toe
komstige linkse meerderheid. 
Daarom moet we niet vies zijn 
van lijstverbindingen of rege
ringssamenwerking PvdA-SP
GroenLinks. PvdA-voorstellen 
voor kiesstelselgeknoei en sa
mensmelten moeten we echter 
scherp afwijzen omdat die 
alleen maar gericht zijn op het 
uitschakelen van de motor van 
links . • 
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Nieuwe campagne 
in de maak 

Een nieuwe publiciteitscam
pagne waaraan momenteel 
hard gewerkt wordt, moet het 
beeld van de partij verder 
verbreden. Op de partijraad 
werd de campagne toegelicht 
en met enkele proeffilmpjes 
in beeld gebracht. In tv-spot
jes van vijftien seconden zal 
met de S van SP gespeeld 
worden, zodat mensen gaan 
denken waarvoor staat die 
partij voor mij? Op een prik-

keiende manier nodigen de 
spotjes de mensen uit het 
gesprek met ons aan te gaan -
vanuit hun beeld bij de SP. 
De reacties van de partij
raadsleden varieerden van 
'geweldige spotjes' tot 'waar 
blijft onze socialistische iden
titeit?'. Afgesproken is dat de 
partijraad volgende keer de 
voortgang in de ontwikkeling 
van de campagne bespreekt. 
Het partijbestuur kreeg groen 
licht om met de uitwerking 
van de campagne verder te 
gaan. 

• Het partijbestuur (daartoe ge
machtigd door een besluit op de 
partijraad van juni) heeft de 
afdelingen Zevenaar en Zuthpen 
toestemming gegeven deel te 
nemen aan de gemeente
raadsverkiezingen van no
vember. De afgelopen tijd heb
ben beide afdelingen er stevig 
aan getrokken. De afdeling 
Doetinchem heeft besloten toch 
niet deel te nemen aan de 
verkiezingen, nadat de beoogd 
lijsttrekker zich terugtrok. 

• Afdelingen wordt aangeraden 
'als een speer' contacten te 
leggen met vakbonden om te 
bezien hoe ze in de aanloop 
naar de landelijke demon
stratie van 2 oktober samen op 
kunnen trekken. Een afdeling 
die met een groep mensen naar 
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Amsterdam komt. wordt ver
zocht dat te melden aan Mat
thijs Spa as. Op 2 oktober zullen 
we de werkzaamheden verdelen 
over afdelingsploegen, die de 
verantwoordelijkheid krijgen 
voor een bepaalde taak. 

• De No-claimactie gaat op 
volle kracht door. Een aantal 
regionale bladen had het 
nieuws gebracht dat de invoe
ring van de no claim uitgesteld 
was vanwege het grote maat
schappelijke verzet. Dat verzet 
is er zeker- en dat moeten we 
verder aanwakkeren- maar het 
kabinet wijkt er nog niet voor. 
Het Kamerdebat over de No 
claim zal waarschijnlijk plaats
vinden in oktober. Tot die tijd 
kunnen volop met de actie aan 
de slag. 

• De werkgroepen Hulst en 
Midden-Drenthe krijgen de 
status van afdeling-in
oprichting. Veenendaal, 
Dronten en Opsterland waren 
al afdeling in oprichting, 
hebben zich uitstekend verder 
ontwikkeld en worden nu 
toegelaten als volwaardige 
afdeling. 

• De afdelingsgrenzen tussen 
de Zwolle en Salland, en De 
Bilt en Hilversum worden op 
verzoek van alle betrokkenen 
gewijzigd. 

• De partij besluit op voorstel 
van de beroepscommissie 
bemiddeling in te zetten in 
een royementsconflict. 
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van de so 
'De geschiedenis van Neder
land vanaf de negentiende 
eeuw is de geschiedenis van de 
vooruitgang in de opbouw van 
de beschaving,' aldus Marijnis
sen, waarbij hij beschaving 
omschreef als 'een stelsel van 
waarden en deugden waarnaar 
mensen proberen te handelen 
en waaraan de instituties geacht 
worden zich te houden.' 
'In die vooruitgang JS begin ja
ren tachtig van de vorige eeuw 
met de opkomst van het neo
liberalisme een breekpunt te 
constateren,' stelde Marijllissen 
vervolgens. 
'Kenmerkend voor de periode 
die dan start, zijn de volgende 
zaken: 
• vergroting van de inkomens

verschillen: in de afgelopen 
15 jaar bijvoorbeeld heeft 
de rijkste 10 procent van de 
bevolking er 10 keer zoveel 
bij gekregen als de armste 
10 procent. 

• teloorgang van de publieke 
sector, dat wil zeggen van de 
kern van de beschaving: 
zorg, onderwijs, openbaar 
vervoer, enz. 

• uitholling van de georgani
seerde solidariteit, de sociale 
zekerheid. 

• opkomst van de gedachte dat 
'de markt alles beter kan': 
privatiseringen, overal in
voeren van concurrentie. 

• het afschaffen van allerlei 
regels, bijvoorbeeld op arbo
gebied. 

• de ieder-voor-zich-mentali
teit. Bevestigd en gestimu
leerd door het overheids
beleid. Mensen worden bang, 
gaan juist niet meedoen als de 
overheid zich terugtrekt en de 
georganiseerde solidariteit 
overboord zet.' 

Concluderend: 'We staan er in 
ons land niet goed voor. En dan 
heb ik het niet over de econo-



strijden tegen de afbraak 
iteit én de cultuur van het wegkijken 

mie, maar over het gebrek aan 
weerbaarheid, over de cultuur 
van wegkijken. De publieke 
zaak is verweesd.' 

Over onze taken in de komende 
periode: 'Waar wij maar kun
nen, zullen we het verzet tegen 
het kabinetsbeleid moeten steu
nen. Omdat we in het hier en nu 
ons nut moeten bewijzen, ons 
moeten inzetten voor de mensen 
die in de verdrukking komen. 
Daarnaast moeten we werken 
aan ons alternatief. We moeten 
geloofwaardig blijven. Dat doen 
we door te werken aan een analy
se en aan oplossingen en sugges
ties voor de toekomst. Tegenover 
de afbraak en het wegkijken zet
ten wij een pleidooi voor sociale 
wederopbouw. Daarmee hebben 
we niet alleen over heropbouw 
van de publieke zaak en de socia
le zekerheid, maar - door de pa
rallel met de wederopbouw na de 
oorlog - ook over opofferings
gezindheid, lotsverbondenheid, 
optimisme. Wij moeten het cul
turele probleem van het wegkij
ken aan de orde stellen, naast 
het politieke probleem van de 
atbraak van de georganiseerde 
solidariteit. 
Om ons alternatief kracht te ge
ven, moeten we richting de ver
kiezingen zien te komen tot een 
alliantie met de PvdA en Groen
Links, zodat we met een ak
koord op 25 hoofdpunten echt 
een alternatief kunnen bieden 
voor het huidige beleid.' 

Ook binnen de 
marges van het kabinet 

kan het anders 

Een nieuw middel in ons instru
mentarium is de alternatieve 
Rijksbegroting die we voor 2005 
voor het eerste indienen. Ewout 
lrrgang: 'Met een tegenbegro
ting kunnen we duidelijk maken 

Het middagdeel van de partijraad was gereser
veerd voor een stevige discussie over onze positie 
binnen politiek Nederland. Achtereenvolgens gaf 
Jan Marijnissen een algemene inleiding, ging 
fractiemedewerker Ewout lrrgang in op de 
alternatieve begroting die de fractie op Prinsjes
dag presenteert en werd er in kleine werk
groepen gediscussieerd over vier stellingen. 

dat Nederland beter verdient, en 
beter kan. Ook binnen de smalle 
marges van de financiële uit
gangspunten voor 2005 kan het 
anders. In de SP-begroting blijft 
het overheidstekort onder de drie 
procent. De koppeling tussen lo
nen en uitkeringen wordt her
steld, op de gesubsidieerde ar
beid en de huursubsidie wordt 
niet verder bezuinigd. Er komt 
geen no claim in het ziekenfonds 
en geen korting van de ontslag
vergoeding op de WW. De eigen 
bijdrage bij de thuiszorg wordt 
afgeschaft, er komt meer geld 
voor het onderwijs -vooral voor 
het VMBO, er komt geld voor de 
zorg , het openbaar vervoer en de 
sociale advocatuur, en het zie
kenfondspakket wordt uitge
breid. Om een aantal belangrijke 
zaken te noemen.' 

Een kwart miljoen de
monstranten? Dat hebben 

we zelf in de hand! 

In de discussie ging het vervol
gens over de volgende stellin
gen: 
l. De SP moet richting de ver

kiezingen streven naar een 
strategische alliantie met 
PvdA, GroenLinks en de 
vakbonden. 

2. Het begrip beschaving stond 
de afgelopen jaren centraal in 
ons optreden. Dat moet zo 
blijven. 

3. Het is goed dat de SP een 
alternatieve begroting heeft 

4. Er komen op 2 oktober meer 
dan een kwart miljoen men
sen demonstreren op het 
Museumplein 

Stelling 1 werd breed, maar ze
ker niet unaniem onderschre
ven. Angst was er in de werk
groepen om ondergesneeuwd te 
raken - enthousiasme over de 
mogelijkheid hiermee het initia
tief naar ons toe te trekken en 
nieuwe groepen kiezers aan ons 
te binden, als we een reëel per
spectief bieden op een linkse 
samenwerking, een alternatief 
voor de 'PvdA over rechts'. 
Jan Marijnissen, in reactie op 
het verslag uit de werkgroepen: 
'Het gaat altijd om drie dingen: 
inhoud, strategie en tactiek. In
houd speelt hier niet: we geven 
onze standpunten niet op, van 
samengaan is geen sprake. We 
hebben een offensieve strategie 
nodig om te winnen, en we 
moeten slim en wervend zijn. 
Bij dit voorstel gaat het om dat 
laatste: tactiek. Hiermee maken 
we duidelijk dat we niet sekta
risch zijn en laten we op een of
fensieve manier aan iedereen 
zien dat wij er klaar voor zijn.' 

Bij stelling 2 was de eens
gezindheid groot: beschaving is 
een prima term voor ons - zeker 
als we hem concreet invullen. 
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Marijnissen: 'Beschaving kun
nen we offensief hanteren, juist 
omdat het behoort tot het be
grippenkader van rechts. Het 
begrip heeft een positieve klank 
en reikt verder dan solidariteit. 
Beschaving is ook tolerantie, 
betrokkenheid, verantwoorde
lijkheid, respect, eerlijkheid.' 

Het idee van een alternatieve 
begroting (stelling 3) werd met 
louter instemming begroet. 
Marijnissen: 'De alternatieve 
begroting is een logische nieu
we stap in de ontwikkeling van 
ons gedachtegoed van vage 
ideeën begin jaren zeventig via 
Handvest 2000 naar Heel de 
Mens en doortimmerde verkie
zingsprogramma's. Tactisch is 
het slim en wervend, we vergro
ten er onze interessantbeid 
mee.' 

Bij stelling 4 werd nadrukkelijk 
gewezen op onze eigen rol bij 
het doen uitkomen van de voor
spelling. 'Naast de vakbonden 
zal het echt van ons afhangen.' 
Marijnissen: 'Het belang van 
een massale opkomst is erg 
groot - die kwart miljoen moe
ten we halen, maar we moeten 
ook beseffen dat 100.000 ook 
een succes is. Een geslaagde de
monstratie markeert de hervon
den bereidheid de straat op te 
gaan. We moeten echt alles op 
alles zetten.' • 
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fractie in 
~ ,E)E) Roosendaal 
In het West-Brabantse Roosendaal kwam de SP 
bij de herindelingsverkiezingen van 1996 met 
één zetel in de raad. Bij de gecombineerde 
raads-I Statenverkiezingen in 1999 bleef groei 
uit. In 2002 werd de sprong naar twee zetels wel 
gemaakt. 
Opvallend in de Roosendaalse politiek is de 
dominante positie van de plaatselijk partij RLPR 
(Roosendaalse Lijst Piet Pampaart) met twaalf 
zetels. Voorzitter van de SP-fractie is Hugo Pol
derman, die tevens Statenlid is. 

Kun je een belangrijk parle
mentair wapenfeit van de 
fractie noemen? 
Polderman: 'Rond de Wet werk 
en bijstand hebben wij stevig 
op de trom geroffeld. Het colle
ge stelde voor de verordenin
gen maar even snel vast te 
stellen, en de discussie even
tueellater te voeren. Wij heb
ben toen gezegd: dat kan niet. 
Als we ze nu aannemen dan 
ligt alles vast. Het ging bijvoor
beeld ook om aanscherping van 
de strafkortingen. In het raads
debat heb ik gezegd: ik heb 45 
amendementen die ik allemaal 
wil indienen en uitgebreid ga 
toelichten. Het onderwerp is 
toen van de agenda gehaald en 
de discussie is vervolgens wel 
zorgvuldig gevoerd - waarbij 
we op onderdelen ook wel iets 
binnengehaald hebben.' 

En een dieptepunt in het 
fractiewerk? 
'Eén concreet dieptepunt weet 
ik zo niet. Wel is er regelmatig 
frustratie dat we zo weinig 
binnenhalen en dat we zozeer 
opgeslokt worden door het 
raadswerk, dat we aan actie
voeren nauwelijks toekomen
al zegt dat natuurlijk vooral iets 
over de kracht van de afdeling.' 

In 2006 zijn er nieuwe raads
verkiezingen. Wat is jullie 

strategie in de aanloop ernaar 
toe? 
'Onze kracht in de raad is dat 
we helder onze standpunten 
naar voren brengen. Daar staat 
tegenover, dat we weinig win
nen, weinig successen boeken. 
We moeten dus de mensen 
duidelijk maken dat ze SP 
moeten stemmen om ons zo 
sterk te maken dat we wél 
zaken binnenslepen. Maar als 
we te veel benadrukken dat dat 
nu niet lukt, kunnen mensen 
ook gaan denken het haalt 
toch niets uit SP te stemmen. 
We zullen dus goed moeten 
nadenken hoe we ons profile
ren, hoe we de juiste toon 
aanslaan.' 

Heb je een goed voorbeeld 
van de verbinding tussen 
actie en fractie? 
'We hebben in een actie veel 
handtekeningen opgehaald en 
mensen gemobiliseerd voor 
een zwembad dat er moet 
komen, en dat hebben we 
politiek ook goed uitgespeeld. 
Telkens opnieuw brengen we 
een grote plaatselijke politieke 
partij ermee in de verlegen
heid. Die partij won de verkie
zingen op het zwembad en is 
nu veruit de grootste van de 
stad. Maar haar belofte om het 
zwembad te realiseren, komt 
ze niet na.' 

'We zullen goed moeten nadenken 
hoe we ons profileren, hoe we de 
juiste toon aanslaan.' 

• 35 raadsleden, 2 SP'ers 
• wisselingen in de fractie sinds 2002: geen 

Tips voor nieuwe afdelingen 
die voor het eerst aan raads
verkiezingen deelnemen? 
'Zorg dat je eerst een goed
lopende afdeling hebt, voor
dat je aan verkiezingen deel
neemt. Voor je het weet loop 
je anders alleen maar het 
college van B en W achterna, 
verzuip je in de stukken en 
kom je niet meer aan actie
voeren toe. Het buitenparle
mentaire werk moet doorgaan, 
ook en juf st als je in de raad 
komt.' 

Wat zie in Roosendaal veran
deren door de invoering van 
het dualisme? 
' In het begin veranderde er 
niet veel, maar nu zie je dat 
het college begint door te 
krijgen dat het voor allerlei 
zaken niet langer langs de 
raad hoeft. De wethouders 
gaan zich geleidelijk aan 
steeds meer als autonome 
bestuurders gedragen. De raad 
moet maar alle stukken lezen 
en aan de bel trekken als er 
iets niet deugt. Wat er met het 
dualisme in ieder geval niet is 
bereikt, is dat de partijen 
meer naar de mensen toe gaan 
of dat het vertrouwen in de 
politiek toeneemt. En in de 
raadsdebatten zelf merk je al 
helemaal niets van het dualis
me.' • 
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Eerste Kamer Scholing 

Tiny Kox doet verslag van het 
eerste jaar van de nieuwe Eer
ste Kamerfractie. De fractie 
heeft volop deelgenomen aan 
debatten en heeft zich ook veel 
buiten de Kamer gepresen
teerd, onder andere met opi
nieartikelen en spreekbeurten. 
Elke week zorgt de fractie 

andere de organisatie gepland 
van een jaarlijks symposium 
en van een dag voor alle Sta
tenleden . De Eerste-Kamer
leden willen graag uitgenodigd 
worden in afdelingen. 

Op voorstel van het DB wordt 
besloten het scholingsteam uit 
te breiden, om de lacune te 
dichten die er is in de informa
tieoverdracht binnen de partij 
van boven naar beneden en van 

beneden naar boven. Begelei
ding van afdelingen dus, in de 
vorm van scholing. 
De bedoeling is dat er een 
schoEngsteam van zes perso
nen komt (met inbegrip van 

voor nieuws. 
Voor de toekomst is onder 

Congres 

Op 28 mei 2005 houden we ons nieuwe con
gres, in de Jaarbeurs in Utrecht. Het thema is: 
De SP en de wereld. Naast een verslag over de 
afgelopen periode en een analyse van de poli
tieke situatie zal er ruimte zijn om dieper in te 
gaan op het thema globalisering. 

Kort 

De afdelingen en raadsfracties zullen per brief 
aangesproken worden op de geringe respons op 
het verzoek mee te werken aan een onderzoek 
naar de uitvoering van de Wet werk en bijstand. 
Regiobestuurders wordt verzocht in hun regio te 
informeren hoe het hiermee zit. 

Voor Spanning wordt een redactieraad gefor
meerd die bestaat uit Ewout Irrgang, Paulus 
Jansen, Hans van Leeuwen, Ronald van Raak, 
Barry Smit en Peter Verschuren. De raad gaat 
Spanning 'upgraden' en aangeven welke artike
len erin moeten. 

de scholingssecretaris en af
delingssecretaris), waarvan de 
leden ieder een deel van het 
land onder hun hoede nemen en 
daarnaast een specifieke inhou
delijke taak hebben, bijvoor
beeld de opleiding van raads
leden. Een eerste scholings
leider is per 1 september in 
dienst getreden: Paul Lempens. 
Op basis van de goede ervarin
gen wordt besloten de Zomer
school uit te breiden tot een 
permanent instituut en elke 
maand een lang scholingsweek
end te gaan organiseren. 

Internationale 
afspraken en lokaal en 

provinciaal beleid 
Vrijdag 15 oktober 10.30 tot 16.30 uur 
Martiniplaza Groningen 

Over de bedreigingen van het waddengebied en de 
antwoorden die daarop gegeven moeten worden 

Met onder andere: F HiJterman (VNG), M Skolnik (Milieu
defensie), C. Jepma (hoogleraar internationale economie) 

Woensdag 3 november 20.00 uur 
De Lawei, Drachten 

Met onder andere sprekers van de Waddenvereniging en 
De Wilde Kokkels, en Kamerlid Krista van Velzen 

Organisatie: MilieuAlarmteam SP 
info: Harry Voss: (06) 22 93 29 37 

's Middags: praktische workshops over de invloed van inter
nationale afspraken op ruimtelijke ordening, overheidssteun, 
afvalverwerking en aanbesteding en inkoop. 

Kosten: 25 euro 
Aanmelden: info@groningencongresbureau.nl 
Organisatie: gemeenteraad Groningen, op voorstel 

van de SP-fractie 
Info: Peter Verschuren: (06) 30 48 81 31 
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1nn 
Nederland biologisch -te beginnen 
met de overheidskantines 

BIOLQGISCHE 
LANDBOUW 

Als 'de meest effectieve manier 
om groei van de biologische 
sector te stimuleren en over haar 
kritische groeipunt heen te til
len' stelt het SP-plan voor, dat 
de overheid zelf overgaat tot 
biologische consumptie. 'Ander 
beleid blijft al snel kleven in een 
tussenlaag van bestuurders, 
ambtenaren en consultants, en 
vertaalt zich weinig in markt
groei. Maar elke euro die in 
overheidskantines aan biolo
gisch voedsel wordt uitgegeven, 
komt rechtsreeks in de markt te
recht.' Concreet pleit de Kamer
fractie ervoor dat biologisch 
voedsel vijftig procent gaat uit
maken van het kantineaanbod 
bij de rijks-, provinciale, ge
meentelijke en semi-overheden 
(inclusief politie, universiteiten, 
etc.). Bij de realisering van dat 
plan kunnen alle raads- en sta
tenfractie een handje helpen: 
door na te gaan hoe het in 'hun' 
kantines zit en vervolgens -
bijvoorbeeld bij de komende al
gemene beschouwingen - de 
kwestie aan te kaarten. 

12 

De regering streeft ernaar dat in 2010 op tenminste 10 procent 
van het landbouwareaal biologisch wordt geboerd. In 2003 nam 
het areaal echter licht af, tot 2,2 procent. Er moet dus heel wat 
gebeuren om de doelstelling voor 2010 te realiseren. In de recent 
verschenen nota Biologische landbouw prijzenswaardig presen
teerde de SP een tien-puntenplan om een doorbraak te forceren. 

De nota Biologische landbouw 
prijzenswaardig geeft verder 
een heldere analyse van de 
omstandigheden die de groei 
van het aandeel biologisch be
lemmeren, en komt met tien 
gedegen voorstellen om de vi
cieuze cirkel te doorbreken 
waarin de sector nu gevangen 

zit. Een belangrijke rol daarin 
is weggelegd voor de super
markten, die nu biologisch 
extra duur m.aken, omdat een 
kleine groep consumenten het 
toch wel koopt, ongeacht de 
prijs- en een echt grote omzet 
er voorlopig niet inzit. Het 
prijsnadeel is door de prijsoor-

log verder vergroot: de 'gewo
ne' landbouwproducten zijn 
zo'n 15 procent in prijs ver
laagd, terwijl de biologische 
even duur bleven. 

De nota is te vinden op 
www.sp.nl. Voor meer informa
tie: lpeppelenbos@sp.nl 

Fiscale behandeling eigen huis kan veel doordachter en eerlijker 

Duidelijk is, 
dat de discus
sie over de 
vrijwel onbe
perkte Neder
landse hypo
theekrenteaf
trek de ko-
mende jaren met grote regel
maat - en waarschijnlijk grote 
heftigheid - gevoerd gaat wor
den. Als het niet is om de enor
me kosten die ermee gemoeid 
zijn, dan is het wel vanwege de 
uitzonderingspositie die Neder
land op dit terrein inneemt in de 
EU. De discussie komt dus, en 
wij moeten er volop aan mee
doen. 
De nota geeft er de achtergrond
informatie voor, en presenteert 
twee concrete voorstellen. Het 
eerste houdt in, dat er voor de 
renteaftrek bij nieuwe hypo-

Een andere rapport dat zeer aan te raden is voor 
SP-kaderleden is de nota Beter belast. Daarin geeft de 
Kamerfractie 'voorstellen voor een doordachtere en 
eerlijkere fiscale behandeling van de eigen woning.' 

theken vanuit wordt gegaan, dat 
men minimaal drie procent per 
jaar aflost. Nu zijn er veel aflos
singsvrije hypotheken (al dan 
niet via spaarvormen) waarbij 
men jaar na jaar de rente over de 
volledige hypotheek mag af
trekken. 
Het tweede voorstel behelst 
een aanpassing van het eigen
woningforfait Daarvoor moet 
één tarief komen met een belas
tingvrije voet. 
Voor de huidige huizenbezitters 
met een hypotheek zal er weinig 
veranderen. De lagere inkomens 
onder hen gaan er iets op voor
uit en de hogere inkomens iets 
op achteruit. Het belangrijkste 

effect is, dat het voor nieuwe 
hypotheken niet langer moge
lijk zal zijn bij niet-aflossen 
de volledige rente af te blijven 
trekken. Dat gaat de schatkist op 
termijn wel veel geld opleveren: 
naar schatting van het CPB ver
hoogt de maatregel in de toe
komst de belastinginkomsten 
met 235 miljard euro per jaar. 
Andere voordelen zijn, dat on
bedoeld gebruik van de hypo
theekrenteaftrek wordt belem
merd, en dat de stijging van de 
huizenprijzen wat gedempt 
wordt. 
Ook deze nota is te vinden 
op www.sp.nl. Meer info: 
eirrgang@sp.nl 
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Turkije bij de EU? 
Mag Turkije bij de EU komen? 
Op 6 oktober vertelt de Europese 
Commissie wat zij daarover vindt. 
De discussie woedt inmiddels 
door heel Europa en dat zal de 
komende maanden doorgaan. 

Nadat de Europese Commissie 
haar mening heeft gegeven, 
besluit de Europese Raad in 
december of Turkije kandidaat
lid mag worden. Als het zo ver 
komt, volgt een onderhande
lingsproces over een zeer groot 
aantal onderwerpen waarbij 
Turkije zich in de komende 
jaren aan de EU-normen moet 
aanpassen. Het betreft in totaal 
80.000 bladzijden aan regelin
gen. De verwachting is dat 
Turkije er zeker tien jaar over 
zal doen om aan al die voor
waarden te voldoen. Daad
werkelijke toetreding zal dus 
op zijn vroegst plaatsvinden in 
2015. Bovendien zal er, vol
gens de Nederlandse regering, 
na een toetredingsdatum voor 
de duur van zeven jaar een 
vrijwaringclausule over vrij 
personenverkeer worden opge
nomen. Dat betekent dat Turkse 
burgers zich tot pakweg 2022 
niet vrij in andere EU-landen 
mogen vestigen. 

Rechtsstaat 

De SP wacht het rapport af en 
komt daarna met een defini
tieve standpuntbepaling. Uit
gangspunt is dat er geen prin
cipiële bezwaren zijn om 

Turkije te weigeren lid van de 
Europese Unie te worden, 
maar dat er nog veel zaken 
goed moeten worden geregeld 
voordat dat daadwerkelijk 
kan . Voor de SP speelt het feit 
dat Turkije een islamitisch 
land is, of een land met een 
bevolking die opgevoed is in 
de islamitische cultuur, geen 
rol van betekenis. 
Wel heel belangrijk in de be
oordeling is de vraag of Tur
kije een rechtsstaat is voordat 
de echte onderhandelingen 
beginnen. Turkije moet vol
doen aan de politieke criteria 
van Kopenhagen om aan de 
onderhandelingen met de EU 
te mogen beginnen. Daaraan 
voldoet zij nu niet. Cruciaal is 
de positie die het leger in het 
politieke proces van de Turkse 
overheid inneemt. In een 
West-Europees land komt de 
hoogste generaal bij de minis
ter van Defensie op bezoek om 
te horen wat hij met de krijgs
macht moet doen. In Turkije is 
het nog steeds andersom. Daar 
deelt de legerleiding achter de 
schermen de lakens uit aan de 
regering. 
Op papier zijn er weliswaar 
duidelijke vorderingen: er zijn 
de laatste twee jaar tal van 

wetten aangenomen waarin de 
vooruitgang beschreven staat. 
Maar van belang is echter de 
praktijk. Daarin moet nog 
veel verbeteren - en dat zal 
snel moeten. De beoordeling 
vindt immers dit najaar plaats. 
Weliswaar heeft de officiële 
Adviesraad voor Internationa
le Veiligheidsvraagstukken 
vorige maand geadviseerd de 
beslissing twee jaar uit te 
stellen omdat veel zaken nog 
niet in orde zijn, maar Turkije 
zal daar zeker niet mee in
stemmen. De Turkse regering 
vindt dat ze lang genoeg ge
wacht heeft. Wil Turkije se
rieus kandidaat worden dan 
betekent dat ze dondersvlug 
hervormingen moet doorvoe
ren. 

Koerdische kwestie 

Een groot probleem is ook de 
onzekere oostgrens van Tur
kije. De Koerdische oorlog 
die in de jaren '80 en '90 
heeft gewoed, is nog steeds 
niet verwerkt. De terechte 
eisen van de Koerden voor 
democratie en minderheids
rechten zijn nog niet doorge
voerd. De ontwikkelingen van 
het Koerdisch nationalisme in 
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Irak kunnen afscheidings
ideeën in Turks Koerdistan 
weer onmiddellijk doen ople
ven. Een politieke oplossing 
voor dit probleem is een van 
de grootste nog op te lossen 
vraagstukken in de aanloop 
tot een EU-lidmaatschap voor 
Turkije. 

Genocide 

Ook de Armeense kwestie 
verdient aandacht in de onder
handelingen. Turkije, dat de 
opvolgerstaat van het Otto
maanse rijk is, erkent de rech
ten van etnische minderheden 
niet. Turkije is nog steeds 
ongevoelig voor kritiek op de 
gebeurtenissen in 1915 toen 
Armeenseen Assyrische bur
gers op massale schaal werden 
vermoord. In december 2003 
heeft de SP een motie inge
diend waarin de Nederlandse 
regering wordt gevraagd aan te 
dringen op een historisch on
derzoek in Turkije naar de 
kwestie van volkerenmoord 
tegen Armeen se en Assyrische 
bevolkingsgroepen in het toen 
nog Ottomaanse rijk. Deze 
motie is afgewezen. Daarop 
hebben we in april 2004 een 
tweede motie ingediend, waar
in we spraken over 'massa
moord' . Bedoeling was de 
discussie met de minister uit 
te lokken. Dat is uiteindelijk 
gelukt. De minister heeft in 
de loop van de zomer van 
2004 toegegeven dat de geno
cide van 1915 wel degelijk 
onderwerp van de toetredings
besprekingen van Turkije met 
de EU moet zijn. 
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De politieke besluitvorming in 
Nederland rammelt. Tot die 
conclusie moet je wel komen 
als je het onderzoek naar de 
Betuwelijn en de HSL volgt, en 
ook als je de tientallen onder
zoeken bekijkt die de Alge
mene Rekenkamer sinds 1997 
heeft gedaan naar de uitvoe
ring van het beleid. Ronald 
van Raak ziet vijf redenen 
waarom politici niet doen wat 
ze beloven - en geeft daarmee 
meteen ook de richting aan 
waar-in de oplossing voor het 
probleem gevonden moet 
worden. 

Waarom 

Van Raak richt zich op de lan
delijke politiek, maar veel 
raads-en statenledenzullen de 
mechanismen die hij beschrijft 
vanuit hun eigen praktijk her
kennen. 

politici niet doen 
wat ze beloven 

'Ambtenaren rommelden maar wat aan,' kopte de 
Volkskrant op 9 september. Het parlementaire on-
erzoek naar grote infrastructurele projecten geeft 

een mooi inkijkje in de politieke besluitvorming in 
Nederland. Neem de Betuwelijn, die niet de ge
raamde 2,3 miljard maar meer dan 5 miljard gaat 
kosten. Deze spoorverbinding tussen de haven van 
Rotterdam en Duitsland kwam door lobby van 
Rotterdamse ondernemers tot stand. Aanvankelijk 
was het de bedoeling dat het bedrijfsleven de helft 
van de lijn zou betalen. 
Bedrijven betalen echter geen cent. De lijn zal 
nooit rendabel worden en is eigenlijk ook niet 
nodig; de binnenvaart blijkt een heel goed alter
natief. Waarschuwingen van vervoersdeskundigen 
werden in de wind geslagen. Minister Jorritsma 
bleef de Tweede Kamer beloven dat bedrijven 
flink zouden investeren. Netelenbos liet in stuk
ken aan de Kamer kostenoverschrijdingen schrap
pen. Tijdens de besluitvorming werd informatie 
genegeerd, gefilterd en gemanipuleerd. Maar er 
zijn nog andere redenen waarom besluitvorming 
in Nederland zo moeizaam verloop. 

1. Lekker zelfstandig 
Een werkgroep onder leiding van oud-D66-sena
tor Jacob Kohnstamm heeft onderzoek gedaan 
naar het functioneren van de zogenaamde zelf-

standige bestuursorganen. Dat zijn uitvoerende 
instanties die in het kader van de politiek van libe
ralisering los zijn gemaakt van de overheid. Op dit 
moment zijn ruim 450 van deze organisaties belast 
met de uitvoering van overheidsbeleid, zonder dat 
zij direct door de politiek worden gecontroleerd. 
De conclusie van Kohnstamm is helder: wat hem 
betreft kunnen deze bestuursorganen het beste 
opnieuw worden ondergebracht bij de ministeries. 
'Het oprichten of instandhouden van een zelfstan
dig bestuursorgaan is vaak een bewijs van onver
mogen van de rijksoverheid om politieke controle 
en het uitvoeren van publieke taken hand in hand 
te laten gaan.' 
Soms is er veel voor te zeggen óm bestuursorga
nen op afstand te plaatsen. ·Bijvoorbeeld als zij de 
overheid moeten controleren, zoals toezichthou
ders als NMa of kennisinstituten als het CPB. Op 
het functioneren van heel veel andere verzelfstan
digde bestuursorganen worden ministers echter 
toch aangesproken, zoals bleek na problemen bij 
de zorgverzekeraars en het UWV. Dit was voor 
minister Zalm een reden om in principe in te stem
men met de plannen van de werkgroep. Ministe
ries die in het verleden veel taken hebben verzelf
standigd, zoals Verkeer en Waterstaat, Volks
gezondheid en VROM, zijn minder enthousiast. 
Misschien zijn zij bang om direct verantwoording 
af te leggen. 

2. Minder wetten door meer regels 
Alle ministeries zijn op zoek naar manieren om te 
snoeien in het ondoordringbare woud van wet
geving. Het huidige streven naar minder regels zal 
echter juist leiden tot meer regels, constateerde 
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bestuurskundige Paul Frissen in de Staatscourant 
van 25 augustus. Het schrappen van regels heeft 
vaak allerlei ongewenste gevolgen, die via nieuwe 
regels moeten worden gerepareerd. Wetten wor
den bestreden met regels en regels worden bestre
den met wetten. 
Dat er zoveel wetten en regels zijn komt onder 
meer door het korte-termijndenken van veel poli
tici, zo blijkt uit De Fascinatie, een recente publi
catie van het Centrum voor wetgevingsvraagstuk
ken in Tilburg. Voorzitter Jonathan Verschuuren 
meent dat veel wetten al achterhaald zijn nog 
voordat ze in het Staatsblad staan. We hollen 
achter de maatschappelijke ontwikkeling aan. 
Waar het volgens hem vooral aan ontbreekt, is 
een politieke visie, een algemeen einddoel waar
naar wetgeving moet leiden: een bepaald niveau 
van bescherming, een specifiek resultaat of het 
hanteren van bepaalde principes. 

3 Samen in een karretje 

ergens blijft kleven, is daarbij van het grootste be
lang, zo stelt Herman van Gunsteren, in Woorden
schat voor verwarde politici. 
Van Gunsteren spreekt van een 'spel' van verant
woorden, waardoor onvoorziene fouten en gebre
ken aan het licht komen en lessen kunnen worden 
getrokken: 'Zonder het rondspelen van schuld 
blijft de verantwoording diffuus, zijn we allen een 
beetje, maar is niemand effectief aanspreekbaar.' 

Verantwoording afleggen begint met het stellen 
van criteria waarop mensen kunnen worden afge
rekend. Een voorbeeld: het Sociaal en Cultureel 
Planbureau heeft recent onderzoek gedaan naar 
preventieve maatregelen, zoals de inzet van stads
wachten of cameratoezicht, die verschillende ka
binetten de afgelopen vijfentwintig jaar hebben 
genomen om het gevoel van onveiligheid te ver
minderen. Dit planbureau trekt dezelfde conclusie 
als de Algemene Rekenkamer: de keuze voor een 
bepaalde maatregel is ook hier nauwelijks geba
seerd op kennis van de effectiviteit van een maat
regel. Effecten van maatregelen worden meestal 
niet onderzocht en waar dat wel gebeurt, staan on
derzoekers onder grote druk om politiek gewenste 
uitkomsten te geven. 

Behalve de roep om minder regels is er een roep 
om meer lobby. Na de bestuurlijke verzelfstandi
ging lijkt dit hét nieuwe bestuurlijke modewoord. 
Gemeenten en provincies moeten lobbyen in Den 
Haag en in Brussel. Den Haag moet lobbyen in 
Brussel - het Nederlandse parlement heeft hier 
sinds kort een eigen liaison officer. Bedrijven, niet
gouvernementele organisaties en belangenvereni
gingen moeten lobbyen bij gemeenten, bij provin
cies, in Den Haag en in Brussel. Overheden moeten 
lobbyen bij bedrijven, niet-gouvernementele orga
ni aties en belangenverenigingen, die natuurlijk 
ook weer bij elkaar moeten lobbyen. Iedereen, kort
om, moet lobbyen bij iedereen. Ondertussen is een 
ware lobbyindustrie ontstaan, waarin duizenden 
bedrijven hun dure diensten aanbieden. 

5. Geen knikkende knieën 

De roep om lobby lijkt een beetje op een motor 
met zijspan. Politici en bestuurders zijn de wielen 
van de politieke besluitvorming. Bedrijven, niet
gouvernementele organisaties en belangenvereni
gingen, die niet de politiek verantwoordelijken 
zijn voor het algemeen belang, hebben zichzelf via 
lobby als zijspan aan de motor gehangen. Politici 
en bestuurders, ontevreden als zij zijn met de wij
ze waarop zij zélf de motor besturen, besluiten om 
nu ook maar in de zijspan te gaan zitten. Het is 
vast heel gezellig met z'n allen in dat karretje, 
maar heel hard zullen we niet vooruit gaan. 

4. Bang voor Zwarte Piet 
Democratie betekent niet dat iedereen altijd zijn 
zin moet krijgen. De belangrijkste taak van politi
ci is het maken van keuzes en daar vervolgens ver
antwoording over afleggen: wanneer krijgen wel
ke belangen voorrang, en waarom? 'Zwarte Pie
ten ', het rondspelen van de schuldvraag tot deze 

Ministers komen zelden met knikkende knieën 
de Eerste of Tweede Kamer binnen. Als er al ge
knikt wordt dan is dat vaak door de Kamerleden 
zélf. Al dat slechte beleid dat in de praktijk onuit
voerbaar blijkt, is immers goedgekeurd door de 
Kamers. Toch is het juist aan Kamerleden om te 
Jetten op de uitvoerbaarheid van het beleid. 

Goed bestuur 
Er zijn verschillende interpretaties mogelijk van 
goed bestuur. Je zou kunnen zeggen dat bestuur 
goed is als protesten uitblijven. Dit is een uiterst 
passieve opvatting van politiek, waarbij burgers 
als klanten tevreden moeten worden gehouden. In 
een meer actieve opvatting van politiek moeten 
burgers daadwerkelijk betrokken worden bij de 
politiek. 
Stellen zelfstandige bestuursorganen de belangen 
van de publieke zaak op de eerste plaats, of preva
leert maar al te vaak het eigen belang? Moeten 
politici burgers niet alleen regels voorhouden, 
maar vooral een visie op een betere toekomst? Is 
het niet zo dat lobby juist heel veel mensen uitsluit 
van de politieke besluitvorming? Hebben mensen 
gelijk als zij stellen dat politici elkaar de hand bo
ven het hoofd houden? Waarom laten de Kamers 
zoveel slechte wetten passeren? Als Kamerleden 
niet beter hun best doen zal beleid nooit effectief 
worden en zullen burgers zich niet méér betrokken 
gaan voelen bij de politiek. 
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Allemaal naar 
Amsterdam! 

Als deze Spanning uitkomt, heb je nog een 
week om van 2 oktober een heel 

bijzondere dag te maken. Doe dat. Versterk 
de contacten van je afdeling met de 

vakbeweging en laat zien dat het ons 
menens is in de strijd tegen Balkenende 11. 

Mobiliseer je leden, regel bussen, maak 
opvallende spandoeken en stimuleer 
iedereen om mee te gaan. Naarmate 

2 oktober dichterbij komt, zal het bij meer 
mensen gaan kriebelen. Als ze dan 

eenvoudig de mogelijkheid hebben om 
(met een SP-bus) toch ook mee te gaan, 

zullen ze dat gauw doen. Kortom: zet alles 
op alles. Tot ziens in Amsterdam. 
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Inspiratie 

Nu de dagen weer korter worden is de inspiratie 
wel eens zoek. Op zo'n dag was me gevraagd om 
de oprichtingsvergadering van de SP-afdeling 
Dronten voor te zitten. Tot overmaat van ramp 
zorgde een gigantische file bij de Stichtse brug er 
ook nog voor dat de afstand van de Randstad 
naar de polder twee keer zo lang leek als de 
ander kant op. 
Toen ik binnen kwam waren inmiddels 21 van de 
64 leden uit Dronten present: mijn inspiratie 
begon al wat toe te nemen. Na de 
bestuursverkiezing ging het gesprek al snel over 
zaken die de afdeling zou 
kunnen aanpakken. 

Een van de leden maakte zich boos over het 
kantoor van het CWI dat in het kader van 
kostenbesparing verplaatst is naar Emmeloord. 
Werkzoekenden mogen voortaan - natuurlijk 
voor eigen rekening- veertien strippen 
afstempelen voor ieder verplicht bezoekje 
dat ze daar moeten brengen. 
Een moeder vertelde over haar gehandicapte 
dochter die op school zit in Kampen, bijna twintig 
kilometer verderop. Dat is de dichtstbijzijnde 
geschikte school. Toch mag ze de kosten voor het 
leerlingenvervoer zelf ophoesten, nu de gemeente 
Dronten de subsidie hiervoor heeft afgeschaft. 
Maar niet alleen met een gehandicapte dochter 
heb je in Dronten soms het gevoel dat je niet in 
de polder, maar in de rimboe woont. Ook in het 
voortgezet onderwijs is het parool : 'Busje komt 
zo.' De twee middelbare scholen in Dronten - een 
gemeente van ruim 37.000 inwoners- houden er 
na de vierde klas mee op. Daarna mag je kiezen 
tussen pendelen naar Lelystad, Kampen of 
Harderwijk. 
En zo ging het maar door: de enige 
woningcorporatie maakt veel werk van het 
verkopen van haar bezit. maar niet van het 
bouwen van betaalbare huurwoningen voor 
ouderen. In Biddinghuizen wordt een bikkelhard 
uitzettingsbeleid gevoerd tegen huurders met 
betalingsproblemen. 
Mijn advies als je eens je inspiratie kwijt bent: ga 
een avondje de polder in en je weet weer 
waarom je SP' er bent. De SP-afdeling Dronten 
heeft een dankbare taak. 

Paulus Jansen 
algemeen secretaris van de SP 

Regioconferenties 

13 november: 

Noord-Brabant (Eindhoven) en 

Noord-Holland (Amsterdam) 

20 november: 

Limburg (Roermond) en 

Groningen/Friesland/Drenthe 

(Drachten) 

21 november: 

Zuid-Holland/Zeeland 

(Rotterdam) 

27 november: 

Utrecht/Flevoland (Utrecht) 

en Gelderland/Overijssel 

(Apeldoorn) 

Meer info over de 

regioconferenties op pagina 15 

in deze Spanning 

18 december 

Partijraad (Eindhoven) 

Spanning 
Spanning verschijnt 12 keer per jaar en is bestemd 

voor actieve SP-leden. De afdelingen van de SP 
beslissen wie het blad toegestuurd krijgen. 

Aan- en afmelden van abonnees: schriftelijk bij de 
SP-administratie, Vijverhofstraat 65, 

3032 SC Rotterdam. 
Fax (01 0) 243 55 66, e-mail: mberendse@sp.nl 

Spanning wordt uitgegeven onder verantwoorde
lijkheid van het Partijbestuur van de SP. 

Eindredactie: PeterVerschuren. Redactie-adres: 
Vijverhofstraat 65, 3032 SC Rotterdam 

telefoon (01 0) 243 55 31 
fax (01 0) 243 55 65, e-mail: spanning@sp.nl 

Spanning • 28 oktober 2004 

Kamerleden en andereSP'ersschrijven regel
matig interessante opinie- artikelen in dag- en 
vakbladen . Spanning geeft in elke uitgave een 
overzicht van de recente opinies. 

De artikelen zelf kun je vinden op Internet: 
(http ://www.sp.nl/tegenst!theorie/opinies). Je 
kunt ze ook telefonisch bestellen bij de receptie 
van het landelijk secretariaat (010) 243 55 55 . 
Noem dan wel het codenummer van het artikel 
dat je wilt hebben. 

Archeoloog dreigt loodgieter te worden 
Ronald van Raak en Frank Theuws op 27 september in 
NRC Handelsblad 
In de archeologie wordt veel opgraven, maar weinig 
onderzocht. De nieuwe M onumentenwet 
moet daar verandering in brengen. lfPR''B'6f' 

Zonder ideologie redden politieke partijen het niet 
Ronald van Raak op 28 september in de Vo lkskrant 
Politici moeten burgers niet tevreden houden. maar j uist 
dwingen tot het maken van keuzes. Het is tijd 
. · · · ,. · k 1fPR''B'GS' voor hendeolog1sen ng van de po 1t1e . 

Wormen en maden 
Nico Schouten in de Sociologische Gids, jrg. 51, m:3, 
2004 
Kr itische socio logiestudenten stelden vroeger, dat het vak 
gedomineerd werd door de benadering vanuit het 
gezichtspunt van normen en waarden. D it werd sarcastisch 
de sociologie van wormen en maden genoemd. 
De zwakte van de aanpak, zo werd mij geleerd, 

lag in het negeren of het onderbelichten van 11!! ... !111!1!1 
sociale structuren. 1fPR''HG"J 

De Socialistische Partij, het kwade geweten van de PvdA? 
Piet de Rooy, in Socialisme en Democratie, oktober 2004 
De SP heeft niet alleen een zekere respectabili teit 
verworven, maar ook een zeker belang als 
machtsfactor (mogelijk zelfs in toekomstige 
regeringscoali ties). Dit alles heeft enige 
aandacht getrokken. 

Klassendemocratie 
Ronald van Raak op 7 oktober in Forum 
'De k lassenstrijd is gestreden,' stelde Roei Smit tevreden 
vast. Wat kan er op tegen zijn dat oud-FNV bestuurder 
Elia Vogelaar en oud-PvdA -er Willem Vermeend 

lid zij n geworden van het bestuur van 
VNO-NCW ? 

Als de kerk zwijgt over democratie, spreekt zij 
Jasper van Dijk op 8 oktober in Vo lzin 
De kerken moeten zich onthouden van prakti sch
politieke stellingnames en beschikken bovendien 
zelden over voldoende politieke kennis van zaken, 

stellen sommigen. Klopt dat, of kunnen de .... 1111111!1 
kerken zich juist nooit genoeg politiek uiten? 1fPR''B'H1 
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Boycot dreigt van Gelderse SP-fractie 
Een grote meerderheid van Provincia
le Staten van Gelderland heeft in een 
motie een strenge veroordeling uitge
sproken van de SP-fractie. Een boycot 
van de fractie dreigt. Wat is er aan de 
hand op het Arnhemse Provinciehuis? 

Al voor de vakantie had de 
'fractievolger', die ook aan 
commissievergaderingen deel
neemt, de provincie op zijn 
weblog een 'criminele organi
satie' genoemd. In het Staten
debat van begin oktober werd 
van de SP-fractie geëist dat ze 
daar afstand van nam. Dat 
weigerde ze. Fractievoorzitter 

Paul Freriks: 'Ik zou het nooit 
zo gezegd hebben, maar ik 
heb ook geen zin om een zeer 
gewaardeerd fractiemedewer
ker af te vallen omdat de 
andere partijen dat zo graag 
willen.' 
Maar de beschuldiging is wel 
een heel stevige ... 
'Klopt, en hij heeft ook een 

Swingend politiek 
jongerencafé 
Het politiek jongerencafé op de 
avond van Prinsjesdag dat de 
afdeling Assen organiseerde, 
leverde pittige discussies op en 
een gevoel van 'dit doen we va
ker'. 
Als locatie was een hardrock
café gekozen; voor de discussie 
zorgden vertegenwoordigers 
van ROOD, DWARS, de JOVD 
en de Jeugdraad Drenthe. SP
bestuurslid Remco Boersma: 
'Doel van het café was het leg
gen van contacten met jongeren 
en het organiseren van een poli
tieke avond die leuk is. Daarin 

zijn we aardig geslaagd. Ook 
de niet zo politieke jongeren 
raakten enthousiast. De dis
cussie ging minder over the
ma's als voorzieningen voor 
jongeren, maar veel meer en 
feller over landelijke onder
werpen. Opvallend was de 
roep om een volgende keer 
niet de JOVD uit te nodigen, 
maar de echte VVD. Daar 
willen de jongeren wel eens 
een appeltje mee schillen. 
Met de JOVD lukte dat niet
die neemt veel te veel afstand 
tot de VVD.' 

hoop slechte publiciteit opgele
verd waarvan ik graag ver
schoond was gebleven. Door het 
woord crimineel te gebruiken 
hebben we gezien de recente 
provinciale Gelderse fraude
zaken een open zenuw geraakt
en dat hadden we vooraf natuur
lijk moeten beseffen. Maar aan 
de andere kant, er is wel degelijk 
veel aan de hand op milieugebied 
in Gelderland. De provincie heeft 
openlijk laten weten niet alle 
landelijke en Europese milieu
regels tijdig te gaan invoeren. 
De centrale van Elektrabel mag 
tegen de regels in geïmpregneerd 
hout blijven verbranden omdat 
ze anders een subsidie misloopt. 

De provincie wil kippen
strontverbrander Fibrine een 
gedoogvergunning geven die 
volgens de regels ook al niet 
kan. Dat begint toch sterk op 
criminele besluiten te lijken.' 
Hoe nu verder? 'We gaan de 
zaak als fractie evalueren en 
we zullen het er ongetwijfeld 
uitgebreid over hebben op de 
komende regioconferentie. 
Dáár legt de fractie verant
woording af.' 
Zou het verstandig zijn om te 
bepalen dat fractievolgers zich 
voortaan van politieke uitspra
ken onthouden? 'Misschien. 
Ook dat zal in de evaluatie aan 
bod komen.' 

Riet de Wit Rooie Reus 
Riet de Wit uit Heerlen is de winnares van de Rooie Reus-prijs 2004. Het publiek 
in het Amsterdamse theater De Rode Hoed verkoos op 17 oktober de onlangs 
afgetreden wethouder boven Behnam Taebi, Peter Kwint en het duo Henk van der 
Wal en Willem van der Broek. 
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Nijmeegs politiek café Prikkelbár van start 
Muziek, een gesprek met Eerste-Kamerlid en 
schrijfster Anja Meulenbelt en een discussie over 
bezuinigingen tussen SP-wethouder van Financi
ën Peter Lucassen en raadsleden van VVD en 
PvdA waren enkele ingrediënten van politiek café 
Prikkelbár dat de Nijmeegse SP-afdeling op 5 ok
tober voor het eerst organiseerde. 

Organisator Marloes Piepers: 'We hadden het al 
langer in ons jaarplan staan, maar het werd niet 
opgepakt. Samen met een nieuw lid ben ik aan de 
slag gegaan. We hebben nu een groep van zes 

mensen die pas door het organiseren van Prikkel
bár actief zijn geworden.' 
Via de website, posters en flyers is er bekendheid 
gegeven aan het café. De opkomst viel echter wat 
tegen. Piepers: 'Er zaten vooral SP' ers in de zaal , 
we hebben nog weinig mensen van buiten de partij 
getrokken. De bekendheid moet nog groeien, en 
dinsdagavond is misschien ook niet het beste mo
ment. We hadden liever op zondagmiddag geze
ten, maar konden voor die dag geen geschikte zaal 
vinden.' De tweede aflevering van Prikkelbár staat 
gepland voor. .. december. 

Zó werk je aan integratie in het basisonderwijs 
In e·en uitgebreide notitie heeft de Leidse SP-fractie concrete voor
stellen gedaan om te komen tot gemengd basisonderwijs in de stad. 
De nota beschrijft de situatie op 
het gebied van witte en zwarte 
scholen, bespreekt een aantal 
praktijkvoorbeelden uit andere 
plaatsen om tot spreiding van 
leerlingen te komen, en werkt 
vervolgens een concreet plan 
van aanpak uit. Centraal daarin 

staat de oprichting van een Ge
meentelijk Inschrijfpunt (GIP) 
waarin alle scholen verplicht 
zijn te participeren, en dat eind
verantwoordelijk is voor een 
evenredige verdeling van leer
lingen over de diverse basis
scholen met diversiteit (achter-

stand, religie, taal, etniciteit) als 
uitgangspunt. 
De notitie is onontbeerlijke kost 
voor alle afdelingen waar de 
discussie over het tegengaan 
van segregatie in het basison
derwijs woedt. Hij is te vinden 
op www.leiden.sp.nl 

Politieke stadswandeling siert opening 
Haagse tramtunnel op 
Op 16 oktober vond in Den Haag de feestelijke 
opening plaats van de tramtunneL Ook de plaatse
lijke SP stond stil bij de oplevering van het 'tram
gat', dat meer dan 100 miljoen euro duurder uitviel 
dan eerst gepland, en dat jarenlang voor grote 
bouwoverlast in de binnenstad zorgde. De afdeling 
ontwikkelde een 'politieke stadswandeling' om te 
laten zien dat er ook bovengronds genoeg te ont
dekken valt in de Hofstad. De wandeling voert 

langs ruim zestig veelal onbekende plekjes in 
het Haagse centrum die niet in een gewone 
stadswandeling voorkomen en is te vinden op 
www.denhaag.sp.nl. Naast de wandeling schreef 
de Haagse SP ook een prijsvraag uit voor een pas
sende naam voor de tunnel. Onder de 120 inzen
dingen die meteen de eerste dag binnenkwamen 
zitten bijvoorbeeld: Tramgoot, Spuigat, Gat in de 
markt en Bodemloze Put. 
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'In een aantal opzichten is de SP 
een heel bijzondere partij, al 
was het maar omdat het de 
enige partij is die het op dit 
moment als politieke partij goed 
doet. In het algemeen gaat het 
niet goed met de politieke partij 
als onderdeel van het politieke 
bestel, althans het gaat er heel 
anders mee dan vijftig jaar gele
den, wat onder meer tot uitdruk
king komt in de dramatische 
teruggang van het aantal leden. 
Bovendien is een partij al lang 
niet meer het ideologische en 
programmatische centrum van 
een politieke familie, zoals de 
bedoeling was geweest bij de 
oprichting van de politieke par
tijen, nu zo'n eeuw geleden. 

Van die teloorgang heeft de SP 
geen last, integendeel. Interes
sant is dan ook dat deze partij de 
eigen organisatie vooropzet en 
natuurlijk tevreden is over de 
electorale groei, maar meer nog 
over de ontwikkeling in het 
ledental. De SP heeft ruim 
43.000 leden, waarmee het nog 
niet de grootste partij is (CDA 
zo'n 79.000; PvdA ongeveer 
60.000), maar al wel bezig de 
WD (rond 46.000) in te halen 
en wellicht voorbij te streven. 
Daarnaast is het opvallend hoe 
deze partij, laten we het noe
men, 'met vaste hand' werd en 
wordt bestuurd. Sinds Miehels 
wordt machtsconcentratie in 
een kleine groep aan de top 
beschouwd als een even onver
mijdelijke als schadelijke ont
wikkeling. Dat zou op termijn 
namelijk het effect hebben dat 

• • 

'Zo ideaaltypisch, dat menig historicus en politicoloog er 
bijna nostalgisch van wordt,' omschrijft Piet de Rooy, hoog
leraar Nederlandse Geschiedenis aan de Universiteit van 
Amsterdam de SP in een artikel in Socialisme en Democratie, 
het kaderblad van de PvdA. Volgens De Rooy heeft de groei 
van de SP alles te maken met de ontwikkelingen binnen de 
PvdA. In Spanning enkele onderdelen van zijn analyse. Het 
volledige verhaal vind je op www.sp.nl. 

de leden zich min of meer als 
overbodig gaan beschouwen (of 
nog erger, zij vinden dat ze zich 
met ideologie of strategie moe
ten gaan bemoeien: dat leidt 
meestal tot splitsingen). Bij de 
meeste partijen zijn na verloop 
van tijd de leden dan ook (vrij 
naar Jos de Beus) te kenschet
sen als 'geëngageerde toeschou
wers' (met gestage afkalving 
van het ledenbestand als groot
ste risico). Dat alles was en is 
voorlopig bij de SP niet aan de 
orde: daar wordt van de leden 
actieve deelname gevergd aan 
acties, discussies en demonstra
ties. Het interessante effect hier
van is dat daarmee de energie 
van de leden gericht blijft op 
onrecht en misstand in de eigen 
omgeving, wat aan het partij
bestuur een zekere ruimte geeft 
om de ideologische en strate
gische leiding stevig vast te 
houden. Het is een koppeling 
van lokaal en nationaal niveau, 
die de SDAP in de jaren twintig 
kende en die onder Van der 
Louw door de PvdA even werd 
nagestreefd (de ' actiepartij'). In 
dit opzicht is de SP zo ideaal
typisch, dat menig historicus en 
politicoloog er bijna nostalgisch 

van wordt. De politisering van 
het lokaal bestuur is dan ook 
interessant en zou kunnen wor
den samengevat als: Elzinga 
helpt Marijnissen. 

Het tegengeluid (van de SP
red.) heeft tenslotte vooral 
consistentie gekregen door de 
ontwikkelingen in en van de 
Partij van de Arbeid. ( ... ) 
Al met al was de grond weg
gevallen onder een kernstuk 
weg uit het politieke denken 
van de sociaal-democraten: de 
overheid was niet langer de 
oplossing van alles, maar onder
deel van een probleem gewor
den. Dat was schrikken. Daarop 
werden de beroemde 'ideolo
gische veren' afgeschud, maar 
daar kwam niet veel voor in de 
plaats (behalve dat er kennelijk 
minder geld aan mensen en 
meer aan dingen moest worden 
besteed: infrastructuur in plaats 
van uitkeringen). Ook al viel 
het met die bezuinigingen alle
maal wel mee en was het pret
tig dat hier en daar het grote 
gedogen werd teruggerold en 
hiërarchische verhoudingen
her- steld, toch werd door de 
PvdA het trapveldje voor de SP 
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klaargemaakt. Enerzijds im
mers konden de bezuinigingen 
aangeduid worden als 'de uit
verkoop van de beschaving' en 
anderzijds functioneerden tal 
van overheidsinstanties beroerd 
wegens langdurige verbouwing 
(uitkeringsinstanties) of onbe
reikbaarheid door verzelfstan
digingoperaties (spoorwegen, 
kabelbedrijven), waardoor de 
nodige onvrede voor het op
rapen lag. 

Voorlopig blijft er voor de SP 
dan ook nog genoeg te doen, al 
blijft het de vraag of deze partij 
op wat langere termijn gezien 
niet vooral een conjunctureel 
verschijnsel is. Hoe dat ook zij, 
de Partij van de Arbeid zou er 
goed aan doen de SP te be
schouwen als een aansporing 
om nog eens na te gaan wat er 
sinds de jaren zestig toch is mis 
gegaan (inclusief een scherpere 
analyse van de betekenis van 
Den Uyl). Want waar niet ge
biecht wordt leeft de zonde 
voort - en het schuldgevoel. 
Dan kan de SP moeilijk anders 
worden gezien als het eigen 
kwade geweten, waar de PvdA 
mee zal moeten leren leven. • 
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Het beginselendebat in Groenlinks 

•• 
vr1 

In veel partijen wordt opnieuw nagedacht 

over de eigen uitgangspunten. In Spanning 

van mei gaf Ronald van Raak een commen

taar op het nieuwe beginselprogramma 

van de PvdA. Ook binnen Groenlinks is een 

debat gaande over de eigen uitgangs

punten. Deze discussie over vrijheid en 

solidariteit is volgens Van Raak belangrijk 

voor de toekomstige linkse samenwerking. 

De succesvolle vakbondsacties 
hebben de linkse partijen in hun 
oppositie tegen kabinet Balken
ende II dichter bij elkaar 
gebracht. In de peilingen gloort 
voor de SP, de PvdA en Groen
Links een ruime meerderheid. 
Nog nooit waren de mogelijk
heden voor een links kabinet zo 
groot. Maar wat is eigenlijk 
'links'? En hoe groot is de linkse 
eenheid? 
Bij de presentatie van het con
cept-beginselprogramma van de 
PvdA werd Wouter Bos de vraag 
gesteld welke partij zich niet zou 
kunnen vinden in de door hem 

voorgestelde beginselen. Daar
op riep hij uit: 'De SP!' In 
de zomeraflevering van De 
Helling, het blad van het 
Wetenschappelijk Bureau van 
GroenLinks, beschuldigde 
Fernke Halsema de SP van 
'Fortuyniaans conservatisme' . 
Samenwerking is alleen moge
lijk als duidelijk is wat partijen 
van elkaar mogen verwachten. 
De beginselendiscussies die op 
dit moment binnen de PvdA en 
GroenLinks worden gevoerd 
zijn van groot belang voor een 
eventuele toekomstige linkse 
samenwerking. Wat is 'links ' 

voor GroenLinks? Een woord 
dat vaak terugkeert in de discus
sies binnen deze partij is ' vrij
zinnigheid '. 

Halsema: 'vrijheidslievend 
en vrijzinnig' 

'Wij verdedigen een vrijzinnige 
moraal,' schreef Bos in zijn 
concept-beginselprogramma 
van 1 mei. De politieke leider 
van de PvdA stelde dat opnieuw 
aandacht moet worden besteed 
aan versterking van de publieke 
moraal, maar waarschuwde in 
dit verband voor 'paternalisme' 
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van de overheid. Fernke Halse
ma, de politieke leider van 
GroenLinks, stelde in Groen
Links Magazine van februari 
dat haar partij in de politiek een 
'vrijheidslievend en vrijzinnig' 
geluid moet laten horen. Hierbij 
hoort ook wat haar betreft geen 
'betuttelende' overheid. 
Halsema zette zich in dit inter
view af tegen het conservatisme 
van de VVD en het CDA, maar 
ook van de PvdA en de SP, die 
volgens haar 'om electorale 
redenen geen tegengeluid laten 
horen '. GroenLinks was vol
gens Halsemade 'laatste links-



liberale partij'. Het gebruik 
van het woord 'liberaal' leid
de vervolgens tot nogal wat 
opschudding binnen de partij, 
die een fusie is van de oude 
CPN, PSP en PPR. In 'Vrijzin
nig links', in het zomernum
mer van De Helling, neemt zij 
weer afstand van deze term en 
kiest zij voor 'vrijzinnig'. 

'Liberaal' is volgens Halsema 
een term die zorgt voor veel 
verwarring. Onder Paars stond 
liberalisme volgens haar voor
al voor sociaal-economisch 
marktdenken. Haar gaat het 
echter om een andere en meer 
culturele vorm van liberalis
me, die ze 'vrijzinnig' noemt, 
met een 'grote nadruk op het 
vrije woord en de vrijheid 'an
ders' te zijn' .In NRC Handels
blad van 11 maart verbond 
Halsema deze vrijzinnigheid 
met de jaren zeventig, van 
flower power, Koos Koets en 
partnerruil. Links heeft ge
leerd van de fouten van de 
jaren zeventig, van de 'betutte
lende' overheid, maar kan vol
gens haar nog steeds een voor
beeld nemen aan het streven 
naar individuele vrijheid en 
emancipatie die typisch zou
den zijn voor deze jaren. 
In De Helling noemt Halsema 
enkele voorbeelden van zaken 
die beter niet collectief kunnen 
worden geregeld. In de kinder
opvang bijvoorbeeld wil 
GroenLinks ouders 'persoons
gebonden budgetten' geven, 
waarna zij zélf opvang voor 
hun kinderen kunnen inkopen. 
De overbeid moet ook terug
houdend zijn als mensen zich 
willen organiseren. Zij mag bij
voorbeeld wel subsidies geven 
aan allochtone zelfhulporgani
saties, maar alleen als deze zich 
richten op de emancipatie en 
ontplooiing van hun leden. Een 
afkeer heeft Halsema boven
dien van een overheid die de 
mensen bestookt met waarden 
en normen. De overheid heeft 
volgens haar burgers te houden 
aan de wet, maar niet aan een 
moraal. 

Van der lans: 
'waar blijft de in houd?' 

Het ideologische debat dat Halse
ma is gestart, heeft geleid tot veel 
reacties. Sommige GroenLinksers 
menen dat zij in het benadrukken 
van individuele vrijheden niet ver 
genoeg gaat. Bart Snels, de nieu
we directeur van bet Wetenschap
pelijk Bureau van GroenLinks, 
betreurde in hetzelfde zomernum
mer van De Helling dat Halsema 
de term 'liberaal' heeft laten val
len. Zij is naar zijn opvatting het 
slachtoffer geworden van de 
'activistische achterban' die bij 
het horen van dit woord op de bar
ricade is gesprongen. Met meer 
marktliberalisme is er volgens 
Snels voor links nog veel te win
nen. De linkse oppositie is te 
behoudzuchtig en blijft teveel 
vasthouden aan de verzorgings
staat. Marktwerking in de ge
zondheidszorg bijvoorbeeld 
geeft burgers naar zijn opvatting 
meer zeggenschap over de zorg 
en kan de machtsposities van 
verzekeraars en zorgaanbieders 
bestrijden. 
Het overheersende geluid in de 
reacties is echter anders en wordt 
mooi verwoord door GroenLinks
senator Jos van der Lans, in het 
herfstnummer van De Helling. 
Om de eigen vrijzinnigheid te 
benadrukken worden andere par
tijen volgens hem wat al te 
gemakkelijk als conservatief 
bestempeld: 'Het zou de creati
viteit van Marijnissen c.s. onrecht 
doen om hen als orthodox weg te 
zetten.' Verder biedt de term 'vrij
zinnig', in tegenstelling tot 
bijvoorbeeld 'groen', weinig hou
vast. Vrijzinnig zegt volgens Van 
der Lans iets over de voorliefde 
voor open en creatief debat, maar 
weinig over de politieke koers. 
Van der Lans kan niet insterurnen 
met de afkeer van Halsemas van 
het waarden-en-normendebat 

Zelf keert hij zich bijvoorbeeld 
graag tegen de liberale moraal 
van 'het moderne hedonisme, 
de hedendaagse cultuur van af
zijdigheid, het materiële ego
centrisme.' Een groene partij 
moet zich volgens hem ook op 
morele gronden hard maken 
voor duurzaamheid. 

Denekamp: 'socialisme' 

Paul Denekamp gaat in hetzelf
de herfstnummer van De Hel
ling nog een stapje verder. 
Naast vrijheid moet volgens 
hem GroenLinks ook solidari
teit hoog in het vaandel voeren. 
Deze politicoloog vraagt zich af 
waarom bijvoorbeeld de con
sumptievrijheid niet mag wor
den beperkt, als dit nodig is 
voor het behoud van natuur en 
milieu, of de vrijheid om een 
stuk vlees te kopen uit de bio
industrie? Problemen op het 
gebied van klimaatverande
ringen, vreemdelingenhaat of 
tekorten in de zorg vragen vol
gens hem juist om een collectie
ve aanpak. 
In plaats van 'vrijzinnig' kiest 
Denekamp, met een verwijzing 
naar de CPN en de PSP, liever 
voor 'socialistisch'. Te gemak
kelijk, zo meent hij, heeft 
GroenLinks deze term na de 
fusie weggegooid. Hijzelf ver
wijst naar de ambitie van het 
socialisme, 'dat de gemeen
schap en werknemers wat te 
zeggen moeten hebben over 
wat en hoe er geproduceerd 
wordt en dat winst niet alles
bepalend mag zijn.' 

Niet alleen het woord 'liberaal', 
maar ook de term 'vrijzinnig' 
zorgt in het beginselendebat 
binnen GroenLinks voor veel 
verwarring. Toch is het voor de 
SP belangrijk om te weten wat 
wij van een vrijzinnig Groen-

Links mogen verwachten. 
Wordt bij het aanpakken van 
maatschappelijke problemen 
meer nadruk gelegd op vrijheid 
of op solidariteit? Kiest Groen
Links in de organisatie van 
publieke voorzieningen als kin
deropvang voor een vrije markt 
en persoonsgebonden budget
ten, of wordt de overheid 
verantwoordelijk gesteld voor 
voldoende en verantwoorde 
kinderopvang? Moet de over
heid alleen organisaties onder
steunen die gericht zijn op 
emancipatie en ontplooiing, of 
getuigt juist deze houding van 
paternalisme en bedilzucht? 
Zijn waarden en normen een 
individuele aangelegenheid, of 
heeft de overheid bij uitstek een 
morele voorbeeldfunctie? 
Voor veel socialisten is de 
tegenstelling tussen vrijheid en 
solidariteit veel minder groot 
dan in de beginselendiscussie 
binnen GroenLinks vaak wordt 
gesuggereerd. Vrijzinnigen als 
Halsema starten met een beroep 
op vrijheid: de vrijheid om de 
opvang te kiezen voor je kinde
ren, om jezelf te organiseren en 
om je eigen waarden en normen 
te kiezen. Vrijheid vereist echter 
solidariteit. Als overheden geen 
kinderopvang organiseren, dan 
is er voor veel ouders weinig te 
kiezen. Jonge allochtonen die 
op zoek zijn naar een eigen 
manier van emanciperen heb
ben weinig keuze als ze geen 
ondersteuning krijgen. Het heeft 
weinig zin om te kiezen voor 
waarden als solidariteit of duur
zaamheid, als je overheden hier 
vervolgens niet op kunt aan
spreken. Halsema . wil een land 
waar mensen de mogelijkheid 
hebben om 'anders' te zijn. Om 
dit te bereiken zijn denk ik nog 
veel gemeenschappelijke waar
den en collectieve voorzienin

gen nodig. • 

'Het zou de creativiteit van Marijnissen c.s. onrecht 
doen om hen als orthodox weg te zetten'. Josvanderlans 
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'Politieke filosofie is 
van groot belang. 

Het is de geestelijke 
bagage waar politie

ke partijen niet 
zonder kunnen. Een 

politieke partij 
zonder deze bagage 

is als een grote, te 
licht beladen vracht

wagen; die gaat 
zwabberen.' 

Met deze beeld
spraak presenteerde 
uitgever Erno Eskens 
van Veen Magazines 

op 4 oktober twee 
opmerkelijke ideolo

gische boeken: 
Socialisme - What's 

left? en Ode aan 
de Vrijheid. 

In Socialisme What's Left kop
pelt Ronald van Raak, histori
cus, filosoof en senator voor de 
SP, het filosofische gedachte
goed uit het verleden aan het 
heden. Hij laat een aantal socia
listen van nu hun licht schijnen 
op verwanten uit het verleden. 
Jan Pronk gaat in op een rede
voering van Joop den Uyl over 
de democratie. Van Raak zelf en 
econoom Arjo Klamer blikken 
terug op twee teksten van Karl 
Marx. Essayist en televisie
maker Milo Anstadt becommen
tarieert een passage uit het werk 
van de historicus van het socia
lisme Hendrik P.O. Quack. 
Peyman Jafari , lid van de Inter
nationale Socialisten, bespreekt 
een tekst van de Amerikaanse 
criticus Noam Chomsky. Huub 
Oasterhuis laat zien dat de bijbel 
goed verenigbaar is met het 
socialistische gedachtegoed en 
SP-senator Anja Meulenbelt 
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Socialisme Wha 
tegenover Ode, 

blikt terug op een ooit door haar 
zelf geschreven feministische 
tekst. 

VVD'ersover hun liberale 
helden 

VVD' er Daan de Neef, samen
steller van Ode aan de Vrijheid 
had voor een andere opzet 
gekozen. In zijn boek zijn de 
belangrijkste teksten over vrij
heid, een centraal begrip binnen 
het liberalisme, bijeen gebracht. 
Liberale denkers als John Stuart 
Mill, Alexis de Tocqueville, 
John Rawls en anderen worden 
kort ingeleid door prominenten 
uit de VVD. Eurocommissaris 
Frits Bolkestein gaat in op het 
vrijheidsbegrip van John 

Rawls. Ayaan Hirsi Ali haakt aan 
bij John Stuart Mills emanci
patie van de vrouw. Jozias van 
Aartsen behandelt het werk van 
Thorbecke. Ook VVD'ers als 
Arno Visser, Laetitia Griffith en 
Geert Wilders werkten mee. Tot 
slot legt de samensteller zelf uit 
hoe Charles de Montesquieu de 
vrijheid verankerde in de demo
cratie. 

Wie gaan over 
gelijkwaardigheid: politici 

of ethici? 

De dubbele boekpresentatie 
werd opgeluisterd door een 
debat tussen Van Raak en hoog
leraar/publicist Paul Cliteur, 
onder leiding van Daan Roovers, 
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hoofdredactrice van Filosofie 
Magazine. 
Cliteur verdedigde daarin het 
liberalisme met de stelling dat 
het als politieke ideologie de 
beste methoden heeft om de 
samenleving te reguleren, ook 
een samenleving als de onze, 
een multiculturele samen
leving waarin mensen van 
elkaar verschillen. 
Daar was Van Raak het uiter
aard niet mee eens. Hij raadt 
mensen aan eerst een stuk uit 
de bijbel lezen, over naasten
liefde en solidariteit, en dan 
Marx, die uitlegt waarom er 
van naastenliefde en solidari
teit in de maatschappij die wij 
kennen weinig kan komen. 
Door het liberalisme, met zijn 



individualisme, concurrentie
streven en nutsmaximalisatie. 
Onze principes, die van het 
socialisme, zijn in strijd met de 
liberale marktprincipes. 
Cliteur is er voor om individue
le mensen de maximale vrijheid 
te geven. 'Liberalisme is een 
partiële ideologie, het geeft 
geen levensbeschouwing, die 
moet je elders vinden als je dat 
wilt.' Cliteur zelf zoekt dat in het 
humanisme. Er moet volgens 
hem dus een strikte scheiding 
zijn tussen moraal en politiek. 
Daar heeft Van Raak grote 
moeite mee, 'want geen enkele 
politiek is qua moraal neutraal. 
Je kunt wel doen of die neutraal 
is, maar je kunt altijd zien dat 
dat niet zo is aan de uitwerking. 

Ideologie-discussie bij dubbele 
boekpresentatie 

Als SP staan we voor gelijk
waardigheid, menselijke waar
digheid en solidariteit.' 
Waarom niet voor autonomie, 
voor vrijheid? is de vraag aan 
Van Raak. 
'Omdat autonomie op zich niks 
betekent. Welke waarde auto
nomie heeft, hangt af van de 
maatschappelijke context. Er 
moet bijvoorbeeld zorg zijn, en 
onderwijs, iemand moet een 
huis hebben, dan heeft die vrij
heid waarde. Mensen zitten niet 
in dezelfde startpositie. Wan
neer je er alleen maar van uit 
gaat dat mensen individuele 
vrijheid hebben, zonder er op te 
letten of de omstandigheden 
wel zo zijn dat mensen van die 
vrijheid kunnen profiteren, 

maak je de ongelijkheid alleen 
maar groter. Vrijheid is voor ons 
niet het beginpunt, maar het 
eindpunt van een proces, het 
resultaat.' 
Cliteur vindt dat maar niks. 'Het 
socialisme legt het primaat bij 
de gelijkheid, liberalen bij de 
vrijheid.' En hij refereert nog 
even aan de mislukkingen van 
het 'reëel bestaande socialis
me', aan StaJin en de Gulag 
Archipel. Wordt het niet tijd dat 
de socialisten rekenschap afleg
gen over het verleden? 

Van Raak: 'We hebben het niet 
over gelijkheid. Er is geen partij 
zo divers als de SP. We hebben 
het over het streven naar gelijk
waardigheid. En dat gaat niet 
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vanzelf door de mensen maar 
vrijheid te geven. Dat moet de 
overheid bevorderen, door er 
voor de zorgen dat de startposi
tie van mensen minder ongelijk 
wordt. En zou het ondertussen 
geen tijd worden dat het ook 
liberalisme verantwoording af
legt over het verleden, en kijkt 
naar de resultaten, de gegroeide 
armoede, de oorlogen die ge
voerd worden in naam van de 
vrije wereld? 
Cliteur: 'Dus de SP wil de suc
cesvolle mensen in deze maat
schappij nivelleren. Ik begrijp 
dat het kapitalisme grotere 
ongelijkheid kan veroorzaken. 
Maar het is niet de overheid die 
gelijkheid tot inzet van het 
beleid moet maken - dat is iets 
voor ethici.' 
Van Raak: Het gaat ons niet om 
het nivelleren van succesvolle 
mensen, het gaat er ons nou 
juist om dat zoveel mogelijk 
mensen de gelegenheid krijgen 
om zich te ontplooien en niet 
alleen degenen die al een mooie 
startpositie hebben. En dat is 
wel degelijk een taak voor de 
overheid die je niet aan de ethici 
kunt overlaten.' 
Bij wie is de emancipatie het 
beste af? 
'Bij de VVD natuurlijk,' vindt 
Cliteur. 'Ayaan Hirsi Ali komt 
op voor de zelfbepaling van 
vrouwen en meisjes, en dat 
alleen is al een reden om VVD 
te stemmen.' 
'Bij de SP natuurlijk,' zegt Van 
Raak. 'Wat de VVI) over eman
cipatie zegt is héél paternalis
tisch, in de trant van: ik schop 
jullie vrij en jullie moeten doen 
wat wij willen. Je hebt als groep 
die wilt emanciperen bij de 
VVD alleen wat te zoeken wan
neer je feitelijk al geëmanci
peerd bent.' • 

SP-leden kunnen Socialisme 
What's left voor € 16,50 bestel-\} 
len via www.sp.nl/service/ 
goederen. 
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Hoogste tijd om fase 1 af te ronden: 

Strategiebepaling 
en scouting 

Nog heel veel dagen tot 8 maart 2006. Achteroverleunen 
dus eerst maar, en na de zomervakantie van 2005 eens 
gaan nadenken over de raadsverkiezingen? 'Nou nee,' 

zeggen scholingscoördinatoren en afdelingenbegeleiders 
Rosita van Gijlsw ijk en Paul Lempens. 'Behalve als je 

verschrikkelijk af wil gaan.' 

Lempens: '1\vee zaken zijn nu 
al erg urgent: scouten en oplei
den van aspirant-raadsleden en 

nadenken over je strategie als af
deling in de kleine anderhalf jaar 
die je nog hebt.' 

wat ze daarvoor nu moeten doen, 
is analyseren hoe de plaatselijke 
politieke verhoudingen liggen, 
wat het beeld van de SP is, en 
waar op 8 maart 2006 voor ons 
het gat ligt. Om vervolgens aan 
de slag te gaan dat gat te vullen.' 
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leg eens uit wat je met 
dat laatste bedoelt. 
'Voor een deel krijgen we bij 
raadsverkiezingen landelijke 
stemmen: van mensen die de SP 
een goede partij vinden, maar 
zich niet zo bezighouden met de 
plaatselijke politiek en die blind 
vertrouwen dat wij het ook in 
hun gemeenteraad wel goed zul
len doen. Maar ook veel mensen 
kijken wel degelijk naar wat we 
plaatselijk voorstellen en base
ren hun gemeenteraadsstem 
daarop. Die stemmen moeten de 
afdelingen zélf verdienen. En 

En nou wat concreter graag. 
'Oké, een voorbeeld. Stel je con
cludeert dat de discussie over ar
moede- en gehandicaptenbeleid 
de komende jaren een belangrijk 
thema wordt in jouw gemeente. 
Dan ga je nu aan de slag om in 
2006 in de hoofden van iedere 
kiezer het beeld geprent te heb
ben dat de SP dé partij is op dat 
terrein. Door, ik noem maar wat, 
een klachtenweek te organiseren 
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en daarover een rapport te ma
ken, door initiatiefvoorstellen in 
de gemeenteraad in te dienen, een 
groot debat te organiseren, elke 
maand folders uit te delen bij de 
sociale dienst, noem maar op. Of 
een ander voorbeeld: stel je kunt 
nu al inschatten dat de verkie
zingsstrijd vooral zal gaan over 
een groot prestigeproject waar 
veel weerstand tegen is. Dan zorg 
je dat iedereen weet dat dat jóuw 
onderwerp is. Door er een huis
aan-huiskrant over te maken, een 
website waarop mensen erover 
kunnen discussiëren, elke gele
genheid aan te grijpen om er je 
mening over te geven - in de ge
meenteraad en daarbuiten, enzo
voorts. Een aantal zaken kun je 



nu al inplannen. Dán de krant, 
dán een fotowedstrijd erover, 
dán een openbare avond met 
prominente tegenstanders. En 
verder moet je alert blijven en 
alle extra mogelijkheden benut
ten die je krijgt.' 

Wat voor thema moet je kiezen? 
'Het beste thema is wervend 
voor de kiezers, actueel in maart 
2006, passend bij de uitgangs
punten van de SP en aansluitend 
bij het beeld dat de kiezers al 
van ons hebben. Heb je nu twee 
zetels in een raad van 39, dan 
moet je vooral geen campagne 
gaan voeren de SP in het colle
ge, want daar trapt niemand in. 
Heb je een stevige naam opge
bouwd op bijstandsgebied, dan 
zul je het extra moeilijk hebben 
om nu de hele campagne te rich
ten op de cultuursector. Enzo
voorts. Wat ik vooral wil zeg
gen, is dat alleen de afdelingen 
zelf hun analyse kunnen maken, 
en dat ze dat nu moeten doen, als 
ze het nog niet gedaan hebben. 
In oktober 2005 is het echt te 
laat om nog een naam op te bou
wen of stevig uit te bouwen.' 

Als je een keuze gemaakt heb, 
moet je dan andere zaken maar 
laten zitten? 
'Je moet natuurlijk je werk blij
ven doen, als afdelingen en als 
fractie. Maar je moet niet bang 
zijn om het op een aantal terrei
nen wat kalmer aan te doen om 
daardoor op het belangrijkste 
thema extra te kunnen vlammen. 
Wat je moet voorkomen, is dat 
de gemiddelde kiezer in 2005 
helemaal geen beeld heeft van 
de plaatselijke SP, doordat je je 
nergens op geprofileerd hebt. 
Want waarom zou hij dan op de 
SP gaan stemmen?' 

Hoe zit het voor nieuwe 
afdelingen, die nog niet in de raad 
zitten? 
'Die hebben het voordeel dat ze 

zich kunnen presenteren als fris
se wind in de raad, wat heel zin
vol kan zijn als de huidige raad 
een duf zooitje is Jet wel: dan 
moet je in de campagne natuur
lijk bewijzen dat je zelf wél heel 
swingend en creatief bent, en ze 
hebben als nadeel dat ze de raad 
als podium missen om ook dáár 
aan de weg te kunnen timmeren. 
Maar ook voor nieuwe afdelin
gen geldt: denk na, analyseer, 
kom met een plan, en doe dat 
snel.' 

Nu aanmelden voor cursus 
Lokale Politiek 

Naast de strategie-analyse is 
momenteel ook de scouting en 
opleiding van kandidaten actueel. 
Hoe staat het daarmee? 
Van Gijlswijk: 'Scouting moeten 
de afdelingen natuurlijk zelf 
doen, en ik ga ervan uit dat ze 
daar allemaal allang mee bezig 
zijn. Opleiding is de volgende 
stap. Voor een belangrijk deel 
zal ook die door de afdelingen 
zelf moeten gebeuren - even
tueel samen met een ervaren 
buur-afdeling. Daarnaast organi
seren we landelijk de cursus Lo
kale Politiek, die speciaal ont
wikkeld is voor aspirant-raads
kandidaten. De eerste serie van 
vijf cursusdagen loopt op dit 
moment, de tweede start in ja
nuari. Wat mij opvalt, is dat het 
aantal aanmeldingen nog vrij ge
ring is. De lopende serie geven 
we daarom in slechts drie plaat
sen. In totaal hebben 61 afdelin
gen nog geen of erg weinig men
sen aangemeld voor de huidige 
en de komende cursus. ' 

Maar dan kan toch ook nog wel? En 
er komt in september 2005 toch 
nog een serie? 
'Aanmelden kan zeker nog. 
Maar de cursus die in september 
2005 start, is alleen maar een 
noodvoorziening, die hopelijk 
niet eens nodig is. Op de Partij-
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raad van september 2005 valt 
het besluit in welke plaatsen we 
deelnemen aan de raadsverkie
zingen. En een belangrijk aspect 
waarop afdelingen daarbij be
oordeeld worden, is de mate 
waarin hun kandidaten de cur
sus gevolgd hebben. Het is 
dus écht nodig dat afdelingen 
nu de mensen opgeven voor de 
cursus van januari. Niet omdat 
dat zo nodig moet van het par
tijbestuur, maar omdat je het je 
kandidaten niet kunt aandoen 
om ze onvoorbereid de raad in 
de sturen.' 

Hoeveel cursisten raad je 
afdelingen aan op te geven? 
'Ik zou zeggen: ga uit van het 
dubbele van het aantal zetels dat 
je denkt te halen, waarbij je er
varen zittende raadsleden die 
doorgaan natuurlijk buiten be
schouwing kunt laten. Een aan
tal mensen zal tijdens de cursus 
beseffen dat het raadslidmaat
schap toch niets voor hen is, en 
bovendien: de ervaring leert dat 
het heel verstandig is om enkele 
goed-voorbereide reserves te 
hebben.' 

De cursus Lokale Politiek om
vat vijf zaterdagen waarin de as
pirant-kandidaten een helder 
beeld krijgen van wat het SP
raadslidmaatschap inhoudt. Aan 
bod komen zaken als de ideolo
gie van de SP, het verband tus
sen actie en fractie, de prakti
sche kanten van het raadswerk, 
de werking van het reglement 
van orde, selectie van onder
werpen, speerpunten van de SP, 
omgaan met de media en debat
teren. Tijdens de laatste bijeen
komst houden de cursisten een 
heuse raadsvergadering, waar
in alle aspecten van het raads
werk in de praktijk geoefend 
worden. De cursusplaatsen zijn 
nog niet bekend - verspreid 
over het land worden vijf loca
ties gekozen. • 
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Huurliberalisering bevordert stagnatie en armoede 

Minister Dekker begint on
geveer iedere toespraak en 
brief en ieder interview met de 
constatering dat de woning
markt op slot zit. Op zich niets 
tegen in te brengen. De vraag is 
alleen of dit met haar plannen 
op . te lossen is. 'Ik draai aan 
drie knoppen,' zegt de minister 
steeds, 'de knop van huurlibe
ralisering, die van de herstruc
turering en de knop van 
nieuwbouw.' Tijd om de 'knop' 
van huurliberalisering eens na
der te bekijken. 

Zoals de plannen er nu liggen, 
wordt in 2006 de WOZ-waarde 
bepalend voor de vraag welke 
woningen geliberaliseerd wor
den. Het puntensysteem op 
basis waarvan voorheen de 
huurprijs werd bepaald, ver
dwijnt. De rmmster heeft 
bedacht dat de liberalisatiegrens 
op 115.000 euro moet liggen. 
De huren van alle huizen met 
een WOZ-waarde boven dat 
bedrag, worden overgelaten aan 
de vrije markt. Dit betekent dat 
voor deze huizen de huurcon
tracten opengebroken kunnen 
worden, de huren mogen stijgen 
en de huurders geen beroep 
meer kunnen doen op de huur
commissie. Uitgezonderd hier
van zijn de mensen die huur
subsidie ontvangen. Op het 
moment dat zij verhuizen, zal 
het huis als het een WOZ-waar
de van minimaal 115.000 euro 
heeft, wel geliberaliseerd wor-
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Op 1 oktober lekte via RTL
Nieuws een conceptbrief 
van Volkshuisvestingsminis
ter Dekker uit, met een uit
werking van haar plannen 
voor verdere liberalisering 
van de huren. De SP vroeg 
een spoeddebat aan om 
de minister én de Kamer te 
vragen de plannen nog bij 
te sturen nu ze nog in voor
bereiding zijn. 

den. Ook houdt de minister 
'rekening' met wijken in Neder
land waar alle huizen boven die 
115.000 eurogrens komen. Daar 
kan zij besluiten tot een grens 
van 130.000 euro of in het geval 
van te weinig woningen tot een 
grens van 110.000. Daarnaast zal 
er een overgangsperiode komen 
van vier jaar. In die periode kun
nen huurders vast 'wennen' aan 
hun geliberaliseerde huis (of ver
huizen). Toch kunnen ook daar 
tijdens de vier jaar overgangs
periode de huren met wel 25 tot 
30 procent stijgen. 

Hoezo bevorderen 
van doorstroming? 

Bij het kijken naar de gevolgen 
springen de circa 500.000 huur
ders in het oog, die qua inkomen 
in aanmerking zouden komen 
voor huursubsidie, maar qua 
huurprijs (net) niet. Deze groep 
krijgt niet de (voorlopige) be-

scherming die huursubsidieont
vangers wel krijgen. Zij zullen 
dus te maken krijgen met exor
bitante huurverhogingen en als
nog een beroep moeten doen op 
huursubsidie. Met de bezuini
gingen op de huursubsidie die 
afgesproken zijn in het regeer
akkoord is het echter niet te 
verwachten dat de subsidiepot 
extra gevuld zal worden. De 
vraag is wat dat betekent voor 
álle mensen die huursubsidie 
krijgen. 

Dan is er de groep met een inko
men van 1 tot 1,5 keer modaal. 
Ongeveer 86 procent van de 
huurders in het deel van het 
woningbestand dat geliberali
seerd dreigt te worden, behoort 
tot deze groep. Deze mensen 
verdienen extra aandacht. De 
meeste beleidsmaatregelen die 
het kabinet neemt, treffen hen. 
Zij komen in de regel niet voor 
tegemoetkomingen in aanrner-
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king. Waar moeten zij hun huis 
nog van betalen? 

En waar was het deze minister 
ook alweer om te doen? De 
doorstroming moet bevorderd 
worden. Maar waarom en 
belangrijker nog: waarheen? 
Als je huursubsidie krijgt, kijk 
je wel uit. Zolang je in je huis 
blijft zitten, ben je vooralsnog 
uitgezonderd van de liberalise
ring. Als je wel getroffen 
wordt, tel je je knopen en hoop 
je op betere tijden. Verhuizen 
levert immers nog meer onze
kerheid op. En dan nog: als je 
al wilt verhuizen, waar moet je 
naartoe? Als je je huis door 
de liberaliseringplannen niet 
meer kunt betalen is de kans 
groot dat je een huis aan de 
andere kant van de wijk, stad 
of het dorp ook niet meer kunt 
betalen. Daar zijn ze namelijk 
ook geliberaliseerd. Daarbij 
komt dat de afgelopen jaren en 
in de jaren die komen meer so
ciale huurwoningen gesloopt 
dan gebouwd zijn en worden. 

Het beleid zal er kortom voor 
zorgen dat de huren omhoog 
gaan, terwijl verhuizen geen 
optie is. De uitkomst van het 
spoeddebat is echter, dat 
minister en Kamermeerder
heid hier voorlopig niets tegen 
willen doen, maar wachten tot 
eind november, als de CPB
doorrekening van de plannen 
gereed is. • 



Iraakse delegatie in Nederland: 

Leren omgaan met democratiserings
proces in nieuw Irak 

In januari 2005 kiest de Iraakse bevolking voor het 
eerst, na decennia dictatuur en onderdrukking, in 
vrijheid een parlement - als Allah het wil, voegen 
veel Irakezen daar aan toe. Want weinig is zeker en 
veel is onzekerheid in het land van de Eufraat en 
Tigris. In oktober bezocht een Iraakse delegatie 
Nederland, ter voorbereiding op de onzekere tijden 
die komen gaan. 

De delegatie die op uitnodiging 
van de SP in Nederland was, 
sprak acht dagen lang over 
democratie, verkiezingen en 
partijvorming. Ze kreeg advies 
op tal van gebieden, met daar
aan steeds gekoppeld de vast
stelling dat uiteindelijk de 
Irakezen zelf moeten uitvinden 
welke wegen voor hen het best 
begaanbaar zijn tijdens de tran
sitie van dictatuur en daarna 
bezetting naar een genorma
liseerd en gedemocratiseerd 
land. Naast een gesprek met 
partijvoorzitter Jan Marijnissen 
en partijsecretaris Paulus Jan
sen, werden er bezoeken 
gebracht aan Tweede en Eerste 
Kamer. Verder werd er inten
sief overlegd met vakbonden, 
vrouwenbeweging en maat
schappelijke organisaties, we
tenschappers en jongerenorga
nisaties en met all erlei mensen 
met kennis en kunde over de 
verschillende wegen van dicta
tuur naar democratie. En 
natuurlijk waren er gedurende 
de week verschillende ontmoe
tingen met vertegenwoordigers 
van de grote groep Iraakse en 

Koerdische inwoners van 
Nederland. 
Tijdens een bezoek aan het 
hoofdkantoor van de SP lichtten 
penningmeester Marga van 
Broekhoven en scholingssecre
taris Rosita van Gijlswijk de 
ontwikkeling van de SP in de 
achterliggende tien jaren toe. 
De delegatie kreeg op haar ver
zoek praktische informatie over 
het voeren van verkiezingscam
pagnes, het ontwikkelen van 
internetsites en de procedures 
rondom verkiezingen in Neder
land. In Nijmegen en Rotterdam 
maakte de delegatie kennis met 
vertegenwoordigers van de 
lokale democratie. De Iraakse 
delegatie was ook te gast bij de 
uitreiking van de Rooie-Reus
prijs in de Rode Hoed in Amster
dam. Daar kreeg het vijftal, tot 
haar grote verbazing, een specia
le nominatie met bijbehorend 
beeldje, als blijk van verbonden
heid en internationale solidari
teit. Delegatieleider Mohammed 
Jassim Mohammed, lid van het 
bestuur van de Iraakse Commu
nistische Partij en hoofdredac
teur van de partijkrant, sprak zijn 

grote erkentelijkheid uit voor de 
uitnodiging van de SP om in 
Nederland kennis te komen op
doen ter voorbereiding op de 
komende verkiezingen en de 
periode daarna. 

Van hun kant vertelden de dele
gatieleden aan hun Nederlandse 
gesprekspartners dat de situatie 
in Irak weliswaar ernstig maar 
niet hopeloos is. Het beteugelen 
van de vele vormen van geweld 
en het beëindigen van de Ameri
kaanse bezetting zouden priori
teiten moeten zijn volgens de 
delegatieleider. Maar er spelen 
op de achtergrond veel binnen
landse en zeker ook buitenland
se belangen mee, die rust, orde 
en wederopbouw belemmeren. 
Het is naar zijn mening zaak dat 
het interim-parlement en de in
terim-regering zichtbaar dingen 
bereiken op het terrein van de 
norma-lisering van het dagelijks 
leven, om meer Irakezen ver
trouwen in de toekomst te 
geven. Hij verwacht dat secu lie
re en vooruitstrevende partijen, 
mits er een goede en eerlijke 
campagne gevoerd kan worden, 
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een redelijk aandeel van de 
stemmen kunnen halen in 
januari en daardoor binnen en 
buiten het nieuwe parlement 
een rol van betekenis zullen 
kunnen spelen bij de 
wederopbouw van het geteis
terde land. Maar dat het uiterst 
moeilijke maanden zullen wor
den staat voor hem vast. Na 
decennia dictatuur stamp je niet 
zo maar even een democratie uit 
de grond, zeker niet als je op de 
op een na grootste olievoorraad 
van de wereld zit. 

Tijdens het werkbezoek aan 
Nederland werden ook concrete 
afspraken gemaakt over verdere 
samenwerking tussen Neder
landse en Iraakse organisaties in 

het kader van democratie en 
wederopbouw. Eerste Kamerlid 
Tiny Kox en partijbestuurder 
Hans van Heijningen, die eerder 
dit jaar op werkbezoek in Irak 
gingen, begeleidden de delega
tie tijdens het bezoek aan 
Nederland. Naar hun mening 
was het een in alle opzichten 
geslaagd initiatief, dat dankzij 
de bereidwillige medewerking 
van een groot aantal mensen tot 
stand kon komen . Kox: 'De 
belangstelling in Nederland voor 
Irak is groot. Veel mensen wil
len graag op hun manier een 
handje helpen aan de wederop
bouw. Het is zaak om die goede 
wil in concrete daden om te 
zetten. Dit werkbezoek is één 
van de voorbeelden hoe dat 
kan.' Een speciaal woord van 
dank hebben alle betrokkenen 
voor Faisal Nasser, voorzitter 
van het Iraaks Platform in 
Nederland, die dedelegatie een 
week lang terzijde stond en 
vele contacten voor de groep 
wist te leggen. • 
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fractie in 
In de raad sinds: 1998 
Aantal zetels: 2 

•Niet alles oppikken omwille 
van de herkenbaarheid'· 

Wij waren voor samenwerking, niet voor samenvoeging. 
'Nu de Haagse politiek anders besloten heeft, laat de SP de kans 
niet voorbij gaan om ook in de nieuwe gemeente haar stem te 
laten horen,' schrijft de SP van Deventer op haar website. 
De afdeling kampte met diverse wisselingen van de wacht, maar 
stelde voor de herindelingsverkiezingen op 17 november tijdig 
orde op zaken. Aan het woord is .fractievoorzitter en lijsttrekker 
Marisca van Ommen. 

Jullie raadsfractie onderging sinds de raadsverkie
zingen van 2002 de nodige persoonswisselingen. 
Jijzelf kwam er bijvoorbeeld pas driekwart jaar 
geleden bij. In hoeverre beïnvloedt dat het functio
neren van fractie en afdeling? 
'Zoiets heeft natu urlijk altijd invloed. Je merkte soms toch, dat er 
hier en daar een stukje kennis wegviel nadat een raadslid was op
gestapt. Ik moet er wel bij zeggen, dat de wisselingen niet het gevolg 
waren van ruzie of onen igheid, maar dat het steeds om gezondheids
redenen ging. De oude raadsleden hielden zich altijd zoveel moge
lijk beschikbaar voor advies en dergelijke, dus dat scheelt. Om 
ervoor te zorgen dat die wisselingen niet verlammend zouden gaan 
werken, stonden we er nooit al te lang bij stil. ' 

Welke thema's uit het raadswerk gebruiken jullie 
nu in de verkiezingscampagne? 
'In Deventer speelt natuurl ijk al heel lang de kwestie rondom voet
balclub Go Ahead Eagles. We hebben ons in de raad altijd heel 
kritisch opgesteld met betrekking tot de torenhoge bedragen die 
deze club steeds krijgt en nu is het een speerpunt in onze campagne. 
Ook richten we ons tegen de zogenaamde Bareel- een zeer omstre
den luxe winkelcentrum met nota bene een woonwinkel van Jan des 
Bouvrie. Andere punten in de campagne zijn woningsloop en een 
industrieterrein in een natuurgebied.' 

Kun je nu al zeggen of dat de juiste keuzes zijn 
geweest voor jullie campagne? 
'Ja. Alhoewel de échte proef natuurlijk pas op 17 november is, merk 
ik dat onze thema's erg goed worden opgepikt. Deze onderwerpen 

léven gewoon in Deventer. Overigens hebben we er in de raad 
bewust voor gekozen om het aantal thema's waarmee we ons profi
leren vrij beperkt te houden en niet alles op te willen pikken. Dit 
omwille van de herkenbaarheid als partij. Met dat doel hebben we 
die thema's dan ook doorgetrokken naar onze campagne.' 

Toch is steun aan voetbalclubs altijd een gevoelig 
thema. Een stoeptegel door de voorruit van politici 
behoort tot de mogelijkheden ... 
'Klopt. Maar in Deventer is de meerderheid het met ons eens hier
over. Ik las op een site van Go Ahead supporters, dat zelfs zij kritisch 
zijn. Iedereen ziet dat het dak van clubhuis van de amateur-voetbal
lers op instorten staat en dat de wijkaanpak langzaam maar zeker 
wordt wegbezuinigd.' 

Zijn er ook dingen die niet helemaal volgens 
planning verlopen in de campagne? 
'Wat tegenvalt, is het activeren van grotere groepen mensen. We 
hebben weliswaar een goede, enthousiaste en zeer actieve kern
groep, maar het is moeilijk gebleken om de zogenaamde stille leden 
actief bij de campagne te betrekken.' 

Kun je een dieptepunt noemen uit jullie raadswerk 
tot nu toe? 
'Waar ik van baal, is dat we als gevolg van de wisselingen in de 
fractie sommige commissies niet konden bezetten. Puur tijdgebrek. 
Tijdens raadsvergaderingen dacht ik dan soms: Met dit of dat onder
werp hadden we meer kunnen doen. Dus we lieten noodgedwongen 
hier en daar wel eens punten liggen.' 
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Tomaat 2004 
In 2000 is besloten vijf keer 
een landelijk SP-cultuurfestival 
te organiseren. Die vijf festi
vals zijn gehouden, en de vraag 
is hoe nu verder? 
Tomaat 2004 heeft 1500 à 1600 
bezoekers getrokken. Het idee 
dat een festival in Amsterdam 
een aanzienlijk aantal bezoe
kers van buiten de SP trekt, is 
niet juist gebleken. 

In 2000 zijn we gestart met 
cultuurfestivals om drie doelen 
te bereiken: 
- mensen te verassen en met 

allerlei vormen van cultuur 
in aanraking te brengen 

- te laten zien dat we als SP 
echt wat met cultuur hebben 

- de banden met mensen uit de 
cultuursector aan te halen. 

De conclusie is, dat de doelen 
bereikt zijn, maar de vraag is of 
we met Tomaat de juiste 
formule hebben , afgezet tegen 

• • 

alle energie en middelen die 
erin gestoken worden. 
Besloten wordt dat het partij
bestuur nog verder praat over 
de wijze waarop we duidelijk 
blijven maken dat de SP heel 
wat heeft met cultuur. Voor 
2005 zien we af van een lan
delijk festival Tomaat, en 
zoeken we in plaats daarvan 
naar nieuwe vormen, bijvoor
beeld regionale kleinschali
gere fes ti vals. 

Solidair 
De taken van Solidair worden 
als volgt omschreven: 
- (een kaartenbak met) namen 

van mensen aan wie we wat 
kunnen hebben, zowel van 
bondsleden als per sector. 

- doen van onderzoeken die 
leiden tot standpunten 

- fungeren als spreekbuis van 
de SP richting de werken
den 

- werken als aanjager binnen 
de vakbeweging. 

Het voorstel om een permanente 'zomerschoor te 
starten wordt aangenomen. Als naam daarvoor gaan 
we SP-universiteit gebruiken. 

De stand van zaken in de voorbereidingen voor de 
demonstratie van 2 oktober wordt besproken. 
Benadrukt wordt dat we het protest na 2 oktober 
moeten voortzetten. De SP moet in ieder geval 
aanwezig zijn op alle plaatselijke manifestaties. 

Ledenwerving/ 
imagocampagne 
In het najaar organiseren we 
een ledenwerfactie. Bij de 
komende Tribune zit al een 
kaart om iemand anders lid te 
maken; de imagocampagne 
waaraan gewerkt wordt, zal al 
in november starten en ook een 
element van ledenwerving 
bevatten, en ook het geschenk 
bij de Tribune van december 
zal in het teken staan van 
ledenwerving. 

Regioconferenties 

Zaterdag 13 november 

Fractie Europees 
Parlement 
Over het SP-werk in het 
Europees Parlement wordt 
geconcludeerd dat de fractie 
in de nieuwe zittingsperiode 
zichtbaarder moet zijn in de 
Nederlandse media. De discus
sie over hoe dat gerealiseerd 
kan worden, wordt in de 
volgende vergadering voort
gezet. 

Noord-Brabant, Aristo, Eindhoven. 
Noord-Holland, Montessorie College, Amsterdam 

Zaterdag 20 november 
Limburg, Theater Oranjerie, Roermond. 
Friesland, Groningen en Drenthe, De Lawei, Drachten. 

Zondag 21 november 
Zuid-Holland en Zeeland, groothandelsgebouw Engels, Rotterdam 

Zaterdag 27 november 
Utrecht en Flevoland, Hogeschool Domstad, Utrecht. 
Gelderland en Overijssel, Orpheus, Apeldoorn. 

Het discussiethema op de regioconferenties is 'De SP en de 
noodzaak van een alternatief voor het neoliberalisme'. 
Op alle conferenties zal het thema ingeleid worden door een 
Kamerlid. Het programma van de conferenties omvat verder 
de bespreking van de verslagen van de Statenfractie en de 
regiovoorzitter. 

De afdelingsvoorzitters hebben een overzicht ontvangen van 
het maximaal aantal afgevaardigden per afdeling. Opgave van 
afgevaardigden gaat ook via de afdelingsvoorzitters. 

Alle regioconferenties beginnen om 11.00 uur. 
Vanaf 10.30 zijn de deelnemers welkom voor een kop koffie. 
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Europees Sociaal Forum 
15, 16 en 17 oktober 

Nederlands Sociaal Forum 2004 - 26, 27 en 28 november 
Het eerste Nederlands Sociaal 
Forum komt eraan: dé ontmoe
tingsplek voor iedereen die zich 
wil inzetten voor een andere we
reld. Onder het motto Een ande-

16 

re wereld is mogelijk, zonder 
afbraak, oorlog en racisme. 
Een ander Nederland, nu! is er 
van vrijdagavond tot zondag
middag een programma boor-

devol discussie, toneel, muziek, 
workshops en actie. 

Het Nederlands Sociaal Forum is een samenwerkingsverband 

tussen tientallen Nederlandse maatschappelijke organisaties 

(zonder politieke partijen) en vindt plaats op 26, 27 en 

28 november in de Beurs van Berlage in Amsterdam. In de 

coördinatiegroep van het NSF zitten onder andere Sylvia Borren 

van de NOVIB, Vera Daim van Milieudefensie en Tuur Elzinga 

van Keer het Tij. 

Actuele informatie is te vinden op www.sociaalforum.nl. 

Het secretariaat van het NSF is te bereiken op (020) 550 73 62. 
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Nog eens vier jaar BUSH ! 
"GOO BlESS AMERICA" 
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Paulus Jansen 
~1·_,_._., · 
• .... -· 
\'~ 

Democratie en 
bureaucratie 

Gisteren hebben we voor de eerste keer bij elkaar 
gezeten met de Congrescommissie. (Pak nu voor 

je verder leest je nieuwe agenda en noteer: zater

dag 28 mei 2005.) Het hoofdthema wordt 'De SP 
en de wereld'. Die vlag dekt een heel brede la

ding waarin je onder meer aantreft: de Europese 

Unie, de globalisering, internationale rechtsorde 

en internationale solidariteit. 

Een mooie gelegenheid om de groeiende interes

se onder onze leden voor dit onderwerp om te 

zetten in actief meedenken over onze buitenland

se politiek. 

De eongrescommissie wil, op grond van de erva

ringen van vorige congressen, het mes zetten in 

de congresbureaucratie en tegelijk de ruimte 

vergroten voor een florerende partijdemocratie. 

Door de eerste versie van de congresstukken 

vroeg te publiceren (medio februari) is er vol

doende ruimte om goede ideeën vanuit de afde

lingen direct over te nemen in de definitieve 

versie. Dat scheelt waarschijnlijk een boel 

wijzigingsvoorstellen. Dat aantal kan waarschijn

lijk nog verder omlaag doordat we op SPNet 

ruimte gaan bieden om amendementen te publi

ceren en te becommentariëren. Zo kunnen afde
lingen en individuele leden proberen om steun te 

mobiliseren. Ze kunnen natuurlijk ook conclude

ren dat ze hun amendement intrekken voor een 

beter of samenvoegen met een vergelijkbaar 

voorstel. 

Het februarinummer van Spanning zal geheel in 

het teken staan van het thema 'De SP en de 

wereld', met een aantal achtergrondartikelen bij 

het congresstuk. 

Natuurlijk zullen er ook de gebruikelijke onder

werpen aan de orde komen, zoals de staat van de 

partij, de uitvoering van besluiten van het vorige 

congres en de verkiezing van een nieuw bestuur. 

Ook hierbij zullen we zoeken naar vormen die 

recht doen aan een zuiver debat en besluitvor

ming met een minimum aan ballast. De partijraad 

kan daarover snel een voorstel tegemoet zien, 

waarmee iedereen weet welke spelregels we 

gaan hanteren. 

Paulus lansen, algemeen secretaris 

Kamerleden en andere SP'ersschrijven regelmatig interes
sante opinie- artikelen in dag- en vakbladen. Spanning geeft 
in elke uitgave een overzicht van de recente opinies. 
De artikelen zelf kun je vinden op Internet: (http:// 
www.sp.nl/tegenst/theorie/opinies). Je kunt ze ook telefo
nisch bestellen bij de receptie van het landelijk secretariaat 
(010) 243 55 55. Noem dan wel het codenummer van het 
artikel dat je wilt hebben. 

Scholing 
Cursus Start de Hulpdienst 
30 november, Utrecht 

Cursus Masterclass Live! 
4 december, Rotterdam 

Cursus Lokale Politiek 
4 december, Rotterdam-Zwolle

Eindhoven 

Cursus Lokaal Actief 
11 december, Utrecht 

Masterclass Live! 
11 december, Rotterdam 

Tomatenvakschool 
11 december, Utrecht 

Partijraad 
18 december, Amersfoort 

Congres 
28 mei 2005, Utrecht 

Spanning 
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voor actieve SP-leden. De afdelingen van de SP 
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3032 SC Rotterdam. 
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Benoeming EU-commissarissen aanfluiting 
Harry van Bommel in het Utrechts Nieuwsblad van 
27 oktober 
De gang van zaken rond de benoeming van de 
leden van de Europese Commissie maakt nog eens 
duidelijk dat er een onmiddellijk einde moet 
komen aan het schandalige systeem waarbij 
regeringspartijen voor internationale functies 
uitsluitend politieke vrienden naar ~~~~~~~~ 
voren schuiven. WIJ!i!fM 

Conservatief cultuurpessimisme in Nederland 
Ronald van Raak in Liberaal Reveil van oktober 
Een reactie op Tijd van onbehagen. Filosofische 
essays over een cultuur op drift, van 
cultuurfilosoof Ad Verbrugge. '''"*" 
Non-keuze VS toont zegening kiesstelsel hier 
Harry van Bommel in De Volkskrant van 2 november 
Een nadere beschouwing van de standpunten 
van beide presidentskandidaten laat zien dat er 
voor de Amerikanen weinig valt te 
kiezen. 

Archeologische markt moet wetenschap omarmen 
Ronald van Raak en Fenna Vergeer in het 
Financieele Dagblad van 3 november 
De vrije markt voor opgravingen bedreigt het weten
schappelijke karakter van de archeologie. Onafhan
kelijke fondsen en wetenschappelijke 
toetsing kunnen de archeologie redden. 

Ook volledige integratie Antillen moet optie zijn 
Harry van Bommel en Jan Wijenberg in de 
Antilliaanse krant Amigoe van 6 november 
Waarom zou niet worden gekozen voor een 
volledige integratie van de Antillen in Nederland en 
voor volwaardig Nederlanderschap van 
de Antillianen? 

Over Theo, vrijheid van meningsuiting en extremisme 
Lezing van Jan Marijnissen 7 november 

WrB!!!fi!l 
Apeldoorn --···-· 

Conservatieven, meer analyse graag! 
Ronald van Raak in De Volkskrant van 12 november 
Het populisme van de conservatieven kan de 
samenleving ernstig ontwrichten. Van Raak bepleit 
een humanistische blik in plaats van 
culturele strijd en onderbuikgevoelens. 'PI"'" 
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De Amsterdamse linkse poli
tieke jongerenorganisaties JS, 
DWARS en ROOD organiseer
den op 11 november een dis
cussie over de vrijheid van 
meningsuiting, als vervolg op 
een eerder debat over hetzelfde 
onderwerp waarin Theo van 
Gogh een belangrijke bijdrage 
had. 
Ook zette de afdeling Amster
dam snel haar afschuw over de 
gebeurtenissen op papier in een 
folder onder de kop Oorlog ? 
Onzin! Gemeenteraadsfractie
voorzitter Rernine Alberts geeft 
daarin haar kijk op de situatie 

• 

'Kom je aan mijn buren, 
dan kom je aan mij!' 
De moord op Theo van Gogh en de aanslagen op moskeën en 
scholen die daarop volgden, hebben voor veel opschudding 
gezorgd. In tal van plaatsen werden initiatieven genomen om 
duidelijk te maken dat dit een weg is naar een samenleving die 
we absoluut niet w illen. Ook SP-afdelingen lieten zich daarbij 
niet onbetuigd. Enkele voorbeelden. 

weer en roept de Lezers nadruk
kelijk op met haar in discussie 
te gaan. Dat laatste gebeurt 
indringend op de website van 
de afdeling. 
Op initiatief van de SP vond op 
11 november in Oss een mani
festatie plaats onder het motto: 
Voor het vrije woord, tegen 
geweld. Zo'n driehonderd Os
senaren gaven gehoor aan de 
oproep om hun afkeer te laten 
blijken van de gebeurtenissen 
in de voorafgaande dagen. 
In Rotterdam is de SP de 
campagne Kom je aan mijn 
buren, dan kom je aan mij! 

gestart, waarin mensen ge
vraagd worden een manifest 
onder die titel te ondertekenen. 
En citaat eruit: 

Protesten uit de hoge hoed getoverd 

'We zouden het willen uit
schreeuwen: We laten ons niet 
tegen elkaar uitspelen door 
fanatici van welke kant dan 
ook. We willen geen oorlog of 
verdeeldheid, maar solidariteit! 
We willen een stadsbestuur en 
een regering die ons steunen 
om zo'n solidaire stad op te 
bouwen. Tegen iedereen die 
met z' n poten aan onze buren, 
scholen, moskeeën, kerken of 
àan onze filmmakers en demo
cratische rechten zit, zeggen 
we: kappen daarmee. Wij zul
len er alles aan doen om de 
solidariteit te redden!' Samen met burgemeester De 

Geus toverde de Waalwijkse 
SP op 4 november letter-

en het succes bleef niet uit: bij 
de behandeling in de gemeente
raad zijn de plannen fors aan
gepast en de bezuinigingen 
sterk teruggedrongen. 
Info: Nathalie de Rooij: 
(0416) 337155. 

Het manifest is inmiddels al 
ondertekend door vertegen
woordigers van de meest uit
eenlopende organisaties en 
natuurlijk ook door veel gewo
ne Rotterdammers. Op 18 no
vember organiseerde de afde
ling er ook een debat over. 
Meer info: zie de websites van 
de genoemde afdelingen. 

Puzzel trekt 

lijk 325 meter ondertekende 
protestkaarten uit een héél hoge 
hoed. Inzet van de actie waren 
de drastische bezuinigingen op 
de cultuursector die de ge
meente wilde doorvoeren. 
Bibliotheek, buurthuizen, Kun
stencentrum en museum: alle
maal zouden ze fors gekort 
worden op hun subsidie. Met 
een verwijzing naar het jubi
leum dat de gemeente vorig 
jaar vierde, reageerde de SP op 
dat plan met een actie onder het 
motto: Na 700 jaar stort onze 
cultuur in elkaar. De steun
betuigingen stroomden binnen 

Een puzzel in de jaarkrant van de afdeling Gronin
gen leverde meer dan tweehonderd (goede) inzen
dingen op. Conclusie van de afdeling: 'Zo'n krant 
wordt in ieder geval niet meteen weggegooid, 
maar wel degelijk goed bekeken. Nou maar hopen 
dat de aandacht verder reikt dan de puzzel.' 
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'Wij hebben hier 
niets meer te zoeken' 
Fractie Horst aan de Maas stapt op uit raadsdebat 
Aanleiding voor de opzienbare 
stap was de weigering van bur
gemeester Frissen om in te gaan 
op indringende vragen van de 
SP-fractie over de mogelijke 
organisatie van de Floriade in 
Noord-Limburg (volgens tegen
standers een duur en risicovol 
prestigeproject.) Frissen deelde 
mee dat hij toch niet tot over
eenstemming zou komen met de 
SP en vond het daarom niet no
dig de vragen te beantwoorden. 
De fractie liet daarop weten: 
'Normaal gesproken moet je 
niet weglopen voor discussie. 
Nu u dat wél wenst te doen, vra
gen wij ons af wat wij hier nog 
te zoeken hebben. Reden om -
voor deze ene keer - te stoppen 
met deelname aan de Algemene 
Beschouwingen. In de hoop dat 
u dit- wat ons betreft ultieme -
signaal op zult pakken en bij 
volgende gelegenheden daar re
kening mee houdt. ' 
We praten na met fractievoor
zitter Paul Geurts. Opstappen, 
dat doe je toch niet? 'Niet 
gauw nee. Je moet het debat 
niet uit de weg gaan, en je moet 
ook beseffen dat je zoiets maar 
één keer kunt doen, en dan 
nooit weer. Er moet dus wel 
iets héél bijzonders aan de hand 
zijn , wil je zo'n stap zetten. 
Volgens ons was dat hier het 
geval. We stelden heel normale 
vragen met verzoeken om in
formatie. Dat werd botweg ge
weigerd. Daar komt bij dat we 
al eerder als raad problemen 
gehad hebben met de burge
meester. Als fractievoorzitters 
hebben we toen afgesproken 
dat we in de toekomst voor el-
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Weglopen uit een debat? Dat doe je niet!, is 
een regel die zó op een SP-cursus gegeven 
zou kunnen worden. Toch besloot de ervaren 
raadsfractie van de SP in Horst aan de Maas 
tijdens de begrotingsdebatten dat verder 
vergaderen zinloos was, en stapte ze op. 

kaar in de bres zouden sprin
gen. Dat gebeurde ook niet. Wij 
wilden toen een heel duidelijk 
signaal afgeven en zijn opge
stapt. ' 
Hoe is dat opgepikt? 'In de 
krant is het feitelijk verwoord, 
maar wel met een ondertoon 
van de SP is tegen de Florida, 
dus discussie is overbodig. Ter
wijl het ons niet om die discus
sie ging, maar om belangrijke 
informatie. Verder heeft de 
PvdA een open brief in een huis-

aan-huisblad geplaatst waarin 
ze ons aanvalt. Mooi, dat geeft 
ons de gelegenheid daarop te 
reageren. En de mailtjes die ik 
kreeg over de kwestie, zijn posi
tief.' 
Inmiddels heeft de fractie de 
vragen schriftelijk herhaald, 
met een beroep op de Wet Open
baarheid van Bestuur. Met de 
burgemeester is nog niet ge
praat. 
Info: Paul Geurts: 
(077) 398 57 62. 

'Gemeenteraad kan broekriem 
ook zelf aanhalen' 

De Nijmeegse SP-fractie heeft onderzocht 
wat er aan besparingen mogelijk is op de 
gemeenteraad en kwam tot de conclusie dat 
daar jaarlijks bijna 400.000 euro te halen valt. 

SP-fractiemedewerker Bert Peterse voerde het 
onderzoek uit: 'Wij vinden dat de raad in tijden 
van bezuinigingen ook naar zichzelf moet kijken. 
En dat kan echt wat opleveren. ' Maatregelen die 
hout snijden, zitten vooral in de sfeer van verla
ging van de (onkosten)vergoedingen voor raads
leden, commissieleden en wethouders. 
De bevindingen van Peterse zijn verwerkt in een 
rapport waarin ook gekeken is naar de situatie in 
een aantal vergelijkbare gemeenten. Het rapport 
'Een gemeente besturen, wat levert dat nou op' is 
te vinden op www.nijmegen.sp.nl. 
Meer info: Bert Peterse: (024) 356 32 51 . 
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Niet nóg een 
biebfiliaal 
sluiten! 
Drie Eindhovense 
bibliotheekfilialen 
zijn de afgelopen 
jaren gesloten. De 
dreiging dat een 
vierde datzelfde lot 
zou treffen is on
langs afgewend na 
actie van de SP en 
de bibliotheek. 
Om aan een aantal eisen (on
der andere op arbogebied) te 
kunnen voldoen, moest de 
bibliotheek zich in de schul
den steken bij de gemeente. 
Die eiste volledige terugbeta
ling van het bedrag, plus ren
te. Daaraan zou de bieb maar 
op één manier kunnen vol
doen: door nog een filiaal te 
sluiten. Voor de Eindhovense 
SP en de bibliotheek was het 
toen: 'Tot hier en niet verder'. 
De bieb mobiliseerde haar 
leden en de scholen; de SP 
organiseerde een buurtactie 
waarbij vrijwel de hele wijk 
tekende, en kwam in de ge
meenteraad met het voorstel 
de schuld kwijt te schelden. 
Dat leverde een spannend 
debat op, waarin het college 
tot op het laatst vasthield aan 
de terugbetalingseis, maar 
uiteindelijk bakzeil moest 
halen. Met 22 tegen 20 stem
men won het SP-voorstel. 
Waarna de partij het goede 
nieuws en een verslag van het 
debat uiteraard met een fol
der in de wijk bekend maakte. 



• • 

'Uit strijd tegen extremisme kan 
krachtiger eenheid voortvloeien' 

Onze mening heeft alles te 
maken met ons geweten. Is het 
niet zo dat onze mening over 
iets altijd gevormd wordt door 
de feiten in combinatie met ons 
geweten? De interpretatie van 
de feiten is mede afhankelijk 
van onze positie ten opzichte 
van de feiten. Ons geweten 
vormt zich in onze dagelijkse 
strijd om het bestaan en door 
dat wat ons verteld I geleerd 
wordt. En, het geweten is vrij . 
Niemand anders dan wijzelf 
zijn baas over ons geweten en 
onze gedachten. 
En, de kern van het democrati
sche proces is dat we op elk 
moment en op elke plaats kond 
mogen doen van wat er zich 
binnen ons aan gedachten en 
meningen ontwikkelt. Zodat bij 
onze gezamenlijke zoektocht 
naar de waarheid niemand 
ongewild overgeslagen wordt. 

Zo goed als democratie niet 
kan zonder het vrije woord, 
veronderstelt het ook de afwe
zigheid van angst en taboes. 
Angst is altijd een slechte raad
gever en taboes maken dat we 
niet vrijelijk kunnen spreken 
omdat dan immers de vooroor
delen spreken. Grenzen aan de 
vrijheid van spreken worden 
gesteld door het strafrecht, én 
door het vrije woord van de 
ander. 

Het is een misvatting te denken 
dat we ons land veiliger kunnen 

Op 11 november debatteerde de Tweede Kamer over de 
moord op Theo van Gogh. Jan Marijnissen gebruikte zijn 
bijdrage niet voor een politiek spel over de positie van 
minister Remkes van Binnenlandse Zaken, maar gaf (onder 
andere) een beschouwing over de achtergronden ván, en 
de instrumenten tégen extremisme. Hieronder delen van 
zijn betoog. De complete tekst vind je op www.sp.nl. 

maken met alleen meer politie 
en meer AIVD. Nederland 
wordt pas veiliger als wij asoci
aal gedrag en niet-rationeel 
handelen terug kunnen drin
gen. In het onderwijs zouden 
we veel goeds kunnen verrich
ten. Maar kinderen worden 
onvoldoende onderwezen in 
onze geschiedenis, onvoldoen
de in de totstandkoming van 
onze waarden en de rechten 
van de mens, onvoldoende in 
levensbeschouwing en wereld
beschouwing. 
Maar niet alleen het onderwijs 
is hier van belang. We zullen 
ons ideologische erfgoed -
ons besef van beschaving -
vooral elkaar moeten bijbren
gen. Dat stelt de grenzen aan 
de vrije meningsuiting, maar 
het voorkomt vooral doorge
slagen fanatisme, maniakkaal 
gedrag, en helpt ons niet te 
zwichten voor de verleiding 
van het simplisme van de 
ongenuanceerde overzichte
lijkheid. 

Levend in een democratie zijn 
'de vrijheden' van essentieel 
belang. Maar vrijheden bren
gen in een volwassen democra-

tie ook verantwoordelijkheden 
met zich mee. Geen vrijheid 
zonder verantwoordelijkheid 
dus. Verantwoordelijkheid 
veronderstelt ook het afleggen 
van verantwoording. Wel, dat 
lijkt in onze samenleving 
steeds minder voor te komen: 
het afleggen van verantwoor
ding. U zult zich misschien 
afvragen: 'Aan wie dan?' Wel, 
aan iedereen die erom vraagt. 
Is dat niet ook de essentie van 
opvoeding en opleiding? Is dat 
niet de enige, effectieve manier 
waarop we in staat zijn geza
menlijk te bouwen aan een 
gezamenlijk referentiekader? 

Emotie die niet eerst gaat door 
het filter van de ratio is levens
gevaarlijk. Iedereen heeft de 
vrijheid van het geweten, ieder
een mag geloven wat hij wil, 
maar in de openbare ruimte 
hebben we een referentiekader 
nodig. De belangrijkste ele
menten zijn: de ratio, het alge
meen belang en het besef dat 
elk individu van ultieme waar
de is. 

In de strijd tegen het extremis
me dat de democratie wil uit-
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hollen en vernietigen kan het 
kabinet het niet alleen. Iedereen 
in dit land heeft een verant
woordelijkheid. De cultuur van 
wegkijken moeten we achter 
ons laten. Want, die cultuur 
staat haaks op de nu zo nood
zakelijke waakzaamheid en 
weerbaarheid. 
Zonder die twee elementen 
kunnen we de strijd tegen het 
extremisme - van welke kant 
ook - nooit winnen. 

Misschien zijn we wel te non
chalant geweest, te naïef als 
het gaat om onze erfenis ach
ter de dijken, hebben te veel 
mensen gedacht dat alles van
zelfsprekend was geworden. 
Laten we dan voor eens en 
voor altijd ontwaken zijn uit 
die droom. 
Onze beschaving en onze vrij
heden zijn het resultaat van 
strijd, laten we dat nooit verge
ten. Zonder strijd geen vooruit
gang. Wanneer we nu de strijd 
aanbinden met gedachten die 
waarlijk een Fremdkörper 
genoemd moeten worden in 
onze samenleving, kan daar een 
nieuwe, krachtiger eenheid uit 
voortvloeien. 

5 



Op 9 november kreeg minister De Geus uit handen van Kartika 

Liotard, Erik Meijer en Francis Würtz (voorzitter Europese 

Verenigd-Linksfractie) een manifest tegen de Dienstenrichtlijn 

aangeboden dat ook ondertekend is door FNV-Bondgenoten. 

Waar gaat die Dienstenrichtlijn eigenlijk over, en wat is er mis 

mee? Een antwoord van Johan van den Hout. 

Diensten in de hele Europese 
Unie moeten worden geliberali
seerd, geprivatiseerd of gedere
guleerd. Dat is de kern van de 
Dienstenrichtlijn die is voorge
steld door voormalig Eurocom
missaris Bolkestein. Het doel 
ervan is een vrijer verkeer van 
diensten binnen de EU mogelijk 
te maken, met name door het af
schaffen van 'onnodige' bureau
cratie. Tegenstanders van de 
Dienstenrichtlijn vrezen vooral 
voor een race naar het laagste 
punt waar het gaat om lonen, 
arbeidsvoorwaarden en kwali
teit van de dienstverlening. 

De Dienstenrichtlijn heeft be
trekking op alle economische 
diensten. In de inleiding laat Bol
kestein uitleggen wat dat bete
kent: 'Een zeer breed scala van 
activiteiten, zoals beheersadvie
zen, certificatie en testen, onder
houd, de reiniging en beveiliging 
van kantoren, reclamediensten, 
arbeidsbemiddeling, inclusief 
uitzendbureaus, handelsagenten 
(tussenpersonen), juridische of 
belastingadviezen, diensten in 
verband met onroerend goed, zo
als vastgoedmakelaars, diensten 
in verband met de bouw, archi-
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tecten, handel, de organisatie van 
beurzen, autoverhuur, beveili
gingsdiensten, toeristische dien
sten, inclusief reisbureaus en 
gidsen, audiovisuele diensten, 
sportcentra en pretparken, dien
sten in verband met recreatie, 
gezondheidszorg, thuiszorg, bij
voorbeeld bij ouderen.' 

Algemeen geformuleerd stelt de 
inleiding van de richtlijn: 'Een 
dienst is elke verrichting waar
mee een dienstverrichter aan het 
economisch leven deelneemt, 
ongeacht zijn rechtspositie, zijn 
doel en het betrokken gebied 
van zijn activiteiten.' De con
clusie is dus, dat 'dienstverle
ning' in de visie van de EU niet 
beperkt is tot het direct afnemen 
en betalen van een dienst- zoals 
bij de kapper, een monteur 
of koeriersdienst - maar dat 
eigenlijk zowat álles eronder 
valt, bijvoorbeeld ook onder
wijs en gezondheidszorg. 

Een aantal diensten is 
uitgezonderd ... En toch 

weer niet 

Een aantal zaken is uitgesloten 
van de richtlijn. Met name in de 

artikelen 17, 18 en 19 worden 
diensten of situaties beschre
ven die er nfet onder vallen. 
Het gaat daarbij om zaken die 
al via een ándere richtlijn zijn 
geregeld, zoals onder andere de 
energievoorziening, waterdis
tributie, postdiensten, afval
transport, privacy en sociale 
zekerheid. Maar op de uitzon
deringpositie van deze zaken 
zijn ook weer de nodige uitzon
deringen gemaakt. Dat maakt 
het geheel bijzonder ingewik
keld en ook heel moeilijk uit
voerbaar. En het opent de weg 
naar verregaande liberalisering 
van diensten die daar- in ieder 
geval in de visie van de SP -
niet geschikt voor zijn. 

Onderwijs is bijvoorbeeld zo'n 
terrein dat in de toelichting ge
noemd wordt als een activiteit 
die niet onder de werkingssfeer 
van de richtlijn valt. Maar: dat 
geldt alleen voor het deel van 
het onderwijs waarvoor nergens 
iets betaald hoeft te worden dat 
gerelateerd is aan de dienstver
lening zelf. In Nederland gaat 
dat op voor het basisonderwijs 
en een deel van het voortgezet 
onderwijs. Voor alles wat daar-
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boven zit, wordt door de afne
mer wel degelijk betaald (colle
gegelden, inschrijfgelden, eigen 
bijdrages). Daarmee voldoet dat 
deel van het onderwijs niet aan 
de criteria voor uitsluiting, en 
valt het dus wél onder de richt
lijn. 

Eenzelfde probleem is er op an
dere terreinen. Openbare orde 
bijvoorbeeld is uitgezonderd 
van de richtlijn. Maar hier zijn 
grijze gebieden rond zaken als 
particuliere beveiliging, parti
culiere opsporing (privé-detec
tives) en toezichthouders 
(stadswachten). Als deze acti
viteiten in Nederland mogen 
worden uitgevoerd door bedrij
ven en als daarvoor betaald 
wordt, staan ze met deze richt
lijn ook open voor buitenlandse 
dienstverleners. 
Ook vervoer van afval valt 
buiten de richtlijn. Maar ook 
hier schuilt het probleem in de 
details: de twee artikelen die 
de uitzondering regelen, gaan 
alleen over het transport van 
afval (en het toezicht daarop) 
tussen de lidstaten . Het afval
transport bfnnen de lidstaten 
en de uitvoer van afvalstoffen 



Duizenden havenarbeiders demonstreerden in september 2003 tegen de liberalisering van het haven
werk. Met succes: de omstreden port pakkage-voorstellen werden afgewezen. De nieuwe Diensten
richtlijn betekent dat de strijd nu opnieuw gevoerd moet worden. 

naar niet-lidstaten vallen daar 
niet onder. Een afvalboer uit 
Tsjechië mag in Nederland in
zamelen wat hij maar wil en 
dat per container naar Ghana 
sturen, al s de Tsjechische wet
geving dat toestaat. 

Ook voor gezondheidszorg is 
sprake van een uitzonderings
situatie. Maar ook hier is die 
verre van volledig: uitgezon
derd is alleen de intramurale 
zorg, de zorg waarvoor iemand 
opgenomen moet worden. De 
overige zorg valt wel onder de 
richtlijn. 

Een race naar de bodem 
waar het gaat om milieu
voorschriften en arbeids-

voorwaarden 

De belangrijkste angel m het 
voorstel voor de dienstenricht
lijn is zeker het land-van-oor
sprongbeginseL Dat betekent 
dat bedrijven uit andere EU
lidstaten in Nederland kunnen 
komen werken (en andersom 
natuurlijk), waarbij de loon- en 
arbeidsvoorwaarden gelden uit 
het land van oorsprong, en niet 
de wetten in het land waar 

de diensten worden geleverd. 
Dienstverleners zullen uitwij
ken naar landen met de minste 
belemmeringen op het gebied 
van milieu, de laagste kwali
teitseisen en meest gunstige 
arbeidsvoorwaarden. De race 
naar de bodem wordt op die 
manier ingezet. Zoals nu al de 
meeste schepen op de zeven 
zeeën onder Panamese vlag va
ren, zo zullen tal van dienstver
leners plotseling een kantoortje 
hebben in het putje van Europa. 
Bedrijven die daar niet aan 
meedoen, zullen de concurren
tieslag verliezen. Bedrijven 
voor wie zo'n virtuele verhui
zing onbegonnen werk is -
kleine zelfstandigen vooral -
zijn dan de dupe en zullen 
voordat ze ten onder gaan eerst 
nog om het hardst roepen om 
versoepeling van regelgeving 
zodat zij eerlijk kunnen concur
reren met bedrijven uit andere 
lidstaten. Bij minister Brink
horst, zo moeten we vrezen , 
vinden zij hiervoor een gewil
lig oor. 

Over de arbeidsvoorwaarden en 
-omstandigheden voor Europe
se bedrijven die hun personeel 

in een ander land laten werken 
verwijst de Dienstenrichtlijn 
uitvoerig naar de Detacherings
richtlijn uit 1997. Daarin staan 
echter alleen regelingen voor 
de veiligheid op het werk, va
kantie- en verlofdagen, gelijke 
behandeling en ontslagbescher
ming voor zwangere vrouwen. 
Voor alle andere arbeidsvoor
waarden geldt het land-van
oorsprongbeginseL En uit de 
evaluaties van de Europese fe
deratie van bouwbonden blijkt 
dat die magere Detacherings
richtlijn (bedoeld juist om uit
buiting tégen te gaan), in alle 
Janden op grote schaal wordt 
ontdoken en dat de lidstaten 
ook geen enkel middel hebben, 
of willen inzetten, om die richt
lijn te handhaven. 

Een opmerkelijk gevolg van de 
Dienstenrichtlijn is verder nog 
dat hij stiekem de weg open zet 
naar de liberalisering van het 
havenwerk, een plan dat vorig 
jaar na massale en heftige ac
ties werd verworpen. De richt
lijn maakt namelijk geen 
uitzondering voor havenwerk 
Ongeschoolde en onderbetaal
de bemanningsleden van sche-
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pen kunnen zo alsnog worden 
ingezet voor laad- en loswerk, 
met alle gevolgen van dien. 

Grote lokale gevolgen 
verdienen aandacht SP

afdelingen 

De strijd tegen de Dienstenricht
lijn is nog niet gestreden. Zowel 
in de lidstaten als in Brussel 
moet nog veel gedebatteerd wor
den over dit voorstel waarmee 
Bolkestein zijn politieke loop
baan afsloot. SP-afdelingen kun
nen daarin een eigen rol spelen. 
Deze nieuwste Europese liberali
sering vindt narnelijk veel van 
zijn beslag in de dagelijkse wer
kelijkheid van gemeenten. Hoe 
zit het straks met onze zeggen
schap over de vuilnis-ophaal
dienst? Wat hebben we nog te 
zeggen over de kwaliteit van 
badmeesters in het gemeentelijk 
zwembad? Hoe onderhandelt de 
wethouder straks met dienstver
leners van wie het dichtstbijzijn
de kantoor in Praag of TalJin 
staat? De komende tijd wordt het 
dan ook zaak de mogelijke loka
le gevolgen van de richtlijn goed 
in kaart te brengen en ook dáár 
het verzet te organiseren. • 
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Weerwoord op pleidooien voor meer marktwerking 

Concurrentie helpt de zor 
Met het manifest De Zorg is geen Markt heeft Ag nes Kant de discussie over 

wel of geen marktw erking in de zorg een stevige impuls gegeven. De vijftig 

prominenten die het manifest al voorafgaande aan de publicatie onder

schreven, werden binnen enkele weken gevolgd door duizenden andere 

ondertekenaars. Pleidooien vóór marktwerking in de zorg kwamen vervolgens 

ook los. En ze worden hier van een weerwoord voorzien door lneke Palm. 
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Marktwerking in de zorg bete
kent dat de overheid de regie 
overdraagt aan de (inmiddels 
commerciële) zorgverzekeraars 
die ervoor moeten zorgen dat 
iedereen goede zorg krijgt voor 
een lage prijs. Het sleutelwoord 
daarbij is concurrentie. Concur
rentie tussen zorgaanbieders en 
concurrentie tussen zorgverze
keraars. 
Om concurrentie op gang te 
brengen wordt de (ziekenhuis)
zorg omschreven in producten, 
waarvoor het systeem van 'dia
gnose behandel combinaties' 
(DBC) is ontwikkeld. In elke 
DBC wordt beschreven wat een 
patiënt met een bepaalde dia
gnose aan zorg krijgt en wat de 
totale kosten zijn (van zieken
huis en specialist). Elk product 
(DBC) krijgt dus een prijskaart
je. Doel daarvan is verzekeraars 
en ziekenhuizen vrij te laten 
onderhandelen over volume en 
prijs van DBC's. Ook individue
le huisartsen en apothekers moe
ten jaarlijks onderhandelen met 
de verschillende zorgverzeke
raars (dat zijn er tien tot twintig) 
om tot een contract te komen. De 
gedachte achter dit alles is het 
idee dat zorgaanbieders door de 
concurrentie die hierdoor op
treedt geprikkeld worden tot het 
leveren van doelmatige zorg. 

Marktwerking zal er verder 
voor zorgen dat de zorgverzeke-

raar zo goedkoop mogelijk 
zorgproducten inkoopt om de 
premie laag te houden of een 
ruimer pakket te bieden. En 
voor de burgers betekent het dat 
ze zelf hun medische hulp kun
nen kiezen, en kunnen shoppen 
tussen zorgverzekeraars. Zo 
dwingen ze de verzekeraars tot 
het beste pakket tegen de laag
ste prijs. Marktwerking zou 
hiermee de oplossing zijn voor 
de wachtlijsten, de inefficiëntie 
en de bureaucratie in de zorg. 
Nog een argument dat de voor
standers graag gebruiken is, dat 
het niet gaat om ongebreidelde, 
maar om gereguleerde markt
werking. Er is geen sprake van 
een systeem zoals in de VS. In 
de kabinetsplannen zouden vol
doende waarborgen zitten voor 
solidariteit tussen de zorgvra
gers: een zeer breed basispakket 
en verzekerings- en acceptatie
plicht. 

Solidariteit 

Nu het weerwoord. In de eerste 
plaats is op die solidariteit wel 
wat af te dingen. In het nieuwe 
ziektekostenstelsel worden de 
premies namelijk inkomens
onafhankelijk. En nu al komt er 
het anti-solidaire No-Claimsys
teem. Verder omvat het brede 
basispakket niet alle noodzake
lijke zorg: de tandzorg, fysio
therapie en een aantal genees-

middelen zijn er bijvoorbeeld 
uitgehaald. Je kunt je hiervoor 
wel aanvullend verzekeren, 
maar daarbij is geen acceptatie
plicht. Onvermijdelijk is verder, 
dat de markt zich meer gaat 
richten op zorg waar veel te ver
dienen valt. Zoals voorrangs
zorg voor werkgevers en men
sen die het kunnen betalen, en 
lucratieve zorg (zoals nu al in de 
tandzorg en plastische chirur
gie). 
Bovendien, aldus de werkgroep 
Sociaal-economische mensen
rechten van de Johannes Wier
stichting, zal de Europese regel
geving eisen dat verzekeraars in 
een marktstelsel écht concurre
ren. De overheid mag hen dan 
niet dwingen om tegen vaste 
prijzen een standaardpakket aan 
te bieden. De kans wordt dan 
heel groot dat verzekeraars voor 
een groter risico een hogere pre
mie vragen en dat sommige risi
co's mogelijk niet meer verze
kerbaar zijn. Mogelijk dus toch 
Amerikaanse toestanden. 

Keuzevrijheid 

De voorstanders van marktwer
ki ng wijzen op de keuzevrijheid 
die zorgvragers erdoor krijgen. 
En natuurlijk, iedereen wil als 
mens in zijn eigen keuzevrijheid 
worden gerespecteerd. Die keu
zevrijheid is in de zorg echter 
beperkt. De zorgvrager is im-
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~~------Alternatieven 

~cht niet vooruit 
mers geen klant, maar iemand 
die ziek is, of bezorgd over zijn 
gezondheid. Er is veelal sprake 
van een afhankelijke relatie, 
waarbij de zorgvrager moet af
gaan op de kennis van de pro
fessionele zorgverlener. In acute 
situaties kun je bovendien niet 
eerst weken rondkijken wat het 
beste product is . 
Door de marktwerking zal de 
keuzevrijheid bovendien ook 
beperkt worden. De minister is 
van plan de contracteerplicht bij 
alle zorginstellingen af te schaf
fen (is nu al het geval bij huis
artsen en fysiotherapeuten). Dat 
betekent dat je keuzevrijheid 
beperkt wordt tot het kiezen 
van een zorgverzekeraar. Deze 
bepaalt vervolgens van welke 
zorginstelling of hulpverlener je 
zorg mag ontvangen. 

Oplossen wachtlijsten 

Volgens de voorstanders kan de 
marktwerking de huidige 
wachtlijsten in de zorg oplos
sen. Het oude systeem van aan
bodsturing leidt ertoe dat de 
zorg stopt, zodra het geld op is. 
In een vraaggestuurd stelsel van 
marktwerking zal de noodzake
lijke inhaalslag gemaakt wor
den zodat patiënten krijgen wat 
ze nodig hebben. 
Het klopt dat in het oude stelsel 
mensen die recht op zorg had
den, dat niet kregen omdat het 
geld op was . Maar dat kwam 
doordat de budgetten niet waren 
afgestemd op de zorgbehoefte. 
Toen er in de laatste jaren van 
Paars II wel extra geld kwam 
voor extra productie konden de 
wachtlijsten worden aangepakt. 
Uit internationale vergelijking 
blijkt dat de aanwezigheid van 
wachtlijsten in de eerste plaats 
verband houdt met de capaciteit 
(aantal specialisten, aantal zie-

kenhuisbedden) en de uitgaven 
aan de zorg. Niet met het 
ontbreken van marktwerking. 
Wachtlijsten in de zorg worden 
vooral veroorzaakt door een te
kort aan arbeidskrachten. 

Inefficiëntie en 
bureaucratie 

In het huidige systeem is sprake 
van inefficiëntie en veel bureau
cratie. De vraag is echter of dat 
met marktwerking minder zal 
worden. In het SP-rapport 
'Meer zorg met minder bureau
cratie' (zie www.sp.nl) bleek dat 
veel werkers in de zorg juist 
aangeven dat bureaucratie veel
al veroorzaakt wordt door de in
voering van marktwerking in de 
zorg. Daardoor zijn er bijvoor
beeld landelijk werkende zorg
verzekeraars gekomen in plaats 
van één regionaal werkend zie
kenfonds, zodat zorgaanbieders 
met veel verschillende verzeke
raars moeten onderhandelen 
over contracten. Ook in invoe
ring van de DBC's, die veel tijd 
en energie van de specialisten 
vreten, heeft te maken met 
marktwerking. Hetzelfde geldt 
voor de toename van het aantal 
managers. Marktwerking werkt 
bovendien (over-)consumptie in 
de hand en vanwege de schaars
te zullen daardoor de prijzen 
stijgen. Marktwerking zal dus 
eerder leiden tot méér kosten in 
plaats van minder. In de VS 
waar de zorg grotendeels aan de 
markt is overgelaten zijn de 
uitgaven aan zorg als aandeel 
van het nationaal inkomen het 
hoogst (15 procent BBP). Uit 
vele recente Amerikaanse on
derzoeken blijkt dat de kosten 
van de zorg bij marktwerking 
toenemen door meer bureaucra
tie, hogere managerssalarissen 
en winstgerichtheid. • 

De voorstanders van de marktwerking verwijten 
ons dat we geen alternatieven aandragen voor de 
marktwerking. Dat klopt niet. Allereerst lopen de 
uitgaven voor de zorg niet uit de hand. Nederland 
behoort tot de middenmoot in Europa wat betreft 
uitgaven voor de zorg. In de tweede plaats gaan 
de uitgaven omhoog omdat we met z'n allen 
ouder worden en niet altijd gezond ouder. Dat 
heeft niks te maken met het systeem. We moeten 
dus ook gewoon meer investeren in de zorg. In de 
derde plaats zijn er veel alternatieven om de zorg 
betaalbaar te houden en het collectieve geld 
beter uit te geven. 

0 Door de solidariteit te verbreden. In het huidige 
stelsel dragen mensen met hogere inkomens relatief 
minder bij aan de zorg. In onze voorstellen voor een 
ander stelsel 'een kwestie van beschaving' (zie 
www.sp.nl), stellen we een brede volksverzekering 
voor met premies naar draagkracht. Door vergroting 
van het draagvlak kan de solidariteit ook bij fors 
toenemende vraag worden opgevangen. 

8 Door het aanpakken van de bureaucratie. In ons 
rapport 'meer zorg met minder bureaucratie' heb
ben we berekend dat dit kan leiden tot een bespa
ring van 1 tot 1,5 miljard euro. 

8 Door de aanpak van de marketing van de farmaceu
tische industrie. Geneesmiddelen maken een groot 
deel uit van de zorguitgaven. Deels vanwege de 
hoge prijzen die volgens de farmaceutische industrie 
nodig zijn voor research. Dat terwijl een circa 
30 procent in marketing blijkt te zitten. 

0 Door de zorg terug te geven aan de werkers. Nu 
wordt veel te veel centraal gestuurd. De overheid 
heeft de verantwoordelijkheid wat betreft toeganke
lijk en kwaliteit van zorg . Ze moet de uitvoering 
echter veel meer overlaten aan de werkvloer. 

0 Door betere samenwerking. Door samenwerking zal 
de zorg beter op de zorgvrager worden gericht, 
integraal worden gegeven en kunnen wachtlijsten 
beter worden aangepakt. 

G Door verbetering van de kwaliteit. De huisartsen zijn 
wat dat betreft al goed bezig met het stellen van 
protocollen en richtlijnen. In plaats van een Zorg
autoriteit als marktmeester zou er een autoriteit 
moeten komen op het gebied van kwaliteit en 
management in de zorg, die instellingen met elkaar 
vergelijkt en aangeeft waar en hoe het beter kan . 

0 Door meer te investeren in preventie. Hier kan de 
grootste gezondheidswinst worden gehaald. Het
zelfde geldt voor investeren in de eerste-lijnszorg. 

Q Door meer sturing op de behoefte aan zorg. Zowel 
wat betreft het totale budget als wat betreft de 
individuele zorgvrager. Je moet vraag en aanbod 
beter op elkaar afstemmen. Met z'n allen vaststellen 
wat we goede zorg vinden en ervoor zorgen dat die 
zorg er in voldoende mate komt. Dan hebben men
sen pas echt iets te kiezen. 
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Dëëfa Steenwijkerland 
'Wij brengen smaak en 
kleur in de gemeenteraad' 
• Afdeling sinds: juni 2003 
• Aantal leden: 186, waarvan 89 in de gemeente Steenwijkerland 
• Aantal bestuursleden: 6 

Steenwijkerland (in het westen van Overijssel) 
is een uitgestrekte plattelandsgemeente met 
zo'n 40.000 inwoners waarvan ruim de helft in 
de hoofdkern Steenwijk woont. Wat voor moge
lijkheden zijn daar voor een SP-afdeling? Een 
gesprek met afdelingsvoorzitter Bart Jonker. 

,. 

De start van de afdeling dateert 
van augustus 2002. In de roeri
ge periode van Balkenende I 
lukte het uitstekend om veel 
leden bij elkaar te krijgen en 
waren er heel wat die aan de 
slag wilden. De verkiezingen 
van 2003 zorgden vervolgens 
voor een snelle groei en in juni 
van dat jaar werd Steenwijker
land erkend als afdeling. Hoe is 
het daarna gegaan? 

Het mobiele SP-loket van de afdeling Steenwijkerland werd 
geopend tijdens de Overijsseltour van Jan Marijnissen. 

10 

'Heel belangrijk voor de afde
ling is dat het bestuur stabiel is 
gebleven. Van de oorspronke
lijke groep heeft eentje nood
gedwongen moeten afhaken. 
De rest zit er vanaf hun verkie
zing in 2003. Rond de verschil
lende verkiezingen hebben 
we ons nadrukkelijk gemani
festeerd- dat zijn de periodes 
waarin je veel mensen op de 
been kunt brengen en waarin 
je de mensen ook echt leert 
kennen. Ook van de tour van 
Jan en de landelijke campag
nes hebben we veel werk ge
maakt. En in de stillere tijden 
investeren we veel in contac
ten met de leden. Vanaf het 
begin krijgen ze maandelijks 
een uitgebreide nieuwsbrief, 
en sinds kort zijn we in alle 
kernen van onze grote ge
meente bezig met wat we 
clusterbezoeken noemen. We 
nodigen de leden uit een dorp 
uit voor een bijeenkomst bij 

een van de leden thuis en laten 
ze daar kennismaken met el
kaar en met de afdeling. Daar
bij is dan een bestuurslid aan
wezig dat verder als contact
persoon voor die kern fun
geert. Door de bijeenkomsten 
krijgen wij er kijk op wat er 
overal speelt en komen we ook 
te weten wat we aan de leden 
hebben. Het is een prima ma
nier om te scouten. Wat we 
verder ook doen, is met ons 
mobiele loket naar de kernen 
toe gaan om daar met alle 
mensen in contact te komen. 
Maar dat zouden we veel meer 
kunnen doen, als we de men
sen ervoor hadden.' 

Jullie zitten niet in de gemeen
teraad. Hoe manifesteer je je 
toch in de lokale politiek? 
'We zitten regelmatig op de 
publieke tribune- als er onder
werpen behandeld worden die 
de moeite waard zijn - en we 
maken soms ook gebruik van 
het inspreekrecht We hebben 
ook wel eens contacten met 
GroenLinks over het samen 
oppakken van zaken en we 
laten ook wel met persberich
ten van ons horen. Soms wor
den ze opgepikt, soms ook niet. 
Wat wel opvalt, is hoe moeilijk 
het is belangenorganisaties mee 

te krijgen. We willen graag 
samen optrekken met de men-

. sen die het aangaat. Vooral 
wanneer we zien hoe ze inge
pakt worden en allerlei kansen 
voorbij laten gaan. Maar dat 
samenwerken krijgen we vrij
wel niet voor elkaar. Dat is 
misschien ook logisch omdat 
we niet in de raad zitten en zij 
wellicht denken dat we hen 
voor ons eigen doel gebruiken. ' 

In maart 2006 zijn de raads
verkiezingen. Hoe zijn jullie 
daar al mee bezig? 
'Intensief. Vier mensen volgen 
nu al de cursus voor aspirant
raadsleden en nog eens vier 
volgen in januari. Van die acht 
mensen zijn er vijf waarvan we 
nu denken dat ze zeker de raad 
in kunnen. Verder zijn we al 
aan het brainstormen over het 
verkiezingsprogramma, en 
hebben we al bedacht wat onze 
boodschap aan de kiezers moet 
zijn: 'Wakker worden!'. Waar
mee we de mensen oproepen 
zélf meer in actie te komen 
tegen allerlei klein en groot 
onrecht, en waarmee we ook 
onze inzet weergeven. Wij 
willen meer kleur en smaak 
gaan brengen in de saaie, 
kraak- en smaakloze gemeente

raad.' • 
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Leden- en kiezersforum 
We willen gaan experimente

ren met een internetforum 

(aangevuld met andere com
municatiemiddelen als tele

foon en SMS}, waarop onze 

kiezers kunnen meedoen aan 

discussies en meningpeilin

gen. In eerste instantie zal 

ervaring opgebouwd worden 

met SP-leden. Het doel van 

het forum is het vergroten van 

de betrokkenheid van leden 
en kiezers bij de partij. We zijn 

continue met mensen in dis

cussie en proberen nieuwe 

technieken in te zetten om de 

drempel zo laag mogelijk te 

maken. 

SP in bond en bedrijf 
De werkgroep Solidair heeft 

op 13 oktober gebrainstormd 

over de vraag waar het meeste 

behoefte aan is op het gebied 
van de strijd in de bedrijven. 

Geconcludeerd is, dat dat infor

matie en discussie is. Er komt 
een website met een weblog 

'SP in bond en bedrijf', als 

'thuisbasis voor SP' ers die 

ROOD 

opereren op het snijvlak van 

partij en bond'. 

Inhoudelijk zal er in eerste 

instantie een discussie op gang 
gebracht worden over de Dien

stenrichtlijn van Bolkesteijn. 

Uit het partijbestuur 
van 5 november 

De SP 

Congrescommissie 
Het hoofdthema van het con

gres is al eerder vastgesteld: 

de SP en de wereld. 

Het congres wordt voorbereid 

door een commissie die be

staat uit: Harry van Bommel, 

Marga van Broekhoven, Nico 

Heijmans, Hans van Heijnin

gen, Paulus Jansen, Agnes 
Kant, Tiny Kox, Hans van Leeu

wen, Renske Leijten, Jan Ma

rijnissen, Bert Peters, Remi 

Poppe, Ronald van Raak en 

Riet de Wit. 

De commissie maakt een plan
ning, voorstellen voor de con

gresstukken, procedures voor 
de behandeling van de congres

stukken en de verkiezing van 

het nieuwe partijbestuur. 

Spanning 
De bespreking van het jaarplan 

van ROOD (te vinden op 

www.rood .sp.nl) levert compli

menten op voor Driek van Vugt. 

ROOD heeft nu 1570 leden en 

draait goed. Het streven is 
binnen een jaar de tweede 

politieke jongerenorganisatie 

te zijn. 

Verzet tegen kabinet 

De redactieraad van Spanning 

is bij elkaar geweest en heeft 

de lijnen voor 2005 uitgezet. 
Spanning gaat zich vanaf het 

komend jaar alleen richten op 

achtergrondinformatie en me

ningvorming. leder nummer 

krijgt een hoofdthema. Huis

houdelijke mededelingen, de 

rubriek Uit het land en de ver

slagen van partijbestuur en 

partijraad verhuizen naar SP

Net. 

De oproep van ROOD aan de 

afdelingen luidt: 'help jezelf 

door jongeren te organiseren'. 

Een actieve lokale ROOD-groep 

is heel nuttig voor een afdeling, 

doordat ze een impuls kan 

geven aan de creativiteit en 

actiebereidheid. Wie er meer 
over wil weten hoe een ROOD

afdeling op te zetten is, kan 
contact opnemen met Driek van 

Vugt. 

De demonstratie van 2 oktober 

was een groot succes: de vak

beweging heeft haar zelfver

trouwen volledig terug en dat 

is een grote winst. 

Het vervolg op de demonstratie 

is: 

• doorgaan met de No-claim

actie 

• een belangrijk thema maken 
van de liberalisering van de 

huren 
• duidelijk maken dat Neder

land een hartelijke felicitatie 

verdient, maar dat het kabi

netsbeleid toch een structu
rele afbraak van de solidari

teit inhoudt, dus actie gebo

den blijft. 

De huis-aan-huis krant die 

eind november verschijnt is 

bedoeld om deze laatste 

boodschap over te brengen, 

waarbij we rekening houden 

met de actuele situatie na de . 

deal tussen de bonden en het 
kabinet en de dood van Theo 

van Gogh. 

De bedoeling is dat voortaan 

alle SP-leden zich op het blad 

kunnen abonneren, voor twaalf 

euro per jaar. Over een nog 

ruimere verspreiding, bijvoor
beeld via bibliotheken, wordt 

nagedacht. 

Spa n n ing • 25 n ovember 20 04 11 



• 

1nn 
Wat te doen met de benoeming van een 
nieuwe burgemeester? Nederland heeft 

nu in de Grondwet opgenomen dat de 
Kroon de burgemeesters benoemt. 

Minister De Graaf wil dat veranderen. 
Hij is ervoor dat de burgemeester recht
streeks door de bevolking wordt geko
zen. De SP wil van de Kroonbenoeming 

af en in plaats daarvan een verkiezing 
door de gemeenteraad. Een toelichting. 

Het grootste probleem bij een 
direct gekozen burgemeester is 
volgens Jan de Wit dat we dan 
twee kapiteins krijgen op één 
schip. 'Het verkiezingspro
gramma van zo'n burgemeester 
kan haaks staan op de wensen 
van de gemeenteraad. Onduide
lijk is wie dan de baas wordt in 
de gemeente.' 
De Graaf gaat er van uit dat de 
dwang tot samenwerken tussen 
burgemeester en gemeenteraad 
er toe zal leiden dat conflicten 
als vanzelf zullen worden opge
lost. Volgens Ronald van Raak 
heeft de minister een naïef beeld 
van het lokale bestuur: 'Proble
men in het lokale bestuur ver
dwijnen zelden vanzelf. Boven
dien is juist het staatsrecht be
doeld om uitsluitsel te geven in 
bestuurlijke conflicten.' 

Ook over de macht van de nieu
we burgemeester is in de voor
stellen van De Graaf nog veel 
onduidelijk. Nederlandse bur
gemeesters hebben nu een be
perkte taak, meestal openbare 
orde en veiligheid. En zelfs op 
dat gebied heeft de burgemees
ter vaak instemming nodig van 
de gemeenteraad. 'En dat is zo
als het hoort,' zegt Van Raak, 
'de raad vertegenwoordigt im-

mers de lokale politieke menin
gen en voorkeuren.' 

De beperkte taak van de burge
meester betekent ook dat hij nu 
geen zinvol verkiezingspro
gramma aan de bevolking kan 
voorleggen. Het antwoord op 
dat probleem zal zijn, dat de 
burgemeester meer macht op
eist. Als hij zijn beloften wil 
nakomen, dan moet hij de 
confrontatie aangaan met de 
gemeenteraad. Het gevaar is dat 
daardoor het lokale bestuur 
wordt lamgelegd. Het kan voor
komen dat voorstellen van de 
burgemeester geen meerderheid 
halen in de gemeenteraad en dat 
de burgemeester weigert voor
stellen van de raad uit te voeren. 
De Wit: 'Er is dan sprake van 
één auto met twee chauffeurs. 
De vraag is wie er het hardst aan 
het stuur trekt en je moet maar 
hopen dat je niet ondertussen er
gens tegenop knalt.' 

Een van de argumenten voor de 
direct gekozen burgemeester is 
de slechte zichtbaarheid van het 
lokale bestuur. 'Formele staats
rechtelijke veranderingen zullen 
niet volstaan om de politiek 
dichter bij de burgers te bren
gen,' denkt Van Raak. 'Veel be-

Een gekozen 
burgemeester! 
Maar hoe? 
langrijker is dat in de lokale po
litiek openlijk debat wordt ge
voerd, waarbij een belangrijke 
rol is weggelegd voor de poli
tieke partijen. Met de direct ge
kozen burgemeester krijgen we 
een sterke lokale president, 
maar verliezen we een sterke lo
kale volksvertegenwoordiging.' 

De visie van de andere 
partijen 

Tijdens de laatste verkiezingen 
was D66 de enige partij die zich 
uitsprak voor een direct geko
zen burgemeester. Tijdens de 
kabinetsformatie bleken Bal
kenende en Zalm snel bereid dit 
als politiek wisselgeld voor re
cordbezuinigingen te accepte
ren. Op 13 oktober bleek uit een 
ledenraadpleging dat de PvdA
leden voor een door de raad ge
kozen burgemeester zijn. De 
PvdA-fractie paste daarop haar 
standpunt aan, zodat het weer in 
overeenstemming is met het 
verkiezingsprogramma. (Eerder 
had Wouter Bos aangegeven 
voor een rechtstreeks door de 
bevolking gekozen burgemees
ter te zijn.) 

Het CDA is van oorsprong voor 
een door de raad gekozen bur
gemeester. Om het tweede kabi
net Balkenende mogelijk te ma
ken, stemde de partij toch in 
met een direct gekozen burge
meester. Er werd een speciale 

commissie ingesteld die, onder 
het mom van onderzoek, een 
verantwoording moest geven 
voor de ommezwaai. De com
missie kwam tot de conclusie 
dat een direct gekozen burge
meester goed is, maar dat niet 
ineens alle burgemeesters ont
slagen moeten worden. Het 
CDA verzet zich dus tegen de 
invoering op 1 januari 2006, 
zoals D66-minister De Graaf 
heeft voorgesteld. 

Ook de VVD stond niet te sprin
gen bij het idee van een direct 
gekozen burgemeester. In een 
uitgebreide brief somt de be
stuurdersvereniging van de par
tij veel problemen op, maar 
komt ze toch tot de conclusie 
dat het onder voorwaarden wél 
kan. Eén van de voorwaarden is 
een flexibele ingangsdatum. 
Ook de VVD wil niet alle burge
meesters ineens ontslaan. 

Geen gelopen race 

De voorgestelde Grondwetswij
ziging om de Kroonbenoeming 
te schrappen, kreeg onlangs de 
benodigde tweederde meerder
heid in de Tweede Kamer. Of dat 
in de Eerste Kamer ook gebeurt, 
is twijfelachtig. En daarna zal de 
strijd ontbranden over het plan 
van De Graaf om alle burgmees
ters al in 2006 rechtstreeks te 
laten kiezen. Een gelopen race 
is het beslist nog niet. • 
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De verschrikkelijke 
oorlog in Darfoer 

Voor de vierde keer in zijn bestaan vergaderde 
de Veiligheidsraad van de Verenigde Naties half 
november buiten zijn hoofdkantoor in New 
Vork. Plaats van handeling was de Keniaanse 
hoofdstad Nairobi. Onderwerp: de oorlog in 
Soedan. P-team medewerker Guido van Leemput 
schetst kort de achtergronden. 

In februari 2003 kwamen zicht op een oplossing van het elf tegen nul stemmen, en 
gewapende organisaties van conflict - dat overigens nog onthoudingen van Algerije, 
Darfoeranen in opstand tegen wacht op uitvoering van het China, Pakistan en Rusland. 
de centrale Soedanese rege- gesloten vredesverdrag . 
ring in Khartoem. Sindsdien Europese Unie steunt 
woedt er in de West-Soedane- Voorzichtige Afrikaanse Unie 
se provincie Darfoer een ver- VN-resolutie 
schrikkelijke oorlog. De op- In Europa constateerde de EU 
stand mislukte en liep uit op Terug naar Darfoer. Op 18 enerzijds dat de Soedanese 
een catastrofe: honderddui- september 2004 nam de VN- regering veel verplichtingen 
zenden burgers zijn inmiddels Veiligheidsraad de uiters t niet is nagekomen, waaronder 
van huis en haard verjaagd en voorzichtige resolutie 1564 neutralisering en ontwapening 
verblijven grotendeels in aan . Naast het uitdrukken van van de milities, en anderzijds 
buurland Tsjaad. De Soedane- 'ernstige bezorgdheid', kon- dat de rebellen in toenemende 
se luchtmacht bombardeert digt de raad daarin aan 'maat- mate overgaan tot aanvallen. 
Darfoer en milities van Arabi- regelen in overweging te De Europese Raad verwel-
sche Soedanezen verjagen en nemen ' als de Soedanese komde het besluit van de Afri-
doden de zwarte bevolking. regering niet tegemoet komt kaanse Unie (AU) om haar 

aan de eisen van de VN. De waarnemersmissie in Darfoer 
Aanleiding voor de aanval resol utie roept verder de Soe- (AMIS) uit te breiden tot 3320 
van de Darfoeranen was een danese regering op een einde waarnemers en bescherming-
akkoord dat zuidelijke opstan- te maken aan de heersende stroepen. De Raad bevestigde 
delingen na dertig jaar oorlog straffeloosheid in Darfoer en zijn bereidheid om de aan 
en met bemiddeling van de om de mensen te berechten AMIS te ondersteunen: er 
Amerikanen eind 2002 had- die zich schuldig hebben komt 80 miljoen euro uit een 
den gesloten met de regering. gemaakt aan grove mensen- speciaal potje: 'Africa Peace 
In Darfoer wilde men ook een rechtenschendingen. Ook Facility'. Daarnaast wil de EU 
gunstige regeling. Een ver- wordt de VN-lidstaten ge- planners en techruci leveren 
schil met Zuid-Soedan is vraagd de Afrikaanse Unie aan de AU, alsmede advies en 
echter dat daar veel olie in de logistiek en materieel te steu- assistentie verlenen op het 
grond zit (naar verluid van nen in het uitbreiden van haar gebied van politiewerk. De 
Koeweitse proporties). Vooral monitorfunctie in Darfoer. De Raad riep verder alle VN-
daarom kwam er eindelijk resolutie is aangenomen met leden op om genereus te reage-
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ren op verzoeken van de VN 
en internationale humanitaire 
organisaties tot aanvullende 
bijdragen. In de EU is weinig 
belangstelling om verder veel 
te doen . Voor militaire inter
ventie, die hier en daar wordt 
bepleit, is geen enkel animo. 

SP-fractie: kiezen voor 
de VN-route 

In Nederland volgt de rege-
ring niet de Kamerfracties die 
roepen om militair ingrijpen. 
Naar de mening van de SP-
fractie legt ze terecht de na-
druk op de humanitaire ramp 
die de 1,5 miljoen vluchtelin-
gen in Soedan bedreigt. Ka-
merlid Harry van Bommel: 
'Steun in de vorm van voed-
selhulp, financiering van de 
waarnemersmissie van de 
Afrikaanse Unie en het vol-
gen van de VN-route van 
onderhandeling en druk uitoe-
fenen, kan op de korte termijn 
het leven van veel vluchtelin-
gen redden. Dat wil geenszins 
zeggen dat militair ingrijpen 
te allen tijde uitgesloten moet 
zijn. Kiezen voor de VN-route 
in plaats van nu militair in-
grijpen, komt mjnder flink 
over maar zou wel eens veel 
effectiever kunnen zijn.' • 

Wie de ontwikkelingen in 
Darfoer op de voet wil volgen 
kan terecht bij de stichting 
Vluchteling via 
www. he lpdarfur. nl/ 
laatstenieuws.html 
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S-tearn uit de startblokken 

H etS-team bestaat uit Hans van Leeuwen, 
Rosita van Gijlswijk, Riet de Wit, Paul 
Lempens en Nico Heijmans. Zij krijgen 

als taken: 
• het door middel van scholing verhogen van het 

politiek niveau in elke afdeling 
• het scouten en opleiden van nieuw kader 
• het opleiden van scholingsbegeleiders. 
Concreet gaan de S-team medewerkers in nauw 
overleg met de afdelingen en de regiobestuurders 
bekijken waaraan per afdeling op scholingsgebied 
de grootste behoefte is. Op basis daarvan wordt 
vervolgens voor elke afdeling een toegesneden 
plan van aanpak opgesteld en uitgevoerd. Voor de 
praktische uitvoering hiervan is het land opge
deeld tussen de S-tearnmedewerkers. Riet de Wit 
gaat over Limburg Zuid, Noord-Brabant Noord
oost en Utrecht. Het werkgebied van Paul Lem
pens omvat Limburg Noord, Noord-Brabant Zuid 
en West en Zeeland. Ni co Heijmans neemt Gelder
land, Overijssel en Flevoland onder zijn hoede, 
Hans van Leeuwen Zuid-Holland en Noord-Hol
land en Rosita van Gijlswijk Drenthe, Friesland en 
Groningen. 

Waarvoor kunnen afdelingen nou precies 
aankloppen bij 'hun' S-Teammedewerker? 
Rosita van Gijlswijk: 'In overleg met de regio
bestuurders zullen de S-teammedewerkers zelf 
contact zoeken met de afdelingen om te bespreken 
hoe de situatie er op het gebied van scholing voor
staat, en wat er verbeterd moet worden. Wij gaan 
vooral niet op de stoel van de regiobestuurder zit
ten en als sparringpartner van de afdeling funge
ren. Wat wij willen bereiken is dat er overal 
geschoold wordt, in overeenstemming met de mo
gelijkheden en wensen van de afdelingen. Dan 
heb ik het over politiek-ideolgische en politiek-
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Er moet meer en beter geschoold worden in de 
afdelingen, is al jaren een constatering binnen de 
partij. En er is bij SP'ers behoefte aan kennis. Op 
alle scholingsbijeenkomsten blijkt telkens weer de 
deelnemers een hoop opsteken, graag meer willen 
weten en het geleerde dolgraag in de praktijk 
willen brengen. Om te zorgen dat vraag en aan
bod nu écht bij elkaar komen, is op 1 november 
het S-team (van scholing) van start gegaan. 

organisatorische scholingen. Voor allerlei prakti
sche vaardigheden blijven gewoon de cursussen 
van de cursuskalender het aangewezen middel. 
We willen vooral bereiken dat de scholingen gege
ven worden door mensen uit de regio zelf. Daar
voor gaan we scholingsleiders opleiden en gaan 
we ook goed inventariseren welke ervaren krach
ten er in een regio allemaal rondlopen. Maar het 
zal zeker ook voorkomen dat wij zelf scholingen 
geven. Die zullen niet per definitie in de afdeling 
zelf plaatsvinden. Als in een regio meerdere afde
lingen met dezelfde scholingswensen zitten, dan 
zullen we al gauw kiezen voor een gezamenlijke 
opzet.' 

Jullie gaan naar alle afdelingen toe. Op welke 
termijn? 
'We gaan eerst met de regiobestuurders om tafel 
zitten en dan met de afdelingen. Ik verwacht dat 
we binnen enkele maanden overal geweest zijn.' 

En wat doet een afdeling die zo lang niet kan 
wachten met een scholingsprobleem? 
'Die belt de regiobestuurder, en overlegt met hem 
of haar of het zinvol is om onmiddellijk contact te 
zoeken met ons. In spoedgevallen zijn wij natuur
lijk heel flexibel.' • 
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Prima resultaten 
OQ 17 november 

Tussentijdse raadsverkiezingen opmaat voor 2006? 

Zevenaar 

<Trouwe kiezers zijn 
uiterst waardevol' 

Score: ruim 1 0 procent 
Aantal zetels: 2 (ongewijzigd) 
Lijsttrekker: Paul Freriks 

'Ik vind dat we een goed resul
taat behaald hebben. Zeker als 
je kijkt naar een aantal externe 
factoren. De lokale partijen 
gingen hier bijvoorbeeld van 
nul naar vijfentwintig procent. 
Bovendien was de opkomst erg 
laag: 43 procent. Alle zittende 
partijen gingen achteruit behal
ve de SP. Wij zijn nu voor het 
eerst groter dan de VVD en ook 
dat vind ik erg positief. Ik 
denk, dat de uitslag voor een 
groot deel te danken is aan het 
feit dat wij een groep trouwe 
kiezers hebben opgebouwd. 
Dat heeft absoluut voordelen 
bij een geringe opkomst. We 
hebben ons ook nadrukkelijk 
geprofileerd als lokale SP; dus 
als lokale partij met een visie. 
Vaak zie je dat lokaio's het 
moeten hebben van personen. 
Wij hebben steeds onze visie 
daartegenover gezet en daarbij 
nooit onderscheid gemaakt 

De SP kan tevreden terugkijken op de tussentijdse gemeente
raadsverkiezingen van 17 november in Gelderland en Overijssel. 
In zowel Deventer/Bathmen als Zutphen/Warnsveld en Zevenaar/ 
Angerlo werd procentueel winst geboekt. En in Zuthpen leidde 
dat ook tot een extra zetel. Hoe staan de SP-parameters voor 
2006? De lijsttrekkers aan het woord. 

tussen de verschillende kerk
dorpen. Ik denk dat het heel 
belangrijk is, dat je die visie 
goed aan de man brengt. Bij
voorbeeld door doeltreffend 
gebruik te maken van de moge
lijkheid om jaarlijks een huis
aan-huis krant te verspreiden. 
Zo kun je werken aan het ver
groten van het aantal trouwe 
kiezers. Je zult zien dat je er
voor beloond wordt.' 

Zutphen 

'Begin op tijd!' 

Score: 9, 7 procent 
Aantal zetels: van 2 naar 3 
lijsttrekker: Thomas Rijs 

'Als er een lage opkomst ver
wacht wordt, rijst natuurlijk de 
vraag: wié blijven er dan thuis? 
Met die vraag in ons achter
hoofd hebben wij er heel bewust 
voor gekozen om in de campag
ne vooral heel concreet te zijn 
en te blijven. Dat was het grote 

verschil met bijvoorbeeld de 
PvdA, die steeds met termen als 
misschien, stel dat en nee, tenzij 
schermden. Wij zeiden echter: 
Dit willen we en wel hierom. 
Punt. De SP heeft zich ook con
sequent tegen de herindeling 
uitgesproken; zowel lokaal, pro
vinciaal als landelijk. Dat is dui
delijk, daar kunnen de mensen 
wat mee. Een andere factor die 
in ons voordeel gewerkt heeft, is 
het feit dat GroenLinks in het 
college zat en waarschijnlijk 
aanhang zou gaan verliezen. 
Verder speelt natuurlijk de lan
delijk stijgende lijn van de SP in 
het algemeen een rol. 
Het heeft nogal lang geduurd 
voordat we zekerheid hadden 
of de herindelingsverkiezingen 
überhaupt door zouden gaan. 
Daardoor zijn we laat op gang 
gekomen moesten mensen bij
voorbeeld hals over kop de 
raadsledencursus gaan volgen. 
Uiteindelijk is alles op z'n poot
jes terechtgekomen, maar mijn 
tip aan afdelingen voor de 

raadsverkie-
zingen in 
2006 ZOU 

niettemin 
zijn: Begin op 
tijd! Ik zou 
zeker zorgen, 
dat in februa
ri/maart van 
komend jaar 
de belangrijk
ste dingen 
goed geregeld 
zijn.' 
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Deventer 

'Combinatie van 
landelijk en lokaal' 

Score: 7 procent 
Aantal zetels: 2 (ongewijzigd) 
lijsttrekker: Marisca van Ommen 

'Het bijzondere bij ons was, dat 
dit niet de eerste herindeling 
was. Er lag bij de mensen nog 
vers in hun herinnering wat er 
bij de vorige herindeling ge
beurde: de kleine plaatsjes wer
den volgebouwd en verkwan
seld ten gunste van Deventer. 
Vandaar dat de angst onder de 
mensen in Bathmen erg groot 
was en logischerwijs de op
komst ook. En omdat in Deven
ter heel veel mensen thuisble
ven, ging de lokale partij van 
Bathmen van nul naar vijf ze
tels . Jammer natuurlijk, dat wij 
die derde zetel net misten. Maar 
dat we gemakkelijk overeind 
zijn gebleven bleven vind ik erg 
positief. Ik denk dat dat te dan
ken is aan een combinatie van 
landelijke en plaatselijke facto
ren. Aan de ene kant is de lande
lijke uitstraling van de partij be
langrijk. Het gaat de SP lande
lijk goed en dat merkje. Ander
zijds spelen specifieke lokale 
acties met duidelijke standpun
ten zonder gedraai een belang
rijke rol. Want dat laatste is eens 
te meer onontbeerlijk gebleken 
in de race naar raadsverkiezin
gen: zichtbaar zijn op straat en 
consequent blijven.' • 
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Gedeprimeerd door nog eens vier jaar Bush als baas van de wereld? Boos op de 
Amerikanen omdat ze de allerslechtste keus gemaakt hebben die mogelijk was? 
Kijk dan eens op 

www.sorryeverybody.com. 
Daar vind je foto's met tekst 

van duizenden Amerikanen die 

ook niets van Bush moeten 

hebben, en die hun verontschul-

16 

digingen aanbieden aan de 
wereld voor het domme stem

gedrag van hun landgenoten. Je 
krijgt er ongetwijfeld weer een 
beetje vertrouwen in het Ameri

kaanse volk door terug. 

En ga dan vervolgens naar 
www.apologiesaccepted.com, 

waar je- in navolging van 
onder andere Harry van Bom

mel -jouw foto kunt plaatsen 

met daarbij een antwoordtekst 
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om aan te geven dat je de 
verontschuldigingen accepteert. 

Wees creatief en steek het deel 
van de Amerikaanse bevolking 

dat het ook niet kan helpen, 

een hart onder de riem. Ze 
hebben het hard nodig. 
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Paulus Jansen 
41' . 
...... ·~ .... :· jJj Huurders helpen 

kopers 

Nederland telt ruim drie miljoen huurders. Een 
paar jaar geleden waren dat er nog 200.000 meer, 
maar dit kabinet heeft- net als zijn voorgangers
het bevorderen van het eigen woningbezit tot 
geloofsartikel verheven. De Nederlandse regeling 
voor vrijwel onbeperkte hypotheekaftrek, een 
unicum in Europa, wordt nu ook door het Centraal 
Plan Bureau ter discussie gesteld. Maar het 
'H-woord' blijft bij Balkenende taboe, al kost dit 
de schatkist handenvol geld. 

Waar dat geld vandaan komt? Van mensen die een 
stuk krapper bij kas zitten dan villabewoners die 
in de hoogste belastingschaal vallen. Huurders 
bijvoorbeeld. 
Minister Dekker van VROM wil de komende jaren 
600.000 huurwoningen liberaliseren. Deze mensen 
gaan véél meer huur betalen en hun huurbescher
ming zal goeddeels verdwijnen. De minister vult 
op die manier haar bezuinigingstaakstelling in, 
zoals dat in goed Haags jargon genoemd wordt. 
Woningcorporaties worden gedwongen om de 
extra huuropbrengst in een pot te storten waaruit 
de huursubsidie betaald wordt. Die werd tot dus
ver gefinancierd uit de algemene middelen van de 
rijksoverheid, net als de hypotheekaftrek. Ook 
moeten de corporaties éxtra investeren in stads
vernieuwing en nieuwbouw, zodat de minister zelf 
de subsidiekraan nóg verder kan dichtdraaien. 
Dadelijk mogen de huurders ervoor zorgen dat de 
excessieve hypotheekaftrek intact kan blijven. Een 
neoliberale variant op: de lamme helpt de blinde? 

Huurders die denken mazzel te hebben omdat ze 
niet in de groep van 600.000 vallen moeten niet te 
vroeg juichen. Een ander plannetje van Dekker is 
het vervangen van de puntentelling voor de huur
bepaling door een systeem dat gebaseerd is op de 
marktwaarde van een woning. Zo'n systeem leidt 
er binnen de kortste keren toe dat de betere wij
ken op slot gaan voor huishoudens met een be
scheiden inkomen. 

Hoogste tijd voor verzet tegen dit kabinet. Onder
zoek in jou gemeente in welke buurten de kabinets
maatregelen het hardst aankomen. Informeer deze 
mensen en help ze om zichzelf te organiseren. De 
SP is groot geworden met huuracties. Nu kan je 
laten zien dat we de kunst nog niet verleerd zijn! 

Paulus Jansen, algemeen secretaris 

Kamerleden en andere SP'ersschrijven regelmatig interes
sante opinie- artikelen in dag- en vakbladen. Spanning geeft 
in elke uitgave een overzicht van de recente opinies. 
De artikelen zelf kun je vinden op Internet: (http:// 
www.sp.nl/tegenst/theorie/opinies). Je kunt ze ook telefo
nisch bestellen bij de receptie van het landelijk secretariaat 
(010) 243 55 55. Noem dan wel het codenummer van het 
artikel dat je wilt hebben. 
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Ban de bureaucratie eens uit 
Agnes Kant en Jan Marijnissen in NRC Handelsblad 
van 6 december 
Nederl and heeft geen behoefte aan meer markt, 
maar aan minder bureaucratie. Dan krijgen de 
mensen op de werkvloer weer lol in hun 
vak. •rrww 
Dienstenrichtlijn brengt niets dan narigheid 
Kartika Liotard in De Volkskrant van 6 december 
De Dienstenrichtlijn van Bolkestein moet een vrije 
Europese di enstenmarkt reali seren. In de praktijk 
zal hij echte r slechts narigheid op leve
ren. WI"N 

Zielloos Europa 
Harry van Bommel in Europa Express van december 
Voor zover 'Europa' leeft, leidt het een zielloos 
bestaan. Poli tici die het Europese project aan de 
burger proberen te verkopen door een Europa-gevoel 
te stimuleren, zijn aan een onmogelijke 
missie begonnen. 

Cursus Actievoeren en publiciteit 
Zaterdag 8 januari, Utrecht 
Zaterdag 12 februari, Utrecht 

Tomatenvakschool. voor lokale scholingsbegeleiders 
Zaterdag 8 januari, Utrecht 

Cursus Lokale Politiek, voor aspirant-raadsleden 
Zaterdagen 22 januari, 26 februari, 19 maart, 23 april en 21 mei, 
in di verse plaatsen 

Cursus In Debat 
Zaterdag 29 januari, Utrecht 

Congres 
28 mei 2005, Utrecht 
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Op de stoep 
bij schouwburg 
en theater 

In Noord-Brabant woont ongeveer 14 pro
cent van de Nederlandse bevolking. Toch 
gaat van het rijksbudget voor kunst- en 
cultuur slechts 5 procent naar Brabant, 
Limburg en Zeeland samen. Dat is te weinig, 
vinden de Brabantse SP-afdelingen. En dus 
zijn ze in actie gekomen. 

Raadslid Cécile Visscher uit 
Den Bosch: 'Heel simpel, we 
staan bij schouwburgen en 
theaters en vragen de bezoekers 
een petitie te tekenen. Iedereen 
doet dat en de waardering voor 
de SP is groot. Veel mensen 
zijn positief verrast dat wij ons 
hiervoor inzetten.' 

'Waarschijnlijk wel. De eerste 
ervaring zijn erg goed. Dat 
nodigt uit om creatief te kijken 
naar welke actiemiddelen we 
nog meer kunnen inzetten.' 

Info: Cécile Visscher 
(06) 46 33 59 65 

SP Limburg zet bic-landbouw 
op de provinciale kaart 

De Limburgse SP-Statenfractie is met het thema 
biologische landbouw aan de slag gegaan. Dat 
gebeurde aan de hand van 'Biologische land

bouw: prijzenswaardig', het rapport dat Kamer
lid Krista van Velzen afgelopen zomer presen

teerde. De fractie diende het rapport in aange
paste vorm in tijdens de begrotingen. Statenlid 
Rob Janssen: 'Van het oorspronkelijke tienpun
tenplan maakten we een vijfpuntenplan, omdat 
de competentie van de provincie natuurlijk be
perkt is. Daarnaast voegden we een paragraaf 
toe over de specifieke situatie in Limburg.' 
Nog vóór het begrotingsdebat liet de Limburgse 

Land- en Tuinbouwbond LLTB via de pers al we
ten blij te zijn met het SP-rapport. Maar hoewel 
de hele oppositie en ook de PvdA meegingen, 
blokkeerden CDA en VVD het SP-voorstel. Niet
temin liet gedeputeerde Ger Driessen (CDA) 
weten naar aanleiding van het SP-plan alsnog 
met een notitie te komen. Jansen: 'Aan de hand 
daarvan gaan we kijken op welke punten we 
zaken kunnen doen. We willen het thema warm 
houden.' 

Het Limburgse vijfpuntenplan is te vinden 
op www.limburg.sp.nl. Info: Rob Janssen: 
(010) 243 55 53. 

De eerste duizend handtekenin
gen zijn inmiddels aangeboden 
aan Kamerlid Fenna Vergeer. 
Visscher: 'Er komen er nog 
veel meer, niet alleen in Den 
Bosch, maar bijvoorbeeld ook 
in Eindhoven, Breda, Helmond 
en Oss zijn we aan de slag. Wij 
blijven actie voeren tot de 
volgende cultuurbegroting van 
de regering en als het even kan 
exporteren we de campagne 
ook naar Zeeland en Limburg. 
Ook voor de afdelingen daar is 
dit een uitstekend middel om 
meuwe contacten te leggen en 
het beeld van de SP completer 
te maken.' 

SP-Groningen helpt Essent 
haar klanten te bereiken 

Kunnen we ook nog culturele 
actievormen verwachten? 

Op 16 november werden en
kele Groningse wijken getrof
fen door een stroomstoring 
die langer dan vier uur duur
de. Energiebedrijf Essent liet 
daarop in een onopvallende 
advertentie weten dat gedu
peerde huishoudens een scha
devergoeding van 35 euro 
konden aanvragen. Dat bleek 
niet echt te werken, conclu
deerde de plaatselijke SP na 
enkele dagen. De afdeling 
ging op onderzoek door in 

enkele straten huis-aan-huis 
aan te bellen en te vragen of 
de mensen wisten van hun 
recht op een tegemoetkoming. 
Ruim 82 procent gaf aan daar
van niet op de hoogte te zijn. 
En dus werden er zo'n zeven
duizend aanvraagformulieren 
en toelichtende folders ver
spreid in de getroffen wijken. 
Voor de mensen die de 
35 euro niet zo hard nodig 
hebben, meldde de afdeling 
als tip het gironummer van 

Van Harte Pardon, dat een 
aantal asielzoekersgezinnen 
opvangt. 
Fractievoorzitter Rosita van 
Gijlswijk: 'Essent blijkt er 
moeite mee te hebben om haar 
klanten gericht te benaderen. 
Wij hebben met alle plezier een 
handje geholpen. En daar heb
ben we heel veel positieve 
reacties op gekregen.' 

Info: Rosita van Gijlswijk, 
(010) 243 55 64. 
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Een brief aan de bisschop 
In de Roosendaalse herstructure
ringswijk Kalsdonk moeten twee 
moskeeën verdwijnen voor de 
wijkvernieuwing. Een alternatieve 
locatie blijkt moeilijk te vinden, 
terwijl er in de wijk wel onlangs 
een katholieke kerk is verkocht aan 
de woningcorporatie. Voor de SP
fractie reden om voor te stellen de 
kerk tot moskee om te bouwen. 
'Mag niet van de bisschop,' luidde 
het antwoord. Waarop fractievoor
zitter Hugo Polderman een uitge
breide open brief stuurde naar die 
bisschop, Müskens uit Breda. Een 
citaat daaruit: 'Mijn droom is om 
van de vroegere katholieke Heilig 
Hart kerk een gebouw van ontmoe
ting te maken. Ontmoeting van 

westers/christelijke cultuur en de 
arabisch/islamitische cultuur. Zo'n 
plek zou een prachtige bijdrage 
kunnen leveren voor de echte 
vernieuwing van deze oude volks
wijk.' 
De brief leverde veel positieve 
reacties op. Ook Müskens reageer
de. Polderman daarover: 'Erg toe
schietelijk toonde hij zich niet, 
maar ruimte om de zaak verder te 
onderzoeken en in contact te gaan 
met de nieuwe eigenaar zie ik wel.' 
Wordt vervolgd. 

De brief is te lezen op 
www.roosendaal.sp.nl. 
Info: Hugo Polderman: 
(0165) 569 847. 

Donkere Dagen Diner 
in Stadskanaal 

Met een Donkere Dagen Diner gaat de 
afdeling Stadskanaal de aandacht vestigen 
op de snel groeiende armoede. Op 18 de
cember is er tomatensoep en zoethout 
voor de bezoekers van de markt in de 
Oost-Groningse plaats. 

'Er vallen harde klappen hier,' 
vertelt afdelingsvoorzitter Ed 
Spanjerberg. 'De Philipsvesti
ging waar ooit enkele duizenden 
mensen werkten is dicht, enkele 
grote bouwbedrijven zijn fail
liet. De werkloosheid komt vol
gend jaar boven de 14 procent 
en het aantal schuldsaneringen 
is in een half jaar tijd verdub
beld. Het worden héél donkere 
dagen voor Stadskanaal.' 
Met het diner wil de afdeling 
daarop de aandacht vestigen, 
en op het schandalige rege
ringsbeleid. Voor de soep zorgt 
een kok van een bejaardenhuis 
die graag zijn medewerking 

toezegde, en via de media en 
per brief zijn de mensen uit
genodigd langs te komen. 
Spanjerberg: 'Daarbij hebben 
we niet alleen naar onze leden 
gekeken, maar ook de mensen 
uitgenodigd die het afgelopen 
jaar aan een actie hebben deel
genomen. We willen de actie 
vooral ook gebruiken om met 
mensen in contact te komen, of 
de contacten te versterken. En 
natuurlijk delen we op grote 
schaal de Maak-Nederland
Beterkrant uit.' 

Meer info: Ed Spanjerberg: 
(0599) 584 231 . 

Breed platform tegen 
sluipende afbraak 
openbaar vervoer 
Wat te doen tegen de sluipende afbraak van 
het openbaar vervoer? Telkens wordt er een 
stukje afgeknabbeld dat te klein is om veel 
verzet op te roepen. Wat kun je dan doen als 
actieve partij? 

Die vraag speelde in Wagenin
gen. Vorig jaar is daar een 
Interlinerlijn geschrapt, begin 
dit jaar de treintaxi en nu een 
belangrijke buslijn . 'Wij heb
ben steeds geprotesteerd, en 
vorig jaar ook handtekeningen 
opgehaald, maar een vuist 
hebben we niet kunnen maken,' 
vertelt afdelingsvoorzitter Nico 
Bijl. 'Om dat in de toekomst 
wel te kunnen, hebben we 
besloten te gaan investeren in 
een breed platform. We zijn 
begonnen met een oproep 
waarin we de naam SP niet 
eens noemden in een huis-aan
huisblad, en inmiddels begint 
het balletje te rollen. Platform 

Wageningen Bereikbaar is 
opgericht, we hebben steun 
gekregen van de Stadspartij 
Wageningen en het Maatschap
pelijk Platform Duurzaam 
Wageningen. Ook hebben we 
website gelanceerd waarop veel 
informatie te vinden is. We 
gaan de boel langzaam maar 
degelijk opbouwen. Het zal niet 
nog eens gebeuren dat de bus
maatschappij aan het lijnennet 
komt en vervolgens cociudeert 
dat het met de protesten wel 
meevalt.' 

Meer info: 
www. wageningenbereikbaar.nl, 
Nico Bijl (0317) 416 379. 

De kerk is niet van het kapitaal 
'De St Jan is van ons allemaal' stond voorop de 
folder dieSP'ersin Den Bosch op 14 december 
uitdeelden bij het jaarlijkse kerstconcert waar
voor Van Lanschot Bankiers de kathedraal had 
afgehuurd. Achterop stond dezelfde regel, maar 
dan met de toevoeging 'en niet van het kapitaal'. 
Uitgelegd werd vervolgens dat de SP het niet 
vindt kunnen, dat zo'n bijzondere plaats in zo'n 
bijzondere tijd afgehuurd kan worden met geld. 
Opmerkelijk was vooral het initiatief van de Bos
sche burgemeester. Nadat hij via de media van de 
actie had gehoord, belde hij de SP met het ver
zoek er alsjeblieft vanaf te zien. 

Info: http://noordbrabant.sp.nl/nieuws/ 
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Vrijheid van meningsuiting: 
geen recht zonder plicht 

Het recht van vrije meningsui
ting is vastgelegd in artikel 7 
van onze Grondwet. Maar daar 
staat niet dat iedereen altijd 
maar mag zeggen wat 'ie wil. 
Er staat dat je geen vooraf
gaand verlof nodig hebt om je 
mening of gevoelens te uiten. 
Censuur is niet toegestaan. 
Dat is heel belangrijk- en 
een wezenlijk onderscheid 
met ondemocratische landen. 
Rechtse en linkse dictaturen 
maken kwistig gebruik van 
censuur; een democratie sluit 
censuur buiten. Maar: je blijft 
wél verantwoordelijk voor 
wat je zegt. Er staat in dit 
grondwetsartikel duidelijk dat 
er grenzen zijn aan je vrijheid 
van meningsuiting. Die gren
zen worden door de wet ge
steld. De wet stelt, onder 
omstandigheden, belediging, 
laster en smaad strafbaar. 
Net zoals het geven van valse 
verklaringen en het discrimi
neren van mensen (die grens 
hebben we zelfs in art. I van 
de Grondwet vastgelegd). 
Door bepaalde uitingen straf
baar te stellen probeert de 
wetgever mensen te weer
houden van dergelijke uitin
gen. En de wetgever geeft de 
samenleving de mogelijkheid 
op te treden tegen degenen 
die de grenzen toch over
schrijden. Je kunt ook civiel
rechtelijk aangesproken wor
den op jouw uitingen en daar
door schadeplichtig worden. 
Het recht op vrije menings
uiting brengt ook een plicht 
mee tot het verantwoorden 

van wat je zegt. Mooi is, als 
je dat zelf meteen al doet: iets 
stellen én beargumenteren. En 
in ieder geval hoor je desge
vraagd die verantwoording te 
geven. Als het niet anders 
kan, voor de rechter. Maar je 
moet vooral niet te snel naar 
de rechter rennen omdat je je 
onbehoorlijk aangevallen 
voelt. Beter is elkaar aanspre
ken op wat er gezegd wordt 
en daarover verantwoording 
vragen. Elkaar respecteren 
vereist elkaar de waarheid te 
zeggen. We moeten minder 
zwijgen en elkaar meer ver
antwoording vragen en tegen
spraak geven. 

Ik pleit niet voor zelfcensuur. 
Daarmee ontzeg je jezelf 
immers het recht om te zeg
gen wat je denkt- of doen 
anderen dat voor jou. Dat is 
altijd een slechte zaak. Het 
verhindert een debat en leidt 
slechts tot frustraties, nog 
minder debat en nog meer 
vooroordelen . Ik pleit ervoor 
je wél uit te spreken, maar 
daar dan ook verantwoorde
lijkheid voor te nemen. Overi
gens, wie het recht wenst de 
mening van anderen te kun
nen horen, heeft ook de bur
gerplicht over die meningen 
na te denken en er zo nodig 
op te reageren. Vrijheid van 
meningsuiting is een weder
zijds proces, geen anarchie. 

Rechten kunnen nooit vol
strekt onbegrensd zijn. Ieder
een heeft altijd met anderen te 

maken. Tegelijkertijd vinden 
we dat we niet te snel moeten 
zeggen dat iets niet mag of 
kan. Met zoete koekjes bak
ken los je geen problemen op. 
Het is plezierig als we ons 
ook in onze meningsuiting 
fatsoenlijk gedragen. Maar we 
beseffen dat het ook zo is - en 
mag zijn- dat ieder vogeltje 
zingt zoals 'ie gebekt is. Som
mige vogeltjes hebben overi
gens in onze samenleving een 
extra recht verworven om te 
zingen zoals ze gebekt zijn: 
cabaretiers, columnisten, 
schrijvers, filmmakers, kun
stenaars . Zij zoeken grenzen 
op om dingen duidelijk te 
maken en wij moeten daar 
niet pietluttig over gaan doen. 
Zaak is dan wel dat zo iemand 
slechts dán die extra ruimte 
neemt als 'ie 'in functie' is. 

Of je wettelijke grenzen over
schrijdt, bepaalt de rechter. 
Dat is geen eenvoudige klus, 
omdat de grondwettelijke 
hoofdregelluidt dat je vrij 
bent je mening te uiten . Onze 
rechters hanteren daarom ook 
geen krappe maar ruime gren
zen. Daarnaast bestaat er iets 
als een persoonlijke verant
woordingsplicht. Die kan 
meestal niet voor de rechter 
worden afgedwongen maar 
die hoort wél bij een be
schaafd mens - en beschaafde 
mensen zouden elkaar daar 
aan moeten houden. De mees
te regels dwingen we niet 
voor de rechter af, maar hand
haven we zelf. Wie zich er 
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De vrijheid van 
meningsuiting is een 
van de fundamenten 
van onze demo
cratie. Maar, stelt 
voorzitter Tiny Kox 
van de Eerste
Kamerfractie, 'geen 
recht zonder plicht. 
Mogen zeggen wat 
je denkt vereist ook: 
nadenken voordat je 
iets zegt en 
verantwoording 
afleggen waarom je 
iets zegt.' 

niet aan houdt isoleert zich
zelf van de rest van de samen
leving. Dat mag, maar of je er 
erg gelukkig van wordt en iets 
mee opschiet, durf ik te be
twijfelen. 

Vrijheid van meningsuiting 
is een groot goed. Socialisten 
dienen dit grondrecht te koes
teren en te beschermen omdat 
socialisme niet zonder demo
cratie kan en democratie niet 
zonder vrije meningsuiting. 
Maar rechten bescherm je ook 
door te zorgen dat er geen 
misbruik van wordt gemaakt. 
Weerspreek dus degenen die 
het recht van vrije menings
uiting gebruiken om anderen 
te discrimineren, te beledigen 
en in diskrediet te brengen en 
die met hun woorden andere 
mensen aanzetten tot discri
minerend of gevaarlijk hande
len, wat de samenhang in de 
samenleving aantast. Dát is 
óók nodig om te kunnen blij
ven garanderen dat in ons 
land iedereen vrij blijft om te 
zeggen wat ie denkt. 

Op www.sp.nl discussieert 
Tiny Kox met iedereen die dat 
wil over zijn visie op de ver
antwoordelijkheid die ge
paard gaat aan de vrijheid 
van meningsuiting. Lees de 
bijdragen, en discussier mee! 
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Minister Dekker wil dat 
de huren meer markt

conform worden en snel
ler omhoog gaan, en dat 
de woningstichtingen en 
andere verhuurders met 

hun extra inkomsten 
nieuwe huizen bouwen en 

gaan meebetalen aan de 
huursubsidie. Aedes, de 
koepelorganisatie van 

woningstichtingen, heeft 
er met instemming op 

gereageerd. Maar in 
corporatieland zijn ook 

andere geluiden te horen. 

Huurplannen 
in veel wij ken Bijvoorbeeld van Piet de 

Vrije, directeur van 
woningstichting Patrimo
nium in Veenendaal. Zijn 
verhaal is oorspronkelijk 

gepubliceerd in het 
Utrechts Nieuwsblad van 

7 december en staat nu in 
Spanning. 

Minister Dekker wil de huren fors verhogen. Ze wil over 
een periode van vijf jaar een extra verhoging van gemid
deld 10 procent toestaan. De bewindsvrouw wil de extra 
opbrengst gebruiken om de woningbouw een nieuwe 
impuls te geven. Of dat ook gaat gebeuren, valt te bezien. 
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n procent extra huurverha
ng (bovenop de inflatiecor
ctie) is een forse ingreep. 

Voor de bedrijfsvoering van 
onze woonstichting Patrimo
nium in Veenendaal hebben we 
die extra verhoging niet nodig, 
want we kunnen goed op eigen 
benen staan. 
Landelijk heeft 30 procent van 
de huurders huursubsidie. Dat 
percentage geldt ook voor onze 
woonstichting. Als de huren stij
gen, gaan deze mensen meer 
huur betalen en vergoedt de 
minister dat deels via de huur
subsidie. Ook mensen die nu niet 
voor subsidie in aanmerking 
komen, krijgen het dan wel. De 
laagste inkomens zijn maximaal 
18 euro per maand extra kwijt. 
Als de minister haar plan door
zet, krijgen wij als corporatie 
voor het extra beslag op de 
huursubsidie de rekening gepre
senteerd. Elk jaar dragen we dan 
bijna anderhalf miljoen euro af 
aan het Rijk, terwijl dat nu uit de 
belastingen komt. Dat bedrag 
zal stijgen. 
De minister geeft ons de ruimte, 

het extra bedrag terug te verdie
nen door woningen met een 
waarde van meer dan 130.000 
euro ( volgens de Waardering 
Onroerende Zaken) te liberali
seren. Van die huizen mogen 
we, als ze vrijkomen, de huur 
onbeperkt verhogen. In vijf jaar 
mogen de huren van alle gelibe
raliseerde woningen worden 
verhoogd tot een maximum van 
10 procent. Het zou in de pro
vincie Utrecht gaan om 30 pro
cent van de huizen. 

Asociaal 

Voor onze corporatie houdt dit 
in dat alle eengezinswoningen 
die sinds 1970 zijn gebouwd, in 
de vrije huursector terecht 
komen. Ik vind dit uitermate 
asociaal. De volkshuisvesting is 
irnrners opgezet om mensen met 
lagere inkomens ook fatsoenlijk 
te laten wonen. Liberalisering 
betekent dat wijken nog meer 
verkleuren en segregeren. De 
hogere inkomens gaan naar de 
grotere woningen en de nieuwe
re wijken. De lagere inkomens 

komen straks terecht in flats, 
vooroorlogse woningen en wij
ken die kort na de oorlog zijn 
gebouwd. En dat is beslist niet 
alleen in Veenendaal het geval. 

Nieuwe huizen die we straks 
bouwen, vallen door het beleid 
van Dekker grotendeels boven 
de liberalisatiegrens. We kun
nen nauwelijks nog nieuwe 
sociale huurwoningen aan ons 
bestand toevoegen. Als we wij
ken renoveren door te slopen en 
nieuw te bouwen, daalt het aan
tal sociale huurwoningen. 
De volkshuisvesting wordt 
straks een sterfhuis. De vorige 
bewindsman voor volkshuis
vesting, de VVD'er Remkes, 
schrapte de term volkshuisves
ting uit alle overheidsstukken. 
Hij hield niet van dat 'volks', 
terwijl de naam van zijn partij
de Volkspartij voor Vrijheid en 
Democratie - anders doet ver
moeden. 
Minister Dekker, ook VVD, 
brengt de volkshuisvesting terug 
tot huisvesting voor de armen. 
De modale inkomens betalen het 

Spanning • 23 december 2 00 4 



aan evenwicht 
erstoren 

gelag. In Veenendaal huist bijna 
40 procent van de huurders in so
ciale huurwoningen. Dat is een 
aangename mix van inkomens
groepen over wijken en buurten. 
We moeten vrezen dat dit even
wichtige beeld wordt verstoord. 
Het is voor het eerst dat de 
koopsector wordt ontzien en de 
huurders moeten opdraaien 
voor tekorten. Tot nu toe werd 
de ondersteuning van huurders 
en kopers in gelijke mate door 
de overheid gekort. Waarom wil 
de minister deze liberalisatie? 
Bezuinigingen? Natuurlijk, maar 
ze wil ook dat er meer wordt 
gebouwd. Een loffelijk streven, 
want ook in Veenendaal meten 
we de wachttijd in jaren. Dat is 
natuurlijk veel te lang. 

Gaan we straks met de extra 
hoge huren meer bouwen? lk 
vrees van niet. De bouwproduc
tie wordt niet geremd door ge
brek aan geld. We kunnen vol
doende lenen via het landelijke 
Waarborgfonds. Nee, de pijn zit 
hem in de bestuurlijke kwaliteit 
van de gemeente en haar capaci
teit op het gebied van de ruimte
lijke ordening. De productie 
loopt jaren achter. Volgens het 
CPB is dit in vrijwel heel het 
land hetzelfde. Gaat een ge
meente als Veenendaal door het 
nieuwe beleid harder lopen? Te 
vrezen valt van niet. Het kabinet 
bezuinigt ook op de financiële 

bijdragen aan gemeenten. Bur
gemeester en wethouders heb
ben, ondanks hun sociale signa
tuur, bezuinigingen aangekon
digd op het ambtelijk apparaat. 
Onze wethouder voor de volks
huisvesting timmert aan de weg 
voor senioren- en jongerenhuis
vesting. Zal hij ons straks ook 
nog goedkope grond aanbieden 
als hij weet dat de bouwproduc
tie de vrije sector in wordt ge
duwd? Het CPB schreef ook dat 

liberalisering de doorstroming 
op de woningmarkt eerder be
lemmert dan stimuleert. 

De huren voor de modale in
komens gaan omhoog. 
Kopen kunnen deze mensen 
niet, dat is te duur. Ze kunnen 
ook niet naar goedkope huurwo
ningen omdat die markt op slot 
zit. lk vrees dat van de mooie 
beleidsvoornemens alleen de 
bezuinigingen overblijven. Die 

worden grotendeels door de 
middeninkomens betaald. En 
dat alles omdat de minister niet 
wil bezuinigen op grootstedelij
ke projecten. Inderdaad, als ze 
geld steekt in extra wegen van 
en naar Almere, zal de bouw
productie daar wel weer op 
gang komen. Maar moeten de 
huurders in gemeenten als 
Veenendaal daar voor betalen of 
is dat een zaak van alle belas
tingbetalers? • 

Stop de huurexplosie 
Onder het motto 'Stop de huurexplosie' gaat de SP de komende tijd veel 
activiteiten opzetten. De bedoeling daarbij is dat er landelijk een kader 
aangereikt wordt, waarbinnen afdelingen aan de slag kunnen in buurten 
waar de woede over het huurbeleid het grootst is. 
Als eerste uitwerking daarvan komt er op korte termijn een folder waarvan 
de voorkant bedrukt is met uitleg over en kritiek op het landelijk huur
beleid, en waarvan de afdelingen op de achterkant hun eigen actie-infor
matie kwijt kunnen. In de toekomst zullen er vaker dergelijke twee-in één-
folders komen. De tip aan afdelingen is om een aantal buurten uit te zoe
ken (bijvoorbeeld die waar de huren geliberaliseerd gaan worden) en daar 
regelmatig iets te laten horen, activiteiten te organiseren en bijeenkomsten 
te beleggen. Eén foldertje zal de mensen niet in actie krijgen. Een campag
ne die stap voor stap opgebouwd wordt, mogelijk wel. 

De Tweede Kamer praat waarschijnlijk eind januari over het huurbeleid. 
Tot die tijd kunnen we bijvoorbeeld woningcorporaties oproepen een 
protest te sturen naar de regering. De argumenten daarvoor zijn uitstekend 
te halen uit het verhaal op deze pagina's. 
Voorafgaande aan het debat zullen we op een aansprekende manier bij het 
Kamergebouw duidelijk maken dat we niet gediend zijn van de afbraak 
van de sociale volkshuisvesting. Je hoort er meer over. 
Alle mogelijke informatie over het huurbeleid is te vinden op 
www.minvrom.nl. Op www.spnet.nl zal binnenkort veel te vinden zijn om 
de actie vorm te kunnen geven. 
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Procedure deelname 
raadsverkiezingen 

Proeed u re erkenning 
nieuwe afdelingen 

Over de procedure voor het bepalen of een 
afdeling mag deelnemen aan de raadsverkie
zingen is het volgende afgesproken: het partij
bestuur wordt gemandateerd om daarover een 
besluit te nemen, daarbij geadviseerd door 
een klankbordgroep bestaand uit een of meer 
afdelingsvoorzitters, fractievoorzitters, regio
bestuurders en de secretaris afdelingen. Tegen 
het besluit van het partijbestuur kunnen afde
lingen in beroep gaan bij de partijraad, die in 
december 2005 besluit over de beroepszaken. 
De partijraad wordt daarbij geadviseerd door 
de commissie beroepszaken, die vanwege de 
taakuitbreiding opnieuw wordt samengesteld. 
Dat gebeurt op de partijraad van maart. Kandi
daten voor de commissie kunnen zich melden 
bij algemeen secretaris Paulus Jansen. 

De procedure voor het erkennen van afdelingen 
wordt gewijzigd: de verantwoordelijkheid voor 
toelating van nieuwe afdelingen wordt groten
deels gemandateerd aan het partijbestuur. De 
partijraad behoudt echter de bevoegdheid om af 
te wijken van de voordracht van het partijbestuur. 
De aanleiding hiervoor is de constatering dat 
voor de leden van de partijraad erg moeilijk is te 
oordelen over de situatie in een afdeling elders in 
het land. Voor erkenning van een afdeling blijft 
de instemming nodig van de beoogd voorzitter, 
de voorzitter van de basisafdeling en de regio
bestuurder. 

Oppakken 
Van Anraat 
Krista van Velzen doet ver
slag van de betrokkenheid van 
de SP bij de aanhouding van 
Frans van Anraat, die be
standdelen voor gifgas lever
de aan het Irak van Saddam 
Hoessein. Van Velzen en Van 
Bommel hebben de afgelopen 
anderhalf jaar constant aan
gedrongen op vervolging van 
de handelaar, en zijn ook 
mede-initiatiefnemer van het 
Centrum Halabja, dat namens 
de slachtoffers van de gifgas
aanval op deze Koerdische 
plaats pleit voor berechting 
van de daders . 
Een aantal vertegenwoordi
gers van Koerdische organisa
ties laat vervolgens weten 
heel erg dankbaar te zijn voor 
de steun van de SP bij hun 
strijd. De gevangenneming 
van Van Anraat is voor hen 
heel belangrijk. 
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• Dinsdag 21 december wordt een No claim? No 
wayl-petitie overhandigd aan voorzitter Van 
Leeuwen van de commissie Zorg van de Eerste 
Kamer. Ook wordt dan de uitslag gepresenteerd 
van een NIPO-enquête over de maatregel. 

• Krista van Velzen licht de campagne Stop de 
huurexplosietoe (zie ook pag 7). Opgeroepen 
wordt waar mogelijk comités te vormen om de 
strijd aan te gaan. 

• Voor een enquête naar de gevolgen van de 
nieuwe Wet op de kinderopvang zijn flyers be
schikbaar om mee te nemen vanaf de partijraad. 

• Comité Onderdak heeft confronterende posters 
gemaakt om de dakloosheid mee onder de aan
dacht te brengen. Naast een foto van een asiel
dier dat een thuis zoekt, staat een foto van een 
dakloze die dat ook doet. De posters kunnen 
geplakt worden, maar bijvoorbeeld ook aangebo
den aan woningcorporaties of gemeentebestu
ren. Ze zijn mee te nemen vanaf de partijraad. 

• De status van afdeling in oprichting wordt toe
gekend aan de werkgroepen Bunnik, Maas en 

Waal, Noordoost Friesland, Oosterhout, Scheemda, 
Venlo en Voorschoten. 

• Als nieuwe zelfstandige afdelingen worden welkom 
geheten: Brielle, Goirle, Hulst, Lochem en Waalwijk. 

• De begroting voor 2005 wordt goedgekeurd. 
Afgesproken wordt dat de partijraad van maart 
2005 zal praten over een integraal voorstel voor 
de afdelingsfinanciën en de fractiebudgetten. 

• De financiële controlecommissie wordt vastgesteld. 
Hij bestaat uit de volgende afdelingsvoorzitters: 
Nico Bijl (Wageningen), Th ijs Cappus (Horst aan de 
Maas), lneke Palm (Rotterdam), Colette Sciacco 
(Purmerend) en Jan Voorbij (Nieuwegein). 

• De cursus voor aspirant raadsleden die in januari 
van start gaat, is met 240 mensen volgeboekt. 
Aanmelden is nog wel mogelijk voor de cursus die 
in september start. 

• Afdelingen die mee willen zoeken naar voorstellen 
en acties rond de koopkracht van de minima, kun
nen contact opnemen met Pa ui Huijgen, afdelings
voorzitter van Tilburg. Afhankelijk van de belangstel
ling wordt bekeken of een landelijke bijeenkomst 
wenselijk is. 

• Met Kamerlid Piet de Ruiter gaat het langzaam 
beter. De partijraad stuurt hem een bos bloemen en 
een beterschapwens. 
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Van 2004 

!~,.peilingen staan we op 
drie tot zes zetels winst en in 
het Europees Parlement zijn 
we verdubbeld. 2004 Was ook 
het jaar van veel landelijke en 
plaatselijke initiatieven, veel 
meer scholing, de uitstekende 
ontwikkeling van ROOD en de 
grote demonstratie van 2 okto
ber. Niet alles ging echter 
goed, getuige het opstappen 
van Ali Lazrak en van enkele 
plaatselijke volksvertegen
woordigers.' 

De afgelopen tijd is hard ge
werkt aan bet boek Hoe dan 
Jan ?, dat half januari ver
schijnt. In gesprekken met 
Karel Glasstra van Loon en 
Kees Slager formuleert Marij
nissen daarin zijn weg naar de 
toekomst die hij op de partij
raad als volgt samenvat: 'weg 
met de cultuur van het weg
kijken en leve het actief bur
gerschap.' Volgens de partij
voorzitter is er in een demo
cratie maar één hoop: 'de 
mens, en de mens alleen. 
Burgerschap betekent dat je 
het individu niet alleen defini
eert ten opzichte van de over
heid, maar ook ten opzichte 
van zijn omgeving. Daaruit 
vloeien vijf verantwoordelijk
heden voort voor de burgers. 
• De verantwoordelijkheid 

voor zichzelf 
• De verantwoordelijkheid 

naar2005 
Het middagdeel van de partijraad werd 

grotendeels besteed aan een discussie over 

waar we als partij staan bij de overgang van 

2004 naar 2005. Jan Marijnissen zorgde voor 

de inleidingen over het bijna afgelopen en 

het komende jaar. Een beperkt verslag. 

voor zijn directe omgeving 
• De verantwoordelijkheid 

voor zijn vrienden, colle
ga's 

• De nationale verantwoorde
lijkheid 

• De verantwoordelijkheid 
als wereldburger. 

Als SP moeten wij dat expli
ciet benoemen en blijven 
herhalen.' 
De partijraadsleden krijgen 
een exemplaar van Hoe dan 
Jan ?, met de afspraak dat ze 
een reactie geven op de in
houd. 

Marijnissen constateerde 
vervolgens dat het 2 oktober
gevoel van solidariteit en 
veranderingszin op 2 novem
ber danig verstoord is door 
de moord op Van Gogh. 'Veel 
mensen vroegen zich toen af 
wat staat ons nog meer te 
wachten en de ene hype volg
de de andere op - waar de SP 
nadrukkelijk niet aan meege
daan heeft. 'De moord op Van 
Gogh is enerzijds een inci
dent, anderzijds een katalysa
tor. De wereld staat niet in 
brand, maar we hebben wel 
te maken met ratten die uit de 
riolen komen, islamieten die 
de Grondwet niet accepteren 

en autochtonen die zich zor
gen maken. 
Wij moeten ons verstand erbij 
houden en het contact tot stand 
brengen. Waar dat op lokaal 
niveau gebeurd is, blijkt het 
helemaal niet moeilijk te zijn. 
Maar te vaak wordt er niets 
gedaan, waardoor het momen
turn voorbij gaat. We kunnen 
beter presteren, vooral op 
lokaal niveau en we móeten 
beter presteren. We moeten 
veel meer voorop lopen in het 
benoemen van problemen en 
het aandragen van oplossin
gen. We moeten de prikkelen
de, provocerende partij blijven 
die we moeten zijn.' 

2005 wordt het jaar van het 
dertiende SP-congres, op 
28 mei in Nijmegen, en van 
het referendum over de Euro
pese grondwet. Daarnaast is 
het een jaar waarin we de 
strijd tegen kabinet Balkenen
de 11 op alle fronten moeten 
gaan voeren. 'De voorwaar
den daarvoor zijn aanwezig: 
het asociale beleid, de grote 
impopulariteit van Balkenen
de, de CAO-strijd die overal 
zal ontbranden, onze alterna
tieven en onze organisatie
kracht. Daarmee moeten we 
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de sfeer van 2 oktober terug 
kunnen krijgen. 
2005 is ook het jaar vóór de 
raadsverkiezingen van 2006, 
en dus het jaar waarin we de 
juiste mensen moeten scouten 
en goed moeten opleiden. In 
2005 gaat het scholingsteam 
volop aan de slag - en dat is 
hard nodig omdat de verwach
tingen over onze partij steeds 
hoger worden en omdat we uit 
zelfrespect en eigenwaarde 
vooruit willen in het begrij
pen van de samenleving. En 
in 2005 zal er ook meer dui
delijkheid komen over het 
bestaan van een politiek alter
natief van PvdA, GroenLinks 
en SP; zullen we onze notie 
van democratie verder uit
werken, en zullen we nieuwe 
mensen aan ons binden door 
vooroordelen weg te nemen.' 

Terugkomend op het eerder in 
zijn verhaal verwerkte verslag 
van zijn reis door Brazilië 
sloot Marijnissen af met de 
opmerking van zijn reisgenoot 
over het enthousiasme van de 
leden van de PT van president 
Lula. 'Deze mensen zijn geen 
lid van de partij, ze v[eren de 
partij. Daar moeten wij een 
voorbeeld aan nemen.' 
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Leeuwarden 
• In de raad sinds: 1998 

• Aantal zetels: 3 van de 37 
'De mensen zijn vervangen, 

• Wisselingen sinds 2002: 4 maar het geluid is gelijk gebleven' 

Van de raadsleden die in 2002 voor de 
SP aantraden zit alleen fractievoorzit
ter Freerk Kalsbeek nog in de raad -
en ook hij is een jaartje weggeweest 
wegens ziekte. Twee vervangers zijn 
inmiddels zelf ook al weer uit de raad 
gegaan. Hoe kan dat? 

Kalsbeek: 'We hebben in de aan
loop naar 2002 niet goed gescout 
en de kandidaten onvoldoende 
voorbereid op wat hen te wach
ten stond, dat is duidelijk. De 
mensen zijn niet afgehaakt van
wege politieke problemen, maar 
omdat ze zich verkeken hadden 
op wat het raadswerk inhield, 
door gewijzigde persoonlijke 
omstandigheden, achterstand in 
de studie vanwege het raadswerk 
en door ziekte. We hebben hen 
wel uitgelegd wat het raadswerk 
inhoudt, maar het verschil tussen 
de theorie vooraf, en de praktijk 
als je er zelf zit, blijkt groot te 
zijn. ' 

Hoe erg is het om zo vaak 
met nieuwe mensen te moeten 
komen? 
'Echt grote problemen hebben 
we er niet door gekregen. In de 
raad wordt terdege naar ons 
geluisterd. De mensen zijn wel 
vervangen, maar het geluid is 
hetzelfde gebleven. Ikzelf zit al 
vanaf '98 in de raad en besteed 
veel tijd aan het coachen van de 
anderen. We spreken ook regel
matig af dat een raadslid na af
loop van de zware commissie
vergadering bij mij langskomt 
om te bespreken hoe het gegaan 
is. Kwalitatief zit het met de 
vervangers gelukkig ook wel 
goed, al moeten we er nog een 

vinden voor het raadslid dat net 
wegens ziekte is afgehaakt. Wat 
ook helpt, is onze grote fractie
ondersteuning: daarbij zitten 
zowel mensen die we op hun 
vakgebied kunnen raadplegen 
als mensen die mee de speer
punten bepalen en bekijken hoe 
we de link kunnen leggen tussen 
de raad en het buitenparlemen
taire werk. ' 

Wat gaan jullie nu anders 
doen dan vier jaar geleden? 
'We gaan veel energie steken 
in een lokaal scholingstraject, 
naast de landelijke scholing die 
de aspirant-raadsleden volgen. 
We gaan de kandidaten goed op 
de hoogte brengen van de poli
tieke verhoudingen in Leeuwar
den en de praktijk van het raads
werk, we gaan indringend met 
ze praten over wat er van hen 
verwacht wordt, en we nemen 
ze mee naar raadsvergaderingen 
- ook de saaie. 

Wat wordt voor jullie de inzet 
van de verkiezingen? 
'We gaan van huisvesting ons 
belangrijkste speerpunt maken. 
Daarbij richten we ons zowel op 
de huurverhogingen als op het 
bouwprogramma. Alles wat nu 
gebouwd wordt, zit in de dure 
sector terwijl er een schreeu
wend tekort is aan betaalbare 

huurwoningen. Dat gaan we aan 
de kaak stellen, en we gaan aan
dacht vragen voor levensloop
bestendig bouwen. Dat kost bij 
nieuwbouw maar een paar dui
zend euro extra: veel minder 
dan wanneer je de woning later 
moet aanpassen.' 

Waar kijk je met veel voldoe
ning op terug? 
'Na lang aandringen van ons 
heeft Leeuwarden een nota inte
grale toegankelijkheid gemaakt, 
om gemeentegebouwen en de 
openbare voor iedereen toegan
kelijk te maken. Met moties en 
schriftelijke vragen hebben we 
daar jarenlang op aangedron
gen, en we hebben succes ge
boekt.' 

Wordt het geen zinloos ri
tueel, als je steeds op hetzelf
de hamert? 
'Ligt eraan hoe je het doet. We 
hebben ook partijen in de raad 
die steeds op hetzelfde uitko
men, ook al gaat de discussie 
over een heel ander onderwerp. 
Dat moet je dus niet doen. Maar 
als je op de juiste momenten 
aandacht blijft vragen voor een 
goed punt, dan kun je wel dege
lijk iets bereiken.' 

En de grootste miskleun? 
'Valt wel mee, onze miskleu
nen. Wel heeft de fractie een 
keer, toen ik in het ziekenhuis 
lag, ingestemd met een verho
ging van de raadsgelden - waar 
we altijd tegen waren. Het voor
stel zat verstopt in een verorde
ning en is er door geglipt. Behal
ve mij is het overigens niemand 
opgevallen, gelukkig. Maar je 
moet dus altijd goed kijken waar 
je ja of nee tegen zegt.' • 
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Links en de Don Quichot 
van het populisme 

Door Behnam Taebi, afkomstig uit Iran en 
fractievoorzitter van de SP in de gemeenteraad 

van Delft. 

e Don Quichot van het 
Nederlandse populisme, 

Geert WiJders, trekt ten strijde 
tegen de moslims. Deze reuzen 
en reuzinnen vormen, volgens 
hem, een heuse bedreiging voor 
de westerse beschaving. De rest 
van de politiek reageert zorg
wekkend. ledereen raakt in 
paniek, de linkse partijen niet 
uitgesloten. Bij de PvdA gaat 
de verwarring zelfs zo ver dat 
Bos samenwerking met Wilders 
niet uitsluit. En GroenLinks 
flirt met de LPF. De SP kiest 
de weg van de stilte, misschien 
een verstandige keuze om niet 
bij te dragen aan verdere over
verhitting, maar op lange ter
mijn natuurlijk ook geen oplos
sing. 

nder het mom van 'nieu
we politiek' (Fortuyn) en 

de oorlog tegen het moslim
terrorisme is tegenwoordig veel 
geoorloofd. Er lijkt een race 
gaande wie het beste kan laten 
zien hoe 'achterlijk' dé islam 
is. Als iemand die geboren en 
getogen is in de bakermat van 
de politieke islam, en de dicta
tuur van de Islamitische Repu
bliek aan den lijve heeft onder
vonden , kan ik meepraten over 
wat er allemaal aan schort en 
heb ik de stellige overtuiging 
dat staat en religie strikt ge
scheiden moeten blijven. Maar 
nietszeggende, grof generali
serende en kwetsende uitspra
ken mogen nooit het startpunt 
van zo' n debat zijn. Het debat 
is voorts gedoemd te misluk-

ken, als je de gematigde mos
lims - en dat zijn er veel- niet 
aan je zijde hebt. Ongezouten 
kritiek en generaliserende 
uitspraken zoals geuit door 
Hirsi Ali werken buitenge
woon contraproductief en 
duwen de gematigde moslims 
richting extremisten. 

e moeten ons realiseren 
dat het wij-zij-denken 

fatale gevolgen heeft voor de 
hele samenleving. We moeten 
bewust zijn van de ingrijpende 
gevolgen van uitsluiting, ach
terstelling en discriminatie. Ze 
leiden tot ongelijke verhoudin
gen op de werkvloer, onnodige 
fricties op school en universi
teit en overbodige spanningen 
op straat. De autochtone Ne
derlander is bang een extremist 
tegen het lijf te Jopen en de 
allochtone - hoe stigmatiserend 
ik deze twee woorden ook vind 
- vreest vanwege zijn uiterlijk 
als extremist aangezien te wor
den. Allochtoon, islamiet en 
extremist lijken meer en meer 
synoniem te worden. De twee
deling die hieruit voortvloeit, 
zal de samenleving op termijn 
lamleggen, want samenleven 
doen we nog altijd samen. 

opulisten praten, niet ge
hinderd door rechtse politi

ci, mensen angst aan en de 
linkse partijen kijken tot nu toe 
machteloos toe. Het begint er 
steeds meer op te lijken dat 
kritiek op het populisme taboe 
wordt of van de hand wordt 

Na de moord op Van Gogh reageert 
de politiek op zorgwekkende wijze. 
Populisten drukken minderheden in de 
hoek, rechtse partijen duwen mee en 
links kijkt machteloos toe. Dat moet 
veranderen. We moeten een reële 
inschatting maken van de krachten 
die bevolkingsgroepen tegen elkaar 
proberen uit te spelen. Kritiek op het 
populisme mag geen taboe zijn en 
links moet zich niet monddood laten 
maken. 

gewezen als 'politiek correct' . 
Maar juist in tijden van verwar
ring is correcte politiek gebo
den: zeggen waar het op staat, 
ook al maak je jezelf daarmee 
niet bij iedereen populair. Het 
mag, nee: móet gezegd worden 
dat het absurd is dat een hele 
bevolkingsgroep zich nog 
dagelijks moet verontschuldi
gen voor de daad van één 
idioot. Het is te gek voor 
woorden dat er gesproken 
wordt over het uitzetten van 
Nederlanders . Het is onder 
geen beding acceptabel dat 
mensen met een Arabisch 
klinkende naam vaak niet door 
de sollicitatieprocedures heen 
komen, dat jongeren aan de 
deur van een discotheek ge
weigerd worden vanwege 
zwart krullend haar. Het wordt 
tijd dat we het beestje bij de 
naam noemen en het beestje 
heet racisme, islamofobie, 
vreemdelingenhaat. 

at de minderheden bij 
rechts geen bondgenoten 

hebben, was allang bekend, 
maar als links hen ook in de 

steek laat, worden ze politiek 
dakloos. Dat is gevaarlijk. Wie 
zich door deze democratie niet 
opgenomen voelt, kan zich 
daartegen keren. Vervreemding 
werkt radicalisme en extremis
me in de hand. Ik beschouw het 
als de plicht van de linkse par
tijen om geen blad voor de 
mond te nemen en de 1,7 mil
joen potentiële kiezers van 
Wilders te wijzen op de geva
ren van het populisme, in plaats 
van zelfs maar de schijn te 
wekken een graantje mee te 
willen pikken. 

nze samenleving is in 
staat zijn kleurrijke vorm 

te behouden, net zo goed als ze 
de afgelopen decennia is opge
bouwd door diezelfde kleurrij
ke samenstelling. We hebben 
allemaal recht op een fatsoen
lijk bestaan in een niet verdeeld 
Nederland en dat recht laten we 
ons niet ontnemen door rechts
populisten met makkelijke 
oneliners maar zonder echte 
antwoorden. Kom op, linkse 
vrienden! 
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Klachteninventarisatie 
reïntegratiebedrijven geeft 
onthutsend beeld 

Het rapport concludeert dat 
reïntegratiebedrijven vaak 
intimideren en dreigen met 
korting op de uitkering, dat ze 
een ondeskundige en menson
waardige behandeling bieden, 
en dat ze overbodige cursussen 
en scholingen geven die niet 
aansluiten bij de opleiding. 
De privatisering van de ar
beidsbemiddeling heeft geleid 
tot ruim tweehonderd commer
ciële reïntegratiebedrijven die 
jaarlijks meer dan 500 miljoen 
euro opstrijken voor het bege
leiden van mensen naar werk. 
Wat dat geld oplevert, is vol
strekt onduidelijk. De Algeme
ne Rekenkamer concludeerde 
op 3 november van dit jaar 
dat er weinig inzicht is in de 
inspanningen die reïntegratie
bedrijven leveren en helemaal 
geen zicht op het aantal werk
zoekenden dat door die inspan
ningen een baan vindt. 
Kamerlid Jan de Wit, initiatief
nemer van het SP-onderzoek: 
'Reïntegratiebedrijven beloven 
een persoonlijke behandeling 
en maatwerk, maar in de prak
tijk komt daar niets van terecht. 
Veel mensen vinden op eigen 
kracht werk, maar toch vangt 
het reïntegratiebedrijf daar dan 
geld voor. Belasting- en pre
miegeld dat elders veel beter 
besteed zou zijn. Het geld dat 
nu over de balk wordt gegooid, 
kan beter gebruikt worden om 
de koopkracht van de minima 
te verbeteren.' 

12 

'Een vloot lekkende modderschuiten op weg naar 
het minuscule eilandje Werk.' Dat is het beeld dat 
wordt opgeroepen door de tweehonderd klachten 
die binnenkwamen bij het digitale Meldpunt 
Klachten Reïntegratie van de SP. Ze zijn verwerkt in 
het onlangs gepresenteerde rapport Een schandalige 
miskleun uit de categorie 'Betuwelijn'. 

De mensen die de moeite na
men om hun ervaringen met 
reïntegratiebedrijven te melden 
bij de SP, klagen vooral over de 
volgende zaken: 
• Het bedrijf doet nagenoeg 
niets om de cliënt te begelei
den; 
• De cliënt wordt absoluut 
niet serieus genomen; 
• De cliënt moet verplicht een 
aantal dagdelen komen en 
wordt dan achter een computer 
gezet; 
• Het bedrijf adviseert ver
keerd; 
• Er bestaat grote onduidelijk
heid over de vergoeding van 
reiskosten. 

Op basis van de klachten 
bepleit de SP-Kamerfractie: 
• uitvoering van het advies 
van de Algemene Rekenkamer 
dat het Ministerie van Sociale 
Zaken en Werkgelegenheid 
zich een beter beeld moet vor
men van de uitvoering van de 
reïntegratie; 
• een diepgaand onderzoek 
door de Algemene Reken-

kamer naar het werk van de 
reïntegratiebedrijven en de 
manier waarop zij met men
sen omgaan; 
• een verplichting voor mid
delgrote en grote werkgevers 
om 5 respectievelijk 7 procent 
van hun arbeidsplaatsen open 
te stellen voor (arbeids-)gehan
dicapten; 
• invoering van de regel dat 
reïntegratietrajecten alleen 

aangeboden worden door het 
UWV en de gemeenten als er 
een duidelijk perspectief is op 
een reguliere arbeidsplaats. 

Het rapport Een schandalige 
miskleun uit de categorie 
'Betuwelijn' is te vinden op 
www.sp.nl, en onmisbare 
lectuur voor alle SP-woord
voerders Sociale Zaken in de 
gemeenteraden. 

Voor 4300 euro koffiedrinken 
'Na ruim een jaar WW werd mijn dossier onge

vraagd doorgestuurd aan een reïntegratiebureau. 

Ik kreeg een aardige jongen die een intake

gesprek kwam doen en vervolgens bekende nog 

nooit een rolstoeler van zo dichtbij te hebben 

gezien. Eens per maand kwam hij gezellig op de 

koffie en vragen wat ik ondernomen had. Na drie 

maanden koffiezetten heb ik hem verteld wat ik 

van hem verwachtte, maar hij was geen uitzend

bureau, dus lobbyen deed hij niet. Wel was hij 

steeds erg benieuwd naar mijn vorderingen. We 

zijn nu ruim een jaar verder en op 1 november 
loopt zijn project met mij af. Ik word dan bij

geschreven in de categorie 'niet geplaatsten' en 

zijn bedrijf dat inmiddels een andere naam heeft, 

krijgt voor dit niets doen 4300 euro uitbetaald.' 
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Dossier Oekra·ine: 
over een corrupt regime en 
een neoliberale oppositieleider 

De beelden haalden eind november dagen
lang de nieuwsbulletins: tienduizenden 
mensen die in Kiev demonstreren voor de 
erkenning van de 'echte' uitslag van de Oek
raïnse verkiezingen. De vergelijking met het 
einde van de Koude Oorlog in het verder 
westelijk gelegen gedeelte van het voor
malig Oostblok dringt zich al gauw op. Toch 
blijft het lastig te ontwaren wat de machts
verhoudingen in de Oekraïne daadwerkelijk 
zijn en wie er steun verdient. Een aantal 
lijnen is echter wel te trekken. 

De periode na 1990 kenmerkt 
zich in de Oekraïne vooral door 
een geweldige economische 
teruggang. Sinds de onafhanke
lijkheid in 1991 is het reële 
loon met meer dan driekwart 
gedaald, daalde de bevolkings
omvang met twee miljoen (tot 
50 miljoen) vanwege de ge
daalde levensverwachting voor 
met name mannen, en is de 
werkeloosheid opgelopen tot 
12 procent, terwijl het ILO (de 
internationale werknemersorga
nisatie) deze schatting aan de 
lage kant noemt. 
Tegelijkertijd blijkt keer op keer 
dat bet huidige regime aan alle 
kanten corrupt is. De moord op 
de onafhankelijke journalist 
Gongadze in 2000 waartoe men 
op het hoogste niveau opdracht 
gaf, is het trieste hoogtepunt in 
een reeks van voorbeelden 
waarin het huidige regime cen
suur probeert uit te oefenen op 
media en bedrijfsleven. 
Op dit laatste gebied is de huidi
ge oppositieleider Joesjtsjenko 
een duidelijke verbetering. In 

zijn periode als premier bracht 
hij de corruptie merkbaar terug, 
wat uiteindelijk tot zijn ontslag 
leidde. Tegelijkertijd echter was 
Joesjtsjenko als hoofd van de 
Centrale Bank verantwoordelijk 
voor een hervormingsprogram
ma dat in 1994 tot een explosie 
leidde in de prijzen van levens
middelprijzen en catastrofale 
gevolgen had. Economisch 
gezien is Joesjtsjenko de lieve
lingskandidaat van de interna
tionale economische instellin
gen die in hem een radicale 
hervormer zien. De economisch 
neoliberale agenda van Joesj
tsjenko zal, mocht hij aan de 
macht komen, zich in de eerste 
plaats vertalen in radicale priva
tisering en het openstellen van 
het land voor westers kapitaal. 

Externe ontwikkelingen: 
de machtsstrijd in de 

Russische invloedssfeer 

De huidige ontwikkelingen in 
de Oekraïne hebben naast 
interne ook een internationaal 

aspect. Sinds de val van de 
muur en zeker met het aantre
den van de regering Bush 
proberen de Verenigde Staten 
hun invloed te vergroten in 
wat vroeger de Sovjetsfeer 
was. Daarbij wordt gebruik 
gemaakt quasi zelfstandige 
organisaties, waarin tal van 
Amerikaanse politieke en 
economische organisaties een 
stevige vinger in de pap heb
ben. Het huidige verzet tegen 
de machtshebbers in de Oek
raïne lijkt als twee druppels 
water op het door studenten 
georganiseerde verzet dat 
leidde tot het aftreden van 
Milosevic in Servië en Shever
nadze in Georgië. Hoewel we 
geenszins rouwig hoeven te 
zijn over het einde van deze 
veelal corrupte regimes, mo
gen we onze ogen niet sluiten 
voor de internationale politie
ke agenda van het Westen, 
voor wie het lang niet alleen 
gaat om het democratiseren 
van het voormalige Oostblok. 
Ook de Europese Unie heeft 
in dit opzicht boter op haar 
hoofd. Jarenlang werd het 
regime in de Oekraïne de hand 
boven het hoofd gehouden in 
de hoop het land op deze ma
nier naar het westen toe te 
trekken. Jacques Monasch, 
die een paar jaar geleden in de 
Oekraïne werkte als landen
directeur voor het NDI, het 
buitenland instituut van de 
Amerikaanse Democraten, 
berichtte onlangs in dagblad 
Trouw hoe de Europese Unie 
de OVSE verbood zich kri-
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tisch uit te laten over de frau
duleuze verkiezingen in 1999. 
Olie en geopolitieke belangen 
gaan de EU volgens Monasch 
boven het houden van eerlijke 
verkiezingen. 

Wat te doen? 

Dit alles maakt de huidige 
situatie vanuit links-progres
sief zicht zo ongelooflijk las
tig. Noch de corruptie van het 
oude regime waarvan Janoe
kovitsj een representant is, 
noch de neo-liberale agenda 
van Joesjtsjenko verdient poli
tieke steun. De bevolking van 
de Oekraïne smacht in de 
allereerste plaats naar politieke 
rust, vrijheid en stabiliteit. 
Deze wensen lijken echter op 
dit moment ver verwijderd en 
het is zeer onwaarschijnlijk dat 
één van de twee partijen ze in 
vervulling zal laten gaan. Dus 
in plaats van het steunen van 
één van beide, moeten partijen 
als de SP veeleer proberen 
contact te leggen met lokale 
groepen die zich inzetten voor 
daadwerkelijke democratise
ring zonder dat ze het land 
willen uitverkopen aan westers 
kapitaal. Tegelijkertijd zal de 
SP zich moeten inzetten om het 
beleid van de EU daadwerke
lijk gericht te laten zijn op 
democratie en dit doel niet 
ondergeschikt te maken aan 
eigen economische en politieke 
belangen. Alleen zo is op lan
gere termijn daadwerkelijke 
democratisering en stabilise
ring van deze regio mogelijk. e 

Arjan Vliegenthart is als politi
coloog verbonden aan de Vrije 
Universiteit Amsterdam waar 
hij als promovendus onderzoek 
doet naar de economische 
transformatie in Centraal-
en Oost-Europa. 
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De herontdekking 
van de ouderwetse 
sociaal-democratie 
Ronald van Raak over 

'Links, rechts en de vooruitgang' 
van Paul Kalma 

'Een mooie inkijk in een 
vorm van sociaal-democra
tie waarmee we in de toe
komst kunnen samenwer
ken,' zo betitelt coördinator 
Ronald van Raak van het 
Wetenschappelijk Bureau 
van de SP het boek 'Links, 
rechts en de vooruitgang' 
van directeur Paul Kalma 
van de Wiardi Beekman 
Stichting, het wetenschap
pelijk bureau van de PvdA. 

Al tk met oudere PvdA' ers 
spreek over de SP, dan typeren 
zij mijn partij vaak als 'ouder
wets sociaal-democratisch'. Na
tuurlijk toon ik mij op zo'n 
moment diep beledigd, maar 
eigenlijk ben ik dan ook wel een 
beetje trots. Zeker als verwezen 
wordt naar het kabinet van Joop 
den Uyl (1973-1977), met mi
nisters die streefden naar een 
herverdeling van kennis, in
komen en macht en die de 'ver
beelding aan de macht' wilden 
brengen. In 'Links, rechts en de 
vooruitgang' van de Wiardi 
Beekman Stichting, het weten
schappelijk bureau van de 
PvdA, klinkt een soortgelijke 
weemoed door naar dit mooie 
sociaal-democratische verle
den. 

Paul Kalma noemt het een ver
gissing dat de sociaal-democra
ten in de jaren negentig hun 
ideologische veren hebben af
geschud, dat de PvdA een be
stuurderspartij werd en dat de 
partij in de paarse kabinetten 
een liberaal programma uitvoer
de. De grootste fout is volgens 
hem echter dat de PvdA in de 
jaren negentig de band met de 
sociaal-democratische traditie 
heeft doorgesneden. In zijn 
boek gaat Kalma op zoek naar 
wat deze 'waardevolle en 
vruchtbare traditie' voor de 
huidige PvdA kan betekenen. 
Sociaal-democraten moeten in 
ieder geval afscheid nemen van 
de bestuurderscultuur en men-
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sen opnieuw strijdbaar maken 
' tegen onze afhankelijkheid van 
economie en technologie en te
gen de heerschappij van het 
geld over de mens en zijn leef
omgeving.' 

Het boek verschijnt kort voordat 
de leden van de PvdA in januari 
het nieuwe beginselprogramma 
van Wouter Bos moeten goed
keuren (zie Spanning van mei 
2004), dat door veel PvdA'ers 
wel erg liberaal werd gevonden. 
In oktober verscheen in 'Socia
lisme & Democratie', het blad 
van de Wiardi Beekman Stich
ting, een aangepaste versie van 
het beginselenmanifest, waarin 
wat meer wordt ingegaan op de 
geschiedenis en de idealen van 
de sociaal-democratie. 'De her
ontdekking van de sociaal-de
mocratie in vijftien stellingen', 
het uitgebreide nawoord bij dit 
boek, lijkt vooral bedoelt om de 
partij nog wat meer stapjes in de 
goede richting te laten maken. 
Kalma begint zijn 'herontdek
king' met het vaststellen wat 
waarden als vrijheid, gelijkheid 
en solidariteit voor de PvdA be
tekenen. In tegenstelling tot de 
liberale opvatting van individue
le vrijheid moeten sociaal-demo
craten de nadruk leggen op 'een 
eerlijke verdeling van kansen, de 
maatschappelijke voorwaarden 
waaronder individuele vrijheid 
gedijt'. Gelijkheid is volgens 
Kalma juist een opdracht om 
belemmeringen van die vrijheid 
weg te nemen en zelfontplooiing 

te bevorderen. Een beroep op 
solidariteit is de basis voor de 
morele overtuigingskracht die 
nodig is om, samen met vakbon
den en andere linkse partijen, 
hervorming van de samenleving 
mogelijk te maken. 
Op basis van zijn opvattingen 
over vrijheid, gelijkheid en so
lidariteit doet Kalma voorstel
Jen voor onder meer een 'coö
peratief kapitalisme', dat meer 
zeggenschap mogelijk moet 
maken van werknemers en bur
gers, evenals het weren van de 
markt uit de publieke sector en 
integratie van allochtonen door 
het bevorderen van scholing en 
werkgelegenheid. In plaats van 
'personalisering' van de poli
tiek door kiesdistricten en 
burgemeestersverkiezingen wil 
Kalma een bredere democrati
sering, waarbij partijen veel ac
tiever burgers bij de politiek 
moeten betrekken. 

schuwen tegen het vooruit
gangsoptimisme van rechts, 
dat nog steeds meer marktwer
king ziet als remedie voor alle 
maatschappelijke kwalen. 
Linkse politici moeten zich 
volgens hem wat bescheidener 
opstellen en het optimisme in 
de mogelijkheden van de poli
tiek wat temperen. Dit verschil 
in politieke cultuur tussen be
scheiden bestuurders en strijd
bare optimisten is misschien 
wel het belangrijkste verschil 
tussen de oude sociaal-demo
cratie van Kalma en het socia
lisme van de SP. Voor socialis
ten biedt dit boek een mooie 
inkijk in een vorm van sociaal
democratie waarmee we in de 
toekomst kunnen samenwer
ken . Voor Wouter Bos is het 
een mooi cursusboek om ooit 
zo'n sociaal-democraat te 
worden. • 

Paul Kalma: 'Links, rechts en 
In 'Links, rechts en de vooruit- de vooruitgang', Mets en 
gang' wil Kalma ons waar- Schilt, Amsterdam, 2004. 
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Sinds kort is de Nederlandse 

politiek een nieuwe denktank 

rijker: de Waterland Stichting. Op 

initiatief van hoogleraar Paul de 

Beer en publicist Dick Pels zoe

ken een aantal denkers met een 

achtergrond in Groenlinks en de 

PvdA naar een links alternatief 

voor het neoliberalisme. In de 

Volkskrant van 11 december 

verscheen hun Waterland Mani

fest. Ronald van Raak is nog niet 

erg onder de indruk. 

WATERLAND MANIFEST 

D De behoefte aan een 
alternatief voor de neo

liberale politiek van meer 
markt en minder overheid is 
groot. Dit bleek onlangs uit In 
het zicht van de toekomst, een 
onderzoek van het Sociaal en 
Cultureel Planbureau, dat men
sen vroeg naar hun wensen en 
verwachtingen voor de toe
komst. Die liepen nogal uiteen: 
veel Nederlanders hopen op 
veel solidariteit en gemeen
schapszin, maar vrezen een 
kille toekomst van commercie 
en competitie. 
De Waterland Stichting, ge
noemd naar het natuurgebied 
boven Amsterdam waar de 
leden samenkomen, wil een 
belangrijke rol spelen in het 
debat over een nieuw links 
antwoord. Hun alternatief is 
wat zij noemen een 'sociaal
individualisme' . De leden wil
len liberale waarden als keuze
vrijheid en individualisme 
combineren met sociale waar
den als gemeenschapszin en 
solidariteit: 'Wij willen aan
tonen dat het liberalisme kan 
worden gesocialiseerd, en dat 
het marktdenken niet alleen 
maar rechts is.' Ik heb drie 
punten van kritiek. 

Verzorgingsstaat 

De Waterlanders hebben 
vreemde opvattingen over de 
verzorgingstaat De Beer en 

Pels zijn in hun manifest heel 
kritisch. De verzorgingsstaat is 
volgens hen mede schuldig dat 
mensen zich 'afhankelijk, con
sumentistisch en egocentrisch' 
opstellen. Links heeft in hun 
ogen te lang een optimistische 
kijk gehad op de politiek en 
niet beseft dat de verzorgings
staat ook leidt tot misbruik. Zij 
willen een 'realistisch' alterna
tief bieden, waarin de mens 
zich verzoent met meer markt 
en minder overheid. Er zijn 
veel redenen waarom mensen 
de afgelopen decennia meer 
materialistisch en egoïstisch 
zijn geworden, zoals de ontker
kelijking, het uiteenvallen van 
farnilieverbanden, of de com
merciële media. De verzor
gingsstaat is echter een vorm 
van georganiseerde solidariteit 
die volgens het Sociaal en 
Cultureel Planbureau door veel 
Nederlanders wordt gewaar
deerd als een vorm van bescha
ving. 

Vrijheid 

Een probleem zie ik ook bij het 
idee van vrijheid van De Beer 
en Pels. Zij willen een politiek 
die de keuzevrijheid van ieder 
mens verzekert, maar deze 
combineren met een solidaire 
herverdeling van kennis, inko
men en macht. Daarmee nemen 
de Waterlanders het vrije indi
vidu als uitgangspunt, een 

Een linkse 
denktank? 
beginsel dat ook is terug te 
vinden in het vrijzinnig libera
lisme van Femke Halsema (zie 
Spanning van oktober). Links 
zou het vrije individu echter 
niet moeten zien als het begin, 
maar als het einddoel van de 
politiek. De vraag moet cen
traal staan hoe het onderwijs, 
de zorg, de arbeid en de poli
tiek zo georganiseerd kunnen 
worden dat elk mens een ge
lijkwaardige kans heeft op 
welvaart en zelfontplooiing. 

Economie 

De Waterlanders noemen het 
rampzalig dat links geen eigen 
sociaal-economisch verhaal 
meer heeft. Dat geldt alleen 
voor hen die beweren dat soli
dariteit als uitgangspunt voor 
economisch handelen uit de tijd 
is. Ik denk dat solidariteit niet 
alleen bepleit, maar ook onder
bouwd moet worden. Links 
moet een aansprekend pro
gramma ontwikkelen voor de 
democratisering van de econo
mie. Na de democratisering van 
de politiek met de invoering 
van het algemeen kiesrecht in 
1918 en de democratisering 
van het persoonlijke leven in de 
jaren zeventig zou dit een derde 
pijler moeten worden van een 
beschaafde samenleving. Vol
gend jaar komt het Weten
schappelijk Bureau van de SP 
met enkele concrete voorstellen 

voor democratisering van de 
economie. Deze moeten in 
ieder geval verder gaan dan 
meer winstdeling of aandelen
bezit voor werknemers, zoals 
De Beer en Pels voorstellen, 
omdat dit de vraag ontloopt of 
het economisch leven zich mag 
blijven onttrekken aan demo
cratische controle. 

Links heeft de macht verloren 
in het politieke debat, zo me
nen de Waterlanders. Dit zal 
niet veranderen als links zich 
blijft bedienen van liberale 
termen. Linkse waarden als 
menselijke waardigheid, gelijk
waardigheid en solidariteit zijn 
moeilijk te combineren met een 
politiek die het eigen belang 
van het individu omarmt. Het 
zoeken van de Waterlanders 
naar een alternatief voor het 
neoliberalisme valt te prijzen. 
Maar het sociaal-individualis
me van De Beer en Pels zal bij 
veel mensen de vrees voor een 
kille toekomst niet kunnen 
wegnemen. De poging om 
liberaal met sociaal te vereni
gen klinkt goed maar is niet 
realistisch. Politiek blijft een 
kwestie van kiezen. In plaats 
van op dit kruispunt de paral
lelweg te nemen, is het beter 
om te zoeken naar een echt 
I inks alternatief. 

Voor meer informatie: 
www. waterlandstichting.nl. 
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wordt spannender, informatie-

Het blad 

ver en fraaier. Vanaf de uitgave 

van januari 2005 vind je er meer 

diepgang in en minder huishou

delijke mededelingen. 

Met ingang van het komende nummer wordt Spanning uitgegeven door het Weten
schappelijk Bureau van de SP. Verslagen van Partijraad en Partijbestuur zul je er niet 
langer in aantreffen, en ook de column van Paulus Jansen en de berichten over 
afdelingsactiviteiten verdwijnen eruit. Reden voor ongerustheid? Nee. Want al die 
zaken zul je veel sneller en uitgebreider terugvinden op SPnet, terwijl Spanning de 
ruimte krijgt om dieper op actuele thema's in te gaan. 

SPnet: veel nieuws via weblog-opzet 
De saaie opzet van SPnet wordt rond 1 januari vervangen door een weblogopzet 
Op de openingspagina zul je meteen zien wat er aan nieuws is bijgeplaatst- en dat 
zal heel veel zijn. Verslagen van afdelingsactiviteiten, berichten over de voortgang 
van landelijke campagnes, publicatie van opinies en van afdelingskrantjes, agenda
mededelingen: alles komt voortaan razendsnel beschikbaar via Spnet. 
Dagebjks zullen er meerdere interessante nieuwtjes op te vinden zijn . En voor wie 
niet zo vaak op internet kijkt, zal De Lijn eens per week een overzicht bieden van het 
nieuws op SPnet, met uiteraard de mogelijkheid snel door te klikken. 
En wil je helemáál bijblijven, installeer dan een RSS-reader, die telkens een 
overzicht biedt van de nieuw toegevoegde berichten op SPnet. (Meer hierover vind 
je op www.sp.nl/nieuws/rss.shtrnl) 

Eerste thema: terrorisme(bestrijding) 
Spanning gaat vanaf januari werken met themanummers. In elke uitgave wordt 
een onderwerp van meerdere kanten belicht en er is daarnaast ook nog ruimte voor 
andere zaken. 
In januari hebben gekozen voor het thema terrorisme en terrorismebestrijding in 
Nederland. Onder enig voorbehoud kun je het volgende verwachten: 
• een interview met Siem Eikelenboom, researcherbij NOVA en schrijver van 

het boek Jihad in de polder. 
• De visie van Harry van Bommel op het thema. 
• Een artikel van de Amerikaanse publicist Noam Chomsky. 
• De visie van advocaat Britta Böhler, op basis van haar boek Crisis in de 

rechtsstaat. 
Daarnaast onder andere deel1 van 'Het rijke rode leven', over de geschiedenis van het 
socialisme in Nederland, een overzicht van interessante sites, boeken en artikelen en 
een column van Ronald van Raak. 
Voor kaderleden die opgegeven zijn door de afdelingsvoorzitter blijft Spanning gratis. 
Andere leden kunnen eenjaarabonnement nemen voor 12 euro. 
In de Tribune van januari zullen we wijzen op die mogelijkheid. 
Alvast een Spannend 2005 gewenst! 
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